
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 5764 
2.   Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Γ. Βαρεµένου και

Α. Αδαµοπούλου, σελ. 5348, 5362 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 17ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίου Δηµητρίου Αθή-
νας, το Γυµνάσιο Κουτσοποδίου Αργολίδας, το 2ο Γενικό
Λύκειο Αλιβερίου Ευβοίας, το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Βόλου,
σελ. 5341, 5348, 5359, 5369, 5375 

4. Ανακοινώνεται επιστολή της κ. Φωτεινής Μπακαδήµα,
προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Κωνσταντίνο Τασούλα µε
την οποία ενηµερώνει ότι προσχωρεί στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και ο ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία  ενηµερώνει ότι η κ. Φωτεινή Μπακα-
δήµα προσχωρεί και εντάσσεται στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, σελ. 5366 - 5368 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 5295, 5337, 5341, 5346,
5348, 5350, 5352, 5355, 5357, 5358, 5359, 5361, 5363, 5364,
5365, 5366, 5369, 5371, 5372, 5374, 5375, 5380, 5381, 5382,
5386, 5387, 5388, 5389, 5390, 5391, 5392, 5396, 5400, 5403,
5405, 5409, 5410, 5411, 5415, 5419, 5423, 5696, 5708, 5764 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 732 έως 835, σελ.

5295 - 5324 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

5325 - 5336 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Υγείας: «Ολοκληρωµένο Σύστηµα Παροχής Ανα-
κουφιστικής Φροντίδας - Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και την προστασία της
δηµόσιας υγείας και άλλες επείγουσες ρυθµίσεις», σελ. 5337
- 5419, 5708 - 5727 

2. Αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας επί του
άρθρου 88 του σχεδίου νόµου από Βουλευτές της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, σελ. 5419 - 5422 

3.  Ονοµαστική ψηφοφορία επί του άρθρου 88 του σχεδίου
νόµου, σελ. 5423, 5696 - 5707 

4. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
σελ. 5423 -  5695 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 5364 - 5382
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 5348 - 5364
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 5295 - 5348
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 5382 - 5404
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 5416 - 5764
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 5404 - 5416

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 5365, 5366, 5369, 5371, 
5372, 5374, 5375, 5380, 
5381, 5382

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 5348, 5350, 5352, 5355, 
5357, 5358, 5359, 5361, 
5363, 5364

ΒΛΑΧΟΣ  Γ. , σελ. 5371
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 5371
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 5386
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 5295, 5337, 5341, 5346
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 5337
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 5386, 5387, 5388, 5389, 
5390, 5391, 5392, 5396, 
5400, 5403

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 5381, 5405
ΜΑΡΚΟΥ Κ. , σελ. 5364, 5405
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 5419, 5423, 5696, 5708, 

5764
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 5381, 5390, 5392, 5409
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 5361
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 5405, 5409, 5410, 5411, 

5415
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 5381
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 5400

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 5345, 5416
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 5412
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 5395
ΑΠΑΤΖΙΔΗ Μ. , σελ. 5346, 5415
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 5371, 5374
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 5352
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α.  , σελ. 5365, 5366
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 5361, 5375
ΒΛΑΧΟΣ  Γ. , σελ. 5371, 5372, 5387
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 5369
ΒΡΥΖΙΔΟΥ Π. , σελ. 5373
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ  Γ.  , σελ. 5388
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ.  , σελ. 5389, 5392
ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 5411
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 5383
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 5406
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 5372
ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 5375
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 5400
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 5351
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Γ.  , σελ. 5360, 5361, 5363
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 5337, 5390
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 5350, 5351
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 5359
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 5408, 5409
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 5407
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 5405
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 5381
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 5378

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’

Τετάρτη 21 Δεκεµβρίου 2022



ΚΩΤΣΗΡΑΣ Γ.  , σελ. 5382
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 5343, 5416
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 5354
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 5414
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 5349, 5350
ΜΑΝΤΑΣ Π. , σελ. 5371, 5380
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 5348
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 5364
ΜΑΡΚΟΥ Κ. , σελ. 5371, 5404, 5405
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5338, 5359, 5361, 5417
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ.  , σελ. 5409
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 5401
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ  Β. , σελ. 5337, 5418
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5388
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Μ.  , σελ. 5357, 5358
ΠΑΠΠΑΣ Ι. , σελ. 5379, 5380
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 5413
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 5380, 5392, 5394, 5396, 

5405, 5409, 5418
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 5363, 5364
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 5382
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ  Κ. , σελ. 5353
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 5362
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 5356, 5366, 5372, 5381, 

5391, 5392, 5394
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ.  , σελ. 5370, 5371, 5372
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 5414
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 5386
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 5400
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 5402, 5403
ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 5341, 5361, 5417
ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ Ν.  , σελ. 5355
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 5358
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 5410

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 5418



Αθήνα, σήµερα στις 21 Δεκεµβρίου 2022, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.19’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 20-12-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Ν’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 20
Δεκεµβρίου 2022, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-

δίου νόµου: «Σπίτι µου – στεγαστική πολιτική για τους νέους,
αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας για κοινωνική κατοικία, στε-
γαστική αποκατάσταση πυρόπληκτων στην περιοχή «Μάτι» και
άλλες διατάξεις».)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ NA’

Τετάρτη 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022



5296 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5297



5298 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5299



5300 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5301



5302 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5303



5304 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5305



5306 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5307



5308 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5309



5310 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5311



5312 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5313



5314 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5315



5316 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5317



5318 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5319



5320 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5321



5322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5323



5324 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5325

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



5326 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5327



5328 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5329



5330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5331



5332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5333



5334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5335



5336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Ολοκλη-
ρωµένο Σύστηµα Παροχής Ανακουφιστικής Φροντίδας - Ρυθµί-
σεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού
COVID-19 και την προστασία της δηµόσιας υγείας και άλλες επεί-
γουσες ρυθµίσεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 16 Δεκεµβρίου 2022 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Έχω ενηµερωθεί ότι για κάποιες τροπολογίες άλλων Υπουρ-
γείων θα έρθουν καθ’ οδόν, όσο θα προχωρά δηλαδή η συζή-
τηση, οι αρµόδιοι Υπουργοί.

Επί της βασικής αυτής εισήγησης υπάρχει αντίρρηση; Όχι. Το
Σώµα συνεφώνησε οµοφώνως.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ τον λόγο επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καραθανασό-
πουλε, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Βεβαίως, ξέρουµε ότι είναι πάγια τακτική όλων των κυβερνή-

σεων στην τελευταία συνεδρίαση της Βουλής κάθε χρόνο να έρ-
χεται µία πληµµυρίδα τροπολογιών. Θα θέλαµε να ρωτήσουµε
τόσο την Κυβέρνηση όσο και το Προεδρείο, εάν θα έρθουν και
άλλες τροπολογίες. Θα έρθουν υπουργικές τροπολογίες και
πότε;

Δεύτερον, το ΚΚΕ ζητάει να τοποθετηθεί η Κυβέρνηση αλλά
και το Προεδρείο της Βουλής, εάν θα κάνει δεκτές ή εάν θα βάλει
σε ψηφοφορία τις τροπολογίες του ΚΚΕ. Και βεβαίως, ζητάµε να
τοποθετηθούν και τα άλλα κόµµατα, είτε διαµέσου των εισηγη-
τών είτε των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, για τις συγκεκρι-
µένες τροπολογίες. 

Το ΚΚΕ, για παράδειγµα, στέκεται θετικά στην τροπολογία του
ΣΥΡΙΖΑ για την έκτακτη οικονοµική ενίσχυση στο προσωπικό του
ΕΣΥ, στους εκπαιδευτικούς, αλλά και στο προσωπικό καθαριό-
τητας των ΟΤΑ, παρά το γεγονός ότι θεωρούµε ότι µε έκτακτα
επιδόµατα δεν αντιµετωπίζονται τα προβλήµατα, αλλά θα πρέπει
να υπάρξουν γενναίες αυξήσεις στους µισθούς και στις συντά-
ξεις, επαναφορά του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µι-
σθού και σύνταξης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα δεν είναι επί
της διαδικασίας αυτό που κάνετε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, γιατί δεν

είναι επί της διαδικασίας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Συνοψίζοντας, λοιπόν,

κύριε Πρόεδρε, θέλουµε από την Κυβέρνηση και από το Προ-
εδρείο της Βουλής να µάθουµε, εάν θα επιτρέψει να µπουν σε
ψηφοφορία οι τροπολογίες του ΚΚΕ και να τοποθετηθούν και οι
εκπρόσωποι των άλλων κοµµάτων στις τροπολογίες του ΚΚΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Προεδρείο, όπως
ξέρετε, δεν έχει θέση σε αυτά τα οποία λέτε. Είστε παλαιός κοι-
νοβουλευτικός. Σε ό,τι αφορά στις βουλευτικές τροπολογίες,
πάγια αρχή, βάσει του Κανονισµού, είναι ότι όσες δέχεται ο
Υπουργός µπαίνουν σε ψηφοφορία και όσες δεν δέχεται ο
Υπουργός ο Κανονισµός δεν επιτρέπει να µπουν σε ψηφοφορία.
Είναι απλά, παλιά πράγµατα, που απορώ γιατί µου τα ρωτήσετε,
αγαπητέ µου συνάδελφε.

Ο Υπουργός θα σας απαντήσει για το ποιες βουλευτικές τρο-
πολογίες, ενδεχοµένως, δέχεται ή δεν δέχεται. Όσες δέχεται θα
µπουν στην ψηφοφορία. Για νέες τροπολογίες το Προεδρείο,
κύριε Καραθανασόπουλε, δεν έχει καµµία ενηµέρωση µέχρι αυτή
τη στιγµή που µιλάµε.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής των
οµιλητών.

Κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η τελευταία συνεδρίαση της χρονιάς είναι πάντα περίεργη -

έτσι είθισται, όπως πολύ ωραία είπε και ο αγαπητός συνάδελφος
του ΚΚΕ- διότι, συνήθως, γίνεται συνοπτικώς η διεκπεραίωση εκ-
κρεµοτήτων διαφόρων Υπουργείων. Το έχουµε δει επανειληµµέ-
νως όσοι είµαστε αρκετά χρόνια στη Βουλή.

Παρά ταύτα θα ήθελα να πω τα εξής. Η Κυβέρνηση µού έκανε
την τιµή να εισηγηθώ, κύριε Υπουργέ, ένα νοµοσχέδιο το οποίο
θα έλεγα ότι είναι σπουδαίο. Θα ήταν µία πολύ καλή ευκαιρία να
δούµε τα προβλήµατα που έχουµε δηµιουργήσει και έχουµε
αφήσει να διαιωνίζονται σ’ αυτή τη χώρα µε καθαρό µάτι και να
δούµε αν η Κυβέρνηση και η πολιτεία, µε την ευρύτερη έννοια,
έρχονται και καλύπτουν µέρος αυτών των προβληµάτων.

Σήµερα, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται να καλύψει ένα
τεράστιο κενό στον χώρο της υγείας. Αυτό δείχνει και την ευαι-
σθησία την οποία έχει ο κύριος Υπουργός, ο οποίος κατάλαβε το
µέγεθος του προβλήµατος -είναι ένας από τους πολύ καλούς
Υπουργούς Υγείας- και πραγµατικά έχοντας γνώση του χώρου,
αντελήφθη το κοµµάτι που αφορά σε χιλιάδες συµπολίτες µας
οι οποίοι πάσχουν βαρέως και απειλείται η ζωή τους από την
ασθένεια µε την οποία βρίσκονται σε µάχη πλέον, αφορά και σε
χιλιάδες συµπατριώτες µας που είναι το οικογενειακό και φιλικό
περιβάλλον αυτών των ανθρώπων, οι οποίοι ήταν παρατηµένοι
από την πολιτεία όλα τα προηγούµενα χρόνια. Είναι οι άνθρωποι
οι οποίοι κάνουµε την προσευχή µας να µη βρεθούµε στη θέση
τους, αλλά όσο δεν είµαστε στη θέση τους στρέφουµε το βλέµµα
µας και την προσοχή µας από αυτούς.

Σήµερα, αφού έχει ολοκληρωθεί ο κύκλος της συζήτησης στην
Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων όπου συζητήσαµε αναλυτικά
τις προβλέψεις του νοµοσχεδίου που φέρατε, κύριε Υπουργέ,
έχοντας ακούσει µε προσοχή τους φορείς και µετά από έναν
καλό -θα έλεγα- διάλογο µέσω της διαβούλευσης και γενικότερα
της συζήτησης µε τους φορείς οι οποίοι ασχολούνται µε αυτά τα
τεράστια προβλήµατα και ζητήµατα που απασχολούν την ελλη-
νική κοινωνία καταλήξαµε σ’ αυτό το πόνηµα, σ’ αυτή τη νοµο-
θετική ρύθµιση, ιστορική θα έλεγα και πολύ σηµαντική για το
Υπουργείο Υγείας.

Έτσι θα ήθελα –αλλά, τέλος πάντων, δεν έχει σηµασία το τι
θέλω εγώ- να επικεντρώσουµε όλη τη συζήτηση και τα φώτα
πάνω σε αυτό το νοµοσχέδιο και να µην κάνουµε µία συζήτηση
η οποία µπορεί να ιντριγκάρει τον εγκέφαλό µας και το αντιπολι-
τευτικό µας αντανακλαστικό και όλη αυτή τη διάθεση να κλεί-
σουµε την κοινοβουλευτική χρονιά πετώντας πέντε κορώνες,
αλλά να ρίξουµε τους τόνους και να δείξουµε διάθεση προσφο-
ράς και συνεισφοράς σε αυτό το οποίο γίνεται σήµερα εδώ. Δη-
λαδή, στο να θεσµοθετήσουµε και να νοµοθετήσουµε την
ανακουφιστική φροντίδα στη χώρα, που είναι ένα τεράστιο έλ-
λειµµα -όπως είπα προηγουµένως- και το οποίο είναι αποσπα-
σµατικά αντιµετωπίσιµο από την πολιτεία. Υπάρχουν ελάχιστες
δοµές στη χώρα µας, δύο-τρεις νοµίζω, ενώ τα νοσοκοµεία δεν
αντιµετώπιζαν το πρόβληµα, όπως περιγράφεται στη θεσµική
τους συγκρότηση στο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ.

Διάβαζα χθες στο διαδίκτυο –και θα το ξαναπώ- ένα κείµενο-
καταγγελία, το οποίο ουσιαστικά νοµίζω ότι ήταν κατάθεση
ψυχής, µιας γιατρού η οποία περιγράφει πώς είναι η ζωή αυτών
των ανθρώπων όταν φτάνουν µε απόγνωση στα νοσοκοµεία,
όταν η διάρκεια αυτής της ασθένειας που τους δοκιµάζει τους
εξουθενώνει, εξουθενώνει και τις οικογένειές τους οι οποίες πολ-
λές φορές τους παρατούν, ενώ τα νοσοκοµεία δεν παίζουν πλέον
τον ρόλο τους ως νοσηλευτικές µονάδες θεραπείας και φροντί-
δας, αλλά ως πάρκινγκ, δηλαδή χώροι που απλά παρατάµε αυ-
τούς τους ανθρώπους για να µην τους φορτωνόµαστε είτε γιατί
δεν έχουµε το ψυχικό σθένος είτε γιατί δεν έχουµε τις γνώσεις
είτε γιατί δεν έχουµε την οικονοµική δυνατότητα να τους φρον-
τίσουµε και δυστυχώς, είναι παρατηµένοι. Και επειδή, βρίσκονται
σ’ ένα νοσηλευτικό ίδρυµα θεωρούµε πως είναι σύστηµα υγείας
και αντιµετώπιση των βαρύτατων αυτών προβληµάτων.

Μιλάµε για κάποιους ελάχιστους. Όλες οι µελέτες λένε ότι
είναι περί των εκατόν τριάντα πέντε χιλιάδων ασθενών σε τέτοια
κατάσταση. Το 1/3 αυτών είναι καρκινοπαθείς. Τα 2/3 είναι άν-
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θρωποι µε χρόνιες ασθένειες. Χιλιάδες συµπολίτες µας, λοιπόν,
περιµένουν στωικά όλα τα χρόνια, αυτοί και οι συγγενείς τους,
οι οικογένειές τους, την τοποθέτηση της πολιτείας έτσι ώστε να
συγκροτήσει, πλέον θεσµικά, το πλαίσιο για να αντιµετωπίζονται
αυτές οι περιπτώσεις.

Αυτό το οποίο εµείς λέµε, λοιπόν, είναι ότι ήρθε η ώρα να γίνει
αυτό. Ήρθε η ώρα η πολιτεία να αντιµετωπίσει και να παίξει τον
ρόλο της δηµιουργώντας το νοµικό, νοµοθετικό και θεσµικό πλαί-
σιο το οποίο προβλέπει τις δοµές οι οποίες θα αντιµετωπίσουν
αυτό το πρόβληµα και τον τρόπο µε τον οποίο θα αντιµετωπιστεί
αυτό το πρόβληµα. Για πρώτη φορά συζητάµε για διεπιστηµονική
αντιµετώπιση αυτών των ασθενών. Δηλαδή, όχι πλέον µια µονο-
µερή προσέγγιση του ζητήµατος, αλλά διεπιστηµονική από τον
ιατρό, τον νοσηλευτή, τον φυσικοθεραπευτή -χαίροµαι που
µπήκε τελικά σε όλη τη διάταξη του νοµοσχεδίου και ο ρόλος
του φυσικοθεραπευτή- τον κοινωνικό λειτουργό και τον ψυχο-
λόγο. Είναι όλα αυτά τα στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν από τους
φορείς και τους ανθρώπους οι οποίοι έχουν ασχοληθεί επιµελώς
µε τα θέµατα αυτά.

Σε αυτό το σχέδιο, όταν θα είναι πλέον σε πλήρη εξέλιξη, θα
είναι γύρω στις τριακόσιες οι δοµές µε τις διεπιστηµονικές οµά-
δες και η καθεµία θα αντιµετωπίζει πενήντα ασθενείς. 

Φιλοδοξούµε, λοιπόν, να είµαστε σε πλήρη εξέλιξη αυτού του
σχεδίου µε δεκαπέντε χιλιάδες ασθενείς την ηµέρα, οι οποίοι θα
µπορούν να αντιµετωπίζονται είτε στις δοµές των εξωτερικών ια-
τρείων στα νοσοκοµεία είτε στα κέντρα ηµερήσιας ανακουφιστι-
κής φροντίδας των ασθενών είτε στους ξενώνες ανακουφιστικής
φροντίδας είτε στις µονάδες κατ’ οίκον. Έτσι θα είναι το περί-
γραµµα αυτής της µεταρρύθµισης. Θα υπάρχει η δυνατότητα ως
εξωτερικός ασθενής να επισκέπτεσαι το νοσοκοµείο, να είσαι
στους ξενώνες ανακουφιστικής φροντίδας, οι οποίοι θα είναι από
οκτώ ως είκοσι πέντε κλίνες. Και η µεγάλη αξία και σηµασία είναι
της κατ’ οίκον φροντίδας.

Εµπλεκόµενος σε αυτή την ιστορία, κύριε Υπουργέ -όχι µόνο
επειδή καταφέραµε η οµάδα που είχε προετοιµάσει το πρό-
γραµµα υγείας της Νέας Δηµοκρατίας, να το θέσει το ζήτηµα
αυτό βλέποντας από τότε, το 2019, το µεγάλο έλλειµµα που είχε
ο χώρος της υγείας-, νοµίζω ότι είναι σηµαντικό πως το πρό-
γραµµα υγείας της Νέας Δηµοκρατίας είχε ως βασική του θέση
τη λειτουργία τέτοιων µονάδων και την ίδρυση της ανακουφιστι-
κής φροντίδας στη χώρα µας. Αυτές, λοιπόν, οι µονάδες και αυτό
το θεσµικό πλαίσιο από τη στιγµή που εµείς το είχαµε εντοπίσει
και σήµερα έρχεται να γίνει νόµος του κράτους, είναι πολύ ση-
µαντικό να είναι µέσα σε διατάξεις, οι οποίες θα λύσουν άµεσα
τις εκκρεµότητες.

Λέω, λοιπόν, ότι οι λίγες δοµές που υπάρχουν είναι δύο, τρεις.
Η µία από αυτές είναι και µέσα στην καρδιά της Αττικής, στα
Σπάτα και είναι δηµιουργηµένη από την Εκκλησία, µιλάω για τη
δοµή της «Γαλιλαίας», που µας έδωσε και την αφορµή και την
αφετηρία να δούµε από κοντά πώς µπορεί να λειτουργήσει µία
τέτοια δοµή µε τρόπο άριστο, υποδειγµατικό, µε οικονοµική αυ-
τοτέλεια. Το κράτος δεν έχει πληρώσει ούτε 1 ευρώ για τη δηµι-
ουργία και τη λειτουργία αυτής της δοµής. Όλα αυτά τα οποία
ξοδεύει και επενδύει αυτή η δοµή είναι από φιλανθρωπίες και
από χορηγίες ιδιωτών και ανθρώπων οι οποίοι έχουν την ευαι-
σθησία αυτή, αλλά πραγµατικά δεν µπορεί να µένει το πράγµα
εκεί. 

Αυτή, λοιπόν, η δοµή είναι ένα λαµπρό παράδειγµα και ο Μη-
τροπολίτης Μεσογαίας και Λαυρεωτικής Νικόλαος και το επιτε-
λείο του, επίσης υπήρχε εκπρόσωπος, η καθηγήτρια η κ.
Τσεκµέζογλου, η οποία µας µίλησε. Υπάρχουν και άλλες δοµές
ανακουφιστικής αγωγής, η µονάδα «Τζένη Καρέζη» και άλλες, οι
οποίες έχουν λειτουργήσει στο πλαίσιο των δικών τους καθηκόν-
των, µας έχουν δώσει δείγµατα γραφής και µας δείχνουν τον
δρόµο και τον τρόπο να προχωρήσει αυτή η µεταρρύθµιση.  

Εµείς αυτό που περιµένουµε, κύριε Υπουργέ, είναι να προχω-
ρήσετε µε άµεσα, γρήγορα και αποτελεσµατικά βήµατα αυτή τη
µεταρρύθµιση. Όχι πολλές υπουργικές αποφάσεις, όχι πολλά
προεδρικά διατάγµατα, όχι πολλή γραφειοκρατία, όχι πολλή συ-
ζήτηση των επιτελών, ταχύτατες διαδικασίες. Εκεί θα κριθείτε.
Το µεγάλο βήµα το κάνατε βέβαια, φέρνοντας εδώ το νοµοσχέ-

διο, αλλά από εδώ και πέρα εκεί θα κριθείτε, κάνοντας άµεσες
κινήσεις, έτσι ώστε αυτές οι µονάδες, που ήδη λειτουργούν, να
πάρουν σάρκα και οστά και να µπορούν να έχουν την νοµοθετική
άνεση να κάνουν τις ενέργειες τους και οι καινούργιες µονάδες
που θα δηµιουργηθούν να µπουν και αυτές άµεσα σε λειτουργία
και να προσφέρουν το έργο τους. 

Και αυτό το οποίο πρέπει να πούµε είναι ότι αυτή η µεταρρύθ-
µιση και οι δοµές θα είναι στο πλαίσιο του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. Άρα, λοιπόν, ο δηµόσιος χαρακτήρας εκ των πραγµάτων
είναι διασφαλισµένος. Απλά, θα δώσουµε τη δυνατότητα σε
όποιον νοµίζει ότι µπορεί να προσφέρει τον οβολό του για ιερό
σκοπό, για σηµαντικό σκοπό, ανθρωπιστικό σκοπό να το κάνει
και βέβαια, µέσα στο αυστηρό πλαίσιο που προβλέπει το νόµος
να λειτουργήσει και να δηµιουργήσει αυτές τις δοµές. 

Για µένα ήταν πολύ µεγάλη τιµή να κάνω αυτή την εισήγηση.
Σας ευχαριστώ για άλλη µία φορά για τη δυνατότητα που µου
δώσατε. Είναι για µένα µία πολύ σηµαντική ευκαιρία να συµφω-
νήσουµε όλες οι πτέρυγες πάνω σ’ αυτή την πρόταση. Ο καθένας
ας πει τον λόγο του και την επιµέρους πρότασή του, αλλά ως αν-
τίληψη, ως σύλληψη και ως προσπάθεια νοµίζω ότι είναι µία µε-
γάλη ευκαιρία, κλείνοντας τη χρονιά και πηγαίνοντας για τις
άγιες ηµέρες των Χριστουγέννων και αλλάζοντας τον παλαιό
χρόνο µε έναν πιο ελπιδοφόρο, καινούργιο να αφήσουµε ένα θε-
τικό αποτύπωµα σε αυτή την Αίθουσα, να στείλουµε ένα µήνυµα
οµοψυχίας και ενότητας πάνω στα βασικά και στα στοιχειώδη
αυτής της χώρας ότι δεν θα αφήνουµε και δεν µπορούµε να αφή-
σουµε κανένα συµπολίτη µας, κανέναν άνθρωπο πίσω και να τον
βλέπουµε µε σκληρότητα και αδιαφορία, αλλά πρέπει να τον βλέ-
πουµε και να τον φροντίζουµε µε αγάπη, µε φροντίδα τέτοια που
να αναλογεί και να είναι αντίστοιχη µιας ευνοµούµενης πολιτείας
δυτικής χώρας, δηµοκρατίας, µιας πολιτείας και µιας κοινωνίας
η οποία δεν πρέπει να αφήνει κανέναν πίσω της.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε και να σας προϊδεάσω ότι θα χρειαστώ µία µικρή ανοχή
στον χρόνο, καθώς εκτός από τις τροπολογίες οι λοιπές, τουλά-
χιστον, διατάξεις του εν λόγω νοµοσχεδίου συνιστούν ακόµα ένα
νοµοσχέδιο επί της ουσίας. 

Εισαγωγικά θα µου επιτρέψετε να κάνω ένα πρώτο γενικό σχό-
λιο. Νοµίζω ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει διαµορφώσει µία ιδιότυπη
κοινοβουλευτική παράδοση να ακολουθεί πλέον έναν ολισθηρό
και σχεδόν έκνοµο τρόπο νοµοθέτησης. Από τα ενενήντα πέντε
άρθρα του νοµοσχεδίου µόνο τα πρώτα δεκαπέντε αφορούν
στην ανακουφιστική φροντίδα που είναι -και υποτίθεται σύµφωνα
µε τον τίτλο πάντα- η κορωνίδα του νοµοσχεδίου. Τα υπόλοιπα
ογδόντα άρθρα, τα 2/3 δηλαδή του νοµοσχεδίου, είναι λοιπές
διατάξεις του Υπουργείου Υγείας και άλλων Υπουργείων. Από
αυτά τα είκοσι ένα δεν τέθηκαν καν σε δηµόσια διαβούλευση. Τα
εκτός διαβούλευσης άρθρα αφορούν σε σηµαντικές περιβαλλον-
τικές και πολεοδοµικές διατάξεις και ζητήµατα του ΕΛΓΑ. Όλα
αυτά εισάγονται προς ψήφιση χωρίς δηµόσιο διάλογο, εν κρυ-
πτώ και µε αδιαφάνεια. Για την Κυβέρνηση, λοιπόν, που διεκδικεί
τριάµισι χρόνια τον τίτλο των αρίστων στην καλή νοµοθέτηση,
τουλάχιστον, παίρνετε συστηµατικά κάτω από τη βάση. 

Τώρα έρχοµαι στο επίδικο, που είναι η ανακουφιστική φρον-
τίδα. Κατά τη γνώµη µας οι βασικοί άξονες που προσπαθούν να
διαµορφώσουν το πεδίο που θέλετε να ρυθµίσετε είναι δύο. Ο
πρώτος αφορά στην ουσία, στο αν, δηλαδή και κατά πόσο ένα
νοµοθέτηµα ανταποκρίνεται στις πραγµατικές ανάγκες του κοι-
νωνικού πεδίου που θέλει να ρυθµίσει. Ο δεύτερος άξονας
αφορά, φυσικά, στην εφαρµοστικότητα, στην ικανότητα δηλαδή,
του νοµοθετήµατος να έχει άµεσα και έµπρακτα, µετρήσιµα δη-
λαδή, αποτελέσµατα. 

Ποια είναι, λοιπόν, η κοινωνική πραγµατικότητα στην Ελλάδα,
στο πεδίο της ανακουφιστική φροντίδας; Είναι εκατόν τριάντα χι-
λιάδες ασθενείς που έχουν άµεση ανάγκη σε εξειδικευµένες ποι-
οτικές παροχές. Από την άλλη πλευρά µόλις τρεις δοµές
παρέχουν ολοκληρωµένα τέτοιες υπηρεσίες και οι τρεις βασίζον-
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ται στην ιδιωτική πρωτοβουλία. Στη λειτουργία, λοιπόν, των
δοµών αυτών προστίθενται τα πενήντα επτά ιατρεία πόνου που
λειτουργούν διάσπαρτα στα δηµόσια νοσοκοµεία και στηρίζονται
στην εθελοντική προσφορά του ιατρικού και παραϊατρικού προ-
σωπικού. Η πραγµατικότητα, λοιπόν, υπερτονίζει την ανυπαρξία
οργανωµένης παροχής ποιοτικών υπηρεσιών ανακουφιστικής
φροντίδας από το δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Σε αυτό, λοιπόν, το κενό που υπάρχει στη δηµόσια υγεία της
χώρας το παρόν νοµοσχέδιο δεν φαίνεται να απαντά πειστικά.
Δεν είναι ότι στο νοµοσχέδιο δεν προβλέπεται η λειτουργία της
ανακουφιστικής φροντίδας στο δηµόσιο, αλλά ότι δεν εξασφα-
λίζεται επί της ουσίας. Δεν εξασφαλίζεται, µάλιστα, ως προτε-
ραιότητα και ως δηµόσια παροχή. Είναι πολλά και βασικά τα
σηµεία που παραλείπετε να ρυθµίσετε για να είναι πρακτικά
εφαρµόσιµη η ένταξη των δοµών ανακουφιστικής φροντίδας στο
δηµόσιο σύστηµα. 

Πρώτο και κύριο. Για να λειτουργήσουν οι δοµές ως ανεξάρ-
τητα τµήµατα θα πρέπει να ενταχθούν στους οργανισµούς των
νοσοκοµείων. 

Δεύτερο. Σύµφωνα µε τη µελέτη σκοπιµότητας για την ανα-
κουφιστική φροντίδα που συντάχθηκε επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ,
για τη λειτουργία των δοµών θα χρειαστούν πεντακόσιες νέες
κλίνες. Για την παροχή της φροντίδας κατ’ οίκον θα πρέπει να
στελεχωθούν περί τις τριακόσιες διεπιστηµονικές οµάδες, που
θα πραγµατοποιούν επισκέψεις. Ταυτόχρονα, οι δοµές θα πρέπει
να διαθέτουν τον κατάλληλο υλικοτεχνικό εξοπλισµό και αναλώ-
σιµα υλικά. 

Καµµία αναφορά δεν γίνεται στο νοµοσχέδιο για την ανάγκη
αναµόρφωσης των κανονισµών ώστε να γίνει η ένταξη των νέων
κλινών. Καµµία αναφορά δεν γίνεται για τη σύσταση, τη διοικη-
τική αυτοτέλεια και τον τρόπο λειτουργίας των δοµών. Καµµία
πρόβλεψη για τις αναγκαίες προσλήψεις που θα πρέπει να γίνουν
για τη στελέχωση των νέων τµηµάτων. Καµµία πρόβλεψη, φυ-
σικά, για τις απαραίτητες δαπάνες. 

Εποµένως, µία νοµοθέτηση που δεν ρυθµίζει, έστω και στοι-
χειωδώς, βασικά προαπαιτούµενα για την ένταξη της ανακουφι-
στικής φροντίδας στο δηµόσιο σύστηµα καθίσταται ουσιαστικά,
αλλά και πρακτικά κενή περιεχοµένου. 

Στο σηµείο αυτό έχουµε τον µεγάλο κίνδυνο που δηµιουργεί
η κακή σας νοµοθέτηση στο πεδίο αυτή τη φορά, τον κίνδυνο δη-
λαδή, να διαµορφωθεί η ανακουφιστική φροντίδα στη χώρα ως
προϊόν πολυτελείας. Ο κίνδυνος αυτός γίνεται εντονότερος από
το γεγονός ότι στο νοµοσχέδιο φροντίσατε να ανοίξετε κατά
πολύ την «ψαλίδα» των ιδιωτικών φορέων που µπορούν να παρέ-
χουν τέτοιες υπηρεσίες. Προβλέπεται ότι υπηρεσίες ανακουφι-
στικής φροντίδας µπορεί να παρέχει κάθε νοµικό πρόσωπο
κερδοσκοπικού ή µη χαρακτήρα, χωρίς καν ο καταστατικός σκο-
πός του να αναφέρει τις υπηρεσίες ανακουφιστικής φροντίδας.
Είναι αρκετή η αναφορά «υπηρεσίες υγείας». 

Ταυτόχρονα, δεν κάνετε καµµία αναφορά για τον τρόπο αξιο-
ποίησης των ήδη λειτουργούντων στα δηµόσια νοσοκοµεία ια-
τρείων πόνου. Τα εν λόγω τµήµατα έχουν µεγάλη εµπειρία στη
διαχείριση ασθενών που χρήζουν ανακουφιστικής φροντίδας και
θα µπορούσαν να ενταχθούν άµεσα στο ΕΣΥ και να αξιοποιηθούν
ως δοµές ανακουφιστικής φροντίδας. Θα είχαµε µία διεύρυνση
στο επίπεδο παροχής της εξειδικευµένης αυτής φροντίδας. 

Δικαιολογηµένα η εντύπωση, τελικά, που µένει είναι ότι στο-
χεύετε στη διαµόρφωση ενός κλειστού ιδιωτικού συστήµατος
στην ανακουφιστική φροντίδα. Αυτό, φυσικά, µακράν απέχει από
την υποχρέωση της πολιτείας για ισότιµη δωρεάν πρόσβαση σε
υπηρεσίες ανακουφιστικής φροντίδας για όλους. 

Την ίδια ώρα δεν διασαφηνίζετε ούτε τους αρµόδιους φορείς
για την πιστοποίηση και εκπαίδευση του προσωπικού που εµπλέ-
κεται στον ιδιαίτερα ευαίσθητο αυτόν τοµέα της ιατρικής. Με τον
τρόπο αυτό αφήνετε ένα µεγάλο «παράθυρο» ανοιχτό στις ιδιω-
τικές εταιρείες που δραστηριοποιούνται στον τοµέα να αδειοδο-
τηθούν ως φορείς εκπαιδευτικών προγραµµάτων για την
ανακουφιστική φροντίδα. Η εκπαίδευση του προσωπικού, η δια-
µόρφωση πρωτοκόλλων είναι πρώτιστα προτεραιότητα των ια-
τρικών σχολών της χώρας. 

Σε σχέση µε το θέµα των παρατάσεων των συµβάσεων προ-

σωπικού το οποίο υπηρετεί µε διάφορες σχέσεις εργασίας στο
σύστηµα υγείας, θεωρούµε κατ’ αρχάς ότι πρέπει να είναι αυτο-
δίκαιη η παράταση των συµβάσεών τους µέχρι το τέλος του
2023, καθώς, αφ’ ενός, και το 2023 θα είναι µία χρονιά υγειονο-
µικής κρίσης. Μπορεί να µην έχουµε πανδηµική έξαρση στα επί-
πεδα που ζήσαµε στο παρελθόν, όµως, υπάρχει ήδη πολύ
µεγάλη πίεση στα επείγοντα των νοσοκοµείων λόγω έξαρσης
αναπνευστικών και εποχικών λοιµώξεων. Αφ’ ετέρου, φυσικά, δεν
έχουµε την πολυτέλεια απώλειας ανθρώπινου δυναµικού. 

Σε αυτή τη λογική πρέπει να κινηθεί και η άµεση επίλυση της
εκκρεµότητας µε τους συµβασιούχους του ΟΑΕΔ, που είναι τέσ-
σερις χιλιάδες. Αναµένουµε στη συνέχεια της συνεδρίασής µας
την επιβεβαίωση του αρµόδιου Υπουργού της χθεσινής δέσµευ-
σης του κ. Πλεύρη για άµεση έκδοση υπουργικής απόφασης πα-
ράτασης της σύµβασής τους. 

Το κρίσιµο, όµως, ζήτηµα κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πα-
ραµένει η µόνιµη προοπτική για το ανθρώπινο δυναµικό στο σύ-
στηµα υγείας. Μέχρι το τέλος του 2023 αναµένεται να έχουν
αποχωρήσει έντεκα χιλιάδες οκτακόσια άτοµα από το ΕΣΥ. Άρα,
το προσωπικό που φυλλοροεί είναι το µείζον πρόβληµα των δη-
µόσιων δοµών. 

Επένδυση, όµως, στο ανθρώπινο δυναµικό του ΕΣΥ σηµαίνει
πάρα πολύ συγκεκριµένα πράγµατα: Πρώτον, µηχανισµός αυτό-
µατης και µόνιµης αναπλήρωσης των κενών λόγω συνταξιοδότη-
σης. Δεύτερον, διασφάλιση της µόνιµης εργασιακής προοπτικής
των συµβασιούχων και του επικουρικού προσωπικού. Τρίτον, η
άµεση επιστροφή των εργαζοµένων που βρίσκονται σε αναστολή.
Τέταρτον, να υπάρξει άµεσα ένα σχέδιο δεκαπέντε χιλιάδων µόνι-
µων προσλήψεων σε βάθος τριετίας, µε στόχευση την ενίσχυση
κρίσιµων τοµέων του ΕΣΥ. Και πέµπτον, να υπάρξει επιτέλους µία
σοβαρή αναβάθµιση της εκπαίδευσης, των εργασιακών συνθηκών
και των µισθολογικών αποδοχών του υγειονοµικού επιστήµονα και
του λοιπού προσωπικού. 

Αν όλα αυτά δεν γίνουν στοχευµένα και συνδυαστικά, η κρίση
στελέχωσης του ΕΣΥ θα εντείνεται, το brain drain θα συνεχίζεται,
η βιωσιµότητα ολόκληρου του συστήµατος θα βρίσκεται διαρκώς
υπό απειλή, υπό το καθεστώς της κατάρρευσης. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. 

Έρχοµαι τώρα στις λοιπές διατάξεις του νοµοσχεδίου. Και θα
ήθελα κατά προτεραιότητα να σταθώ στο άρθρο 77, που αφορά
στην κύρωση των συµπληρωµατικών εργασιών που αφορούν
στον νέο διεθνή αερολιµένα του Ηρακλείου Κρήτης. Πρόκειται
για ένα έργο, φυσικά, µε ισχυρό αναπτυξιακό αποτύπωµα για την
Κρήτη, αλλά και για την εθνική οικονοµία. 

Και για να είµαστε εξηγηµένοι, αυτό το έργο δεν σας το χαρί-
ζουµε. Εµείς το δηµοπρατήσαµε, εµείς ολοκληρώσαµε τον δια-
γωνισµό, εµείς υπογράψαµε τη σύµβαση παραχώρησης, εµείς
κάναµε βαθιές τοµές στον τρόπο που γίνονται οι συµπράξεις δη-
µόσιου και ιδιωτικού τοµέα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τι κάνατε εσείς, κύριε Υπουργέ, τριάµισι χρόνια; Τι έκανε η Κυ-

βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας γι’ αυτό το έργο πνοής για την
Κρήτη; Στις 21-2-2019 υπεγράφη η σύµβαση παραχώρησης και
κυρώθηκε από τη Βουλή. Πότε ο κ. Καραµανλής υπέγραψε την
έναρξη της σύµβασης παραχώρησης; Στις 8 Φεβρουαρίου του
2020. Γιατί καθυστέρησε οκτώ µήνες η έναρξη της παραχώρη-
σης, ενώ παραλάβατε κυρωµένη τη συµφωνία και έτοιµα τα
πάντα; 

Για πρώτη φορά προβλέφθηκε στη σύµβαση να υπάρχουν τα
έργα σύνδεσης, δηλαδή η οδική σύνδεση µε τον βόρειο οδικό
άξονα της Κρήτης και µε τον νότιο. 

Μετά από πόσους µήνες σκοπεύετε να λύσετε τα θέµατα που
έχουν προκύψει µε την αρχαιολογία; Πότε θα διαβουλευτείτε µε
τους τοπικούς θεσµικούς φορείς για τα ζητήµατα που έχουν προ-
κύψει µε τα αρχαιολογικά ευρήµατα; 

Στην αρχική σύµβαση συµφωνήθηκε µε τον παραχωρησιούχο
ότι η συµβολή του δηµοσίου, ύψους 180 εκατοµµυρίων ευρώ, θα
µετατίθεντο χρονικά και θα καταβάλλονταν κατά τη λήξη του δω-
δέκατου µήνα από την ηµεροµηνία έναρξης της παραχώρησης. 

Το πληρώσατε αυτό το ποσό, κύριε Υπουργέ, και πώς χρησι-
µοποιήσατε τον ευνοϊκό όρο των δώδεκα µηνών που είχαµε προ-
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βλέψει; Τι έγινε µε το τοπικό χωρικό σχέδιο που εµείς είχαµε χρη-
µατοδοτήσει για να µην υπάρχει άναρχη δόµηση; Έχει υλοποι-
ηθεί; 

Έχει προβλεφθεί από την αρχική σύµβαση δέσµευση δέκα
στρεµµάτων για δηµιουργία εκθεσιακού χώρου για την αποκλει-
στική προβολή τοπικών προϊόντων και εταιρειών. Φέρνετε που
φέρνετε την κύρωση για τα συνοδά έργα, γιατί δεν βάζετε και
αυτό µέσα; Δεν σας ενδιαφέρει η τοπική επιχειρηµατικότητα; 

Δεν έχετε υλοποιήσει εδώ και τριάµισι χρόνια ούτε µία συµβα-
τική υποχρέωση του δηµοσίου για τα συστήµατα αεροναυτιλίας.
Ούτε, φυσικά, τοποθετήσατε τον δήµαρχο που φιλοξενεί το αε-
ροδρόµιο ως εκπρόσωπο της τοπικής κοινωνίας στο ΔΣ του αε-
ροδροµίου, όπως είχε δεσµευτεί η προηγούµενη ηγεσία του
Υπουργείου Υποδοµών. 

Μία από τις µεγαλύτερες καινοτοµίες –έρχοµαι στην ουσία του
διαγωνισµού- που υλοποίησε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, µε αιχµή
το Υπουργείο Υποδοµών, ήταν ο τρόπος επιλογής µε ανοιχτή δια-
δικασία και διεθνή διαγωνισµό του ανεξάρτητου µηχανικού, ώστε
να µην υπάρχει ούτε µία υπόνοια µεροληψίας ούτε υπέρ του πα-
ραχωρησιούχου ούτε υπέρ του δηµοσίου. 

Εδώ, λοιπόν, έχετε στα χέρια σας κάποιες εκθέσεις του ανε-
ξάρτητου µηχανικού. Γιατί δεν τις δίνετε; Τι έχετε να κρύψετε;
Γιατί δηµιουργείτε γκρίζες ζώνες στις ανοιχτές δηµόσιες διερ-
γασίες του Κοινοβουλίου χωρίς κανέναν λόγο;  

Εγώ, πραγµατικά, στη θέση σας θα ντρεπόµουν, κύριε
Υπουργέ. Τελειώσαµε τον διαγωνισµό µετά από δεκαοκτώ χρό-
νια κοροϊδίας των Κρητικών και εσείς το µόνο που καταφέρατε,
µετά από τριάµισι χρόνια και ενώ τα είχατε βρει όλα έτοιµα, ήταν
να βάλετε µία µαρµάρινη πλάκα και να βγάλετε µία φωτογραφία
κρατώντας ένα µυστρί. 

Ορίστε, εδώ η απόδειξη. Αυτό έχει γίνει τριάµισι χρόνια στον
διεθνή αερολιµένα της Κρήτης. Μία µαρµάρινη πλάκα, δηλαδή
µια «ταφόπλακα» της καθυστέρησης και του παλαιοκοµµατισµού.
Την καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελικά, πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας, είστε πιστοί στην παράδοση που έχει χαράξει η
Νέα Δηµοκρατία, η παράταξη µε τα µυστριά και τις υπογραφές
σε έργα που δεν τα τελειώνετε ποτέ. Δεν πειράζει. Εσείς το κα-
θυστερήσατε τριάµισι χρόνια. Εµείς θα το φτιάξουµε, εµείς θα
το εγκαινιάσουµε και εµείς θα το λειτουργήσουµε. 

Έρχοµαι τώρα στις διατάξεις που αφορούν στο Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος και να τονίσω πάλι ότι αυτές ήταν εκτός διαβούλευ-
σης. Εδώ, στην καλύτερη περίπτωση, έχουµε διατάξεις που απλά
διορθώνουν προηγούµενα «άριστα» νοµοθετήµατά σας. 

Ένα τέτοιο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η κατάργηση των
παρεκκλίσεων στην εκτός σχεδίου δόµηση. Η ρύθµιση θα οδη-
γήσει, τελικά, στην αναδροµική νοµιµοποίηση ελλιπών αιτήσεων
δόµησης ή, ακόµα χειρότερα, στο να παραµείνουν αυθαίρετοι
και µη ολοκληρωµένοι ολόκληροι οικοδοµικοί σκελετοί. Στη χει-
ρότερη περίπτωση, όµως, έχουµε δείγµατα «φωτογραφικής» και
ρουσφετολογικής νοµοθέτησης, χωρίς κανένα, πραγµατικά, νο-
µιµοφανές πρόσχηµα. 

Μια τέτοια αυθεντική, γνήσια, ατόφια διάταξη είναι η ρύθµιση
για εξαίρεση από ενεργειακούς ελέγχους µόνο για µεγάλες του-
ριστικές επιχειρήσεις. Η ρύθµιση, σαφώς δεν έχει καµµία αιτιο-
λογική βάση και δεν συνάδει µε τις δήθεν εξαγγελίες σας για
πράσινη κυβέρνηση. Ταυτόχρονα, εξαιρείτε από την ευνοϊκή ρύθ-
µιση τις υπόλοιπες δικαιούµενες επιχειρήσεις, σύµφωνα µε το
ν.4843/2021. Δεν φέρνετε καµµία πειστική αιτιολογία για τη δια-
κριτική και άδικη µεταχείριση των επιχειρήσεων αυτών. 

Άδικο είναι και το γεγονός ότι για δεύτερη συνεχόµενη χρονιά
τα έσοδα του πράσινου τέλους που θέσπισε ο κ. Χατζηδάκης θα
κατευθυνθούν στον ειδικό λογαριασµό ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας. Απ’ ότι φαίνεται ο λογαριασµός είναι και πάλι στα
πρόθυρα να καταστεί ελλειµµατικός. Την ίδια ώρα, το πράσινο
τέλος δεν αποτελεί κίνητρο για στροφή σε άλλες µορφές µετα-
κίνησης ούτε και χρησιµοποιείται για τέτοιες δράσεις. Συντη-

ρείτε, λοιπόν, ένα τέλος µόνο και µόνο για να πληρώνουν οι πο-
λίτες τα σπασµένα των ταµείων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Άνιση είναι η µεταχείριση που επιφυλάσσει η Κυβέρνηση και
για ιδιοκτήτες µε οικόπεδα εκτός σχεδίου. Καταργείτε την εκτός
σχεδίου δόµηση, µόνο, όµως, για τις ιδιοκτησίες που είναι µικρό-
τερες των τεσσάρων στρεµµάτων και µόνο για τους ιδιοκτήτες
εκείνους που δεν πρόλαβαν ή δεν είχαν τη δυνατότητα να κατα-
θέσουν αίτηση για έκδοση οικοδοµικής άδειας. Με πολύ απλά
λόγια, όσοι δεν προλάβουν να λάβουν προέγκριση οικοδοµικής
άδειας, χάνουν τη δυνατότητα να οικοδοµήσουν στην ιδιοκτησία
τους. Κατά συνέπεια, υφίσταται µείωση της αξίας η περιουσία
τους. Καταθέσαµε και τροπολογία στο νοµοσχέδιο, ακριβώς, γι’
αυτό το θέµα. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχει εδώ και καιρό προτεί-
νει να συνδεθεί η κατάργηση των παρεκκλίσεων στην εκτός σχε-
δίου δόµηση µε την ολοκλήρωση του πολεοδοµικού σχεδιασµού
πρώτου επιπέδου, ώστε να υπάρχουν ξεκάθαροι κανόνες και
όροι, αλλά και ισότιµη µεταχείριση για όλους. 

Όσον αφορά, τώρα, στις διατάξεις του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης έχουµε ξανά τον ορισµό της κακής νοµοθέτησης. Με
το άρθρο 89 τροποποιείται το άρθρο 209 του ν.4820/2021 που
µε τη σειρά του έχει τροποποιηθεί ξανά µε το άρθρο 57 του
ν.4955/2022. Και στις δύο περιπτώσεις είχαµε εκφράσει τη δια-
φωνία µας. Ο λόγος είναι ότι συνεχίζετε να επιλέγετε την ad hoc
νοµοθέτηση για τις αποζηµιώσεις σε αγροτικές καλλιέργειες
λόγω παγετού. Αντ’ αυτού, σύσσωµος ο αγροτικός κόσµος ζητά
αλλαγή του κανονισµού του ΕΛΓΑ ώστε να προβλέπει ενιαίο κα-
νόνα χορήγησης προκαταβολών. 

Σε κάθε περίπτωση, τα πορίσµατα για τις αποζηµιώσεις στις
καλλιέργειες παραµένουν ολοκληρωµένα από το 2021, αλλά
ακόµη απλήρωτα. Όλο αυτό το διάστηµα, µε τα ακραία καιρικά
φαινόµενα να πλήττουν σταθερά αγροτικές περιοχές, εσείς αρ-
κείστε σε προκαταβολές αποζηµιώσεων. Προφανώς, εύχεστε να
σας καλύψουν µε φόντο τις εκλογές.

Αργά χθες το βράδυ κατατέθηκε και η τροπολογία του Market
Pass και της φορολόγησης των διυλιστηρίων. Τελικά, η περιβόητη
φορολόγηση των υπερκερδών των διυλιστηρίων µε τον κατώτατο
συντελεστή γίνεται 33%, παρά την κατεύθυνση που δίνεται από
την Ευρώπη για φορολόγηση, τουλάχιστον, 33%. Πάλι, λοιπόν, χα-
τιράκι στις εταιρείες, όπως ακριβώς πράξατε και µε τη φορολό-
γηση των υπερκερδών των παρόχων ηλεκτρικής ενέργειας. 

Άρα, ποιο είναι το σχήµα, ποια είναι η αρχιτεκτονική της πολι-
τικής που εφαρµόζετε; Βελούδινη φορολόγηση στα ολιγοπώλια,
ανατροφοδότηση της αισχροκέρδειας, δεδοµένες, πλέον, οι ανα-
τιµήσεις. Αυτή, ακριβώς, είναι η συνταγή. 2,4 δισεκατοµµύρια
ευρώ είναι τα καθαρά κέρδη από τα δύο διυλιστήρια. 2,4 δισε-
κατοµµύρια ευρώ! Και οι πολίτες φορολογούνται µε 65% για τα
καύσιµα. 

Μιλήστε µας τώρα εσείς για την αποδοτικότητα του µέτρου
του Market Pass. Ένα πορτοκάλι που θα χρειαστεί να πάρει µια
οικογένεια σήµερα, προκειµένου να αντιµετωπίσει και την
έξαρση των εποχικών λοιµώξεων, στον παραγωγό η τιµή που δί-
νετε είναι 0,18 ευρώ και 1 ευρώ είναι η τιµή στο ράφι. 555% είναι
η ψαλίδα. Μιλήστε µας τώρα εσείς για την αποδοτικότητα του
Market Pass. Ήδη µαθαίνουµε από εργαζόµενους που δου-
λεύουν σε µεγάλες αλυσίδες σούπερ µάρκετ ότι οι διευθύνσεις
µε την ανακοίνωση του Market Pass προσανατολίζονται σε αύ-
ξηση των τιµών των βασικών προϊόντων. Μιλήστε µας τώρα εσείς
για την αποδοτικότητα του Market Pass. 

Εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι µε δεδοµένη τη σκληρή συγκυρία και
µισό ευρώ να µπει στην τσέπη του καταναλωτή είναι καλό, αλλά
δεν µπορεί, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, να είναι
αυτή η εικόνα της Ελλάδας, µίας σύγχρονης αστικής δηµοκρα-
τίας, το 2022. Είναι αδιανόητο να υπάρχει κουπόνι σίτισης και να
αντιµετωπίζεται µε αυτόν τον τρόπο η αισχροκέρδεια και η ακρί-
βεια! Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Συµπερασµατικά, κύριε Υπουργέ κι επανερχόµενος στον βα-
σικό πυρήνα του νοµοσχεδίου, η πανδηµία έφερε στο προσκήνιο
νέες ανάγκες και νέες προκλήσεις για την επόµενη ηµέρα, για το
ΕΣΥ και για τη δηµόσια υγεία. Για να αντιµετωπιστούν αυτές χρει-
άζεται γενναία επένδυση στη δηµόσια περίθαλψη και στο ανθρώ-
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πινο δυναµικό της. Η αξία των ισχυρών δηµόσιων συστηµάτων
υγείας και των δηµόσιων υπηρεσιών υγείας είναι και το µεγάλο
δίδαγµα της πρόσφατης υγειονοµικής κρίσης.

Υπάρχει µία διεθνώς αναδυόµενη οικονοµία της φροντίδας,
που στηρίζεται σε σύγχρονες δηµόσιες υπηρεσίες σε επίπεδο
κοινότητας, µε προτεραιότητα την παιδική φροντίδα, τη γηρια-
τρική φροντίδα, την κατ’ οίκον φροντίδα, τη µέριµνα για την ανα-
πηρία. Δυστυχώς, η απόπειρα της Κυβέρνησης να ρυθµίσει το
πεδίο της παρηγορικής φροντίδας βρίσκεται στο κενό και αυτοϋ-
πονοµεύεται, αφού αφ’ ενός το νοµοσχέδιο λειτουργεί περισσό-
τερο ως θεσµικό προκάλυµµα για εισαγωγή δεκάδων άλλων
άσχετων διατάξεων και αφ’ ετέρου το Υπουργείο ναρκοθετεί εκ
των προτέρων τη νοµοθετική του ρύθµιση αφού εισάγει ένα θε-
σµικό περίγραµµα χωρίς δέσµευση για απαιτούµενες δαπάνες,
χωρίς δέσµευση για προσλήψεις απαραίτητου προσωπικού. 

Σε σχέση, λοιπόν, µε την τελική µας στάση αναφορικά µε το
εν λόγω νοµοσχέδιο, να ενηµερώσουµε ότι ψηφίζουµε «κατά» επί
της αρχής γιατί διαφωνούµε µε τη συνολική πολιτική που ασκεί
η Κυβέρνηση στο κοµµάτι της δηµόσιας υγείας. Προφανώς,
όµως, σε ορισµένες διατάξεις που θέτουν τις γενικές αρχές στο
κοµµάτι της ανακουφιστικής φροντίδας και είναι ένα πρώτο βήµα
για τη διαµόρφωση ενός συγκεκριµένου πεδίου τα επόµενα χρό-
νια, θα είµαστε θετικοί. Θετικοί, επίσης, θα είµαστε και σε ορι-
σµένες διατάξεις οι οποίες αφορούν στις παρατάσεις λήξεων
συµβάσεων εργαζοµένων του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία
σαράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Καβάλας και είκοσι µαθήτριες
και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 17ο Δηµοτικό
Σχολείο Αγίου Δηµητρίου Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής, ο κ. Γεώργιος Φραγγίδης και στο σηµείο αυτό παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής.

Ορίστε, κύριε Φραγγίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη χώρα µας,

µέχρι τώρα, υπάρχει ένα µεγάλο έλλειµµα όσον αφορά στην πα-
ροχή υπηρεσιών ανακουφιστικής φροντίδας, γι’ αυτό είµαστε
κατ’ αρχήν θετικοί στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που επιχειρεί
να θεσπίσει ένα πλαίσιο για τη λειτουργία της. 

Η διαµόρφωση ενός ολοκληρωµένου συστήµατος για την πα-
ροχή τέτοιου είδους υπηρεσιών και σε πρωτοβάθµιο και σε δευ-
τεροβάθµιο και σε τριτοβάθµιο επίπεδο, αποτελεί µία σηµαντική
προτεραιότητα για τη δηµόσια υγεία. 

Η παρούσα νοµοθετική ρύθµιση έρχεται, µάλιστα, µε µεγάλη
καθυστέρηση στη Βουλή, γεγονός που εµείς το είχαµε επισηµά-
νει, αφού έχουµε καταθέσει δύο φορές σχετικές ερωτήσεις, µία
τον Σεπτέµβριο του ‘22 και µία το Νοέµβριο του ’22. Η βελτίωση
της ποιότητας της ζωής βρεφών, εφήβων και ενηλίκων που αντι-
µετωπίζουν απειλητικές για τη ζωή τους ασθένειες, καθώς και
των οικογενειών τους µέσω της πρόληψης και ανακούφισης του
αισθήµατος του υποφέρειν, απαιτεί µία ολιστική προσέγγιση. 

Αυτή η προσέγγιση προϋποθέτει έγκυρη διάγνωση, σωστή
αξιολόγηση και θεραπεία του πόνου και άλλων σωµατικών, ψυ-
χοκοινωνικών και πνευµατικών προβληµάτων. Οι υπηρεσίες ανα-
κουφιστικής φροντίδας παρέχονται από την πρώτη στιγµή της
διάγνωσης της νόσου µέχρι την κατάληξη του ασθενούς, εφόσον
η πορεία της νόσου δεν είναι καλή. Αφορούν, βέβαια, όχι µόνο
τους ίδιους τους ασθενείς, αλλά και τις οικογένειές τους και τα
οικεία τους πρόσωπα, καθ’ όλη τη διάρκεια της ασθένειας, αλλά
και την περίοδο του πένθους.

Περίπου 37% των αναγκών για ανακουφιστική φροντίδα στην
Ελλάδα αφορά καρκινοπαθείς και το υπόλοιπο 63% καρδιαγγει-
ακά νοσήµατα, ΧΑΠ, φυµατίωση, HIV, διαβήτη και άλλες σοβα-
ρές ασθένειες. 

Στην Ελλάδα βρισκόµαστε αρκετά πίσω στον τοµέα αυτό,
αφού υφίστανται µόνο ελάχιστα προγράµµατα για την εξειδικευ-
µένη ανακουφιστική φροντίδα και κάποιες δοµές όπως η µονάδα
ανακουφιστικής αγωγής «Τζένη Καρέζη» στο «ΑΡΕΤΑΙΕΙΟ» και
τρεις µη κυβερνητικές οργανώσεις «Γαλιλαία», «Μέριµνα» και
«Νοσηλεία». Κάποιες άλλες δοµές, όπως οι ογκολογικές κλινικές
και ιατρεία πόνου παρέχουν αποσπασµατικές υπηρεσίες ανακου-
φιστικής φροντίδας. 

Ταυτόχρονα, οι ανάγκες στη χώρα µας είναι µεγάλες και έχουν
ενταθεί µετά από την έλευση της πανδηµίας. Σύµφωνα δε µε
πρόσφατη έρευνα της EUROSTAT στην Ελλάδα ένα ποσοστό
της τάξεως του 24,3% αναφέρει ότι πάσχει από κάποια χρόνια
πάθηση ή έχει ένα πρόβληµα υγείας που κρατάει για καιρό. 

Η χώρα µας, ως πρωταθλήτρια στη γήρανση του πληθυσµού
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι σαφές ότι θα έχει διαρκή αύξηση
των χρονίως πασχόντων και συνεπώς, αυξανόµενες ανάγκες για
ανακουφιστική φροντίδα. Υπολογίζεται ότι περίπου δεκαπέντε χι-
λιάδες ασθενείς την ηµέρα χρειάζονται ανακουφιστική φροντίδα.
Περισσότεροι από το 95% εξ αυτών θα µπορούσαν να λάβουν,
βέβαια, τη φροντίδα στο σπίτι τους και µόνο ένα µικρό ποσοστό
της τάξεως του 3,5% χρειαζόταν να νοσηλευτεί. 

Με βάση αυτά τα δεδοµένα χρειάζονται πεντακόσιες κλίνες
για νοσηλεία ασθενών, ενώ εµείς διαθέτουµε µόνο εννιά και για
τις ανάγκες της κατ’ οίκον φροντίδας θα πρέπει να συσταθούν
περίπου τριακόσιες µονάδες, µε την καθεµία να εξυπηρετεί πε-
νήντα ασθενείς. 

Η πικρή αλήθεια είναι ότι στη χώρα µας, µέχρι τώρα, πρό-
σβαση στις υπηρεσίες ανακουφιστικής φροντίδας έχουν όσοι
διαθέτουν την οικονοµική άνεση, είτε πρόκειται για υπηρεσίες
κατ’ οίκον είτε σε κλινικές είτε σε κέντρα αποκατάστασης. 

Αν και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο θεσµοθετεί το πλαίσιο, δεν
φαίνεται να διασφαλίζει την ισόρροπη ανάπτυξη των δηµόσιων
και ιδιωτικών δοµών ανακουφιστικής φροντίδας ασθενών, κάτι
που για εµάς αποτελεί προτεραιότητα, όπως προτεραιότητα
αποτελεί και η δωρεάν παροχή υπηρεσιών στους ασθενείς, µε
την κάλυψή τους από τον ΕΟΠΥΥ. 

Διαφορετικά, όφελος από τη συγκεκριµένη νοµοθέτηση θα
έχει µόνο ο ιδιωτικός τοµέας. Χωρίς επαρκή στελέχωση του ΕΣΥ
η ανακουφιστική φροντίδα είναι µάλλον µία ωραία έκθεση ιδεών,
που δεν θα εφαρµοστεί ποτέ, τουλάχιστον, από τον δηµόσιο
τοµέα. 

Η µέχρι τώρα πολιτική της Κυβέρνησης, µε κύριο χαρακτηρι-
στικό την απαξίωση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, έρχεται
σε πλήρη αντίθεση µε όσα επιδιώκει το νοµοσχέδιο και συνεπώς,
το πιθανότερο είναι να αποτελέσουν ένα ωραίο προεκλογικό
αφήγηµα. 

Οι δοµές ανακουφιστικής φροντίδας ασθενών είναι δοµές που
στελεχώνονται από διεπιστηµονική οµάδα, πράγµα που σηµαίνει
προσλήψεις, κάτι που εσείς, κυρία Υπουργέ, δεν πραγµατοποι-
ήσατε ούτε την περίοδο µε τις µεγάλες ανάγκες της πανδηµίας. 

Η σκληρή πραγµατικότητα στην υγεία είναι ότι έχουµε ένα κου-
ρασµένο, υποχρηµατοδοτηµένο, µε τραγικές ελλείψεις σε προ-
σωπικό, εξοπλισµό και υποδοµές σύστηµα. Οι παραιτήσεις και οι
συνταξιοδοτήσεις δεν αναπληρώνονται. Το brain drain καλά κρα-
τεί. Το σύστηµα υγείας αδυνατεί να καλύψει στοιχειώδεις υπο-
χρεώσεις του. Το προσωπικό των δηµοσίων δοµών του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας έχει µειωθεί. Ο προϋπολογισµός δαπανών
για λοιπές παροχές υγείας του ΕΟΠΥΥ διαρκώς µειώνεται. 

Είναι δυνατόν να υλοποιηθούν οι δοµές ανακουφιστικής φρον-
τίδας ασθενών µε τέτοια δεδοµένα; Εδώ δεν έχουµε αναισθησιο-
λόγους να κάνουµε χειρουργεία και άλλες ειδικότητες για να
µπορέσουν οι κλινικές να εκτελέσουν τις βασικές τους λειτουρ-
γίες κι εµείς µιλάµε για τη δηµιουργία δοµών ανακουφιστικής
φροντίδας υγείας. Μιλάµε για ανακουφιστική φροντίδα. Μήπως
να λάβετε υπ’ όψιν σας ότι η υποστελέχωση έχει οδηγήσει τους
εργαζόµενους σε πραγµατική επαγγελµατική εξουθένωση και
πρέπει, σαφέστατα, να ασχοληθείτε βαθύτερα, προνοώντας για
τη δική τους ανακούφιση και ψυχική ενδυνάµωση; 

Έχετε αντιληφθεί φαντάζοµαι, και διά της εµπειρίας αλλά και
από τα αποτελέσµατα της µελέτης Λύτρα, τις τεράστιες ανισό-
τητες µεταξύ των υγειονοµικών δοµών του κέντρου και της πε-
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ριφέρειας. Πώς θα δηµιουργήσετε αξιόλογες και επαρκείς δοµές
ανακουφιστικής φροντίδας ασθενών στην περιφέρεια, αν το σύ-
στηµα εκεί υπολειτουργεί; Πώς θα καλύψετε τους ασθενείς που
µένουν σε αποµακρυσµένες περιοχές; 

Η Κυβέρνηση πριν από λίγες ηµέρες, νοµοθέτησε την ιδιώ-
τευση των γιατρών του ΕΣΥ και την κατάργηση της πλήρους και
αποκλειστικής απασχόλησης. Αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί την
κορωνίδα της πολιτικής σας και είναι αποκαλυπτικό της στρατη-
γικής και της στοχοθεσίας σας στην υγεία. 

Θα ήθελα να επισηµάνω, σε σχέση µε τις αυτόνοµες δοµές
που θα δηµιουργηθούν για την ανακουφιστική φροντίδα, ότι είναι
σηµαντικό να συνεργάζονται µε τις υφιστάµενες δοµές, ου δια-
θέτουν τεχνογνωσία σε πεδία ανακουφιστικής φροντίδας, όπως
είναι τα ιατρεία πόνου των νοσοκοµείων και οι ογκολογική κλινι-
κές και επίσης, να αξιοποιηθεί το ειδικευµένο προσωπικό που
διαθέτουµε. 

Είναι σηµαντικό να διευκρινιστεί ότι κύρια χαρακτηριστικά των
δοµών ανακουφιστικής φροντίδας ασθενών είναι η διεπιστηµο-
νικότητα και η παροχή εξειδικευµένης ανακουφιστικής φροντί-
δας. Θα είναι χρήσιµο, λοιπόν, να αξιοποιηθούν κατάλληλα τα
δεδοµένα της µελέτης σκοπιµότητας που εκπόνησε η προηγού-
µενη εθνική επιτροπή για την ανακουφιστική φροντίδα και το
εθνικό σχέδιο δράσης που κατάρτισε. 

Επίσης, θα πρέπει να ισχύσουν µεταβατικές διατάξεις, ώστε
να µπορέσουν να συνεχίσουν τη λειτουργία τους οι ήδη λειτουρ-
γούσες δοµές. Χαίροµαι που µε το άρθρο 61 ικανοποιείτε το αί-
τηµά µας, που καταθέσαµε σε σχετική τροπολογία στο
νοµοσχέδιο, για τη δευτεροβάθµια περίθαλψη που ψηφίστηκε
πριν από λίγες ηµέρες, για τη συµπερίληψη των µαιών, µαιευτών,
επισκεπτών και επισκεπτριών υγείας στη ρύθµιση για τη δυνατό-
τητα διορισµού σε οποιοδήποτε νοσοκοµείο ή κέντρο υγείας του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας επαγγελµατιών υγείας που είναι
άτοµα µε αναπηρία ή χρόνιες παθήσεις. Είναι θετικό που προ-
σθέσατε και άλλες ειδικότητες. 

Επίσης, θα πρέπει να δείτε τα θέµατα των οδοντιάτρων, τη
στελέχωση των θέσεων στο ΕΣΥ και την αναβάθµιση του ιατρο-
τεχνολογικού εξοπλισµού τους.

Σε σχέση µε τις ρυθµίσεις για την πανδηµία, είναι η πολλοστή
φορά που τις συζητάµε, εξακολουθείτε την ίδια ατελέσφορη πο-
λιτική. Αντιµετωπίζετε µεγάλα προβλήµατα µε πρόχειρες λύσεις,
µετακινήσεις, ανακύκλωση υφιστάµενου προσωπικού, παρατά-
σεις συµβάσεων ΙΔΟΧ, που καλύπτουν εδώ και χρόνια πάγιες και
διαρκείς ανάγκες. Φυσικά, κάθε παράταση σε σύµβαση εργασίας
είναι καλή, αλλά δεν αποτελεί την ενδεδειγµένη λύση. Για τους
επικουρικούς, τουλάχιστον, θα έπρεπε να ανανεώσετε τη σύµ-
βασή τους για έναν χρόνο. 

Εξακολουθείτε τις κατά παρέκκλιση διαδικασίες και απευθείας
αναθέσεις για προµήθειες, όπως η παράταση της δυνατότητας
ανάθεσης υπηρεσιών από τον ΕΟΔΥ για την εξέταση δειγµάτων
σε ιδιωτικούς παρόχους. Μετά από τρία χρόνια πανδηµίας προ-
σπαθείτε να µας πείσετε για τις έκτακτες συνθήκες που σας
αναγκάζουν να νοµοθετείτε τις κατά παρέκκλιση διαδικασίες. 

Μέχρι τώρα κανένας απολογισµός και καµµία λογοδοσία. Η εν
λόγω τακτική ενισχύει, βεβαίως, την αδιαφάνεια. Δεν εννοείτε να
καταλάβετε το δίδαγµα της πανδηµίας που υποδεικνύει την ισχυ-
ροποίηση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, ώστε να υπάρχει
και ετοιµότητα απέναντι σε κάθε υγειονοµική απειλή.

Σε σχέση µε το άρθρο 77 για τον αερολιµένα Ηρακλείου δεν
υπάρχει καταγραφή των εργασιών µέσα στη σύµβαση. Θα θέ-
λαµε να µας προσκοµίσετε την τεχνική έκθεση του ανεξάρτητου
µηχανικού και την έγκριση της ΥΠΑ.

Τώρα, ερχόµενοι στο Food Pass, το προεκλογικό επίδοµα που
εξήγγειλε προχθές ο κ. Μητσοτάκης, προφανώς και δεν αντι-
σταθµίζει τη διπλή αφαίµαξη των εισοδηµάτων της µεγάλης πλει-
οψηφίας των πολιτών, λόγω του υψηλού πληθωρισµού και των
αυξηµένων εσόδων από φόρους κατανάλωσης. 

Βέβαια, θα πρέπει να πούµε πως, όπως προκύπτει από την
απόφαση του Συµβουλίου, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποφάσισε
από τον Οκτώβρη να φορολογήσει τα υπερκέρδη των διυλιστη-
ρίων. Περίµενε, λοιπόν, να το κάνει όσο γίνεται πιο κοντά στην
προεκλογική περίοδο ο κ. Μητσοτάκης. Υπάρχει υπερπληθωρι-

σµός κερδών, διπλάσια ή τριπλάσια από το 2019, για τα οποία η
Κυβέρνηση ούτε λέει ούτε έχει πάρει καµµία µέριµνα για έλεγχο
της αγοράς.

Να πούµε πως, όπως προκύπτει από την απόφαση του Συµ-
βουλίου, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποφάσισε από τον Οκτώβρη
να φορολογήσει τα υπερκέρδη των διυλιστηρίων. Περίµενε, λοι-
πόν, να το κάνει όσο πιο κοντά γίνεται στην προεκλογική περίοδο
ο κ. Μητσοτάκης. 

Υπάρχει υπερπληθωρισµός κερδών. Είναι διπλάσια ή τριπλά-
σια από το 2019 και η Κυβέρνηση δεν έχει πάρει καµµία µέριµνα
για έλεγχο της αγοράς. Οι τιµές στα είδη διατροφής βρίσκονται
στο υψηλότερο σηµείο των τελευταίων δεκατριών ετών και ξε-
περνούν κατά πολύ τον γενικό πληθωρισµό. Σύµφωνα µε την ΕΛ-
ΣΤΑΤ, σε ετήσια βάση, οι τιµές στα τρόφιµα αυξήθηκαν κατά
15%, µε ορισµένα είδη µάλιστα, όπως γαλακτοκοµικά και έλαια
να φτάνουν έως το 25,3%. Γι’ αυτόν τον λόγο αποτελεί εµπαιγµό
το «10% πληθωρισµός, 10% επιστροφή», που είπε ο κύριος Πρω-
θυπουργός, ειδικά για την προεκλογική περίοδο. Το Food Pass,
απορροφώντας ένα µικρό µόνο µέρος του πληθωρισµού, λει-
τουργεί σαν ασπιρίνη και καταδεικνύει την αποτυχία του πολυ-
διαφηµισµένου, πλην όµως τρύπιου «καλαθιού του νοικοκυριού».
Καλούµε τον κ. Μητσοτάκη να υιοθετήσει άµεσα τις ρεαλιστικές
προτάσεις του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής για την αντιµετώ-
πιση του πληθωρισµού που κατατρώει το λαϊκό εισόδηµα. 

Με το εισοδηµατικό όριο δε, των 24 χιλιάδων ευρώ µένουν έξω
εκατοντάδες χιλιάδες συνταξιούχοι και µεταξύ αυτών η κατηγο-
ρία µε 1.000 ευρώ σύνταξη κύρια και επικουρική, δηλαδή µε ετή-
σιο εισόδηµα 24.000 ευρώ. Αυτή η κατηγορία δεν παίρνει ούτε
την ενίσχυση των 250 ευρώ. Επίσης, αυτή η κατηγορία δεν έχει
όφελος από την κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης, καθώς
η κλίµακα ξεκινάει από τα 12 χιλιάδες ευρώ. Αυτή η κατηγορία
στην πλειονότητά της δεν θα πάρει την αύξηση του 7,75%,
επειδή έχει προσωπική διαφορά. 

Πρόσθετα, υπάρχουν χιλιάδες πολίτες, µισθωτοί του δηµοσίου
και συνταξιούχοι, οι οποίοι δεν συµπεριλαµβάνονται σε καµµία
πρόνοια της Κυβέρνησης και υφίστανται τις απώλειες του εισο-
δήµατός τους από τον πληθωρισµό και τους αυξανόµενους φό-
ρους κατανάλωσης.

Ο κύριος Πρωθυπουργός προπαγανδίζει τον πίνακα του
«ECONOMIST» που αναδεικνύει την Ελλάδα πρωταθλήτρια στην
ανάπτυξη. Αποκρύπτει, όµως, συστηµατικά τον πίνακα των ανι-
σοτήτων και τον πίνακα των µισθών και της αγοραστικής δύνα-
µης των Ελλήνων, που κατατάσσονται προτελευταίοι. Ειδικά,
όσοι δε έχουν πρόσβαση στο TAXIS µε αυτό το νοµοσχέδιο
έπρεπε να πληρώνουν ένα ποσό για να µπορέσουν να κάνουν τις
αιτήσεις. Είναι σωστό που εντάσσετε το ΚΕΠ στη διαδικασία χο-
ρήγησης επιδόµατος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο συ-
νάδελφος κ. Γεώργιος Λαµπρούλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Σύµφωνα και µε την τοποθέτησή µας και στις επιτροπές που
προηγήθηκαν της σηµερινής συζήτησης στην Ολοµέλεια του συγ-
κεκριµένου νοµοσχεδίου, θεωρούµε, φυσικά, ότι οι υπηρεσίες
ανακουφιστικής φροντίδας είναι αναγκαίες. Αφορούν εξειδικευ-
µένες υπηρεσίες, οι οποίες, όµως, πρέπει να αποτελούν στοιχείο
της ενιαίας διαδικασίας θεραπείας και αποκατάστασης, όπου, φυ-
σικά, αυτό επιστηµονικά είναι δυνατόν, που σηµαίνει ότι απαιτούν-
ται πλήρως αναπτυγµένες δοµές, πλήρως στελεχωµένες, µε
εξοπλισµό, προκειµένου να αντιµετωπίζουν µε όλα τα διαθέσιµα
µέσα και τις επιστηµονικές γνώσεις τις πολλές διαφορετικές πε-
ριπτώσεις ασθενών και τις ανάγκες που προκύπτουν από τις πα-
θήσεις τους.

Συγχρόνως, πρέπει να παρέχονται από τις δοµές που αποτε-
λούν συστατικό στοιχείο του δηµόσιου συστήµατος υγείας και
ιδιαίτερα στο πρωτοβάθµιο επίπεδο και µε ουσιαστική, φυσικά,
αλληλοσύνδεση όλων των επιπέδων του συστήµατος υγείας,
προκειµένου µε ενιαίο τρόπο να αντιµετωπίζονται, τόσο η ανα-
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κουφιστική φροντίδα, όσο και οι άλλες ανάγκες υγείας αυτών
των ασθενών. Παράλληλα, χρειάζεται η καταγραφή, η πρόβλεψη
για τις µεσοπρόθεσµες ανάγκες και στη βάση αυτή σχεδιασµός
για την ανάπτυξη των αναγκαίων δοµών. 

Έτσι, λοιπόν, απαιτούνται: 
Πρώτον, κρατικός κεντρικός σχεδιασµός, από το Υπουργείο

και την κυβέρνηση, µε επαρκή κρατική χρηµατοδότηση για την
ανάπτυξη πλήρως στελεχωµένων δηµόσιων δοµών, όπου οι
ασθενείς θα µπορούν να έχουν απολύτως δωρεάν όλες τις ανα-
γκαίες υπηρεσίες υγείας από τη διεπιστηµονική οµάδα, ανάλογα,
βέβαια, µε τα προβλήµατα που έχουν. 

Δεύτερον, ανάπτυξη των δηµόσιων µονάδων πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας, που θα έχουν βασική αποστολή τον έλεγχο
όλων των καταγεγραµµένων ασθενών και συγχρόνως τον εντο-
πισµό άλλων περιστατικών, την αντιµετώπισή τους, σε συνεργα-
σία, φυσικά, µε τις µονάδες της δευτεροβάθµιας περίθαλψης,
όπου και όταν χρειάζεται. 

Τρίτον, προσλήψεις του αναγκαίου υγειονοµικού προσωπικού
όλων των αναγκαίων ειδικοτήτων πλήρους και αποκλειστικής
απασχόλησης, προκειµένου να αντιµετωπιστούν, τόσο οι γενικές,
όσο και οι πρόσθετες ανάγκες αυτών των ασθενών, όπως, για
παράδειγµα, η εξασφάλιση των αναγκαίων υπηρεσιών αποκατά-
στασης -φυσικοθεραπείες κ.λπ.- που θα πρέπει να είναι απολύ-
τως δωρεάν, χωρίς πλαφόν και περικοπές.

Πέµπτον, σχεδιασµός από τους αρµόδιους κρατικούς φορείς
της εκπαίδευσης των υγειονοµικών, αλλά και όσων φυσικά εµ-
πλέκονται στην αντιµετώπιση των ασθενών και των οικογενειών
τους. 

Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση και πατώντας πάνω σε ένα
υπαρκτό πρόβληµα και οξυµένο, θα λέγαµε, σε µεγάλο βαθµό
για χιλιάδες ασθενείς και µέσω των συγκεκριµένων ρυθµίσεων
του νοµοσχεδίου, που, φυσικά, αντιστοιχούν στη βασική πολιτική
κατεύθυνση που υλοποιεί, αντί το κράτος να σχεδιάζει και να
αναπτύσσει τις αναγκαίες δοµές και υπηρεσίες ανακουφιστικής
φροντίδας, περιορίζει την ευθύνη στη δηµιουργία ενός πλαισίου
λειτουργίας. Είναι αυτό που ακούσαµε και εισηγητικά και περι-
γράφεται και µέσα στο νοµοσχέδιο, µε κριτήριο βασικό το να µην
επιβαρυνθεί στο ελάχιστο ο κρατικός προϋπολογισµός.

Έτσι, για παράδειγµα, πρώτον, αναθέτει την παροχή  ανακου-
φιστικής φροντίδας στην παντός είδους πρωτοβουλία του ιδιω-
τικού τοµέα: κοινωφελή ιδρύµατα, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και
ιδιωτικού δικαίου κερδοσκοπικού ή µη χαρακτήρα και ενώσεις
προσώπων µη κερδοσκοπικού, αντίστοιχα, χαρακτήρα, µία παν-
σπερµία δοµών. Αυτό σηµαίνει ότι το κράτος, η κυβέρνηση, το
νοµοσχέδιο δεν διασφαλίζει την επίλυση των προβληµάτων γύρω
από την υπαρκτή λαϊκή ανάγκη για ανακουφιστική φροντίδα. Η
ικανοποίησή της εξαρτάται από το εάν εκτιµήσουν οι παραπάνω
φορείς ότι τους συµφέρει οικονοµικά να αναπτύξουν τέτοιες
δοµές και υπηρεσίες. Και αυτές, όµως, που θα αναπτύξουν, θα
αντιµετωπίζουν ένα µικρό, φυσικά, µέρος των αναγκών, πάλι µε
κριτήριο το κέρδος ή µε βάση τις περιορισµένες δυνατότητες
που εκ των πραγµάτων έχουν ορισµένες ενώσεις προσώπων που
ασχολούνται µε το θέµα. Αντίστοιχα, υπάρχει η πρόβλεψη για
αξιοποίηση εθελοντών. Έτσι η στελέχωση τέτοιων υπηρεσιών,
έτσι όπως δροµολογούνται µέσα από το νοµοσχέδιο -τουλάχι-
στον για ένα µέρος τους-, θα εξαρτάται από τη διάθεση κάποιων
επιστηµόνων. 

Δεύτερον, αντί, λοιπόν, το κράτος, συγχρόνως, να χρηµατο-
δοτήσει απευθείας αυτές τις δοµές -όχι αυτές που προτείνει,
αλλά δοµές µέσα από το σύστηµα υγείας όπως προτείνουµε- πα-
ραπέµπει τη χρηµατοδότησή τους στα ασφαλιστικά ταµεία, δη-
λαδή έµµεσα στους εργαζόµενους, µέσα από τα νοσήλια, τα
τροφεία, ανά επισκέψεις και πάει λέγοντας. Μάλιστα, αναφέρεται
η δυνατότητα σύναψης σύµβασης των ασφαλιστικών ταµείων
σύµφωνα µε τους κανόνες των παροχών τους, που σηµαίνει ότι
ακόµα και έτσι ούτε διασφαλίζεται η κάλυψη των αναγκών, αλλά
συγχρόνως ανοίγει ο δρόµος των επιπλέον πληρωµών ή αν θέ-
λετε συνπληρωµών από τους ασφαλισµένους για να έχουν κά-
ποιες υπηρεσίες.

Τρίτον, γίνεται αναφορά στο νοµοσχέδιο για ανάπτυξη τέτοιων
υπηρεσιών από το δηµόσιο σύστηµα. Εδώ, τώρα µιλάµε για

σκέτη υποκρισία. Φυσικά είναι ανυπόστατο το επιχείρηµα αυτό
που µπαίνει µέσα στο νοµοσχέδιο.

Αλήθεια, πώς θα αναπτυχθούν οι δοµές αυτές στο δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας; Με ποιο προσωπικό; Από τα αποψιλωµένα νοσο-
κοµεία και από τα αποδεκατισµένα και ανύπαρκτα κέντρα υγείας,
δηλαδή την ανύπαρκτη πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας; 

Ε, στην καλύτερη περίπτωση, να υπάρξουν ορισµένες από τις
προβλεπόµενες ελάχιστες οµάδες επιστηµόνων, σε επιχειρηµα-
τική πάντα βάση και εκτός των δοµών του δηµόσιου συστήµατος
υγείας, µε προγραµµατικές συµβάσεις. Συνεπώς, ακόµα και ο
τίτλος ολοκληρωµένου συστήµατος παροχής ανακουφιστικής
φροντίδας που φέρει το νοµοσχέδιο, είναι ένα ωραίο περιτύ-
λιγµα, ακριβώς, για να κρυφτεί ο αντιλαϊκός χαρακτήρας του πε-
ριεχοµένου και της συγκεκριµένης σηµερινής ρύθµισης. 

Σε ό,τι αφορά στα υπόλοιπα άρθρα αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Υγείας, που αφορούν σε χρονικές παρατάσεις προηγού-
µενων ρυθµίσεων, µε αυτά τα πρόσθετα µέτρα, ουσιαστικά, δεν
προστίθεται προσωπικό στις δηµόσιες µονάδες υγείας, αλλά ξα-
ναπροσλαµβάνονται οι επικουρικοί, των οποίων λήγει η σύµβασή
τους, άλλοι υγειονοµικοί µε τετράµηνες συµβάσεις που ξανα-
προσλαµβάνονται µέσω της ανανέωσης της σύµβασης, προσ-
λαµβάνονται συνταξιούχοι γιατροί, ενώ εφαρµόζεται το σύστηµα
των µετακινήσεων των εργαζοµένων όλων των κλάδων και ειδι-
κοτήτων, από τις υποστελεχωµένες µονάδες που εργάζονται σε
άλλες, που είναι ακόµα περισσότερο υποστελεχωµένες. Πάει,
δηλαδή, να καλύψει µία τρύπα ανοίγοντας άλλες, αλλού. Αυτό
αποδεικνύει ότι διαχρονικά, αλλά και κατά τη διάρκεια της τρί-
χρονης πανδηµίας, οι δηµόσιες δοµές, η στελέχωσή τους, ο εξο-
πλισµός τους παραµένουν πολύ πίσω από τις λαϊκές ανάγκες
που συσσωρεύονται -τρέχουν, να το πούµε έτσι- επεκτείνονται.
Αποτελεί, λοιπόν, απόδειξη των επικίνδυνων ορίων για τη λαϊκή
υγεία που προαπαιτεί η καπιταλιστική οικονοµία και ανάπτυξη και
αυτή είναι η αιτία στην οποία ταυτίζονται όλα τα αστικά κόµµατα,
είτε ως Συµπολίτευση είτε ως Αντιπολίτευση, όπου η λαϊκή υγεία,
η υγεία του λαού, περιορίζεται στα βασικά πακέτα, οι όροι δου-
λειάς των υγειονοµικών επιδεινώνονται, ενώ, ταυτόχρονα, ενι-
σχύεται η ιδιωτική επιχειρηµατική δράση. 

Αντίστοιχα, ενισχύεται η επιχειρηµατική λειτουργία των δηµό-
σιων µονάδων υγείας και διαχρονικά αλλά και µε βάση και το τε-
λευταίο νοµοσχέδιο-έκτρωµα για τη δευτεροβάθµια υγεία, για τα
νοσοκοµεία και παράλληλα, επιτάχυνση και ενίσχυση της εµπο-
ρευµατοποίησης των εργασιών των δηµόσιων µονάδων υγείας.

Εποµένως, και αυτό τα άρθρα του νοµοσχεδίου δεν απαντούν
στις ανάγκες της λαϊκής υγείας αλλά σχετίζονται µε αντιλαϊκές
ανατροπές, µε ευκαιρία την πανδηµία. Και, φυσικά, πρόκειται για
ανατροπές που αποτελούν συνέχεια των προηγούµενων ανατρο-
πών, της προηγούµενης κυβέρνησης, όπου και αυτή είναι πάτησε
στις ανατροπές των προ-προηγούµενων κυβερνήσεων και πάει
λέγοντας. 

Συνεπώς, και µε αυτά τα ζητήµατα της υγείας που καταπιάνε-
ται το νοµοσχέδιο -η πλειοψηφία των άρθρων αφορούν την
υγεία- οι εξελίξεις στον τοµέα της υγείας επιβεβαιώνουν, κατά
τη γνώµη µας, ότι δύο δρόµους ανάπτυξης έχει µπροστά του ο
λαός: Τον δρόµο που θα έχει ως κριτήριο την ικανοποίηση των
κοινωνικών αναγκών ή τον σηµερινό που αντιµετωπίζει την υγεία
ως εµπόρευµα. Και, ακριβώς, από την έκβαση αυτής της αντιπα-
ράθεσης, θα κριθεί και η κατάκτηση του συστήµατος υγείας που
θα υπηρετεί αυτές, ακριβώς, τις κοινωνικές ανάγκες, τις ανάγκες
του λαού µας. 

Η Κυβέρνηση, τώρα, από τη στιγµή που διαµορφώνει την πο-
λιτική της στην υγεία µε κριτήριο το κόστος των µέτρων, προκει-
µένου να µη θιγεί η ανταγωνιστικότητα και η κερδοφορία των
επιχειρηµατικών οµίλων, οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά στρώµατα
δεν µπορούν να περιµένουν τίποτα θετικό. 

Το ΚΚΕ τονίζει την ανάγκη οι εργαζόµενοι να αντιστοιχίσουν
τις διεκδικήσεις τους µε τις σύγχρονες ανάγκες τους, να δυνα-
µώσει η λαϊκή συσπείρωση και πάλη που θα διαµορφώνει τους
κοινωνικούς και πολιτικούς όρους για έναν άλλο δρόµο ανάπτυ-
ξης της παραγωγής και της οικονοµίας, µε εργατική λαϊκή εξου-
σία που στο επίκεντρο θα είναι ακριβώς η ικανοποίηση των
συνεχώς διευρυµένων λαϊκών αναγκών στην πρόληψη, θεραπεία
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και αποκατάσταση της υγείας. Φυσικά, µε την όσο το δυνατόν
αυτοτέλεια στην παραγωγή όλων όσων απαιτούνται σε ιατρικά
µηχανήµατα, φάρµακα, εµβόλια, υγειονοµικό υλικό κ.λπ., αξιο-
ποιώντας, δηλαδή, τη δυνατότητα όλων των αναγκαίων για την
εξασφάλισή τους και για να αξιοποιούνται αυτά προς όφελος του
λαού. Όλες οι δυνατότητες αλλά και άλλες που µπορούν να ανα-
πτυχθούν: Της επιστήµης, της τεχνολογίας και του εξειδικευµέ-
νου υγειονοµικού προσωπικού. Αυτές είναι οι µοναδικές
προϋποθέσεις όπου µπορεί η υγεία να αποτελέσει ένα κατοχυ-
ρωµένο και διασφαλισµένο από το λαϊκό κράτος καθολικό και
λαϊκό δικαίωµα. Γι’ αυτό, απαιτείται ενιαίο, σύγχρονο, αποκλει-
στικά κρατικό και δωρεάν σύστηµα υγείας, πανελλαδικά ανε-
πτυγµένο, µε κεντρικό σχεδιασµό, πλήρως και επαρκώς
χρηµατοδοτούµενο από τον κρατικό προϋπολογισµό, µε κατάρ-
γηση κάθε επιχειρηµατικής δραστηριότητας. 

Παράλληλα, απαιτείται ανάπτυξη κρατικού φορέα έρευνας,
παραγωγής, εισαγωγής και δωρεάν διάθεσης φαρµάκων και εµ-
βολίων από τις κρατικές µονάδες υγείας, τα νοσοκοµεία, τα κέν-
τρα υγείας, το δίκτυο των κρατικών φαρµακείων και, φυσικά,
κατάργηση κάθε επιχειρηµατικής δράσης στο χώρο του φαρµά-
κου. 

Υπάρχουν και µερικά άρθρα στο νοµοσχέδιο -έχουµε τοποθε-
τηθεί στις επιτροπές- γύρω από το περιβάλλον. Πρέπει να ακού-
σουµε και τους Υπουργούς που δεν µας έκαναν την τιµή να
έρθουν στις επιτροπές, να τοποθετηθούν και για αυτά τα άρθρα,
εννοώ των υπολοίπων υπουργείων, έχουν χρόνο.

Με αφορµή την τροπολογία που αφορά το Market Pass, δη-
λαδή, τα κουπόνια φαγητού τα οποία έρχονται σε συνέχεια µε τα
περίφηµα καλάθια, τί προσπαθεί να κάνει η Κυβέρνηση; Προσπα-
θεί να αντιµετωπίσει την ασφυκτική πίεση της ακρίβειας και, συγ-
χρόνως, να διασκεδάσει την αγανάκτηση και τη δυσαρέσκεια του
λαού. Πρόκειται για µία από τα ίδια. Καµµία ουσιαστική ανακού-
φιση για τον λαό που έχει µειώσει ως και 50% τις αγορές από τα
σούπερ-µάρκετ, ενώ κατά 67% έχει µειώσει τις αγορές βασικών
ειδών. Την ίδια ώρα οι µεγάλες αλυσίδες αυξάνουν και αυγαταί-
νουν τα κέρδη τους, πουλώντας πανάκριβα τα προϊόντα τους,
ακόµα και µε την κατεύθυνση της µείωσης της κατανάλωσης.
Και, ακριβώς, αυτός είναι ο στόχος και των µέτρων αυτών που η
Κυβέρνηση υπερθεµατίζει και ότι θα απαλύνει, θα βελτιώσει τη
ζωή του λαού µας, η θωράκιση της κερδοφορίας αυτών των επι-
χειρηµατικών οµίλων, στην κατεύθυνση -φυσικά- να µη µειωθεί
η κατανάλωση, ενώ ακόµα και το κόστος αυτών των έως τώρα
µέτρων ποιος θα τα φορτωθεί; Θα τα φορτωθεί ο λαός από την
άλλη του την τσέπη, αφού η αφαίµαξη του είναι αυτή που χρη-
µατοδοτεί τα υπέρογκα κέρδη, ακόµα και των διυλιστηρίων.

Έτσι, λοιπόν, τα µέτρα δεν θίγουν στο ελάχιστο τους µηχανι-
σµούς και τις αιτίες της ακρίβειας και την ίδια ώρα η Κυβέρνηση
απορρίπτει προκλητικά και στο όνοµα των δηµοσιονοµικών στό-
χων το δίκαιο αίτηµα για κατάργηση του ΦΠΑ στα είδη πλατιάς
κατανάλωσης, γενναία µείωση στις τιµές τους και πλαφόν και
επειδή τα µέτρα που διεκδικούν συνδικάτα και φορείς για κατάρ-
γηση του ΦΠΑ των ειδικών φόρων στα καύσιµα, για επαναφορά
του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού και των συν-
τάξεων, αντίστοιχα, για αυξήσεις στους µισθούς και στις συντά-
ξεις, µπορούν να δώσουν ανάσα στον λαό και να τον
ανακουφίσουν, ακριβώς αυτά τα µέτρα επαναφέρει το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας µε τις δύο τροπολογίες που επανακατα-
θέτει σήµερα.

Ζητούµε από την Κυβέρνηση και φυσικά και από τα άλλα κόµ-
µατα να τοποθετηθούν και συγχρόνως να γίνουν δεκτές και να
ενταχθούν, όπως είπε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος
στην αρχή της συνεδρίασης σε ψηφοφορία. Επαναλαµβάνω, λοι-
πόν, ότι οι τροπολογίες αφορούν την κατάργηση του ΦΠΑ στα
τρόφιµα, στα είδη λαϊκής κατανάλωσης, στα καύσιµα και την
ενέργεια και επαναφορά και καταβολή του δέκατου τρίτου και
δέκατου τέταρτου µισθού και σύνταξη στους εργαζόµενους και
τους συνταξιούχους. 

Αναµένουµε, λοιπόν, και από τα άλλα κόµµατα, αλλά και από
την Κυβέρνηση να τοποθετηθούν και επ’ αυτών. 

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, επί της αρχής το καταψηφί-
ζουµε, κύριε Πρόεδρε. Φυσικά, υπάρχουν ρυθµίσεις που τοπο-

θετούµαστε θετικά και µόνο στην προοπτική ότι ένας αρκετά µε-
γάλος αριθµός εργαζοµένων, σε ό,τι αφορά το κοµµάτι των υγει-
ονοµικών και των παρατάσεων που προβλέπονται στις ρυθµίσεις
του νοµοσχεδίου, θα έχει εργασία για κάποιο διάστηµα και αντί-
στοιχα, τµήµατα σε κλινικές νοσοκοµείων των δηµόσιων µονάδων
υγείας θα µπορούν να λειτουργήσουν µε τα τεράστια προβλή-
µατα που έχουν και αφ’ ετέρου, -το σπουδαιότερο- οι ασθενείς
θα έχουν κάποιο προσωπικό που θα µπορεί να ανταποκρίνεται
στις οξυµµένες ανάγκες των προβληµάτων της υγείας τους. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα η

συνάδελφος από την Ελληνική Λύση, η κ. Μαρία Αθανασίου. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, η εµπορευµατοποίηση των υπηρεσιών

υγείας και η µείωση των υποχρεώσεων του κράτους της συνταγ-
µατικής επιβεβληµένης υποχρέωσης του για την προστασία της
δηµόσιας υγείας συνοψίζουν το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας, το οποίο συνεχίζει ακάθεκτη να εφαρµόζει. Καταργεί τις
υποχρεώσεις του κράτους ως προς τη χρηµατοδότηση, την ορ-
γάνωση και την ανάπτυξη των υπηρεσιών υγείας, τον εκσυγχρο-
νισµό των υποδοµών και του ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού
ακόµα και στον ευαίσθητο τοµέα της παρηγορητικής φροντίδας,
και µάλιστα όπως τη ζητούν οι ίδιοι οι πάσχοντες, δηλαδή, δω-
ρεάν.

Σε όλα τα ευνοµούµενα κράτη της Ευρώπης η παροχή υπη-
ρεσιών παρηγορητικής φροντίδας είναι ενταγµένη στο δηµόσιο
σύστηµα υγείας και επισηµαίνει ότι οι ασθενείς που χρήζουν πα-
ρηγορητικής φροντίδας δεν είναι ασθενείς δεύτερης κατηγορίας
και δεν αποτελεί πολυτέλεια το δικαίωµά τους να λαµβάνουν
υπηρεσίες παρηγορητικής φροντίδας εντός του δηµόσιου συ-
στήµατος υγείας. Το νοµοσχέδιο αναφέρεται σε ένα κλειστό σύ-
στηµα παροχής παρηγορητικής φροντίδας που απέχει πολύ από
αυτό που θα έπρεπε να είναι, ένα σύστηµα, δηλαδή, βασισµένο
σε δηµόσιες δοµές που θα λειτουργεί συνδυαστικά µε τις λοιπές
υφιστάµενες δοµές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Αυτό είναι,
δυστυχώς, το όραµά σας για το σύστηµα υγείας;

Δυστυχώς απουσιάζει η αναφορά στα δηµόσια ιατρεία παρη-
γορητικής ειδικής φροντίδας που µέχρι σήµερα παρέχουν υπη-
ρεσίες θεραπείες πόνου και παρηγορητικής φροντίδας σε
χιλιάδες ασθενείς σε όλη την επικράτεια. Μετά τους δύο νόµους
για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και τη δευτεροβάθµια πε-
ρίθαλψη, το Υπουργείο Υγείας έρχεται να διαλύσει όποιο δηµό-
σιο χαρακτήρα έχει αποµείνει στο ΕΣΥ µε το νοµοσχέδιο για την
ανακουφιστική φροντίδα. Δεν µπορεί η παροχή παρηγορητικής
φροντίδας σε όλη την Ευρώπη να εντάσσεται στο δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας, αλλά στην Ελλάδα να βασίζεται σε ιδιωτικούς φο-
ρείς. 

Με το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο δίνετε τη δυνατότητα σε νοµικά
πρόσωπα κερδοσκοπικού χαρακτήρα να δραστηριοποιούνται
στον πλέον ευαίσθητο τοµέα. Αρκεί η πρόβλεψη στο καταστατικό
τους για παροχή υπηρεσιών φροντίδας υγείας, ενώ θα έπρεπε
να προβλέπεται η παροχή υπηρεσιών παρηγορητικής της ιατρι-
κής όπως ορίζει ο κώδικας ιατρικής δεοντολογίας ή ανακουφι-
στικής φροντίδας.

Από όλες τις διατάξεις του νοµοσχεδίου καθίσταται σαφές ότι
συγκεκριµένες ιδιωτικές δοµές προφανώς φίλα προσκείµενές
σας, θα καταστούν παραδόξως φορείς πιστοποίησης και εκπαί-
δευσης σε έναν ιδιαιτέρα ευαίσθητο τοµέα ιατρικής, παρ’ όλο
που αποτελεί κανονικά αντικείµενο εκπαίδευσης που παρέχεται
από τις ιατρικές µας σχολές και θα διαµορφώνουν την πολιτική
και τα πρωτόκολλα παρ’ όλο που αυτό αποτελεί υποχρέωση του
κράτους. 

Με το πλεονέκτηµα που έχουν οι ιδιωτικές δοµές τις υποδοµές
οι δηµόσιες δοµές θα διαλυθούν σύντοµα. Αντί το κράτος να
χρηµατοδοτήσει απευθείας, παραπέµπει τη χρηµατοδότηση των
δοµών αυτών στα ασφαλιστικά ταµεία, δηλαδή, έµµεσα στους
εργαζόµενους µέσα από τα νοσήλια, τα τροφεία, χρεώσεις ανά
επίσκεψη κ.λπ..

Πείτε µας πού θα αναπτυχθούν αυτές οι δοµές, σε ποιες εγ-
καταστάσεις, µε ποιο προσωπικό; Από τα υποστελεχωµένα και
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αποψιλωµένα δηµόσια νοσοκοµεία ή από τη σχεδόν ανύπαρκτη
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας για την οποία σκαρφίζεστε διά-
φορα για να πείσετε για την υποτιθέµενη επιτυχία της; 

Στο άρθρο 3, ο ορισµός πρέπει να περιλαµβάνει υποστήριξη
και συνδροµή των οικείων προσώπων και της οικογένειας του
ασθενή κατά τη διάρκεια αλλά και µετά, ενώ στην παράγραφο 3
η ελάχιστη σύνθεση της διεπιστηµονικής οµάδας θα πρέπει
οπωσδήποτε να περιλαµβάνει φυσίατρο αλλά και φυσιοθερα-
πευτή καθώς είναι η ειδικότητα που αποζητούν περισσότερο οι
ασθενείς οι οποίοι χρειάζονται ανακουφιστική φροντίδα. 

Στα άρθρα 4 και 5, περιγράφονται οι βασικές αρχές της ανα-
κουφιστικής φροντίδας, η στρατηγική αλλά και οι επιχειρησιακοί
οι στόχοι οι οποίοι όµως δεν συµβαδίζουν µε τη µέχρι τώρα πο-
λιτική της Κυβέρνησης µε συστηµατική υποχρηµατοδότηση και
απαξίωση των δηµόσιων δοµών υγείας. Όλα αυτά την ίδια ώρα,
λοιπόν, που στον προϋπολογισµό του 2023 προβλέπεται περι-
κοπή των δαπανών για τις δηµόσιες δοµές κατά 1,5%. 

Στο άρθρο 9, που αφορά στην εθνική επιτροπή δεν υφίσταται
ο λόγος συµµετοχής εκπροσώπου του Υπουργείου Παιδείας.
Ταυτόχρονα θα πρέπει οι συµµετέχοντες να έχουν µεγαλύτερη
εµπειρία από τρία έως πέντε έτη τουλάχιστον και όχι µόνο δύο.
Ο ένας από τους τρεις επιστήµονες εγνωσµένου κύρους θα πρέ-
πει να είναι ψυχίατρος και ο δεύτερος ογκολόγος, γιατί ένα πολύ
µεγάλο ποσοστό των αναζητούντων παρηγορητικής συνδροµής
είναι ασθενείς οι οποίοι χρειάζονται αυτές τις ειδικότητες.

Από το άρθρο 14, λείπει ειδική αναφορά στην παιδιατρική ανα-
κουφιστική φροντίδα, δηλαδή στο ότι οι επιστήµονες υγείας που
στελεχώνουν τις δοµές της παιδιατρικής ανακουφιστικής φρον-
τίδας θα πρέπει να έχουν εµπειρία στη φροντίδα παιδιών µε απει-
λητική για τη ζωή ασθένεια ή και γνώσεις στον τοµέα της
ανακουφιστικής ή και παιδιατρικής ανακουφιστικής φροντίδας. 

Με το άρθρο 16, παρατείνεται µε το παρόν η εφαρµογή µιας
απαράδεκτης υποχρέωσης την οποία έχει εισάγει η Κυβέρνηση
προκειµένου να επιτρέπεται στους εργαζόµενους να προσέρχον-
ται στην υπηρεσία που εργάζονται. Το γεγονός ότι η Κυβέρνηση
παρατείνει ρυθµίσεις σχετικά µε τον εµβολιασµό κατά του κορω-
νοϊού και µάλιστα τόσο παρωχηµένης και αποδεδειγµένα εσφαλ-
µένης λογικής µας ανησυχεί για τη συνέχεια αυτής της
κατάστασης αλλά και για την έλλειψη σοβαρότητας µε την οποία
νοµοθετεί η Κυβέρνηση. Βλέπουµε να συνεχίζεται το έργο περί
εθνικής εκστρατείας εµβολιασµού. 

Τι άλλο αναδεικνύεται στο άρθρο 25; Η πλήρης παραίτηση του
κράτους και της Κυβέρνησης από τα σχεδιασµένα µέτρα πρόλη-
ψης και παράλληλα την ανάθεση, ουσιαστικά, όποιων µέτρων
στην ατοµική ευθύνη και στο διχασµό των πολιτών κατά την
πάγια τακτική εξάλλου που διακατείχε την Κυβέρνηση στην πο-
λιτική κατά της πανδηµίας την οποία υιοθέτησε σε όλη τη διάρ-
κεια της πανδηµίας. Μια πολιτική η οποία αποδείχθηκε
εσφαλµένη, διότι αντί να συσπειρώνει τους πολίτες εναντίον ενός
κοινού επικίνδυνου εχθρού, αντιθέτως τους δίχασε και έστρεψε
τον έναν εναντίον του άλλου. 

Έχετε εκτεθεί, κυρία Υπουργέ, γιατί ενώ τροφοδοτήσατε
αυτόν τον κοινωνικό διχασµό και φτάσατε στο σηµείο να αµφι-
σβητήσετε τους επιστήµονες, το Σ.τ.Ε. µε την απόφασή του απο-
κατέστησε την αδικία και µε µεγάλη ανακούφιση θα επανέλθουν
στο ΕΣΥ υγειονοµικοί που αυταρχικά θέσατε σε αδικαιολόγητη
αναστολή λόγω µη εµβολιασµού τους.

Άρθρο 17. Η Κυβέρνησή σας διαφηµίζει όλο αυτό το διάστηµα
ότι τελείωσε η πανδηµία του κορωνοϊού, ενώ αντιθέτως την ίδια
στιγµή νοµοθετεί συνεχώς παράταση των συµβάσεων προς ενί-
σχυση του ΕΣΥ εν όψει µιας πανδηµίας που τελείωσε. Γιατί όλο
αυτό το διάστηµα από την άνοιξη του τρέχοντος έτους υφίσταται
παντελής έλλειψη προστατευτικών µέτρων και τώρα η Κυβέρ-
νηση ξαφνικά έρχεται πάλι να νοµοθετήσει ενισχυτικά του ΕΣΥ
µέτρα; Χριστούγεννα έρχονται µοιράζουν πάλι δώρα σε φίλους. 

Άρθρο 21, προσλήψεις επικουρικού προσωπικού. Η Κυβέρ-
νηση συνεχίζει, δηλαδή, την τακτική αυτή. Οι προσλήψεις, λοι-
πόν, επικουρικού προσωπικού τετράµηνες προσλήψεις,
µετακινήσεις παντός είδους προσωπικού από µονάδα σε µονάδα,
η λεγόµενη κινητικότητα, υποχρεωτικές υπερωρίες, προκειµένου
να καλυφθούν οι τεράστιες ελλείψεις σε προσωπικό. Τούτα απο-

τελούν µέτρα τα οποία αφ’ ενός θέτουν σε κίνδυνο την ποιότητα
παροχής υπηρεσιών διότι ωθούν στα όρια της φυσικής εξάντλη-
σης το υπάρχον προσωπικό και συνυπολογίζοντας και τη σωρευ-
µένη κόπωση των προηγούµενων ετών του ιατροφαρµακευτικού
προσωπικού, δηµιουργείται µια εκρηκτική κατάσταση η οποία
από στιγµή σε στιγµή µπορεί να σκάσει και να αποφέρει οδυνηρά
αποτελέσµατα για την ίδια τη ζωή και την ασφάλεια των ασθε-
νών.

Άρθρο 23. Πρόκειται περί παγίδευσης εκ µέρους της Κυβέρ-
νησης η οποία, όπως προαναφέραµε, άλλοτε επικαλείται πως η
πανδηµία τελείωσε, άλλοτε πως βιώνουν έκτακτες υγειονοµικές
συνθήκες, προκειµένου να εξυπηρετήσει φίλους µε τη σύναψη
νέων συµβάσεων κατά παρέκκλιση ως συνήθως των κείµενων
διατάξεων ή την παράταση ισχύος των µέτρων τα οποία ωστόσο
οδηγούν σε επιβάρυνση τον προϋπολογισµό. Ωστόσο τίθενται
προς ψήφιση για την ενίσχυση του κοµµατικού ακροατηρίου.

Άρθρο 24, παράταση ισχύος των συµβάσεων και καθορισµός
µηνιαίας αποζηµίωσης παιδιάτρων ως οικογενειακών γιατρών.
Στόχος της ρύθµισης είναι η κατά το δυνατόν εξυπηρέτηση των
ιατρικών αναγκών των ανηλίκων έως δεκαέξι ετών τοπικά χωρίς
µεγάλες µετακινήσεις. Θα πρέπει όλες οι περιοχές της περιφέ-
ρειας να εξυπηρετούνται επαρκώς και αξιοπρεπώς. 

Άρθρο 25. Άλλη µια διάταξη η οποία ανήκει στην οµάδα δια-
τάξεων που αφορούν, επί παραδείγµατι, στο ανώτατο όριο των
γιατρών οι οποίοι µπορούν να παρέχουν ιατρικές υπηρεσίες κατ’
εφαρµογή του παρόντος στον τρόπο απόδειξης των υπηρεσιών
που παρέχουν κατ’ οίκον και εξ αποστάσεως, στη διαδικασία
υποβολής ελέγχου και αποζηµίωσης των εν λόγω δαπανών
καθώς και σε αναγκαία λεπτοµέρεια και οι οποίες καθορίζονται
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας, που
εκδίδεται ύστερα από γνώµη του διοικητικού συµβουλίου του
ΕΟΠΥΥ. 

Θεωρούµε ότι προς διασφάλιση της διαφάνειας και προς εξα-
σφάλιση επαρκούς ελέγχου για τη ρύθµιση τέτοιων ζωτικών ζητη-
µάτων, απαιτείται συλλογική απόφαση µέσω της κοινοβουλευτικής
οδού και όχι απόφασης µόνο ενός ή απλώς ολίγων. Τέτοιες πρα-
κτικές οποίες είναι και προσφιλείς στην Κυβέρνηση δεν µπορούν
παρά µας βρίσκουν αντίθετους.

Κύριοι της Κυβέρνησης, αν ενδιαφερόσασταν, πραγµατικά, για
την κατάσταση στα νοσοκοµεία, θα φροντίζατε να υπηρετούν
στο ΕΣΥ συνολικά οι εργαζόµενοι που βρίσκονται σε αναστολή.
Θα είχατε προσλάβει ήδη µόνιµο προσωπικό για τα νοσοκοµεία,
τα κέντρα υγείας και τις ΤΟΜΥ, ώστε να µην υπάρχουν πλέον
κενά που να εξαντλούν το προσωπικό και να καθιστούν απάνθρω-
πες τις συνθήκες εργασίας. Θα φροντίζατε για την ορθολογική
κατανοµή των συµβασιούχων. Θα ενισχύατε τους διασώστες και
τα ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ αντί να αναθέτετε το έργο τους σε
ιδιώτες.

Επιµένετε σε τρίµηνες παρατάσεις προσωπικού, σε απευθείας
αναθέσεις, τις περισσότερες φορές κατά παρέκκλιση των οι-
κείων διατάξεων περί δηµοσίων συµβάσεων, διατάξεις τις οποίες
προφανώς θεωρείτε είτε ανεπαρκείς είτε ακατάλληλες για την
εξυπηρέτηση των ιδιωτικών συµφερόντων σας, ακολουθώντας
αδιαφανείς και κρυφές διαδικασίες και διαπραγµατεύσεις µε
ιδιώτες, ψηφίζοντας διατάξεις οι οποίες δεν προσφέρουν τίποτα
περισσότερο παρά προσωρινές και πρόχειρες λύσεις, απαξιώ-
νοντας µε αυτόν τον τρόπο συνεχώς το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Έτσι, το κατευθύνετε σε µια σταδιακή ή ίσως έµµεση σε πρώτη
φάση ιδιωτικοποίηση, αναθέτοντας την παροχή προµηθειών και
υπηρεσιών σε ιδιώτες, αδιαφανώς και χωρίς καµµία λογοδοσία.

Άρθρο 30. Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την υπερω-
ριακή απασχόληση προσωπικού του Εθνικού Οργανισµού Δηµό-
σιας Υγείας. Η υπερωριακή απασχόληση του προσωπικού
εγκρίνεται µόνο µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου, του ΕΟΔΥ,
µε θέµατα όπως ο αριθµός των υπαλλήλων, το χρονικό διάστηµα
και οι ώρες υπερωριακής απασχόλησής τους. Διατάξεις τέτοιου
τύπου σύµφωνα µε τις οποίες ένας και µόνο αποφασίζει για την
τύχη περισσοτέρων για τέτοια ζωτικά ζητήµατα, δεν µπορούν
παρά να µας βρίσκουν αντίθετους. 

Άρθρο 32. Πρόκειται προφανώς για δουλειές της Κυβέρνησης
µε ιδιώτες και κατασπατάληση δηµοσίου χρήµατος ελέω µιας
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ανύπαρκτης πανδηµίας την οποία επικαλείται η Κυβέρνηση κατά
το δοκούν, µάλιστα δίχως να έχει ληφθεί κανένα προστατευτικό
µέτρο το προηγούµενο χρονικό διάστηµα. Καταγγέλλουµε τις
πρακτικές της απευθείας ανάθεσης υπηρεσιών που κανονικά πα-
ρέχει το ΕΣΥ σε ιδιώτες και καταψηφίζουµε.

Άρθρο 33. Συµβάσεις γιατρών του Εθνικού Οργανισµού Δηµό-
σιας Υγείας για κάλυψη των αναγκών των δοµών. Είµαστε ιδεο-
λογικά αντίθετοι µε την ύπαρξη δοµών φιλοξενίας προσφύγων
και µεταναστών ανεξέλεγκτα και για τον λόγο αυτό δεν µπο-
ρούµε να υπερψηφίσουν διατάξεις που συνδέονται µε τη λει-
τουργία τους.

Άρθρο 35. Υποχρεώνετε τους πολίτες να πληρώσουν άσκοπα
την άσκηση του δικαιώµατός τους να µην εµβολιαστούν, µάλιστα
χωρίς καµµία επιστηµονική τεκµηρίωση της ωφέλειας του τεστ.
Υπάρχουν άνθρωποι που οι ίδιοι οι γιατροί τούς συµβουλεύουν
να µην εµβολιαστούν λόγω συνδυασµού ασθενειών αλλά η περί-
πτωσή τους δεν προβλέπεται στις εξαιρέσεις. Υπάρχουν άνθρω-
ποι που έχουν νοσήσει πολλές φορές, είτε είναι εµβολιασµένοι
είτε όχι. Η πρόληψη επαφίεται στην ατοµική ευθύνη και ενηµέ-
ρωση και όχι στην τιµωρία. Πρέπει να καταργηθούν άµεσα τα
υποχρεωτικά ράπιντ τεστ για όλους τους εργαζόµενους σε ιδιω-
τικό και δηµόσιο τοµέα.

Άρθρο 46. Παράταση ισχύος της δυνατότητας διάθεσης ειδι-
κού εξοπλισµού ΜΕΘ και ΜΑΦ και έκτακτης ανάπτυξης κλινικών
ΜΕΘ και ΜΑΦ. Ενώ τα περισσότερα κράτη της Ευρώπης και οι
Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής έχουν ήδη κηρύξει τη λήξη της
πανδηµίας, η Κυβέρνηση συνεχίζει τους υποχρεωτικούς εµβο-
λιασµούς, τα ράπιντ τεστ και τη διάθεση ΜΕΘ και ΜΑΦ µόνο για
τους εκλεκτούς. 

Άρθρο 49. Παράταση ισχύος της διαδικασίας αποδοχής δω-
ρεών. Διατάξεις οι οποίες καθορίζονται µε αποφάσεις Υπουργών
για τόσο σηµαντικά ζητήµατα, είτε µε δωρεές από τρίτους, φυ-
σικά ή νοµικά πρόσωπα, ακόµα και ΜΚΟ δεν µπορούν παρά να
µας βρίσκουν αντίθετους. 

Κύριοι συνάδελφοι, δεν βλέπουµε κανέναν λόγο παρέκκλισης
από τις κείµενες διατάξεις περί δηµοσίων συµβάσεων ούτε για
την απευθείας ανάθεση µε φωτογραφικό τρόπο σε ιδιώτες, παρά
µόνο την εξυπηρέτηση ιδιωτικών συµφερόντων και την εκπλή-
ρωση υποσχέσεων προς φίλους επιχειρηµατίες µε αδιαφάνεια
και προτίµηση σε πρόσωπα. 

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση προτιµά να παρατείνει την ισχύ δια-
τάξεων, πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου, οι οποίες είχαν
έκτακτο και προσωρινό χαρακτήρα και ισχύ και ήταν προορισµέ-
νες να ισχύσουν µόνο για όσο διαρκούσε η πανδηµία και οι συν-
θήκες ήταν όντος απρόβλεπτες. Αλλά τώρα ποιος ο λόγος
διατήρησης διατάξεων προσωρινού χαρακτήρα και προφανώς
ακατάλληλων και ανεπαρκών να καλύψουν ανάγκες οµαλών πε-
ριόδων όπως αυτή που διανύουµε; 

Η εξήγηση είναι απλή: Η Κυβέρνηση δεν ενδιαφέρεται να κα-
λύψει µονίµως και επαρκώς καµµία ανάγκη της δηµόσιας υγείας.
Δεν ενδιαφέρεται να δηµιουργήσει κανένα ασφαλές και στέρεο
νοµοθετικό πλαίσιο για τη λειτουργία του κλάδου δηµόσιας
υγείας. Ή µάλλον ενδιαφέρεται αλλά ενδιαφέρεται να µη δηµι-
ουργήσει στέρεο έδαφος, διότι η πολιτική της δεν είναι παρά η
εξυπηρέτηση ιδιωτικών συµφερόντων και η πολιτική εξυπηρέ-
τηση ιδιωτών. Απαιτεί ευέλικτο νοµοθετικό πλαίσιο στο οποίο να
κυριαρχούν οι ποικιλίες παρεκκλίσεων από κανόνες περί δηµο-
σίων συµβάσεων, οι απευθείας αναθέσεις και η αντικατάσταση
των συλλογικών αποφάσεων από µονοµερείς υπουργικές απο-
φάσεις κατά το συµφέρον της περίστασης.

Προφανώς και η Κυβέρνηση µας εµπαίζει παρατείνοντας δια-
τάξεις ατελείς, οι οποίες ψηφίστηκαν σε περίοδο µιας πανδη-
µίας, η οποία άλλοτε υπάρχει και άλλοτε και δεν υπάρχει,
σύµφωνα µε τα λεγόµενα της Κυβέρνησης και τους σχεδιασµούς
της. Ή µάλλον, ας το διατυπώσουµε καλύτερα, µιας και κάναµε
λόγο για σχεδιασµό, ακριβώς η έλλειψη σχεδιασµού δράσης από
την πλευρά της Κυβέρνησης είναι αυτό το οποίο την οδηγεί να
επαναπαυθεί σε παράταση και χρήση ήδη ισχυουσών διατάξεων,
άσχετα αν αυτές ψηφίστηκαν κάτω από τελείως διαφορετικές
συνθήκες µε σκοπό να καλύψουν τις τότε ανάγκες οι οποίες
ωστόσο είναι πολύ διαφορετικές από τις σηµερινές. Και αυτό

ακριβώς είναι που µας εξοργίζει, το ότι η Κυβέρνηση αρνείται να
δείξει και να αντιµετωπίσει τα πραγµατικά προβλήµατα του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας, αλλά αντιθέτως ενώ τα γνωρίζει πολύ
καλά εντούτοις τα διαιωνίζει. Αφήνει εν γνώσει της το ΕΣΥ να κα-
ταρρέει αργά και µεθοδικά, ενώ την ίδια στιγµή µεριµνά και τυρ-
βάζει περί πολλά, ιδίως και πρώτιστα για την εξυπηρέτηση φίλων
της ιδιωτών. 

Είναι κρίµα, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
να ασχολείται µε οποιοδήποτε άλλο ζήτηµα εκτός από τα φλέ-
γοντα ζητήµατα, όχι απαραίτητα άσχετα µε το ΕΣΥ, αλλά άκαιρα.
Το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης για την δηµόσια υγεία θα πρέπει
να ξεκινά από την ενίσχυση και την ανασυγκρότηση του ΕΣΥ και
ύστερα να ακολουθούν τα υπόλοιπα, µε σχεδιασµό, προοπτική,
διαφάνεια και αποτελεσµατικότητα. Αυτό περιµένει ο πολίτης
από την πολιτεία. Μόνο έτσι θα υπάρχει ελπίδα για τη διάσωση
του ΕΣΥ.

Όσον αφορά, κύριε Πρόεδρε, τις τροπολογίες που φέρνουν
τα κόµµατα όπως ο ΣΥΡΙΖΑ κι αυτά για παροχές στον Έλληνα
πολίτη, δεν µπορεί παρά να µας βρίσκουν σύµφωνους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και ολοκληρώνουµε
τις εισηγήσεις µε τη συνάδελφο κ. Μαρία Απατζίδη από το
ΜέΡΑ25. 

Μετά είναι οι κατ’ επιλογήν συνάδελφοι, οι πέντε, ο κ. Μαρα-
βέγιας, ο κ. Μαµουλάκης, ο κ. Κεγκέρογλου, η κ. Κανέλλη και η
κ. Ασηµακοπούλου. Το λέω για να έρθουν στην Αίθουσα όσοι δεν
είναι, κάποιοι είναι. 

Ορίστε, κυρία Απατζίδη. 
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατατίθεται ένα

νοµοσχέδιο για άλλη µια φορά, ένα τεράστιο νοµοσχέδιο, ένα
νοµοσχέδιο-σκούπα όπως το ονοµάζουµε, µε ενενήντα τρία
άρθρα, µε διατάξεις όµως που είναι διαφόρων Υπουργείων. Είναι
άλλο ένα νοµοσχέδιο που µπήκε προς συζήτηση στις επιτροπές
µε διαδικασίες εξπρές από την κατάθεσή του. Αποτελείται από
οκτώ µέρη µε το 1/4 των άρθρων να αφορούν διατάξεις άλλων
Υπουργείων εκτός του Υγείας. 

Η Κυβέρνηση για άλλη µια φορά, αφού µας έχει συνηθίσει,
πριν κλείσει η Βουλή, καταθέτει ένα νοµοσχέδιο-σκούπα µε πλή-
θος διατάξεων που είναι άσχετες εντελώς µεταξύ τους. Εξευτε-
λίζεται έτσι για άλλη µια φορά η κοινοβουλευτική διαδικασία. Από
το σύνολο των ενενήντα τριών άρθρων του νοµοσχεδίου τα εβδο-
µήντα επτά αφορούν διατάξεις του Υπουργείου Υγείας. Από
αυτά όµως τα εβδοµήντα επτά άρθρα πάνω από τα µισά, δηλαδή
τα σαράντα δύο, αφορούν σε παρατάσεις διατάξεων προηγού-
µενων νοµοσχέδιων για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού. Είναι,
τουλάχιστον, γελοίο πάνω από το µισό ενός νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Υγείας να αφορά σε διατάξεις για την προστασία
από τον κορωνοϊό, από τη στιγµή που για την Κυβέρνηση -έτσι
ξέρουµε και έτσι µας έχετε ενηµερώσει- η πανδηµία έχει νικηθεί
τουλάχιστον έξι φορές. Δεν είναι σε ισχύ κανένα µέτρο προστα-
σίας σε κανένα επίπεδο κοινωνικής ζωής. Όλα λειτουργούν σαν
η κανονικότητα να έχει επανέλθει πλήρως.

Σε ό,τι αφορά όµως στην ουσία των άρθρων, ισχύει ό,τι και
στις πάρα πολλές προηγούµενες φορές που η παράταση της
ισχύος τους ήρθε για να ψηφιστεί στη Βουλή. Αποτελούν µέτρα
ανεπαρκή. Εκ του αποτελέσµατος κρίνεται ότι σε καµµία περί-
πτωση δεν είναι σε θέση να αντιµετωπίσουν το πρόβληµα το
οποίο κλήθηκαν να λύσουν. Θα περίµενε κανείς πως µε τα τρα-
γικά αποτελέσµατα των τελευταίων ετών, η Κυβέρνηση θα έχει
πάρει το µάθηµά της. Δεν θα επέµενε άλλο σε ανεπαρκείς λύσεις
και πολιτικές. Προφανώς όµως οι διατάξεις αυτές αποτελούν το
φύλλο συκής της Κυβέρνησης για την αδιαφορία της ως προς
τα ουσιαστικά µέτρα που θα έπρεπε να ληφθούν, όχι µόνο για
την αντιµετώπιση των εκτάκτων συνθηκών της πανδηµίας, αλλά
και γενικότερα. 

Τα µέτρα αυτά αφορούν στην ουσιαστική ενίσχυση του ΕΣΥ,
τόσο σε έµψυχο δυναµικό όσο και µε την απαραίτητη υλικοτε-
χνική υποδοµή, ώστε να είναι σε θέση να επιτελέσει το έργο του.
Έργο του ΕΣΥ είναι βασικά η παροχή ποιοτικών υπηρεσιών
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υγείας δωρεάν για όλον τον πληθυσµό. 
Αντ’ αυτού, η Κυβέρνηση προωθεί τη συνεχή υποβάθµιση του

ΕΣΥ, την παράδοση της υγείας στους ιδιώτες, τη µετατροπή της
από δικαίωµα σε προνόµιο για λίγους, µε αποκορύφωµα τα τε-
λευταίο εκτρωµατικό νοµοσχέδιο, στο οποίο αντιτάχθηκε ολό-
κληρη η κοινότητα των υγειονοµικών, ανεξαρτήτως πολιτικής
προέλευσης.

Το Μέρος Β’ και τα άρθρα 3 έως 15, αφορούν στην παροχή
ανακουφιστικής φροντίδας. Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, ως ανα-
κουφιστική φροντίδα ορίζεται η ολοκληρωµένη προσέγγιση και
η παροχή υπηρεσιών για την κάλυψη των αναγκών των ασθενών
που αντιµετωπίζουν προβλήµατα, τα οποία σχετίζονται µε απει-
λητικές για τη ζωή τους ασθένειες ή µε χρόνιες εξελικτικές ασθέ-
νειες. 

Η ανακουφιστική φροντίδα παρέχεται σε πρωτοβάθµιο, δευ-
τεροβάθµιο και τριτοβάθµιο επίπεδο φροντίδας υγείας, ανάλογα
µε τις ανάγκες των ασθενών στους οποίους απευθύνεται. Δια-
κρίνεται σε γενική και εξειδικευµένη ανακουφιστική φροντίδα. 

Ήδη από το άρθρο 3 και τους ορισµούς, διαφαίνονται τα
πρώτα προβλήµατα στις διατάξεις, καθώς, όπως χαρακτηριστικά
αναφέρεται, ως εξειδικευµένη ανακουφιστική φροντίδα ορίζεται
η ανακουφιστική φροντίδα που παρέχεται από διεπιστηµονική
οµάδα, η οποία αποτελείται από γιατρό, νοσηλευτή, κοινωνικό
λειτουργό, ψυχολόγο, εργοθεραπευτή, φυσιοθεραπευτή, διαιτο-
λόγο, λογοθεραπευτή, φαρµακοποιό και άλλους θεραπευτές που
διαθέτουν πιστοποιηµένες γνώσεις στην ανακουφιστική φρον-
τίδα. Η ελάχιστη σύνθεση της διεπιστηµονικής οµάδας είναι για-
τρός, νοσηλευτής, κοινωνικός λειτουργός, ψυχολόγος. 

Το έργο της διεπιστηµονικής οµάδας µπορεί να υποστηρίζεται
από ειδικά εκπαιδευµένους εθελοντές. Όµως, σε ένα πλήρως
διαλυµένο ΕΣΥ είναι υποκριτικό να γίνεται λόγος, τάχα µου,
δήθεν, για διεπιστηµονικές οµάδες µε πλήθος ειδικοτήτων που
θα στελεχώσουν τις υπηρεσίες αυτές. Για πείτε µας, λοιπόν, πώς
αυτές θα στελεχωθούν και θα λειτουργήσουν κιόλας, πέρα από
το επικοινωνιακό σας πεδίο, όταν δεν γίνεται καµµία πρόσληψη
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας; Αυτό είναι ένα ερώτηµα, που η Κυ-
βέρνηση οφείλει να απαντήσει άµεσα, εάν θέλει να την πάρει κα-
νείς στα σοβαρά. 

Αναλύοντας όµως τις διατάξεις του νοµοσχεδίου, αντιλαµβά-
νεται κανείς πως και αυτό αποτελεί στην ουσία ακόµη ένα ευχο-
λόγιο, αντί για ένα ολοκληρωµένο σχέδιο δράσης, καθώς, όπως
ρητά αναφέρεται, το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Ανάπτυξη
της Ανακουφιστικής Φροντίδας θα εκπονηθεί στο πλαίσιο του
Εθνικού Σχεδίου Δράσης για τη Δηµόσια Υγεία του άρθρου 3 του
ν.4675/2020 από το Κεντρικό Συµβούλιο Υγείας, µετά από πρό-
ταση της Εθνικής Επιτροπής για την Ανάπτυξη της Ανακουφι-
στική Φροντίδας. Εγκρίνεται, τέλος, από τον Υπουργό Υγείας. 

Το άρθρο 6, που αφορά τις δοµές της ανακουφιστικής φρον-
τίδας είναι πάρα πολύ αποκαλυπτικό. Οι δοµές µπορεί να είναι,
λέει, και ιδιωτικές. Δεδοµένου πως µπορούν να λειτουργούν σε
όλα τα επίπεδα του συστήµατος υγείας, είναι σαφές πως στό-
χευση της Κυβέρνησης δεν είναι η ανακούφιση των χρονίως πα-
σχόντων ασθενών. Σκοπός σας είναι να δώσετε ακόµη ένα
«δωράκι» στους µεγαλοκλινικάρχες. 

Στο νοµοσχέδιο αναφέρεται το εξής: «Δύνανται να οργανώ-
νουν και να λειτουργούν οι διοικήσεις υγειονοµικών περιφερειών,
τα νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και οι ιδιωτικές
κλινικές, καθώς και τα κοινωφελή ιδρύµατα, τα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου κερδοσκοπικού ή µη χαρακτήρα,
οι ενώσεις προσώπων µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, εφόσον
στο καταστατικό του σκοπού τους περιλαµβάνεται η παροχή
υπηρεσιών φροντίδας υγείας». 

Όταν µε τις εφαρµοζόµενες από την Κυβέρνηση πολιτικές το
πρώην ΕΣΥ δεν µπορεί να επιτελέσει ούτε τις πλέον βασικές του
λειτουργίες, η οποιαδήποτε νέα υπηρεσία προφανώς και θα κα-
λυφθεί µόνο για άλλη µια φορά από τον ιδιωτικό τοµέα. 

Με το άρθρο 58, του νοµοσχεδίου προβλέπεται η αυτοδίκαιη
και αναδροµική ανάκληση των διοικητικών προστίµων, µαζί µε
τους αναλογούντες τόκους εκπρόθεσµης καταβολής, που επι-
βλήθηκαν στα φυσικά πρόσωπα που έχουν γεννηθεί έως και τις
16 Ιανουαρίου του 1961 λόγω του µη εµβολιασµού τους, υπό την

προϋπόθεση είτε να εµβολιάστηκαν µε δεύτερη δόση εµβολίου
είτε µε µια δόση µονοδοσικού εµβολίου, σύµφωνα µε τις προ-
βλεπόµενες διαδικασίες έως το τέλος του χρόνου είτε να εξαι-
ρέθηκαν από την εφαρµογή του υποχρεωτικού µέτρου του
εµβολιασµού κατά του κορωνοϊού COVID-19 από τις αρµόδιες
επιτροπές, πάλι έως το τέλος του χρόνου.

Με το άρθρο 59, του νοµοσχεδίου προβλέπεται ότι το εµβόλιο
κατά της γρίπης αποζηµιώνεται εξ ολοκλήρου από τον Εθνικό
Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας και τα άλλα ασφαλιστικά
ταµεία χωρίς την ανάγκη προσκόµιση ιατρικής συνταγής. 

Τα υπόλοιπα άρθρα αφορούν διατάξεις για την ενίσχυση της
ανάπτυξης και την προστασία του περιβάλλοντος. 

Με το άρθρο 77, κυρώνεται η από τις 9-12-2022 συµφωνία
εκτέλεσης συµπληρωµατικών έργων για το νέο αεροδρόµιο Ηρα-
κλείου Κρήτης. Πρόκειται για άλλο ένα «δωράκι» 100 και πλέον
εκατοµµυρίων ευρώ για το αεροδρόµιο Ηρακλείου. Την κατα-
σκευή για άλλη µια φορά θα την αναλάβει ο εθνικός µας εργο-
λάβος, «ΓΕΚ-ΤΕΡΝΑ». Σύµφωνα όµως µε την αιτιολογική έκθεση,
µετεβλήθησαν δεδοµένα τα οποία επηρεάζουν το σχεδιασµό
ενός διεθνούς αεροδροµίου. Διαπιστώθηκε από τον ανεξάρτητο
µηχανικό του έργου και τη καθ’ ύλην αρµόδια Υπηρεσία Πολιτι-
κής Αεροπορίας η ανάγκη µεταβολής σχεδιαστικών παραδοχών
του αεροδροµίου, προκειµένου αυτό να ανταποκρίνεται στις σύγ-
χρονες ανάγκες που επιτάσσει η θέση του ως του δεύτερου µε-
γαλύτερου αεροδροµίου της χώρας και, κυρίως, ως πύλης
εισόδου τουριστικής κίνησης στην Ελλάδα. 

Οι εν λόγω αναγκαίες παρεµβάσεις για τη δηµιουργία ενός µε-
γαλύτερου και πλέον σύγχρονου αεροδροµίου βαίνουν πέραν
των υποχρεώσεων που έχει αναλάβει η παραχωρησιούχος εται-
ρεία εκ της συµβάσεως παραχώρησης και της προσφοράς της
σε σχέση µε το έργο παραχώρησης. Ουσιαστικά µας λέει η Κυ-
βέρνηση ότι η σύµβαση παραχώρησης και ο σχεδιασµός δεν αν-
ταποκρίνονταν στις σύγχρονες ανάγκες ενός διεθνούς
αερολιµένα. Αυτό µας λέτε. 

Το άρθρο 78, τροποποιεί νόµο που ψηφίστηκε την 21η Σεπτεµ-
βρίου και αφορά στη διακυβέρνηση των ανωνύµων εταιρειών του
ελληνικού δηµοσίου, όπου διαπιστώθηκαν αντίθετες ρυθµίσεις
µε το καταστατικό της ανώνυµης εταιρείας «Εθνικό Μητρώο Νε-
οφυών Επιχειρήσεων Α.Ε.», το άρθρο 72 του ν. 4914/2022. Η
προχειρότητα σε όλο της το µεγαλείο! Η Κυβέρνηση νοµοθετεί
στο πόδι µέσα στην πρεµούρα να εξυπηρετήσει τα συµφέροντα
της ολιγαρχίας. Φέρνετε διατάξεις που αλληλοαναιρούνται από
µόνες τους και αλληλοσυγκρούονται. 

Με το άρθρο 79 του νοµοσχεδίου, χορηγείται νέα παράταση
στην προθεσµία ολοκλήρωσης επενδυτικών σχεδίων εννέα
µηνών για τα επενδυτικά σχέδια του ν.3299/2004 και ενός έτους
για τα επενδυτικά σχέδια του ν.3908/2011, εφόσον πληρούνται
οι προϋποθέσεις που θέτει ο ν.4399/2016. Η παράταση αυτή,
σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση, κρίνεται απαραίτητη για την
ολοκλήρωση των εν λόγω επενδυτικών σχεδίων, για να ληφθεί
υπ’ όψιν η συµβολή τους στην οικονοµική ανάπτυξη της χώρας.

Το άρθρο 84, µεταφέρει τα έσοδα από την επιβολή του «πρά-
σινου τέλους» στο σύνολό τους στον ειδικό λογαριασµό ΑΠΕ και
ΣΗΘΥΑ, διασυνδεδεµένου συστήµατος και δικτύου του άρθρου
143 του ν.4001/2011. Διαχειριστής του είναι ο «ΔΑΠΕΕΠ Α.Ε.».
Συγκεκριµένα, ποσό ύψους 100.505.000 ευρώ των εσόδων από
την επιβολή του «πράσινου τέλους» αποδίδεται στον ειδικό λο-
γαριασµό ΑΠΕ και ΣΗΘΥΑ. 

Στα άρθρο 85, εξαιρούνται από τον ενεργειακό έλεγχο επιχει-
ρήσεις που δεν είναι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις. Δηλαδή,
οι µεγάλες τουριστικές επιχειρήσεις µε την εξαιρετική αιτιολογία
πως επλήγησαν σοβαρά από τα περιοριστικά µέτρα της πανδη-
µίας, αυτές δεν κατάφεραν να προβούν εγκαίρως σε ενεργει-
ακούς ελέγχους στο κτήριό τους. Οι µικρές και οι µεσαίες
επιχειρήσεις το κατάφεραν, ενώ οι µεγάλες όχι. Πραγµατικά, τι
να πούµε γι’ αυτό το πράγµα, για τη µεροληψία υπέρ των µεγά-
λων επιχειρήσεων;

Ως προς το άρθρο 86, θα ήθελα να πω ότι πρόκειται για ένα
σκανδαλώδες άρθρο που παρατείνει για ακόµα µία φορά διατά-
ξεις που επιτρέπουν τη νοµιµοποίηση των αυθαιρέτων και το σβή-
σιµο προστίµων ακόµα και σε εθνικούς δρυµούς. Παραδείγµατος
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χάριν, διαβάζουµε στην παράγραφο 4: «Οι κείµενες στο Δέλτα του
Έβρου αυθαίρετες κατασκευές υπάγονται στις διατάξεις του πα-
ρόντος νόµου κατά παρέκκλιση των περιπτώσεων της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 89, µετά την αποτύπωσή τους σε προβολικό
σύστηµα ΕΣΓΑ 87 και την καταγραφή της χρήσης τους από το οι-
κείο δασαρχείο, εφόσον είναι σύµφωνες µε το ειδικότερο περιε-
χόµενο και τους όρους του προεδρικού διατάγµατος για την
προστασία της περιοχής». Είναι χαρακτηριστικό το απόσπασµα
αυτό για τον σκανδαλώδη χαρακτήρα της διάταξης.

Το άρθρο 92, παρατείνει ως το τέλος του ’23 την εξαίρεση της
Ελληνικής Αεροπορικής Βιοµηχανίας από την υποχρέωση προ-
σκόµισης του αποδεικτικού φορολογικής και ασφαλιστικής ενη-
µερότητας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Ως ρύθµιση είναι απαραίτητη για να µην κλείσει η εταιρεία.
Πρόκειται όµως για ένα αδιέξοδο στο οποίο έχει επέλθει η εται-
ρεία µε ευθύνη όµως της σηµερινής Κυβέρνησης που τη σπρώ-
χνει προς το ξεπούληµα και τη διάλυση προς όφελος των
ιδιωτών που τη θέλουν.

Συµπερασµατικά, όπως είδαµε, το σύνολο του νοµοσχεδίου
πρόκειται για σχέδιο νόµου που δεν παρέχει µόνιµες λύσεις στον
πολύπαθο χώρο της υγείας ως προς την αντιµετώπιση του κο-
ρωνοϊού και όλες τις υπόλοιπες ρυθµίσεις.

Τι θα ήταν όµως µακροπρόθεσµες λύσεις για µας; Σκοπός µας
οφείλει να είναι η µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα στον έλεγχο
της πανδηµίας, η εξειδίκευση και η αποφυγή οριζόντιων µέτρων,
η ελαχιστοποίηση του ανθρώπινου και του οικονοµικού κόστους,
ένα δείγµα προσκόλλησης σε ιδεοληψίες η άρνηση να στηριχθεί,
για εσάς, να οργανωθεί και να στελεχωθεί το ΕΣΥ. Χρειαζόµαστε
µέτρα που θα παραµείνουν στη διάθεση των πολιτών και µετά
την πανδηµία. Παραδείγµατος χάριν χρειάζεται περιοδικός µα-
ζικός διαγνωστικός έλεγχος µε rapid test και µετά µοριακά τεστ
στα θετικά δείγµατα. Ο έλεγχος χρειάζεται ανά τακτά χρονικά
διαστήµατα µε ίδρυση κέντρων διάγνωσης τα οποία θα δύνανται
να µετατρέπονται σε εµβολιαστικά κέντρα. Είναι απαραίτητη, επί-
σης, η διαρκής κυλιόµενη επιδηµιολογική καταγραφή ανά νοµό
για την έγκαιρη ανίχνευση εξάρσεων και έγκαιρη λήψη πρόσθε-
των µέτρων µε διαφάνεια των δεδοµένων και διαρκή πολιτική δια-
βούλευση. Είναι επίσης απαραίτητη η εντατική φαρµακολογική
και λοιπή αντιµετώπιση των νοσηρό καταστάσεων που είναι πα-
ράγοντες κινδύνου στην COVID-19.

Ως προς τη δευτερογενή πρόληψη, δηλαδή τι µπορεί να γίνει
µε τη νόσηση από την COVID-19, σε επίπεδο ΕΟΔΥ, δήµων, πε-
ριφέρειας, νοµών, πρωτοβάθµιας περίθαλψης, οµάδων εθελον-
τών χρειάζεται διαφορική διάγνωση µεταξύ COVID-19 και άλλων
λοιµώξεων και, κυρίως, ενίσχυση του προσωπικού του ΕΣΥ µε
αύξηση του προσωπικού που ζητάµε εδώ και πάρα πολύ καιρό,
καθώς και των κλινών, άµεση προµήθεια και παροχή νέων φαρ-
µάκων και απρόσκοπτη παροχή υλικών νοσηλείας και µέσων προ-
στασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορείτε άλλο να διαλύετε
το ΕΣΥ εν µέσω µιας πανδηµίας που δεν έχει λήξει ακόµα.
Έπρεπε να είχατε αξιοποιήσει την ανάγκη αυτών των µέτρων για
την πανδηµία, για να αναβαθµίσετε στην πραγµατικότητα το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας όχι για να το απαξιώσετε, να το διαλύ-
σετε και να το σύρετε, τελικά, στην ιδιωτικοποίηση, όπως κάνατε.

Για όλους αυτούς τους λόγους, το ΜέΡΑ25 καταψηφίζει το νο-
µοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαρι-
στούµε, κυρία Απατζίδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Κουτσοποδίου Αρ-
γολίδας.

Η Βουλή σας καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο συνάδελφος Γεώρ-
γιος Βαρεµένος Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας του ΣΥΡΙΖΑ ζητεί
άδεια για µετάβαση στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους από
22/12 του τρέχοντος έτους έως 26/12 του τρέχοντος έτους.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς, η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Εισερχόµεθα στον κατάλογο των οµιλητών. Πρώτος οµιλητής

θα είναι ο κ. Κωνσταντίνος Μαραβέγιας από τη Νέα Δηµοκρατία
και αµέσως µετά ο κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Εννοείται ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, όπως πάντα,
µπορούν ανά τρεις οµιλητές να ζητούν τον λόγο για να παρεµ-
βαίνουν.

Κύριε Μαραβέγια, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινάω, λόγω

επικαιρότητας, κατευθείαν µε το άρθρο 59 του νοµοσχεδίου και
τον εµβολιασµό κατά της γρίπης του ενήλικου πληθυσµού χωρίς
ιατρική συνταγή, για την τρέχουσα εµβολιαστική περίοδο.

Όπως όλοι γνωρίζουµε, η πίεση από τις ιώσεις στη δηµόσια
υγεία είναι µεγάλη ιδιαίτερα αυτό το χρονικό διάστηµα που δια-
νύουµε, και φυσικά η λήψη ενός τέτοιου προστατευτικού µέτρου
είναι απολύτως επιβεβληµένη. Διαβάζοντας, βέβαια, χθες τη σχε-
τική εγκύκλιο του Υπουργείου Υγείας εύχοµαι να µην υπάρξουν
παρερµηνείες σε σχέση µε τις οδηγίες, όπως αυτές διατυπώθη-
καν από τους εµπειρογνώµονες, διότι δεν µιλάµε ακριβώς για τον
γενικό πληθυσµό αλλά για ένα υποσύνολο του γενικού πληθυ-
σµού που είναι οι συµπολίτες υψηλού κινδύνου και όσοι συµπο-
λίτες έρχονται σε επαφή µε αυτά τα άτοµα. Είναι επίσης
αναµφίβολα θετικό, ότι έστω για αυτές τις ευαίσθητες οµάδες
του πληθυσµού το εµβόλιο φυσικά θα γίνεται δωρεάν.

Όµως, ο περιορισµός που σας ανέφερα προκαλεί και µια άλλη
δυσκολία. Ουσιαστικά, αναθέτει στους φαρµακοποιούς οι οποίοι
σωστά συµπεριλαµβάνονται σε όσους χορηγούν το εµβόλιο
αυτό, και κατά κάποιο τρόπο ιατρικά καθήκοντα, καθώς αυτοί κα-
λούνται να βεβαιώσουν ότι κάποιος που θέλει να το κάνει έχει
για παράδειγµα κάποιο ιδιαίτερο νόσηµα που τον κατατάσσει
στις οµάδες υψηλού κινδύνου, όπως για παράδειγµα ένα νευρο-
λογικό νόσηµα. 

Είµαι, όµως, βέβαιος ότι µένοντας πιστοί στο γράµµα αλλά και
στο πνεύµα του άρθρου 59, το Υπουργείο ενδεχοµένως να χρει-
αστεί να ξαναδεί όλες αυτές τις λεπτοµέρειες µε την απαιτού-
µενη προσοχή και υπευθυνότητα που διακρίνει το σύνολο της
ηγεσίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον πυρήνα του παρόντος νο-
µοσχεδίου βρίσκεται η δηµιουργία ενός ολοκληρωµένου συστή-
µατος παροχής ανακουφιστικής φροντίδας, για το οποίο -επί της
αρχής τουλάχιστον- δεν θα έπρεπε να υπάρχει καµµία απολύτως
διαφωνία. Ακούσαµε πολλά, όµως, µπλεγµένα και διφορούµενα
πράγµατα από την Αντιπολίτευση τα οποία φυσικά οφείλετε να
ξεκαθαρίσετε, ιδιαιτέρως τα κόµµατα που καταψηφίζουν το νο-
µοσχέδιο. 

Κανονικά σήµερα δεν θα έπρεπε να γίνεται συζήτηση γι’ αυτό
που είναι προφανές σε καρκινοπαθείς και σε χρονίως πάσχοντες,
ότι η ανακουφιστική φροντίδα συνιστά για µια πολιτισµένη κοι-
νωνία µια αδήριτη αναγκαιότητα. Κι αυτό γιατί η βελτίωση της
ποιότητας ζωής των ασθενών όφειλε να είναι εδώ και χρόνια
πρώτη προτεραιότητα για το σύνολο του πολιτικού κόσµου της
χώρας. Τελείωσαν οι λόγοι οι οποίοι δεν είχαν σε τίποτα να κά-
νουν µε τις ανάγκες του τοµέα υγείας και οι οποίοι δεν επέτρε-
ψαν νωρίτερα την υλοποίηση ενός τόσο φιλόδοξου σχεδίου. 

Το γεγονός ότι σήµερα ξεκινά µε τη Νέα Δηµοκρατία, δεν ση-
µαίνει ότι αυτό περιορίζεται πολιτικά σε ένα συγκεκριµένο χώρο
αλλά αντιθέτως αφορά όλον τον ελληνικό λαό επιβεβαιώνοντας
την κοινωνική ευαισθησία της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Πηγαίνοντας τώρα λίγο πιο πέρα από τα προφανή, θα µπορού-
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σαµε να συζητήσουµε πολιτικά όχι βέβαια την αναγκαιότητα της
ανακουφιστικής φροντίδας, αλλά τον τρόπο λειτουργίας του
νέου συστήµατος. Για παράδειγµα υπάρχουν κάποια θέµατα που
το Υπουργείο Υγείας µπορεί να ξαναδεί µε βάση όσα προτάθη-
καν από τους φορείς. 

Αναφέρω ενδεικτικά το υπόµνηµα της Ελληνικής Εταιρείας Θε-
ραπείας Πόνου, που περιέχει πληθώρα επιστηµονικών, νοµικών
και ιατρικών στοιχείων, που πρέπει κατά τη γνώµη µου να λη-
φθούν υπ’ όψιν. Ειδικότερα, η πρόταση για συµπερίληψη των ια-
τρείων πόνου στις δοµές ανακουφιστικής φροντίδας είναι νοµίζω
τόσο αυτονόητη που ενδεχοµένως θα έπρεπε να είχε προταθεί
από την αρχή στο νοµοσχέδιο. Άλλωστε, αυτά τα πενήντα επτά
ιατρεία πόνου που υπάρχουν σε δηµόσια νοσοκοµεία, λειτουρ-
γούν εδώ και χρόνια περιθάλποντας χιλιάδες ασθενείς. 

Εποµένως, προσφέρουν ακριβώς υπηρεσίες ανακουφιστικής
φροντίδας τις οποίες επιχειρεί να οργανώσει σήµερα το Υπουρ-
γείο Υγείας µε το παρόν νοµοσχέδιο. Κι όταν λέω δηµόσια φυ-
σικά εννοώ όχι µόνο τα νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας αλλά και µονάδες σε πανεπιστηµιακές κλινικές όπως αυτή
του Τµήµατος Ιατρικής του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας, το έργο
της οποίας γνωρίζω και µε τις δύο ιδιότητες, και ως γιατρός και
ως Θεσσαλός.

Δηµόσιες δοµές, όπως η µονάδα θεραπείας χρόνιου πόνου
στη Λάρισα και στο Νοσοκοµείο του Βόλου θα πρέπει να ενισχυ-
θούν για να µπορέσουν να απευθυνθούν σε περισσότερους
ασθενείς, καλύπτοντας τις µεγάλες ανάγκες ανακουφιστικής
φροντίδας σε όλη τη Θεσσαλία. 

Γι’ αυτό, κυρία Υπουργέ, ελπίζω ότι θα ξαναδεί η ηγεσία του
Υπουργείου το συγκεκριµένο θέµα δίνοντας ενδεχοµένως και
απαραίτητες διευκρινίσεις σε σχέση µε αυτές τις υφιστάµενες
δοµές. 

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας θα ήθελα να ξαναθέσω ένα θέµα
που και χθες απασχόλησε τον Υπουργό, κ. Πλεύρη, ο οποίος
έκανε µάλιστα και τις σχετικές ανακοινώσεις.

Αναφέροµαι στο πρόβληµα της διαχρονικής συσσώρευσης
χρεών των µικρών παρόχων υπηρεσιών υγείας στον ΕΟΠΥΥ
λόγω clawback. Είναι πολύ σηµαντική η εξαγγελία του κυρίου
Υπουργού, ότι ο προϋπολογισµός του ΕΟΠΥΥ για τις διαγνωστι-
κές εξετάσεις του 2022, ενισχύεται µε επιπλέον 15 εκατοµµύρια
ευρώ, κάτι που σηµαίνει ότι το συγκεκριµένο κονδύλι αυξήθηκε
συνολικά µέσα στο τρέχον έτος κατά 75 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτή
η αύξηση θα αποσυµπιέσει, εν µέρει τουλάχιστον, τα οικονοµικά
των µικρών εργαστηρίων και των ιδιωτών γιατρών που εξαρτών-
ται άµεσα από τον ΕΟΠΥΥ. Είναι, όµως, επίσης αναγκαίο, προ-
κειµένου να αντιµετωπιστεί µακροπρόθεσµα αυτό το πρόβληµα,
ο ίδιος ο ΕΟΠΥΥ να ξεκινήσει έναν ουσιαστικό διάλογο µε τους
παρόχους για να βρεθούν βιώσιµες λύσεις σε ότι αφορά το claw-
back για το άµεσο µέλλον.

Σε σχέση τέλος µε τη δυνατότητα ρύθµισης των οφειλών φαρ-
µακευτικών εταιρειών προς τον ΕΟΠΥΥ από clawback και rebate
για τα έτη 2021, 2022 σε συνέχεια προγενέστερης όµοιας ρύθ-
µισης πρόκειται αναµφίβολα για θετική παρέµβαση εκ µέρους
του κ. Πλεύρη. 

Παράλληλα, όµως, θα πρέπει να ξαναδούµε συνολικά τη διευ-
θέτηση του προβλήµατος των συσσωρευµένων χρεών ιδιωτών
παρόχων στον ΕΟΠΥΥ, καθώς αυτά δεν αφορούν µόνο φαρµα-
κευτικές εταιρείες αλλά και µικρά διαγνωστικά κέντρα, µικρά µι-
κροβιολογικά εργαστήρια και πολυϊατρεία. Εποµένως,
τουλάχιστον, σε αυτό το κοµµάτι των ρυθµίσεων στόχος της
Νέας Δηµοκρατίας παραµένει η διευκόλυνση αποπληρωµής
όλων των χρεών που αφορούν τον ΕΟΠΥΥ, µε τρόπο βιώσιµο για
κάθε οφειλέτη, έτσι ώστε να στηρίξουµε και τη λειτουργία των
µικρότερων παρόχων και ιδιαίτερα εκείνων των παρόχων, εκεί-
νων των συναδέλφων γιατρών που δραστηριοποιούνται σε αυτό
το τόσο ευαίσθητο νευραλγικό κοµµάτι, στο ιατρείο, στο µικρό
ιατρείο της γειτονιάς που ενδεχοµένως έχει περάσει µέσα από
τη βάσανο της επιστροφής των χρηµάτων προς τον ΕΟΠΥΥ.

Κλείνω, κύριε Υπουργέ, αναφέροντάς σας µια αναγκαιότητα.
Μιλούσα σήµερα το πρωί µε το Διευθυντή της Δεύτερης Παθο-
λογικής Κλινικής του Γενικού Νοσοκοµείου του Βόλου -σίγουρα
θα προσυπογράψει ο συνάδελφος, ο κ. Μεϊκόπουλος- και µε ενη-

µέρωσε ότι επτά συνάδελφοι παθολόγοι µένουν στο Νοσοκοµείο
του Βόλου από 1/1 για τις δύο Ππθολογικές κλινικές του νοσο-
κοµείου για να καλύψουν το σύνολο των εφηµεριών. Θεωρώ ότι
πρέπει να ληφθούν άµεσα µέτρα. Είµαι σίγουρος ότι γνωρίζον-
τας το πρόβληµα, θα δράσετε όσο το δυνατόν πιο γρήγορα, για
να έχουµε περισσότερους συναδέλφους γιατρούς που θα καλύ-
ψουν τουλάχιστον τις εφηµερίες ενός από τα πιο µάχιµα νοσο-
κοµεία της Ελλάδας.

Καλές γιορτές σε όλους! Να είστε όλοι καλά!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Ο κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο
και αµέσως µετά ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου από το Κίνηµα Αλ-
λαγής. 

Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να αναφερθώ

σήµερα αποκλειστικά και µόνο στο άρθρο 77 και στην απολύτως
εκτός θέµατος σε σχέση µε τα υπόλοιπα άρθρα του νοµοσχεδίου
-ετερόκλητη, θα έλεγα- πρόβλεψη τροποποίησης της σύµβασης
για την κατασκευή και την ανέγερση του Διεθνούς Αερολιµένα
Ηρακλείου Κρήτης στο Καστέλι. Πρόκειται για ένα αεροδρόµιο
του οποίου ο οδικός χάρτης των ενεργειών µέχρι τη σύµβαση,
δηλαδή, η προκήρυξη, η διαγωνιστική διαδικασία αλλά και η ολο-
κλήρωση της συµβάσεως φέρει ανεξίτηλη τη σφραγίδα της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ.

Είναι ένα έργο το οποίο, πράγµατι, αποτελεί ένα ώριµο τέκνο
της ανάπτυξης τόσο της τουριστικής κίνησης στο νησί αλλά, κυ-
ρίως, κατά την άποψή µας και ένα αντίπαλο δέος, σε ένα στρα-
τηγικό σηµείο, ένα νέο HUB, που θα ανταγωνίζεται το γνωστό
HUB στην Κωνσταντινούπολη, δηλαδή, ουσιαστικά µια γεωστρα-
τηγική προσέγγιση στην Νοτιοανατολική Μεσόγειο µέσω του
εθνικού δικτύου και του διεθνούς δικτύου των αεροµεταφορών. 

Επί της ουσίας, λοιπόν, η σηµερινή τροποποίηση σύµφωνα
πάντοτε µε την αιτιολογική έκθεση του νόµου -και εστιάζω σε
αυτό, διότι, δυστυχώς, δεν έχουµε τη γνωµάτευση του ανεξάρ-
τητου µηχανικού, έχουµε αποκλειστικά και µόνο µια αιτιολογική
έκθεση που µνηµονεύει τη γνωµάτευση του µηχανικού και θα
αναλύσω περαιτέρω για ποιον λόγο είναι ένα δοµικό έλλειµµα
αυτό στη σηµερινή νοµοθετική µας διαδικασία- αναφερόταν σε
αλλαγές, κυρίως, στο επίπεδο σχεδιασµού λόγω του νέου πλαι-
σίου που υποχρεώνει χώρους και υποδοµές µεγάλης επισκεψι-
µότητας να αναδιαρθρωθούν χωροταξικά εις τρόπον ώστε να
ικανοποιούν τις υγειονοµικές νόρµες και συνθήκες στη µετά
COVID εποχή, δηλαδή να έχουµε µικρότερη σώρευση και µικρό-
τερη συγκέντρωση πληθυσµού. Αυτό είναι κατανοητό. Εκεί εδρά-
ζεται η επιχειρηµατολογία του ανεξάρτητου µηχανικού για την
επέκταση του αεροδροµίου. Άρα, πρέπει να συνυπολογιστούν
νέα έργα υποδοµών µεταφοράς την επαύριον της πανδηµίας. 

Συγκεκριµένα οι αλλαγές αφορούν την αλλαγή του κτηρίου
του αεροσταθµού µε τρόπο τέτοιο, ώστε να αποφεύγονται οι
υπέρµετρες συγκεντρώσεις και, βέβαια, η οµογενοποίηση για
τους Σένγκεν και εκτός Σένγκεν επιβάτες.

Σύµφωνα πάλι µε την τροποποίηση της σύµβασης αρχικά
υπήρξε µια απαίτηση της τάξεως των 122 εκατοµµυρίων ευρώ.
Φαίνεται ότι εν πάση περιπτώσει αποδέχθηκε το ελληνικό δηµό-
σιο το ύψος του ποσού των 105 εκατοµµυρίων ευρώ και φυσικά
µία επιπρόσθετη χρονοκαθυστέρηση, µία επιπρόσθετη παρά-
ταση είκοσι τεσσάρων µηνών πέραν της συµβατικής προθεσµίας
που όριζε η αρχική σύµβαση, η υπογραφείσα το 2019. 

Έτσι, λοιπόν, έχουµε ένα πολύ υψηλό ποσό που, πράγµατι, δεν
υπερβαίνει το 50% για να καθίσταται εκτός ορίων η συµπληρω-
µατική σύµβαση, αλλά ένα πολύ υψηλό ποσό. Και ερχόµαστε στο
εξής, έχω τέσσερα σηµεία παρατηρήσεων να καταθέσω. 

Πρώτον, η Εθνική :Αντιπροσωπεία δεν έχει κανένα δεδοµένο
για να αξιολογήσει την έγκριση αυτού του ποσού. Και πιο συγ-
κεκριµένα δεν γνωρίζουµε, ακριβώς, πέραν από πληροφορίες,
ποιο είναι το φυσικό αντικείµενο για το συγκεκριµένο για να γνω-
ρίζουµε το κόστος. Ξέρουµε ότι έχουµε µία αύξηση της τάξεως
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των είκοσι χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων επιπρόσθετης δόµη-
σης ενδεχοµένως κάλυψης και ύψους, αλλά σίγουρα είκοσι χι-
λιάδες µέτρα παραπάνω δόµηση και έχουµε 105 εκατοµµύρια
ευρώ, κύριοι συνάδελφοι. Δηλαδή, καλούµεθα να εγκρίνουµε δα-
πάνες και κόστος της τάξεως των 5.000 ευρώ το τετραγωνικό,
όταν γνωρίζουµε βάσει των κανόνων της επιστήµης και της τέ-
χνης και τις σύγχρονες και αποτυπωµένες τιµές µονάδος για τις
εργασίες ότι ένα κόστος ανέγερσης για ένα τέτοιο αεροδρόµιο
ανέρχεται στα 700 µε 800 ευρώ. 

Τι έχουµε, λοιπόν, εδώ; Έχουµε οκτώ φορές πάνω το εκτιµη-
θέν αρχικά κόστος. Όταν, λοιπόν, δεν γνωρίζουµε τι άλλο -γιατί
ενδεχοµένως µπορεί να εµπεριέχονται και κάποιες άλλες εργα-
σίες, δεν το γνωρίζουµε όµως- είναι αδιανόητο κατ’ εµέ σε νο-
µοθετικό επίπεδο να καλούµαστε εδώ να ψηφίσουµε µια δαπάνη
ιδιαίτερα υψηλή χωρίς να έχουµε το ευαγγέλιο. Ποιο είναι το
ευαγγέλιο; Είναι η ίδια η τεχνική έκθεση που θα προδιαγράφει
το φυσικό αντικείµενο, τις εργασίες µία προς µία και φυσικά θα
µπορέσουµε εύκολα µετά να συγκρίνουµε και να κρίνουµε. Αυτή
είναι η πρώτη παρατήρηση όσον αφορά το value for money, το
κόστος, γιατί είναι κόστος το οποίο θα προέλθει, είτε από δανει-
σµό µέσω της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων, της γνωστής
EIB ή είτε µέσω των εθνικών πόρων. Επίσης, είναι κάτι αδιευκρί-
νιστο θα το θέσω περαιτέρω. 

Δεύτερο ζήτηµα είναι η δίχρονη παράταση και η αναγκαιότητα
αυτής. Είναι κοινός τόπος, κύριοι συνάδελφοι, στην κοινωνία του
Ηρακλείου ότι το έργο έχει καθυστερήσει. Οι λόγοι της καθυστέ-
ρησης ενδεχοµένως να είναι πολλοί και ετερόκλητοι αλλά είναι
δεδοµένο ότι υπάρχει καθυστέρηση. Σε αυτή, λοιπόν, την υφι-
στάµενη ήδη αβελτηρία όσον αφορά την ανέγερση των εργασιών
έρχεται να προστεθεί µια δίχρονη παράταση πάνω σ’ αυτό το
πλαίσιο. 

Άρα, το βασικό ερώτηµα είναι τι επιπλέον εργασίες είναι αυτές
οι οποίες συνιστούν παράταση δύο ετών; Διότι δεν µπορεί να πι-
στέψει κανείς ότι ένας αεροσταθµός, το terminal, τα κτήρια της
Αστυνοµίας, της Πυροσβεστικής, τα λοιπά κτήρια υποδοµών που
διέπουν το οικοσύστηµα αυτό του Διεθνούς Αερολιµένα Καστελ-
λίου δεν µπορεί να απαιτούν δύο χρόνια παράταση. Είναι εκτός
τεχνικής λογικής. 

Τρίτον, ο ανεξάρτητος µηχανικός και η έκθεση του. Εδώ
έχουµε το εξής, µε αλλεπάλληλες κοινοβουλευτικές σας παρεµ-
βάσεις έχουµε θέσει επί τάπητος το κοµβικό ζήτηµα της αλλαγής
του σεισµικού status quo στην περιοχή. Από το Σεπτέµβρη του
2021, κύριοι συνάδελφοι, εδώ και δεκαπέντε µήνες έχουµε κα-
θηµερινά σεισµικές ενέργειες και, δυστυχώς, σε πολύ χαµηλό
επιφανειακό βάθος στην περιοχή του Αρκαλοχωρίου, του Κα-
στελλίου, στην ευρύτερη περιοχή. Έχουµε, λοιπόν, µια δοµική
αλλαγή του status quo.

Επισηµάναµε, λοιπόν, όπως οφείλουµε ως Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση, να ενσωµατωθούν αυτές οι αλλαγές που έχουν υπάρξει,
ώστε η αντισεισµική µελέτη των κτηρίων να προβλέπει –δυστυ-
χώς, οφείλει να προβλέπει- και τις επικείµενες σεισµικές ενέρ-
γειες που ενδεχοµένως να προκύψουν περαιτέρω. Δηλαδή, να
γίνει ένα κτήριο ασφαλές, θωρακισµένο αντισεισµικά. Αυτό δεν
το βλέπουµε. Η αύξηση, δηλαδή, των εργασιών αυτών που κα-
λούµαστε να ψηφίσουµε δεν εµπεριέχει την αλλαγή της στατικής
µελέτης του έργου. 

Όσον αφορά το ζήτηµα που, κατά την άποψή µας, είναι πολύ
σηµαντικό και το θέτω στο τέλος, είναι η «χρυσή» ευκαιρία, κύ-
ριοι συνάδελφοι. Εδώ απ’ αυτό το Βήµα είχα ζητήσει από τον κ.
Καραγιάννη, τον αρµόδιο Υφυπουργό Μεταφορών, να δει θετικά
την προοπτική ενός µέσου σταθερής τροχιάς το οποίο θα συν-
δέσει το Ηράκλειο και ενδεχοµένως και όλη την Κρήτη σε δεύ-
τερο βαθµό µε το αεροδρόµιο Καστελίου. 

Γιατί το λέµε αυτό; Διότι είναι αδιανόητο εν έτει 2022 να κατα-
σκευάζεται ένας διεθνής αερολιµένας τέτοιου βεληνεκούς και
ισχύος και να µην προβλέπεται ένα µέσο σταθερής τροχιάς που
θα καλύπτει τις ανάγκες όλων των πολιτών. Και µάλιστα την ώρα
που το ίδιο το Ταµείο Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης, το γνωστό
RRF, επιδοτεί, παροτρύνει τα κράτη - µέλη να δηµιουργούν
αυτές τις «πράσινες» υποδοµές. Γιατί ένα µέσο σταθερής τρο-
χιάς έχει πολύ χαµηλό αποτύπωµα άνθρακα, άρα είναι πάρα

πολύ φιλικό και περιβαλλοντικά, αλλά και κοινωνικά. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Μας λοιδόρησε ο κ. Καραγιάννης. Αρνήθηκε εκ προοιµίου.

Εµείς δεν αλλάζουµε τη σύµβαση, είπε. Και τώρα έρχεται σήµερα
να αλλάξει εκ βάθρων τη σύµβαση αυτή και, δυστυχώς, δεν βλέ-
πουµε -γιατί δεν έχουµε την τεχνική έκθεση- τι έχει συµβεί, αν
έχει ενσωµατωθεί ή όχι, έστω µια µελέτη σκοπιµότητας. Πολύ
φοβούµαστε ότι δεν θα υπάρχει ούτε καν αυτή. 

Και αυτό νοµίζω ότι είναι ένα κοµβικό ζήτηµα που απασχολεί
και, αν µη τι άλλο, είναι µια «χρυσή» ευκαιρία, έστω και την τε-
λευταία στιγµή, έστω και στο «και πέντε» να υπάρξει αυτή η πρό-
βλεψη. 

Και, βέβαια, δεν µπορώ να κλείσω, παρά λέγοντας το εξής. Εί-
µαστε περαστικοί από τους θεσµούς, από τη ζωή, από τα πάντα.
Αυτό που είναι ανεπίτρεπτο είναι να διέπεται κάποιος πολιτικός
και δη Υπουργός από αλαζονεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε. 

Και το λέω αυτό, διότι από αυτό εδώ το Βήµα πέντε φορές τα
τελευταία δυόµισι χρόνια έχουµε ζητήσει να έρθει στην Εθνική
Αντιπροσωπεία η σύµβαση της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύ-
σεων µε την Ελληνική Δηµοκρατία ύψους 180 εκατοµµυρίων
ευρώ και αρνείται ο κ. Καραµανλής πεισµατικά να τη φέρει. Γιατί
άραγε; 

Με αυτό το ερώτηµα θέλω να κλείσω και να ευχηθώ καλές
γιορτές σε όλους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είναι γιορτές.

Όλοι θέλουν να φύγουν γρήγορα. Παρακαλώ να τηρούµε τον
χρόνο -προς όλους το λέω αυτό- γιατί αλλιώς θα πάµε πάλι µε-
σάνυχτα, όπως εχθές. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου από το Κίνηµα Αλ-
λαγής. Ο κ. Κεγκέρογλου δεν βιάζεται να φύγει στην Κρήτη, αλλά
ούτως ή άλλως είναι σύντοµος πάντα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, όπως επισηµάν-
θηκε προηγουµένως, επειδή είναι το άρθρο 77 του νοµοσχεδίου,
σας παρακαλώ ζητήστε από το Υποδοµών να στείλει την έκθεση
του ανεξάρτητου µηχανικού για το άρθρο 77, καθώς και την από-
φαση της ΥΠΑ που εγκρίνει την έκθεση του ανεξάρτητου µηχα-
νικού, για να είναι πλήρες το υλικό που χρειαζόµαστε για να
ψηφίσουµε. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο έρχεται και

το άρθρο 77, που αφορά την κύρωση συµπληρωµατικής σύµβα-
σης για το νέο Διεθνές Αεροδρόµιο στο Καστέλι. Και πρέπει να
ξεκινήσω από τη διαπίστωση ότι η ελληνική περιφέρεια και ιδιαί-
τερα οι αγροτικές περιοχές, όπως γνωρίζετε πολύ καλά όλοι,
βιώνουν τα δύσκολα, τόσο από τις αλλεπάλληλες κρίσεις όσο και
από το συνεχιζόµενο µαράζωµα της υπαίθρου. 

Στο πλαίσιο αυτό, κάθε πρωτοβουλία που αναβαθµίζει την ελ-
ληνική περιφέρεια, κάθε µεγάλο έργο που προωθεί την ανάπτυξη
είναι ιδιαίτερα σηµαντικό για µας. Πολύ περισσότερο, όταν
αφορά το νέο Διεθνές Αεροδρόµιο Καστελίου στον Δήµο Μινώα
– Πεδιάδας, που βιώνει και τις ολέθριες επιπτώσεις του σεισµού
του Σεπτεµβρίου του 2021. 

Το µεγάλο αυτό έργο ήταν πρωτοβουλία του ΠΑΣΟΚ από το
2000. Θα είναι το δεύτερο σε κίνηση κατ’ εξοχήν τουριστικό αε-
ροδρόµιο της χώρας, που θα προσφέρει ευκαιρίες για την πε-
ριοχή και ολόκληρη την Κρήτη, αρκεί να υπάρξει σχέδιο
αξιοποίησής του, όπως θα αναλύσω παρακάτω. 

Χρειάστηκαν, βέβαια, από το 2000 πολλά χρόνια για να προ-
χωρήσουν σχέδια και µελέτες. Μετά την αναβολή του 2012 λόγω
οικονοµικής κρίσης, χρειάστηκαν έντεκα ακόµη αναβολές από
την επόµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, για να υπάρξει, τελικά, απο-
τέλεσµα και η σύµβαση παραχώρησης ήρθε στη Βουλή λίγο πριν
τις εκλογές του 2019. 

Το έργο ξεκίνησε µε πολλές ελλείψεις σε µελέτες και έργα
αλλά η Κυβέρνηση της Νέας δηµοκρατίας µετά τα πανηγυρικά
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εγκαίνια απουσίαζε και είναι η πρώτη φορά που ασχολείται, ου-
σιαστικά, µε το µεγάλο αυτό έργο. 

Διαχρονικά έχουν υπάρξει από όλες τις κυβερνήσεις εξαγγε-
λίες και διαψεύσεις, δεσµεύσεις και αθετήσεις τόσο για τα απα-
ραίτητα τοπικά αναπτυξιακά έργα όσο και για τα αντισταθµιστικά
προς την τοπική κοινωνία. 

Ταυτόχρονα, έχουν υπάρξει διεθνείς εξελίξεις και ανάγκη προ-
σαρµογής των προδιαγραφών του έργου σε αυτές, όπως χώρος
εξυπηρέτησης επιβατών στο κτήριο του αεροσταθµού αλλά και
χώρος αεροσκαφών, οχηµάτων και άλλοι χώροι υποστήριξης του
αεροδροµίου αλλά και τοπικά έργα όµως εντός του αεροδρο-
µίου, ούτως ώστε, πραγµατικά, το δεύτερο σε κίνηση τουριστικό
αεροδρόµιο της χώρας να ανταποκριθεί στις νέες συνθήκες. 

Ο επανασχεδιασµός του αεροδροµίου ήταν επιβεβληµένος και
µάλιστα έχει καθυστερήσει υπερβολικά και αυτό επιβάλλει ου-
σιαστικά την αλλαγή των χρονοδιαγραµµάτων. Η κύρια αιτία είναι
ότι η Κυβέρνηση δεν ασχολήθηκε όλο αυτό το διάστηµα µε την
προώθηση των έργων του αεροδροµίου. 

Στη συζητούµενη συµπληρωµατική σύµβαση περιλαµβάνονται
ορισµένες αναγκαίες συµπληρωµατικές εργασίες, αλλά, δυστυ-
χώς, δεν περιλαµβάνεται καµµία από τις δεσµεύσεις και τα αντι-
σταθµιστικά οφέλη που έχουν αθετηθεί ως τώρα αλλά ούτε και
τα αναγκαία έργα για το αεροδρόµιο και την ευρύτερη περιοχή. 

Πρώτον, δεν περιλαµβάνονται οι µελέτες και τα αναγκαία αν-
τιπληµµυρικά έργα της ευρύτερης λεκάνης της περιοχής, ενώ
έχει γίνει η προκαταρκτική µελέτη από την ΤΕΡΝΑ για τις ανα-
γκαίες µελέτες και έργα, που έχει παραδοθεί στο Υπουργείο, το
οποίο δεν έχει προχωρήσει. 

Δεύτερον, δεν περιλαµβάνεται η επέκταση του διαδρόµου από
τρία διακόσια σε τρία οκτακόσια, όπως γράφτηκε στον Τύπο. Πα-
ραµένει, βεβαίως, ως δυνατότητα από την αρχική σύµβαση,
όµως, που θεωρούµε εµείς ανάγκη να επιτευχθεί λόγω του κρί-
σιµου ρόλου του αεροδροµίου. 

Τρίτον, δεν περιλαµβάνεται για τον δρόµο αεροδρόµιο - Χερ-
σόνησος η αναγκαία σήραγγα, όπως έχει προτείνει το Περιφε-
ρειακό Συµβούλιο Κρήτης και το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας
Ανατολικής Κρήτης, για να αποφευχθεί η περιβαλλοντική κατα-
στροφή που θα γίνει µε τη νέα χάραξη και τα έργα που προβλέ-
πονται επί του ποταµού και εις βάρος του ιδιαίτερου φυσικού
κάλλους της περιοχής. 

Τέταρτον, δεν περιλαµβάνεται η αναβάθµιση και η βελτίωση
της οδικής ασφάλειας των άλλων συνδετήριων δρόµων του αε-
ροδροµίου µε Ηράκλειο, νότο και Μεσαρά. 

Πέµπτον, δεν περιλαµβάνονται οι αναγκαίες παρεµβάσεις για
την προστασία του υδροφόρου ορίζοντα και τη διασφάλιση της
ύδρευσης του αεροδροµίου και της περιοχής. 

Και επιπλέον, κύριε Υπουργέ των Υποδοµών, πότε θα γίνει ο
διαγωνισµός των συστηµάτων αεροναυτιλίας που έπρεπε να έχει
γίνει τον πρώτο χρόνο από την έναρξη των εργασιών; 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, έχετε προχωρήσει στην εξέταση της
πρότασης για τη σύνδεση του αεροδροµίου µε µέσο σταθερής
τροχιάς; Πότε θα γίνει αυτό; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµπληρωµατική σύµβαση
που συζητούµε είναι αναγκαία για να συνεχιστεί το έργο του Διε-
θνούς Αεροδροµίου που είναι απαραίτητο για τον τουρισµό των
επόµενων δεκαετιών και γι’ αυτό δεν είµαστε αντίθετοι. Αλλά, σε
καµµία περίπτωση αυτό δεν αρκεί. 

Η περιοχή του Δήµου Μινώα - Πεδιάδας χρειάζεται ένα ορα-
µατικό αναπτυξιακό σχέδιο, προκειµένου να αξιοποιήσει τα θε-
τικά του αεροδροµίου και να αντιµετωπίσει τα αρνητικά και,
βέβαια, τις καταστροφικές επιπτώσεις του σεισµού και τις τάσεις
εγκατάλειψης της περιοχής. 

Το όραµα είναι η οικονοµική και κοινωνική ανασυγκρότηση της
περιοχής και η δηµιουργία µιας σύγχρονης συµπολιτείας που θα
είναι ξανά τόπος αξιοβίωτος και προορισµός. Η Κυβέρνηση, δυ-
στυχώς, µέχρι σήµερα δεν έχει εκπονήσει το αναγκαίο επιχειρη-
σιακό σχέδιο αλλά επιπλέον αδρανεί ακόµη και σε αιτήµατα απλά
όπως της απάλειψης γραφειοκρατικών διαδικασιών. 

Εµείς δεσµευόµαστε ότι µαζί µε την τοπική κοινωνία θα συνε-
χίσουµε τόσο τις διεκδικήσεις όσο και τις προτάσεις και τις πρω-
τοβουλίες για να ανασυγκροτηθεί η περιοχή και να µπει σε

τροχιά βιώσιµης ολόπλευρης και ισόρροπης ανάπτυξης που θα
αφορά όλη την ευρύτερη περιοχή, το κάθε χωριό, τον κάθε δη-
µότη και τους επισκέπτες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω, αναφερόµενος µε µια
κουβέντα στο άρθρο 88 για το δικαίωµα δόµησης των οικοπέδων
κάτω από τέσσερα στρέµµατα σε εκτός σχεδίου περιοχές. Η
ρύθµιση δεν δίνει ουσιαστική λύση και αφορά µόνο όσους έχουν
ήδη καταθέσει µέχρι 9 Δεκεµβρίου το αίτηµα. Η ορθή λύση θα
ήταν να παραταθεί το δικαίωµα κατάθεσης της αίτησης. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, εµείς καταθέσαµε τροπολογία και
καλούµε να την κάνετε δεκτή, ιδιαίτερα για τις περιοχές που
έχουν ιδιαίτερο ιδιοκτησιακό καθεστώς, όπως Ιόνιο, Κρήτη, Κυ-
κλάδες, Σάµο, Λέσβο και Μάνη, που, πραγµατικά, δεν υπάρχουν
τίτλοι ιδιοκτησίας και ήταν απαραίτητο να κατατεθούν µέχρι 9
Δεκεµβρίου. Επειδή χρειάζεται χρόνος για τη δικαστική αναγνώ-
ριση, ζητούµε από το Υπουργείο Περιβάλλοντος να κάνει δεκτή
την τροπολογία µας και να µπορούν να καταθέσουν τα πιστοποι-
ητικά ιδιοκτησίας πριν την έκδοση της οικοδοµικής άδειας ή της
προέγκρισης. Να δοθεί, δηλαδή, ουσιαστικά, ισότιµα το δικαίωµα
σε όλους τους ιδιοκτήτες, ανεξάρτητα από το σε ποια περιοχή
είναι, αφού το ίδιο το Σύνταγµα αναγνωρίζει την ιδιαιτερότητα
του ιδιοκτησιακού καθεστώτος σε αυτές τις περιοχές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Ευχαρι-
στούµε πολύ, κύριε συνάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ως προς το νοµοσχέδιο, κύριε
Πρόεδρε, η ανακουφιστική φροντίδα, που αποτελεί µείζον θέµα
και άµεση προτεραιότητα για την υγεία, την είχαµε θέσει µέσω
κοινοβουλευτικού ελέγχου πολλές φορές από το ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής και να θυµίσω ότι είχε νοµοθετηθεί στο πλαίσιο
του κατ’ οίκον φροντίδα µε τον ν.4199/2014 αλλά ποτέ δεν εκδό-
θηκαν οι κοινές υπουργικές αποφάσεις που προβλέπονταν. Είναι,
λοιπόν, παραπάνω από αναγκαία και θα πρέπει το Υπουργείο να
προσέξει στα θέµατα στελέχωσης των δηµόσιων δοµών και πι-
στοποίησης και ελέγχου των µη κυβερνητικών οργανώσεων νο-
µικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου που θα ασχοληθούν µε το
θέµα, προκειµένου να έχουµε τα θετικά αποτελέσµατα που όλοι
αναµένουν. 

Ψηφίζουµε, εποµένως, θετικά κατ’ αρχάς. 
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Η κ. Λιάνα Κανέλλη από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει
τον λόγο. 

Ορίστε, κυρία Κανέλλη.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανθρώπινη

εξουσία στη βαναυσότερή της µορφή ασκείται ανάµεσα σε δύο
«π», στην «πείνα» και στον «πόνο».

Αν αναζητήσετε την έννοια του πόνου ως όπλου εναντίον των
ανθρώπων και σαν κοµµάτι της εξουσίας, θα το βρείτε στην
απεχθή έννοια των βασανιστηρίων. Είναι απίστευτο πώς το αν-
θρώπινο µυαλό και η -και το εννοώ ακριβώς όπως θα ακουστεί-
φασιστοναζιστική κακοήθεια της άσκησης εξουσίας πάνω στον
άλλον άνθρωπο σαν υπέρτατη µορφή εκµετάλλευσης, είναι η
πρόκληση πόνου. 

Είναι απίστευτο πόσοι τρόποι έχουν βρεθεί. Πόσες αποχρώ-
σεις -νοµιµοποιηµένων και µη- βασανιστηρίων και µεθόδων.
Πόσες αναλύσεις και πόσες µενγκελικές προσεγγίσεις της έν-
νοιας του πόνου έχουν χρησιµοποιηθεί στην πράξη, µελετηθεί
και εφαρµοστεί. Όπως, επίσης, πόσες λέξεις εφευρέθηκαν για
να αντιµετωπιστεί η πείνα -το άλλο «π»- µε βάση την ακρίβεια,
τον πληθωρισµό, την ανάπτυξη, τις µεθόδους της επιδοµατοποι-
ηµένης ανακούφισης σαν «hansaplast» στον πόνο του στοµαχιού
και του τραπεζιού του οικογενειακού. 

Σήµερα, λοιπόν, έρχεται η Κυβέρνηση µε ένα νοµοσχέδιο να θε-
σµοθετήσει -λέει- για πρώτη φορά το πλαίσιο λειτουργίας, αντιµε-
τώπισης, του πόνου, µε µεθόδους, µε έννοιες και µε προσεγγίσεις
όχι βαθιά αντιεπιστηµονικές, βαθύτατα πολιτικά εκµεταλλευτικές. 
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Ο πόνος ευτελίζει τον άνθρωπο, κάµπτει τις περισσότερες
φορές την ελεύθερή του βούληση, τον υποδουλώνει από τα
πράγµατα, τον κάνει έρµαιο. Το ξέρουµε όλοι µας. Δεν υπάρχει
άνθρωπος πάνω σε αυτή τη γη που δεν έχει πονέσει και εκείνη
την ώρα να επικαλείται, από τη µάνα του την πεθαµένη µέχρι τον
θεό για να µπορέσει να ξεφύγει. Ποτέ δεν φώναξε καµµιά κυβέρ-
νηση κανένας στον πόνο του. 

Έρχεται τώρα η Κυβέρνηση, λοιπόν, να διατείνεται ότι θα αν-
τιµετωπίσει τον πόνο; Ο πόνος µπορεί να είναι σύµπτωµα ιατρικό
άλλων ασθενειών. Μπορεί να είναι αποτέλεσµα επεµβάσεων,
µπορεί να είναι από κακή τύχη -που λέει ο λαός- µέχρι κι εγώ δεν
ξέρω τι άλλο. Εγώ δεν είµαι επιστήµονας, δεν είµαι γιατρός. Ο
συνάδελφός µου και σύντροφός µου, ο Λαµπρούλης τα είπε όλα
αυτά εξαιρετικά αναλυτικά και επιστηµονικά. 

Εγώ µόνο πολιτικά µπορώ να µιλήσω για ένα πλαίσιο που φτιά-
χνετε και αφήνει τους ασθενείς τελικού σταδίου, τους καρκινο-
παθείς -που είναι η πιο ευάλωτη µορφή- στον απόλυτο πόνο, που
θα επιθυµούσαν να έχουν πριν κλείσουν τα µάτια τους έστω και
µία µέρα στη ζωή τους -όπως και όλοι µας εδώ µέσα- χωρίς
πόνο, να τη ζήσουν σαν άνθρωποι. Όπως, επίσης, άνθρωποι που
έχουν χρόνιους πόνους από άλλες ασθένειες, που δεν είναι ογ-
κολογικές. 

Και αντί να έχουµε µία προσέγγιση που σηµαίνει ότι το τελευ-
ταίο πράγµα που µπορεί να µπει σε εµπόριο, το τελευταίο πράγµα
που µπορεί να πέσει σε χέρια ιδιώτη, το τελευταίο πράγµα που
µπορεί να πέσει στα χέρια σκιτζή ή φαρµακοβιοµήχανου ή οποι-
ουδήποτε, να είναι ο πόνος. Έπρεπε να είναι το τελευταίο πράγµα.
Να µη διανοείται άνθρωπος να εµπορευµατοποιήσει τον πόνο, να
τον αφήσει σε ένα περιθώριο και σε ένα πλαίσιο που µπορεί κά-
ποιος να βγάλει κέρδος. Το κέρδος αυτό µπορεί να προέρχεται
από τα ασφαλιστικά ταµεία κι έτσι να µοιάζει ότι είναι δωρεάν,
αλλά δεν είναι δωρεάν, διότι δεν είναι δωρεάν όλο το πλέγµα γύρω
από τον πόνο: Οι επιστήµονες, οι ειδικοί τα ευρύτερα, οι αναισθη-
σιολόγοι, η κατάλληλη εκπαίδευση, τα φάρµακα, ο χώρος, η από-
σταση, ο τρόπος, το κατ’ οίκον, το συνεχές, το παρακολου-
θηµατικό µετά τον οξύ πόνο µιας εγχείρησης. 

Ξέρετε σε πόσες περιπτώσεις ο πόνος τυραννάει τους ανθρώ-
πους έξω από τα νοσοκοµεία; Και εκεί δεν µπορεί η επιστήµη να
µην µπορεί να πλησιάσει και να προσφέρει παρηγοριά και ανα-
κούφιση. Δεν είναι τυχαίο ότι διεθνώς χρησιµοποιούνται και οι
δύο όροι, ακριβώς, γιατί η παρηγορητική εµπεριέχει την έννοια,
πέραν της ανακούφισης της σωµατικής και της αντιµετώπισης
του συνόλου των πραγµάτων που συνεπάγεται το να µην έχεις
µια µέρα χωρίς πόνο στη ζωή σου και να είσαι ταυτόχρονα υπο-
χρεωµένος να ζεις, να αναπνέεις, να δουλεύεις και να ζεις µέσα
στην κοινωνία δίπλα στους ανθρώπους σου σαν ένας άνθρωπος
ο οποίος, ειλικρινά, είναι παραδοµένος στον πόνο και άρα παύει,
αυτοµάτως σχεδόν, να είναι ελεύθερος και γίνεται απολύτως
εξαρτώµενος από αυτή την αδυναµία. 

Ποιο πλαίσιο βάλατε; Για να βάλετε πλαίσιο, θα έπρεπε µονά-
δες -αυτά τα λεγόµενα ιατρεία πόνου, έτσι απλά- να υπάρχουν
πέραν των νοσοκοµείων, µε ενιαίο τρόπο και ενιαία µέθοδο, µε
κατάλληλα εκπαιδευµένους ανθρώπους, µε τη χρησιµοποίηση
της πείρας, ενδεχοµένως, επιστηµόνων που ήδη το κάνουν αυτό.

Στην Ελλάδα θυµίζω ότι η µοναδική ειδικότητα που αναγνωρί-
ζει ως ικανή ο νοµός µας για τον πόνο, είναι οι αναισθησιολόγοι,
ενώ θα µπορούσαν να είναι και άλλες ειδικότητες κάτω από
άλλες συνθήκες καθώς προχωρά η επιστήµη σε πάρα πολλά
πράγµατα. 

Αυτή τη στιγµή λείπουν οι αναισθησιολόγοι από παντού, από
τα παιδιατρικά νοσοκοµεία και από άλλα νοσοκοµεία. Πώς θα
µπορέσει, λοιπόν, να αποτελέσει ο πόνος επιστηµονικό κίνητρο,
κοινωνική ουσιαστική αλληλεγγύη; 

Μόνο αν είναι δωρεάν, επιστηµονικά τεκµηριωµένο και θεµε-
λιωµένο µε τρόπο που να µη χρειάζεται ο άνθρωπος που υποφέ-
ρει σοβαρά -το υποφέρειν σοβαρώς- και καθηµερινά να
καταφύγει οπουδήποτε αλλού και να χρειαστεί να ξοδέψει έστω
και ένα λεπτό, όχι χρήµα, έστω και ένα λεπτό.

Έχουµε δει ότι όταν αρχίζουν και αναµιγνύονται ιδιώτες, ενώ-
σεις προσώπων, ΜΚΟ, οργανισµοί, όταν έχει καταργηθεί η πρω-
τοβάθµια φροντίδα και όταν δεν υπάρχουν χρήµατα, προσωπικό,

µέσα, φάρµακα και επιστηµονική γνώση για να παρέχεται η αντι-
µετώπιση στον πόνο σαν να είναι πραγµατική κοινωνική ασθένεια
που κοστίζει σε ήθος, σε ανάσα, ζωή και χρήµα, τότε δεν πρό-
κειται να γίνει τίποτα. Το πλαίσιο θα µείνει ένα ευχολόγιο, το
οποίο θα µοιράζει χρήµατα σε αυτούς που είναι σε θέση να που-
λήσουν θεραπεία στον πόνο, προσωρινή ή µόνιµη.

Βάλατε το πλαίσιο και το βάλατε λειψό, το αφήσατε στην καλή
καρδιά των ιδιωτών ή των εθελοντών επιστηµόνων. Τα κέντρα
που υπάρχουν στα νοσοκοµεία δεν είναι οργανωµένα. Εδώ δεν
είναι άλλα κέντρα οργανωµένα, ακόµα και χειρουργεία δεν είναι
οργανωµένα, ακόµα και παιδιά περιµένουν στο Παίδων, και ερ-
χόµαστε εδώ να πούµε ότι βάλαµε ένα πλαίσιο ως επιτελάρχες
για να αντιµετωπιστεί το µοναδικό σύµπτωµα και ταυτόχρονα αρ-
ρώστια, που είναι ο πόνος, που υποδηλώνει τον άνθρωπο και τον
κάνει υποχείριο στα χέρια του πρώτου τυχόντα που θα του προ-
σφέρει από παραµύθι µέχρι παραµυθία. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα είναι υπέρ της παραµυθίας, δηλαδή
της πραγµατικής ανακουφιστικής και παρηγορικής προσφοράς
στον πονώντα άνθρωπο. Αν αυτό δεν το καταλάβετε, τότε για µια
ακόµη φορά θα έχετε προσφέρει µια καινούργια αγορά που ανοί-
γει, αυτή επισηµοποιηµένα του πόνου, όπως παλιά ήταν τα βα-
σανιστήρια για την εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Κανέλλη.

Τον λόγο θα πάρει η κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπούλου από την
Ελληνική Λύση ευθύς αµέσως, για να τελειώσει ο πρώτος κύκλος
των έξι οµιλητών. Έπειτα θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Σκανδαλίδης, θα µιλήσει για
να κλείσει ο κύκλος ο κ. Αθανάσιος Λιούπης από τη Νέα Δηµο-
κρατία και αµέσως µετά ο κ. Σκουρλέτης Πάνος.

Κυρία Ασηµακοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανακουφι-

στική φροντίδα προσφέρει µια σηµαντική συνεισφορά στην ανα-
κούφιση του βάρους των συγγενών φροντιστών σε ασθενείς µε
σοβαρό και χρόνιο νόσηµα. Τονίσαµε και κατά τη συνεδρίαση
της επιτροπής ότι ο ρόλος της οικογένειας δεν έχει τη θέση που
θα έπρεπε να έχει λόγω της σηµαντικότητάς της στο παρόν νο-
µοσχέδιο. Η οικογένεια αποτελεί πρωταρχικό κύτταρο και οργα-
νικό µέλος της ελληνικής κοινωνίας και, κακά τα ψέµατα, όταν
αρρωσταίνει ένας στην οικογένεια, όλη η οικογένεια επηρεάζεται
και στέκεται στο πλευρό του. 

Η ανακουφιστική φροντίδα θα πρέπει να θεωρεί την οικογένεια
βασικό µέλος της οµάδας παροχής υπηρεσιών και αποτελεί πο-
λύτιµο συνεργάτη για την κάλυψη των συναισθηµατικών και σω-
µατικών αναγκών του ασθενούς. Τα µέλη της οικογένειας συχνά
δρουν ως φυσικοί φροντιστές, συµπληρώνοντας τις λειτουργίες
και το έργο των επαγγελµατιών υγείας και παρέχοντας σηµαν-
τική υποστήριξη στον ασθενή. Επίσης προσφέρουν ενθάρρυνση,
επιβεβαίωση, ακρόαση, προστασία αλλά και µια απλή συντροφιά,
µε έναν εντελώς διαφορετικό τρόπο από εκείνο των επαγγελµα-
τιών ή των γνωστών τους, γιατί οι δεσµοί µε το πρόσωπο που
νοσεί είναι διαφορετικής ποιότητας. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε αυτό ο ρόλος τους είναι πολύ σηµαντι-
κός, ανεξάρτητα από τον χώρο νοσηλείας του ασθενούς. Η οι-
κογενειακή φροντίδα δεν επιδέχεται χρονικούς και τοπικούς
περιορισµούς. Τα καθήκοντα που οι οικογενειακοί φροντιστές
αναλαµβάνουν τις περισσότερες φορές είναι πολύπλευρα, πολ-
λαπλά και επώδυνα. Συχνά αποδεικνύεται ότι η κατάσταση του
ασθενούς σταθεροποιείται, όταν παρέχεται και στον οικογενει-
ακό φροντιστή η απαραίτητη υποστηρικτική φροντίδα και η ανά-
λογη βοήθεια. 

Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας καθιστά σαφές ότι οι ασθε-
νείς και οι οικογένειές τους πρέπει να θεωρούνται ως µια µονάδα
φροντίδας. Η συνολική φροντίδα του ασθενούς δεν θα είναι το
ίδιο πετυχηµένη, εάν η διεπιστηµονική οµάδα στήριξης δεν είναι
το ίδιο εστιασµένη στις ανάγκες των συγγενών, όπως στις ανάγ-
κες και των ασθενών. 

Αναφορικά µε τον προσωπικό γιατρό στο άρθρο 60, αναξιο-
ποίητο µένει σηµαντικό ποσοστό των διαθέσιµων ραντεβού, παρ’
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ότι µεγάλο µέρος των δικαιούχων έσπευσαν να εγγραφούν στο
σύστηµα, εν µέρει και υπό την πίεση των επερχόµενων ποινών.
Την ίδια στιγµή παραµένει το κενό στη συµµετοχή των γιατρών
στον θεσµό ο οποίος αντιστοιχεί σε χίλιους έως χίλιους τριακό-
σιους γιατρούς, µε το πρόβληµα να εντοπίζεται στην Αττική και
σε άλλα µητροπολιτικά κέντρα, µε αποτέλεσµα οι πολίτες που
δεν πρόλαβαν να µην έχουν τη δυνατότητα εγγραφής, µιας και
οι λίστες γέµισαν. 

Με βάση όσα υποστηρίζουν Βρετανοί επιστήµονες προβλέπε-
ται πως µέχρι το 2060 κάθε χρόνο περίπου σαράντα οκτώ εκα-
τοµµύρια άνθρωποι θα πεθαίνουν παγκοσµίως από σοβαρή
πάθηση, το 47% όλων των θανάτων διεθνώς, και θα χρειάζονται
ανακουφιστική φροντίδα για να µην υποφέρουν. Η πλειονότητα,
83%, των ανθρώπων αυτών θα βρίσκονται σε χώρες χαµηλού και
µεσαίου εισοδήµατος. 

Δυστυχώς οι ειδικοί εκτιµούν ότι στο τελευταίο στάδιο της
ζωής οι πόνοι και οι ταλαιπωρίες λόγω διαφόρων σοβαρών ασθε-
νειών θα αυξηθούν σε όλες τις ηπείρους, µε τη µεγαλύτερη αύ-
ξηση, 155%, να αναµένεται στις φτωχές χώρες, ενώ στις
πλούσιες χώρες η αύξηση προβλέπεται µικρότερη, 57%. 

Η ηλικιακή οµάδα άνω των εβοµήντα ετών είναι αυτή στην
οποία παρουσιάζεται η µεγαλύτερη αύξηση. Η βασική αιτία για
τον ολοένα αυξανόµενο αριθµό των ασθενών µε ανάγκη ανακου-
φιστικής παρηγορητικής φροντίδας θα είναι η αύξηση στους θα-
νάτους από καρκίνο, 109%, µεταξύ 2016 και 2060, και στα
περιστατικά άνοιας αύξηση 264% µέσα στην επόµενη σαρακον-
ταετία. 

Αξίζει να αναφερθούµε και στη σχετική επιστολή του Πανελ-
ληνίου Συλλόγου Φυσικοθεραπευτών. Σύµφωνα µε εκείνους η
πρόσβαση στην ανακουφιστική φροντίδα δεν θα πρέπει να πε-
ριορίζεται σε µια κλειστή οµάδα ασθενών. Θα πρέπει να είναι
ανοιχτή σε κάθε ασθενή που υποφέρει από σοβαρά ή απειλητικά
για τη ζωή του προβλήµατα υγείας. 

Επίσης είναι σηµαντικό η ανακουφιστική φροντίδα να είναι
προσβάσιµη στην κοινότητα και στα σπίτια των ασθενών, καθώς
οι περισσότεροι πόνοι µπορούν να ανακουφιστούν µε φτηνό,
ασφαλές και αποτελεσµατικό συνδυασµό φαρµάκων και φυσικο-
θεραπείας. 

Προχθές είδαµε ένα δηµοσίευµα, που βεβαίως θα καταθέ-
σουµε στα Πρακτικά, ενδεικτικό της κατάστασης που επικρατεί
στα δηµόσια νοσοκοµεία. Εικόνες ντροπής στο νοσοκοµείο «Ατ-
τικόν» µε ασθενείς σε φορεία παρκαρισµένα στους διαδρόµους.
Σύµφωνα µε σχετικές µαρτυρίες παρκάρουν ασθενείς που έχουν
ορούς ή οξυγόνο στους διαδρόµους του νοσοκοµείου, καθώς τα
δωµάτια είναι γεµάτα. Συνοδοί των ασθενών φωνάζουν για να
βρεθεί µια λύση άµεσα. Τρέχουν για να εξυπηρετήσουν τα περι-
στατικά και η κατάσταση µοιάζει µε τρέλα. Κάνουν λόγο για τρι-
τοκοσµικές εικόνες, µε τους ασθενείς να µην έχουν την ποιοτική
εξυπηρέτηση και νοσηλεία. 

Όπως αντιλαµβάνεστε, το να παραµένουν οι ασθενείς στους
διαδρόµους είναι, εκτός από εξευτελιστικό, και επικίνδυνο για
την υγεία τους λόγω µικροβίων και ιών που µπορεί να κυκλοφο-
ρούν, δεδοµένου ότι δεν θα βρίσκονται σε πολύ πιο προστατευ-
µένο περιβάλλον. 

Αυτά τα νοσοκοµεία, λοιπόν, έρχεστε να τα επιφορτίσετε µε
επιπλέον έργο, τη στιγµή που µε δυσκολία ανταποκρίνονται στα
βασικά, λόγω υποστελέχωσης και ελλείψεων παντού, αφού λέτε
ότι οι δοµές ανακουφιστικής φροντίδας ασθενών δύνανται να ορ-
γανώσουν και να λειτουργούν και τα νοσοκοµεία του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας. 

Διαφωνήσαµε και διαφωνούµε σχετικά µε τη συγκρότηση και
θητεία της εθνικής επιτροπής για την ανάπτυξη της ανακουφι-
στικής φροντίδας, η οποία συγκροτείται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Υγείας. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας θα επιλέγονται,
λοιπόν, ο πρόεδρός της και ο γραµµατέας της, καθώς και τα
µέλη που τους αναπληρώνουν σε περίπτωση απουσίας ή κωλύ-
µατος. Όταν η διαφάνεια πάει περίπατο, εµάς θα µας βρίσκετε
πάντα απέναντι. 

Ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα το οποίο µε κάθε ευκαιρία οφεί-
λουµε να αναφέρουµε είναι εκείνο που αφορά στους νέους Έλ-
ληνες και Ελληνίδες, περίπου εξακόσιες πενήντα χιλιάδες, που

κατά τη διάρκεια των µνηµονίων έφυγαν στο εξωτερικό. Δώστε
τους κίνητρα, ευκαιρίες και τη δυνατότητα να επιστρέψουν πίσω
στη χώρα µας, στη χώρα της καρδιάς τους. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε ότι η ανάπτυξη µιας
κουλτούρας που θα βάζει ως προτεραιότητα τη φροντίδα και την
ικανοποίηση του ασθενούς, µε όρους, όµως, διαφάνειας και αξιο-
κρατίας, µε µόνιµες προσλήψεις και κάλυψη των κενών θα πρέπει
να αποτελεί απόλυτη προτεραιότητα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-

λου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Ασηµακοπούλου.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-

νήµατος Αλλαγής κ. Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαντάζοµαι ότι σε όλους σας

έχει έρθει στο κινητό σας ή στο µέιλ σας ένα πάρα πολύ ωραίο
µήνυµα. Διαβάζω το µήνυµα: «Υπουργείον Εµπορίου, Διεύθυνσις
Διανοµών, Ατοµικόν Επισιτιστικόν Δελτίον Ιανουαρίου - Απριλίου
1953.» Επισηµαίνω ότι είναι η χρονιά που γεννήθηκα, µάλιστα Ια-
νουάριο. Συνεχίζω: «Επώνυµο Κωστοπούλου, όνοµα Πιπίτσα,
αριθµός µητρώου 106, Παντοπώλης: Ξινογαλάς.»

Αυτό εβδοµήντα χρόνια πριν. Νοµίζω ότι η προεκλογική Ελ-
λάδα γυρίζει σήµερα εβδοµήντα χρόνια πίσω µε τη µεθοδολογία
-δεν µιλάω για την πρόθεση- που διάλεξε η Κυβέρνηση να υλο-
ποιήσει το περιβόητο Market Pass. 

Όλες οι κυβερνήσεις έκαναν και κάνουν προεκλογικές παρο-
χές. Δυστυχώς, όµως, εσείς της Νέας Δηµοκρατίας για άλλη µια
φορά γίνεστε πρωταθλητές και πρωτοπόροι. Πουθενά στην Ευ-
ρώπη και στον πολιτισµένο κόσµο δεν διανοήθηκαν να θεσπίσουν
ένα µέτρο τέτοιας µορφής, που να δίνει ένα ελάχιστο «µπαξίσι»
στον καταναλωτή και να ανοίγει έναν πόλεµο στην κοινωνία, κα-
θιστώντας ευάλωτο τον καταναλωτή απέναντι σε µια αγορά στην
οποία η σύγκρουση συµφερόντων και η κοινωνική ρήξη παίρνει
πια άγρια µορφή. 

Το παράδειγµα του επιχειρηµατία, που προχθές είπε ότι «είναι
ευπρόσδεκτο το 10% που θα πάρει ο καταναλωτής, για να µπο-
ρέσω και εγώ να αυξήσω τις τιµές µου προκειµένου να γλιτώσω
ένα µέρος από τις ζηµιές που είχα την προηγούµενη περίοδο»
είναι πολύ χαρακτηριστικό της νοοτροπίας και της φυσικής ή µη
φυσικής αντίδρασης των επιχειρηµατιών απέναντι στον κατανα-
λωτή, που έρχεται να νιώσει ότι ξαφνικά η αγοραστική του δύ-
ναµη κάπως µεγάλωσε για να µπορεί να αντιµετωπίσει την
τεράστια ακρίβεια.

Έρχεται, λοιπόν, µια κοινωνική ρήξη µε αυτή τη διαδικασία.
Ταυτόχρονα έρχεστε πολιτικά σε µας και µας κάνετε πολιτική επί-
θεση λέγοντας: Αν διαφωνείτε γιατί το ψηφίζετε; Αυτή είναι µό-
νιµη επωδός σε όποιο µέτρο έχετε πάρει µέχρι τώρα, καθώς
εµείς για να γλιτώσει ή να πάρει ή να κερδίσει ο επιχειρηµατίας,
ο πολίτης, το νοικοκυριό ένα ευρώ έστω, στα θετικά µέτρα µε
την έννοια αυτή του ενός ευρώ και πάνω εµείς ψηφίζουµε θετικά.
Θεωρείτε ότι αυτό δεν ταιριάζει µε την κριτική που σας κάνουµε
για τον τρόπο που ασκείται την πολιτική σας; Νοµίζω ότι είναι
πάρα πολύ συγκεκριµένο αυτό που λέω, γιατί δεν δικαιώνει η
δική µας στάση την πολιτική σας επειδή το ψηφίζουµε. Θα πρέπει
αυτό να είναι απολύτως σαφές. Καταθέτω στα Πρακτικά αυτό το
ιστορικό ντοκουµέντο στο οποίο αναφέρθηκα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε τονίσει µε έµφαση εδώ
και καιρό ότι ο πληθωρισµός, η ακρίβεια, η βίαιη πτώση του βιο-
τικού επιπέδου των εργαζοµένων, των αδύναµων στρωµάτων και
της µικροµεσαίας τάξης δεν οφείλεται αποκλειστικά στις όντως
δυσµενέστατες διεθνείς συνθήκες, αλλά είναι σε έναν σηµαντικό
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βαθµό πληθωρισµός κερδών και απληστίας, πληθωρισµός κυ-
βερνητικής αδράνειας, γιατί, κακά τα ψέµατα, κύριοι συνάδελ-
φοι, στην Ελλάδα δεν λειτουργεί ο ανταγωνισµός, λειτουργούν
οι αγορές των «κολλητών», από όπου βγαίνουν τα εύκολα και
πολλά λεφτά, µε τη βοήθεια και τη σθεναρή άρνηση της Κυβέρ-
νησης να ενεργοποιήσει µε ουσιαστικό και αποδοτικό τρόπο
τους θεσµούς, τους µηχανισµούς ρύθµισης και ελέγχου της αγο-
ράς, των τιµών και του περιθωρίου κέρδους. 

Αν κύριοι της Κυβέρνησης, θέλατε πραγµατικά, να βάλετε κά-
ποιο φρένο στα υπερκέρδη απληστίας, θα δρούσατε µε σχέδιο,
ευθύνη, σοβαρότητα και επαγγελµατισµό και δεν θα αποδυνα-
µώνατε την Επιτροπή Ανταγωνισµού. Θα αποκτούσε η επιτροπή
από τους αρµόδιους φορείς µια πραγµατική εικόνα των οικονο-
µικών στοιχείων κάθε επίµαχου κλάδου και θα καλούσε όλους
τους εµπλεκόµενους και όχι µόνο τις αλυσίδες λιανικής, αλλά και
τους εισαγωγείς. 

Το προεκλογικό επίδοµα που εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός προ-
φανώς και δεν αντισταθµίζει τη διπλή αφαίµαξη των εισοδηµάτων
της µεγάλης πλειοψηφίας των πολιτών λόγω του υψηλού πλη-
θωρισµού και των αυξηµένων εσόδων από φόρους κατανάλω-
σης, γιατί είναι σαφές ότι οι τιµές στα είδη διατροφής βρίσκονται
στο υψηλότερο σηµείο των τελευταίων δεκατριών χρόνων και ξε-
περνούν κατά πολύ τον γενικό πληθωρισµό. Όπως γνωρίζετε,
σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, σε ετήσια βάση οι τιµές των τροφίµων
αυξήθηκαν κατά 15% µε ορισµένα είδη µάλιστα όπως γαλακτο-
κοµικά και έλαια να φτάνουν έως και 25,3%. Γι’ αυτόν τον λόγο
αποτελεί εµπαιγµό το «10% πληθωρισµός, 10% επιστροφή» που
είπε ο Πρωθυπουργός ειδικά για την προεκλογική περίοδο. Το
Market Pass απορροφώντας ένα µικρό µόνο µέρος του πληθω-
ρισµού λειτουργεί σαν ασπιρίνη και καταδεικνύει την αποτυχία
του πολυδιαφηµισµένου, πλην, όµως, τρύπιου «καλαθιού του νοι-
κοκυριού».

Τρεις επιµέρους παρατηρήσεις θα κάνω και θα κλείσω.
Όπως προκύπτει από την απόφαση του συµβουλίου, η Ευρω-

παϊκή Επιτροπή αποφάσισε τον Οκτώβριο να φορολογήσει τα
υπερκέρδη των διυλιστηρίων. Η Κυβέρνηση περίµενε να το κάνει
όσο πιο κοντά γίνεται στην προεκλογική περίοδο, να το βάλει
µέσα στον καταιγισµό των παρατάσεων και των επιµέρους τρο-
πολογιών που φέρνει προκειµένου να τελειώσει τη χρονιά εξαντ-
λώντας όλη την προεκλογική δυνατότητα που έχει για µια
παροχολογία, που τις περισσότερες φορές είναι στο επίπεδο του
φαντασιακού. Υπάρχει υπερπληθωρισµός κερδών, που είναι δι-
πλάσια ή τριπλάσια από το 2019 για τα οποία η Κυβέρνηση ούτε
λέει ούτε έχει λάβει καµµία µέριµνα για τον έλεγχο της αγοράς
και υπάρχουν εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες µισθωτοί του δηµο-
σίου και συνταξιούχοι οι οποίοι δεν συµπεριλαµβάνονται σε καµ-
µία πρόνοια της Κυβέρνησης και υφίστανται τις απώλειες του
εισοδήµατός τους από τον πληθωρισµό και τους αυξηµένους φό-
ρους κατανάλωσης. Θεωρούµε εν πάση περιπτώσει θετικό το ότι
προστίθενται τα κέρδη στη διαδικασία χορήγησης του επιδόµα-
τος.

Θα έπρεπε ο κ. Μητσοτάκης, αντί να εµφανίζεται σαν φαρµα-
κοποιός, που πολλαπλασιάζει τους πέντε άρτους και τους δύο
ιχθύες για να καλύψει τις ανάγκες µιας ολόκληρης κοινωνίας, να
υιοθετήσει άµεσα κάποιες από τις ρεαλιστικές µας προτάσεις για
την αντιµετώπιση του πληθωρισµού, που κατατρώει το λαϊκό ει-
σόδηµα. Θα µπορούσε, για παράδειγµα, να θεσπίσει µεγαλύτερο
συντελεστή φόρου στα υπερκέρδη. Δεδοµένου ότι υπερκέρδη
θεωρούνται πάνω από το 20% του µέσου όρου, θα µπορούσαν
να φορολογηθούν όλα και όχι µόνο το 33%. Θα µπορούσε να επι-
λέξει µια πιο συστηµική λύση, να υπάρξει συµφωνία µε τα διυλι-
στήρια να πληρώσουν ένα µεγαλύτερο ποσοστό των
υπερκερδών τους -ενδεικτικά λέω το 50%- και το υπόλοιπο να
µην διανεµηθεί σε κέρδη, αλλά αντιθέτως να χρηµατοδοτήσει
επενδύσεις εγκεκριµένες από το κράτος σχετικά µε την ενεργει-
ακή επάρκεια, την ασφάλεια και, γιατί όχι, και µεσοπρόθεσµα την
ενεργειακή αυτάρκεια της χώρας. 

Όπως και να έχει την ώρα που η ενεργειακή και η κλιµατική
κρίση δηµιουργούν ένα εκρηκτικό µείγµα για την επιβίωση ακόµα
και του ίδιου του ανθρώπινου πολιτισµού, µακροπρόθεσµα δεν
είναι η εποχή που τα υπερκέρδη θα επιστρέψουν ως µερίσµατα

στους µετόχους των διυλιστηρίων. Γι’ αυτό είναι πλέον επίκαιρη
η κριτική µας για τη µείωση των συντελεστών φορολογίας µερι-
σµάτων στο 5% από το 10% και στο 10% από το 15%, που είχε ο
κ. Τσίπρας. Ίσως ήρθε η ώρα για πάγια φορολόγηση µε αυξηµέ-
νους συντελεστές των µερισµάτων που προέρχονται από υπερ-
κέρδη και όχι µόνον τα κέρδη των ίδιων των επιχειρήσεων. Ο
Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ ζήτησε ήδη την αύξηση των µερισµάτων
εκ νέου στο 10%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι µε αυτή την πολιτική
τελικά τα προβλήµατα δεν λύνονται, αλλά αναπαράγονται, οξύ-
νονται και ασφαλώς είναι πολύ µικρή αυτή η πολιτική για να µπο-
ρεί να ανατρέψει τη µόνη πραγµατικότητα που βιώνει σήµερα ο
τόπος: οι µεν φτωχοί να γίνονται περισσότεροι, οι πλούσιοι να
γίνονται λιγότεροι και εν τέλει µια κοινωνία να στενάζει κάτω από
τον βραχνά µιας ζωής µε βιοτικά προβλήµατα στα οποία δεν µπο-
ρεί να αντεπεξέλθει. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Σκανδαλίδη.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λιούπης από τη Νέα Δηµοκρατία και
αµέσως µετά ο κ. Σκουρλέτης.

Κύριε Λιούπη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Υγείας που συζητάµε, είναι µια τοµή στα δικά
µας τα ελληνικά ιατρικά δεδοµένα. Δεν αλλάζει κάτι που ήδη
υπήρχε. Δηµιουργείται για πρώτη φορά το πλαίσιο για τη λει-
τουργία των µονάδων ανακουφιστικής φροντίδας. Ίσως ο όρος
«ανακουφιστική φροντίδα» να είναι άγνωστος στους πολλούς
που µας ακούν. Είναι, όµως, πολύ γνώριµος σε όσους είτε οι ίδιοι
είτε µέλη της οικογένειάς τους πάσχουν από ασθένειες απειλη-
τικές για τη ζωή τους, την ποιότητα της ζωής τους ή είναι χρόνια
εξελικτικές. Αυτοί οι ασθενείς χρειάζονται εξειδικευµένες υπη-
ρεσίες υγείας από οµάδες ιατρών και άλλων επιστηµόνων. Το ζή-
τηµα αφορά τόσο ενήλικες όσο και παιδιά και πολλές φορές
ακόµη και νεογνά και πολύ µικρά παιδιά µε χρόνιες παθήσεις.

Σύµφωνα µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας µόνο ένας
στους δέκα που χρειάζονται αυτή τη φροντίδα, την έχει. Όµως,
η ανακουφιστική φροντίδα δεν είναι πολυτέλεια και επίσης, δεν
είναι πρόσφατη ανακάλυψη. Είναι κατάκτηση των χωρών του δυ-
τικού κόσµου εδώ και πολλά χρόνια. Μάλιστα, υπάρχουν κράτη,
όπως η Πορτογαλία που έχουν ήδη θεσµοθετήσει την πρόσβαση
σε υπηρεσίες ανακουφιστικής φροντίδας. Στη χώρα µας µέχρι
σήµερα δεν υπάρχει ούτε συγκεκριµένο νοµοθετικό πλαίσιο ούτε
µέριµνα της πολιτείας για τους ασθενείς µε χρόνια νοσήµατα και
πολλές φορές χρόνιους και ανυπόφορους πόνους. Κι όµως, υπο-
λογίζεται ότι περίπου εκατόν τριάντα πέντε χιλιάδες συµπολίτες
µας πάσχουν είτε από χρόνιες παθήσεις είτε από κακοήθεις νε-
οπλασίες και χρήζουν τέτοιας φροντίδας.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο έγινε δεκτό σχεδόν από όλους τους
φορείς που συµµετείχαν στο στάδιο των επιτροπών, γιατί παρά
τις οποιεσδήποτε παρατηρήσεις και προτάσεις που έχει καθένας
να καταθέσει, όλοι παραδέχονται ότι είναι το πρώτο µεγάλο βήµα
που γίνεται από πλευράς Κυβερνήσεως για την ανακουφιστική
φροντίδα στην Ελλάδα. Μέχρι σήµερα, οι προσπάθειες που γί-
νονται, είναι µεµονωµένες. Ακούσαµε για τη Μονάδα Ανακουφι-
στικής Αγωγής «ΤΖΕΝΗ ΚΑΡΕΖΗ» ή για τη «ΓΑΛΙΛΑΙΑ» από τη
Μητρόπολη Μεσογαίας και Λαυρεωτικής.

Όπως αναφέρεται και στο κείµενο του νοµοσχεδίου, πρώτος
στόχος είναι η δηµιουργία εθνικού σχεδίου δράσης, ώστε να αν-
τιµετωπίζονται µε αξιοπρέπεια όλοι οι ασθενείς και να λάβουµε
µέτρα για την πρόληψη, την αξιολόγηση και ανακούφιση των σω-
µατικών, ψυχοκοινωνικών και πνευµατικών αναγκών τους. Στο
επίκεντρο βάζουµε τον ασθενή και µάλιστα τον άνθρωπο ασθενή
ως ολότητα. Ασχολούµαστε σε όλα τα επίπεδα µε τα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζουν αυτοί οι ασθενείς και οι οικογένειές
τους. Γι’ αυτό και η πολύπλευρη υποστήριξη των ασθενών θα γί-
νεται από διεπιστηµονική οµάδα, από ειδικούς γιατρούς, ψυχο-
λόγους, εργοθεραπευτές, φυσικοθεραπευτές, διαιτολόγους,
φαρµακοποιούς. Η αρχή γίνεται µε την εκπόνηση του εθνικού
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σχεδίου δράσης από το ΚΕΣΥ, ώστε να έχουµε τις βασικές κα-
τευθυντήριες γραµµές, τους στόχους και τις δράσεις που πρέπει
να αναπτυχθούν σε ορίζοντα πενταετίας. 

Δηµιουργούνται δοµές ανακουφιστικής φροντίδας ασθενών
δηµόσιες και ιδιωτικές, που διακρίνονται σε µονάδες κατ’ οίκον
φροντίδας που είναι πολύ σηµαντικές για αρρώστους, οι οποίοι
δεν µπορούν να µετακινηθούν ή δεν χρήζουν γενικότερης νοση-
λείας. Μια πολύ χρήσιµη υπηρεσία, µε δεδοµένο, µάλιστα, ότι η
συντριπτική πλειονότητα -το 95% των ασθενών- υπολογίζεται ότι
θα µπορούσαν να έχουν κατ’ οίκον ανακουφιστική φροντίδα.

Κέντρα ηµερήσιας ανακουφιστικής φροντίδας στα πλαίσια της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, ξενώνες φροντίδας και Μονά-
δες Ανακουφιστικής Φροντίδας ασθενών εντός νοσοκοµείων και
κλινικών. Βεβαίως, όλα αυτά προϋποθέτουν ότι γνωρίζουµε ακρι-
βώς πόσοι και ποιοι ασθενείς χρήζουν ανακουφιστικής φροντί-
δας. Γι’ αυτό συστήνεται και το εθνικό µητρώο, όπου
καταγράφονται οι ασθενείς από τους ίδιους τους θεράποντες
γιατρούς τους.

Το σηµαντικότερο απ’ όλα, όµως, είναι ότι για πρώτη φορά µια
Κυβέρνηση αναγνωρίζει το πόσο σπουδαίες και αναγκαίες είναι
οι υπηρεσίες ανακουφιστικής φροντίδας και µάλιστα, γι’ αυτό
προβλέπεται αποζηµίωση για νοσήλια και τροφεία από τον
ΕΟΠΥΥ, όπως και ότι µπορεί να συνάπτει συµβάσεις µε δοµές
ανακουφιστικής φροντίδας, ώστε όλες οι υπηρεσίες που παρέ-
χονται να είναι δωρεάν στους ασφαλισµένους.

Το βασικό ζητούµενο για τους ασθενείς και τις οικογένειές
τους είναι το πολύ µεγάλο κόστος που συχνά συνεπάγεται µια
ιδιωτική δοµή ανακουφιστικής φροντίδας. Τώρα αυτό αλλάζει και
όλοι οι πολίτες µπορούν να γνωρίζουν ότι το κράτος στέκεται
δίπλα τους, παρέχοντάς τους δωρεάν υπηρεσίες, όποτε τις χρει-
αστούν.

Οι υπόλοιπες ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου έχουν να κάνουν, κυ-
ρίως, µε παρατάσεις, όπως αυτών µε τα τρίµηνα των υγειονοµι-
κών που κάλυπταν ανάγκες από τους υγειονοµικούς που ήταν σε
αναστολή. Πλέον παρατείνεται για έξι µήνες µέχρι τον Ιούνιο και
µάλιστα, ως επικουρικοί, για να µπορούν να γίνουν και νέες πα-
ρατάσεις. Και φυσικά, είναι µια έµπρακτη στήριξη σε αυτούς
τους εργαζόµενους που στήριξαν τη δηµόσια υγεία στην πιο δύ-
σκολη στιγµή της εν µέσω πανδηµίας. Επιπλέον, προκειµένου να
έχουµε απρόσκοπτη λειτουργία του συστήµατος υγείας παρα-
τείνονται συµβάσεις των επικουρικών µέχρι το τέλος του 2023.  

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ σε µια πρωτοβουλία που
έχει ξεκινήσει εδώ και χρόνια και αφορά το νοσοκοµείο του
Βόλου. 

Χάρη στην πρόθεση γενναιόδωρης δωρεάς του εκλιπόντα
ευεργέτη µας, Χαράλαµπου Τσιµά και τώρα της οικογένειάς του,
ύψους 1.300.000 ευρώ, µε στόχο τη δηµιουργία Μονάδας Ανα-
κουφιστικής Φροντίδας στο Νοσοκοµείο του Βόλου. Μάλιστα,
υπάρχει κι ο κατάλληλος χώρος στην παλιά πτέρυγα του νοσο-
κοµείου, που περιλαµβάνει ιδιαίτερα µεγάλους χώρους, περίπου
χιλίων τετραγωνικών µέτρων. Η δηµιουργία της µονάδας θα προ-
σφέρει σηµαντική βοήθεια και ανακούφιση τόσο σε ασθενείς της
Μαγνησίας, αλλά και όλης της Θεσσαλίας γενικότερα.

Πριν από λίγες ηµέρες, στις επιτροπές, ο κύριος Υπουργός αν-
ταποκρίθηκε θετικά σε αυτό το αίτηµά µας και µάλιστα, µε µε-
γάλη χαρά τον ακούσαµε να λέει ότι θα εντάξει στο σχεδιασµό
τη µονάδα αυτή στον Βόλο και ότι θα ενταχθεί στο Ταµείο Ανά-
καµψης. Φυσικά, µετά και τη σχετική τροποποίηση, κύριε
Υπουργέ, του Οργανισµού του νοσοκοµείου, ώστε να µπορούν
να προκηρυχθούν θέσεις, γιατί µε τις ελλείψεις που έχουµε, δύ-
σκολα θα λειτουργήσει εκ των ενόντων. 

Πρόκειται για µια αναµφίβολα πολύ θετική εξέλιξη, που ανα-
βαθµίζει τις προσφερόµενες υπηρεσίες στη Μαγνησία και, µάλι-
στα, µε προσφορά του ίδιου του ευεργέτη έχει ανακαινιστεί και
χώρος του νοσοκοµείου, ο οποίος χρησιµοποιείται σαν ξενώνας
οκτώ κλινών. 

Όλη αυτή η προσπάθεια που αποτυπώνεται στις σηµερινές
ρυθµίσεις, γίνεται πραγµατικότητα χάρη στην εντατική προσπά-
θεια του Υπουργού κ. Πλεύρη, χωρίς όµως να παραβλέψουµε και
τις πολύχρονες εισηγήσεις και προτάσεις του εισηγητή µας, του
κ. Οικονόµου. 

Μετά από όλα αυτά που ειπώθηκαν σήµερα, είµαι βέβαιος ότι
το σηµερινό νοµοσχέδιο θα το στηρίξουν όλες οι πλευρές του
Κοινοβουλίου σε θέµατα θωράκισης της δηµόσιας υγείας. Δεν
υπάρχουν, νοµίζω, διαφορετικές πλευρές, είµαστε όλοι µε την
πλευρά του ασθενή, του πάσχοντα και της οικογένειάς του και
αυτό πρέπει να είναι το µήνυµα της σηµερινής προσπάθειας. 

Σας ευχαριστώ πολύ, καλά Χριστούγεννα σε όλους! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Λιούπη και για την τήρηση του χρόνου.

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Σκουρλέτη, ζήτησε τον λόγο ο
Υφυπουργός Άµυνας για δύο λεπτά, για να υποστηρίξει µία διά-
ταξη του κυρίως νοµοσχεδίου, όχι τροπολογίας και συγκεκρι-
µένα του άρθρου 93. 

Ορίστε κύριε Χαρδαλιά, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Υγείας µε τίτλο: «Ολοκληρωµένο Σύστηµα Πα-
ροχής Ανακουφιστικής Φροντίδας, ρυθµίσεις για την αντιµετώ-
πιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και την προστασία
της δηµόσιας υγείας και λοιπές διατάξεις», περιλαµβάνει µια διά-
ταξη, το άρθρο 93, αρµοδιότητας του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας, που αφορά στην παράταση της εποπτείας του Οικοδοµικού
Συνεταιρισµού Μονίµων Αξιωµατικών Ελληνικού Στρατού από το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, για ένα έτος ακόµη, ήτοι έως τις 31
Δεκεµβρίου 2023. 

Η νοµοθετική αντιµετώπιση του ζητήµατος κρίνεται απολύτως
απαραίτητη, προκειµένου στο διάστηµα αυτό να επιλυθούν ζη-
τήµατα διαχειριστικής και οικονοµικής φύσης και να αποδοθούν
οι οικισµοί Μαλεσίνας και Καρύστου στους οικείους δήµους, προ
της υπαγωγής συνεταιρισµών εκ νέου στο Υπουργείο Οικονοµι-
κών. Στην παρούσα χρονική στιγµή, δεν δύναται να οριστεί συγ-
κεκριµένο χρονοδιάγραµµα για την εκκαθάριση και την
παράδοση των συγκεκριµένων οικιστικών προγραµµάτων, αφ’
ενός διότι οι ίδιοι οι δήµοι επιθυµούν την παραλαβή των οικισµών
άνευ εκκρεµοτήτων, αφ’ ετέρου διότι η τακτοποίηση πλήθους
αυτών εκτιµάται ιδιαίτερα χρονοβόρα και µη εξαρτώµενη από
ενέργειες του ίδιου του συνεταιρισµού. 

Αναφορικά µε το πρόγραµµα της Μαλεσίνας, έχει ολοκληρωθεί
η αντιπαραβολή των στοιχείων όλων των ακινήτων, προκειµένου
να αντιµετωπιστούν και να εντοπιστούν ελλείψεις και διαφορές. 

Από τον έλεγχο διαπιστώθηκαν διαφορές στα δηλωθέντα τε-
τραγωνικά µέτρα σε µεγάλο αριθµό οικοπέδων. Επιπλέον, συνε-
χίζεται η διαδικασία υποβολής αντιρρήσεων έναντι δασικών
χαρτών για αγροτεµάχια εκτός σχεδίου και σύνταξη νέων τοπο-
γραφικών διορθώσεων και αναζητήσεων στο Υποθηκοφυλακείο
για όλες τις εκτάσεις. Για κάποιες από αυτές είναι αναγκαία η
κατάθεση αγωγών. 

Τελειώνοντας, σε σχέση µε το πρόγραµµα της Καρύστου, τα
προς επίλυση προβλήµατα είναι σαφώς µικρότερα και διαφορε-
τικής φύσης από τον οικισµό της Μαλεσίνας. Συγκεκριµένα, εκ-
κρεµεί ακόµα η υπογραφή αρχικών συµβολαίων στην πλειοψηφία
των διανεµηθέντων οικοπέδων. Επιπλέον, σε µεγάλο αριθµό οι-
κοπέδων υφίστανται καταπατήσεις, µε αποτέλεσµα να καθίσταν-
ται µη άρτια και µη οικοδοµήσιµα. Ο αριθµός των οικοπέδων
αυτών ήταν αρχικά τριακόσια δεκαέξι θυµίζω στο Σώµα, ωστόσο
µετά από τις τακτοποιήσεις που έγιναν κατά το προηγούµενο
έτος αποµένουν πλέον εκατόν πενήντα τρία.

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις ιδιαιτερότητες που διέπουν τη φύση
και τη λειτουργία των ΣΜΑΕΣ και την ολοκλήρωση του σκοπού
του, το χρονικό διάστηµα για την ολοκλήρωση της τακτοποίησης
του συνόλου των εκκρεµοτήτων αυτών, δεν µπορεί να προσδιο-
ριστεί µε ευκολία, αλλά εκτιµάται ότι δεν µπορεί να είναι µικρό-
τερο του έτους.

Εκτιµούµε ότι δεδοµένου των ανωτέρω το χρονικό διάστηµα
της παράτασης εποπτείας θα είναι αρκετό. Για τον λόγο αυτό
ζητώ από το Σώµα την υπερψήφιση αυτής της διεκπεραιωτικής
καθαρά φύσης διάταξης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ. Μη

φύγετε, κύριε Υφυπουργέ.
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Υπάρχει κάποιος εκ των εισηγητών ή Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων που να θέλει κάποια διευκρίνιση για τη διάταξη, όπως
την υποστήριξε ο κύριος Υφυπουργός; Κανείς. 

Ευχαριστώ κύριε Υπουργέ.
Θα δώσω τον λόγο τόσο στον κ. Σκουρλέτη, Κοινοβουλευτικό

Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά για δύο λεπτά στον
κύριο Υφυπουργό Μεταφορών και Συγκοινωνιών τον κ. Παπαδό-
πουλο για να υποστηρίξει την τροπολογία 1541/20.12.

Ορίστε, κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. Άκουσα την παραίνεση του κ. Οικονόµου προς το
Σώµα να αναφερθούµε στο περιεχόµενο του νοµοσχεδίου.
Ωστόσο το πλήθος των τροπολογιών και κυρίως η επιλογή να
έρθει η τροπολογία για το Market Pass αντιλαµβάνεστε ότι επι-
σκιάζει σε πάρα πολύ µεγάλο βαθµό τη συζήτηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι από τη µεριά της Πλειοψηφίας,
διεθνής κρίση υπάρχει. Αισχροκέρδεια, όµως, στην Ελλάδα
υπάρχει λόγω των επιλογών σας, επιλογών που συνειδητά ακο-
λουθείτε πάνω από ενάµιση χρόνο τώρα. Έρχεστε, λοιπόν, µέσα
σε ένα περιβάλλον το οποίο χαρακτηρίζεται πρώτα απ’ όλα από
το γεγονός ότι η Ελλάδα έχει την πιο ακριβή βενζίνη στην Ευ-
ρώπη, ότι είµαστε η πρώτη στη χονδρική τιµή ηλεκτρικού ρεύ-
µατος όλο το 2022. Σηµειωτέον, µια είδηση πριν από λίγο,
ανακοινώθηκαν οι τιµές ηλεκτρικής ενέργειας τον Ιανουάριο και
είναι κατά 25% µεγαλύτερες. 

Η Ελλάδα έχει τη µεγαλύτερη απόκλιση ανάµεσα στις τιµές στο
χωράφι και στο ράφι, 300% πάνω! Αν αυτό δεν είναι αποτέλεσµα
αισχροκέρδειας, τι είναι; Γιατί συµβαίνει µόνο εδώ. Δεν αντιµετω-
πίζουν τους ίδιους εξωγενείς παράγοντες οι άλλες ευρωπαϊκές οι-
κονοµίες; Η αγοραστική δύναµη των πολιτών στην Ελλάδα είναι
δεύτερη από το τέλος, µόλις που περνάµε τη Βουλγαρία σταθερά.
Και την ίδια ώρα οι τράπεζες εµφανίζουν 2,35 δισεκατοµµύρια
κέρδη, τα διυλιστήρια και οι εταιρείες πετρελαιοειδών γύρω στα
3 δισεκατοµµύρια. Για δε τις τράπεζες φροντίζετε να ψηφίζεται ο
αναβαλλόµενος φόρος, δηλαδή, ανέγγιχτα τα κέρδη. Το ίδιο κά-
νετε και στις µεγάλες αλυσίδες σουπερµάρκετ. Είναι στο απυρό-
βλητο αυτές. Τα κέρδη των παραγωγών της ενέργειας είναι στα 2
δισεκατοµµύρια µέχρι τον προηγούµενο Ιούλιο. Είχατε πει ότι θα
τα φορολογήσετε, τα µειώσατε. Χαρίσατε 1,8 δισ. από αυτά τα
έσοδα, τα αφήσατε και ακολουθείτε µία πολιτική για να συντηρείτε
την αισχροκέρδεια. Και αυτό το ονοµάζετε ανάκτηση κεφαλαίων.
Η Ελλάδα την ίδια στιγµή είναι τέταρτη στην παιδική φτώχεια και
από το 2019 συνεχώς διευρύνονται οι ανισότητες.

Για να έρθουµε, λοιπόν, τώρα συγκεκριµένα στην τροπολογία
την οποία καταθέτετε µέσα σε αυτό το περιβάλλον µε αυτούς
τους δείκτες, µε αυτό το τσουνάµι της ανεργίας. Λέτε λοιπόν για
10% από τον Φεβρουάριο. Μόνο και µόνο η αναγγελία ότι θα
γίνει από τον Φεβρουάριο σηµαίνει ότι θα προεξοφληθεί από την
αγορά και τους λέτε πάρτε τα µέτρα σας έτσι ώστε τον Φεβρουά-
ριο να έχετε προεξοφλήσει αυτή την έκπτωση. Όµως, αυτό το
10% το οποίο πανηγυρικά κήρυξε προχθές ο Πρωθυπουργός
πρέπει να δούµε πόσο αντιστοιχεί µε τις πραγµατικές αυξήσεις
στον πληθωρισµό για παράδειγµα στο ψωµί και στα δηµητριακά,
ο οποίος είναι στο 18,7%, στο κρέας στο 16,7%, στα γαλακτοκο-
µικά 25,5%. Αυτές είναι οι αυξήσεις. Αυτός είναι ο πληθωρισµός
στα συγκεκριµένα προϊόντα. 

Απέναντι σε αυτά, λοιπόν, εσείς επιλέγετε να φέρετε µια τρο-
πολογία που ουσιαστικά συνιστά κοροϊδία, εµπαιγµό και ταπεί-
νωση του κόσµου που έχει δυσκολίες, ταπείνωση όσων δεν
µπορούν µετά τις δύο πρώτες εβδοµάδες να συντηρήσουν τις
οικογένειές τους. Αυτή είναι η ευαισθησία σας. Αυτή, λοιπόν, η
πρόταση δεν συνιστά σε καµµία περίπτωση µια δοµική παρέµ-
βαση στην αγορά. Και την ίδια ακριβώς λογική ακολουθήσατε και
στην αγορά της ηλεκτρικής ενέργειας. Και εκεί αφήσατε ανέγγι-
χτους τους µηχανισµούς. 

Και επιλέγετε να κάνετε παρεµβάσεις οι οποίες χρηµατοδο-
τούνται από τον ΦΠΑ, έχοντας εξασφαλίσει λόγω της ακρίβειας
υπερέσοδα όλο το 2022 που θα συνεχιστούν στον ίδιο βαθµό και
το 2023 αυξηµένα µάλιστα κατά 800 εκατοµµύρια όπως λέει ο
προϋπολογισµός. Παίρνετε τα λεφτά από το Ταµείο Ενεργειακής
Μετάβασης, από τους λογαριασµούς σε πολύ µεγάλο βαθµό των

πολιτών που έχουν προπληρωθεί, για να τα χαρίσετε στους πα-
ρόχους ηλεκτρικής ενέργειας. Καµµία παρέµβαση στην αγορά!
Αυτός είναι ο ορισµός της ιδεοληψίας, της νεοφιλελεύθερης ιδε-
οληψίας και της ταξικής προσέγγισης των ζητηµάτων. Το ίδιο
ακριβώς συµβαίνει τώρα και στα τρόφιµα. 

Δεν θέλετε να παρέµβετε στον µηχανισµό. Και σας έχουµε κα-
ταθέσει συγκεκριµένη τροπολογία. Μειώστε τον ΦΠΑ -έχετε αυτή
τη δυνατότητα- σε προϊόντα ευρείας κατανάλωσης µε συγκεκρι-
µένο κόστος υποπολλαπλάσιο των όσων έχετε δώσει για να στη-
ρίξετε την αισχροκέρδεια στην ενέργεια. Δεν το κάνετε διότι είναι
το τοτέµ η αγορά! Σας προτείνουµε: Μειώστε τον ειδικό φόρο
κατανάλωσης στα καύσιµα. Το αρνείστε.

Διότι αυτές οι κινήσεις δεν είναι µόνο ότι επιβαρύνουν τους
πολίτες, τους πνίγουν ουσιαστικά, αλλά ανατροφοδοτούν τον
πληθωρισµό. Αλλά αυτό σας βολεύει. Ξέρετε γιατί σας βολεύει;
Διότι µειώνει το ποσοστό του χρέους απέναντι προς το πληθω-
ρισµένο το ΑΕΠ. Και επειδή θεωρείτε ότι υπάρχει πιθανότητα να
πάρετε αναβάθµιση της επενδυτικής κατηγορίας της χώρας τον
Μάρτιο, θέλετε να εµφανίζετε εικονικά ότι έχετε ένα µειωµένο
ποσοστό πληθωρισµού. Ούτε γάτα ούτε ζηµιά! Σας έχει εξασφα-
λίσει βέβαια και ο ΣΥΡΙΖΑ έναν ανοιχτό δεκαετή διάδροµο σε
σχέση µε την αποπληρωµή των υποχρεώσεων αναφορικά µε το
χρέος, οπότε βολεύεστε. Αυτή ουσιαστικά είναι η στρατηγική,
στρατηγική αντικοινωνική, στρατηγική ταξικής µεροληψίας,
στρατηγική που πάει να ξεγελάσει τον κόσµο σε σχέση µε τις
προοπτικές της ελληνικής οικονοµίας.

Εµφανίστηκε ο Πρωθυπουργός προχθές να πει ότι κοιτάξτε να
δείτε αυτά τα 650 εκατοµµύρια περίπου θα τα πάρω από τα διυ-
λιστήρια. Για να δούµε, λοιπόν, τι λέει τώρα και αυτή η τροπολο-
γία. Πρώτα απ’ όλα αγνοεί ο Πρωθυπουργός ή εν πάση
περιπτώσει δεν ήταν ενηµερωµένος ότι ο ευρωπαϊκός κανονι-
σµός του απαγορεύει να φορολογήσει τα κέρδη και το προϊόν
της φορολόγησης να το αξιοποιήσει σε άλλους τοµείς παρά
µόνο για παρεµβάσεις στο χώρο της ενέργειας. Θα µου πείτε
µικρή σηµασία έχει. Ας µπουν στα κρατικά ταµεία, θα τα πάρουµε
από αλλού. Ποιος το εξετάζει αυτό;

Όµως, τι έχει µεγαλύτερη σηµασία. Η Ευρώπη σας λέει ότι
τουλάχιστον η φορολόγηση αυτή πρέπει να είναι µε έναν συντε-
λεστή 33%. Εσείς επιλέγετε τον κατώτατο. Κάνετε το λιγότερο
δυνατό και όχι βέβαια το 90% που είχατε πει και αναπαράχθηκε
από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και όσοι τσίµπησαν, τσίµπη-
σαν. Πάµε και παρακάτω, λοιπόν. Και σας λέει η Ευρώπη ότι αυτό
πρέπει να το κάνετε µέχρι τέλος του χρόνου και για το 2022 και
για το 2023. Το 2023 το εξαιρείτε. Και το κυριότερο απ’ όλα -
άκουσον, άκουσον!- όσοι ξέρουν στοιχειώδη λογιστική και οικο-
νοµικά πρέπει να του σηκώνεται η τρίχα, ο φόρος αυτός που
αντιστοιχεί στα συγκεκριµένα κέρδη και στον συγκεκριµένο συν-
τελεστή θα θεωρηθεί ως έξοδο το οποίο θα απαλλάσσεται από
τα κέρδη της επόµενης χρονιάς. Κοροϊδεύετε τον κόσµο. «Μα-
σκαρά Greco Μασκαρά» αυτό σας ταιριάζει. Αυτό σας ταιριάζει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι ,λοιπόν, µια ολόκληρη προσπάθεια επικοινωνιακή να κο-

ροϊδέψετε, να ταπεινώσετε, να διαιωνίσετε την αισχροκέρδεια τα
υπερκέρδη συγκεκριµένων επιχειρηµατικών οµίλων. 

Και ερχόµαστε τώρα και στο νοµοσχέδιο. Λίγα πράγµατα κα-
νονικά έχει να πει κανείς µετά την υπερψήφιση πριν από λίγες
ηµέρες του νοµοσχεδίου που φέρατε εδώ για το ΕΣΥ, το οποίο
καταργεί την αποκλειστική και πλήρη απασχόληση. Ουσιαστικά
ανοίγετε συνεχώς µαύρες τρύπες και οδηγείτε τον κόσµο ολο-
ταχώς στις ιδιωτικές δοµές. Μόνο που εκεί θα έχει πρόσβαση
όποιος αντέχει οικονοµικά, όποιος βαστάει η τσέπη του. Αυτά
δεν έχουν καµµία σχέση µε την αντίληψη ότι η υγεία είναι ένα δη-
µόσιο αγαθό στο οποίο πρέπει όλες και όλοι να έχουν πρόσβαση.
Σας είναι ξένη αυτή η λογική. 

Ερχόσαστε, λοιπόν, µε µια γνωστή λογική παρατάσεων επί πα-
ρατάσεων. Το δηµόσιο σύστηµα υγείας συρρικνώνεται και είναι
σε µια διαρκή παράταση, ενώ πάνω από 50% ή σχεδόν το 50%
των οργανικών θέσεων στα νοσοκοµεία είναι κενά. Και δίνετε µά-
λιστα και τη δυνατότητα στους διοικητές, σε ένα µέρος του προ-
σωπικού, όχι ιατρικό, να αποφασίζουν εκείνοι αν θα δώσουν και
µε ποια κριτήρια παρατάσεις στις συµβάσεις εργασίας, στους
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ανθρώπους οι οποίοι δουλεύουν, είναι πιο χαµηλόµισθοι, οι
οποίοι πρέπει να σκιάζονται. Ερχόσαστε, λοιπόν, µε ωραίες εκ-
θέσεις ιδεών. Δεν ξέρω πόσο έχετε τη δυνατότητα -δεν την έχετε
τη δυνατότητα και τη βούληση- να τις υποστηρίξετε στο πλαίσιο
ενός δηµόσιου συστήµατος υγείας, ενώ όλα δουλεύουν για το
πώς θα ενισχυθεί ο ιδιωτικός τοµέας.

Θα σας πω, κύριε Υπουργέ, την προσωπική µου εµπειρία από
ένα νοσοκοµείο εδώ στην Αττική, το «Αγία Όλγα», το οποίο έχω
επισκεφτεί τρεις φορές και σας έχω κάνει και µια ερώτηση τε-
λευταία και δεν µου έχετε απαντήσει. Εκεί, λοιπόν, υπάρχει µια
κλινική ύπνου. Τριακόσιες χιλιάδες είναι εγγεγραµµένοι, έχουν
περάσει εκεί την τελευταία εικοσαετία. Την έχετε κλείσει εδώ και
δύο χρόνια µε αιτιολογικό πρόσχηµα τον COVID. Απελευθερώ-
θηκαν κρεβάτια αυτή τη στιγµή, αλλά δεν ξανάνοιξε η κλινική.
Όταν είχα πάει και µίλησα στον διοικητή, φώναξε το προσωπικό
για να τους κατευνάσει και λέει «θα δούµε τι θα κάνουµε». Σας
έκανα ερώτηση, δεν µου έχετε απαντήσει και ο διοικητής δεν
κάνει τίποτα. Το αναφέρω σαν ένα µικρό παράδειγµα πώς τέ-
τοιου είδους παρεχόµενες υπηρεσίες σαν τη συγκεκριµένη είναι
λουκουµάκι για τον ιδιωτικό τοµέα. Τι δουλειά έχει τώρα κλινική
ύπνου σε ένα δηµόσιο νοσοκοµείο! Αυτά πρέπει να περάσουν
αλλού. Είναι ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα.

Θα συµµορφωθείτε µε την απόφαση του Σ.τ.Ε. για την επι-
στροφή των υγειονοµικών; Έχετε γίνει πια η Κυβέρνηση η οποία
αγνοεί το Σ.τ.Ε.. Αγνοείτε το Σ.τ.Ε. στην αυτοδιοίκηση. Αγνοείτε
το Σ.τ.Ε. σε σχέση µε τους υγειονοµικούς. Αγνοείτε το Σ.τ.Ε. σε
σχέση µε τις αποφάσεις που είχε πάρει για την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΧΡΥΣΟΣ» και είχαν βγάλει τη σύµβαση η οποία ήταν ενάντια στις
αποφάσεις του Ανωτάτου Συµβουλίου. 

Εσείς βγήκατε ως υπέρµαχοι της λειτουργίας των θεσµών και
έχετε στήσει το µεγαλύτερο σκάνδαλο παρακρατικής παρακο-
λούθησης και µηχανισµών. Βγήκατε ως δύναµη ενάντια στον λαϊ-
κισµό και υλοποιείτε µια πολιτική Μαυρογιαλούρου µε αυτά που
κάνετε αυτή τη στιγµή. Βγήκατε ως µια δύναµη µε ένα συµβόλαιο
αλήθειας που λέγατε ότι έχετε υπογράψει µε τον λαό και µας
έχετε φλοµώσει στα ψέµατα. Αυτά, όµως, γίνονται κατανοητά. 

Βγήκατε ως ένα κόµµα που υπόσχεται νόµο και τάξη και το
µόνο που κάνατε ήταν ένα ιδρύσετε την Πανεπιστηµιακή Αστυ-
νοµία, η οποία καταργήθηκε στην πράξη, την ίδια στιγµή που το
άγριο έγκληµα, όπως είδαµε προχθές, αλωνίζει στις πλατείες.
Και βγαίνουν ορισµένοι υποκριτικά και λένε «ναι, αλλά είχατε δια-
µαρτυρηθεί τότε που ξυλοκοπούσαν στη Νέα Σµύρνη τα νέα παι-
διά αδιακρίτως». Θα µας πείτε και αυτό τώρα, ότι έχουµε εµείς
ευθύνη. Μέχρι εκεί θα φτάσει η προπαγάνδα σας, η µαύρη προ-
παγάνδα σας. 

Κυρίες και κύριοι, αυτά συνειδητοποιούνται από τον κόσµο και
νοµίζω ότι έχει αρχίσει η αντίστροφη µέτρηση. Είναι θετικό ότι
σε αυτή την Αίθουσα δυνάµεις της αριστερής και Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης καταθέτουν συγκεκριµένες προτάσεις που αυτές
µπορεί να αποτελέσουν αντικείµενο διαλόγου. Αυτή την πολιτική
βούληση πρέπει να την κρατήσουµε. Αφορά και το ΚΙΝΑΛ και το
ΜέΡΑ25 και το ΚΚΕ, διότι ένας ανοιχτός διάλογος µπροστά στην
ελληνική κοινωνία, που θα συµβάλει στην αναζήτηση και στην
εξεύρεση σταθερών, κατανοητών προγραµµατικών συγκλίσεων,
µπορεί να δηµιουργήσει µια νέα δυναµική, έτσι ώστε στις επό-
µενες εκλογές να αποτυπωθεί µια νέα πολιτική πλειοψηφία, στη-
ριζόµενη σε µια πλατιά κοινωνική πλειοψηφία εντός της
κοινωνίας, η οποία θα εκφραστεί µέσα από µια νέα αριστερή
προοδευτική κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Σκουρλέτη. 

Τώρα, όπως είπα, θα υποστηρίξει την τροπολογία 1541/20-12-
2022 ο κ. Μιχαήλ Παπαδόπουλος, δύο άρθρα της τροπολογίας. 

Αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει η κ. Ραλλία Χρηστίδου και
µετά την κ. Χρηστίδου θα πάρει τον λόγο ο Υφυπουργός κ. Γε-
ώργιος Καραγιάννης για να υποστηρίξει και αυτός για δύο λεπτά
και συνεχίζουµε. 

Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υπο-

δοµών και Μεταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν από δέκα - δεκαπέντε χρόνια, αν άκουγε κανείς το ντελί-

ριο της οµιλίας του αξιότιµου κ. Σκουρλέτη, θα επροκαλείτο να
απαντήσει. Δεν θα το κάνω, όµως, τώρα. Θα µπορούσα να απαν-
τάω για µία ώρα τουλάχιστον, βλέποντας να κουνάει το χέρι και
να λέει για ψεύτες, για το τι κάναµε, το τι δεν κάναµε, για το τι
αγνοεί ο Πρωθυπουργός ή όχι. 

Και ξέρετε, αγαπητέ συνάδελφε, γιατί δεν θα το κάνω; Για έναν
πάρα πολύ απλό λόγο, διότι πλέον έχουµε ζυγιστεί όλοι -και
εσείς και εµείς- και ο ελληνικός λαός καταλαβαίνει απόλυτα ότι
όλα αυτά που λέτε είναι στη σφαίρα της φαντασίας σας, γιατί
δεν µπορείτε. Δεν τα κάνατε, δεν προλάβατε υποτίθεται, αλλά
δεν µπορείτε να τα κάνετε και πράξη. Έτσι, λοιπόν, θα επικεν-
τρωθώ µόνο στην τροπολογία που είµαι υποχρεωµένος να πω,
την 1541/240/20-1-.2022, και θα µιλήσω, κύριε Πρόεδρε, για τα
άρθρα 3 έως και 8.

Το άρθρο 3 είναι ένα άρθρο το οποίο µιλάει για την καταβολή
των τελών εκσυγχρονισµού και ανάπτυξης των αερολιµένων του
διαστήµατος Φεβρουαρίου έως τον Μάιο του ’20 χωρίς επιβολή
πρόσθετων φόρων. Μιλάει για το διάστηµα από 1-2-2020 έως 30-
5-2020. Είχε ανασταλεί τότε η καταβολή στην Υπηρεσία Πολιτι-
κής Αεροπορίας των τελών εκσυγχρονισµού και ανάπτυξης των
αερολιµένων και των τελών χρήσης, των παραβόλων, σε άτοµα
µε αναπηρία και µειωµένη κινητικότητα ένεκα της έκτακτης και
επείγουσας ανάγκης που υπήρχε. Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτών
των ειδικών ρυθµίσεων για τις αεροπορικές εταιρείες -αντιµετώ-
πιση των αρνητικών συνεπειών της πανδηµίας- δεν ορίζετο ρητά
ηµεροµηνία λήξης της αναστολής. Με τη συγκεκριµένη διάταξη
δίνεται η δυνατότητα καταβολής από τους κατά νόµο υπόχρεους
των τελών Φεβρουαρίου και Μαΐου του ’20 µέχρι τις 31 Δεκεµ-
βρίου του ’22. 

Το άρθρο 4 µιλάει για την παράταση προσωρινής ανάθεσης
του συγκοινωνιακού έργου στον ΟΑΣΘ. Προβλέπεται εκ νέου µια
παράταση λειτουργίας του ΟΑΣΘ µέχρι τις 31-12- 2023, η οποία
έχει προβλεφθεί να λήξει στις 31-12-2022. Άρα δίνουµε την πα-
ράταση αυτή. Είναι αναγκαία έτσι κι αλλιώς, διότι πρέπει και µπο-
ρεί να ολοκληρωθεί οµαλά η εκκαθάριση του οργανισµού και
παράλληλα να υπάρξει ένας αναγκαίος χρόνος ολοκλήρωσης
του σχεδιασµού του χάρτη λειτουργίας των µέσων µαζικής µε-
ταφοράς στη Θεσσαλονίκη. Είναι αναγκαιότητα η αδιάλειπτη πα-
ροχή του συγκοινωνιακού έργου του ΟΑΣΘ στην πόλη. Σύντοµα
θα λειτουργήσει και το µετρό, το κανονικό µετρό, όχι αυτό που
βλέπαµε πριν από µερικά χρόνια, οπότε θα γίνει µια αναπροσαρ-
µογή όλου του σχεδιασµού του συγκοινωνιακού έργου, άρα δί-
νουµε αυτή την παράταση για να µπορέσει να προβλεφθεί. 

Το άρθρο 5 είναι µέτρα υποστήριξης χερσαίων επιβατικών µε-
ταφορών. Είναι γνωστό σε όλους το έργο το οποίο κάνουν τα
ΚΤΕΛ, και τα Α.Ε. και τα αστικά ΚΤΕΛ, καθώς και µεµονωµένοι
µεταφορείς και επιχειρήσεις, τα λεωφορεία των οποίων εξυπη-
ρετούν τις άγονες γραµµές των νησιών, κύριε Πρόεδρε, όπως τη
δική σας, τη Λέσβο. Αυτό γίνεται και έτσι µας δίνεται η δυνατό-
τητα -ενώ θα έπρεπε, αν θέλετε τη γνώµη µου, να δώσουµε πα-
ραπάνω, αλλά δεν υπάρχει δυνατότητα οικονοµική- να δώσουµε
19.280.000 ευρώ στα αστικά και υπεραστικά ΚΤΕΛ, προσπαθών-
τας να ενισχύσουµε το έργο τους. Σηµειωτέον θα θυµίσω σε
όλους σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν έχει γίνει καµ-
µία αύξηση στο εισιτήριο των λεωφορείων αυτών και ταυτόχρονα
εξυπηρετεί ένα µεγάλο έργο το οποίο γίνεται, µάλιστα µε µια τιµή
του πετρελαίου κίνησης η οποία έχει εκτιναχθεί. 

Το επόµενο άρθρο είναι το άρθρο 6, που είναι παράταση της
αναστολής πληρωµών, συµψηφισµού διαδικασιών είσπραξης
χρεών του Οργανισµού Σιδηροδρόµων Ελλάδος, του ΟΣΕ, έναντι
του δηµοσίου που προέρχονται από καταπτώσεις εγγυήσεων και
δανείων.

Σχετικά µε τον ΟΣΕ, θα ήθελα να σηµειώσω δύο πράγµατα. Ο
ΟΣΕ από το 1995 µέχρι το 2009 για την κάλυψη και αντιµετώπιση
λειτουργικών ή επενδυτικών αναγκών του κατά περίπτωση, αντί
άλλης επιχορήγησης από το κράτος, προέβαινε σε δανεισµό και
λάµβανε δάνεια µε τη σύµφωνη γνώµη και την εγγύηση του ελ-
ληνικού δηµοσίου. Άρα στην ουσία η εξυπηρέτηση αυτή είναι
αποπληρωµή των δανείων και γινόταν πάντα από το ίδιο ελληνικό
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δηµόσιο. Τα δε ποσά που κατέβαλε το δηµόσιο ως εγγυητής για
την αποπληρωµή αυτών των δανείων εγγράφονται στα βιβλία της
αρµόδιας ΔΟΥ και εµφανίζονται ως χρέος του ΟΣΕ προς το δη-
µόσιο. 

Δεδοµένου, λοιπόν, ότι το ελληνικό δηµόσιο αποτελεί το µο-
ναδικό µέτοχο του ΟΣΕ και κατέχει το σύνολο, το 100%, των µε-
τοχών του ΟΣΕ, µε τη διάταξη του άρθρου 10 του ν.2671/1998
προβλέφθηκε η µετοχοποίηση των παραπάνω χρεών του ΟΣΕ.
Πράγµατι, τα χρέη του ΟΣΕ προς το ελληνικό δηµόσιο προήλθαν
από την παραπάνω αιτία µέχρι το έτος 2003, που µετοχοποιήθη-
καν µε ισόποση αύξηση του εταιρικού κεφαλαίου. Γι’ αυτό, λοι-
πόν, προχωρούµε στην τροπολογία αυτή, για να επιλυθεί και
αυτή η εκκρεµότητα που υπάρχει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Το άρθρο 7 µιλάει για την κρατική χρηµατοδότηση διαχειριστή
υποδοµής και τροποποιούνται… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συντοµεύετε, πα-
ρακαλώ, κύριε Υπουργέ.  

ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υπο-
δοµών και Μεταφορών): Τελειώνω σε ένα λεπτό. Πρέπει να εξη-
γήσω στους συναδέλφους ακριβώς τι γίνεται, να µην τα πω
απλώς περιγραφικά.

Σε συνέχεια όσων είπα προηγουµένως για τον ΟΣΕ, µε αυτή
την προτεινόµενη διάταξη επιδιώκουµε να εξασφαλιστεί η οικο-
νοµική βιωσιµότητα της απρόσκοπτης λειτουργίας του ΟΣΕ
µέσω της άµεσης καταβολής των σχετικών µηνιαίων κρατικών
χρηµατοδοτήσεων σε αυτόν, µε τη θέσπιση του ακατάσχετου
τραπεζικού λογαριασµού στα χέρια του δηµοσίου ή τρίτων, µέσω
της απαγόρευσης συµψηφισµού των χρηµατοδοτήσεων αυτών
για οφειλές του ΟΣΕ προς το δηµόσιο, τα ασφαλιστικά ταµεία
κ.λπ..

Η τελευταία διάταξη αφορά την έγκριση µελέτης σκοπιµότη-
τας για τη σύσταση εθνικού φορέα για την ηλεκτροκίνηση. Είναι
µια εξουσιοδοτική διάταξη. Η θέσπιση αυτής της εξουσιοδοτικής
διάταξης αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση για την υλοποίηση
των µεταρρυθµίσεων των επενδύσεων στον τοµέα της ηλεκτρο-
κίνησης, οι οποίες περιλαµβάνονται στο Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας 2.0. 

Ειδικότερα, η συγκεκριµένη διάταξη θα επιτρέψει την επίτευξη
Ορόσηµου 48 στον Άξονα 1.3 για µετάβαση σε ένα πράσινο και
βιώσιµο σύστηµα µεταφορών, σχετικά µε την έγκριση της µελέ-
της σκοπιµότητας για τη σύσταση εθνικού φορέα ηλεκτροκίνη-
σης.

Είµαι στη διάθεση των συναδέλφων, εάν χρειάζεται να διευ-
κρινίσω κάτι.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

σας ευχαριστώ.
Θα πάρει τώρα τον λόγο η κ. Ραλλία Χρηστίδου και στη συνέ-

χεια είναι η κ. Σκόνδρα. Έγινε, όµως, µία αλλαγή κατόπιν συνεν-
νοήσεως. Μετά την κ. Χρηστίδου και πριν την κ. Σκόνδρα, όπως
ανέφερα, ο κ. Καραγιάννης θα µιλήσει για δύο διατάξεις. 

Κυρία Χρηστίδου, έχετε τον λόγο.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-

διο που εξαντλεί τις καλές σας προθέσεις κυρίως στον τίτλο του,
καθώς τα κυβερνητικά σχέδια για την ανακουφιστική φροντίδα
των χρονίως πασχόντων εξαντλούνται στα δεκαπέντε πρώτα
άρθρα και στη συνέχεια υπάρχει ένα συνονθύλευµα πολλών και
σηµαντικών διατάξεων, που, όµως, δεν µπορούν να θεωρηθούν
τόσο επείγουσες, ώστε να έρχονται όλες µαζί διεκπεραιωτικά,
χωρίς την αναγκαία συζήτηση και διαβούλευση. Επί των ηµερών
σας, βέβαια, η επιλογή τέτοιας νοµοθέτησης αποτελεί τον κα-
νόνα και δυστυχώς όχι την εξαίρεση. 

Η ανακουφιστική παρηγορητική φροντίδα συνιστά στοιχείο πο-
λιτισµού, σεβασµού, στοιχείο ανθρωπιάς απέναντι στον συνάν-
θρωπο που υποφέρει, που συνήθως µετά από µια µακροχρόνια
περιπέτεια υγείας µε δύσκολη εξέλιξη είναι εξαντληµένος, όχι
µόνο οργανικά, αλλά και οικονοµικά. 

Οι άνθρωποι αυτοί, ιδιαίτερα τα παιδιά, δεν χρειάζονται µόνο

την ανακούφιση του πόνου τους, αλλά χρειάζονται αυτή η ανα-
κούφιση να µην επιβαρύνει τους ίδιους και την οικογένειά τους
οικονοµικά, καθώς στην πλειοψηφία των περιπτώσεων έχουν ήδη
διανύσει µια εξαντλητική διαδροµή και έχουν µπει και σε έξοδα. 

Ωστόσο, η στάση σας απέναντι στην ανακουφιστική παρηγο-
ρητική φροντίδα ασθενών δεν διαφέρει απ’ αυτή που κρατάτε σε
όλα τα άλλα ζητήµατα που αφορούν τη δηµόσια υγεία. Πότε ενι-
σχύσατε τον δηµόσιο και δωρεάν χαρακτήρα της υγείας, για να
το κάνετε τώρα; Ποτέ! Αυτή είναι η απάντηση. Αντιθέτως, τον αν-
τιστρατεύεστε και τον σαµποτάρετε µε κάθε ευκαιρία. 

Αυτή τη στιγµή που µιλάµε, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας παρα-
παίει, µε τα δηµόσια νοσοκοµεία να έχουν κενές τις µισές οργα-
νικές τους θέσεις στο προσωπικό. Στον προϋπολογισµό του 2023
οι δαπάνες του ΕΟΠΥΥ και οι λοιπές παροχές ασθενείας µει-
ώνονται κατά 107 εκατοµµύρια ευρώ. Σε ένα σύστηµα που βγαί-
νει ταλαιπωρηµένο και µε ελλείψεις από την τεράστια δοκιµασία
του COVID εφαρµόζετε µειώσεις, αντί να το ενισχύετε. Πώς, λοι-
πόν, µε τι πόρους θα µπορέσουν οι δοµές ανακουφιστικής φρον-
τίδας να συµβληθούν µε τον ΕΟΠΥΥ, προκειµένου να καλυφθούν
οι δαπάνες τους και να µην επιβαρύνουν τον ασθενή;

Όµως, υπάρχει και το άρθρο 6 που προβλέπει την ίδρυση και
λειτουργία δοµών φροντίδας πέρα από το δηµόσιο και σε ιδιωτι-
κές κλινικές και κάθε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου ή ιδιωτικού δι-
καίου κερδοσκοπικού ή µη χαρακτήρα. Αυτό σηµαίνει ότι ανοίγει
ο δρόµος και εδώ για τη λειτουργία δοµών δύο ταχυτήτων, για
έχοντες και µη έχοντες, ακόµα και την αποκλειστική λειτουργία
των δοµών όπου ο ασθενής θα πληρώνει, τουλάχιστον για όσα
έχει χρήµατα, και µετά θα παραπέµπεται στο στερηµένο από πό-
ρους δηµόσιο ή στη σκληρή του µοίρα. 

Ενώ το Εθνικό Σύστηµα Υγείας δεν χρειάζεται ενίσχυση, γιατί
δήθεν ο COVID έχει ξεπεραστεί, και ενώ ο Υπουργός εξαγγέλλει
κλείσιµο νοσοκοµείων που δεν πληρούν τα κριτήρια παραγωγι-
κότητας -γιατί άραγε δεν πληρούνται αυτά τα κριτήρια παραγω-
γικότητας, πώς φτάσαµε σε αυτό το σηµείο, να µην πληρούνται
τα κριτήρια παραγωγικότητας;- οι ρυθµίσεις ζητηµάτων δηµό-
σιων συµβάσεων µε πρόσχηµα τον COVID παίρνουν παράταση
στο άρθρο 48. Για την προµήθεια υγειονοµικού υλικού, φαρµά-
κων, µέσων προστασίας, διενέργειας εξετάσεων, εξοπλισµού,
νοσηλείας κ.λπ., προβλέπονται απευθείας αναθέσεις, κατά πα-
ρέκκλιση για άλλη µια φορά της νοµοθεσίας για τις δηµόσιες
συµβάσεις. 

Έρχοµαι σε ένα άλλο ζήτηµα, που δείχνει πόσο πολύ ποντά-
ρετε στην εντύπωση αναφορικά µε τις σχέσεις σας µε τους πο-
λίτες και όχι στην ουσία. Με το «καλάθι του νοικοκυριού» και την
παταγώδη τους «επιτυχία», µετά απ’ αυτά, µπήκε στην προεκλο-
γική µάχη των εντυπώσεων το Market Pass. Αλήθεια, πιστεύετε
ότι η κάλυψη του 10% των δαπανών για την αγορά τροφίµων
πρόκειται να βοηθήσει στην αντιµετώπιση των αυξηµένων τιµών;
Αλήθεια, το πιστεύετε αυτό; Είναι δυνατόν να το πιστεύετε αυτό; 

Η βοήθεια που παρέχεται µε το µέτρο αυτό στους πολίτες
είναι τόσο ασήµαντη, τόσο ελάχιστη, ώστε να θεωρείται το λιγό-
τερο κοροϊδία, ιδίως όταν ακούνε παράλληλα τα ποσά που απα-
σχολούν αυτές τις µέρες το δηµόσιο λόγο και τους πιάνει ζάλη.

Αναλογικά µε τις αυξήσεις, η ενίσχυση των πολιτών είναι ελά-
χιστη, όσο ελάχιστη είναι και η φορολόγηση των υπερκερδών
των διυλιστηρίων. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση τα κέρδη των εται-
ρειών διύλισης και πώλησης πετρελαίου είναι περίπου στο 70%.
Στη χώρα µας έχει κινηθεί στο µισό! Ξαναλέω, είναι στο µισό, τη
στιγµή που τα κέρδη τους, κλείνοντας τη χρονιά, θα φτάσουν τα
3 δισεκατοµµύρια Στο εννεάµηνο είναι στα 2,4 δισεκατοµµύρια,
θα φθάσουν, όµως, στο κλείσιµο της χρονιάς στα 3 δισεκατοµ-
µύρια. 

Τα ίδια κάνατε και στην ενέργεια. Προτείνουµε, λοιπόν, να κά-
νετε δεκτή την τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
για τις έκτακτες µειώσεις στο ΦΠΑ τροφίµων και ειδικού φόρου
κατανάλωσης ενεργειακών προϊόντων για τουλάχιστον ένα έτος,
µε δυνατότητα παράτασης. Να γίνει 6% στα βασικά είδη διατρο-
φής για να υπάρξει ουσιαστική µείωση στο ράφι, να υπάρξει µεί-
ωση των συντελεστών ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα,
διότι αυτή θα είναι µία πραγµατική παρέµβαση, µία παρέµβαση
ουσίας. Διότι η πάλαι ποτέ αγαπηµένη σας µεσαία τάξη αντιµε-
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τωπίζει πλέον πρόβληµα διαβίωσης. Σχεδόν ένας στους δύο ενοι-
κιαστές δυσκολεύεται να πληρώσει το νοίκι του. Πολλοί συµπο-
λίτες µας κάνουν περικοπές µέχρι και σε βασικότατα αγαθά. Σε
αυτούς τους ανθρώπους, που είναι εργαζόµενοι και είναι παρα-
γωγικοί, το χαρτζιλίκι του Food Pass ή Market Pass, ενώ γύρω
τους σφυρίζουν τα δισεκατοµµύρια, φαίνεται σαν προσβολή. Και
είναι προσβολή. 

Για τα 70 λεπτά του ευρώ την ηµέρα, για τα 22 ευρώ το µήνα,
για αυτό το ποσό, σηκωθήκατε προχθές όλοι οι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας όρθιοι και χειροκροτούσατε τον Πρόεδρό
σας. Χειροκροτούσατε, δηλαδή, τον εξευτελισµό και την περι-
φρόνηση του ελληνικού λαού, ενώ επί ΣΥΡΙΖΑ, εν µέσω οικονο-
µικού στραγγαλισµού και καθεστώτος εκβιασµών από την τρόικα
εσωτερικού και εξωτερικού, ο κ. Μητσοτάκης και οι Υπουργοί,
που είναι και τώρα Υπουργοί, το χλεύαζαν, χλεύαζαν τις πραγ-
µατικές κοινωνικές παροχές. 

Ο κ. Οικονόµου, σηµερινός Υπουργός που τότε ήταν σύµβου-
λος του Προέδρου σας, έλεγε ότι η χώρα δεν µπορεί να ζει µε
επιδόµατα και µε ελεηµοσύνη, ότι δεν µπορείς να περιµένεις από
έναν πολιτικάντη όταν πλησιάζουν οι εκλογές να σου δώσει 1
ευρώ, ενώ σου έχει πάρει ήδη από την τσέπη 10. Αυτά λέγατε.
Και τότε τα επιδόµατα ήταν κοινωνικά αναποτελεσµατικά και πο-
λιτικά ανήθικα, έτσι λέγατε. Όσοι τα έπαιρναν ήταν τεµπέληδες,
µας έλεγε η προσφάτως συλληφθείσα πρώην Ευρωβουλεύτρια
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, η οποία έχαιρε εκτίµηση και
από εσάς στη Νέα Δηµοκρατία. Τώρα είναι καλά τα επιδόµατα;
Αποτελούν επιλέξιµη δράση;

Σε αυτούς, λοιπόν, τους ανθρώπους, κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, απευθυνόµαστε και βλέπουν και εκείνοι πως
ό,τι έχετε προσπαθήσει να βαφτίσετε µέχρι σήµερα κοινωνική
πολιτική δεν είναι τίποτε άλλο από την ενίσχυση ανισοτήτων, από
την αναδιανοµή του πλούτου υπέρ των λίγων και των εκλεκτών
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.

Είµαστε, λοιπόν, απέναντι σε αυτές τις επιλογές, απέναντι
στον εξευτελισµό και στην περιφρόνηση του ελληνικού λαού και
δεν αργεί εκείνη η µέρα που ο ελληνικός λαός θα επιλέξει να ψη-
φίσει για την εντιµότητα και την αξιοπρέπειά του, αντί να ψωνίζει
από τα διάφορα προεκλογικά και ψηφοθηρικά σας καλάθια.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε συ-

νάδελφε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα µια πολύ µικρή δι-

ευκρίνιση από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών σε σχέση
µε την τροπολογία που κατατέθηκε. Δεν είναι ο κ. Παπαδόπου-
λος εδώ, αλλά φαντάζοµαι ότι ο κ. Καραγιάννης µπορεί να απαν-
τήσει.

Θα θέλαµε να γνωρίζουµε ποιο είναι το διάστηµα που απαλ-
λάσσονται οι αεροπορικές εταιρείες από τα τέλη και γιατί γίνεται
αυτό λόγω κορωνοϊού. Είναι µια απλή ερώτηση και θέλουµε µια
διευκρίνιση σε σχέση µε αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αν ξέρει ο κ. Κα-
ραγιάννης, αλλιώς θα δούµε πώς θα κάνουµε µε τον κ. Παπαδό-
πουλο. Όµως, το θέµα αυτό θα το δούµε µετά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γενικό Λύκειο Αλιβερίου Ευβοίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Μαρία Κεφάλα. Έγινε µια αλλαγή, γι’
αυτό έγινε ένα µικρό µπέρδεµα.

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθε στη

Βουλή σήµερα η ρύθµιση που προβλέπει την κάλυψη από την πο-
λιτεία του 10% των εξόδων σχεδόν κάθε ελληνικού νοικοκυριού
για τις αγορές πρώτης ανάγκης. Είναι ένα σηµαντικό µέτρο που
αφορά περίπου οκτώµισι εκατοµµύρια συµπολίτες µας, ευάλω-
τες οµάδες και µεσαία τάξη. Πρόκειται για ένα ακόµη ανάχωµα
από την Κυβέρνηση στο αναµφίβολα µεγάλο πρόβληµα της ει-
σαγόµενης ακρίβειας. Στόχος µας, επιλογή µας, πράξη µας είναι
να στηρίξουµε τα νοικοκυριά, να στηρίξουµε την κοινωνία για
όσο διαρκεί αυτή η εξωγενής κρίση.

Ελπίζω πραγµατικά να συνειδητοποιήσει και η Αντιπολίτευση
τις δυσκολίες που βιώνουν τα ελληνικά νοικοκυριά µε την ακρί-
βεια και να υπερψηφίσουν έστω αυτό το µέτρο το οποίο επιστρέ-
φει στην κοινωνία υπερκέρδη των διυλιστηρίων.

Η πολιτεία, η Κυβέρνηση, από την αρχή των κρίσεων, όλες
εξωγενείς επαναλαµβάνω, αλλά όχι και λίγες, στέκεται δίπλα σε
κάθε ελληνική επιχείρηση, σε κάθε ελληνικό νοικοκυριό, σε κάθε
Έλληνα πολίτη.

Mε σηµαντικότατες επιδοτήσεις στο ρεύµα, µε επιδοτήσεις
στα καύσιµα, µε διευρυµένο το επίδοµα θέρµανσης, µε το «κα-
λάθι του νοικοκυριού» θα σταθούµε, όπως αυτά τα τριάµισι χρό-
νια έχουµε αποδείξει, στο πλευρό της κοινωνίας και µαζί µε τους
πολίτες θα ξεπεράσουµε τις δυσκολίες. Και είναι όλα αυτά ένα
µόνο µέρος της κοινωνικής µας πολιτικής, της κοινωνικής πολι-
τικής που υλοποιείται από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Μόλις χθες βράδυ εδώ ψηφίσαµε το νοµοσχέδιο για τη στεγα-
στική πολιτική, µια ακόµη κυβερνητική πρωτοβουλία, που αντι-
µετωπίζει ένα αναµφίβολα υπαρκτό πρόβληµα, αυτό της στέγης.
Δυστυχώς, όµως, και σ’ αυτό η αντιπολίτευση ήταν απέναντι. Οι
ιδεολογικές της αγκυλώσεις δεν επέτρεψαν να στηρίξουν µια
δράση που απαντά στις ανάγκες της κοινωνίας, ίσως γιατί είναι
µακριά από τις ανάγκες της κοινωνίας. 

Θα συνεχίσω µε το πρόγραµµα για την πρόληψη και αντιµετώ-
πιση των καρδιαγγειακών κινδύνων. Πρόκειται για πολύ σηµαν-
τική πρωτοβουλία. Προληπτικές καρδιολογικές εξετάσεις σε
άτοµα ηλικίας τριάντα µε εβδοµήντα ετών σε συνέχεια του προ-
γράµµατος προσυµπτωµατικού ελέγχου «ΔΟΞΙΑΔΗΣ». Στόχος
της δράσης η καταγραφή των επιβαρυντικών παραµέτρων για
µείωση της νοσηρότητας και θνητότητας από καρδιαγγειακά νο-
σήµατα τα οποία δυστυχώς εµφανίζονται σε όλο και µικρότερες
ηλικίες. 

Η Κυβέρνησή µας από την αρχή έδωσε µεγάλη βαρύτητα στην
πρόληψη και τώρα δίνουµε στους πολίτες την πληροφόρηση, τη
γνώση αλλά και τα εργαλεία για να βελτιώσουν την υγεία τους,
όπως πρόσφατα κάναµε και µε το πρόγραµµα «ΦΩΦΗ ΓΕΝΝΗ-
ΜΑΤΑ» για τον καρκίνο του µαστού, που ήδη υλοποιείται και που
περισσότερες από δυόµισι χιλιάδες γυναίκες έχουν ήδη εντοπί-
σει έγκαιρα ευρήµατα και έχουν θεραπευτεί.

Προγράµµατα, λοιπόν, στήριξης για όλους, για ασφαλισµέ-
νους και ανασφάλιστους, χωρίς καµία οικονοµική επιβάρυνση.
Για πρώτη φορά το Κράτος υπενθυµίζει στον πολίτη να προσέξει
την υγεία του και να κάνει προληπτικές εξετάσεις για καρκίνο του
τραχήλου της µήτρας, για καρκίνο του παχέος εντέρου, για καρ-
κίνο του µαστού και τώρα και για τα καρδιαγγειακά νοσήµατα
που θα ξεκινήσουν σύντοµα.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την ανακουφιστική φροντίδα, που
έρχεται να καλύψει ένα νοµοθετικό κενό που απευθύνεται σε
εκατόν τριάντα πέντε χιλιάδες ασθενείς, 37% µε κακοήθειες και
63% µε χρόνιες παθήσεις, και τις οικογένειές τους. Πρόκειται για
ένα κοµµάτι που µέχρι τώρα αντιµετωπιζόταν αποσπασµατικά.
Το 95% των ασθενών θα µπορούν να λάβουν ανακουφιστική
φροντίδα κατ’ οίκον και το 3,5% µόνο έχει ανάγκη νοσηλείας σε
δοµές. 

Το νοµοσχέδιο αυτό προβλέπει την αυτονοµία και την αξιοπρέ-
πεια των χρονίως πασχόντων. Διασφαλίζει την ποιότητα ζωής
αυτών των ασθενών, αλλά και την υποστήριξη της οικογένειάς
τους από διεπιστηµονική οµάδα σε ειδικές δοµές: Σε επίπεδο
πρωτοβάθµιας φροντίδας ασθενών οι µονάδες παροχής υπηρε-
σίας κατ’ οίκον και τα ειδικά εξωτερικά ιατρεία και σε επίπεδο
δευτεροβάθµιας οι ξενώνες ανακουφιστικής φροντίδας και οι µο-
νάδες ανακουφιστικής φροντίδας ασθενών στο πλαίσιο λειτουρ-
γίας των νοσοκοµείων. 
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Κυρίες και κύριοι της αντιπολίτευσης, αφήστε στην άκρη τις
ιδεοληψίες σας και στηρίξτε τουλάχιστον κοινωνικά µέτρα, τα
οποία αφορούν σχεδόν το σύνολο της κοινωνίας, αντιµετωπίζουν
τις δυσκολίες των συµπολιτών µας και δίνουν λύσεις σε χρόνια
προβλήµατα. Δεν φτάνει που δεν τα λύσατε τόσα χρόνια, στη-
ρίξτε τα τουλάχιστον τώρα αφού δεν προκάµατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες βλέπουν, κρίνουν και
συγκρίνουν. Και γι’ αυτό το 2023, το οποίο έρχεται και στο οποίο
ολοκληρώνεται η πρώτη θητεία του Κυριάκου Μητσοτάκη, θα
επιλέξουν σοβαρότητα, σταθερότητα και αξιοπιστία, δηλαδή Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη ξανά. 

Καλά Χριστούγεννα σε όλους. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κυρία Κεφάλα.

Τον λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός Υποδοµών κ. Καραγιάννης
για να υποστηρίξει το άρθρο 77 του νοµοσχεδίου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εκ µέρους του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών, εισηγούµαι το άρθρο 77, που αφορά τη
συµφωνία ουσιαστικά εκτέλεσης συµπληρωµατικών εργασιών,
σύµφωνα µε το άρθρο 18.6 της σύµβασης παραχώρησης έργου
του νέου διεθνούς αερολιµένα Ηρακλείου Κρήτης στο Καστέλι. 

Η συµφωνία αυτή ουσιαστικά αποτελεί το αποτέλεσµα των δια-
δικασιών που µεσολάβησαν στο χρονικό διάστηµα από τη σύν-
ταξη των προδιαγραφών του έργου, από το 2016-2017 µέχρι την
ηµεροµηνία έναρξης της παραχώρησης η οποία έγινε το 2020.
Πρόκειται για ένα διάστηµα κατά το οποίο τόσο ο ανεξάρτητος
µηχανικός, όσο και η Υπηρεσία της Πολιτικής Αεροπορίας συµ-
φώνησαν σε όλες τις τροποποιήσεις που έπρεπε να γίνουν ως
προς τον αρχικό σχεδιασµό.

Είναι προφανές, κυρίες και κύριοι, ότι για την Κυβέρνηση δεν
έχει υπάρξει ποτέ αυτό το δίλληµα για το τι είδους αεροδρόµιο
θέλουµε στην Κρήτη. Είναι µια στρατηγική απόφαση, είναι µια
πολιτική απόφαση που λάβαµε και είναι µια απόφαση να µετα-
τρέψουµε το Καστέλι σε ένα µεγάλο διαµετακοµιστικό HAB και
έτσι να υιοθετήσουµε κάθε αναγκαία αλλαγή προκειµένου αυτό
να επιτευχθεί. 

Είναι άλλωστε θα έλεγα -και θα πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι
σε αυτό- καιρός, ώστε οι διαδικασίες και οι αγκυλώσεις του ελ-
ληνικού δηµοσίου, που κρατούν πολλές φορές για χρόνια πίσω,
να µην βιώνουν εν τέλει εις βάρος του σχεδιασµού, της λειτουρ-
γικότητας, της χρησιµότητας και των χρηµάτων πάνω και πρώτα
απ’ όλα που πληρώνει ο Έλληνας φορολογούµενος. 

Το τροποποιηµένο, λοιπόν, βασικό σχέδιο ανάπτυξης του αε-
ροδροµίου που προέκυψε κατόπιν διαβουλεύσεων και κατόπιν
της σύµφωνης γνώµης και των συστάσεων του ανεξάρτητου µη-
χανικού, τις υιοθέτησε η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας και
πλέον στην Κρήτη θα έχουµε ένα µεγαλύτερο, πιο σύγχρονο και
πιο βιώσιµο αεροδρόµιο, προκειµένου αυτό να ανταποκρίνεται
στις ανάγκες που επιτάσσει η θέση και η σηµασία του ως το δεύ-
τερο µεγαλύτερο αεροδρόµιο της χώρας και ως κύρια πύλη ει-
σόδου τουριστικής κίνησης στη χώρα µας.

Σε αυτό το σηµείο, θα µου επιτρέψετε, για να γίνει από όλους
µας πιο αντιληπτό, να καταθέσω ακόµη κάποια στοιχεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µου δώσετε λίγο χρόνο ακόµα,
γιατί νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

Το αεροδρόµιο του Καστελλίου που κατασκευάζεται αυτή τη
στιγµή, κυρίες και κύριοι, είναι το µοναδικό νέο αεροδρόµιο που
κατασκευάζεται σε όλη τη νοτιοανατολική Ευρώπη και στη Μεσό-
γειο. Όπως αντιλαµβάνεστε η στρατηγική του θέση θα του δώσει
τα επόµενα χρόνια µια τεράστια υπεραξία. Φτάνει να σας κατα-
θέσω ότι απέχει τέσσερις ώρες από την Ντόχα, τέσσερις ώρες
από τη Μαδρίτη, τέσσερις ώρες από τη Μόσχα και τέσσερις ώρες
από το Λονδίνο. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, για την Κρήτη πως ένα
αεροδρόµιο προορισµού, ένα αεροδρόµιο charters, πλέον θα µε-
τατραπεί σε ένα µεγάλο διαµετακοµιστικό κέντρο και θα δώσει
άλλες προοπτικές, όχι µόνο στην Κρήτη, σε όλη τη χώρα.

Θέλω να σας καταθέσω, επίσης, ότι το 2019 στο αεροδρόµιο
του Καστελλίου είχαµε επτά χιλιάδες επισκέπτες. Το 2022 φαί-
νεται ότι έχουµε περάσει τα οκτώ εκατοµµύρια. Η προοπτική που
υπάρχει για το 2030 είναι τα δέκα εκατοµµύρια και σύµφωνα µε
το µοντέλο που µας έχουν καταθέσει, φαίνεται ότι σε βάθος εί-
κοσι πέντε ετών το αεροδρόµιο του Καστελλίου θα µπορεί να φι-
λοξενεί δεκατέσσερα εκατοµµύρια επισκέπτες. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, γιατί έπρεπε να προχωρήσουµε σε
αυτή την τροποποίηση του σχεδιασµού. Και τι κάναµε; Από τα
εξήντα οκτώ χιλιαδες τετραγωνικά που ήταν ο σχεδιασµός του
αεροδροµίου, γιατί αντιλαµβανόµαστε ότι ήταν σε µια άλλη
εποχή, πλέον έχουµε προχωρήσει σε µια αύξηση 32%. Φτάσαµε,
περίπου, στα ενενήντα ένα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα και εκεί
προχωρήσαµε και σε στρατηγικές µεταβολές. Συνενώσαµε τον
χώρο Σένγκεν και µη Σένγκεν µε µια νέα πρόσβαση, µε µια νέα
γέφυρα ουσιαστικά,  αναθεωρήσαµε το χρόνο διεκπεραίωσης
που απαιτείται για να έρθει επιβάτης, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και
την πανδηµία του COVID, γιατί µπορεί στο µέλλον να πρέπει να
αντιµετωπίσουµε και άλλα τέτοια ζητούµενα και ουσιαστικά ανα-
βαθµίσαµε την εξυπηρέτηση των επιβατών, κάνοντας έναν µεγα-
λύτερο αεροσταθµό. Δεν σταµατήσαµε, όµως, µόνο εκεί. 

Θέλω να σας καταθέσω ότι το βασικό σχέδιο του διαγωνισµού
δεν προέβλεπε -για να αντιληφθείτε γιατί ήταν αναγκαίες όλες
αυτές οι αλλαγές- χώρους υγιεινής στις πύλες αναχώρησης.
Προέβλεπε αστυνοµικό σταθµό µόλις ογδόντα εννέα τετραγωνι-
κών µέτρων, ενώ αυτή τη στιγµή αυξήσαµε το χώρο περίπου στα
πεντακόσια τετραγωνικά. Δώσαµε τη δυνατότητα να µπορούν να
σταθµεύουν πολύ περισσότερα αεροπλάνα από τις πέντε πήγαµε
σε δεκαέξι θέσεις και δηµιουργήσαµε και τέσσερις καινούργιες
για αεροπλάνα Airbus Α321neo. Τέλος, εντάξαµε µέσα και αντι-
πληµµυρικά έργα, τα οποία τα έχει ανάγκη απόλυτα η περιοχή.  

Να απαντήσω, κύριε Πρόεδρε, και σε κάποια ερωτήµατα που
έκαναν κάποιοι Βουλευτές. Πρώτον, η χρηµατοδοτική συµβολή
του ελληνικού δηµοσίου, σύµφωνα µε τη σύµβαση παραχώρη-
σης που υπογράφηκε επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ, ήταν εντός
εξαµήνου να κατατεθεί. Από την πλευρά της ελληνικής πολιτείας
ζητήσαµε να κατατεθεί εντός δωδεκαµήνου και έχει πάρει ο πα-
ραχωρησιούχος τα 180 εκατοµµύρια που όφειλε η ελληνική πο-
λιτεία. 

Είδα από κάποιον Βουλευτή ότι κατατέθηκε ό,τι αφορά το ρυ-
µοτοµικό. Αυτό είναι µια υποχρέωση που έχει αναλάβει η ελλη-
νική πολιτεία. Την πραγµατοποιεί το Υπουργείο Περιβάλλοντος
και προχωρά.

Τώρα σε ότι αφορά τον ανεξάρτητο µηχανικό στα δικά σας
τεύχη -και θετικά το αντιµετωπίζουµε πραγµατικά, ήταν µια πάρα
πολύ καλή πρωτοβουλία του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-
φορών εκείνης της εποχής- φαινόταν ότι θα έπρεπε ο παραχω-
ρησιούχος να κάνει διαγωνισµό για ανεξάρτητο µηχανικό. Έγινε,
ανεξάρτητος µηχανικός είναι η «HILL» και σύµφωνα µε τη συµ-
φερότερη τιµή έγινε ο διαγωνισµός, οπότε προχώρησε επί των
ηµερών σας.

Τώρα κάποιος Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ ανέφερε για την εµπο-
ρική ζώνη σύµφωνα µε τοπικά προϊόντα, αυτό προβλέπεται στη
σύµβαση παραχώρησης. Σε αυτή τη ζωή είναι µια υποχρέωση
που θα πληρώσει το ελληνικό δηµόσιο, είναι κάτι πάρα πολύ ση-
µαντικό και αυτό θα πρέπει να το προχωρήσουµε και θα πρέπει
να συµφωνήσουµε όλοι.

Μία τελευταία παρατήρηση θα µου επιτρέψετε να κάνω, γιατί
κάτι άκουσα και η πραγµατικότητα είναι ότι υπάρχει µια σπέ-
κουλα σε ότι αφορά τα χαρακτηριστικά του αεροδροµίου, σε ότι
αφορά τον συντελεστή επαναφοράς. Όντως µετά τον σεισµό στο
Ηράκλειο αυξήσαµε τον συντελεστή επαναφοράς και βάλαµε ως
σηµείο αναφοράς, ειδικά για το αεροδρόµιο του Καστελλίου τα
οκτακόσια χρόνια, ήταν στα  τετρακόσια µε τη σύµβαση παρα-
χώρησης, δηλαδή να µπορεί να προλαµβάνει σεισµούς και να αν-
τέχει ένα σεισµό στα οκτακόσια χρόνια. Όπως αντιλαµβάνεστε
κάναµε ό,τι χρειάζεται, ώστε η Κρήτη τα επόµενα χρόνια να έχει
ένα σύγχρονο αεροδρόµιο. 

Σας καλώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να ψηφίσετε το άρθρο
77, γιατί πραγµατικά οι προοπτικές της Κρήτης µε αυτό το αε-
ροδρόµιο που θα πραγµατοποιηθεί θα είναι πάρα πολύ µεγάλες. 
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Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ.
Μην φύγετε, κύριε Υπουργέ, γιατί θα σας τεθούν κάποιες δι-

ευκρινιστικές ερωτήσεις.
Τον λόγο έχει ο κ. Βιλιάρδος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ρωτήσω κάποια πράγµατα τον κύριο Υπουργό.

Κατ’ αρχάς το δηµόσιο έχει δεσµευθεί έως σήµερα να καταβάλει
180 εκατοµµύρια για το έργο, επίσης, περί τα 100 εκατοµµύρια
για απαλλοτριώσεις, αν είναι σωστή η πληροφόρηση µας. Είναι
σωστά αυτά τα 100 εκατοµµύρια για τις απαλλοτριώσεις; Αυτή
είναι η πρώτη ερώτηση.

Δεύτερον, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο προστίθενται στη σύµ-
βαση 105 εκατοµµύρια ευρώ, ένα τεράστιο ποσό και έτσι αυξά-
νεται το συνολικό κόστος για το κράτος στα 385 εκατοµµύρια,
αν ισχύει αυτό που είπα προηγουµένως για τις απαλλοτριώσεις.
Η απορία µας η δεύτερη είναι γιατί θα πρέπει να δοθούν ακόµη
105 εκατοµµύρια, αφού στο άρθρο 6 της σύµβασης του ΣΥΡΙΖΑ
του ν.4612/2019 ο κατασκευαστής είχε δηλώσει πως γνώριζε
όλες τις λεπτοµέρειες και τους κινδύνους; Τι άλλαξε, λοιπόν, από
τότε; 

Εκτός αυτού, γιατί αλλάζει τον σχεδιασµό ο ανεξάρτητος µη-
χανικός; Θεωρεί δηλαδή η Κυβέρνηση πως ολόκληρος ο σχεδια-
σµός του δηµοσίου είναι για τα σκουπίδια; Οι ανεξάρτητοι
ιδιώτες θα κυβερνούν πλέον την Ελλάδα;

Από την άλλη πλευρά πόσο ανεξάρτητος µπορεί να είναι ένας
µηχανικός που µε βάση την αρχική σύµβαση, είναι η εταιρεία
«HILL INTERNATIONAL» µε έδρα το φορολογικό παράδεισο της
Ολλανδίας και η «Hill Engineering Llc», δηλαδή δύο θυγατρικές
της ίδιας εταιρείας; Πόσο µάλλον όταν την προσλαµβάνουν και
την πληρώνουν οι παραχωρησιούχοι σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 17 της αρχικής σύµβασης; Πώς είναι δυνατόν να κατατί-
θεται χωρίς καν συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή µια τέτοια
τεράστια σύµβαση, αφού κανείς θα πρέπει προφανώς να γνωρί-
ζει και να διαβάζει την προηγούµενη; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

θα απαντήσετε συνολικά στο τέλος όλων των ερωτήσεων, διότι
για οικονοµία χρόνου µπορεί να έχουµε επικαλύψεις.

Ορίστε, κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,

που µου δίνετε ξανά το λόγο. 
Πραγµατικά δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό. Ήρθε πριν ο κ. Πα-

παδόπουλος, κατέθεσε εκατό ειδικές τροπολογίες, σηκώθηκε και
έφυγε. Χρειαζόµαστε ορισµένες διευκρινίσεις.

Ο κ. Καραγιάννης δεν απάντησε στη βασική ερώτηση, ποιο
είναι το χρονικό διάστηµα, που απαλλάσσονται οι αεροπορικές
εταιρείες από τα τέλη και γιατί γίνεται αυτό λόγω κορωνοϊού;

Δεύτερον, αν κατάλαβα καλά, η επίσηµη απάντηση του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών για τα τριάµισι χρόνια καθυστέ-
ρησης της υλοποίησης του νέου αεροδροµίου στο Καστέλλι της
Κρήτης ήταν ότι έπρεπε να γίνει τροποποίηση της αρχικής σύµ-
βασης, γιατί δεν είχαν προβλεφθεί χώροι υγειονοµικοί στους χώ-
ρους στάθµευσης. Μάλιστα, το καταγράφουµε αυτό.

Κύριε Καραγιάννη, σε σχέση µε την συµβολή του ελληνικού δη-
µοσίου τα 180 εκατοµµύρια ευρώ, δεν ευσταθεί αυτό που ισχυρι-
στήκατε, γιατί βάσει της συµφωνίας, που είχε γίνει υπήρξε
πρόβλεψη για χρονική µεταβολή της συµµετοχής του δηµοσίου,
θα καταβάλλουν δηλαδή τα 180 εκατοµµύρια ευρώ τον δωδέκατο
µήνα, τον τελευταίο δηλαδή µήνα από την έναρξη της σύµβασης
παραχώρησης. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Ισχυριστήκατε ότι
τα καταβάλλατε τα χρήµατα αυτά.

Πάµε τώρα παρακάτω. Συµφωνούµε σε σχέση µε τον ανεξάρ-
τητο µελετητή, ήταν όντως µια µεγάλη καινοτοµία. Ποιος ο λόγος
που µέχρι και σήµερα δεν καταθέτετε στο Κοινοβούλιο την τε-
χνική έκθεση του ανεξάρτητου µελετητή, αλλά και την έγκριση
από την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας; Τι έχετε να κρύψετε;
Μην αφήνετε αυτή την γκρίζα ζώνη να δηµιουργείται µέσα στο
Κοινοβούλιο. Καταθέστε την τεχνική έκθεση. Απλά είναι τα πράγ-
µατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Φραγγίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Είχα την εντύπωση ότι ο κύριος

Υπουργός θα είχε ενηµερωθεί σε σχέση µε τα ερωτήµατα που
κάναµε στην εισήγησή µας, αλλά δυστυχώς δεν τα πήρατε υπ’
όψιν. 

Βασικά, το πρώτο που πρέπει να πούµε είναι ότι, εκτός αυτά
που αναφέρατε εσείς, κύριε Υπουργέ, ως προς τις κατασκευές
του αεροδροµίου και για το πόσο αυξάνονται τα τετραγωνικά
µέτρα κ.λπ., θα έπρεπε µέσα στο άρθρο 77 να γινόταν κατα-
γραφή των εργασιών. Μέσα στη σύµβαση, δηλαδή, τι ακριβώς
περιλαµβάνει. 

Το δεύτερο είναι αυτό που είπε και ο κ. Μεϊκόπουλος προηγου-
µένως. Εγώ στην εισήγησή µου σας ζήτησα να καταθέσετε την
τεχνική έκθεση του ανεξάρτητου µηχανικού και την έγκριση της
ΥΠΑ. Δεν το κάνατε όµως µέχρι τώρα, παρ’ όλο που υπάρχουν
αλλαγές και ως προς το κόστος της κατασκευής του αεροδρο-
µίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Θα απαντήσω στα ερωτήµατά σας, κύριε Μεϊκό-
πουλε, γιατί βλέπω ότι έχετε µια αγωνία πραγµατικά για το αν
κατασκευάζεται το αεροδρόµιο. Τις επόµενες µέρες θα πάµε να
το δούµε και θα δείτε πού κατασκευάζεται και πόσο τις εκατό
έχουµε φτάσει αυτή τη στιγµή. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μια µαρµάρινη πλάκα υπάρ-
χει µέχρι στιγµής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Αυτά είναι εύκολο να αποδειχθούν, ξέρετε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πείτε εσείς τα δύσκολα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Το πιο εύκολο πράγµα είναι να το δείτε. Θέλετε να
κανονίσουµε µια επίσκεψη την επόµενη εβδοµάδα, για να δείτε
πού έχουµε φτάσει το έργο; Βρίσκεται ήδη στο 20%. Γίνεται µια
µεγάλη αλλαγή στην Κρήτη. Αυτό θα πρέπει να το αντιληφθείτε,
ότι γίνεται µια πολύ µεγάλη αλλαγή στην Κρήτη. Ξεκίνησε ο
ΒΟΑΚ να κατασκευάζεται. Υπάρχει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για
την Κρήτη. Δεν ξέρω αν σας ενοχλεί. Εγώ στη θέση σας θα
ήµουν ευχαριστηµένος πάντως, αν ξεκινούσαν τόσα πολλά έργα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Προκαλείς! Αφού προκαλείς, κάτσε να
µε ακούσεις. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Εδώ θα είµαι και θα ακούσω όποιον θέλετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Πολάκη,
σας παρακαλώ. Θα απαντήσει ο Υπουργός τώρα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Επιτρέψτε µου να απαντήσω στα ερωτήµατά σας, για
να ξέρει και το Σώµα τι ακριβώς γίνεται, τι ακριβώς υπάρχει. 

Ζητήσατε τα έγγραφα. Εδώ είναι όλα και θα τα καταθέσουµε
στο Σώµα. Δεν τα φέραµε για να τα δούµε εµείς, τα φέραµε για
να τα καταθέσουµε, για να τα δείτε εσείς. Εδώ είναι και η συµ-
φωνία που υπάρχει ανάµεσα στον Υπουργό και τον παραχωρη-
σιούχο. Εδώ είναι η εισήγηση της υπηρεσίας. Εδώ είναι εισήγηση
του ανεξάρτητου µηχανικού. Εδώ είναι η εισήγηση της Υπηρε-
σίας Πολιτικής Αεροπορίας. Και εδώ είναι όλα τα χαρτιά που
χρειάζεται, να τα δείτε, να τα µελετήσετε και είµαστε ανοιχτοί σε
οποιονδήποτε κοινοβουλευτικό έλεγχο να έρθουµε να σας απαν-
τήσουµε. 

Σας εξήγησα, όµως, το τι ακριβώς γίνεται. Σας εξήγησα πόσο
σηµαντικό είναι αυτό το έργο και γιατί προχωρούµε σε αυτή την
παρέµβαση. Και προχωρούµε έχοντας τη σύµφωνη γνώµη όλων.
Δεν υπήρχε περίπτωση να µεγαλώσουµε κατά 32% το αεροδρό-
µιο, χωρίς να έχουµε σύµφωνη γνώµη του ανεξάρτητου µηχανι-
κού, της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας και όλων των
εµπλεκοµένων. 

Εδώ είναι. Σας τα καταθέτω λοιπόν στα Πρακτικά, για να τα
γνωρίζετε και είµαστε στη διάθεσή σας να απαντήσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Γεώργιος Καραγιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
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τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Το αεροδρόµιο του Καστελίου προχωράει. Την Κρήτη θα τη
µετατρέψουµε σε έναν µεγάλο διαµετακοµιστικό κόµβο για όλη
την περιοχή της νοτιοανατολικής Μεσογείου και αυτό θα ήθελα
όλα τα κόµµατα να το ψηφίσουν, γιατί είναι µια πολύ µεγάλη αλ-
λαγή. 

Από εκεί και πέρα, και αντιπληµµυρικά έργα εντάσσουµε -θα
το δείτε µέσα στα χαρτιά που σας έχουν καταθέσει- και αλλά-
ζουµε όλο τον σχεδιασµό του αεροδροµίου, γιατί αυτό αξίζει
στην Κρήτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει
τώρα η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κεφάλαιο

υγεία δοκιµάστηκε τα τελευταία χρόνια σκληρά λόγω της παν-
δηµίας και των αυξηµένων αναγκών που αυτή προκάλεσε. Απο-
δείχθηκε πως η υγειονοµική θωράκιση της κοινωνίας µας
στηρίχθηκε κυρίως στο ΕΣΥ, τις δοµές και την αποδοτικότητά
του. Το ΕΣΥ, λοιπόν, πέρασε διά «πυρός και σιδήρου», αλλά αν-
ταποκρίθηκε. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, µε αποκλειστικό γνώ-
µονα την προστασία των πολιτών, κατόρθωσε τα ακατόρθωτα
και εξασφάλισε στις Ελληνίδες και τους Έλληνες επαρκή υγει-
ονοµική κάλυψη και φροντίδα όλο αυτό το διάστηµα των τριών
τελευταίων ετών, όχι µόνο ως προς τον κορωνοϊό, αλλά και συ-
νολικά για κάθε είδους πάθηση. 

Σήµερα νοµοθετούµε για την ανακουφιστική φροντίδα, νοµο-
θετούµε δηλαδή για συµπολίτες µας που πάσχουν σοβαρά. Σκο-
πός του παρόντος είναι να εξασφαλίσει τη βελτίωση της
ποιότητας ζωής των ασθενών που πάσχουν από κάποια απειλη-
τική για τη ζωή τους ασθένεια ή από κάποια χρόνια εξελικτική
ασθένεια. 

Οριοθετώντας το θεσµικό πλαίσιο θα δηµιουργηθούν οι βάσεις
για ένα ολοκληρωµένο σύστηµα παροχής ανακουφιστικής φρον-
τίδας, το οποίο, συνδυαστικά µε τις υφιστάµενες δοµές του ΕΣΥ,
θα εστιάσει και θα εξυπηρετεί τις εξειδικευµένες ανάγκες των
ασθενών και των οικογενειών τους. Δηλαδή, προχωράµε σε ένα
συνολικό πλαίσιο, ώστε να ρυθµίσουµε την εξωνοσοκοµειακή πε-
ρίθαλψη και την περίθαλψη στην ανακουφιστική φροντίδα και τον
χρόνιο πόνο. 

Μέληµά µας είναι να καλυφθεί το κενό του συστήµατος υγείας
ανάµεσα στη νοσηλεία, την αποκατάσταση, την κατ’ οίκον νοση-
λεία, αλλά και η σφαιρική στήριξη του πάσχοντα και των δικών
του ανθρώπων.

Νοµοθετείται η συνύπαρξη και η σύµπραξη πολλών ειδικοτή-
των ιατρών, αλλά και νοσηλευτών, φυσικοθεραπευτών, κοινωνι-
κών λειτουργών και ψυχολόγων. Συστήνονται δηλαδή
επιστηµονικές οµάδες που θα µεριµνούν για κάθε ανάγκη του
πολίτη που πάσχει και έχει αυξηµένες ανάγκες φροντίδας. Την
ίδια στιγµή, ο πολίτης αυτός δεν θα καταλαµβάνει θέση ασθε-
νούς σε νοσοκοµείο, στο οποίο µέχρι τώρα παρέµενε κατ’
ανάγκη. 

Οι δοµές που θα χρησιµοποιηθούν στην εφαρµογή του σχε-
δίου είναι οι ανεξάρτητες δοµές που θα διαµορφωθούν, οι ξενώ-
νες, τα ειδικά εξωτερικά ιατρεία στα νοσοκοµεία, τα κέντρα
ηµερήσιας ανακουφιστικής φροντίδας ασθενών και οι µονάδες
κατ’ οίκον. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκεφτείτε πόσο σηµαντικό και
ουσιώδες είναι το σηµερινό νοµοθέτηµα, που θα ωφελήσει περί-
που εκατό τριάντα πέντε χιλιάδες ασθενείς και τις οικογένειές
τους. Μεγάλο ποσοστό αυτών πάσχει από κακοήθειες και περί-
που τα 2/3 από χρόνιες παθήσεις. Και φυσικά, ανάµεσά τους
υπάρχουν και παιδιά. 

Στόχος µας είναι να εξασφαλιστεί για τα άτοµα αυτά η παροχή
υψηλού επιπέδου υπηρεσιών φροντίδας και περίθαλψης, η αυ-
τονοµία και η αξιοπρεπής τους διαβίωση, η οικονοµική τους ελά-
φρυνση, η αξιοποίηση της τεχνολογίας και της τηλεϊατρικής και
κάθε περίπτωση ξεχωριστά. Και φυσικά, όλη αυτή η διαδικασία
να απελευθερώσει τα νοσοκοµεία, δηµιουργώντας έτσι χώρο για
περισσότερους συµπολίτες µας που έχουν ανάγκη νοσηλείας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, σε κανέναν πολίτη κράτους δικαίου δεν
αρµόζει να ταλαιπωρείται και να στερείται φροντίδας και ιατρικής
κάλυψης απλά και µόνο επειδή δεν έχει την οικονοµική δυνατό-
τητα να πληρώσει για την περίθαλψη του ή επειδή ζει µόνος ή
ζει σε ένα αποµακρυσµένο χωριό. Φιλοδοξούµε αυτό το τόσο ση-
µαντικό και µε βαρύ κοινωνικό πρόσηµο νοµοσχέδιο να συµβάλ-
λει αποτελεσµατικά στην ανακούφιση χιλιάδων συµπολιτών µας. 

Το νοµοσχέδιο επίσης προβλέπει τις δωρεάν προληπτικές εξε-
τάσεις, ένα εξίσου σηµαντικό θέµα, ένα µεγάλο κεφάλαιο, που
από εδώ και στο εξής θα έχουν τη δυνατότητα να απολαµβάνουν
οι Ελληνίδες και οι Έλληνες. 

Το Εθνικό Σχέδιο Υγείας υλοποιείται σταθερά και µε επιτυχία
και αξίζουν συγχαρητήρια στον Θάνο Πλεύρη και σε όλη την ηγε-
σία του Υπουργείου Υγείας για τις πρωτοβουλίες και την αποφα-
σιστικότητα. Είναι η πρώτη φορά που υπάρχει από κυβέρνηση
σχέδιο, πολιτική βούληση και κάθετη απόφαση για ενδυνάµωση
του ΕΣΥ, όπως άλλωστε αποδεικνύεται και από τα στοιχεία του
προϋπολογισµού των τελευταίων ετών. 

Τα νούµερα µιλάνε µόνα τους, οπότε είναι περιττά όλα όσα
λέτε στην αντιπολίτευση. Κρατήστε µόνο ότι στον προϋπολογι-
σµό του 2019 προβλεπόταν για την υγεία από την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ 3,8 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ για το 2023 από
τη Νέα Δηµοκρατία προβλέπονται 5,2 δισεκατοµµύρια. 

Ο Υπουργός νοµοθετεί σήµερα αλλάζοντας ριζικά και θετικά
την αντιµετώπιση του ασθενή και µάλιστα του χρονίως πάσχοντα.
Επίσης, ανανεώνει τις συµβάσεις του έκτακτου υγειονοµικού
προσωπικού στο ΕΣΥ, ρυθµίζει το θέµα των ανεµβολίαστων υγει-
ονοµικών και ανακαλεί τα πρόστιµα εµβολιασµού που είχαν επι-
βληθεί στους ανυποψίαστους συµπολίτες µας άνω των εξήντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, δεν υπάρ-
χουν ασθενείς λιγότερο ή περισσότερο σηµαντικοί. Τα ίδια κρι-
τήρια ισχύουν για όλους και η αξία αυτή βρίσκεται στον πυρήνα
της πολιτικής µας και είναι διάχυτη σε κάθε νοµοσχέδιο που προ-
ωθούµε, αντιθέτως µε εσάς, που ακόµα και σε αυτό το νοµοσχέ-
διο εµµένετε να λαϊκίζετε και να διατυµπανίζετε ότι δεν κάνουµε
τίποτα για την υγεία, ότι δήθεν δεν νοιαζόµαστε για τον άρρωστο
πολίτη και ότι αφήνουµε αθωράκιστο το ΕΣΥ. 

Γιατί αντιµετωπίζετε µε τόση εµπάθεια, τις τοµές που τολµάµε
ώστε να εκσυγχρονίσουµε το κράτος µας και να στηρίξουµε τους
πολίτες; Γιατί βάλλεστε κατά πάντων; 

Αλήθεια, σήµερα, θα καλωσορίσατε την πρωτοβουλία του
Πρωθυπουργού για την κάρτα αγορών ή σας αποσυντονίζει το
γεγονός ότι φορολογεί εκτάκτως τους πλουτοκράτες -όπως
λέτε- των διυλιστηρίων και ενισχύει µε τα έσοδα αυτά τους πιο
αδύναµους και τη µεσαία τάξη; Κι όσο για κάποιους που µιλάνε
για ψίχουλα, η απάντηση είναι µία. Η Κυβέρνηση µε το 10% ενί-
σχυσης επί των αγορών, µηδενίζει επί της ουσίας το 10% αύξη-
σης του πληθωρισµού. 

Τελικά, αυτή την εβδοµάδα πώς σας βολεύει να µας χαρακτη-
ρίζετε; Ανάλγητους νεοφιλελεύθερους ή επιτηδευµένους κοινω-
νιστές; Γιατί αλλάζετε άποψη, κατά το πώς νοµίζετε ότι σας
συµφέρει. Πάντως, το εκκρεµές αποδεικνύεται πιο σταθερό από
τις πολιτικές σας θέσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τον Ηράκλειτο είναι η αι-
ώνια φωτιά που µεταβάλλει τον κόσµο. Είναι η αλλαγή και η πρό-
οδος που βελτιώνει το µέλλον µας. Κι εµείς έτσι πορευόµαστε. 

Κρατήστε τους αναχρονισµούς και τις κονσερβοποιηµένες σας
αντιλήψεις για τα µικρά αριστερά σας πηγαδάκια και αφήστε µας
να προχωρήσουµε το έργο που οι πολίτες µάς εµπιστεύτηκαν να
φέρουµε εις πέρας. Και θα µας εµπιστευθούν και εκ νέου. Γιατί
ό,τι υποσχεθήκαµε το κάναµε και θα συνεχίσουµε µέχρι κάθε πο-
λίτης αυτής της χώρας να αισθάνεται ασφαλής και να µην στε-
ρείται τίποτα από τα βασικά αγαθά. 

Σας ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνάδελφος Βουλευτής Α’
Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αγγελική Αδαµοπούλου ζητάει να της χο-
ρηγηθεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό από 23 Δε-
κεµβρίου έως 27 Δεκεµβρίου του τρέχοντος έτους. 
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Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Παύλος Πολάκης από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ. Μετά θα µιλήσει ο κ. Δηµήτρης Μαρκόπουλος, αµέσως
µετά θα µιλήσει ο κ. Βεσυρόπουλος ο Υφυπουργός Οικονοµικών
για να υποστηρίξει δύο άρθρα της τροπολογίας 1541 και αµέσως
µετά θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο κ. Βρούτσης.

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αναγκαστικά. Αυτό το νοµοσχέδιο τώρα έχει στην επικεφαλίδα

την ανακουφιστική φροντίδα, έχει δέκα άρθρα γι’ αυτό και µετά
είναι επί παντός επιστητού. Θα προσπαθήσω να µιλήσω για όσα
περισσότερα µπορώ.

Ξεκινάω από το τελευταίο, για την κ. Σκόνδρα δηλαδή, διότι ο
καθένας ανεβαίνει εδώ επάνω και λέει «το 10% που έδωσε στα
ψώνια ο Μητσοτάκης είναι µια τεράστια πρωτοτυπία, µια τερά-
στια κοινωνικού χαρακτήρα παρέµβαση». Είναι ο κ. Μητσοτάκης
που έλεγε ότι δεν θέλει µια κοινωνία µε επιδόµατα κ.λπ.. Και
έχουµε τρελαθεί στα pass. 

Εγώ θα µιλήσω πολύ συγκεκριµένα. Πριν ξεκινήσει η κρίση
στην Ουκρανία και αρκετό καιρό πριν από αυτό, πόσο ήταν το
κέρδος των διυλιστηρίων -των δυο µας διυλιστηρίων, να τα
πούµε τα ονόµατά τους, «MOTOR OIL» του Βαρδινογιάννη, ΕΛΠΕ
του Λάτση, να τα λέµε τα ονόµατα, δεν φοβόµαστε- ανά βαρέλι
διυλιζόµενου πετρελαίου; Πόσο ήταν; Το ένα βαρέλι είναι εκατόν
ογδόντα λίτρα. Όταν διυλίζεται αυτό για να γίνει ντίζελ, να γίνει
η αµόλυβδη, να γίνει σούπερ αµόλυβδη κ.λπ., το διυλιστήριο
πόσα κέρδισε πριν από ένα, ενάµιση χρόνο και πριν τον πόλεµο;
Επτά µε εννέα δολάρια το βαρέλι. Αυτό ήταν. Πόσο κερδίζει σή-
µερα; Κι έχει ξεκινήσει αυτό αρκετό καιρό και πριν τον πόλεµο
της Ουκρανίας. Σήµερα κερδίζει τριάντα τέσσερα µε τριάντα έξι
δολάρια το βαρέλι. Άλλαξε η τεχνική της διύλισης; Συνέβη καµ-
µία νέα επιστηµονική ανακάλυψη για το πώς διυλίζεται το πετρέ-
λαιο; Γιατί ακρίβυνε; 

Σε αυτό το πράγµα έχετε κρατήσει φανάρι ως Κυβέρνηση, ως
Νέα Δηµοκρατία, ως Μητσοτάκης, προσωπικά. Από εκεί είναι τα
υπερκέρδη και βγαίνει η «MOTOR OIL» και λέει τόσα κέρδισα.
Έχετε καταλάβει τι έχετε επιτρέψει; Έχετε καταλάβει τώρα, που
έχει κατέβει η τιµή του βαρελιού στα 80, 75 δολάρια το βαρέλι,
γιατί δεν έχει πάει η τιµή στην αντλία, στο 1,40, στο 1,45; Τόσο
έπρεπε να είναι. Τόσο είχε η τιµή της αµόλυβδης στην Αγγλία
όταν το βαρέλι το 2021 είχε 80 δολάρια. Τώρα γιατί έχει 1, 68
στα φτηνά της Αθήνας και 1,80,1,85, 1,90 στην επαρχία; Πέρα
από το ότι δεν µειώνετε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης και µένετε
εκεί κολληµένοι για να εισπράττουµε από εκεί, να τους τα ξανα-
γυρίσουµε µετά, να επιδοτούµε την αισχροκέρδεια είτε των ενερ-
γειακών παρόχων είτε των παρόχων καυσίµων και να λέµε ότι
εµείς δίνουµε pass. Γιατί κρατάτε στα 34 µε 36 δολάρια το βα-
ρέλι το κέρδος του διυλιστηρίου; Από κει είναι το κέρδος. 

Κι έρχεστε εδώ και µας δουλεύετε. Ο Μητσοτάκης, το µί-
σθαρνο όργανο της ολιγαρχίας αυτής της χώρας, ο εκπρόσωπος
της διαπλοκής, που αυτή τον έσπρωξε στη θέση του Αρχηγού
της Νέας Δηµοκρατίας, φορολόγησε τα διυλιστήρια. Δουλευό-
µαστε κύριοι συνάδελφοι; Γιατί επιτρέπετε να έχει το διυλιστήριο
ανά βαρέλι κέρδος 34 µε 36 δολάρια, όταν είχε 7 µε 9; Να απαν-
τήσει κάποιος. 

Δεύτερον, κύριε Καραγιάννη: «Δεν κάνετε». Κάναµε και συνε-
χίζετε. Και µάλιστα και στο ένα δεν κάνατε τίποτα. Γιατί άµα θέ-
λετε εγώ να σας πάρω να πάµε παρέα, να πάµε από το Καστέλι
µέχρι τη Σητεία κι αν δεν µου βρείτε ένα λάκκο που άνοιξε µε
τσαπετιά για το ΒΟΑΚ…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Μαζί.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μαζί θα πάµε. Έχετε πάει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Πριν είκοσι µέρες.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εµένα δουλεύετε;
Εγώ είµαι Κρητικός, ξέρετε, έτσι; Εσείς δεν είστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, µην
κάνετε διάλογο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Λοιπόν, σας το δίνω υπογεγραµµένο… 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κι εγώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Από τη Σητεία µέχρι το Καστέλι δεν έχει

παιχτεί µισή σκαλιδέ επί των ηµερών σας. Και όχι µόνο αυτό,
αλλά και το εξής: Λέγατε ότι ήταν «σχεδιασµός στο γόνατο του
ΣΥΡΙΖΑ και του Σπίρτζη», το τρία κοµµάτια το έργο, το ένα µε
σύµβαση παραχώρησης -το µεγάλο- το άλλο µε ΣΔΙΤ, το τρίτο
δηµόσιο έργο. «Δεν γίνονται αυτά! Τι γονατογραφήµατα!» Αυτά
έλεγε ο Καραµανλής εδώ -ο µικρός- και µετά να βγαίνουν οι διά-
φοροι να λένε «Θα το χρηµατοδοτήσουµε όλο από το πρό-
γραµµα δηµοσίων επενδύσεων, θα τα βάλουµε εµείς τα λεφτά»
κάτι τέτοια έλεγε η Μπακογιάννη. Μετά έβγαινε ο Βολουδάκης
και έλεγε «θα πάρουµε την επιστροφή των anfas των manfas» και
δεν ξέρω και εγώ τι. Μετά «θα το κάνουµε έτσι κι έτσι...» 

Και εν τέλει, µετά από τρία χρόνια τι έγινε; Ακριβώς -µα ακρι-
βώς- ο σχεδιασµός του Σπίρτζη µε διόδια. Γιατί τρία χρόνια σκε-
φτόσασταν µε ποιον θα ντιλάρετε τα διόδια.

Για να πάµε στο αεροδρόµιο, αυτά που µας καταθέσατε εδώ
λες και µας κάνετε τη χάρη, κύριε Καραγιάννη, να τα είχατε φέρει
πριν. Να τα είχατε φέρει πριν γιατί, όπως καταλαβαίνετε, δεν
µπορούµε να διαβάσουµε τώρα ποια είναι η γνώµη του ανεξάρ-
τητου µελετητή για τις επεκτάσεις που θέλετε να κάνετε στο αε-
ροδρόµιο. Πότε θα το δούµε τώρα δηλαδή; Από τώρα σε µισή
ώρα. Και όλοι έχουν συµφωνήσει και δεν τα ήξερε άνθρωπος τι
είχατε συµφωνήσει. Και αν είχατε κάνει διαβούλευση, πού είναι
αυτή η διαβούλευση και δεν την έχουµε δει εµείς; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ευτυχώς που πέρασε ο Σπίρτζης, ο Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ από
αυτή τη χώρα, αλλιώς ακόµα την πρώτη σύµβαση παραχώρησης
του αεροδροµίου Καστελίου θα φτιάχνατε και το ξέρετε πολύ
καλά.

Και για να τελειώνουµε µε την ανακουφιστική φροντίδα, κύριε
Πλεύρη, κύριε βαρκάρη του Αχέροντα, διότι εγώ δεν ξεχνώ. Δεν
ξεχνώ, όχι. Επειδή έχεις κατεβάσει τον διακόπτη στα ΜΜΕ, εγώ
δεν ξεχνώ. Και η κοινωνία δεν ξεχνά. Ότι ανέλαβες Υπουργός και
είχαµε δεκατρείς χιλιάδες επτακόσιους σαράντα τρεις νεκρούς
και σήµερα, όταν όλοι οι άλλοι τα µειώνανε, έχουµε τριάντα τέσ-
σερις χιλιάδες εξακόσιους. Εσύ φταις γι’ αυτό, εσύ φταις γι’ αυτά
που δεν κάνατε, µε τις ΜΕΘ, µε τα φάρµακα και µε όλα τα υπό-
λοιπα. 

Και τώρα µας λέτε για ανακουφιστική φροντίδα, δυο, τρεις
µήνες πριν τις εκλογές που θα παίξετε πενιά. Αφού σας δώσαµε.
Δεν σου το έδωσαν οι υπηρεσίες σου; Πλήρες σχέδιο από την κ.
Βαθάκου, την καθηγήτρια, µαζί και µε το Ίδρυµα «Νιάρχος», µε
πέντε στρατηγικούς άξονες, µε προϋπολογισµό 55 εκατοµµύρια
ευρώ συνολικά για τρία, τέσσερα χρόνια, για το πώς θα αναπτυχ-
θεί η ανακουφιστική φροντίδα στην Ελλάδα. 

Τι κάνατε γι’ αυτό; Το πετάξατε στον κάλαθο των αχρήστων.
Και φαίνεται. Αυτό το είχατε από το 2019 στα χέρια σας. Εγώ το
επέβλεπα και το ξέρω πολύ καλά, όπως και πολλά. Το είχατε στα
χέρια σας αυτό και δεν παίξατε πενιά τριάµισι χρόνια και τώρα
φέρατε νοµοσχέδιο ανακουφιστικής φροντίδας τρεις µήνες πριν
τις εκλογές, που δεν θα παιχτεί πενιά. Μην ανησυχείτε. Θα το κά-
νουµε εµείς. Η µείωση των δαπανών που κάνατε µε τον ΕΟΠΥΥ
ούτε το ιδιωτικό κοµµάτι µπορεί να στηρίξει.

Και µια τελευταία κουβέντα κι ευχαριστώ για την ανοχή: Γιατί
στη διάταξη, που έχει σήµερα την κατάργηση των προστίµων,
δεν ξαναγυρνάς τους ανθρώπους; Το έχεις πάρει προσωπικά; Το
έχεις πάρει προσωπικά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): (…δεν ακού-
στηκε)

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τους υγειονοµικούς σε αναστολή. Γιατί
δεν τους ξαναγυρνάς σήµερα, χτες, από 1η Δεκεµβρίου; Έχεις
καταλάβει τι είναι να είσαι ενάµιση χρόνο χωρίς µισθό και άνερ-
γος; Το έχεις νιώσει ποτέ στη ζωή σου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Πολάκη.
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ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το έχεις νιώσει ποτέ; Μπορείς να κατα-
λάβεις πώς είναι αυτοί οι άνθρωποι και πως νιώθουν ακόµα όταν
βγήκε και η απόφαση του Σ.τ.Ε. και θα µπορούσες να τους είχες
πάρει από 1η Δεκέµβρη και το πας εκδικητικά, ρατσιστικά βρε
παιδί µου, ναζιστικά, το πας 1η του µήνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, κύριε
Πολάκη.

Μπορείτε να κάνετε και επίκαιρη ερώτηση. Παρακαλώ, έχετε
πάει στα εννιά λεπτά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Γιατί το κάνεις αυτό; Θα σε φτύνουν και
οι µύγες αύριο µεθαύριο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Το λόγο έχει ο κ. Μαρκόπουλος, Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είδαµε τον κ. Πολάκη οικονοµολόγο, πολιτικό µηχανικό, ανα-

λυτή, υπερασπιστή των αντιεµβολιαστών, ως συνήθως. Αλλά
ελάχιστη σηµασία έχουν τώρα τα όσα έχει πει ο κ. Πολάκης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Τον κύριο Μητσοτάκη -απλά να σας θυµίσω- κανένα συµφέρον
δεν τον έβαλε στην εξουσία. Ο ελληνικός λαός µε την ψήφο του
τον έβαλε. Εκτός κι αν αµφισβητείτε και τις δηµοκρατικές διαδι-
κασίες ή εάν θέλετε να µας πείτε ότι ετοιµάζετε κάτι για το µέλ-
λον, για τις επόµενες εκλογές, κάποια τραµπικά ίσως φαινόµενα
και στην Ελλάδα, αµφισβήτησης του επόµενου καταλυτικού του
αποτελέσµατος, το οποίο θα είναι αυτοδυναµία για τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

Κοιτάξτε να δείτε, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι ένα νο-
µοσχέδιο - ανάσα. Είναι πολυεπίπεδο και φέρνει ανακούφιση. Τα
είπαν οι προλαλήσαντες. Θέλω να δώσω συγχαρητήρια στην
ηγεσία του Υπουργείου Υγείας που, για ακόµη µία φορά, πηγαί-
νει µε µια κεντρική φιλοσοφία υπεράσπισης, δηµιουργίας δοµών,
σε κατ’ οίκον µονάδες, σε ξενώνες, σε νοσοκοµεία. Ουσιαστικά
φέρνει αυτό που λέµε: Είναι ένα ανακουφιστικό νοµοσχέδιο. 

Όµως θα µιλήσω, κυρίως, για την ανακούφιση την οποία φέρνει
η ενίσχυση από την συγκεκριµένη κρίση που ζούµε, των ελληνικών
εισοδηµάτων. Και τώρα τι θα γίνουµε χωρίς βαρβάρους; Αυτοί οι
άνθρωποι ήταν µια κάποια λύση. Αυτό µας θυµίζετε: Τον βάρβαρο
της ακρίβειας εσείς τον θέλατε να διαιωνίζεται. Να µην υπάρχουν
µέτρα για να υπάρχετε. Να καταστροφολογείτε και να λέτε κάτι. 

Και τώρα, αγαπητοί συνάδελφοι, τι γίνεται που απογυµνώνε-
στε; Τι γίνεται που και λεφτά θα πάρουν οι συµπολίτες µας και
τα διυλιστήρια θα φορολογηθούν; Άκουσα εδώ την ανάλυση για
τα µπάζα του κ. Πολάκη γύρω από τα διυλιστήρια. Φέρτε τροπο-
λογία άµα θέλετε να αυξήσουµε το ποσό για τα διυλιστήρια.
Αλλά δεν κάνετε τίποτα τέτοιο. Σας κοιτάζουµε εδώ αµήχανους,
ανήµπορους, αδιάβαστους.

Και σε λίγο το χεράκι σας θα το σηκώσετε και θα πείτε «Ναι»
στην τροπολογία, γιατί ξέρετε ότι αυτή η τροπολογία είναι ανα-
κουφιστική. Γιατί ξέρετε ότι δεν είναι προεκλογικό πυροτέχνηµα.
Σας περιµένουµε να σηκώσετε το χεράκι σας, να πείτε «ναι» για
κάτι το οποίο φέρνει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη και δεν το φέρνετε
εσείς.

Επενδύσατε για µία ακόµη φορά στην καταστροφή, αλλά σας
έρχεται αναστροφή. Η Κυβέρνηση αναστρέφει την πορεία ενός
διεθνούς φαινοµένου.

Άκουσα τον κ. Τσίπρα στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό
το Σάββατο. Μίλησε περίπου εβδοµήντα λεπτά, πάνω από µία
ώρα. Μία φορά, µία φορά, µία, δεν έκανε καµµία επισήµανση,
δεν ψέλλισε τις λέξεις «πόλεµος στην Ουκρανία». Και ξέρετε
γιατί; Διότι µε µια κακώς εννοούµενη επαρχιώτικη αντίληψη ερ-
µηνεύετε ένα διεθνές φαινόµενο µε τα δικά σας κοντά, µικροπο-
λιτικά µέτρα και σταθµά. Είναι διεθνές φαινόµενο η ακρίβεια; Ναι
ή όχι; Το έχετε αποφασίσει; Κάντε ένα συνέδριο να µας διευκο-
λύνετε εκεί στον ΣΥΡΙΖΑ. Πάρτε µια απόφαση. 

Φωνάζατε, λέει, «ακρίβεια Μητσοτάκη». Ξέρετε τι έλεγαν οι
τραµπιστές στις Ηνωµένες Πολιτείες; Ακρίβεια Μπάιντεν. Ξέρετε

τι λένε οι ακροδεξιοί στη Γαλλία; Ακρίβεια Μακρόν. Αυτοί είσα-
στε, η ουρά των λαϊκιστών, των ακροδεξιών ή κάθε είδους λαϊκι-
στών. Αυτή η ουρά είσαστε. 

Τώρα, λοιπόν, που φέρνουµε απορρόφηση του πληθωρισµού,
τι θα κάνετε; Σας το ξανάπα: Το χεράκι σας και «ναι», το χεράκι
σας και «ναι». Θα τα ψηφίσετε, θέλετε, δεν θέλετε. 

Για πέστε µας τώρα που το «καλάθι του νοικοκυριού» παρου-
σιάζεται φθηνότερο. Το ΙΕΛΚΑ χθες παρουσίασε ότι η Γαλλία
είναι 15% ακριβότερη από την Ελλάδα, η Ιταλία και το Ηνωµένο
Βασίλειο 8%. 

Με τη νέα µας πολιτική 3,2 εκατοµµύρια Ελλήνων θα πάρουν
620 εκατοµµύρια ευρώ. Θα πάρει µια τετραµελής οικογένεια πε-
ρίπου έναν ετήσιο µισθό, και µας κουνάτε το δάχτυλο; Δηλαδή
εσείς η Αριστερά του χαβιαρού και της σαµπάνιας χλευάζετε; 

Τα ίδια δεν κάνατε για το «καλάθι του νοικοκυριού» του Άδωνι
Γεωργιάδη; Σε πενήντα προϊόντα, λέει, µόνο σταθεροποιείται η
τιµή, στα υπόλοιπα όµως θα δείτε τι έχει να γίνει, θα υπάρξουν
ανατιµήσεις. Λάθος κι εκεί. Πρόχειροι, αδιάβαστοι, απροετοίµα-
στοι. Διότι το καλάθι αυτό έχει επεκτείνει τη δραστηριότητά του
και την παρουσία του. Το 80% των προϊόντων αυτή τη στιγµή είτε
έχουν παγώσει είτε έχουν µειώσει τις τιµές τους. Κι εκεί λάθος
είσαστε. 

Λέγατε για το ρεύµα στα νοικοκυριά. Κι εκεί παρέµβαση. 
Λέγατε για τον COVID ότι δεν υπάρχουν ενισχύσεις. 52 δισε-

κατοµµύρια ευρώ. 
Σε όλα λάθος, σε όλα πέσατε έξω. Είστε ακοστολόγητοι και

καταστροφολογικοί. Πολιτικά και οραµατικά µικροί. Είστε λαϊκοί
στα λόγια, είµαστε σαν κυβέρνηση λαϊκοί στα έργα. Κι αυτή είναι
η µεγάλη µας διαφορά. Σας πονάει. Σας τσούζει. Αλλά αυτή είναι
η µεγάλη µας διαφορά. Μπλα, µπλα, µπλα, αυτό είναι ο Αρχηγός
σας!

Αντίθετα, υπάρχει ένας Κυριάκος Μητσοτάκης, που έρχεται
και φέρνει µέτρα. Χθες ξεκίνησε η πίστωση έκτακτης ενίσχυσης
σε 2,4 εκατοµµύρια ευάλωτους πολίτες. 

Να µην πιπιλάτε λοιπόν την καραµέλα ότι όλα αυτά είναι προ-
εκλογικά. Προεκλογική ήταν η µείωση του ΕΝΦΙΑ το 2020, τρία
χρόνια πριν τις εκλογές, όταν εσείς τον είχατε αυξήσει; Προεκλο-
γική είναι η αύξηση των συντάξεων µετά από δώδεκα χρόνια,
όταν εσείς το µόνο που είχατε κάνει προεκλογικά ήταν να δώσετε
κάποια λίγα χρήµατα για να πείτε δήθεν ότι δίνετε 13η σύνταξη;
Προεκλογική ήταν η µείωση πενήντα δύο φόρων, όταν εσείς, οι
φιλολαϊκοί -τροµάρα σας!- αυξήσατε τους φόρους είκοσι εννέα
φορές; Αντιλαϊκά και προεκλογικά, τροµάρα σας;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορεί να
λέει «τροµάρα σας» στους Βουλευτές του Κοινουβουλίου! Πα-
ρακαλώ να κάνετε τη δουλειά σας! Να το ανακαλέσει, ο «καπετάν
τροµάρας»!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι! Θα το ανακαλέσει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τροµάρα σας, τροµάρα σας!
Δεν ανακαλώ τίποτα! Προεκλογική ήταν η αύξηση του κατώτατου
µισθού; Προεκλογικό ήταν το Fuel Pass, το οποίο έχει γίνει τό-
σους µήνες; «Πετσοταϊσµένος» ήταν ο «ECONOMIST», που πα-
ρουσίασε πριν από λίγες ηµέρες το οικονοµικό θαύµα της
Ελλάδας και ότι είναι η πρωταθλήτρια οικονοµικά χώρα στις πιο
αναπτυγµένες τριάντα τέσσερις πλούσιες χώρες; Σοβαρευτείτε! 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η χώρα έχει στιβαρή Κυβέρνηση, που
βοηθά τον πολίτη. Αντιπολίτευση σοβαρή δυστυχώς δεν έχει. Η
Κυβέρνηση αυτή εγγυάται ένα καλύτερο µέλλον στον µέσο Έλ-
ληνα, µε αύξηση εισοδήµατος. Ο ΣΥΡΙΖΑ -και προσέξτε το αυτό-
το µόνο που εγγυάται διά της καταστροφολογίας του είναι νέες
µειώσεις µισθών, νέες µειώσεις συντάξεων και νέες περιπέτειες
µε αύξηση φορολογίας. 

Τι µπορούµε να περιµένουµε από ένα κόµµα που λέει ότι όλα
είναι διαλυµένα και κατεστραµµένα; Όταν λέτε εσείς ότι όλα είναι
κατεστραµµένα, τι περιµένουµε; Φόρους, µειώσεις και χτύπηµα
στα εισοδήµατα. Ο ΣΥΡΙΖΑ λοιπόν αυτό ετοιµάζει, νέα επιδροµή.
Οι κύριοι Τσίπρας και Τσακαλώτος ακονίζουν κάθε µέρα µε τον
µηδενιστικό και καταστροφολογικό τους λόγο τα µαχαίρια για
νέες µειώσεις, για νέες περικοπές. Ο ελληνικός λαός να προσέξει
πάρα, πάρα, πάρα πολύ. 

5364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μαρκόπουλε.

Καλησπέρα σας κι από µένα. Χρόνια πολλά στον Θεµιστοκλή
και στην Ιουλία.

Τώρα θα δώσω τον λόγο στον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Από-
στολο Βεσυρόπουλο για τις τροπολογίες 1540 και 1541, µε ειδικό
αριθµό 239 και 240 αντίστοιχα. 

Κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λαµβάνω τον λόγο προκειµένου

να αναφερθώ στις δύο τροπολογίες που κατατέθηκαν από το
Υπουργείο Οικονοµικών. Αρχικά θα αναφερθώ στην τροπολογία
µε γενικό αριθµό 1540 και ειδικό αριθµό 239, που κατατέθηκε
από το Υπουργείο Οικονοµικών, και συγκεκριµένα στα άρθρα 1
και 2, δύο άρθρα µε ιδιαίτερη βαρύτητα και σπουδαιότητα. 

Η τροπολογία αυτή αποτελεί την καλύτερη απόδειξη των συν-
τονισµένων προσπαθειών της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσο-
τάκη για την ολοκληρωµένη και αποτελεσµατική προσέγγιση
επίλυσης επειγόντων προβληµάτων της ελληνικής οικονοµίας και
κοινωνίας. 

Κι αυτό το πετυχαίνουµε, γιατί δίνουµε τις µάχες σε όλα τα
επίπεδα: στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όταν διαµορφώ-
νονται και αποφασίζονται οι πολιτικές για την αντιµετώπιση της
ενεργειακής κρίσης. Στο επίπεδο της χώρας µας, γιατί σχεδιά-
ζουµε και αποφασίζουµε πολιτικές αντιµετώπισης της αύξησης
του πληθωρισµού για να µετριαστούν οι επιπτώσεις της εξωγε-
νούς κρίσης για τα χαµηλά και µεσαία στρώµατα της ελληνικής
κοινωνίας. 

Συγκεκριµένα, µε το πρώτο άρθρο θεσπίζονται οι αναγκαίες
ρυθµίσεις για την εφαρµογή της συνεισφοράς αλληλεγγύης επί
των υπερκερδών των εταιρειών που δραστηριοποιούνται στους
οικονοµικούς τοµείς της εξόρυξης λιθάνθρακα και λιγνίτη, της
άντλησης αργού πετρελαίου και φυσικού αερίου, της παραγω-
γής προϊόντων οπτανθρακοποίησης και της διύλισης πετρελαίου. 

Η συνεισφορά αλληλεγγύης επιβάλλεται σε εταιρείες, νοµικά
πρόσωπα και νοµικές οντότητες µε εταιρική οργάνωση, καθώς
και σε µόνιµες εγκαταστάσεις επιχειρήσεων αλλοδαπής, οι
οποίοι είναι φορολογικοί κάτοικοι Ελλάδας και των οποίων τα
ακαθάριστα έσοδα για το φορολογικό έτος 2022 προέρχονται,
κατά 75% τουλάχιστον από οικονοµικές δραστηριότητες στους
τοµείς, που προανέφερα. 

Η συνεισφορά αλληλεγγύης στοχεύει στην αξιοποίηση στην
εσωτερική αγορά των πλεοναζόντων κερδών, που προέκυψαν για
τις εταιρείες του ενεργειακού κλάδου. Η εν λόγω συνεισφορά θα
επιβληθεί επί των πλεοναζόντων κερδών, που προέκυψαν κατά
το φορολογικό έτος 2022 µε συντελεστή 33%. Διευκρινίζω ότι ως
πλεονάζοντα θεωρούνται τα κέρδη των οποίων η αύξηση κατά
το φορολογικό έτος 2022 υπερβαίνει το 20% σε σχέση µε τον
µέσο όρο των φορολογητέων αποτελεσµάτων κατά τα τέσσερα
προηγούµενα φορολογικά έτη, δηλαδή από το 2018 έως και το
2021.

Με την επιβολή της συνεισφοράς αλληλεγγύης διασφαλίζεται
ότι οι εταιρείες του ενεργειακού κλάδου, που αποκόµισαν υπερ-
κέρδη κατά την περίοδο της ενεργειακής κρίσης, θα συνεισφέ-
ρουν αναλογικά στην αντιµετώπιση των παράπλευρων
επιπτώσεων που έχει για τους πολίτες η εκτίναξη των τιµών της
ενέργειας. Κάτι παρόµοιο δηλαδή µε αυτό που έγινε µε τη φο-
ρολόγηση των υπερκερδών των παραγωγών ηλεκτρικής ενέρ-
γειας. Εδώ θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι η Ελλάδα ήταν από τις
πρώτες χώρες που επέβαλε εισφορά στα υπερκέρδη των εται-
ρειών αυτών. Και επισηµαίνω το αυτονόητο, ότι τα έσοδα αυτά
επιστρέφουν στην κοινωνία µε τη µορφή µέτρων στήριξης για
νοικοκυριά και επιχειρήσεις. 

Με το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας θεσµοθετείται µια ιδι-
αίτερα σηµαντική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, που ανακοί-
νωσε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, κατά τη
συζήτηση για την κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού του
2023, και αφορά στη στήριξη πολιτών και νοικοκυριών που επη-

ρεάζονται από τη σηµαντική αύξηση του δείκτη τιµών κατανα-
λωτή. 

Με τη συγκεκριµένη ρύθµιση χορηγείται, για τους µήνες από
τον Φεβρουάριο έως και τον Ιούλιο του 2023, στα νοικοκυριά η
ενίσχυση ύψους 10% επί του µηνιαίου ποσού για αγορές προϊόν-
των διατροφής, το οποίο διαµορφώνεται ανάλογα µε τα µέλη του
νοικοκυριού, από 220 ευρώ για τα µονοµελή νοικοκυριά, προ-
σαυξανόµενο κατά 100 ευρώ για κάθε επιπλέον µέλος του νοι-
κοκυριού, και έως 1.000 ευρώ αγορών. Η ενίσχυση συνδέεται µε
διευρυµένα εισοδηµατικά και περιουσιακά κριτήρια, µε ωφελού-
µενους το 85% των πολιτών .

Η διαδικασία χορήγησης της ενίσχυσης είναι απλή. Τα ποσά
θα πιστωθούν µε επιλογή του δικαιούχου είτε µηνιαία σε ψηφιακή
χρεωστική κάρτα είτε ανά τρίµηνο σε τραπεζικό λογαριασµό,
όπως συνέβη και µε το  Εφόσον επιλεγεί ο τραπεζικός λογαρια-
σµός, το ύψος της ενίσχυσης θα ανέλθει στο 80% των δικαιού-
µενων ποσών. Εννοείται ότι η συγκεκριµένη ενίσχυση είναι
ακατάσχετη, δεν δεσµεύεται και δεν συµψηφίζεται, δεν υπόκειται
σε κρατήσεις, τέλη ή εισφορές και δεν θα λαµβάνεται στα εισο-
δηµατικά όρια για τη χορήγηση κοινωνικών ή προνοιακών επιδο-
µάτων.

Κατά τον τρόπο αυτόν, µε όσα ρυθµίζονται στα άρθρα που
µόλις ανέλυσα, το ελληνικό δηµόσιο θα έχει έσοδα τα οποία θα
κατευθύνει στη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης σε νοικοκυριά
µε χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα, που πληρούν τα προσδιορι-
ζόµενα εισοδηµατικά και περιουσιακά κριτήρια, µε σκοπό την κά-
λυψη µέρους του αυξηµένου κόστους αγορών ειδών διατροφής
για τους µήνες Φεβρουάριο του 2023 έως και τον Ιούλιο του
2023, λόγω της σηµαντικής αύξησης του δείκτη τιµών κατανα-
λωτή. 

Πρόκειται για τη θέσπιση ενός ακόµη σηµαντικού µέτρου µε
το οποίο η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη αποδεικνύει έµ-
πρακτα ότι στέκεται στο πλευρό των πολιτών, διασφαλίζοντας
ότι κάθε διαθέσιµος κρατικός πόρος, όπως τα έσοδα από τα
υπερκέρδη των εταιρειών που προανέφερα, διατίθενται για τη
στήριξη και την ευηµερία των πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνω την τοποθέτησή
µου µε τα άρθρα 1 και 2 της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 1541
και µε ειδικό αριθµό 240, που κατατέθηκε από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών και το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. 

Με το πρώτο άρθρο της τροπολογίας προβλέπεται ότι οι συµ-
βάσεις του προσωπικού, που την 31η Δεκεµβρίου 2022 απασχο-
λείται για τις ανάγκες καθαριότητας των κτηρίων της κεντρικής
υπηρεσίας και περιφερειακών υπηρεσιών του Υπουργείου Οικο-
νοµικών και της ΑΑΔΕ, παρατείνεται µέχρι και την 28η Φεβρουα-
ρίου 2023. 

Με το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας ρυθµίζεται το ζήτηµα
προσδιορισµού του χρονικού διαστήµατος εντός του οποίου η
εταιρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών» υποχρεούται να προ-
σκοµίσει τα προβλεπόµενα δικαιολογητικά για την καταβολή της
δεύτερης δόσης, για το δεύτερο εξάµηνο του 2020, της οικονο-
µικής ενίσχυσης που έχει ήδη εγκριθεί λόγω πανδηµίας για το
2020. Συγκεκριµένα, προβλέπεται ένα εύλογο χρονικό διάστηµα,
εντός του οποίου η ενδιαφερόµενη εταιρεία θα προσκοµίσει τα
απαραίτητα δικαιολογητικά, από τη στιγµή που θα λάβει σχετική
ειδοποίηση από την αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Οικονο-
µικών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο τα άρθρα στα οποία ανα-
φέρθηκα, όσο και το σύνολο των άρθρων του νοµοσχεδίου έχουν
ξεκάθαρη κοινωνική στόχευση και πληρούν όλες τις προϋποθέ-
σεις για να τύχουν ευρείας διακοµµατικής στήριξης. Είναι δεδο-
µένη η πολιτική και ηθική µας δέσµευση ότι η Κυβέρνησή µας θα
συνεχίσει να εξαντλεί όλα τα δηµοσιονοµικά περιθώρια, αλλά και
τα διαθέσιµα µέσα για να στηρίξει νοικοκυριά και πολίτες, για να
διασφαλίσει την κοινωνική συνοχή και τη σταθερότητα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Πριν φύγει ο κ. Βεσυρόπουλος, µπορείτε να υποβάλετε ερω-
τήσεις.
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Σκουρ-
λέτη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Βεσυρόπουλε, θα ήθελα να σας ρωτήσω το εξής γύρω
από την τροπολογία που παρουσιάσατε: Γιατί επιλέχθηκε ο συν-
τελεστής 33% για την έκτακτη εισφορά στις εταιρείες εξόρυξης
και επεξεργασίας ορυκτών καυσίµων και όχι ένας µεγαλύτερος,
καθ’ ότι αυτός ήταν ο ελάχιστος τον οποίο προέβλεπε ο ευρω-
παϊκός κανονισµός; Για ποιο λόγο; Θεωρήσατε δηλαδή ότι δεν
είναι αναγκαίο στην παρούσα φάση;

Δεύτερον, η εισφορά αυτή θα λογίζεται ως δαπάνη για το επό-
µενο έτος και άρα θα αφαιρείται από την τελική φορολογία της
επόµενης χρονιάς;

Τρίτον, γιατί δεν επεκτείνετε αυτό το µέτρο και για το 2023 και
τρέχετε να το περιορίσετε το 2022; Κάνατε την πρόβλεψη ότι δεν
θα υπάρχουν υπερκέρδη και θα εξοµαλυνθεί η αγορά καυσίµων;
Ή θα το κάνετε, όπως εν τη ρύµη του λόγου σας είπατε, όπως
στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας, διότι απ’ ό,τι είδαµε από τα
πράγµατα πια δεν φορολογήσατε παρά ελάχιστα και µε καθυ-
στέρηση και ουσιαστικά στηρίξατε από άλλους δηµόσιους χώ-
ρους και από άλλα ταµεία την αισχροκέρδεια.

Τέλος, ισχύει ότι µε το λεγόµενο «καλάθι του νοικοκυριού»
εκτινάχθηκε η τιµή των προϊόντων που έβγαιναν µετά την πε-
ρίοδο που ήταν µέσα σε αυτό το καθεστώς; Ισχύει ότι οι ποσό-
τητες στα συγκεκριµένα προϊόντα ήταν πολύ µικρότερες από
αυτές που ήταν πριν ενταχθούν στον µηχανισµό; Το 10% στην
τροπολογία που αναπτύξατε σε σχέση µε την τελευταία αυτή έκ-
πτωση, υπερκαλύπτει το 18,7% αύξηση στο ψωµί, το 14,7% στο
κρέας και το 25,3% στα γαλακτοκοµικά; Μήπως τελικά υπολεί-
πεται σε πάρα πολύ µεγάλο βαθµό, πέραν του ότι θα έχει προ-
εξοφληθεί ως τον Φεβρουάριο που θα µπει σε εφαρµογή;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Σκουρλέτη.
Κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ξέρω ότι ενοχλείστε. Δεν περιµένατε να φο-

ρολογήσουµε τα υπερκέρδη αυτών των εταιρειών. 
Διαβάζω, κύριε Πρόεδρε, από τα Πρακτικά της Βουλής την το-

ποθέτηση του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης προχ-
θές, το Σάββατο, πριν από τρεις ηµέρες: «Έρχεστε τώρα και λέτε
ότι τα υπερκέρδη των διυλιστηρίων θα τα φορολογήσετε µε 33%.
Τι είπε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή; Φορολογήστε γιατί δεν τους ανή-

κουν. Είπε τουλάχιστον 33% και πάνω και εσείς επιλέξατε προ-
φανώς το κατώτερο. Η πρόβλεψή µου -το λέει ο κ. Τσίπρας προχ-
θές, το Σάββατο- είναι ότι τίποτε δεν θα φορολογήσετε µέχρι τις
εκλογές. Όλο θα κοσκινίζετε, γιατί δεν θέλετε να ζυµώσετε και
γιατί τα υπερκέρδη των ισχυρών αντανακλούν τη φτωχοποίηση
των πολλών. Είναι η ίδια η στρατηγική σας.» 

Και αµέσως µετά, τα επόµενα λεπτά, παίρνει το λόγο ο κύριος
Πρωθυπουργός και µιλάει γι’ αυτό το µέτρο, που ερχόµαστε και
νοµοθετούµε σήµερα. Φορολογούµε τα υπερκέρδη των συγκε-
κριµένων εταιρειών που προανέφερα µε 33%, όπως προβλέπε-
ται, όπως φορολογήσαµε και τις εταιρείες παραγωγής
ενέργειας, και ταυτόχρονα µε το δεύτερο άρθρο της τροπολο-
γίας µε αυτό το ποσό ερχόµαστε και ενισχύουµε τα νοικοκυριά.
Αυτό κάνουµε, κύριε συνάδελφε.

Όσον αφορά το αν είναι εκπιπτόµενη δαπάνη, βάσει του Κώ-
δικα Φορολογίας Εισοδήµατος προβλέπεται ότι το ίδιο ποσό δεν
µπορεί να φορολογηθεί δύο φορές. Αυτό θα έπρεπε να το ξέ-
ρετε. Αποτελεί συνήθη διατύπωση στο πλαίσιο του εν λόγω κώ-
δικα ότι σε ένα ποσό δεν δύναται να υπάρχει διπλή φορολόγηση.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Αιφνιδιαστήκατε, αλλά…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Άρα θα εκπίπτει.

Καλά το είπατε. Το επιβεβαιώσατε. Και µετά τις εκλογές θα γίνει
έτσι και αλλιώς η πράξη φορολόγησης.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Μετά τις εκλογές τι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μπορώ να µιλήσω; 
Σας παρακαλώ! Δεν έδωσα σε κανέναν τον λόγο. Καθίστε και

εσείς, κύριε Βεσυρόπουλε, και εσείς, κύριε Σκουρλέτη. Δεν γρά-
φεται τίποτα. Άδικα τα λέτε, κύριε Υφυπουργέ. Καθίστε. Απαντή-
σατε. Τελειώσαµε. Δεν χρειάζεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κ. Φωτεινή Μπακαδήµα, Βου-
λευτής Β’ Πειραιώς Ανεξάρτητη Βουλευτής, σύµφωνα µε το
άρθρο 16 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής των Ελλή-
νων µάς ενηµερώνει ότι προσχωρεί στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και ο ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία µάς ενηµερώνει ότι σύµφωνα µε το άρθρο 16
παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής η ανεξάρτητη Βου-
λευτής Β’ Πειραιά κ. Φωτεινή Μπακαδήµα προσχωρεί και εντάσ-
σεται στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζονται στα Πρακτικά οι προανα-

φερθείσες επιστολές οι οποίες έχουν ως εξής:
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(Να µπουν οι σελίδες 193,194)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς):Επίσης, γίνεται γνωστό
στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίαση όπου ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 2ο Γενικό Λύκειο Αλιβερίου Ευβοίας (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο και
καλά Χριστούγεννα.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας

Δηµοκρατίας, ο κ. Ιωάννης Βρούτσης, και να ετοιµάζεται ο κ. Δη-
µοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

Κύριε Βρούτση, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Από το έδρανο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως! Γιατί όχι;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζη-

τάµε σήµερα το τελευταίο νοµοσχέδιο της χρονιάς. Σωστά, κύριε
Σκουρλέτη. Και επιτρέψτε µου να σας πω, καθώς είναι το τελευ-
ταίο νοµοσχέδιο, να ευχηθώ προς όλες και όλους χρόνια πολλά,
καλά Χριστούγεννα, το 2023 να µας βρει ως χώρα πιο δυνατή,
να είναι καλοτάξιδο για την πατρίδα µας, για τους Έλληνες και
να είµαστε παραγωγικοί, χρήσιµοι και ωφέλιµοι ως Κοινοβούλιο.

Παρά τη φαινοµενική ένταση η οποία διαµορφώνεται στις το-
ποθετήσεις ένθεν και ένθεν, κύριε Πρόεδρε και κυρίως από την
Αντιπολίτευση, αυτό το τελευταίο νοµοσχέδιο, τουλάχιστον φαί-
νεται ότι έχει µια γενικότερη σύγκλιση, µία σύγκλιση η οποία τε-
λικά θα οδηγήσει σε µια συναινετική αποδοχή στο σύνολο του
νοµοσχεδίου και αυτό είναι θετικό. Γιατί είναι ένα νοµοσχέδιο το
οποίο στον πυρήνα του έχει αυτό το οποίο όλοι γνωρίζουµε ότι
είναι το υπέρτατο αγαθό. Είναι η υγεία. Ακόµη και οι δύο τροπο-
λογίες για τις οποίες υπάρχει διαφοροποίηση -καλοδεχούµενη,
και αυτό είναι στοιχείο της δηµοκρατίας- οι διαφοροποιήσεις που
άκουσα, έχουν να κάνουν περισσότερο µε το τυπικό ζήτηµα και
όχι µε την ουσία. Γιατί όσον αφορά την κάρτα αγορών δεν δια-
φωνεί κανείς επί της αρχής. Υπάρχει διαφωνία στο ύψος της φο-
ρολογίας, ποια χρονιά θα φορολογηθεί. Αυτό είναι µια τυπική
ένσταση στην οποία µπορεί να τοποθετείται ο ΣΥΡΙΖΑ µε αυτήν
την πλευρά, καλοδεχούµενη η διαφοροποίησή του, αλλά το πε-
ριεχόµενο που είναι η στήριξη των αδύναµων νοικοκυριών γίνεται
από όλους αποδεκτή. Άρα, η πολιτική µας που αφορά τη στήριξη
µέσα από αυτή την τροπολογία, αγκαλιάζεται και στηρίζεται από
όλους και είναι στα θετικά του Κοινοβουλίου.

Το δεύτερο έχει να κάνει µε το αεροδρόµιο του Καστελίου. Μια
ακόµα τροπολογία η οποία είναι πολύ σηµαντική όχι µόνο για την
Κρήτη, αλλά συνολικά για την πατρίδα µας και είναι συνολικά για
την πατρίδα µας, γιατί ξέρουµε όλοι ότι αυτό το αεροδρόµιο και
η κατασκευή του θα συµβάλει συνολικά στην ενδυνάµωση της
χώρας µας τουριστικά και οικονοµικά. Είναι ένα αεροδρόµιο το
οποίο είχε ανάγκη η Κρήτη, ανεξάρτητα αν η πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ
-γιατί θέλω να συζητάµε σε αυτό το επίπεδο- λέει ότι εκείνη το
ξεκίνησε. Γνωρίζετε ότι κοινοβουλευτικά τα πράγµατα προχω-
ράνε και συνεχίζονται διοικητικά. Εµείς, σήµερα διά µέσου της
Κυβέρνησης, το Υπουργείο Υποδοµών, έρχεται και επιταχύνει τις
διαδικασίες, τροποποιεί και βελτιώνει αυτό το αεροδρόµιο. Και
είναι θετικό ότι και αυτό ακόµα έχει την αποδοχή ευρύτερα του
Κοινοβουλίου. Άρα, και οι δύο κρίσιµες τροπολογίες στο τελευ-
ταίο νοµοσχέδιο γίνονται αποδεκτές.

Ας έλθουµε τώρα στο επίµαχο νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο
στο οποίο το Υπουργείο Υγείας, η Κυβέρνηση, έρχεται και προ-
σπαθεί να εκσυγχρονίσει, να δηµιουργήσει, να ενδυναµώσει έναν
κρίσιµο θεσµό. Για να µπούµε, όµως, στην ουσία του νοµοσχε-
δίου, ας απαντήσουµε πρώτα σε κάποια ερωτήµατα.

Ερώτηµα πρώτο: Υπάρχει ανάγκη σήµερα να υπάρχει παρέµ-
βαση, όπως το ονοµάζουµε, για ανακουφιστική φροντίδα σε
εκείνη την κατηγορία των συµπολιτών µας, οι οποίοι πάσχουν για
πολλά-πολλά χρόνια; Είναι αυτοί οι άνθρωποι, κύριε Πρόεδρε -
γνωρίζουµε όλοι, όλοι έχουµε κάποιον γνωστό- που πράγµατι
υποφέρουν λόγω µιας ειδικής ασθένειας και πράγµατι υπάρχει
ένα κενό όσον αφορά το θέµα της υγείας και της αντιµετώπισης
αυτής της κατηγορίας των ανθρώπων. Βεβαίως και υπάρχει.

Ερώτηµα δεύτερο: Υπάρχει σήµερα πληρότητα από πλευράς
της ελληνικής πολιτείας από το Υπουργείο Υγείας χρόνια τώρα
διά µέσου όλων των κυβερνήσεων; Ενώ όλοι θα θέλαν να το στή-
σουν αυτό  το θεσµικό πλαίσιο. Απάντηση: Ναι, υπάρχει. Ό,τι
υπάρχει σήµερα είναι κατακερµατισµένο αφ’ ενός, δηµιουργείται
ευκαιριακά και είναι και αποσπασµατικό. Άρα, η ανάγκη πλέον
για να δούµε αυτό το συγκεκριµένο θεσµικό πλαίσιο και τη δια-
µόρφωσή του, είναι αδήριτη.

Ερώτηµα τρίτο: Υπάρχει στην Ευρώπη; Βεβαίως και υπάρχει.
Ρώτησα τον Υπουργό Υγείας µε τα στοιχεία τα οποία διαθέτει και
µου είπε ότι είναι διαµορφωµένο τέτοιο πλαίσιο σε ολόκληρη την
Ευρωπαϊκή Ένωση και η χώρα µας έχει µείνει πίσω.

Ερώτηµα τέταρτο: Αφορά πολύ κόσµο; Εκατόν τριάντα πέντε
χιλιάδες συµπολίτες µας οι οποίοι σήµερα υποφέρουν, επιβαρύ-
νουν τις οικογένειές τους, το 1/3 αφορά κακοήθειες και τα άλλα
2/3 αφορούν µόνιµα πάσχοντες µε βαριές ασθένειες και επιβα-
ρύνονται και οι οικογένειές τους αλλά και οι άνθρωποι που δεν
µπορούν να βρουν ανακουφιστική φροντίδα. 

Άρα, τί ερχόµαστε σήµερα και κάνουµε; Σε αυτό το τελευταίο
νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Υγείας,
ο Υπουργός κ. Πλεύρης, έρχεται και παρεµβαίνει σε ένα κρίσιµο
ζήτηµα, το οποίο έπρεπε να το είχαµε αντιµετωπίσει πολλά χρό-
νια πριν και εδώ θα συµφωνήσουµε όλοι. Ένα κρίσιµο ζήτηµα το
οποίο αφορά τους συµπολίτες µας και στο οποίο υπήρχε πραγ-
µατικά κενό. Έρχεται η πολιτεία µε έναν οργανωµένο τρόπο,
ανοίγει µια οµπρέλα, διαµορφώνει το πλαίσιο, χτίζει πυλώνες
πάνω στους οποίους θα οικοδοµήσουµε αυτήν την ανακουφι-
στική φροντίδα που διαµορφώνεται µέσα από αυτήν την νοµο-
θετική πρωτοβουλία.

Διαβάζω µερικά στοιχεία, τα οποία είναι κρίσιµα για τη συζή-
τησή µας και για τους πολίτες που παρακολουθούν αυτή τη δη-
µόσια συζήτηση και είναι στοιχεία τα οποία λένε τα εξής: Στη
χώρα µας υπολογίζεται ότι περίπου εκατόν τριάντα πέντε χιλιά-
δες ασθενείς και οι οικογένειές τους χρειάζονται υπηρεσίες ανα-
κουφιστικής φροντίδας ετήσια. Ένα ποσοστό 37% των αναγκών
για ανακουφιστική φροντίδα στην Ελλάδα αφορά κακοήθεις νε-
οπλασίες και το υπόλοιπο 63% χρόνιες ασθένειες. Είναι στοιχεία
τα οποία υπάρχουν χρόνια τώρα.

Το 95% από αυτούς τους ασθενείς θα µπορούσαν να λαµβά-
νουν ανακουφιστική φροντίδα κατ’ οίκον. Περίπου το 3,5% των
ασθενών έχουν ανάγκη νοσηλείας σε δοµές και επιπλέον υπηρε-
σίες ανακουφιστικής φροντίδας χρειάζονται και τα παιδιά, τόσο
εξαιτίας προβληµάτων κατά τη νεανική ηλικία όσο και των συγ-
γενών ή χρόνιων σοβαρών παθήσεων.

Με βάση τα πιο πάνω στοιχεία, για την ουσιαστική αντιµετώ-
πιση των αναγκών των ανωτέρω ασθενειών θα απαιτηθούν ου-
σιαστικά πεντακόσιες κλίνες σε εξειδικευµένες δοµές, ενώ το
κύριο βάρος θα πρέπει να αποδοθεί στην ικανοποίηση των αναγ-
κών τους διά της παροχής κατ’ οίκον φροντίδας µε τη συγκρό-
τηση τριακοσίων διεπιστηµονικών οµάδων ανακουφιστικής
φροντίδας για την εξυπηρέτηση από κάθε µία από αυτές πενήντα
ασθενών ηµερησίως, τουτέστιν ένα σύνολο δεκαπέντε χιλιάδων
ασθενών ηµερησίως.

Αυτό είναι το πρόβληµα. Και ερχόµαστε σήµερα ως πολιτεία
διά µέσου της Κυβέρνησης, το Υπουργείο Υγείας, να αντιµετω-
πίσουµε αυτό το πρόβληµα όπου συµφωνούµε όλοι σε αυτήν την
Αίθουσα ότι υπάρχει. Δεν νοµίζω ότι είπε κανένας από τους οµι-
λητές εκ µέρους της Αντιπολίτευσης, Μείζονος, Ελάσσονος ή
από άλλα κόµµατα ότι δεν υπάρχει το πρόβληµα.

Εγώ, κύριε Υπουργέ, απευθυνόµενος σε εσάς, θέλω να πω
συγχαρητήρια που παίρνετε αυτήν την πρωτοβουλία αυτήν την
κρίσιµη χρονική στιγµή, την ώρα που κλείνει και η Βουλή και κλεί-
νουµε και ένα έτος κοινοβουλευτικής δράσης και νοµοθετικών
πρωτοβουλιών, ένα νοµοσχέδιο το οποίο σίγουρα, εγώ θα συµ-
φωνήσω µε την Αντιπολίτευση, δεν αντιµετωπίζει το πρόβληµα
100%, αλλά βάζει τους πυλώνες για να ξεκινήσουµε να το αντι-
µετωπίζουµε. Σίγουρα, όσοι σήµερα απ’ αυτούς τους εκατόν
τριάντα πέντε χιλιάδες συµπολίτες µας, µας ακούν και καταλα-
βαίνουν τι πάµε να κάνουµε και τι να επιχειρήσουµε, θα χαίρονται
ιδιαίτερα, καθώς και οι οικογένειές τους µαζί. Γι’ αυτό, λοιπόν,
νοµίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο µε το κλείσιµο αυτής της κοινο-
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βουλευτικής περιόδου, είναι πραγµατικά ένα νοµοσχέδιο το
οποίο φέρνει όλες τις πλευρές της Βουλής να συµφωνήσουν, να
το ψηφίσουν και αυτό είναι στα θετικά της κοινοβουλευτικής
πρακτικής και διαδικασίας.

Πριν κλείσω και παραδώσω το µικρόφωνο, θα ήθελα να κάνω
και µια ειδική αναφορά προς τον Υπουργό ως Βουλευτής Κυκλά-
δων, γνωρίζοντας τα θέµατα της υγείας όπου διαχρονικά υπάρχει
µια προσπάθεια, γιατί η νησιωτική Ελλάδα έχει τη γνωστή ιδιαιτε-
ρότητα της εδαφικής ασυνέχειας και όλες οι κυβερνήσεις -πρέπει
να το παραδεχθώ, θυµάµαι κυβέρνηση Καραµανλή, κυβέρνηση
Παπανδρέου, συγκυβέρνηση Σαµαρά, κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ- προ-
σπαθούσαν µε νοµοθετικές πρωτοβουλίες να καλύπτουν συνεχώς
το έλλειµµα γιατρών στα νησιά µας, µε διάφορα κίνητρα τα οποία
δίνονται. Δυστυχώς, η πραγµατικότητα λέει ότι όσα κίνητρα και να
δίνονται, πάντα δηµιουργούνται νέα προβλήµατα. Τώρα, έχουµε
το νέο πρόβληµα της κατοικίας στα νησιά τα οποία είναι µεγάλης
τουριστικής εντάσεως. 

Είναι προβλήµατα τα οποία δηµιουργούνται µε το πέρασµα
του καιρού, αλλά για τη Σαντορίνη, κύριε Υπουργέ, θέλω να σας
πω τη δική µου θέση που είναι διαχρονικά διατυπωµένη και είναι
η εξής: Θα πρέπει το Νοσοκοµείο της Σαντορίνης το οποίο πραγ-
µατικά είναι ένα εµβληµατικό νοσοκοµείο σε ένα νησί το οποίο
είναι η τουριστική αιχµή της πατρίδας µας -το εµβληµατικό νησί
της Σαντορίνης και το οποίο ωφελεί πραγµατικά τους Σαντορινι-
ούς- να έλθει στη δευτεροβάθµια υγεία. Να ενταχθεί αρµονικά
µέσα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Ο ρόλος για τον οποίο δηµιουργήθηκε η ονοµαζόµενη ΑΕΜΥ
που υπήρξε πραγµατικά µια αιτιολογική βάση στη βάση ότι θα
έπρεπε να φτιάξουµε ένα νοσοκοµείο το οποίο έπρεπε να κινηθεί
µε µεγάλη ταχύτητα, για να λειτουργήσει πολύ γρήγορα και να
προσφέρει πολύ γρήγορες υπηρεσίες, νοµίζω ότι πλέον εκλεί-
πει.

Εκτιµώ, πιστεύω και εύχοµαι να ξαναδείτε το θέµα του Νοσο-
κοµείου της Σαντορίνης, γιατί η ένταξή του µέσα στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας νοµίζω ότι θα επιφέρει πολύ περισσότερα θετικά
και για το νοσοκοµείο και για τους γιατρούς και για τους νοσο-
κόµους και για τη Σαντορίνη!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Βρούτση.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κ.
Κωνσταντίνος Σκρέκας, για ένα λεπτό για την τροπολογία
1540/239.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Έχει ενσωµατωθεί στο νοµοσχέδιο µε τα άρθρα 80 έως και 88.
Το άρθρο 80 λοιπόν, αναφέρεται στη δυνατότητα που δίνουµε
να συγκεκριµενοποιηθούν τα αναγκαία δικαιολογητικά για την
έγκριση ρυµοτοµικού σχεδίου εφαρµογής στο Μάτι. Αυτή τη
στιγµή τι συµβαίνει εκεί; Έχει ολοκληρωθεί το πολεοδοµικό,
έχουν οριστεί ποια είναι τα οικοδοµικά τετράγωνα. Θα πρέπει
τώρα όλοι οι ιδιοκτήτες της γης να έρθουν, επειδή δεν είχε ολο-
κληρωθεί το Κτηµατολόγιο, και να δηλώσουν τη γη που κατέ-
χουν. Και για αυτό χρειάζεται να συλλέξουν µια σειρά από
δικαιολογητικά.

Αντί να το κάνει λοιπόν ο ιδιοκτήτης του ακινήτου µόνος του
πηγαίνοντας σε µία-µία όλες τις υπηρεσίες, δίνουµε τη δυνατό-
τητα ό,τι έχει συγκεντρώσει το Κτηµατολόγιο να αναρτηθεί, να
δηµοσιευθεί, να κοινοποιηθεί δηλαδή και έτσι να µπορέσει να δει
τι λείπει, ώστε ο ιδιώτης να µπορέσει να συλλέξει την πληροφο-
ρία που λείπει και να την καταθέσει και να µην ταλαιπωρείται. 

Το άρθρο 81 επίσης είναι τεχνικής φύσεως. Προσδιορίζουµε
µε ακρίβεια ποια είναι τα αρµόδια όργανα για τη θεώρηση των
µελετών. Επίσης αναφέρεται στο Μάτι.

Στο άρθρο 82 δίνουµε τη δυνατότητα και κατανέµουµε, απο-
κεντρώνουµε ουσιαστικά αρµοδιότητες που σήµερα έχει η κεν-
τρική διοίκηση σε κατά τόπους δασικές υπηρεσίες και δίνεται η
δυνατότητα στις κατά τόπους δασικές υπηρεσίες να αναθέτουν
την εκτέλεση συγκεκριµένων έργων, όπως είναι έργα δασικής
οδοποιίας, προστασίας και αποκατάστασης δασών και άλλων,

ώστε τελικά να γίνει µια κατανοµή, να υπάρχει µια πολύ πιο γρή-
γορη ανάθεση µελετών ή έργων στην περιφέρεια. Όλα αυτά
αυτή τη στιγµή είναι συγκεντρωµένα στο κέντρο. Υπάρχει µεγάλη
καθυστέρηση. 

Αποκεντρώνουµε και δίνουµε τη δυνατότητα, λοιπόν, στις απο-
κεντρωµένες πια δασικές υπηρεσίες να µπορούν κι αυτές ως
αναθέτουσες αρχές να προχωρούν σε αναθέσεις τέτοιων έργων
και έτσι να πολλαπλασιάσουµε πολύ την αποτελεσµατικότητα και
την υλοποίηση των έργων. 

Τώρα το άρθρο 83 αφορά τη µέθοδο υπολογισµού της µέσης
τιµής φυσικού αερίου µε την οποία αποζηµιώνονται οι µονάδες
συµπαραγωγής που µπορεί να είναι για παράδειγµα ένα αγρο-
τικό θερµοκήπιο, το οποίο έχει δίπλα µία µονάδα συµπαραγωγής
που χρησιµοποιεί φυσικό αέριο για την παραγωγή ηλεκτρικής
ενέργειας η οποία ταυτόχρονα παράγει και θερµότητα την οποία
αξιοποιεί το θερµοκήπιο ή µια βιοµηχανική µονάδα. Εδώ υπάρχει
µία αµοιβή βάσει της τιµής του φυσικού αερίου.

Πώς υπολογίζεται µέχρι σήµερα η τιµή του φυσικού αερίου;
Μέσα από µία διαδικασία που η κεντρική διοίκηση συλλέγει πλη-
ροφορίες από την αγορά ετεροχρονισµένα µετά από δυο, τρεις
µήνες, ποσότητες και άξιες από τους προµηθευτές που παρέ-
χουν το φυσικό αέριο. Βγάζει έτσι µία µέση τιµή. Αυτό το πράγµα
µε την χρονοκαθυστέρηση που έχει, δηµιουργεί τεράστιο πρό-
βληµα, γιατί έχουµε τεράστιες µεταβολές στις τιµές του φυσικού
αερίου πια. Οπότε το να διαπιστωθεί η τιµή δύο και τρεις µήνες
ετεροχρονισµένα ώστε να αµειφθούν αυτές οι µονάδες συµπα-
ραγωγής, προκαλεί τεράστια οικονοµικά προβλήµατα. Και ερχό-
µαστε και λέµε ότι η τιµή του φυσικού αερίου είναι όπως
προσδιορίζεται στα διεθνή χρηµατιστήρια και συγκεκριµένα στο
χρηµατιστήριο της Ολλανδίας, το TTF. Λαµβάνουµε λοιπόν από
τον δείκτη TTF τη διαφορά και µε αυτό τον τρόπο θα µπορούν
να αµείβονται. 

Να θυµίσω κιόλας ότι προχθές πετύχαµε µια –θεωρώ- µεγάλη,
µια τεράστια επιτυχία σε επίπεδο Ευρώπης, αφού καταφέραµε
σε συνεργασία µε πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες επιτέλους
να βάλουµε ένα πλαφόν στην τιµή του φυσικού αερίου στο χρη-
µατιστήριο TTF. Και µε αυτό τον τρόπο σε µελλοντικό χρόνο να
µπορέσουµε να µειώσουµε τις τιµές φυσικού αερίου. 

Από εκεί και πέρα το άρθρο 84 αφορά µια δυνατότητα που δί-
νουµε. Μεταφέρουµε τα έσοδα από το πράσινο τέλος, το οποίο
έχει επιβληθεί στο πετρέλαιο κίνησης, στον ΕΛΑΠΕ στον ειδικό
λογαριασµό που καλύπτει την αµοιβή δηλαδή των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας. Και ουσιαστικά εµµέσως τελικά έχουµε και πε-
ρισσότερο δηµοσιονοµικό χώρο για να µεταφέρουµε χρήµατα
στο Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης και να επιστρέψουµε πίσω
αυτά τα χρήµατα στους λογαριασµούς του ρεύµατος, όπως κά-
νουµε κάθε µήνα. 

Επίσης στο άρθρο 85 δίνουµε τη δυνατότητα σε µεγάλες του-
ριστικές επιχειρήσεις µε µία παράταση τεσσάρων, πέντε µηνών
να ξεκινήσουν και να ολοκληρώσουν τους περιβαλλοντικούς
ελέγχους που πρέπει να εκπονήσουν από 1η Απριλίου του 2023. 

Το άρθρο 86 επίσης περιλαµβάνει παρατάσεις ουσιαστικά σε
πολεοδοµικές υποχρεώσεις που έχουµε λόγω της κατάστασης
και λόγω όλου του προηγούµενου διαστήµατος που είχαµε και
το πρόβληµα του κορωνοϊού. Δίνουµε λοιπόν παρατάσεις για να
µπορέσουν να ολοκληρώσουν τις εργασίες. 

Στο άρθρο 87 έχουµε µια τεχνική επίσης διάταξη που επεκτεί-
νει το πλαφόν που έχουµε βάλει στις αµοιβές των εταιρειών ηλε-
κτροπαραγωγής. Επεκτείνουµε αυτό το πλαφόν µέσα στην
ενδοηµερήσια αγορά και σε µια αγορά η οποία µέχρι τώρα δεν
είχε περιοριστεί µε πλαφόν. Δηλαδή επεκτείνουµε ουσιαστικά το
πλαφόν που έχουµε βάλει για την αποζηµίωση των µονάδων ηλε-
κτροπαραγωγής και των εταιρειών ηλεκτροπαραγωγής, ώστε να
έχουµε περισσότερα έσοδα και να τα επιστρέφουµε στους πολί-
τες µέσα από τους λογαριασµούς ρεύµατος. 

Επίσης το άρθρο 88 είναι µία µεταβατική διάταξη. Όπως ξέ-
ρετε, καταργείται η κατά παρέκκλιση δόµηση σε εκτός σχεδίου
περιοχές όπως έχουµε πει. Εκείνο το οποίο όµως κάνουµε είναι
να δίνουµε τη δυνατότητα στις ΥΔΟΜ -επειδή οι ΥΔΟΜ µπορεί
να µην είχαν προλάβει- να απαντήσουν σε όσους µέχρι τις 9 Δε-
κεµβρίου είχαν καταθέσει αίτηση για να πάρουν όρους δόµησης
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ή είχαν καταθέσει αίτηση για πολεοδοµική άδεια. Εφόσον, λοι-
πόν, µέχρι τις 9 έχει παρέλθει επί της ουσίας η ηµεροµηνία, όσοι
έχουν καταθέσει -επαναλαµβάνω- αίτηση για όρους δόµησης ή
για άδεια ανέγερσης, για πολεοδοµική άδεια, δίνουµε τη δυνα-
τότητα στις ΥΔΟΜ να προχωρήσουν στις εγκρίσεις το επόµενο
χρονικό διάστηµα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.

Καλά Χριστούγεννα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο για την τροπο-

λογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Για την τροπολογία να

µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Πρέπει και εγώ να τη-
ρήσω τον Κανονισµό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κοιτάξτε, κλείνει η δια-

δικασία. Δεν είναι ότι δεν έχουµε χρόνο, ούτε πιεζόµαστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν είπα για χρόνο.

Εγώ είπα ότι σύµφωνα µε τον Κανονισµό εσείς έχετε δικαίωµα
να µιλήσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Έχετε δίκιο. Ο Κανονισµός λέει αυτό
που περιγράφετε. Αλλά από τη στιγµή που και ο Υπουργός δέ-
χεται δύο συνάδελφοι να ρωτήσουν κάτι εξειδικευµένο, δεν νο-
µίζω ότι µπορεί να µπλοκάρει τη διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και οι δύο συνάδελφοί
µου είναι πολύ συµπαθείς, αλλά τι να κάνουµε τώρα; Ο Κανονι-
σµός λέει άλλα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ να σας

ακούσω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκιο. Αλλά το νο-

µοσχέδιο αυτό είναι διαµορφωµένο κατά τέτοιο τρόπο που φέρει
πολλά θέµατα και η διαδικασία πρέπει να είναι λίγο πιο χαλαρή.
Είναι το λεγόµενο ερανικό που περιλαµβάνει τα πάντα. Άρα πρέ-
πει να µιλούµε για τα πάντα. Δεν είναι ένα νοµοσχέδιο όπως συ-
νήθως γίνεται.

Κύριε Υπουργέ, διευκρινίσατε στο άρθρο 88 τώρα -δεν φαινό-
ταν καλά εδώ πέρα γιατί επαναλάβατε την διατύπωση του νόµου-
ποιους αφορά. Τώρα εσείς λέτε ότι αφορά αυτούς που πρόλα-
βαν να κάνουν αίτηση και κατέθεσαν χαρτιά µέχρι τις 9 Δεκεµ-
βρίου. Αυτοί έχουν δικαίωµα να ζητήσουν να συµπληρώσουν τον
φάκελο…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας):

Είναι για αυτούς οι οποίοι έχουν υποβάλει αίτηση για έκδοση
προέγκρισης οικοδοµικής άδειας, εφόσον βεβαίως αυτή έχει την
πληρότητα ως προς τα υποβαλλόµενα δικαιολογητικά και τις µε-
λέτες όπως καθορίζεται από τον νόµο. Άρα αν είναι σωστός ο
φάκελος, θα απαντήσει η υπηρεσία µέχρι τον 9ο του 2023. Αν ο
φάκελος είναι ελλιπής δεν έχει κανένα δικαίωµα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Άρα η διευκόλυνση γίνεται για την υπη-
ρεσία. Δεν γίνεται για τους πολίτες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ναι σωστά, γίνεται για την υπηρεσία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Εν πάση περιπτώσει, µήπως πρέπει να
σκεφτούµε και αυτόν τον κόσµο που βρέθηκε παγιδευµένος
µέσα σε αυτά τα δύο χρόνια που δεν έβρισκε µηχανικό να πάει
να καταθέσει φάκελο, που οι υπηρεσίες δεν απαντούσαν και που
πρέπει, εν πάση περιπτώσει, να τους δώσουµε µια ανάσα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Μπράβο, σωστό είναι αυτό! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Η πρόταση η δική µας είναι το εννεάµηνο

που δίνετε να είναι εννεάµηνο ουσίας, να µπορεί ο καθένας να
υποβάλλει φάκελο. Γιατί απαξιώνουµε τις περιουσίες του κό-
σµου; Τι µας φταίνε δηλαδή; Τι κερδίζουµε δεν καταλαβαίνω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δεν απαξιώνουµε καµµία περιουσία, κύριε συνά-
δελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Τι κάνουµε τώρα; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Μιλάµε για εκτός σχεδίου δόµηση…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Και µετά;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Για παρεκκλίσεις. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Πρώτη φορά το ακούµε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Για να ολοκληρώσουµε, γιατί το πρόβληµα δεν το
έχετε µόνο εσείς, το έχουν όλοι οι Βουλευτές…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Μα για όλους µιλώ. Αν θέλετε, σε εµάς
στην Αττική, υπάρχει µόνο στη βόρεια Αττική. Οι υπόλοιποι,
επειδή υπάρχουν ΖΟΕ, δεν έχουν πρόβληµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Διάλογος δεν γίνεται έτσι όµως. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ναι, δεν γίνεται. Αφήστε µε να τα πω κι
εγώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ολοκληρώστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Σε εµάς στην Αττική υπάρχει µόνο στη
βόρεια Αττική. Στις άλλες περιοχές υπάρχουν ΖΟΕ και είναι ρυθ-
µισµένο. Τότε που ψηφιζόταν ο νόµος, το Υπουργείο δεσµεύ-
τηκε, η τότε ηγεσία, ότι στα δύο χρόνια θα έχει φέρει τα τοπικά
πολεοδοµικά. Τα τοπικά πολεοδοµικά δεν ήρθαν. Η πολιτεία, λοι-
πόν, δεν οφείλει καµµία συγγνώµη στους πολίτες, προχωράει και
λέει «η απαγόρευση απαγόρευση!». 

Σήµερα ξέρετε τι κάνουµε µε αυτό; Απαγορεύουµε τη δόµηση
χωρίς να φέρνουµε κάτι άλλο. Αυτό δεν έχει ξαναγίνει. Φέρτε τα
τοπικά πολεοδοµικά. Γιατί εννιά µήνες να µην είναι εννιά µήνες
ουσίας; Και γιατί να µη συνδεθεί, λέω εγώ και το λέω εδώ και δύο
χρόνια, µε τα τοπικά πολεοδοµικά; Αυτή είναι η ουσία, αυτή είναι
η παρέµβαση. Γιατί επιµένετε σε αυτό; Εγώ δεν µπορώ να το κα-
ταλάβω γιατί επιµένετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Βλάχο, ευχαρι-
στούµε πολύ.

Ο κ. Μαντάς έχει τον λόγο, για να απαντήσει ο Υπουργός.
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κοιτάξτε, δεν µπορεί µια

ασυνέπεια του κράτους να την πληρώνουν οι πολίτες. Όλοι θέ-
λουµε να µπει ένας κανόνας στην εκτός σχεδίου δόµησης, να
συµφωνήσουµε όλοι σε αυτό. 

Όταν έχετε σε εξέλιξη την υλοποίηση των τοπικών πολεοδο-
µικών σχεδίων σε όλη τη χώρα και έχετε εξασφαλίσει και τους
πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης για να τα υλοποιήσετε και
αυτά καθυστερούν για άλλους λόγους, είτε γραφειοκρατικούς,
είτε το ΤΕΕ, είτε οτιδήποτε, για ποιον λόγο δεν δίνουµε τη δυνα-
τότητα στους πολίτες για την κατά παρέκκλιση δόµηση, µέχρι
την ολοκλήρωση των τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων να µπορεί
να ισχύει το ισχύον πλαίσιο; Όταν δεν είµαστε εµείς συνεπείς,
λοιπόν, στο να έχουµε υλοποιήσει γρήγορα τους όρους και το
νοµοθετικό πλαίσιο, στερούµε τη δυνατότητα από τους πολίτες
και απαξιώνουµε τις περιουσίες τους; Έχουµε σοβαρό πρό-
βληµα. Δύο χρόνια COVID, ένα χρόνο ενεργειακής κρίσης και
µέσα σε αυτό το δύσκολο οικονοµικό πλαίσιο λέγαµε στους πο-
λίτες «πηγαίνετε µέχρι τις 9 Δεκέµβρη να υποβάλετε τις οικοδο-
µικές άδειες για να χτίσετε, αλλιώς θα χάσετε τα οικόπεδά σας».
Αυτό υλοποιούµε τώρα. 

Σας παρακαλούµε, έστω και την τελευταία στιγµή, φέρτε µια
λύση η οποία θα είναι ευνοϊκή και για τους πολίτες και για τις
υπηρεσίες βεβαίως σε ένα πλαίσιο µέχρι την ολοκλήρωση των
τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Μαντά. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αποστόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ο κύριος Υπουργός εσκεµµένα

ανέφερε τη µία πλευρά της παρέµβασης στο άρθρο 88, η οποία
αφορά την κατά παρέκκλιση δόµηση. Βεβαίως, έτσι όπως έρχε-
ται, αφορά ένα δικαίωµα και βεβαίως πρέπει να αντιµετωπιστεί,
αλλά κάποια στιγµή πρέπει να τελειώνουν οι παρεκκλίσεις. 

Το πρόβληµα όµως που υπάρχει είναι µε την άλλη παρέµβαση
στον 4685/2020, όπου χρησιµοποιώντας ως πρόσχηµα το προ-
ηγούµενο, εισάγει τις οικιστικές πυκνώσεις, κάτι το οποίο έχει
απορριφθεί επανειληµµένως από το Συµβούλιο της Επικρατείας
και οπωσδήποτε στην οµιλία µου θα µπω σε λεπτοµέρειες. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

µπορούσα να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως. Είστε ο

µόνος που είστε µέσα στον Κανονισµό! Σε εσάς θα αρνηθώ;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Γι’ αυτό το λέω, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-

οδευτική Συµµαχία έχει κατατεθεί επ’ αυτού µια τροπολογία και
θα ήθελα, µια και έχετε τον λόγο, να µας πείτε αν την κάνετε απο-
δεκτή. Διότι θεωρώ ότι αυτός ο διάλογος ενδεχοµένως να είχε
παραληφθεί, εν πάση περιπτώσει, να είχαν ικανοποιηθεί διάφορα
ζητήµατα, διότι το βασικό είναι ότι η δόµηση πρέπει να είναι άρ-
ρηκτα συνδεδεµένη µε τον πολεοδοµικό σχεδιασµό. 

Άρα, λοιπόν, υπήρχε µια τέτοια περίοδος. Δεν ξέρω τι κάνατε.
Ας µας πείτε και εσείς ως κυβερνητική αρχή τι έγινε όλο το προ-
ηγούµενο διάστηµα και πώς αυτήν τη στιγµή σκοπεύουµε να αν-
τιµετωπίσουµε το ζήτηµα. Άρα πείτε µας και επί της
συγκεκριµένης τροπολογίας τι γίνεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, όσο πιο σύντοµα µπορείτε, σας παρα-

καλώ, γιατί έχουµε καθυστερήσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Πολύ σύντοµα.
Θέλω να ενηµερώσω και να θυµίσω στους αξιότιµους Βουλευ-

τές ότι η κατά παρέκκλιση δόµηση, κύριοι συνάδελφοι, καταρ-
γήθηκε µε τον ν.4759/2020. Άρα, έχετε ψηφίσει αυτόν τον νόµο
το 2020, όπου καταργείται η κατά παρέκκλιση δόµηση σε εκτός
σχεδίου περιοχές. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Είχατε δεσµευθεί σε δύο χρόνια να φέ-
ρετε τοπικά πολεοδοµικά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Για ποιον λόγο έγινε αυτό; Έγινε επειδή θέλουµε να
απαξιώσουµε τη γη των ανθρώπων, που πολλοί από εσάς και από
εµάς και συγγενείς µας µπορεί να έχουν; Όχι βέβαια. Γιατί, αντί-
θετα, θέλουµε να τακτοποιήσουµε και να αναβαθµίσουµε τελικά
την αξία της γης που έχουν οι Έλληνες πολίτες. Πώς θα το κά-
νουµε αυτό; Αν τακτοποιήσουµε τον χώρο, αν τελικά δεν χτίζει,
δεν φτιάχνει ό,τι θέλει όποιος θέλει όπου θέλει χωρίς να δίνει λο-
γαριασµό σε κανέναν. Και τι ερχόµαστε και κάνουµε; Έχουµε
προχωρήσει…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Βλάχο, σας πα-

ρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ακούστε, σας παρακαλώ. Δεν θέλετε να ακούσετε;
Από το 2020 µέχρι το 2022 -µπαίνουµε στο 2023- δώσαµε τη

δυνατότητα δύο χρόνια να καταθέσουν είτε ένα αίτηµα για προ-
έγκριση άδειας είτε µία απλή αίτηση. Μια απλή αίτηση -που την
είχαµε και τους τελευταίους µήνες και το είχαµε πει- για όρους
δόµησης, τίποτε άλλο. Και µάλιστα δώσαµε τη δυνατότητα µε
ένα απλό τοπογραφικό, µε µία απλή υποβολή να λάβει ο ενδια-
φερόµενος όρους δόµησης και να έχει µετά όλο το χρονικό διά-
στηµα µπροστά του να το αξιοποιήσει. Δεν είναι ότι ερχόµαστε
τώρα και καταργούµε την κατά παρέκκλιση δόµηση σε εκτός
σχεδίου περιοχές. 

Έχουµε δώσει τη δυνατότητα, επαναλαµβάνω, όποιοι έχουν
στην ιδιοκτησία τους τέτοια ακίνητα που µπορούν να χτίσουν µε
ένα στρέµµα µόνο εκτός σχεδίου, µε επτακόσια πενήντα µέτρα,
µε δύο στρέµµατα, ενώ η εκτός σχεδίου προβλέπει στην εν λόγω
περιοχή για παράδειγµα τέσσερα ή και παραπάνω σε άλλες πε-
ριοχές, δώσαµε τη δυνατότητα µε µια απλή αίτηση, να λάβει τους
όρους δόµησης –αυτή τη δυνατότητα δίνουµε τώρα- και µετά,
δηλαδή, µέχρι του χρόνου τον ένατο µήνα, τον Σεπτέµβριο δη-
λαδή, να µπορεί να αξιοποιήσει την περιουσία του.

Λέτε εσείς ότι αυτό δεν είναι καλό; Είναι καλό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Από εκεί και πέρα, για να το ολοκληρώσω, έχουµε
προχωρήσει, αφού δώσαµε τη δυνατότητα σε όλους να το κά-
νουν αυτό µε ένα απλό αίτηµα και ελάχιστο κόστος, αν υπάρχει

και κόστος. Γι’ αυτό λέω ότι κάνουν µία αίτηση και περιµένουν η
αίτηση να απαντηθεί από την υπηρεσία. Γι’ αυτό δώσαµε τη δυ-
νατότητα, αυτό το χρονικό διάστηµα, την ευελιξία στην υπηρεσία
να απαντήσει ετεροχρονισµένα, µετά την παρέλευση της ηµερο-
µηνίας που ήταν η 9η Δεκεµβρίου του 2022. Πάµε ένατο του
2023. 

Τώρα, τακτοποιούµε την Ελλάδα. Έχουµε προχωρήσει. Εκπο-
νούνται τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια, οπότε πια τακτοποιείται
ο χώρος.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Έχει τελειώσει ένα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Για την τροπολογία αν

την κάνετε δεκτή, κύριε Υπουργέ;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν είµαι εγώ ο Υπουργός που κάνει δεκτές τις τρο-
πολογίες, είναι άλλος ο Υπουργός.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Συνεννοηθείτε και
πείτε µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία.
Τον λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµο-

κρατία και να ετοιµάζεται η κ. Βρυζίδου από τη Νέα Δηµοκρατία.
Θα βάλω άλλους δύο και στη συνέχεια θα δώσω τον λόγο σε Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο.

Ορίστε, κύριε Δηµοσχάκη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παρούσα νοµοθετική πρωτο-

βουλία διέπεται από πνεύµα κοινωνικής ευαισθησίας και κοινω-
νικής δικαιοσύνης, γιατί έρχεται να καλύψει θεσµικά και
νοµοθετικά ένα χρόνιο κενό της χώρας µας στον τοµέα της
υγείας που αφορά τον τοµέα της ανακουφιστικής φροντίδας. Δυ-
στυχώς, αποτελούµε τη µόνη ευρωπαϊκή χώρα που δεν υπάρχει
µέριµνα για την φροντίδα, µε την οποία αυτήν τη στιγµή ασχο-
λείται µε το παρόν σχέδιο νόµου. 

Με µία σειρά σηµαντικών διατάξεων τίθεται το πλαίσιο, βάσει
του οποίου θα καταρτιστεί και ένα εθνικό σχέδιο δράσης της
ανακουφιστικής φροντίδας, προβλέποντας συνάµα τη σύσταση
Εθνικού Μητρώου Ασθενών Ανακουφιστικής Φροντίδας Υγείας,
προκειµένου να καλυφθούν οι ανάγκες των εκατόν τριάντα πέντε
χιλιάδων περίπου ασθενών µε τις οικογένειές τους, παρέχοντας
σε αυτούς τις αναγκαίες ποιοτικές υπηρεσίες ανακουφιστικής
φροντίδας ετησίως, συνδυαστικά µε τις υφιστάµενες δοµές του
ΕΣΥ και την πρόβλεψη δηµιουργίας νέων δοµών ανακουφιστικής
φροντίδας ως αυτόνοµων µονάδων υγείας, µε σκοπό την ολο-
κληρωµένη και εξειδικευµένη παροχή αυτής της φροντίδας από
διεπιστηµονική οµάδα, ενταγµένες είτε σε νοσοκοµεία είτε ως
υπηρεσίες ανεξάρτητων οργανισµών, διασφαλίζοντας κατ’ αυτόν
τον τρόπο την αυτονοµία και την αξιοπρέπεια των χρονίως πα-
σχόντων, αλλά και τη βελτίωση του κόστους νοσηλείας τους, αν-
ταποκρινόµενες ταυτόχρονα στις ανάγκες των ίδιων των
ασθενών αλλά και των οικογενειών τους. 

Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση αγκάλιασε µε φροντίδα τις
δοµές υγείας του Νοµού Έβρου µέσα στην εξαιρετικά δυσµενή
συνθήκη της πανδηµίας. Η αυτοτέλεια του Νοσοκοµείου Διδυ-
µοτείχου και ο χαρακτηρισµός του σε «άγονου τύπου Α» συνετέ-
λεσαν στην ουσιαστική αυτονοµία και στην αναβάθµισή του. 

Ωστόσο, το σχετικό προεδρικό διάταγµα, που προβλέπει κίνη-
τρα σε γιατρούς και υγειονοµικούς όλων των κατηγοριών που
υπηρετούν σε νοσοκοµεία µε το χαρακτηρισµό «άγονα τύπου Α»,
έχει ολοκληρώσει τον κύκλο του και κρίνεται σκόπιµο όπως επι-
καιροποιηθεί, ώστε να βελτιωθούν οι παρεχόµενες διευκολύνσεις
σε όλο το στελεχιακό δυναµικό των εν λόγω νοσοκοµείων, πα-
ρακινώντας έτσι και ευαισθητοποιώντας µεγαλύτερο αριθµό ια-
τρικού προσωπικού και λοιπού υγειονοµικού προσωπικού,
προκειµένου να εγκατασταθεί και να εργαστεί σε αυτά τα νοσο-
κοµεία, όπως είναι, για παράδειγµα, το Νοσοκοµείο Διδυµοτεί-
χου. 

Με αυτή τη διαδικασία είµαστε αισιόδοξοι ότι θα γίνει περαι-
τέρω διεύρυνση και αύξηση του αριθµού των ειδικοτήτων από
δεκαπέντε σε τριάντα, διπλασιάζοντας τα κρεβάτια για τους νε-
φροπαθείς από δέκα σε δεκαπέντε. Το δε σύνολο των κρεβατιών
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του νοσοκοµείου θα πρέπει να φτάσουν στα εκατόν ογδόντα από
εκατόν είκοσι που είναι σήµερα. 

Πρόκειται για ένα συλλογικό αίτηµα τόσο του υγειονοµικού
προσωπικού όσο και των παραγόντων του νοσοκοµείου, όπως
σας έχω ενηµερώσει κατ’ επανάληψη και µάλιστα ιδιαίτερα της
τοπικής κοινωνίας, η οποία πραγµατικά πιστεύει ότι µπορεί να
εξασφαλίσει τον αυτοσεβασµό της και την αυτοπροστασία της
µέσα από τον εκσυγχρονισµό του νοσοκοµείου µας. 

Άλλωστε, το νοσοκοµείο αυτό βρίσκεται σε αλληλένδετη
σχέση µε την τοπική νοσηλευτική, γιατί πρόκειται για δύο ιδρύ-
µατα τα οποία είναι ταυτισµένα και συνυφασµένα, αποτελώντας
ένα σπουδαίο εκπαιδευτικό πεδίο για τους σπουδαστές, αλλά και
ένα ισχυρό οχυρό για την ακριτική περιοχή. Μαζί δε µε τα Κέντρα
Υγείας Δικαίων, Ορεστιάδας, Σουφλίου και µε το Στρατιωτικό Νο-
σοκοµείο, το γνωστό ΚΙΧΝΕ της 16ης Μηχανοκίνητης Μεραρχίας
Πεζικού, εξυπηρετούν τους κατοίκους και τα στελέχη του στρα-
τεύµατος στον κεντρικό και βόρειο Έβρο. 

Επίσης, στελεχιακής αναβάθµισης χρήζουν και τα περιφερει-
ακά ιατρεία στην περιοχή του νοµού, εξυπηρετώντας τους κα-
τοίκους των χωριών και οικισµών, πολλοί εκ των οποίων είναι
κυρίως µεγάλης ηλικίας, οι οποίοι λόγω χιλιοµετρικής απόστα-
σης, διότι είναι ένας νόµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απέ-
ραντος και ο µεγαλύτερος στη χώρα, δεν µπορούν να µεταβούν
στα κέντρα υγείας και στα νοσοκοµεία του νοµού. 

Χαρακτηριστικά πρέπει να πούµε ότι τα περιφερειακά ιατρεία
που βρίσκονται στις δηµοτικές κοινότητες των πέντε δήµων του
νοµού εξυπηρετούν περίπου διακόσια δεκαπέντε πανέβρια χωριά
και τα οποία στελεχώνονται κυρίως από γενικούς και αγροτικούς
ιατρούς, οι οποίοι προσφέρουν χρήσιµες υγειονοµικές υπηρε-
σίες στον τοπικό πληθυσµό, κυρίως εκεί όπου υπάρχει µεγάλη
απόσταση τόσο από το Νοσοκοµείο Διδυµοτείχου που καλύπτει
τον βόρειο Έβρο όσο και αντίστοιχα από το Πανεπιστηµιακό Νο-
σοκοµείο της Αλεξανδρούπολης που καλύπτει, µε εδαφική αρ-
µοδιότητα, το νότιο Έβρο. 

Κύριε Υπουργέ, εκφράζω την ικανοποίησή µου που το Υπουρ-
γείο Υγείας υπό την ηγεσία σας προτίθεται να αξιοποιήσει πό-
ρους του Ταµείου Ανάκαµψης µε σκοπό την ενίσχυση και την
ανακαίνιση των δοµών υγείας. Είναι σηµαντικό προς την κατεύ-
θυνση αυτή να ληφθούν υπ’ όψιν τα ιδιαίτερα πληθυσµιακά, γε-
ωγραφικά και γεωλογικά χαρακτηριστικά της περιοχής που
διέπουν κυρίως τις νησιωτικές και ακριτικές περιοχές, όπως
αυτές που λειτουργούν στον Νοµό Έβρου. Φυσικά απαιτείται
στοργή, αλλά πάνω απ’ όλα πολιτική απόφαση.

Το Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο Αλεξανδρούπολης, το
οποίο παρέχει υψηλό επίπεδο ιατρικής περίθαλψης και το οποίο
βρίσκεται στην πρώτη γραµµή άµυνας έναντι του κορωνοϊού
καθώς αποτελεί νοσοκοµείο αναφοράς σε όλη την Ανατολική
Μακεδονία και Θράκη, χρήζει κτηριακής αναβάθµισης και ενίσχυ-
σης των υφιστάµενων κλινικών σε ό,τι αφορά το στελεχιακό δυ-
ναµικό κάθε κατηγορίας και µορφής µε έµφαση αυτό της πρώτης
γραµµής, όπως και όλες οι κλινικές και κυρίως η χειρουργική και
η παιδιατρική. Καθώς ο χρόνος και οι ευθύνες είναι αυξηµένες,
έχουν αφήσει εµφανή σηµάδια φθοράς στις υπάρχουσες δοµές
και στον τεχνικό εξοπλισµό. Είναι αναγκαίες, συνεπώς. Και κρί-
νεται απαραίτητη η περαιτέρω στελεχιακή ενίσχυση και του
ΕΚΑΒ καθώς, όπως υπογράµµισα και προηγουµένως, είναι ένας
νοµός απέραντος µε πάρα πολύ µεγάλες αποστάσεις.

Κυρίες και κύριοι, το µεταρρυθµιστικό σχέδιο της σηµερινής
Κυβέρνησης που υλοποιείται, συνεχίζεται µε συνέπεια και στα-
θερότητα. Αναπτύσσοντας καίριες πρωτοβουλίες, αντιµετωπί-
ζονται µε υπευθυνότητα χρόνιες παθογένειες του παρελθόντος,
όπως το έλλειµµα οργανωµένου νοµοθετικού πλαισίου για την
ανακουφιστική φροντίδα ασθενών. Για τον λόγο αυτό υπερψη-
φίζω το σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Δηµοσχάκη.

Τον λόγο έχει η κ. Βρυζίδου από τη Νέα Δηµοκρατία και να
ετοιµάζεται ο κ. Αποστόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέ-

διο νόµου έρχεται να καλύψει ένα κενό που αφορά σε πολλούς
συµπολίτες µας οι οποίοι πάσχουν από χρόνιες παθήσεις ή βρί-
σκονται στην πορεία θεραπευτικών διαδικασιών από νεοπλασίες. 

Βέβαια, αφού τελειώσουν οι φαρµακευτικές τους εργασίες,
χρειάζονται και µια περαιτέρω φροντίδα. Σύµφωνα µε µελέτες ο
αριθµός αυτός δεν είναι καθόλου µικρός. Υπολογίζεται ετησίως
σε εκατόν τριάντα πέντε χιλιάδες. Από αυτούς τους ανθρώπους
το 38% περίπου πάσχουν από νεοπλασίες, ενώ το 63% από χρό-
νιες παθήσεις. Πρόκειται για παθήσεις οι οποίες έχουν περίεργη
εξέλιξη. Κάποιες φορές επιβαρύνεται η κατάσταση της υγείας
τους, υπάρχει ακόµη και ο κίνδυνος να χάσουν τη ζωή τους. Πολ-
λές φορές περνάνε µέρες µε ισχυρούς πόνους και βέβαια χρει-
άζονται βοήθεια, καθοδήγηση και ψυχολογική υποστήριξη,
καθώς απαιτείται και καθοδήγηση των συγγενών, οι οποίοι επί-
σης περνάνε µια δύσκολη πορεία. Πολλές φορές δεν ξέρουν
ποιοι είναι αυτοί οι υποστηρικτικοί µηχανισµοί και µε ποια µεθο-
δολογία θα πρέπει να βοηθήσουν τους δικούς τους ανθρώπους
για να γίνουν καλύτερα. 

Οι άνθρωποι αυτοί συνήθως χρειάζονται τη βοήθεια κατ’ οίκον.
Εκτός από πολύ ειδικές περιπτώσεις, οι οποίες υπολογίζονται
στο 5%, όπου χρειάζονται να πάνε σε ειδικούς χώρους, όχι όµως
στα νοσοκοµεία γιατί εκεί η θεραπεία έχει εξαντληθεί. Χρειάζεται
κάτι διαφορετικό, όπως είναι τα κέντρα ηµερήσιας φροντίδας
όπου µπορούν να βοηθηθούν σε επιµέρους τοµείς, να διευκολύ-
νουν και να βελτιώσουν τη ζωή τους, όπως, επίσης, και στους ξε-
νώνες, όπου µπορούν να µείνουν µε τους συγγενείς τους για
περισσότερο διάστηµα και πάλι να ακολουθήσουν ψυχολογική
και φαρµακευτική αγωγή η οποία όµως είναι πέρα από αυτές που
συνήθως γίνεται µέσα στα νοσοκοµεία.

Το µεγαλύτερο µέρος της φροντίδας γίνεται στο σπίτι, αλλά
στο σπίτι µε εξειδικευµένο προσωπικό. Προσανατολιζόµαστε
στην προετοιµασία τριακοσίων οµάδων επιστηµόνων, γιατρών,
νοσηλευτών ψυχολόγων, κοινωνικών λειτουργών ενδεχοµένως
και φυσιοθεραπευτών στην κάθε οµάδα που θα βρίσκονται δίπλα
στους ασθενείς. Αυτές οι τριακόσιες οµάδες θα πηγαίνουν ηµε-
ρησίως στα σπίτια, εκεί που τους έχουν ανάγκη. Εάν µπορέσει η
κάθε οµάδα να εξετάζει πενήντα άτοµα την ηµέρα, τότε θα
έχουµε την προσφορά και τη συνεργασία σε δεκαπέντε χιλιάδες
συµπολίτες µας. 

Είναι κάτι πολύ σηµαντικό. Είναι κάτι που ήταν κενό. Υπάρχουν
προβλέψεις για τα άτοµα µε αναπηρία. Υπάρχει καλή οργάνωση
στα νοσοκοµεία για κάθε πάθηση, για τα χειρουργεία, για τις
φαρµακευτικές αγωγές. Γι’ αυτούς, όµως, τους συνανθρώπους
µας δεν υπήρχε αυτή η πρόβλεψη και ήταν ανάγκη να γίνει, γιατί
πρέπει να σεβόµαστε τον άνθρωπο κυρίως στις δύσκολες στιγ-
µές του. Και εκτός από σεβασµός στον άνθρωπο είναι και µία
υποχρέωσή µας απέναντι σε όλους µας που κάποια στιγµή της
ζωής µας περνάµε τέτοιες καταστάσεις ή κάποιοι βρίσκονται
πολύ συχνά σε αυτήν την δύσκολη κατάσταση.

Επίσης, το νοµοσχέδιο κάνει κάτι εξαιρετικό, δίνει παρατάσεις
στους υπάρχοντες γιατρούς και νοσηλευτές και στο προσωπικό,
το οποίο λόγω του ότι είχαν µείνει κενά από τους ανεµβολία-
στους κάλυψαν τις θέσεις αυτές και στην πρώτη γραµµή, ίσως
από τις δυσκολότερες υγειονοµικές στιγµές, παρείχαν τις υπη-
ρεσίες τους δίπλα στον πολίτη και δίπλα στο κράτος. Σε αυτούς,
λοιπόν, τους ανθρώπους, µετά την επιστροφή των ανθρώπων
που ήταν ανεµβολίαστοι, πιθανότατα θα µπορούσε να σταµατή-
σει η συνεργασία τους, όµως και αυξάνονται οι θέσεις και η εξυ-
πηρέτηση στα νοσοκοµεία, αλλά είναι και µια τιµή και µια
αναγνώριση στη δουλειά τους και στην προσφορά τους. 

Τέλος, θέλω να αναφερθώ στο πάρα πολύ σηµαντικό µέτρο
για τη διευκόλυνση των νοικοκυριών, το 10% της κάλυψης του
πληθωρισµού µε την κάρτα για τα προϊόντα διατροφής. Έχω
ακούσει από συναδέλφους ότι αυτή η προσφορά είναι µικρή. Και
µόνο, όµως, που γίνεται κριτική για το µέγεθος της προσφοράς
σηµαίνει ότι τουλάχιστον την αποδέχονται σαν ένα θετικό βήµα
που γίνεται και βέβαια θα βοηθήσει τα νοικοκυριά. Σίγουρα τα
30 ευρώ και τα 40 ευρώ για κάποιον που παίρνει 1.200 ευρώ τον
µήνα δεν είναι σηµαντικό ποσό, αλλά έτσι κι αλλιώς αυτοί δεν
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είναι δικαιούχοι, δικαιούχος είναι ο χαµηλοσυνταξιούχος, ο άν-
θρωπος που έχει χαµηλό µισθό. Και αυτή η βοήθεια είναι σηµαν-
τική, µαζί µε το καλάθι του νοικοκυριού, µαζί µε το αντιστάθµισµα
της ρήτρας αναπροσαρµογής, µαζί µε το επίδοµα της θέρµαν-
σης.

Με χαρά ακούσαµε ότι χθες και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή συµ-
φώνησε στο πλαφόν του φυσικού αερίου και που πιθανότατα από
τον Φεβρουάριο να έχουµε έκπτωση και σε αυτόν τον τοµέα.
Όλα µαζί είναι µια βοήθεια και κυρίως είναι ένα µήνυµα ότι αυτή
η Κυβέρνηση αντιλαµβάνεται τις δυσκολίες που προέκυψαν από
τις παγκόσµιες κρίσεις, είναι δίπλα στον πολίτη και συµβάλλει
ανάλογα µε τις οικονοµικές δυνατότητες της χώρας µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κυρία Βρυζίδου. Καλά Χριστούγεννα!

Τον λόγο έχει ο κ. Ευάγγελος Αποστόλου από το ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Θραψανιώτης από
το ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και στη συνέχεια ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βιλιάρδος.

Ορίστε, κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για τις ρυθµίσεις που φέρνετε στον χώρο της

υγείας αναφέρθηκε διεξοδικά ο εισηγητής µας. Εγώ θα σας κα-
ταθέσω µόνο την χθεσινή ανακοίνωση - καταγγελία των εργαζο-
µένων του Γενικού Νοσοκοµείου Χαλκίδας, σύµφωνα µε την
οποία όλη η πρωινή βάρδια το βρήκε χωρίς ακτινολόγο µε απο-
τέλεσµα να µην γίνονται αξονικές τοµογραφίες και υπέρηχοι. Οι
δε ακτινογραφίες γίνονταν από τεχνολόγους χωρίς να γνωµα-
τεύονται από κάποιον υπεύθυνο ακτινολόγο. Νοµίζω ότι τα λέει
όλα και δεν θα σταθώ άλλο στο συγκεκριµένο θέµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Ευάγγελος Αποστόλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοίνωση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να σταθώ µε την παρέµβασή µου σε αυτές τις ρυθµίσεις
που αφορούν στο περιβάλλον, ιδιαίτερα στο άρθρο 88 -θα τα
πούµε πιο κάτω-, αλλά και σε θέµατα που απασχολούν τους συµ-
πολίτες µας, όπως είναι η ακρίβεια και το µεγάλο πρόβληµα των
υποκλοπών. 

Στην οµιλία του ο Πρωθυπουργός στον προϋπολογισµό επι-
χείρησε να χρησιµοποιήσει τη λειτουργία της δικαιοσύνης στην
υπόθεση Καϊλή ως παράδειγµα για τις παρακολουθήσεις πολιτών
στη χώρα µας. Πρόκειται για ένα αστείο επιχείρηµα, όταν από
τον Αύγουστο που αποκαλύφθηκε η υπόθεση Ανδρουλάκη µέχρι
σήµερα κρυβόταν πίσω από τις λέξεις «εθνική ασφάλεια». Τώρα
βέβαια που δεν µπορεί να κρυφτεί, ο κ. Μητσοτάκης προσπαθεί
να ξεφύγει µε απλουστεύσεις του τύπου «δεν µπορώ να ασχο-
λούµαι κάθε µέρα µε ένα θέµα που αφορά στη λειτουργία της
δικαιοσύνης». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα είναι ότι στην Ευ-
ρώπη ο θεσµός της δικαιοσύνης λειτουργεί. Στη χώρα µας πρέ-
πει να αγωνιστούµε για να την αποκαταστήσουµε παντού. Εµείς
θα συνεχίσουµε τον αγώνα για να λάµψει η αλήθεια για τις υπο-
κλοπές. 

Για την ακρίβεια, θα πω δυο λόγια τόσο για το «καλάθι του νοι-
κοκυριού» όσο και για το Market Pass που εξήγγειλε ο Πρωθυ-
πουργός. Έχω τονίσει πολλές φορές ότι αρκετά από τα εκτός
τροφίµων προϊόντα που µπήκαν στο καλάθι µε µειωµένη τιµή
είχαν προηγούµενα εντός του 2022 ανατιµηθεί τουλάχιστον δύο
φορές. Αυτό, όµως, που ιδιαίτερα αφορά στα τρόφιµα είναι ότι
οι µειώσεις µεταφέρονται στο σύνολό τους στον πρωτογενή
τοµέα, που οδηγείται στην καταστροφή, γιατί δεν µπορεί να αν-
τέξει, όχι µόνο το ολοένα αυξανόµενο υψηλό κόστος παραγω-
γής, αλλά και την κερδοσκοπία που επικρατεί στις εισροές του. 

Η αποτυχία του «καλαθιού του νοικοκυριού» αποδεικνύεται και
συµπληρώνεται µε την προεκλογική εξαγγελία των κουπονιών σί-
τισης Market Pass από τον κ. Μητσοτάκη, που ήρθε στην εξουσία
µε ακραίο πόλεµο στην επιδοµατική πολιτική. Μην τα ξεχνάτε
αυτά. 

Σταµατήστε πια, κύριοι της Κυβέρνησης, την επικοινωνιακή

διαχείριση της ακρίβειας, µε τα σόου και τις φιέστες του Υπουρ-
γού Ανάπτυξης. Η εξαγγελία που έγινε από τον Πρωθυπουργό
συνδέεται µε δύο µεγάλα ψέµατα. Το πρώτο ότι αφορά κάθε νοι-
κοκυριό και το δεύτερο ότι καλύπτει τις πληθωρικές αυξήσεις
στα τρόφιµα, επιβεβαιώνοντας έτσι ότι πίσω από τα ψέµατα η
Κυβέρνηση κάνει τον µεσάζοντα στα κέρδη των λίγων και τη γέ-
φυρα στη ροή του χρήµατος από τις εισροές του. 

Και έρχοµαι, αγαπητοί συνάδελφοι, στα περιβαλλοντικά, ιδιαί-
τερα στο άρθρο 88. Προχωράτε στην τρίτη συνεχόµενη τροπο-
ποίηση του ν.4495 του 2017 για την αντιµετώπιση των
αυθαιρέτων, χωρίς να έχετε αξιολογήσει τι έχει γίνει µε τη µέχρι
τώρα εφαρµογή του. 

Παρεµβαίνετε σήµερα, ειδικά στον ν.4685 του 2020 για τον εκ-
συγχρονισµό της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας, σε µια προσπά-
θεια να επαναφέρετε τις οικιστικές πυκνώσεις ως λύση για τα
δασικά αυθαίρετα, παράλληλα µε την παράταση των γνωστών
παρεκκλίσεων των οικοπέδων κάτω των τεσσάρων στρεµµάτων.
Η ρύθµιση των παρεκκλίσεων αποτελεί µετά από τόσες παρατά-
σεις και δικαίωµα, που πρέπει να γίνει δεκτό. Εµείς έχουµε κα-
ταθέσει και τη σχετική τροπολογία. Κάποια στιγµή, όµως, και
αυτό το θέµα της παρέκκλισης πρέπει να κλείσει. 

Η περίπτωση, όµως, της προσέγγισης των δασικών αυθαιρέ-
των µε τις οικιστικές πυκνώσεις αποτελεί προκλητικό σκάνδαλο,
που το Συµβούλιο Επικρατείας -γιατί τα ξεχνάτε;- µε δύο αποφά-
σεις του, η πρώτη του πέµπτου τµήµατος, 1942 του 2017, και η
δεύτερη της ολοµέλειας, 685 του 2019, έκριναν αντισυνταγµα-
τική. Η Κυβέρνηση, όχι µόνο δεν συµµορφώνεται µε τις συγκε-
κριµένες αποφάσεις, αλλά επανέρχεται, βάζοντας ως στόχο να
εξαιρεθούν οι οικιστικές πυκνώσεις από τις διατάξεις της νοµο-
θεσίας. 

Γιατί έφυγε, αλήθεια, ο κ. Σκρέκας χωρίς να απαντήσει στην
επί δύο–τρεις φορές επιµονή µου να ασχοληθεί και µε αυτή την
περίπτωση; Γιατί παρακάµπτετε όλη τη νοµολογία του Σ.τ.Ε., που
είναι αρνητική σε τέτοιου είδους αλλαγές χρήσης;  

Και ξέρετε τι επιχειρείται µε τον ν.4685/2020, µε την αντιµετώ-
πιση αυτών των αυθαιρέτων; Δικαιούνται να υποβάλουν –ακού-
στε το- αίτηµα σήµερα ένα εκατοµµύριο κάτοχοι αυθαιρέτων
–τόσοι είναι- αφού πρώτα συνταχθεί µελέτη ανά περιφέρεια, µε
βάση την οποία θα εκδοθεί και προεδρικό διάταγµα, το οποίο θα
περιγράφει την απόφαση υπαγωγής του κάθε ακινήτου στη συγ-
κεκριµένη ρύθµιση. 

Ξέρετε, αγαπητοί συνάδελφοι, τι σηµαίνει αυτό στην πράξη;
Ότι ο κάθε ενδιαφερόµενος, που έχει κατοικία και µονοκατοικία
σε δάσος ή δασική έκταση µπορεί να υποβάλει αίτηµα για ένταξη
στη ρύθµιση τακτοποίησης του αυθαίρετου κτίσµατος στο δάσος
για τριάντα χρόνια. Όµως οι διαδικασίες αυτές από την υποβολή
του αιτήµατος µέχρι την έκδοση του σχετικού προεδρικού δια-
τάγµατος υπολογίζεται να κρατήσουν πάνω από µια πενταετία.
Οπότε αυτό που µένει, στην ουσία, είναι µόνο η αναστολή των
διοικητικών πράξεων. Κι αυτό απαντά στο γιατί υπάρχει απροθυ-
µία στην προσέλευση των ενδιαφεροµένων. 

Ακούστε το, κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι: Έχετε δηµι-
ουργήσει µια ανασφάλεια δικαίου, που οδηγεί τους πολίτες,
ακόµη και τους αυθαιρετούντες, να σας γυρίζουν την πλάτη.
Όλοι βλέπουν την προεκλογική οµηρία που τους οδηγείτε και
δεν θα ανταποκριθούν στην πρόσκλησή σας. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι από το ένα εκατοµµύριο που υπολό-
γιζε το Υπουργείο Περιβάλλοντος τις δηλώσεις αυθαιρέτων, ξέ-
ρετε πόσες έχουν υποβληθεί από τις 5 Οκτωβρίου µέχρι σήµερα;
Περί τις τριακόσιες πενήντα. 

Η τύχη της πρότασής σας είναι εκ των προτέρων προδιαγε-
γραµµένη, δεν θα υλοποιηθεί. Το πρόβληµα όµως των δασικών
αυθαιρέτων πρέπει να αντιµετωπιστεί και υπάρχει τρόπος. Απαι-
τεί µια προσέγγιση που µπορούσε να γίνει µόνο στο στάδιο της
ανάρτησης, δηλαδή πριν την κύρωση των δασικών χαρτών. Απο-
τελεί µια προσέγγιση που µπορούσε να γίνει µόνο -και πάλι το
επαναλαµβάνω- στο στάδιο της ανάρτησης. Δεν πείθετε, κύριε
Υπουργέ, για τους πολίτες και ιδιαίτερα δεν πείθετε το Σ.τ.Ε. µε
όλες τις παρεµβάσεις που κάνετε στους δασικούς χάρτες, µε
αποτέλεσµα να οδηγείτε σε οµηρία έναν κόσµο, ο οποίος µπο-
ρούσε µέσα από τις κανονικές διαδικασίες µιας πολεοδόµησης
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σωστής, ενός πολεοδοµικού σχεδιασµού, να αντιµετωπίσει το
συγκεκριµένο πρόβληµα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε
και καλά Χριστούγεννα, κύριε Αποστόλου.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Βιλιάρδος.

Κύριε Θραψανιώτη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Θα µου επιτρέψετε, νοµίζω, να κάνω µια αναφορά στο θέµα

της Κρήτης, και στον Βόρειο Οδικό Άξονα και στο Αεροδρόµιο
του Ηρακλείου. Δεν θα χρησιµοποιήσω τη λέξη «θράσος», θα πω
όµως ότι αποτελεί προσβολή για τον κρητικό λαό να εργαλει-
οποιείται αυτό το έργο, όταν οι κυβερνήσεις, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας για πενήντα χρόνια στην Κρήτη κατασκεύασε
πενήντα χιλιόµετρα Βόρειου Οδικού Άξονα. Έχω πει κατ’ επανά-
ληψη ότι µε σκαπέτι να τον κάναµε, θα είχαµε κάνει πολύ περισ-
σότερα. 

Αποτελεί λοιπόν πολύ µεγάλη προσβολή η αναφορά και στο
Αεροδρόµιο του Ηρακλείου και στον Βόρειο Οδικό Άξονα, όταν
ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία δύο χρόνια ασχολήθηκε µε τα
δύο µεγάλα αυτά, πράγµατι, έργα και κατάφερε να τα δροµολο-
γήσει, το µεν Αεροδρόµιο του Ηρακλείου να υπογράψει τη σύµ-
βαση και να κυρωθεί από τη Βουλή, για δε τον Βόρειο Οδικό
άξονα η Νέα Δηµοκρατία, παρ’ όλες τις προσπάθειες, ακολουθεί
τον ίδιο δρόµο που χάραξε ο ΣΥΡΙΖΑ µε ένα επιπλέον κατόρ-
θωµα, να βάλει διόδια σε όλο τον Βόρειο Οδικό Άξονα. 

Επίσης κατάφερε το ατόπηµα, θα το πω, για το τµήµα του Βό-
ρειου Οδικού Άξονα Νεάπολη - Άγιος Νικόλαος κατάφερε να δι-
πλασιάσει το κόστος. Διότι περί κατορθώµατος πρόκειται, όταν
από 90 εκατοµµύρια αρχικό κόστος µε εξασφαλισµένη χρηµατο-
δότηση ανέβηκε στα 180 εκατοµµύρια. Και το δεύτερο χειρότερο
είναι ότι οι αποζηµιώσεις των παρόδιων ιδιοκτητών γίνονται σε
ευτελιστικές τιµές. Αυτά είναι τα κατορθώµατα όντως.

Το δεύτερο που θέλω να επισηµάνω -και το λέω µε λύπη µου-
είναι η εργαλειοποίηση που γίνεται, η αναφορά που γίνεται στο
θέµα του καρκίνου του µαστού. Από αυτό εδώ το Βήµα, σε αυτή
εδώ την Αίθουσα, η µακαρίτισσα Γεννηµατά είχε δηλώσει ότι
αυτό ήταν ένα έργο το οποίο δροµολογήθηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Από εκεί και πέρα, είναι τα συµπεράσµατα σε όσους µας ακούν.

Το προς ψήφιση σχέδιο νόµου αποτελεί ένα σηµαντικό βήµα
στην προσπάθεια να διασφαλιστεί το δικαίωµα για πρόσβαση
στις υπηρεσίες ανακουφιστικής φροντίδας όλων όσοι µε τον
έναν ή τον άλλο τρόπο έχουν ανάγκη, από παιδιά µέχρι και ενή-
λικες, που αντιµετωπίζουν νοσήµατα από τα οποία κινδυνεύει η
ζωή τους. Η πρόσβαση σε υπηρεσίες ανακουφιστικής φροντίδας
από τη στιγµή της διάγνωσης αποτελεί προτεραιότητα για βελ-
τίωση της ποιότητας ζωής. Δηµιουργεί, όµως, ταυτόχρονα και
ελπίδα τη στιγµή που η ταχύτατα εξελισσόµενη επιστήµη και τε-
χνολογία µπορεί να δώσει µεγαλύτερη δυνατότητα για βελτίωση,
ακόµα και για θεραπεία. Εξάλλου, η ελπίδα είναι η τελευταία που
µας εγκαταλείπει.

Μια τέτοια προσπάθεια απαιτεί εκτός από νοµοθετική ρύθµιση
και την πρακτική εφαρµογή των µέτρων, τα οποία πρέπει να δί-
νουν τη δυνατότητα ελεύθερης και ισότιµης πρόσβασης σε
όσους έχουν ανάγκη, κάτι όµως που δεν φαίνεται εφικτό µε βάση
την ασκούµενη πολιτική της Κυβέρνησης.

Στα άρθρα 4 και 5 περιγράφονται οι βασικές αρχές της ανα-
κουφιστικής φροντίδας, αλλά και οι στρατηγικοί και επιχειρησια-
κοί στόχοι, οι οποίοι όµως δεν συµβαδίζουν µε τη µέχρι τώρα
πολιτική της Κυβέρνησης. Γίνεται φανερό µε τη συστηµατική
υποχρηµατοδότηση και απαξίωση των δηµόσιων δοµών υγείας,
όταν στον προϋπολογισµό του 2023 προβλέπεται περικοπή των
δαπανών για τις δηµόσιες δοµές κατά 1,5%. Έτσι, η ανάπτυξη
κατάλληλων δοµών, η στελέχωσή τους µε κατάλληλο ανθρώπινο
δυναµικό, η ανθρωποκεντρική προσέγγιση, η αξιοποίηση σύγ-
χρονων µεθόδων κ.λπ. αποτελούν κίνητρα για ιδιωτικές δοµές
και όχι για την ανάπτυξη δηµόσιων δοµών υποστήριξης.

Όµως και η δυνατότητα των δοµών ανακουφιστικής φροντίδας

να συµβάλλονται µε τον ΕΟΠΥΥ εξασθενεί από τη στιγµή που
στον προϋπολογισµό του 2023 οι δαπάνες του ΕΟΠΥΥ για λοιπές
παροχές ασθένειας µειώνονται κατά 107 εκατοµµύρια ευρώ.

Στην ακρόαση των φορέων προτάθηκε να υπάρξει εναρµόνιση
και συνεργασία µε τα κέντρα πόνου, φυσικής ιατρικής και απο-
κατάστασης. Τα κέντρα αποκατάστασης µπορούν να συνεργά-
ζονται µε δοµές εξειδικευµένης ανακουφιστικής φροντίδας,
ειδικά όταν απαιτούνται παρεµβατικές τεχνικές διαχείρισης
πόνου.

Με την ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας ρωτήσω το
εξής: Τι γίνεται µε το Κέντρο Φυσικής Ιατρικής και Αποκατάστα-
σης στη Νεάπολη στον Νοµό Λασιθίου, η µοναδική δοµή στην
Κρήτη, αναγκαία όχι µόνο για την Κρήτη, αλλά και την ευρύτερη
περιοχή, ιδίως τη νησιωτική. Ξεκίνησε από την κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία το 2016 και το 2018 είχαν ολοκλη-
ρωθεί οι διαδικασίες για δηµοπράτηση των µελετών. Τριάµισι
χρόνια µετά, χάνεται στη διαδροµή και στο πήγαινε-έλα µεταξύ
Υπουργείων και υπηρεσιών του Νοµού Λασιθίου. Εύχοµαι η τύχη
του να µην είναι όπως αυτή που µεθοδεύεται για τις δηµόσιες
δοµές του νοµού.

Κατά την τοποθέτησή σας στην έναρξη των εργασιών του Πα-
νελληνίου Συνεδρίου για τα οικονοµικά και τις πολιτικές της
υγείας το 2022, κυνικά δηλώσατε ότι δεν µπορεί η Κρήτη να έχει
οκτώ νοσοκοµεία από τα οποία τα τέσσερα να βρίσκονται στο
Λασίθι, εξαγγέλλοντας από το βήµα του Συνεδρίου ότι το σχέδιο
θα ξεκινήσει το 2023, από την 7η Υγειονοµική Περιφέρεια της
Κρήτης.

Εξαγγείλατε, επίσης, µείωση του προϋπολογισµού του ΕΟΠΥΥ
κατά 53 εκατοµµύρια, µε κίνδυνο και παρενέργειες τόσο για τις
δοµές όσο και το προσωπικό. Δεν θα το επιτρέψουµε. Ο αγώνας
για δηµόσια, δωρεάν και αξιοπρεπή υγεία για όλους επιβάλλει
τη γρήγορη ανατροπή της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας,
ώστε να σταµατήσει το γρηγορότερο η διάλυση των νοσοκο-
µείων του νοµού µας.

Και θα µου επιτρέψετε να καταθέσω στα Πρακτικά την κοινή
ανακοίνωση για τους σχεδιασµούς της Κυβέρνησης για νέες
συγχωνεύσεις Νοσοκοµείων του Νοµού Λασιθίου, την κοινή ανα-
κοίνωση των εργαζοµένων των τεσσάρων νοσοκοµείων του
Νοµού Λασιθίου, όπου αναφέρει ότι µετά από τριάµισι χρόνια
διακυβέρνησης της χώρας και λίγο πριν τις εκλογές, η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας χρησιµοποιεί ξανά την περίπτωση
των νοσοκοµείων του Νοµού Λασιθίου και τον «αόρατο» χάρτη
υγείας σε µια έξαρση λαϊκισµού, για να προσπαθήσει να παρα-
πλανήσει την κοινωνία ότι παράγει έργο στον χώρο της δηµόσιας
υγείας.

Πριν κλείσω, να ευχηθώ χρόνια πολλά για τις γιορτές!
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε και για την τήρηση του χρόνου.
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Βιλιάρδο, έχω την τιµή να ανακοι-

νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και
δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο
Βόλου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας εύχεται καλή πρόοδο και καλές
γιορτές στις οικογένειές σας και σε σας!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τώρα είναι η σειρά του κ. Βασίλη Βιλιάρδου, Κοινοβουλευτικού

Εκπροσώπου της Ελληνικής Λύσης και στη συνέχεια, να ετοιµά-
ζεται ο κ. Κωνσταντόπουλος από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το µέρος του νο-

µοσχεδίου που αφορά στον χώρο της υγείας και τις συνεχείς πα-
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ρατάσεις των µέτρων της πανδηµίας, που δεν λέει να τελειώσει
για εσάς, αναλύθηκε διεξοδικά από την εισηγήτριά µας, οπότε
εµείς θα αναφερθούµε επιγραµµατικά σε ορισµένα άλλα µέρη
του.

Δεν µπορούµε, όµως, να µην επισηµάνουµε πως η οικονοµική
διαχείριση της πανδηµίας ήταν καταστροφική εκ µέρους της Κυ-
βέρνησης, αφού σπατάλησε περί τα 43 δισεκατοµµύρια µε δα-
νεικά για τα αχρείαστα lockdowns, σε αντίθεση µε άλλες χώρες,
όπως η Σουηδία και η Ελβετία. Εκτός αυτού, βύθισε την οικονο-
µία µας σε µια θηριώδη ύφεση, της τάξης του 9%, µε αποτέλε-
σµα να εκτοξευθούν στα ύψη τα δίδυµα ελλείµµατα και τα δίδυµα
χρέη µας, τα οποία θα πληρώσουµε πανάκριβα εµείς, τα παιδιά
µας και τα παιδιά των παιδιών τους.

Η νοσηλευτική δε διαχείριση της πανδηµίας ήταν εξίσου κα-
ταστροφική, µε σχεδόν διπλούς θανάτους από τη Σουηδία και
τριπλούς από την Ελβετία, χωρίς να υπολογίσουµε καν την υπερ-
βάλλουσα θνησιµότητα.

Συνεχίζοντας, η Κυβέρνηση συµπεριέλαβε στο σηµερινό νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας µια συµπληρωµατική σύµβαση
του Υπουργείου Υποδοµών, µε σηµαντικότατο κόστος για το δη-
µόσιο, η οποία αφορά στο νέο αεροδρόµιο στο Καστέλλι της
Κρήτης. Το ίδιο ακριβώς έκανε πέρυσι, όπου ξανά στο τελευταίο
νοµοσχέδιο του έτους, επίσης του Υπουργείο Υγείας, του
ν.4876/2021, συµπεριέλαβε το άρθρο 82, τη σύµβαση του αυτο-
κινητοδρόµου Πάτρα-Πύργος, µετά τη διάλυση των εργολαβιών
του ΣΥΡΙΖΑ και την παραχώρηση του έργου στην κοινοπραξία
της Ολυµπίας Οδού, της ΤΕΡΝΑ και άλλων.

Εν προκειµένω, η πρόοδος του έργου ήταν µόλις 3,5% τον Σε-
πτέµβρη, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, ενώ ο Υπουργός
είχε πει πέρυσι πως διέλυσε τις προηγούµενες εργολαβίες,
επειδή δεν είχαν κάνει απολύτως τίποτα. Είναι, αλήθεια, σήµερα
ευχαριστηµένος ο Υπουργός από το 3,5%; Είναι πρόοδος αυτή;

Επιστρέφοντας στο Καστέλλι, η πρώτη µας απορία είναι εάν
έχει περάσει από το Ελεγκτικό Συνέδριο η συµπληρωµατική σύµ-
βαση, όπως η αρχική, ελπίζοντας να έχει συµβεί -δεν απάντησε
ο Υπουργός- αφού, διαφορετικά, δεν έχει κανένα νόηµα η συζή-
τησή µας.

Ελπίζουµε, επίσης, να µην ισχύει το ότι η Κυβέρνηση σχεδιάζει
να παρακάµψει το Ελεγκτικό Συνέδριο και να προωθήσει τα έργα
του Ταµείου Ανάκαµψης µέσω της ειδικής επιτροπής που έχει
συσταθεί στο Υπουργείο Οικονοµικών, θυµίζοντας πως για τις
απαράδεκτες απευθείας αναθέσεις της, ύψους άνω των 8,5 δι-
σεκατοµµυρίων έχει ξεκινήσει έρευνα η Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν
ερευνώνται, δηλαδή, µόνο η κ. Καϊλή του ΠΑΣΟΚ και η κ. Σπυ-
ράκη της Νέας Δηµοκρατίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά
επιπλέον ολόκληρη η Κυβέρνηση για διαδικασίες που δεν είναι
σύµφωνες -για να είµαστε ευγενικοί- µε τις καλές πρακτικές της
Ευρώπης.

Όσον αφορά πάντως τον Υπουργό, εξελίσσεται σταδιακά σε
έναν υπουργό συµπληρωµατικών συµβάσεων, έχοντας υπογρά-
ψει συµπληρωµατικές συµβάσεις για ολοκληρωµένα έργα, όπως
για τη Σήραγγα του Όθρυος για το Κιάτο-Ροδοδάφνη και για την
υπογειοποίηση στα Σεπόλια, που φαίνεται πως έχει κολλήσει, και
ούτω καθεξής.

Περαιτέρω εµείς έχουµε υποβάλλει ερώτηση για το Αεροδρό-
µιο του Καστελλίου ήδη από τις αρχές του 2020. Δεν αποτελεί
απλά ένα νέο έργο, αλλά τη µεταφορά και το ξεπούληµα του Αε-
ροδροµίου του Ηρακλείου, το οποίο είναι το δεύτερο µεγαλύ-
τερο της χώρας µας. Πρόκειται για µια ιδιωτικοποίηση δηλαδή
από την πίσω πόρτα, όπου προβλέπουµε πως τελικά και αυτή θα
κοστίσει πανάκριβα στους Έλληνες! Τότε είχαµε αναλύσει το
θέµα, τόσο σε σχέση µε το αν πρέπει να κατασκευαστεί νέο Αε-
ροδρόµιο στο Καστέλλι -αντί να επεκταθεί δηλαδή και να εκσυγ-
χρονιστεί το υφιστάµενο του Ηρακλείου µε πολύ χαµηλότερο
οικονοµικό και περιβαλλοντικό κόστος- όσο και σε σχέση µε την
τιµή παραχώρησης, λέγοντας πως είναι εξαιρετικά χαµηλή και
τεκµηριώνοντάς το βέβαια.

Παραβλέποντας τώρα τις αναφορές σχετικά µε το ότι θα ξεκι-
νούσε το έργο το 2018, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά -
ως συνήθως ο ΣΥΡΙΖΑ υπογράφει και η Νέα Δηµοκρατία
εφαρµόζει, η ίδια όψη του νοµίσµατος- το δηµόσιο είχε δεσµευ-

τεί έως σήµερα να καταβάλει 180 εκατοµµύρια ευρώ για το έργο.
Επίσης, περί τα 55 εκατοµµύρια ευρώ για απαλλοτριώσεις, όπως
µας είπε σήµερα ο Υφυπουργός. Εν τούτοις, µε το σηµερινό νο-
µοσχέδιο προστίθενται ακόµη 105 εκατοµµύρια ευρώ, αυξάνον-
τας το συνολικό κόστος για το κράτος µας στα 340 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Εδώ ρωτήσαµε τον Υπουργό γιατί θα πρέπει να δοθούν ακόµη
105 εκατοµµύρια ευρώ, αφού στο άρθρο 6 της σύµβασης του
ΣΥΡΙΖΑ ο κατασκευαστής είχε δηλώσει πως γνώριζε όλες τις λε-
πτοµέρειες και τους κινδύνους; Θα καταθέσουµε τα σχετικά έγ-
γραφα και στα Πρακτικά, για να είµαστε ακριβείς. Τι άλλαξε,
λοιπόν, δηλαδή από τότε χωρίς να πάρουµε καµµία απάντηση,
εκτός από το κόστος των απαλλοτριώσεων, που σε αυτό παρέ-
µεινε; Εκτός αυτού, ρωτήσαµε γιατί αλλάζει τον σχεδιασµό ο
ανεξάρτητος µηχανικός. Ρωτήσαµε δηλαδή, εάν θεωρεί η Κυβέρ-
νηση πως ολόκληρος ο σχεδιασµός του δηµοσίου είναι για τα
σκουπίδια, οπότε οι ανεξάρτητοι ιδιώτες θα κυβερνούν πλέον την
Ελλάδα! Ούτε εδώ πήραµε απάντηση. 

Ρωτήσαµε επιπλέον πόσο ανεξάρτητος µπορεί να είναι ένας
µηχανικός που, µε βάση την αρχική σύµβαση, είναι η εταιρεία
«HILL INTERNATIONAL» µε έδρα τον φορολογικό παράδεισο της
Ολλανδίας και η HILL ENGINEERING», δύο θυγατρικές δηλαδή
της ίδιας εταιρείας, πόσω µάλλον όταν την προσλαµβάνουν και
την πληρώνουν οι παραχωρησιούχοι, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 17 της αρχικής σύµβασης; Οι ίδιοι προσλαµβάνουν την
εταιρεία, η ίδια η εταιρεία τους αξιολογεί και οι ίδιοι την πληρώ-
νουν. Πώς είναι δυνατόν να κατατίθεται, χωρίς καµµία συζήτηση
στην αρµόδια επιτροπή, µια τέτοια τεράστια σύµβαση αφού κα-
νείς θα πρέπει να γνωρίζει προφανώς και την προηγούµενη. Εδώ
κατέθεσε ο Υπουργός ένα ολόκληρο ντοσιέ που δεν είχαµε και
που προφανώς είναι αδύνατον να διαβάσουµε σήµερα. Δεν είναι
ντροπή! Μνηµόνια µάς φέρνει να υπογράψουµε; 

Τέλος, ακόµη και αν υποθέσουµε πως η ίδια η σύµβαση δεν
είναι σκανδαλώδης, ούτε τα επιπλέον 105 εκατοµµύρια ευρώ, σί-
γουρα είναι εξαιρετικά σκανδαλώδης η διαδικασία που ακολου-
θείται. Χωρίς καµµία διάθεση υπερβολής, πραγµατικά είναι
εξοργιστικό αυτό που συµβαίνει. Είναι ντροπή για µια Κυβέρ-
νηση, αυτού του είδους οι µεθοδεύσεις που φαίνεται πως έχει
µάθει από τις διαδικασίες των µνηµονίων, µε τα οποία η τρόικα-
εσωτερικού καταδίκασε τους Έλληνες στη σκλαβιά του χρέους
και υπό διεθνή οικονοµική επιτήρηση για πάρα πολλές δεκαετίες.
Είναι επίσης ντροπή να δηλώνει ο Υφυπουργός πως έχει πραγ-
µατοποιηθεί το 20% των έργων σήµερα, αναφέροντας στη συνέ-
χεια πως δεν έχει καν επισκεφτεί το Καστέλλι, ούτε καν το έχει
δει. Σε κάθε περίπτωση θα υποβάλουµε γραπτές ερωτήσεις για
το Καστέλλι, ελπίζοντας να απαντήσει τουλάχιστον σε αυτές τις
γραπτές ερωτήσεις ο Υπουργός.

Συνεχίζοντας µε το άρθρο 78, να πω ότι οι διαφορές είναι στην
ουσία µικρές, αφού αντί να αποφασίζει ο Υπουργός Ανάπτυξης
και «καλαθιών», όπως για τους διορισµούς στο Δ.Σ. και για τις
αµοιβές, αποφασίζει η γενική συνέλευση. Εν προκειµένω, επειδή
πρόκειται για µια εταιρεία που ανήκει στο δηµόσιο, στη γενική
συνέλευση συµµετέχουν ο Υπουργός Οικονοµικών και ο επο-
πτεύων την εταιρεία Υπουργός µέχρι σήµερα και έως τώρα, ο
Υπουργός Ανάπτυξης. Το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους ανα-
φέρει πως το γεγονός αυτό ίσως επιφέρει αλλαγές στο κόστος
λειτουργίας, χωρίς κάτι ιδιαίτερο, απλά αναφέρει πως ίσως επι-
φέρει αλλαγές. Όπου εύλογα απορεί κανείς, αφού κάτι τέτοιο
σηµαίνει πως έχουν διαφορετική αντίληψη ο Υπουργός Ανάπτυ-
ξης από τον Υπουργό Οικονοµικών. 

Στο άρθρο 79 δίνονται παρατάσεις για νόµους του 2004, πριν
από τα µνηµόνια, πολύ πριν. Δεν είναι αλήθεια κωµικοτραγικό
όσον αφορά όλες τις κυβερνήσεις έκτοτε; Το άρθρο 83 έχει
σχέση µε το καταστροφικό θέµα του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας,
που θα πρέπει να καταργηθεί άµεσα, όπως έχουµε ζητήσει πάρα
πολλές φορές. Βέβαια έχει εκ των πραγµάτων καταργηθεί, αφού
η Ευρωπαϊκή Ένωση επέβαλε πλαφόν 180 ευρώ τη µεγαβατώρα.
Αξίζει πάντως να επισηµάνουµε την πολυπλοκότητα του τρόπου
υπολογισµού που προτείνετε εδώ στο νοµοσχέδιο. Ο σκοπός δη-
λαδή είναι να µην καταλαβαίνουν τελικά οι πολίτες τι ακριβώς
συµβαίνει και να µπορεί να αισχροκερδεί άνετα το καρτέλ της
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ενέργειας. Εκτός αυτού, στηρίζεται σε δείκτες, όπως o δείκτης
DTF, οι οποίοι µπορεί να χειραγωγούνται χωρίς να το αντιλαµ-
βάνεται απολύτως κανένας, συµβαίνει πολύ συχνά.

Σε σχέση µε το άρθρο 84, όπως διαπιστώσαµε από τον προ-
ϋπολογισµό, το Πράσινο Ταµείο σπαταλήθηκε για να χρηµατο-
δοτηθούν τα επιδόµατα του καρτέλ της ενέργειας, όχι των
καταναλωτών. Με το παρόν, το σκάνδαλο συνεχίζεται, αφού µε-
τατίθεται στον ειδικό λογαριασµό «ΑΠΕ & ΣΗΘΥΑ» για να συνε-
χίσει η χρηµατοδότηση. Με το άρθρο 85 εξαιρούνται από
ενεργειακούς ελέγχους και πρόστιµα οι τουριστικές επιχειρήσεις
που, όπως γράφει, δεν είναι µικρές και µεσαίες. Εννοεί δηλαδή
τις µεγάλες; Όπως για παράδειγµα την DUE; Μήπως πρόκειται
για µια ακόµη εκδούλευση στη µονοκαλλιέργεια του τουρισµού;
Με ποια λογική δίνονται τέτοια προνόµια;

Ειδικά όσον αφορά το άρθρο 88, η συγκεκριµένη ρύθµιση είναι
το αποτέλεσµα του προβληµατικού νόµου του κ. Χατζηδάκη,
όπως όλα του κ. Χατζηδάκη, όπου ουσιαστικά καταργούσε το δι-
καίωµα οικοδόµησης σε εκτός σχεδίου οικόπεδα κάτω των δύο
ή τεσσάρων στρεµµάτων. Εδώ η παράταση για την έκδοση οικο-
δοµικής άδειας παρατείνεται, επειδή έχουν υπάρξει µεγάλες και
εύλογες αντιδράσεις -όπως είδαµε ακόµη και σήµερα από τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας οι οποίοι είχαν απόλυτο δίκιο-
, αντί ως την 9η Απριλίου, δηλαδή του 2023 και την 30η Σεπτεµ-
βρίου του 2023 επίσης, οπότε παρατείνεται απλά για µετά τις
εκλογές! Προφανώς η Κυβέρνηση θεωρεί ανόητους τους πολί-
τες, ότι δεν καταλαβαίνουν δηλαδή, πως πρόκειται για έναν
ακόµη προεκλογικό λαϊκισµό µε ηµεροµηνία λήξης. 

Συνεχίζοντας, το τρίτο κεφάλαιο περιλαµβάνει µη ουσιώδεις
ρυθµίσεις του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, το οποίο δεν
στήριξε καθόλου τον πρωτογενή µας τοµέα, αφού έδωσε µόλις
183 εκατοµµύρια ευρώ, από τα 43 δισεκατοµµύρια ευρώ της
πανδηµίας. Ακολούθησαν βέβαια κάποια πρόσθετα µέτρα για την
ενέργεια, καθώς επίσης για τον ΦΠΑ ζωοτροφών και λιπασµά-
των, µέτρα που αποτελούν όµως σταγόνα στον ωκεανό των προ-
βληµάτων που αντιµετωπίζουν σήµερα οι αγρότες και οι
κτηνοτρόφοι µας. Εµείς ως Ελληνική Λύση, γνωρίζοντας πολύ
καλά τη σηµασία του πρωτογενούς τοµέα της οικονοµίας µας,
έχουµε υποβάλλει αναλυτικές προτάσεις στήριξής του. Πρό-
σφατα, στη συζήτηση του προϋπολογισµού, υποβάλαµε τις εξής
προτάσεις:

Πρώτον µέτρα έκτακτων ενισχύσεων ύψους τουλάχιστον 1 δι-
σεκατοµµυρίου ευρώ ως εξής: ενισχύσεις κτηνοτροφικού τοµέα
µε 500 εκατοµµύρια ευρώ για να αντεπεξέλθουν στις αυξήσεις
οι υπάρχουσες µονάδες, µε βάση βέβαια τους υπολογισµούς
µας. Περαιτέρω ενισχύσεις 100 εκατοµµυρίων ευρώ για την αύ-
ξηση της κτηνοτροφίας, µέσω προγραµµάτων εγγυοδοσιών από
το Ταµείο Ανάκαµψης και τις τράπεζες. Τέλος, ενισχύσεις 200
εκατοµµυρίων ευρώ για λιπάσµατα, όσο περίπου και η αύξηση
της αξίας. Για το αγροτικό πετρέλαιο δε, πέραν της µείωσης του
ειδικού φόρου κατανάλωσης, προτείναµε επιδότηση 200 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. 

Δεύτερον, άλλα µέτρα µε µεσοπρόθεσµο ορίζοντα σχεδια-
σµού, και συγκεκριµένα τα παρακάτω: χαµηλό ΦΠΑ και απλού-
στευση των διαδικασιών για ακριτικές, ορεινές περιοχές και
µικρά νησιά. Επίσης, διευθέτηση των δασικών χαρτών µε πρό-
σβαση στα βοσκοτόπια. 

Τρίτον, αποκλεισµό των φωτοβολταϊκών από γη υψηλής πα-
ραγωγικότητας -εκτός εάν είναι σε στέγες- και φυσικά από βο-
σκοτόπια. 

Τέταρτον, επαναδραστηριοποίηση της Ελληνικής Βιοµηχανίας
Ζάχαρης και των άλλων βιοµηχανιών µεταποίησης του πρωτογε-
νούς τοµέα αγροεφοδίων, όπως τα λιπάσµατα. Στήριξη της κλω-
στοϋφαντουργίας και των τροφίµων.

Πέµπτον, προτείναµε επένδυση στην παραγωγή σπόρων, τρά-
πεζες σπόρων δηλαδή και όχι οι προσχηµατικές που υπάρχουν
σήµερα.

Έκτον, συµβουλευτική συνδροµή σε αγρότες, έτσι ώστε να µη
χαθούν οι ενισχύσεις στις ΚΑΠ, λόγω της σύνδεσής τους µε πρά-
σινα µέτρα.

Έβδοµον, προώθηση της γεωργίας κλίµατος.
Όγδοον, επιδοτήσεις για επενδύσεις σε θερµοκήπια -που δεν

έχουµε καθόλου, έχουµε ελάχιστα- και διχτυοκήπια.
Ένατον, αυστηρούς ελέγχους στις ελληνοποιήσεις προϊόντων

από τη Βουλγαρία και αλλού, καθώς επίσης κατάργηση µε διά-
φορα µέσα που υπάρχουν των εισαγωγών από την Τουρκία.

Δέκατον, κεντρικό σχεδιασµό διευκόλυνσης της διάθεσης των
προϊόντων του πρωτογενούς τοµέα, ο οποίος θα ενηµερώνεται
όσον αφορά τις ποσότητες παραγωγής καθηµερινά µέσω ειδικού
λογισµικού.

Ενδέκατον, αύξηση της αγροτικής χρηµατοδότησης µε ενί-
σχυση ή εγγυοδοσία έως 1 δισεκατοµµύριο ευρώ.

Δωδέκατον, χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης για τη
χρήση της νέας τεχνολογίας σε αυτοµατισµούς και γεωργία
ακριβείας. Εννοούµε το precision farmingσε συνεργασία, βέβαια,
µε τον επιστηµονικό τοµέα της χώρας µας.

Δέκατον τρίτον, χρηµατοδότηση εισφορών για απασχολουµέ-
νους στον πρωτογενή τοµέα, έτσι ώστε να µην εισάγουµε εργα-
ζοµένους. Είναι περιττό.

Τέλος, δηµιουργία ενός κεντρικού οργάνου για τον πρωτογενή
τοµέα που να δίνει τις σωστές κατευθύνσεις στους αγρότες κατά
το παράδειγµα του Ισραήλ.

Σχετικά µε την παράταση για την Ελληνική Αµυντική Βιοµηχα-
νία του άρθρου 92, ασφαλώς συµφωνούµε. Εντούτοις, πρέπει να
βρεθεί µία σταθερή λύση τόσο για την ΕΑΒ όσο και για την υπό-
λοιπη αµυντική µας βιοµηχανία, έτσι ώστε να εκµεταλλευόµαστε
τα εξοπλιστικά µας προγράµµατα, να µην εξαρτάται η Ελλάδα
από µεσάζοντες και προστάτες, να µην πληρώνουµε πανάκριβα
τον οπλισµό, καθώς επίσης να σταµατήσουν να φεύγουν στο
εξωτερικό οι επιστήµονές µας, οι οποίοι δεν πρόκειται να παρα-
µείνουν όσα καλάθια και αν τους προσφέρει ο Υπουργός.

Η συγκεκριµένη βιοµηχανία, άλλωστε, δεν είναι µόνο σηµαν-
τική για την άµυνά µας, αλλά επίσης για την οικονοµία µας, αφού
προσφέρει πολλές υψηλά αµειβόµενες και αξιοπρεπείς θέσεις
εργασίας, ενώ στηρίζει αρκετούς άλλους κλάδους.

Κλείνοντας, οφείλουµε να τονίσουµε ξανά πως µας έκανε µε-
γάλη εντύπωση η λαϊκίστικη προεκλογική δήλωση του Πρωθυ-
πουργού, σύµφωνα µε την οποία θα επιδοτήσει περί τα 8,5
εκατοµµύρια Έλληνες µε ένα market ή food pass -όπως θέλει το
λέει κανείς- κόστους 650 εκατοµµυρίων ευρώ για έξι µήνες -έως
τις εκλογές δηλαδή- όσον αφορά τις αγορές τους από σουπερ-
µάρκετ και λοιπά. Όπως ανέφερε, θα εισπράξει αυτά τα χρήµατα
από τα υπερκέρδη των δύο διυλιστηρίων, τα οποία θα υπερβούν
τα 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2022, αφού το εννιάµηνο ήταν
περί τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Συγκεκριµένα, τα κέρδη τους το
2021 -ολόκληρο το 2021- ήταν 665,27 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ το
εννιάµηνο του 2022 ήταν 2,673 δισεκατοµµύρια ευρώ, οπότε τα
υπερκέρδη τους, υπολογίζοντας µόνο το εννιάµηνο, 2 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ.

Με απλά λόγια, λοιπόν, ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός ότι οι
κ.κ. Βαρδινογιάννης και Λάτσης θα επιδοτήσουν 8,5 εκατοµµύρια
Έλληνες µε ένα µικρό µόνο µέρος των ετησίων υπερκερδών
τους, τα οποία, βέβαια, έχουν προφανώς αισχροκερδήσει από
τους πολίτες, όπως σωστά τεκµηρίωσε -το άκουσα καλά- ο κ. Πο-
λάκης προηγουµένως.

Σε κάθε περίπτωση, θεωρούµε πως είναι απίστευτα εξευτελι-
στική η παραπάνω ενέργεια του Πρωθυπουργού που θα ψηφι-
στεί µε τροπολογία τόσο για τον ίδιο, αφού στην ουσία επιδιώκει
µία νοµότυπη εξαγορά ψήφων -πρόκειται για µία καθαρά εξα-
γορά ψήφων- όσο και για τους πολίτες, για τους Έλληνες που
ασφαλώς δεν έχουν ανάγκη την ελεηµοσύνη των ολιγαρχών της
χώρας τους, αλλά ένα σωστό κράτος προνοίας, καθώς επίσης
αξιοπρεπείς θέσεις και σωστά αµειβόµενες θέσεις εργασίας.

Ευχόµαστε καλά Χριστούγεννα σε όλους και ένα ευτυχισµένο
2023!

Σας ευχαριστούµε πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Βιλιάρδο.



Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος από το
ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής και µετά, αν δεν έρθει ο κ. Παππάς, θα
µιλήσει ο κ. Μαντάς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νο-
µοσχέδιο ορίζεται -θα έλεγα- έστω και καθυστερηµένα ένα θε-
σµικό πλαίσιο για την ανακουφιστική φροντίδα και στη χώρα µας.
Ήταν κάτι που το περιµέναµε αρκετό καιρό, µιας και είναι µια προ-
σπάθεια που ξεκίνησε το 2018 και είχαµε εντοπίσει τις ελλιπείς και
αποσπασµατικές υπηρεσίες στο πεδίο αυτό. Εν κατακλείδι,
ωστόσο, αναµέναµε -γρηγορότερα θα έλεγα- τη διαµόρφωση του
θεσµικού αυτού πλαισίου.

Ρυθµίζονται, επίσης, κύριε Υπουργέ, ζητήµατα για την αντιµε-
τώπιση της πανδηµίας και την προστασία της δηµόσιας υγείας.
Ωστόσο, το πλαίσιο για την ανακουφιστική φροντίδα είναι ιδιαί-
τερα σηµαντικό -θα έλεγα- στη χώρα µας και αυτό ας κρατηθεί.
Στην Ελλάδα το 37% των αναγκών για την ανακουφιστική φρον-
τίδα αφορά τους καρκινοπαθείς και το υπόλοιπο 63% σε καρ-
διαγγειακά και άλλα χρόνια νοσήµατα.

Σήµερα όλοι αυτοί οι ασθενείς στην πραγµατικότητα οργανώ-
νουν –θα έλεγα- µόνοι τους µε ιδίους πόρους την πρόσβασή
τους στις υπηρεσίες ή σε υπηρεσίες ανακουφιστικής φροντίδας.
Μάλιστα, όσο δε αυξάνεται ο πληθυσµός προς τα άνω -πάνω από
τα εξήντα πέντε- τόσο αυξάνονται και οι χρονίως πάσχοντες µε
ό,τι αυτό φυσικά συνεπάγεται.

Γι’ αυτό και θα έλεγα εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι είναι ιδι-
αίτερα σηµαντικό να αναπτυχθούν οι δοµές ανακουφιστικής
φροντίδας ασθενών µέσα στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Χρέος,
λοιπόν, όλων µας είναι να διασφαλιστεί η δωρεάν πρόσβαση
µέσω του ΕΟΠΥΥ σε όλους τους ασθενείς που έχουν ανάγκη τέ-
τοιου είδους υπηρεσίας.

Τώρα, κύριε Υπουργέ, εδώ υπάρχει ένα διαρκές ερώτηµα τα
τελευταία χρόνια: Πώς τέτοιες µεταρρυθµίσεις θα υποστηριχ-
θούν και µάλιστα σε ένα ΕΣΥ που καταρρέει; Πώς θα στελεχω-
θούν, µε ποιον προϋπολογισµό, όταν ο προϋπολογισµός του
ΕΟΠΥΥ βαίνει διαρκώς µειούµενος; Επίσης, ποιοι γιατροί θα µε-
ταλαµπαδεύσουν την εµπειρία και την τεχνογνωσία, όταν οι πε-
ρισσότεροι συνταξιοδοτούνται χωρίς να έχει διαµορφωθεί
επίσης µια διάδοχη κατάσταση;

Αγαπητοί συνάδελφοι, είµαστε θετικοί στις διατάξεις για την
ανακουφιστική φροντίδα. Όµως, είµαστε υποχρεωµένοι,
ωστόσο, να επισηµάνουµε ότι χρειάζονται προσθήκες και έχει
επίσης αξία να αναφέρουµε ξανά ότι έγινε µια σοβαρή δουλειά
µε την εθνική επιτροπή που είχε συσταθεί την περίοδο 2018-
2020.

Είναι επίσης γνωστό ότι διαµορφώθηκε ένα εθνικό σχέδιο δρά-
σης, όπως επίσης και τα πρότυπα λειτουργίας των υπηρεσιών
ανακουφιστικής φροντίδας. Αυτή η δουλειά, κύριε Υπουργέ, αγα-
πητοί συνάδελφοι, δεν µπορεί και δεν πρέπει να πάει χαµένη,
αλλά να λειτουργήσει ως βάση για τον επόµενο σχεδιασµό.

Να σταθώ επίσης στις διατάξεις για την επιµόρφωση των
επαγγελµατιών υγείας και των λοιπών µελών της Διεπιστηµονι-
κής Οµάδας για την ανακουφιστική φροντίδα.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, ανακύπτει ένα ερώτηµα: Ποιος θα είναι
αυτός ο φορέας επιµόρφωσης; Και εδώ θα θέλαµε και την απάν-
τησή σας. Και επίσης, πώς θα γίνεται η επιλογή των γιατρών, των
νοσηλευτών που θα στελεχώσουν τις δοµές ανακουφιστικής
φροντίδας; Χρειάζονται εδώ, κύριε Υπουργέ, σαφείς απαντήσεις.

Τώρα ως προς τις λοιπές διατάξεις του νοµοσχεδίου δίνεται
τρίµηνη παράταση των συµβάσεων εργασίας του επικουρικού
προσωπικού σε προνοιακούς φορείς.

Έχουµε τονίσει, αγαπητοί συνάδελφοι, επανειληµµένως ως Κί-
νηµα Αλλαγής - ΠΑΣΟΚ ότι η κάλυψη των αναγκών των Κέντρων
Κοινωνικής Πρόνοιας δεν µπορεί να ορίζεται µε τρίµηνα, διότι
έτσι ούτε τα ίδια τα Κέντρα δεν µπορούν να λειτουργήσουν
σωστά και φυσικά, θα έλεγα εδώ πέρα ότι δεν µπορούν να λει-
τουργήσουν και για τον σκοπό που ορίζεται.

Κύριε Υπουργέ, η οδός που ακολουθείτε πολύ φοβάµαι ότι θα
οδηγήσει αναπόφευκτα σε υποστελέχωση των συγκεκριµένων
δοµών.

Δυστυχώς, αυτό είναι συνεπές προς τη νοοτροπία της Κυβέρ-
νησης που υπηρετείτε να θέλετε να αποψιλώσετε κάθε τι δηµό-
σιο, ανοίγοντας τον δρόµο σε ιδιωτικές εταιρείες. 

Επίσης, είναι προκλητικό, κύριε Υπουργέ, να υπηρετείτε αυτόν
τον συντηρητισµό ακόµα και σε καιρούς οικονοµικής πίεσης,
όταν τα πιο ευάλωτα κοινωνικά στρώµατα χρειάζονται περισσό-
τερη ενίσχυση. Μάλιστα, την ίδια λογική έχετε και στην παρά-
ταση των συµβάσεων του προσωπικού στον ΕΟΔΥ για υπηρεσίες
φύλαξης, καθαριότητας και κάλυψης των αναγκών εστίασης και
σίτισης. Εξακολουθείτε, λοιπόν, να κρατάτε τους ανθρώπους αυ-
τούς σε οµηρία, ενώ γνωρίζετε ότι καλύπτουν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες του οργανισµού.

Θα αναφερθώ, επίσης, στις διατάξεις του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού. Με το άρθρο 94 δίνεται η παράταση έως
31-12-2023 για την επικαιροποίηση των δικαιολογητικών των
προπονητών και καλώς. Επίσης, µε το άρθρο 95 παρατείνεται για
έναν χρόνο η προθεσµία εναρµόνισης των καταστατικών των
αθλητικών σωµατείων, ενώσεων και οµοσπονδιών µε τον
ν.2725/1999. Και εδώ καλώς, διότι βρισκόµαστε στην εκπνοή των
προθεσµιών και είναι κρίσιµο για να µην έχουµε άδικους αποκλει-
σµούς. 

Όπως έχω σηµειώσει επανειληµµένα, τα αθλητικά σωµατεία
βρίσκονται αντιµέτωπα µε πολλαπλάσια έξοδα και γραφειοκρα-
τικές διαδικασίες, ενώ ταυτόχρονα τα έσοδά τους -και µάλιστα
εν µέσω της πανδηµίας- εκµηδενίστηκαν. Χρειάζονται, λοιπόν,
όλα τα σωµατεία τη στήριξη της πολιτείας. 

Τέλος, όσον αφορά στο market pass, κάθε βοήθεια προς τους
πολίτες -και ιδίως τους πιο ευάλωτους- είναι καλοδεχούµενη.
Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, ας µη γελιόµαστε, γιατί θα φτάσουµε
στα όρια της επαιτείας. Μάλιστα, θα έλεγα εδώ ότι µε τον πλη-
θωρισµό σε ιστορικά υψηλά επίπεδα και τις αυξήσεις να ανέρ-
χονται στο 15% και στα γαλακτοκοµικά να ανέρχονται στο 25%,
οι ανατιµήσεις δεν ισοφαρίζονται µε το 10% του market pass και
αυτό φυσικά ας κρατηθεί.

Ολοκληρώνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής έχει καταθέσει προτάσεις για ένα αναγεννηµένο ΕΣΥ
και τούτο µέσα από µεταρρυθµίσεις που προστατεύουν τον δη-
µόσιο χαρακτήρα του και το προετοιµάζουν για τις προκλήσεις
των επόµενων γενεών. 

Ας τονιστεί, λοιπόν, προς πάσα κατεύθυνση ότι ένα ισχυρό
ΕΣΥ είναι απαίτηση της κοινωνίας και αυτό, κύριε Υπουργέ, ας
κρατηθεί. Ιατροί και νοσηλευτές πρέπει να ενταχθούν στα βαρέα
και ανθυγιεινά. Σήκωσαν το βάρος της πανδηµίας και τους το
οφείλουµε. 

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή σας έχει άλλη στρα-
τηγική, να ενισχύσει, δηλαδή, τον ιδιωτικό τοµέα. Πώς αλλιώς
εξηγείται η πεισµατική άρνησή σας να κατευθύνετε τµήµα των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης στη δηµόσια υγεία, δηλαδή στή-
ριξη διαµέσου του Ταµείου Ανάκαµψης και στον χώρο της δηµό-
σιας υγείας; Αυτό έκανε η γειτονική Ιταλία που το 10% των
πόρων της που λαµβάνει για επενδύσεις το διοχετεύει για τον
εκσυγχρονισµό του συστήµατος υγείας. Αντιθέτως, στην Ελλάδα
την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση αρκείται στο 4,8%, εκ του οποίου
ένα σηµαντικό κοµµάτι θα πάει προς την ενεργειακή αναβάθµιση
των κτηριακών εγκαταστάσεων. Είµαστε, λοιπόν, θετικοί στις δια-
τάξεις του νοµοσχεδίου που προωθούν την ανακουφιστική φρον-
τίδα. 

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, σας καλούµε να στηρίξετε πραγµα-
τικά, ως οφείλετε, το δηµόσιο σύστηµα υγείας µέσα από ολοκλη-
ρωµένα και µακρόπνοα σχέδια και σχεδιασµό από µέρους σας
και να µην κλείνουµε το µάτι στον ιδιωτικό τοµέα υγείας. Ως Κυ-
βέρνηση οφείλετε ένα και µόνο: Στήριξη της δηµόσιας υγείας.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Παππάς από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. Στη συνέχεια θα λάβει τον λόγο ο κ. Μαντάς από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύριοι και κυρίες συνάδελφοι,
πριν ξεκινήσω, θα ήθελα να απευθυνθώ σε εσάς, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Ελπίζω να
έχετε τσεκάρει τα κουµπιά που έχετε µπροστά σας για την ψη-
φοφορία, µην κάνετε πάλι το λάθος και τρέχετε µετά να αλλάξετε
την ψήφο σας, όπως έγινε µε το επίδοµα των 600 ευρώ µε τους
ενστόλους. 

Αντιλαµβάνοµαι την ανάγκη των περισσοτέρων να µιλήσουν
για την ακρίβεια, τον πληθωρισµό και να εξαπολύσουν επίθεση
στην Κυβέρνηση, όπως κάνατε µέχρι τώρα, για την ενίσχυση του
10% επί των αγορών των νοικοκυριών. Θα τα συζητήσουµε,
όµως, κι αυτά. Μην ανησυχείτε, εδώ είµαστε.

Το νοµοσχέδιο για το οποίο συζητάµε σήµερα είναι πολύ ση-
µαντικό, περισσότερο σηµαντικό απ’ όσο µπορεί να φαντάζεται
κάποιος. Εξάλλου, έχουµε δει τα τελευταία χρόνια πολλές εκ-
ποµπές στις τηλεοράσεις, ιδιαίτερα τη Ρέα Βιτάλη που την
έχουµε παρακολουθήσει να µιλάει τόσο πολύ για την ανακουφι-
στική φροντίδα. 

Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, κάνει λόγο για ένα ολοκληρωµένο
σύστηµα παροχής ανακουφιστικής φροντίδας. Μπορεί κάποιος
να αναρωτηθεί τι είναι αυτό. Η ανακουφιστική φροντίδα, λοιπόν,
προλαµβάνει και ανακουφίζει τα συµπτώµατα, σωµατικά και ψυ-
χικά, που προκαλεί µία νόσος απειλητική για τη ζωή ή µια χρόνια
πάθηση. Παρέχει ολοκληρωµένη φροντίδα στους ασθενείς, αν-
τιµετωπίζοντας όλες τις παραµέτρους που τους δηµιουργούν δυ-
σκολίες. Παρέχει, επίσης, τεράστια βοήθεια και υποστήριξη
στους ασθενείς και στις οικογένειές τους. 

Το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε σήµερα αποτελεί πρωτο-
βουλία τού Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και του αρµό-
διου Υπουργού Υγείας κ. Θάνου Πλεύρη και µετά από σειρά
εισηγήσεων και προτάσεων που κατατέθηκαν, καλύπτεται ένα
µεγάλο κενό στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και αντιµετωπίζεται ένα
υπαρκτό πρόβληµα. 

Προσέξτε: Μιλάµε για περίπου εκατόν τριάντα πέντε χιλιάδες
ασθενείς µε τις οικογένειές τους. Ένα ποσοστό 37% των αναγ-
κών για ανακουφιστική φροντίδα στην Ελλάδα αφορά κακοή-
θειες, νεοπλασίες και το υπόλοιπο 63% χρόνιες ασθένειες.
Μιλάµε για τους συνανθρώπους µας που χρειάζονται υποστή-
ριξη.

Για τον σκοπό αυτόν συστήνεται για πρώτη φορά Εθνική Επι-
στηµονική Επιτροπή Ανακούφισης και Φροντίδας και αντίστοιχο
εθνικό σχέδιο δράσης. Επιπλέον, καταρτίζεται το εθνικό µητρώο
ασθενών και διαµορφώνονται οι σχετικές δοµές υγείας, ειδικά
εξωτερικά ιατρεία, κέντρα ηµερήσιας φροντίδας, ξενώνες, µο-
νάδες κατ’ οίκον και δοµές τηλεϊατρικής. 

Όλα τα παραπάνω, λοιπόν, αποτελούν έµπρακτη απόδειξη ότι
η Νέα Δηµοκρατία και η Κυβέρνησή της έχει στον πυρήνα της
την κοινωνία και τους πολίτες. 

Για τον ίδιο λόγο, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ανανεώνον-
ται οι συµβάσεις του επικουρικού υγειονοµικού προσωπικού, οι
συµβάσεις ορισµένου χρόνου, αλλά και οι συµβάσεις όλων όσοι
προσλήφθηκαν για να καλύψουν κενά, ανεξάρτητα από την επι-
στροφή των υπαλλήλων που ήταν σε αναστολή στα καθήκοντά
τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διάβασα µε έκπληξη την αντί-
δραση του εκπροσώπου Τύπου του ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Ηλιόπουλου,
όταν ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε ότι από τον Φεβρουάριο ως
τον Ιούλιο του 2023 θα δοθεί ενίσχυση ύψους 10% επί των αγο-
ρών για τα νοικοκυριά. «Πρόκειται για τους µεγαλύτερους απα-
τεώνες όλων των εποχών», ανέφερε χαρακτηριστικά ο κ.
Ηλιόπουλος. Προφανώς, ξέχασε ο κ. Ηλιόπουλος την υποτιθέ-
µενη δέκατη τρίτη σύνταξη, που αντί να δοθεί στους δικαιούχους
στο τέλος της χρονιάς, όπως είθισται, δόθηκε λίγο πριν από τις
ευρωεκλογές. Αν µε τόση ευκολία εκφράστηκε έτσι ο κ. Ηλιόπου-
λος, πώς θα εκφραζόταν το 2019, αν ήταν στην αντιπολίτευση; 

Κάνετε λόγο για προεκλογικό επίδοµα, για προσβλητική από-
πειρα εξαγοράς, για περιφρόνηση της αξιοπρέπειας των πολι-
τών. Τελικά, µάλλον εσείς υποτιµάτε τους Έλληνες πολίτες, όταν
τα λέτε αυτά, γιατί µάλλον µόνο εσείς σκέφτεστε έτσι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δικαιούχοι τού συγκεκριµένου
µέτρου είναι τρία εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες νοικοκυριά και

περίπου οκτώµισι εκατοµµύρια Έλληνες πολίτες. Τα χρήµατα
που θα χρησιµοποιηθούν για το market pass δεν προέρχονται
από τον τακτικό προϋπολογισµό. Προέρχονται -αυτό είχε ειπωθεί
εδώ και από το ίδιο το στόµα του Πρωθυπουργού- από τα υπερ-
κέρδη των διυλιστηρίων. Το market pass, λοιπόν, είναι µια πα-
ρέµβαση, η οποία επιχειρεί να ισοσταθµίσει την άνοδο του
πληθωρισµού. Τόσο απλά. Τόσο δύσκολο είναι να γίνει κατα-
νοητό; Είναι η πρώτη παρέµβαση τέτοιου τύπου που σηµειώνεται
στην Ευρωζώνη και σε όλη την Ευρώπη και εδώ τι ακούµε; Μη-
δενισµό και λαϊκισµό της Αντιπολίτευσης. 

Το ίδιο βέβαια κάνατε και µε το «καλάθι του νοικοκυριού». Να
θυµίσω κάτι, γιατί µάλλον δεν διαβάζετε, δεν είστε καλοί µαθη-
τές. Συνέχεια σας λέµε: «πάρτε χαρτί και µολύβι!». Δεν βλέπετε
ούτε τους πίνακες ούτε ξέρετε να τους διαβάζετε. Δείτε τα στοι-
χεία της πορείας της εφαρµογής του «καλαθιού του νοικοκυ-
ριού» για την περίοδο 2 Νοεµβρίου - 13 Δεκεµβρίου. Το µέσο
καλάθι σε όλα τα καταστήµατα -εννοώ και στα ηλεκτρονικά και
στα φυσικά- από τα 124,62 ευρώ µειώθηκε στα 109,8 ευρώ, µεί-
ωση που αντιστοιχεί σχεδόν σε 12,5%.

Το µέσο καλάθι στα φυσικά καταστήµατα, σε αυτά, δηλαδή,
που τα επισκεπτόµαστε, από τα 115, 60 ευρώ µειώθηκε στα 98,51
ευρώ -µείωση που ισοδυναµεί, σχεδόν, σε 15%. Και µην πει κά-
ποιος κάτι πονηρό. Μιλάµε για το ίδιο καλάθι. Μην πείτε, δηλαδή,
µα το καλάθι είναι πιο µικρό γιατί έχει λιγότερα πράγµατα. Μι-
λάµε για τα ίδια προϊόντα στα ίδια καλάθια. Το λέω για να είµαστε
κατανοητοί και να µη γίνονται κάποιες παρεξηγήσεις. 

Την ίδια στάση του µηδενισµού και του λαϊκισµού τηρήσατε
και κατά τη διάρκεια συζήτησης του προϋπολογισµού, όπου προ-
βλέπονται µέτρα ύψους 8,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την αντι-
µετώπιση των συνεπειών της ενεργειακής κρίσης και δεν κάνατε
τίποτε. Δεν είπατε κάτι. Δεν αντιπαραθέσατε µία άλλη πρόταση. 

Μπορείτε, προφανώς, να επαναλάβετε κάποια επιχειρήµατά
σας σε όσους έλαβαν την έκτακτη οικονοµική ενίσχυση ύψους
250 ευρώ. Μην ξεχνάτε όµως ότι αυτοί είναι χαµηλοσυνταξιού-
χοι, δικαιούχοι αναπηρικών επιδοµάτων, δικαιούχοι του ελαχί-
στου εγγυηµένου εισοδήµατος και µακροχρόνια άνεργοι. Καλό
όµως είναι να σταµατήσετε και τα ψέµατα και τα fake news. Γιατί
έχετε µπερδέψει την πραγµατικότητα µε τα fake news και έχετε
καταντήσει να είστε οι ίδιοι troll και σε αυτά τα fake news έχετε
τεράστια αδυναµία. Έλεος! Γίνετε πραγµατιστές, ελάτε κοντά
στην ελληνική πραγµατικότητα και στην καθηµερινότητα. 

Είπατε ότι η Κυβέρνηση δεν ενισχύει γενναία τα νοικοκυριά και
τις επιχειρήσεις. Ακούστε όµως κάτι που δεν το ξέρετε, γιατί αν
δεν το ξέρετε πρέπει να το διαβάσετε και αυτό. Σύµφωνα µε την
τελευταία έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής τον προηγούµενο
µήνα που έγινε η έκθεση -που βγήκε η ανακοίνωσή της- η Ελλάδα
διαθέτει το 2,3% του ΑΕΠ για να ενισχύσει νοικοκυριά και επιχει-
ρήσεις όταν ο µέσος ευρωπαϊκός όρος είναι 1,3%. 

Λέτε ότι η Ελλάδα έχει τον υψηλότερο πληθωρισµό στην Ευ-
ρώπη. Όµως, µε βάση τα στοιχεία του Νοεµβρίου -πάλι δεν ξέ-
ρετε να διαβάσετε καλά- η Ελλάδα έχει τον έκτο χαµηλότερο
πληθωρισµό στην Ευρώπη. 

Λέτε, επίσης, ότι η Κυβέρνηση αφήνει την αισχροκέρδεια σε
εταιρείες ενέργειας. Όµως, πάλι σύµφωνα µε έκθεση της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής η Ελλάδα λαµβάνει µε τη φορολόγηση τα πε-
ρισσότερα χρήµατα σε σχέση µε οποιαδήποτε άλλη χώρα στην
Ευρώπη. 

Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης είναι
κοινωνική πολιτική. Όπως, κοινωνική πολιτική είναι να δίνεις λύ-
σεις σε προβλήµατα που χρονίζουν. 

Αγαπητέ Υπουργέ, θα παρακαλούσα για µια νοµοτεχνική βελ-
τίωση στο άρθρο 17, στην παράταση ισχύος συµβάσεων εργα-
σίας ορισµένου χρόνου γιατρών, για την αντιµετώπιση εκτάκτων
αναγκών λόγω κορωνοϊού. Θα παρακαλούσα να συµπληρωθεί η
παράγραφος 1 του άρθρου 17 του νόµου, µε την προσθήκη: «και
όσων ιατρών θα τοποθετηθούν εφεξής», ώστε να δοθεί η δυνα-
τότητα και σε άλλους ιατρούς να κάνουν χρήση του άρθρου 46ου

της από 20-3-2020 ΠΝΠ. Δηλαδή, η παράγραφος 1 του άρθρου
17 να διαµορφωθεί ως εξής: «η διάρκεια των συµβάσεων εργα-
σίας ορισµένου χρόνου των ιατρών που έχουν τοποθετηθεί και
αυτών που τοποθετούνται εφεξής, κατ’ εφαρµογή του άρθρου
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46ου της από 20-3-2020 ΠΝΠ/Α/68 η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο
1 του ν.4683/2020, άρθρο 83 και της παραγράφου 1 του άρθρου
32ου της από 30-3-2020 ΠΝΠ/Α/75, η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 1 του ν.4684/2020 Α/86, παρατείνεται από τη λήξη της
έως 31-3-2023».

Επίσης, κύριε Υπουργέ, παρακαλώ θα ήθελα να δείτε µε ιδιαί-
τερη προσοχή και την εκκρεµότητα για τους αθλητές οι οποίοι
είχαν επιτύχει διακρίσεις βάσει νοµοθεσίας του άρθρου 34 του
ν.2725/1999. Είχαν ήδη αιτηθεί για την απόκτηση ειδικότητάς
τους και µε το τελευταίο µας νοµοσχέδιο δεν τοποθετούνται στις
λίστες. Εκτιµώ ότι δικαιούνται κάποιας ιδιαίτερης βελτίωσης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτά και τα δύο
τα οποία λέτε τα επεξεργαζόµαστε σε επόµενο νοµοσχέδιο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Υπουργέ,
για την άµεση απάντησή σας και την ανταπόκρισή σας. 

Όσο και αν διαφωνείτε, λοιπόν, κύριοι της Αντιπολίτευσης, η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη
υλοποιεί µία πολιτική για τους πολλούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μια πολιτική δίκαιη και υπεύθυνη. Αυτό θα συνεχίσει να κάνει.

Οι πολίτες το βλέπουν, το ζουν και το κρίνουν.
Κλείνοντας, θέλω να ευχηθώ σε όλους χρόνια πολλά, καλές

γιορτές, καλά Χριστούγεννα και να υπενθυµίσω στους κυρίους
της Αντιπολίτευσης: µην κάνετε πάλι σήµερα λάθος στα κουµπιά. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε και
εµείς.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Περικλής Μαντάς από τη Νέα Δηµο-
κρατία και µετά µου αρχίζουν τα δύσκολα, γιατί όλοι σε αυτό το
χρονικό διάστηµα θέλουν να µιλήσουν. Θα µιλήσει ο κ. Κωνσταν-
τινόπουλος και µετά θα µιλήσει ο κ. Πουλάς. Θα ακολουθήσει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Γρηγοριάδης,
στη συνέχει θα µιλήσει ο Υπουργός και θα ακολουθήσει ο κ. Πα-
παδόπουλος. Ζητείται φιλότιµο και για τον κ. Συντυχάκη να του
δώσει κάποιος τη θέση του για να µιλήσει. Εγώ ήδη τον πήγα
πέντε θέσεις πιο πάνω. Δεν µπορώ να κάνω κάτι άλλο.

Ορίστε, κύριε Μαντά, έχετε τον λόγο.
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό

νοµοσχέδιο τεκµηριώνεται για άλλη µια φορά η κοινωνική ευαι-
σθησία, η ανθρωπιά και η κοινωνική µέριµνα που διακατέχει τη
σηµερινή Κυβέρνηση, διότι είναι απολύτως αναγκαίο για κάθε
προηγµένη χώρα του δυτικού κόσµου, να υπάρχει ένα ολοκλη-
ρωµένο σύστηµα ανακουφιστικής φροντίδας. Ένα σύστηµα µέσα
από το οποίο να παρέχονται µε δοµηµένο και οργανωµένο τρόπο
οι υπηρεσίες για τον περιορισµό του ανθρώπινου πόνου και να
υπάρχει ειδική µέριµνα σε όσους πάσχουν από σοβαρές, και σε
πολλές περιπτώσεις, ανίατες ασθένειες, έτσι ώστε να µπορέσουν
να υλοποιηθούν πλέον πολιτικές που ισχύουν και σε άλλα κράτη. 

Ο ίδιος ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας έχει ορίσει την ανα-
κουφιστική φροντίδα εδώ και είκοσι χρόνια, µιλώντας για µια ολι-
στική προσέγγιση η οποία στοχεύει στη βελτίωση της ποιότητας
ζωής. 

Όταν αναφερόµαστε στη ζωή, αναφερόµαστε τόσο σε αυτούς
που αντιµετωπίζουν απειλητικές ασθένειες, όσο και στις οικογέ-
νειές τους, που πολλές φορές πάσχουν µαζί τους. Κάθε χρόνο
εκατοµµύρια άνθρωποι σε ολόκληρο τον κόσµο χρειάζονται ανα-
κουφιστική φροντίδα, ενώ υπολογίζεται ότι περίπου το 6% αυτών
είναι µικρά παιδιά. Και όπως ο αριθµός είναι αυτός πραγµατικά
τεράστιος, αντίστοιχα µεγάλη είναι και η ανάγκη, από την πλευρά
της πολιτείας. Μια ανάγκη για θεσµοθέτηση ενός κατάλληλου
πλαισίου, για τη δηµιουργία και λειτουργία δοµών και µονάδων
ανακούφισης και φροντίδας. Γιατί µόνο έτσι, τελικά, θα µπορέσει
η χώρα µας να γίνει µία από τις λίγες χώρες στον πλανήτη η
οποία εφαρµόζει έγκυρα και αξιόπιστα τέτοιου είδους προγράµ-
µατα. 

Στο επίκεντρο, λοιπόν, κάθε τέτοιας προσπάθειας πρέπει να
βρίσκονται ορισµένοι κύριοι και βασικοί στόχοι. Στόχοι που έχουν

να κάνουν µε την αυτονοµία και την αξιοπρέπεια των χρονίως πα-
σχόντων. Στόχοι που διαµορφώνουν και καλλιεργούν τη σχέση
συνεργασίας µεταξύ ασθενών, οικογενειών και επαγγελµατιών
υγείας. Στόχοι που µειώνουν την αχρείαστη έκθεση των ασθενών
σε επιβαρυντικές νοσηλείες, σε γενικής φύσης νοσοκοµειακές
δοµές. Στόχοι, επίσης, που µειώνουν και βελτιώνουν το κόστος
νοσηλείας και τις οικονοµικές του προεκτάσεις. 

Παράλληλα, πρέπει να υπάρχουν και πρόνοιες, τόσο για τη
σταθερή και αποτελεσµατική εκπαίδευση του έµψυχου δυναµι-
κού- το οποίο στελεχώνει τις δοµές και τις υπηρεσίες των δοµών
αυτών- όσο και για την αξιοποίηση των δυνατοτήτων της τηλεϊ-
ατρικής και της εξ αποστάσεως υποστήριξης, των νέων τεχνο-
λογιών για τους ασθενείς και τις οικογένειές τους. 

Σε όλες αυτές, λοιπόν, τις προϋποθέσεις και απαιτήσεις το ση-
µερινό νοµοσχέδιο απαντά µε επάρκεια, γιατί για πρώτη φορά
στη χώρα µας τίθενται οι βάσεις για µια ολοκληρωµένη προσέγ-
γιση για την ανακουφιστική φροντίδα και γι’ αυτό αξίζουν συγ-
χαρητήρια τόσο στον Υπουργό όσο και στα στελέχη του
Υπουργείου και στην Κυβέρνηση, γενικότερα, γι’ αυτή την πρω-
τοβουλία, σήµερα τελευταία µέρα, τελευταία συνεδρίαση του
2022 της Ολοµέλειας.

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης ειπώθηκαν διάφορα, κατατέ-
θηκαν τροπολογίες για το ζήτηµα µε την κατά παρέκκλιση σχε-
δίου δόµησης -τα είπαµε µε τον Υπουργό πριν λίγο- εκφράσαµε
τις αντιρρήσεις µας. 

Θέλω να πω δυο λόγια για το ζήτηµα του food pass, το οποίο
τόσο πολύ έχει ακουστεί τις τελευταίες ηµέρες από την εξαγγε-
λία του Πρωθυπουργού. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα
Δηµοκρατία είναι το µεγαλύτερο λαϊκό κόµµα στην Ευρώπη.
Αυτό πρέπει να το κατανοήσουµε όλοι. Ως γνήσιο λαϊκό κόµµα,
λοιπόν, εφαρµόζει πολιτικές οι οποίες έχουν ως στόχο την τοπική
ανάπτυξη, την ανάπτυξη της πραγµατικής οικονοµίας, την απε-
λευθέρωση των υγιών δυνάµεων της πατρίδας µας. Όλων αυτών
των παραγωγικών ανθρώπων οι οποίοι θέλουν σε ένα πλαίσιο
ήρεµο, µε σταθερότητα, ευνοϊκό να επενδύσουν και βεβαίως,
έχει και ως πολιτική κατεύθυνση σε περιόδους κρίσης να µπορεί
να στέκεται δίπλα σε αυτούς που έχουν πραγµατικά ανάγκη. 

Και αυτό ακριβώς υλοποιεί αυτή η Κυβέρνηση. Όλες αυτές οι
στηρίξεις τις οποίες έχουµε δώσει το τελευταίο διάστηµα στους
Έλληνες πολίτες, κυρίως σε αυτούς τους πιο ευάλωτους, σε αυ-
τούς που επηρεάζονται από τις αλλεπάλληλες κρίσεις που βιώνει
ολόκληρος ο πλανήτης, αλλά και η χώρα µας είναι αποτέλεσµα
πραγµατικά της δικής µας ιδεολογικής προσέγγισης, γιατί µέσα
στην κοσµογονία των αλλαγών που έχουν συµβεί τα τελευταία
τρία χρόνια, στις µεγάλες επιτυχίες αυτής της Κυβέρνησης και
στα οικονοµικά και στην πορεία των δεικτών ανάπτυξης, αλλά και
σε όλα τα ζητήµατα µε τα οποία έχει καταπιαστεί δεν πρέπει κα-
νένας να µείνει πίσω. Κανένας πολίτης δεν πρέπει να µείνει πίσω
από αυτή την πορεία.

Έτσι, λοιπόν, και η στήριξη στα καύσιµα και η στήριξη µε το
Food Pass και η στήριξη στο ηλεκτρικό ρεύµα των σπιτιών για
τους ανθρώπους που έχουν πραγµατικά ανάγκη και είναι πιο ευά-
λωτοι είναι βασική αρχή και πολιτική µας για να τελειώνουµε µια
και έξω µε αυτή την κριτική.

Και ενώ συµβαίνουν όλα αυτά, έφτασε η Αντιπολίτευση να λέει
ντροπή για το Food Pass, είτε γιατί θεωρούν λίγα τα λεφτά είτε
γιατί µε το Food Pass επί της ουσίας ένιωσαν ότι τους πήραµε
τη µπουκιά από το στόµα, τους πήραµε δηλαδή το αφήγηµα που
είχαν όλο αυτό το διάστηµα για τη στήριξη των χαµηλών τάξεων
και αυτών που δοκιµάζονται. 

Κλείνοντας, γιατί δεν θέλω να καταναλώσω όλο τον χρόνο και
θέλω να βοηθήσω τη διαδικασία, θέλω, κύριε Υπουργέ, να ανα-
φερθώ σε ένα πολύ σηµαντικό θέµα που αφορά τον νοµό µου,
τον Νοµό Μεσσηνίας.

Πρόσφατα επισκέφθηκε τον νοµό η Αναπληρώτρια Υπουργός
κ. Γκάγκα και έκανε µια επίσκεψη στο Νοσοκοµείο Κυπαρισσίας.
Η ίδια προτίµησε να µην προκαλέσει κάποια σύσκεψη µε όλους
τους τοπικούς Βουλευτές και τους τοπικούς φορείς στην περι-
φέρεια και στην αυτοδιοίκηση για να συζητήσουµε τα ζητήµατα
της περιοχής. Την επόµενη µέρα, λοιπόν, βγήκαν κάποιες ανα-
κοινώσεις στη δηµοσιότητα για το πόσο καλά είναι τα πράγµατα
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στο Νοσοκοµείο Κυπαρισσίας και ότι όλα πάνε καλά. Και όντως
πάνε καλά τα πράγµατα στο Νοσοκοµείο Κυπαρισσίας και όντως
έχουν γίνει πολλές ενέργειες. Και γιατροί έχουν έρθει και προ-
σωπικό έχει πάει και ο εξοπλισµός έχει αναβαθµιστεί. Όµως, δεν
συζητήθηκε τίποτα για τα ζητήµατα που υπάρχουν γύρω από το
Νοσοκοµείο της Κυπαρισσίας. Για παράδειγµα, αρκετά χιλιόµε-
τρα πιο µετά από την Κυπαρισσία είναι το Κέντρο Υγείας των Φι-
λιατρών, το οποίο εδώ και µήνες είναι µε έναν γιατρό, ο οποίος
είναι και οδοντίατρος. Δεν έχει έναν γενικό γιατρό. Επίσης, δεν
συζητήθηκε τίποτα για άλλα κέντρα υγείας στον νοµό τα οποία
είναι λίγα χιλιόµετρα από το Νοσοκοµείο της Καλαµάτας και
έχουν δέκα και δεκαπέντε γενικούς ιατρούς, ενώ στα Φιλιατρά
είναι ένας και αυτός οδοντίατρος. Δεν συζητήθηκαν τα ζητήµατα
του Κέντρου Υγείας της Κορώνης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εδώ τονίζω, κύριε Υπουργέ -και θα ήθελα τη βοήθειά σας- ότι
έχουµε ένα περιφερειακό ιατρείο στην Κορώνη το οποίο λειτουρ-
γεί µέχρι τις δύο η ώρα µε έναν γιατρό και, δυστυχώς, εκεί δεν
έχουµε µονάδα ούτε σταθµό του ΕΚΑΒ, µε αποτέλεσµα να εξυ-
πηρετείται από την Καλαµάτα. Ξέρετε πόσο χρόνο χρειάζεται να
φύγει κάποιος να πάει από την Καλαµάτα στην Κορώνη; Όσο
χρειάζεται για να πάει από την Καλαµάτα στην Κόρινθο, περίπου
µία ώρα και ένα τέταρτο. Το αποτέλεσµα είναι να έχουµε, δυστυ-
χώς, περιστατικά τα τελευταία χρόνια τα οποία να µην µπορούν
να διακοµιστούν γρήγορα και έγκαιρα στο νοσοκοµείο και οι κά-
τοικοι να είναι δικαίως σε πανικό και στα κάγκελα, αφού εδώ και
δύο χρόνια δεν έχουµε υλοποιήσει τη δέσµευσή µας για τη δη-
µιουργία ενός σταθµού ΕΚΑΒ στην περιοχή για να καλύψουµε τη
βασική ανάγκη που έχουν οι συγκεκριµένοι πολίτες. Μιλάµε για
µια περιοχή της Ανατολικής Πυλίας όπου όλη τη χρονιά ζει πολύς
κόσµος, ενώ το καλοκαίρι έχει πολλούς τουρίστες και εµείς
ακόµα δεν έχουµε υλοποιήσει τη δηµιουργία σταθµού ΕΚΑΒ. 

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, τις τελευταίες µέρες έχουν βγει
στη δηµοσιότητα διάφοροι οι οποίοι υπόσχονται διάφορα και µε
δεδοµένο ότι εγώ χθες επισκέφθηκα τον Πρόεδρο του ΕΚΑΒ και
συζητήσαµε το θέµα και µου είπε ότι έχει καταθέσει στο Υπουρ-
γείο ένα υπόµνηµα µε το οποίο ζητάει για εκείνη την περιοχή να
τοποθετηθεί ένας τοµέας, γιατί πραγµατικά υπάρχει υγειονοµική
«τρύπα», θα ήθελα, σας παρακαλώ, µε αφορµή τη σηµερινή τε-
λευταία ηµέρα του έτους και µε αφορµή ένα περιστατικό που εί-
χαµε στην περιοχή εξαιτίας του οποίου οι κάτοικοι είναι
ανάστατοι, να µας πείτε επίσηµα ποιος είναι ο σχεδιασµός για τη
δηµιουργία σταθµού ΕΚΑΒ στην Κορώνη και αν υπάρχει ειληµ-
µένη απόφαση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε πολύ, κύριε Μαντά και καλά Χριστούγεννα! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βγήκε καινούργιο πρόγραµµα.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Αντιπρόεδρο κ. Οδυσσέα Κων-
σταντινόπουλο -ο οποίος και θα µε αντικαταστήσει- και µετά θα
µιλήσει ο κ. Πουλάς από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Γρηγοριάδης και ο
Υπουργός κ. Πλεύρης. Στη συνέχεια, θα µιλήσει ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Καραθανασόπουλος και αµέσως µετά ο κ. Παπαδόπουλος και ο
κ. Βλάχος. Δεν βγαίνει διαφορετικά. Έκανα τα πάντα!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έλεος! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είπα το πρόβληµα. Τι

να κάνω; Δίπλα σου είναι. Κοινοβουλευτικός είναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, το πρόβληµά µας δεν είναι ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Λαµ-

προύλη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε που διακόπτω, αλλά υπάρχει ένα
ζήτηµα αναχώρησης µε πτήση του συναδέλφου Συντυχάκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καµµία αντίρρηση.

Τον έδωσα στον κ. Καραθανασόπουλο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, έγιναν κάποιες κουβέντες µε συναδέλφους που
προηγούνται του ιδίου, αλλά για τους δικούς τους λόγους δεν
µπορούν, και τώρα βλέπουµε ότι έτσι όπως ανακοινώσατε το
πρόγραµµα, ή θα χάσει την πτήση ο κ. Συντυχάκης ή δεν θα µι-
λήσει. Θερµή παράκληση και προς τους συναδέλφους και γενικά,
αν υπάρχει δυνατότητα, να προηγηθεί ο κ. Συντυχάκης για να µι-
λήσει. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Όχι, να µιλήσει,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και ο κ. Γρηγοριάδης
έχει εκδήλωση. Οπότε, κύριε Συντυχάκη, θα σας βάλω µετά τον
κ. Γρηγοριάδη,

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι, και θα µι-
λήσω εγώ µετά τον κ. Συντυχάκη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία, το λύσαµε.
Σας ευχαριστώ πολύ για την κατανόηση. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος από
το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής και να ετοιµάζεται ο κ. Πουλάς. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε σήµερα
εδώ για να µιλήσουµε για την ανακουφιστική φροντίδα. Όπως είπε
και ο εισηγητής µας, αλλά και εκπρόσωποι απ’ όλες τις πτέρυγες,
είναι µια πρωτοβουλία η οποία έχει µόνο θετικά χαρακτηριστικά
και την οποία χρειάζεται η χώρα µας. Όσοι γνωρίζουν και όσοι
έχουν ζήσει στα νοσοκοµεία ως γιατροί -και βλέπω αρκετούς συ-
ναδέλφους εδώ- κατανοούν πόσο χρειάζεται αυτή η νοµοθετική
πρωτοβουλία και άρα, βρίσκεται στη σωστή κατεύθυνση. 

Όµως, σήµερα αν φεύγαµε από αυτό και ενώ θα µπορούσε να
γίνει µια συζήτηση για τα θέµατα της ανακουφιστικής θεραπείας,
επιλέξατε να φέρετε την τροπολογία η οποία αφορά το γνωστό
επίδοµα σίτισης. Εσείς το λέτε Food Market, αλλά επειδή εσείς
και ο κ. Γεωργιάδης µιλάτε πολύ καλά τα ελληνικά, είναι επίδοµα
σίτισης. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Ας µιλήσουµε, λοιπόν, λίγο για το επίδοµα σίτισης. Αν σήµερα
µπορούσα να µιλήσω, ο τίτλος που θα µπορούσα να βάλω -και
αφορά την παράταξή µας- θα ήταν «η δύναµη της πολιτικής συ-
νέπειας που µπορεί να κάνει µεγάλες αλλαγές». Και το λέω αυτό,
κύριε Υπουργέ, γιατί πολλές φορές σε αυτή την Αίθουσα, αλλά
και εκτός Αίθουσας µε τα γνωστά συστηµικά Mέσα Mαζικής
Eνηµέρωσης αναρωτιέµαι αν µπορεί να βγει µία φορά κάτι το
οποίο να έχει αρχή, µέση και τέλος. 

Παρακολούθησα σήµερα την αντιπαράθεση ΣΥΡΙΖΑ - Νέας Δη-
µοκρατίας, η οποία έλεγε ότι είναι προεκλογικό επίδοµα και κο-
ροϊδεύει. Βεβαίως και σας το λέει σωστά και έχει και δίκιο ο
ΣΥΡΙΖΑ που σας λέει ότι είναι προεκλογικό επίδοµα.

Τι δεν είναι σωστό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ;
Σωστό είναι. Το ίδιο πράξατε και το 2019. Θέλω να σας δείξω ότι
δεκαεννέα µέρες πριν τις εκλογές, τις ευρωεκλογές, ο κ. Τσίπρας
ανακοίνωσε µισή σύνταξη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Μονίµως, όχι εκτά-
κτως. Μονίµως. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Και πολλά άλλα, δεκαεννέα µέρες πριν από τις ευρωε-
κλογές. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Μόνιµο µέτρο!
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Παρακαλώ!
Βεβαίως έχει δίκιο ο ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ γνωρίζει τι έκανε και

σας αντιπολιτεύεται, γιατί κάνει τα ίδια µε εσάς. Και έρχοµαι
τώρα σε εσάς. Μερικές φορές νιώθω αγανάκτηση, γιατί όλα αυτά
που συµβαίνουν σε αυτή τη χώρα δεν µπορούν να µεταδοθούν.
Κι έχω εδώ τον κ. Χατζηδάκη ο οποίος στις 15 Δεκεµβρίου του
2016, τότε δεν υπήρχαν Αριστεροί και φιλελεύθεροι µε το χα-
βιάρι, και έλεγε ότι εµείς, λοιπόν, έχουµε πάρα πολύ σαφή θέση.
Ακούστε τη σαφή θέση, γιατί όταν λέµε εµείς κάτι τέτοιο, γίνεται
χαµός έξω στα Mέσα Mαζικής Eνηµέρωσης από το πρωί µέχρι
το βράδυ. 

Ακούστε τη σαφή θέση της Νέας Δηµοκρατίας τότε που είναι
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και φιλελεύθερη και λέει για τους Αριστερούς µε το χαβιάρι:
Εµείς, λοιπόν, έχουµε µία πάρα πολύ σαφή θέση. Λέµε «ναι» στο
επίδοµα για τους συνταξιούχους το 2016 και «όχι» στον λαϊκισµό
και στον τυχοδιωκτισµό του ΣΥΡΙΖΑ. Γι’ αυτόν τον λόγο θα ψηφί-
σουµε «παρών».

Σ’ αυτή τη χώρα είµαστε. Είµαστε στη χώρα που καταγγέλλε-
ται µόνιµα το ΠΑΣΟΚ όταν ψηφίζει «παρών» και αποθεώνεται η
Νέα Δηµοκρατία ή τα άλλα κόµµατα από τα δικά τους µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης όταν λένε αυτοί αυτό. Αναρωτιέµαι τι µεσολα-
βεί στη µετάφραση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, των
διαµορφωτών της κοινής γνώµης, όλων αυτών που µιλούν στον
κόσµο; Μήπως έχετε καµµιά ιδέα; Τι είναι αυτό που αλλάζει;
Όταν ψηφίζει «παρών» το ΠΑΣΟΚ γίνεται χαµός, όταν ψηφίζετε
«παρών» εσείς είναι κάτι λίγο «Το έστειλε ο Θεός». Πήρε την
πλάκα του Μωυσή ο Κυριάκος Μητσοτάκης και την έφερε εδώ.
Πώς γίνεται; 

Κοιτάξτε, κύριοι συνάδελφοι, γι’ αυτό λέω ότι το ΠΑΣΟΚ έχει
τη δύναµη της πολιτικής συνέπειας όπου έχει σταµατήσει. Δεν
ψηφίζει το βράδυ και το άλλο πρωί αλλάζει την απόφασή του.
Από την προηγούµενη ηγεσία του, τη Φώφη Γεννηµατά, φέρεται
µε κανόνες, µε συνέπεια, µε ιδεολογία. Ψήφισε «ναι», διαφωνών-
τας µε όλη αυτή τη διαδικασία, σε όλα αυτά τα επιδόµατα που
κατηγορούσε τότε ο Μητσοτάκης και τώρα ο Τσίπρας. Και γιατί
το λέγαµε αυτό; Είχαµε µια διαφορετική αντίληψη. Εµείς, για πα-
ράδειγµα, δεν θέλουµε να δίνουµε επιδόµατα, γιατί υπάρχει ο
µηχανισµός του ΕΚΑΣ, ο οποίος είναι ένας σταθερός, µόνιµος
µηχανισµός για τον οποίο ο κ. Χατζηδάκης κατηγορούσε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ το 2016 που τον κατήργησε -θα το καταθέσω στα Πρακτικά-
αλλά δεν τον έφτιαξε µετά ως Υπουργός Εργασίας.

Αυτά, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µία
συνεπής πολιτική, µε έναν διαφορετικό σοσιαλδηµοκρατικό
τρόπο ο οποίος δείχνει µια άλλη κατεύθυνση για το πώς µπο-
ρούµε να λειτουργήσουµε. Από τη µία έχουµε επιδόµατα Φρει-
δερίκης ΣΥΡΙΖΑ - Νέα Δηµοκρατία και από την άλλη υπάρχει
ένας ενιαίος µηχανισµός για τους πιο αδύνατους, στους οποίους
δίνεις τη συγκεκριµένη στιγµή τα χρήµατα που χρειάζονται. Αυτή
είναι η αλλαγή νοοτροπίας και λογικής που µπορεί να έχουν τα
κόµµατα και οι φορείς. 

Όµως, το µόνο που έχουµε να πούµε κάθε φορά είναι τα συµ-
βολικά ζητήµατα, πώς, λέει, ο κ. Ανδρουλάκης έστειλε µήνυµα
ότι θα συνεργαστεί είτε µε τον έναν είτε µε τον άλλον.

Να σας πω, κύριε Υπουργέ, εσείς που είστε και Υπουργός
Υγείας; Νοµίζω ότι το πρώτο µήνυµα µε ποιον θα συνεργαστεί το
έστειλε όταν χτύπησε το πόδι του. Μάθετε ποιο πόδι χτύπησε και
νοµίζω ότι αυτό θα είναι το µήνυµα που σας στέλνει. Αυτό που
συµβαίνει τις τελευταίες µέρες να έχουµε τόσα σηµαντικά ζητή-
µατα και εσείς να λέτε ότι έφαγε µε το αριστερό κουτάλι ο Αν-
δρουλάκης και άρα θα πάει µε τον ΣΥΡΙΖΑ ή χτύπησε το αριστερό
πόδι, άρα θα πάει µε τον ΣΥΡΙΖΑ, την άλλη εβδοµάδα έφαγε στη
δεξιά πλευρά του πεζοδροµίου, έχει καταντήσει γραφικό. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, όπως σας είπαν και οι συνάδελφοί µας,
τους Αριστερούς και τους φιλελεύθερους του χαβιαριού να πείτε
στον Υπουργό σας να ρωτήσει τον κ. Χατζηδάκη που τον παρα-
κολουθούσε. Είµαι σίγουρος ότι θα ξέρει πού τρώει χαβιάρι ο κύ-
ριος Υπουργός. 

Και κλείνω, κύριοι συνάδελφοι -ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για
την ανοχή- λέγοντας ότι το επόµενο χρονικό διάστηµα, όσο κι αν
προσπαθήσουν όλα τα συστήµατα να πείσουν το ΠΑΣΟΚ µε
οποιονδήποτε τρόπο να δηλώσουµε ότι θα πρέπει να συνεργα-
στούµε χωρίς πρόγραµµα, χωρίς αρχές, χωρίς αξίες, χωρίς
ιδέες, µόνο µοιράζοντας καρέκλες, να ξέρετε ότι αυτό από την
παράταξή µας δεν θα γίνει ποτέ. Σε καµµία περίπτωση! Κατανο-
ούµε τον δύσκολο αγώνα που δίνουµε και τις δύσκολες συνθή-
κες, γιατί είναι πολύ εύκολο να µας αποθεώνει από τα αριστερά
κάποιος ή από τα δεξιά αν πούµε «Εντάξει, µη φοβάστε, εσείς
θα γίνετε Πρωθυπουργός, µε εσάς θα συνεργαστούµε». Έχουµε
επιλέξει τον δύσκολο δρόµο το πρόγραµµά µας, τις ιδέες µας,
τις αξίες µας να τις βάλουµε στον λαό, να τις τιµήσει ο λαός και
µε βάση αυτές θα πορευτούµε µε απόλυτη ειλικρίνεια. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα.
(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Οδυσσέας

Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλά Χριστούγεννα.

Μέχρι να ετοιµαστεί το Βήµα θα δώσω τον λόγο στον Υφυ-
πουργό Δικαιοσύνης κ. Γεώργιο Κώτσηρα για το άρθρο 96 του
νοµοσχεδίου.

Ορίστε, κύριε Κώτσηρα, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα για το άρθρο 96 που αφορά

σε επείγουσες ρυθµίσεις για τη λειτουργία των πολιτικών δικα-
στηρίων. Επί της ουσίας παρατείνεται για ένα εξάµηνο ακόµα,
δηλαδή µέχρι τις 30 Ιουνίου του 2023, η δυνατότητα των πολιτι-
κών δικαστηρίων να προβαίνουν σε καταµερισµό του πινακίου,
να ζητούν οι δικηγόροι αναβολή την προηγούµενη της δικασίµου
µέσω e-mail, να προηγούνται υποθέσεις που δεν θα καταθέσει
µάρτυρας στο ακροατήριο. 

Μ’ αυτόν τον τρόπο, στην ουσία συνεχίζεται µια εφαρµοσµένη
καθηµερινότητα σε σχέση µε την προστασία από τον COVID-19
και διευκολύνονται οι διάδικοι, οι µάρτυρες από περιπτώσεις
συγχρωτισµού, που πολλές φορές προκαλούν µία µη ευρυθµία
σε αυτές περιπτώσεις. Οπότε, στην ουσία είναι µια παράταση
του υφιστάµενου άρθρου µέχρι τις 30 Ιουνίου του 2023. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε.
Απ’ ό,τι βλέπω δεν υπάρχουν ερωτήσεις για τον Υφυπουργό,

οπότε µπορούµε να τον αποδεσµεύσουµε.
Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Ανδρέας Πουλάς από το ΠΑΣΟΚ

- Κίνηµα Αλλαγής και να ετοιµάζεται ο κ. Γρηγοριάδης από το
ΜέΡΑ25.

Ορίστε, κύριε Πουλά, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και τρία

χρόνια είµαστε στο ίδιο έργο θεατές. Τελευταία µέρα της νοµο-
θετικής εργασίας της Βουλής πριν την εκπνοή τού έτους και φέρ-
νετε για άλλη µια φορά ένα νοµοσχέδιο µε επισπεύδον
Υπουργείο το Υπουργείο Υγείας που περιλαµβάνει ένα πλήθος
ασύνδετων διατάξεων αρµοδιότητας και άλλων Υπουργείων. 

Αναφορικά τώρα µε την ανακουφιστική φροντίδα, δεν είναι δυ-
νατόν το 2022 το κοµµάτι αυτό της υγείας να µην έχει αναπτυχθεί
επαρκώς εντός του ΕΣΥ. Θα έπρεπε να είχαν δηµιουργηθεί
δοµές σε όλη τη χώρα που θα παρείχαν δωρεάν ανακουφιστική
παρηγορητική φροντίδα στους ασθενείς, τους ενήλικες, τα παι-
διά που την έχουν ανάγκη στο πλαίσιο ενός ολοκληρωµένου σχε-
διασµού µε τις απαιτούµενες ιατρικές ειδικότητες και την
ψυχολογική υποστήριξη τόσο των ασθενών, όσο και των οικογε-
νειών τους. 

Αυτή τη στιγµή η αντιµετώπιση του πόνου και των άλλων συµ-
πτωµάτων, είτε στα χρόνια νοσήµατα, είτε στου τελικού σταδίου
καρκίνους, γίνεται µόνο σε παθολογικές, ογκολογικές, χειρουρ-
γικές κλινικές, σε συνεργασία µε τα Ιατρεία Πόνου όπου υπάρ-
χουν και οι υπηρεσίες αυτές της εξειδικευµένης ανακουφιστικής
φροντίδας που παρέχονται σε τρεις µοναδικές δοµές, τη «Μέρι-
µνα», τη «Γαλιλαία» και τη Μονάδα Ανακουφιστικής Αγωγής
«Τζένη Καρέζη». 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Έρχεστε, λοιπόν, σήµερα και νοµοθετείτε τη δυνατότητα δη-
µιουργίας δοµών, είτε δηµόσιων είτε ιδιωτικών, χωρίς όµως να
λαµβάνετε υπ’ όψιν τη λειτουργία των ανωτέρω δοµών οι οποίες
παρέχουν υπηρεσίες στους ασθενείς και είναι στελεχωµένες και
µε εξειδικευµένο προσωπικό. Θα αναρωτιόταν, λοιπόν, κάποιος
για ποιον λόγο δεν θέσατε αυτές τις δοµές στη βάση της προ-
σπάθειάς σας για την ανάπτυξη της ανακουφιστικής φροντίδας
στη χώρα. Μήπως είναι άλλη µία προσπάθεια της Κυβέρνησης
να σπρώξει όλες αυτές τις υπηρεσίες µόνο στον ιδιωτικό τοµέα;
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Επίσης δεν διευκρινίζετε από πού θα χρηµατοδοτηθούν αυτές
οι δοµές. Θα καλύπτει ο ΕΟΠΥΥ αυτές τις υπηρεσίες; Οι ασθε-
νείς που χρειάζονται την ανακουφιστική παρηγορητική φροντίδα
είτε στο νοσοκοµείο είτε στο σπίτι τους είναι περίπου εκατόν
τριάντα χιλιάδες. 

Ακόµη, δεν µας λέτε για τους φορείς, γι’ αυτούς που θα εκπαι-
δεύσουν το απαραίτητο προσωπικό που χρειάζεται για να στε-
λεχωθούν αυτές τις δοµές. Ούτε γι’ αυτό µας δίνετε κάποια
εξήγηση. 

Κύριε Υπουργέ, δεν θέλουµε το νοµοθέτηµά σας να µένει µόνο
στα χαρτιά. Και µην ξεχνάτε ότι όλοι κρινόµαστε στην πράξη,
γιατί αν δεν υλοποιηθεί αυτό το νοµοσχέδιο, δώρο άδωρον.

Αναφορικά τώρα µε το υπόλοιπο νοµοσχέδιο, συνεχίζετε τη
γνωστή τακτική των παρατάσεων για την αντιµετώπιση της παν-
δηµίας. Ενώ βλέπετε ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας νοσεί από έλ-
λειψη ανθρώπινου δυναµικού και οικονοµικών πόρων, κάθε φορά
αντιµετωπίζετε τις ανάγκες µε λύσεις βραχυπρόθεσµες και όχι
µε βάση ένα συνολικό σχεδιασµό. Εδώ και τρία χρόνια δεν έχετε
κάνει ούτε µία καταγραφή των ελλείψεων που υπάρχουν στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, δεν έχετε κάνει έναν απολογισµό για το
τι παραλάβατε, για το τι κάνατε εσείς. Δεν έχετε δώσει καµµία
πληροφόρηση. 

Από την άλλη πλευρά, όµως, ακούµε το τελευταίο διάστηµα
για την αναµόρφωση του χάρτη υγείας, αλλά λέτε, λέει, ότι λόγω
των εκλογών θα το µεταφέρετε για την επόµενη τετραετία, εάν
εξακολουθείτε να βρίσκεστε στην κυβέρνηση. Φαίνεται ότι σας
ενδιαφέρουν περισσότερο τα οικονοµικά µεγέθη και όχι ο παρά-
γοντας άνθρωπος. Αν δεν βάλετε τον άνθρωπο και την υγεία του
σε προτεραιότητα, οποιοδήποτε µοντέλο και αν ακολουθήσετε,
θα αποτύχει, δεδοµένης της σηµερινής κατάστασης.

Ο µόνος προφανής λόγος για τον οποίο αντιµετωπίζετε τόσο
απαξιωτικά το χώρο της δηµόσιας υγείας συνεχίζοντας την τα-
κτική της αποδιοργάνωσης είναι ότι είσαστε, φύσει και θέσει,
απέναντι στο ΕΣΥ και το αποδεικνύετε και το αποδείξατε και µε
το πρόσφατο νοµοσχέδιο για τη δευτεροβάθµια φροντίδα
υγείας. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι τα δηµόσια νοσοκοµεία αυτή τη
στιγµή λειτουργούν µε 50% του προσωπικού τους. Υπάρχει 50%
έλλειµµα στις οργανικές θέσεις και δεν έχετε καµµία πρόθεση
για ουσιαστική ενίσχυση και κάλυψη αυτών των κενών. Πώς; Με
µόνιµες προσλήψεις. Μας υπόσχεστε για τέσσερις χιλιάδες για-
τρούς, για νοσηλευτές, για το επικουρικό προσωπικό. Δεν βλέ-
πουµε. Δίνετε τη δυνατότητα στους διοικητές τώρα να
παρατείνουν τις ενεργές συµβάσεις του επικουρικού προσωπι-
κού των νοσοκοµείων, που είναι κι αυτό προβληµατικό, καθώς το
σύνολο του επικουρικού προσωπικού θα γίνει έρµαιο στις διαθέ-
σεις των διοικητών και µάλιστα σε προεκλογική περίοδο. 

Ακόµη ο θεσµός του προσωπικού γιατρού που θεσπίσατε µε
τυµπανοκρουσίες αποδείχτηκε τόσο πρόχειρα σχεδιασµένος και
ηµιτελής. Ο αριθµός των γιατρών που συµµετέχουν δεν ικανο-
ποιεί τις ανάγκες της χώρας. Έχετε προβεί σε τρεις φορές αλ-
λαγή του ίδιου νοµοθετήµατος. Την πρώτη φορά εντάξατε τους
γιατρούς από τα κέντρα υγείας, µετά βάλατε τους γιατρούς ερ-
γασίας, µετά βάλατε τους ιδιώτες και έρχεστε τώρα και βάζετε
και γιατρούς του ΕΣΥ. Για να καλύψετε τι; 

Από την άλλη µεριά, τι διαπιστώνουµε; Διαπιστώνουµε ότι οι
ανασφάλιστοι δεν έχουν πού να πάνε να γράψουν τα φάρµακά
τους, πού να πάνε να γράψουν µια εξέταση. Έχει µια οσφυαλγία,
πρέπει να κάνει µια µαγνητική και δεν µπορεί να βρει κάπου να
πάει να τη γράψει, µε αποτέλεσµα να πέφτουν όλα στις πλάτες
ανθρώπων που δεν έχουν καµµία σχέση µε το χώρο της ιατρικής.
Δηλαδή, το ρουσφέτι είναι σε αυτά τα απλά πράγµατα, τα καθη-
µερινά. 

Επίσης, υπάρχει τεράστιο θέµα µε την έλλειψη των φαρµάκων.
Τι θα κάνετε; Είναι δυνατόν να υπάρχει άνθρωπος αυτή τη στιγµή
να ψάχνει στα λιγοστά φαρµακεία που εφηµερεύουν στην Αθήνα
να βρει ένα αποσυµφορητικό µύτης ή ένα αντιπυρετικό και να
µην το βρίσκει; Είναι δυνατόν να πηγαίνει από το ένα φαρµακείο
στο άλλο, για να βρει ένα Depon; Πού είναι ο ΕΟΦ; Πού είναι οι
έλεγχοι που πρέπει να κάνετε πάνω σε αυτό το θέµα, για να µπει
µια τάξη, να σταµατήσουν πλέον αυτές τις εξαγωγές; Δεν θα βά-
λετε κάποια στιγµή ένα φρένο που δρουν όλοι αυτοί ανεξέλεγ-

κτα;
Τώρα, για να µην τρώω και το χρόνο, θα ήθελα να πω δυο κου-

βέντες και για το Market Pass. Όσα επικοινωνιακά τεχνάσµατα
κι αν χρησιµοποιήσετε και ωραιοποιηµένους τίτλους στα µέτρα
που λαµβάνετε, η αλήθεια είναι µία και τη βιώνουν καθηµερινά
οι πολίτες: Η ακρίβεια στα είδη πρώτης ανάγκης έχει εκτοξευτεί,
η αγοραστική δύναµη των πολιτών έχει εξανεµιστεί και τα κου-
πόνια που µοιράζετε δεν φτάνουν να καλύψουν ούτε µία φρα-
τζόλα ψωµί την ηµέρα. Αυτή είναι η ουσία.

Κύριε Υπουργέ, η διαχείριση πανδηµίας και γενικότερα η δια-
χείριση του τοµέα της υγείας από την Κυβέρνησή σας απέτυχε.
Οι επιλογές σας έχουν οδηγήσει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας σε
απαξίωση και εγκατάλειψη. Είναι περιττό να επιχειρηµατολογή-
σει κανείς για το ότι η ύπαρξη ενός ισχυρού, δυναµικού και αξιό-
πιστου δηµόσιου συστήµατος υγείας µε επίκεντρο τον άνθρωπο
πρέπει να αποτελεί προτεραιότητα σε κάθε σύγχρονη ευρωπαϊκή
χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ. Καλές γιορτές σε όλους µε υγεία πάνω απ’
όλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακολουθεί

ο κ. Γρηγοριάδης και αµέσως µετά ο κ. Συντυχάκης. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,

που µόλις µου δώσατε τον λόγο.
Ευχαριστώ ιδιαίτερα τον κύριο, που ενώ δεν όφειλε, καθώς δεν

έχει υγειονοµική σπουδή, να παίρνει τα ρίσκα του, µας καθαρίζει
για τον κίνδυνο του κορωνοϊού εδώ. 

Ο κ. Πλεύρης έφυγε και δεν τον κατηγορώ γι’ αυτό. Έχει το
δικαίωµα σαν άνθρωπος και αυτός όλη µέρα να πρέπει να πάει
κάπου, αλλά είχα να απευθύνω µερικά πράγµατα. Αγαπητέ, κύριε
Υπουργέ, που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση, είστε η πρώτη µνη-
µονιακή Κυβέρνηση, που, λόγω της πανδηµίας του COVID 19,
της επέτρεψαν οι δανειστές, οι Βρυξέλλες δηλαδή, έκτακτες οι-
κονοµικές δαπάνες χωρίς µάλιστα κάποιο συγκεκριµένο όριο -
ελληνικέ λαέ, που µας ακούς από εκεί έξω- σε αυτές τις δαπάνες,
για τη δηµόσια υγεία ειδικά και το εθνικό µας σύστηµα υγείας.
Αυτό δεν έγινε για την Ελλάδα κατ’ εξαίρεση, έγινε συνολικά σε
όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. Υπήρξε ένα µορατόριουµ εν όψει
µιας πανδηµίας που απειλούσε την παγκόσµια κοινότητα. 

Γιατί άραγε, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή σας, η Κυβέρνηση
«Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.» δεν άδραξε αµέσως την ευκαιρία
να προσλάβει υγειονοµικούς γιατρούς; Τριάντα µε σαράντα χι-
λιάδες υγειονοµικούς και γιατρούς έχει χάσει το σύστηµα στα
δεκατρία χρόνια των τριών κοµµάτων των µνηµονίων σας. Πώς
και δεν αδράξατε την ευκαιρία; Πώς ο Κυριάκος Μητσοτάκης δεν
είπε «πω, πω, η ευκαιρία της ζωής µου»; Πώς και οι δύο Υπουργοί
Υγείας δεν είπαν «πω, πω, η ευκαιρία της ζωής µας να αφήσουµε
ένα ιστορικό όνοµα, γιατί φτιάξαµε το ΕΣΥ ξανά από την αρχή»; 

Γιατί, λοιπόν, δεν προσλάβατε όχι τριάντα µε σαράντα χιλιάδες
που λείπουν, ελληνικέ λαέ, από το σύστηµα -αυτά είναι ιστορίες
θερινής νυκτός για το ελληνικό πολιτικό σύστηµα-, αλλά δεκα-
πέντε, δέκα, δώδεκα χιλιάδες µόνιµους υγειονοµικούς και για-
τρούς, αφού για πρώτη φορά µετά από δεκατρία χρόνια σάς
επετράπη; Και είχατε την ευκαιρία. Γιατί άραγε δεν το κάνατε; 

Και µη µου απαντήσει κανείς από την Κυβέρνηση ή κανείς
άλλος µνηµονιακός καλοθελητής ότι δεν το κάνατε, γιατί δεν θέ-
λατε να ρισκάρετε τον εκτροχιασµό της οικονοµίας µας, γιατί θέ-
λατε να είστε συνετοί και να µην παίζετε µε τις αντοχές και τα
όρια της. Γιατί θα σας ανταπαντήσω αυτονοήτως: Και τότε γιατί
µοιράσατε την τελευταία διετία 40 δισεκατοµµύρια ευρώ σε δώ-
δεκα παρασιτικές ελληνικές οικογένειες; Ξέρετε ποιες: Του κ.
Βαρδινογιάννη, του κ. Λάτση, του κ. Περιστέρη, του κ. Μυτιλη-
ναίου, του κ. Μαρινάκη. Τον ξεχνάω τελευταία και µερικοί υπο-
πτεύονται ότι δεν θέλω να τον χτυπώ. Όχι, έχουµε την ίδια ζέση
και για τον κ. Μαρινάκη και όλο αυτό το συναπάντηµα. 

Πώς και δώσατε 40 δισεκατοµµύρια σε δύο χρόνια ή σε ενά-
µιση χρόνο χωρίς να ανησυχείτε καθόλου µην τυχόν και εκτρο-
χιαστεί η ελληνική οικονοµία, αλλά ανησυχείτε, αν προσλάβετε
έναν γιατρό για δείγµα κι έναν υγειονοµικό, ότι θα εκτροχιαστεί
οπωσδήποτε από τα 700 ευρώ που θα παίρνει αυτός καθαρά αντί
1.000; Είναι απορίας άξιον.
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Όχι. Δεν το κάνατε, κύριε Υπουργέ που εκπροσωπείτε την Κυ-
βέρνηση -και µην το πάρετε προσωπικά-, απλώς γιατί δεν θέλατε.
Δεν το κάνατε, γιατί δεν θέλατε. Γι’ αυτό δεν το κάνατε, γιατί
έχετε δεσµευτεί στην παρασιτική ολιγαρχία -και έτσι εκλεγήκατε-
να παραδώσετε ολόκληρη την υγεία στους ιδιοκτήτες των µεγά-
λων ελληνικών υγειονοµικών ιδιωτικών µονάδων, ελληνικέ λαέ! 

Και πλέον ειρήσθω εν παρόδω -µην το ξεχάσουµε, είναι ση-
µαντικό- δεν είναι πια καν Έλληνες οι ιδιοκτήτες τους. Η «CVC»
νέµεται τη ΔΕΗ σας. Εσείς τη χρηµατοδοτήσατε, εσείς τη φτιά-
ξατε, εσείς την κάνατε να είναι αυτό που είναι και µετά την χάρι-
σαν οι µνηµονιακοί κύριοι από εδώ σε µία αγγλοαµερικανική
πολυεθνική, τη «CVC». Εποµένως, λοιπόν, να το µάθουν οι Έλ-
ληνες που µας ακούν: Οι υγειονοµικές µονάδες είναι που πρέπει
να παραδοθούν, ιδιωτικές, µεγάλες, όλη η υγεία µας. Και δεν
ανήκουν πια καν σε Έλληνες. Ανήκουν σε µια αγγλοαµερικανική
πολυεθνική, τη «CVC», που ήδη νέµεται τη ΔΕΗ και έχει ανεβάσει
700% τιµολόγια της ΔΕΗ. Αυτή είναι που θα νέµεται την υγεία
και αντιλαµβάνεσαι πόσο θα ανεβάσει τα τιµολόγια της υγείας. 

Γελάω, αλλά είµαι πικραµένος. Γελάω πικρά. Μεταξύ γέλιου
και κλάµατος βρίσκοµαι. 

Έρχονται εκλογές, κύριε Υπουργέ, και θα πρέπει να απαντή-
σετε στον ελληνικό λαό, γιατί δεν το κάνετε, ενώ είχατε την ευ-
καιρία. Εµείς σας είπαµε, γιατί δεν το κάνατε. Αν τυχόν εσείς
έχετε καµµιά πιο πειστική και αξιοπρεπή απάντηση, καλό είναι να
µας την πείτε τώρα. Ο κ. Πλεύρης είπε ότι θα µιλήσει µε τον κ.
Συντυχάκη, που πρέπει να προλάβει το ταξίδι του. Καλό είναι να
έχει την ευκαιρία να µας πει µια πιο πειστική απάντηση από αυτήν
που δώσαµε εµείς. Διότι αλλιώς µε ποιο πολιτικό θράσος θα ζη-
τήσετε να σας ξαναψηφίσουν τη στιγµή που ολοκληρώσατε στην
κυριολεξία τη διάλυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, ενώ βέ-
βαια είχαν, ελληνικέ λαέ, τη µοναδική ευκαιρία στα δεκατρία τε-
λευταία χρόνια να το κάνουν να ξανασταθεί στα πόδια του και να
λειτουργεί για εσάς και για µας, για τον λαό τους;

Παρεµπιπτόντως -να µην ξεχάσω να το πω και αυτό- έτσι βε-
βαίως τα έσοδα της υγείας δεν θα πηγαίνουν καν σε παρασιτι-
κούς Έλληνες ολιγάρχες, οι οποίοι µε κάποιον τρόπο ένα µικρό
κλάσµα αυτών θα τα ανακύκλωνε στην ελληνική κοινωνία. Η
«CVC» θα τα πάει στα νησιά Φερόες και στα νησιά Κέιµαν, όπως
κάνουν όλοι οι πολυεθνικοί παρασιτικοί αυτού του κόσµου. Όχι
ότι οι Έλληνες παρασιτικοί δεν τα πάνε κι αυτοί εκεί. Όµως κάτι
ρίχνουν και στην τοπική αγορά, κάποιου λιγδώνει και το αντεράκι
του, κατά το κοινώς λεγόµενο. 

Ας µιλήσουµε τώρα για το σχέδιο νόµου σας. Κοιτάξτε το οξύ-
µωρο. Παραπάνω από τα µισά -από τα µισά, το ακούσατε καλά-
από τα συνολικά εβδοµήντα επτά άρθρα που αφορούν διατάξεις
του Υπουργείου Υγείας τι είναι; Είναι παρατάσεις διατάξεων προ-
ηγούµενων σχεδίων για τι πράγµα, κύριε Υπουργέ; Για την αντι-
µετώπιση του κορωνοϊού. Παραπάνω από τα µισά, σαράντα δύο
στα εβδοµήντα επτά. Θα πρέπει όµως αυτή η Κυβέρνηση κάποια
στιγµή επιτέλους να µας κάνει τη χάρη να αποφασίσει, γιατί είναι
τουλάχιστον γελοίο πάνω από το µισό του σχεδίου νόµου, κύριε
Υπουργέ, που φέρνετε σήµερα να αφορά διατάξεις για την προ-
στασία µας από τον κορωνοϊό, τη νίκη επί του οποίου η Κυβέρ-
νησή σας έχει ήδη εξαγγείλει από αυτό το Βήµα έξι τουλάχιστον
φορές µέχρι τώρα, µπορεί και επτά και να µου διαφεύγει η
έβδοµη. Πάντως έξι τις έχω ακούσει µε τα αυτιά µου. Αυτό που
είναι το πιο σηµαντικό, ακόµα πιο επικίνδυνο και δεν είναι γελοίο
είναι το εξής. Φέρνουν σαράντα δύο άρθρα για να αντιµετωπί-
σουν τον κορωνοϊό -ελληνικέ λαέ, πολίτες που µας ακούτε από
εκεί έξω, προσέξτε αυτή τη λεπτοµέρεια- σήµερα θα ψηφίσουν
σαράντα δύο άρθρα για την προστασία µας από τον κορωνοϊό
και ταυτοχρόνως δεν υπάρχει κανένα απολύτως µέτρο προστα-
σίας της κοινωνίας σε κανένα απολύτως επίπεδο της κοινωνικής
ζωής. Δηλαδή όλοι ζουν, εργάζονται και κινούνται κανονικά σαν
να µην υπάρχει κορωνοϊός. 

Εσείς νοµοθετείτε σαράντα δύο άρθρα σήµερα κατά του κο-
ρωνοϊού. Δεν καταλαβαίνετε πόσο γελοίο και οξύµωρο είναι όλα
γύρω µας να λειτουργούν σαν η κανονικότητα να έχει επανέλθει
τελείως και εσείς σήµερα να φέρνετε ένα σχέδιο νόµου που πα-
ραπάνω από το µισό να παρατείνει διατάξεις για την αντιµετώ-
πιση αυτού που έχει φύγει τελείως; Κάτι δεν πάει καλά εδώ πέρα,

κύριε Υπουργέ. Να το εξηγήσω απλά, για να το καταλάβουν όσοι
δεν το κατάλαβαν ακόµα. Ή η κανονικότητα έχει επανέλθει πλή-
ρως και όλα λειτουργούν φυσιολογικά επειδή, όπως έχετε δηλώ-
σει ήδη έξι φορές, έχετε νικήσει πια τον κορωνοϊό και η πανδηµία
δεν υπάρχει στη χώρα. Ή υπάρχει, οπότε έχετε δηλώσει έξι
φορές ψέµατα ότι την νικήσατε και αναγκάζεστε σήµερα να φέ-
ρετε 42 άρθρα που πρέπει, όπως µας λέτε, να ψηφιστούν για να
συνεχίσετε να την πολεµάτε. Διαλέξτε επιτέλους ψέµα, για όνοµα
του θεού, να µην τρελαθούµε. Γιατί να µας λέτε παράλληλα και
τα δύο δεν γίνεται.

Η απάντηση, πολίτες που µας ακούτε από εκεί έξω, αγαπητέ
κύριε Υπουργέ, είναι απλή. Ο κορωνοϊός βεβαίως ζει, βασιλεύει,
σκοτώνει αδιακρίτως συµπολίτες µας κάθε µέρα και καµµία εγ-
γύηση δεν υπάρχει ότι κατά τη διάρκεια του χειµώνα που µόλις
αρχίζει -σήµερα άρχισε ο χειµώνας κλιµατολογικά- δεν θα πάρει
και πάλι τις γνωστές ανεξέλεγκτες διαστάσεις της τελευταίας
τριετίας. 

Ο µόνος λόγος, δε, που έχει η Κυβέρνηση της «Κυριάκος Μη-
τσοτάκης Α.Ε». εξαγγέλλει κάθε τρεις και λίγο τη νίκη επί του κο-
ρωνοϊού, που δεν πεθαίνει µε τίποτα, είναι η πρεµούρα της,
ελληνικέ λαέ, να κλείσει το θέµα το οποίο θέµα όσο µένει ανοιχτό
συντηρεί το παλλαϊκό, το δικό σου αίτηµα, πολίτη, που µας ακούς
από εκεί έξω, για ενίσχυση επιτέλους µε µόνιµο υγειονοµικό και
ιατρικό προσωπικό του ΕΣΥ. Του λένε, µε λίγα λόγια «έλα µωρέ
τώρα, σε λίγο τελειώνει, όπου να’ ναι τελειώνει». Έτσι ο λαός δεν
λέει: «µα, χάνουµε τόσους ανθρώπους κάθε µέρα». Προσπαθείτε
να τον παραπλανήσετε.

Ανακεφαλαιώνοντας, είστε η πρώτη Κυβέρνηση που µπορούσε
να προσλάβει ένα µεγάλο µέρος από τους υγειονοµικούς και
τους γιατρούς που χρειαζόµαστε, αλλά προκειµένου να παρα-
δώσετε την υγεία στον ιδιωτικό τοµέα όχι απλώς δεν τους προσ-
λαµβάνετε, αλλά διαδίδετε κάθε έξι µήνες και ότι η πανδηµία
τελείωσε, ώστε να µη διαµαρτύρεται ο ελληνικός λαός, και µέσα
σε αυτόν βέβαια κοµµάτι του είναι και οι ψηφοφόροι σας, που
δεν τους προσλαµβάνετε. Θα πρέπει να τους προσλάβετε.

Για την εξειδικευµένη ανακουφιστική φροντίδα σας, κύριε
Υπουργέ, η διεπιστηµονική οµάδα που προϋποθέτει το σχέδιο
νόµου σας είναι πραγµατικά στα όρια και αυτό του γελοίου. Είναι
ανέκδοτο, κύριε Υπουργέ. Τι προϋποθέτει; Από τι αποτελείται κα-
νονικά η διεπιστηµονική οµάδα του σχεδίου νόµου σας; Ακούστε,
να γελάσετε ή να κλάψετε, ό,τι προτιµάτε. Γιατρό, νοσηλευτή,
κοινωνικό λειτουργό, ψυχολόγο, εργοθεραπευτή, φυσιοθερα-
πευτή, διαιτολόγο, λογοθεραπευτή, φαρµακοποιό και άλλους θε-
ραπευτές που διαθέτουν πιστοποιηµένες γνώσεις. Δεν φθάνουν
αυτές οι οκτώ ειδικότητες. Μπράβο, είσαστε πολύ κιµπάρηδες!
Αν κατά την εφαρµογή -λέω εγώ, το ΜέΡΑ25- φύγετε από το κα-
νονικό που είπατε εσείς και πάτε στο ελάχιστο που λέει το νοµο-
σχέδιό σας, τότε πρέπει τουλάχιστον να διαθέτει αυτή η
διεπιστηµονική οµάδα, κύριε Πρόεδρε, γιατρό, νοσηλευτή, κοι-
νωνικό λειτουργό και ψυχολόγο. Πού θα τους βρείτε όλους αυ-
τούς, κύριε Πλεύρη µου; Αγαπηµένε µου Υπουργέ, πείτε µου πού
θα τους βρείτε όλους αυτούς, όταν µε βαρύτατη ευθύνη και της
σηµερινής Κυβέρνησης το κύριο, το νούµερο ένα πρόβληµα του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας µας είναι η υποστελέχωσή του;

Κοροϊδεύετε την κοινωνία, κύριε Υπουργέ και µην το πάρετε
προσωπικά. Ανώνυµη εταιρεία είναι, υπάλληλος είστε και εσείς
στην «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.». Μιλήστε µε τον γενικό σας,
πείτε του ότι δεν κοροϊδεύεται έτσι η κοινωνία µε «χάντρες», δεν
είναι ιθαγενείς οι συµπολίτες µας εκεί έξω. Με διεπιστηµονικές
οµάδες την κοροϊδεύετε, οι οποίες διαθέτουν οκτώ ειδικότητες,
ενώ δεν προσλαµβάνετε κανέναν και καµµία επιστήµονα γι’ αυτές
τις οκτώ ειδικότητες ή για τις τρεις αναγκαστικές. Πώς περιµέ-
νετε άραγε, αγαπητέ Υπουργέ µου, να στελεχωθούν και να λει-
τουργήσουν; Περιµένετε µήπως να πέσουν από τον ουρανό, να
µας τους στείλει ο Πανάγαθος Θεός µε κανένα αλεξίπτωτο
επειδή τυγχάνει να είναι φιλέλληνας; Αν, λοιπόν, θέλετε να µη γε-
λάει πικρά η κοινωνία µαζί σας, απαντήστε µας άµεσα, µόλις τε-
λειώσω εγώ κι ο κ. Συντυχάκης, κύριε Υπουργέ, πού θα τους
βρείτε.

Και για να µην παιδεύεται κανείς, να µη χάνουµε και χρόνο, θα
σας πούµε εµείς, το ΜέΡΑ25, πού θα τους βρείτε, κύριε
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Υπουργέ. Ξέρετε πού θα τους βρείτε; Θα τους βρείτε στον ιδιω-
τικό τοµέα, εκεί θα τους βρείτε. Όταν µε τις εφαρµοζόµενες από
την Κυβέρνησή σας πολιτικές το πρώην ΕΣΥ, Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, για όσους δεν θυµούνται τι ήταν κάποτε αυτό, δεν µπορεί
να κάνει χειρουργεία στο «Παίδων» και περιµένουν τέσσερις
µήνες τα παιδιά, η οποιαδήποτε καινούργια υπηρεσία φορτώνε-
ται σε ένα τέτοιο έρηµο σύστηµα προφανέστατα και θα καλυφθεί
αποκλειστικά και µόνο από τον ιδιωτικό τοµέα. Πώς προκύπτει
αυτό το απλό συµπέρασµα; Μα, το δηµόσιο δεν µπορεί καν να
χειρουργήσει τα παιδιά µας πριν περάσουν τέσσερις µήνες από
τη µέρα που δηλώνουν ότι έχουν ανάγκη το χειρουργείο. Έτσι
προκύπτει αυτό το συµπέρασµα. 

Στη «CVC», ελληνικέ λαέ, θα τους βρείτε, στην πολυεθνική που
έχει εξαγοράσει τις περισσότερες µεγάλες δοµές της υγείας της
πατρίδας µας. Γιατί δεν σας αρκεί πια να κλέβουν τα χρήµατα
των Ελλήνων πολιτών οι µεγάλοι παρασιτικοί, οι εντολείς σας,
έχετε δεσµευτεί σε αυτούς τους ξένους παρασιτικούς, από ό,τι
φαίνεται, ότι όλα αυτά τα κλεµµένα χρήµατα θα καταλήγουν
πάση θυσία και οπωσδήποτε και στο εξωτερικό. Πού ακριβώς
στο εξωτερικό; Στα νησιά Φερόες, στα νησιά Κέιµαν και σε διά-
φορους άλλους φορολογικούς παραδείσους τούτου του µάταιου
και περαστικού κόσµου. 

Προβλέπεται η αυτοδίκαιη αναδροµική ανάκληση των διοικη-
τικών προστίµων που επιβλήθηκαν στα φυσικά πρόσωπα που
έχουν γεννηθεί µέχρι το 1961 και συγκεκριµένα µέχρι τις 16-1-
1961. Θυµάστε τι είναι αυτό; Να σας το θυµίσω εγώ. Είσαι πάνω
από εξήντα χρονών και δεν εµβολιάζεσαι; Εκατό ευρώ πρόστιµο
στο κεφάλι, ταξικό πρόστιµο στο κεφάλι! Γιατί είναι ταξικό; Γιατί
ενώ 100 ευρώ τον µήνα για έναν πλούσιο συνάνθρωπό µας δεν
είναι τίποτα, είναι χαρτζιλίκι που το δίνει έτσι για πλάκα και την
ίδια στιγµή, για ένα φτωχό ζευγάρι χαµηλοσυνταξιούχων 100
ευρώ τον µήνα -πολίτες που µας ακούτε από εκεί έξω και ξέρετε,
γιατί ανάµεσά σας είναι οι χαµηλοσυνταξιούχοι, τα ζευγάρια
αυτά- µπορεί να είναι η διαφορά µεταξύ ζωής και αφανισµού
τους. Θα µου πείτε: δεν πειράζει. Έστω και αργά το ταξικό πρό-
στιµο καταργείται και αυτοδίκαια και αναδροµικά. Αµ δε! Πάλι
πρόκειται για προσπάθεια εξαπάτησης των πολιτών, καθώς επι-
κοινωνείται από την Κυβέρνησή σας ψευδώς ως καθολική η άρση
του προστίµου, ενώ για την ανάκληση απαιτείται ο εµβολιασµός.
Πάλι δηλαδή προϋποθέσεις, τις οποίες δεν λέτε επικοινωνιακά.
Το αφήνουµε και αυτό. 

Έρχοµαι στο άρθρο 77. Πολίτες που µας ακούτε από εκεί έξω,
δεν φτάνουν τα δώρα σε όλους αυτούς. Τι είναι το άρθρο 77;
Ακόµα ένα δωράκι αξίας, για την ακρίβεια, 100 και πλέον εκατοµ-
µυρίων ευρώ, για την κατασκευή του αεροδροµίου του Ηρα-
κλείου από την «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.», σε ποιον;
Φανταστείτε. Στην «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ». Τι πρωτότυπο! Σε ποιον ανήκει
η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ»; Είναι όµιλος. Ανήκει στον κ. Περιστέρη, στον κ.
Μαρινάκη και στην κ. Μαριάννα Λάτση και βεβαίως διευθύνων
σύµβουλος ή αντιπρόεδρός του είναι ο γνωστός εθνικός µας
πλέον πεθερός, αγνώστων λοιπών στοιχείων.

Εποµένως, σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση γιατί τους δί-
νετε 100 και πλέον εκατοµµύρια δωράκι; Γιατί -διαβάζω- «µετε-
βλήθησαν δεδοµένα τα οποία επηρεάζουν τον σχεδιασµό ενός
διεθνούς αεροδροµίου. Διαπιστώθηκε από τον ανεξάρτητο µη-
χανικό του έργου και την καθ’ ύλην αρµόδια Υπηρεσία Πολιτικής
Αεροπορίας η ανάγκη µεταβολής σχεδιαστικών παραδοχών του
αεροδροµίου κ.λπ.».

Με λίγα λόγια, για να πούµε ακριβώς τι συµβαίνει εδώ πέρα,
τι µας λέτε;

Μας λένε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πολύ απλά και περιε-
κτικά ότι η σύµβαση παραχώρησης και ο σχεδιασµός δεν αντα-
ποκρίνονταν στις ανάγκες ενός σύγχρονου και διεθνούς
αερολιµένα.

Τέλος, µε το άρθρο 85 εξαιρούνται από τον ενεργειακό έλεγχο
επιχειρήσεις που δεν είναι µικρές και µεσαίες. Κουίζ: Ποιες απο-
µένουν; Οι µεγάλες, οι τεράστιες. Ακούστε σκεπτικό να φρίξετε
όσοι δεν έχετε φρίξει ακόµα µε την Κυβέρνησή σας.

Ακούστε. Γιατί οι µεγάλες επιχειρήσεις εξαιρούνται από ενερ-
γειακό έλεγχο και δεν θα τον υποστούν; Γιατί; Ακούστε επιχεί-
ρηµα, σε εισαγωγικά διαβάζω, δεν κοκκινίζει κανείς από την

Κυβέρνησή σας: «Διότι επλήγησαν σοβαρά από τα περιοριστικά
µέτρα της πανδηµίας και έτσι δεν κατάφεραν να προβούν εγκαί-
ρως σε ενεργειακούς ελέγχους κτηρίων».

Σοβαρά, κύριε Υπουργέ, που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση;
Οι µεγάλες επλήγησαν και δεν µπόρεσαν και οι µικροί, οι µικρο-
σκοπικοί, δεν επλήγησαν και µπόρεσαν; Δεν το πιστεύει κανείς!
Είναι τόσο οξύµωρο που είναι ακραία αστείο!

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε ακόµη δύο λεπτά, για να
κλείσω. Το 33% των υπερκερδών των διυλιστηρίων θα φορολο-
γήσει η Κυβέρνησή µας, µε στόχο, όπως είπε ο Πρωθυπουργός,
να αντλήσει 650 εκατοµµύρια ευρώ, για να χρηµατοδοτήσει το
Food Pass, το δελτίο σίτισης δηλαδή; Το ακούτε όλοι ανεξαιρέ-
τως οι µνηµονιακοί; Εκεί έχετε φτάσει τη χώρα µας, εκεί έχετε
φτάσει τους πολίτες της, στα δελτία σίτισης! Κατοχικές καταστά-
σεις περνούν και εσείς λέτε «σφάξε µε, πασά µου, να αγιάσω»
στις Βρυξέλλες! Συνεχίστε να το λέτε.

Τα «ΕΛΠΕ. του κ. Λάτση, η «MOTOR OIL» του κ. Βαρδινο-
γιάννη, δηλαδή οι δύο γιγαντιαίες ιδιωτικές ολιγαρχικές ανώνυ-
µες εταιρείες διύλισης ορυκτών και καυσίµων της χώρας, που
ελέγχουν το 60% και το 25% της αγοράς των διυλιστηρίων αντι-
στοίχως, καλούνται να καταβάλουν το ελάχιστο που προτείνει η
Κοµισιόν, το 33% δηλαδή, από τα λεγόµενα υπερκέρδη τους.
Άλλες χώρες βάζουν το 45%.

Για να δούµε, όµως, τι είναι αυτά τα υπερκέρδη, που, αν φο-
ρολογηθούν µε 33%, θα αποδώσουν 650 εκατοµµύρια ευρώ;
Όπως γράφει η τροπολογία που καταθέσατε -µεσάνυχτα, κατά
την πάγια πρακτική σας- τα υπερκέρδη προκύπτουν κατόπιν
στάθµισης των κερδών ή ζηµιών των τελευταίων πέντε οικονοµι-
κών ετών µε τα φετινά κέρδη. Τα συγκρίνουµε.

Συγκεκριµένα, αφαιρείτε από τα φετινά κέρδη από τα σταθµι-
σµένα κέρδη των τελευταίων πέντε ετών και αυτό που προκύπτει
φορολογείται µε 33%. Λέτε ότι αυτό µας βγάζει 650 εκατοµµύρια
ευρώ. Ποιο ποσό µε την απλή µέθοδο των τριών -έχω πάθος µε
αυτή- άραγε, αν το φορολογήσεις µε 33%, αποδίδει 650 εκατοµ-
µύρια; Με την απλή µέθοδο των τριών, 1,95 δισεκατοµµύριο.
Υπολόγισαν 2 δισεκατοµµύρια υπερκέρδη. Αυτά -προσοχή- είναι
τα σταθµισµένα κέρδη των διυλιστηρίων της χώρας και όπου
σταθµισµένα, βλέπετε «µαγειρεµένα». Διότι δεν βάλατε τη φόρ-
µουλα στάθµισης, για να τα πάτε προς τα πάνω, να τα σταθµί-
σετε, αλλά προς τα κάτω, όπως πάντα, για να µπορούν τα
λογιστήρια των δύο µεγαθηρίων µετά να «µαγειρέψουν» αυτά τα
κέρδη µε τις τροποποιητικές δηλώσεις τους και παρεµβάσεις.

Άρα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι τουλάχιστον τα υπερκέρδη
µίνιµουµ, όχι µάξιµουµ. Οι δε ολιγαρχικοί κολοσσοί επιδοτούνται
ήδη ποικιλοτρόπως, έµµεσα ή άµεσα, από την επιδότηση στο
ρεύµα, την επιδότηση δηλαδή της κερδοφορίας των ολιγαρχών
του ηλεκτρικού ρεύµατος, που -µαντέψτε, πολίτες, που µας
ακούτε από εκεί έξω- τυγχάνει να είναι οι ίδιοι που έχουν τα διυ-
λιστήρια.

Και τώρα εφαρµόζεται το ίδιο µοντέλο επιδότησης κερδών
ενός άλλου καρτέλ, αυτό του σουπερµάρκετ. Τι κάνετε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω αµέσως, σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αφήνετε τα σουπερµάρκετ ασύδοτα και ανεξέλεγκτα να αυτο-

συγκρατηθούν όσον αφορά στις τιµές και επιδοτείτε µε 650 εκα-
τοµµύρια την κερδοφορία τους, µε όχηµα όλους εµάς, τους
καταναλωτές και τη δήθεν χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης από
τον κρατικό προϋπολογισµό, µε σκοπό την κάλυψη µέρους του
αυξηµένου κόστους των νοικοκυριών, δηλαδή λόγω της σηµαν-
τικής αύξησης του δείκτη τιµών καταναλωτή. Οι δε κοινές υπουρ-
γικές αποφάσεις, που απαιτούνται για τεχνικά οργανωτικά µέτρα
της λειτουργικότητας, ουσιαστικά φωτογραφίζουν µόνο τα µε-
γάλα σουπερµάρκετ.

Αν θέλετε, πραγµατικά, να βοηθήσετε την κοινωνία να ανασά-
νει και να τα βγάλει πέρα σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες -τις
απάνθρωπες, λέµε εµείς- σας καλούµε να θεσπίσετε σήµερα,
εδώ και τώρα, έναν µόνιµο µηχανισµό για την αύξηση του κατώ-
τατου µισθού και της σύνταξης, των βασικών κοινωνικών επιδο-
µάτων και των χαµηλών συντάξεων, µέσα από µια αυτόµατη
τιµαριθµική αναπροσαρµογή όχι για όλους, αλλά για τους πάµ-
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φτωχους συµπολίτες µας και όχι να αφήνετε τους πολίτες πρώτα
σε καθεστώς οικονοµικής δυσπραγίας και έπειτα, οµηρίας, στη-
ρίζοντάς τους δήθεν µετά µε φιλοδωρήµατα, που τελικά, ελλη-
νικέ λαέ, θα καταλήξουν πάλι στην τσέπη των ίδιων ολιγαρχών.
Ταυτόχρονα, σπάσιµο των καρτέλ. Όµως, τι λέω; Εσείς αυτούς
υπηρετείτε.

Τέλος, ένα πολιτικό αµείλικτο ερώτηµα αποµένει: Τι θα πράξει
ο ΣΥΡΙΖΑ της Αριστεράς και της Προόδου; Αν την καταψηφίσει,
κατά τη γνώµη µας στο ΜέΡΑ25, θα έχει πράξει το καθήκον του
απέναντι στον ελληνικό λαό. Αν, όµως, όπως λένε οι κακές δια-
δόσεις, την υπερψηφίσει, τότε για άλλη µια φορά θα έχει ζυγίσει
το καθήκον του απέναντι στον ελληνικό λαό και από την άλλη
µεριά της ζυγαριάς θα έχει κερδίσει η αποδοχή συγχαρητηρίων
από τον κ. Λάτση. Δεν θα είναι η πρώτη φορά.

Ελπίζουµε να το αποφύγετε! Προλαβαίνετε!
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε µι-

λήσει και για την τριτολογία σας, κύριε Γρηγοριάδη!
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Δεν θα µιλήσω άλλο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει.

Απλώς, σας το λέω.
Έγινε µια συνεννόηση και ο κ. Βλάχος θα µιλήσει αµέσως µετά

τον κ. Συντυχάκη.
Κύριε Υπουργέ, καταλαβαίνω ότι θέλετε και εσείς να µιλήσετε,

αλλά πρέπει να βρούµε µια σειρά µε τους Βουλευτές. Αν θέλετε
πριν να πείτε µια κουβέντα, αλλά ξέρετε τι γίνεται; Μετά αρχίζει
η συζήτηση, γίνονται ερωτήσεις και πάλι χάνεται η ροή. Και µετά
έρχονται συνάδελφοι Βουλευτές και δηµιουργούνται προβλή-
µατα και παράπονα.

Παρακαλώ, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση ανακοίνωσε ένα επιπλέον µέτρο-κοροϊδία, το

Market Pass, κόστους όσο µια φρατζόλα ψωµί την ηµέρα, το
οποίο καταθέτει µάλιστα σήµερα µε τη µορφή υπουργικής τρο-
πολογίας και το παρουσιάζει ως µεγάλο επίτευγµα.

Τι είδους επίτευγµα, όµως, είναι αυτό, όταν οι επτά στους δέκα
περιορίζουν τα ψώνια σε σχέση µε τα περσινά Χριστούγεννα, έξι
στους δέκα θα δαπανήσουν λιγότερα από 100 ευρώ στις φετινές
γιορτές;

Στην πραγµατικότητα, πρόκειται για προεκλογική επικοινω-
νιακή αθλιότητα, σε συνέχεια του «καλαθιού του νοικοκυριού»,
του «καλαθιού του Αι Βασίλη», του Full Pass,του voucher και των
ψευτοεπιδοµάτων.

Τσιµουδιά, όµως και σήµερα τόσο από την Κυβέρνηση όσο και
από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το ΠΑΣΟΚ, τα άλλα κόµµατα. Ενώ χύ-
νουν κροκοδείλια δάκρυα για την ακρίβεια του λαού µας, για τις
τροπολογίες που καταθέτει συνέχεια το ΚΚΕ, όπως και σήµερα,
για επαναφορά του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού
και σύνταξης στους εργαζόµενους και τους συνταξιούχους, για
την κατάργηση του ΦΠΑ στα τρόφιµα, στα είδη λαϊκής κατανά-
λωσης, τους ειδικούς φόρους κατανάλωσης στα καύσιµα, στο
πετρέλαιο θέρµανσης, στο φυσικό αέριο για οικιακή χρήση, στο
ηλεκτρικό ρεύµα, στην ύδρευση, στις τηλεπικοινωνίες κουβέντα!

Η παρούσα Κυβέρνηση και διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις εµ-
φανίζονται ιδιαίτερα γαλαντόµες, όταν είναι να ικανοποιήσουν
τις απαιτήσεις των επιχειρηµατικών οµίλων.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο κυρώνεται και η συµφωνία ανά-
µεσα στο ελληνικό Δηµόσιο και τον παραχωρησιούχο για την
εκτέλεση συµπληρωµατικών έργων αναφορικά µε την αναβάθ-
µιση του νέου Διεθνούς Αερολιµένα Ηρακλείου Κρήτης, του δεύ-
τερου σε µέγεθος αεροδροµίου της χώρας, στο Καστέλλι
Πεδιάδας, στο Ηράκλειο, στα πλαίσια της ισχύουσας σύµβασης
παραχώρησης που κυρώθηκε µε νόµο το 2019 επί ΣΥΡΙΖΑ.

Κατ’ αρχάς, πρόκειται για ένα ιδιωτικό αεροδρόµιο, γι’ αυτό
και το ΚΚΕ τότε είχε καταψηφίσει αυτή τη ληστρική για τα λαϊκά
συµφέροντα σύµβαση. Την είχαν, βέβαια, υπερψηφίσει όλοι
τους, υπογράφοντας την τελευταία πράξη θανάτου, µε βάση την
οποία το ελληνικό δηµόσιο παραχωρεί σε ιδιωτικό κολοσσό το
αποκλειστικό δικαίωµα µελέτης, κατασκευής, χρηµατοδότησης,
λειτουργίας, συντήρησης και εκµετάλλευσης του νέου Διεθνούς
Αερολιµένα, ένα έργο κόστους κατασκευής 522 εκατοµµυρίων

ευρώ, µε την υποχρέωση του ελληνικού δηµοσίου να καταβάλει
στην εταιρεία παραχώρησης, ως χρηµατοδοτική συµβολή, δη-
λαδή δώρο, το ποσό των 180 εκατοµµυρίων ευρώ µέσω του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων.

Με τι µετοχικό κεφάλαιο µπήκε ο παραχωρησιούχος στο έργο,
η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» δηλαδή; Με µόλις 5 εκατοµµύρια ευρώ! Αυτά
είναι τα νόµιµα σκάνδαλα! Η κλοπή σε νοµιµοποιηµένη µορφή,
µε τη βούλα της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ!
Τύφλα, λοιπόν, να έχουν οι «Πάτσηδες» και η Καϊλή!

Προκλητικά και χωρίς προσχήµατα χαρακτηρίζατε όλη τότε τη
σύµβαση - κόλαση για τον λαό που θα προκύψει µε νέο αερο-
δρόµιο ως «επενδυτική όαση». Επιπλέον, το ελληνικό δηµόσιο
οφείλει να µεταβιβάσει το 65% των ετήσιων εσόδων από το τέλος
εκσυγχρονισµού και ανάπτυξης αεροδροµίων, το γνωστό «σπα-
τόσηµο», απευθείας στην κοινοπραξία, που αγγίζουν ετησίως τα
70 εκατοµµύρια ευρώ, εάν λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι ετησίως η
µετακίνηση του επιβατικού κοινού των τουριστών αγγίζει τα 4
εκατοµµύρια ετησίως.

Δηλαδή πηγαίνουν προίκα στους ιδιώτες από τον κουµπαρά
του κρατικού ταµείου, ενώ αυτά θα έπρεπε να πηγαίνουν απευ-
θείας για τον εκσυγχρονισµό των αεροδροµίων. Με τη συµπλη-
ρωµατική σύµβαση που καλείται η Βουλή να κυρώσει σήµερα, η
Κυβέρνηση χαρίζει άλλα 104 εκατοµµύρια ευρώ στην κοινοπρα-
ξία- µιλάµε για πακτωλό εκατοµµυρίων- σε συνέχεια των όσων
είχε χαρίσει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Δικαιολογηµένα λοιπόν
προκαλούνται σοβαρά ερωτηµατικά για τους σκοπούς αυτής της
επένδυσης. Δεν ενδιαφέρονται να δώσουν λύση σε εµφανείς πα-
ραλείψεις της µελέτης του έργου, όπως το ότι δεν έχουν προ-
βλεφθεί σήραγγες και ανισόπεδοι κόµβοι από τη Χερσόνησο στο
Αεροδρόµιο, για την απουσία διαβάσεων πεζών, καθώς και συν-
δετήριους άξονες βορρά και νότου -δηλαδή στοιχειώδη πράγ-
µατα που έπρεπε να έχει µέσα η µελέτη-, για τα κενά στις
υδραυλικές µελέτες του έργου που εντείνουν τα πληµµυρικά φαι-
νόµενα λόγω µπαζωµάτων και επιχωµατώσεων στην ευρύτερη
περιοχή. 

Πολλά τα ερωτήµατα για την ασφάλεια των κτηρίων, των αε-
ροπλάνων, των επιβατών, έχοντας και έντονη τη σεισµική δρα-
στηριότητα στην περιοχή του Αρκαλοχωρίου που γειτνιάζει µε
το αεροδρόµιο. Επιλεκτικά, όµως, η εταιρεία παραχώρησης ανα-
κάλυψε µετά από τέσσερα χρόνια έναρξης των έργων ότι αρχίζει
η µελέτη και «µπάζει», και εισηγήθηκε 122.631.074 ευρώ επι-
πλέον. Ο Υπουργός βέβαια ενέκρινε τα 104 εκατοµµύρια ευρώ,
για να µας δείξει πόσο φροντίζει για τα χρήµατα του ελληνικού
δηµοσίου, καθώς βέβαια και τη παράταση της προθεσµίας απο-
περάτωσης του έργου µε επιπλέον είκοσι τέσσερις µήνες. Δη-
λαδή ακόµα δεν τελείωσε το έργο και το χαρακτηρίζουν ως µικρό
αεροδρόµιο. 

Η συµπληρωµατική σύµβαση για την οποία γίνεται λόγος, δεν
αφορά τα παραπάνω προβλήµατα, αλλά αφορά το γιατί το έργο
που κατασκευάζεται -άκουσον, άκουσον!- δεν πληροί τις προδια-
γραφές ενός διεθνούς αεροδροµίου, παρ’ όλο που η µελέτη είχε
ως βασικό κριτήριο αυτό, ότι δεν θα εξυπηρετήσει την τουριστική
υποδοµή της Κρήτης των 8 εκατοµµυρίων επιβατών ετησίως, και
πρέπει να γίνει η επέκταση του αεροσταθµού, των χώρων στάθ-
µευσης αεροσκαφών. Όπως επίσης δεν είχαν προβλέψει ότι η
ίδια η κοινοπραξία αναφέρει τη δηµιουργία των δύο ανεξάρτητων
τµηµάτων κυκλοφορίας εντός του αεροσταθµού αναχωρούντων
και αφικνούµενων επιβατών, Σένγκεν και εκτός Σένγκεν. Και όλα
αυτά -προσέξτε!- τα εντόπισαν µετά από τέσσερα χρόνια. Είναι
αστείο, είναι γελοίο, είναι εξωφρενικό! Είναι το γνωστό κόλπο,
κυρίες και κύριοι, των συνεχόµενων τροποποιήσεων που γίνονται
στα δηµόσια έργα για να κερδίζουν οι εργολάβοι. Αυτή είναι η
περιβόητη ανάπτυξη, ανάπτυξη για τους λίγους, παράδεισος για
τους επιχειρηµατικούς κολοσσούς και ακόµα µεγαλύτερη φτώ-
χεια για τον λαό. Έργα µεγάλων διαστάσεων υπερκοστολογη-
µένα που εξασφαλίζουν τεράστια κέρδη στην κοινοπραξία µέσα
από την παχυλή κρατική χρηµατοδότηση, µε πανάκριβα ναύλα
για τους επιβάτες. 

Οι tour operator και οι µεγαλοξενοδόχοι δεν είναι διατεθειµένοι
να τα επωµιστούν όλα αυτά, το υψηλό κόστος, να αυξήσουν το
κόστος των πακέτων, ούτε την τιµή της διανυκτέρευσης. Θα µε-
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τακυλιστεί το κόστος στους µισθούς των ξενοδοχοϋπαλλήλων,
των εργαζοµένων συνολικά και στην ήδη απλησίαστο τιµή των
αεροπορικών εισιτηρίων. Το ζήτηµα δεν είναι απλά αν χρειάζον-
ται τα µέσα σταθερής τροχιάς -που ακούστηκε εδώ µέσα- για τη
µεταφορά των επιβατών από το Ηράκλειο, για παράδειγµα, στο
αεροδρόµιο -για τα οποία το ΚΚΕ δεν έχει πρόβληµα να αξιοποι-
ηθούν-, αλλά το γεγονός ότι πάλι θα πέσει στις πλάτες του λαού
ακριβοπληρώνοντας άλλο ένα επιπλέον ιδιωτικό έργο, όπως το
νέο ιδιωτικό Βόρειο Οδικό Άξονα, που θα κληθούν πάλι να πλη-
ρώσουν υπέρογκα χαράτσια, διόδια ως χρήστες για την κατα-
σκευή, τη συντήρηση και τη λειτουργία του από και προς το
αεροδρόµιο, µε το πρόσχηµα της ασφάλειας των πολιτών. Όλα
αυτά όταν είναι γνωστό ότι εκατοντάδες νεκροί είναι το αποτέ-
λεσµα της δικής τους αδιαφορίας εδώ και τριάντα και σαράντα
χρόνια. Ο λαός λοιπόν χρεώνεται τα πάντα, και το κόστος και την
κατασκευή και τη λειτουργία και τη συντήρηση των αεροδρο-
µίων, των αυτοκινητοδρόµων και των σιδηροδρόµων, για να βγά-
ζουν αµύθητα κέρδη οι κατασκευαστικοί όµιλοι. 

Για όλους λοιπόν τους παραπάνω λόγους καταψηφίζουµε τη
συµπληρωµατική σύµβαση που παραχωρεί επιπλέον «ζεστό»
κρατικό χρήµα στην κοινοπραξία του υπό κατασκευήν αεροδρο-
µίου. Καλούµε το λαό να βγάλει τα συµπεράσµατά του. Το ΚΚΕ
εναντιώνεται συνολικά στην πολιτική της απελευθέρωσης των
αεροµεταφορών και συνολικότερα στην ιδιωτικοποίησή τους.
Υποστηρίζει ότι η ανάπτυξη και ο σχεδιασµός για αεροδρόµια,
λιµάνια, δρόµους, συνολικά για τις µεταφορές, και η πρόσβαση
σε αυτές πρέπει να ικανοποιούν τις σύγχρονες λαϊκές ανάγκες,
µε φθηνά εισιτήρια για τη λαϊκή οικογένεια και µε ασφάλεια. Πρέ-
πει να καλύπτουν πλήρως τις συγκοινωνιακές ανάγκες αποµα-
κρυσµένων νησιών και περιοχών και να εντάσσονται σε µια
κεντρικά σχεδιασµένη οικονοµία, κίνητρο της οποίας είναι η ανά-
πτυξη της λαϊκής ευηµερίας και όχι το καπιταλιστικό κέρδος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι επερχόµενες εκλογές -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε-
είναι µια πρώτης τάξεως ευκαιρία ο λαός να τιµωρήσει εκείνα τα
κόµµατα που µε τη θετική ψήφο τους παραχωρούν τον πλούτο
και τον ιδρώτα του ελληνικού λαού στους επιχειρηµατικούς οµί-
λους, και να στηρίξει το ΚΚΕ και στις δηµοτικές εκλογές, στη
λαϊκή συσπείρωση, διότι έχουν τη φωλιά τους λερωµένη όλες οι
παρατάξεις των κοµµάτων, των δικών σας, σε δήµους και σε πε-
ριφέρειες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Καλή χρονιά σε όλους! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα ήταν

η σειρά του κ. Παπαδόπουλου να µιλήσει, αλλά έχει ζητήσει να
προηγηθεί ο κ. Βλάχος, επειδή πρέπει να φύγει. Ευχαριστούµε
τον κ. Παπαδόπουλο. Οπότε τώρα θα πάρει τον λόγο ο κ. Βλά-
χος. Θα ακολουθήσει ο κ. Παπαδόπουλος και αµέσως µετά θα
µιλήσει ο κύριος Υπουργός.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γεώργιος Βλάχος από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο που

φέρνει το Υπουργείο Υγείας είναι πολύ σηµαντικό διότι κάνει µια
συνολική και ευνοϊκή διευθέτηση των θεµάτων που απασχολούν
µια µεγάλη σηµαντική µερίδα ασθενών, εκείνων δηλαδή που πά-
σχουν µε χρόνιες και απειλητικές για τη ζωή ασθένειες. Βλέπετε,
η ανακουφιστική φροντίδα, παρά την καθυστέρηση της θεσµο-
θέτησής της, αποκτά πλέον µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης το
κατάλληλο θεσµικό πλαίσιο, ώστε στο επόµενο διάστηµα να πα-
ρέχεται οργανωµένα στους ασθενείς, αντιµετωπίζοντας όλες τις
παραµέτρους που τους προκαλούν δυσκολίες στην καθηµερινό-
τητά τους. Στην εξίσωση αυτή δεν µένουν έξω οι οικογένειες των
ασθενών που στέκονται καθηµερινά στο πλάι τους και συχνά επι-
ζητούν µε αγωνία τέτοιου είδους υπηρεσίες. Ανεβαίνουν και εκεί-
νες τον δικό τους γολγοθά, και ως εκ τούτου θα πρέπει να έχουν
την αµέριστη στήριξη και συµπαράσταση από την πολιτεία. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τούτο, ότι δηλαδή το νοµοσχέδιο αυτό
ανοίγει το κεφάλαιο της ανακουφιστικής φροντίδας στη χώρα
µας, µπορώ να πω ότι συνιστά οµολογουµένως µια θετική εξέ-
λιξη. Βέβαια κάθε τι, επιδέχεται βελτίωση. Και πιθανόν και αδυ-

ναµίες και παραλείψεις να προκύψουν στο µέλλον. Ωστόσο στη
φάση αυτή πρέπει να επικεντρωθούµε στην ουσία. Και η ουσία
είναι ότι το νοµοσχέδιο συνιστά ένα πρώτο και ουσιαστικό βήµα
στην κατεύθυνση της παροχής υπηρεσιών υγείας εξαιρετικής
σηµασίας, σε έναν µεγάλο αριθµό πασχόντων συνανθρώπων
µας. 

Οφείλω να επισηµάνω και αν θέλετε να ευχαριστήσω από το
Βήµα της Βουλής τον Μητροπολίτη Μεσογαίας και Λαυρεωτικής
κ. Νικόλαο, διότι µε πολλή προσπάθεια και συνέπεια οµολογου-
µένως λειτουργεί αδιάλειπτα το εκκλησιαστικό φιλανθρωπικό
Ίδρυµα «Γαλιλαία» από το 2010 και το οποίο παρέχει οργανω-
µένα -και το τονίζω αυτό, οργανωµένα- πολύτιµες υπηρεσίες
ανακουφιστικής φροντίδας σε ασθενείς ολόκληρης της Αττικής.
Η λειτουργία του οφείλεται στις συνδροµές των πολιτών της πε-
ριοχής. Και αυτό το οποίο έχει γίνει µήνυµα σε όλους είναι «λίγα
από πολλούς και όχι πολλά από λίγους». Και βεβαίως σε αυτό
υπάρχει η µεγάλη συνεισφορά πάρα πολλών εθελοντών που
προσφέρουν τις υπηρεσίες τους στην ανακούφιση των συµπολι-
τών µας και καλύπτει ανάγκες, όχι µόνο των ορίων της Μητρό-
πολης, αλλά όλης της Αττικής. Θα έλεγα ότι η µονάδα αυτή
πρέπει να γίνει πρότυπο και για άλλους φορείς ιδιωτικούς, αλλά
και κυρίως από την πολιτεία που έρχεται η στιγµή να αναλάβει,
κύριε Υπουργέ, το µερίδιο ευθύνης της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάγκη για την ανακουφιστική
φροντίδα δεν είναι ζήτηµα υλοποίησης στόχων ή αριθµών, αλλά
είναι ένα ζήτηµα ηθικής φύσεως, ένα ζήτηµα αλληλεγγύης απέ-
ναντι σε αυτόν που έχει µπροστά του την απόλυτη πρόκληση,
την απειλή της ζωής του. Χρέος της πολιτείας λοιπόν είναι να το
αντιµετωπίσει κατ’ αυτόν τον τρόπο, παρέχοντας αµέριστη συµ-
παράσταση στον συµπολίτη µας και την οικογένειά του. Διότι στο
κάτω κάτω της γραφής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεγάλο
στοίχηµα της πολιτείας είναι να διασφαλίσει στον ασθενή τη δυ-
νατότητα να συµµετέχει χωρίς αποκλεισµούς στον κοινωνικό βίο
της χώρας για το µεγαλύτερο δυνατό διάστηµα της ζωής τους.

Το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπει την παροχή της ανακουφιστι-
κής φροντίδας όχι κατά το τελικό στάδιο της ζωής ενός ασθε-
νούς, αλλά θα ξεκινά να παρέχεται από τη στιγµή της διάγνωσης
και να είναι διαθέσιµη σε όλες τις ηλικίες, να πλαισιώνει όλα τα
δύσκολα στάδια της ασθένειας και να µπορεί να λάβει χώρα στο
σπίτι ή σε ειδικά διαµορφωµένους ξενώνες και ιατρικούς χώ-
ρους. Αυτό θα επιτευχθεί µέσα από τη δηµιουργία και την οργά-
νωση ενός αυτοτελούς συστήµατος υγείας, καθώς και τη
σύσταση για πρώτη φορά ενός Εθνικού Μητρώου Ασθενών Ανα-
κουφιστικής Φροντίδας Υγείας, που συνδυαστικά µε τις υφιστά-
µενες δοµές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας θα εστιάζει και θα
καλύπτει τις εξειδικευµένες ανάγκες των ασθενών και των οικο-
γενειών τους.

Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού επεσή-
µανα την αναγκαιότητα να ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο, πρέπει
να πω, κύριε Υπουργέ, ότι αδικείται η συζήτηση για αυτό το νο-
µοσχέδιο µε όσα σήµερα σε αυτή την τελευταία συνεδρίαση της
χρονιάς έχουν συµπεριληφθεί και γίνεται λιγότερη κουβέντα από
αυτή που θα έπρεπε, αλλά αναγκαστικά θα πρέπει και εµείς να
πάµε και σε κάποια άλλα θέµατα.

Ακούστηκε νωρίτερα για το άρθρο 88, γι’ αυτή την κατάργηση
των παρεκκλίσεων. Είπα και εκεί µιλώντας σε έναν διάλογο µε
τον Υπουργό -το είπα και σε επίκαιρη ερώτηση που είχα κάνει
προ καιρού- ότι όταν καταργείς κάτι, πρέπει κάτι άλλο να φέρ-
νεις. Η απαγόρευση δεν σηµαίνει τίποτα από µόνη της. Αντίθετα,
πολλές φορές αυτή η απόλυτη απαγόρευση ανοίγει τον δρόµο
για την αυθαιρεσία. Θα έλεγα, λοιπόν, ότι αυτό που δεν έγινε
όταν ψηφίστηκε αυτός ο νόµος, δηλαδή η σύνδεση της κατάρ-
γησης των παρεκκλίσεων και της δόµησης εκτός σχεδίου -µε την
οποία δεν µπορεί κανείς να διαφωνήσει, αλλά πρέπει να υπάρχει
µια συνέπεια από την πλευρά της πολιτείας- αυτό που δεν έγινε
τότε θα µπορούσε να γίνει σήµερα. Δηλαδή, αυτή η κατάργηση
να συνδεθεί µε τη στήριξη, µε τη δηµιουργία των τοπικών πολε-
οδοµικών σχεδίων. Αυτό δεν έγινε. Σήµερα δίνεται µια παράταση
για όσους πρόλαβαν ή για όσους επινόησαν ή για όσους είναι
τυχεροί και πήγαν µέχρι τις 9 του Δεκεµβρίου και κατέθεσαν µια
αίτηση και ένα τοπογραφικό. Αυτοί θα µπορέσουν το επόµενο
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διάστηµα να προχωρήσουν την οικοδοµική τους άδεια.
Επέµεινα και νωρίτερα και το λέω και σήµερα ότι τουλάχιστον

αυτό το εννιάµηνο έπρεπε να δοθεί για όλους τους πολίτες, να
έχουν τη δυνατότητα αυτή, δεν έγινε. Είναι θέµα που σε αυτό το
εννιάµηνο που θα διαρκέσει θέλω να πιστεύω ότι µένει λίγο ανοι-
χτό και πρέπει να το ξαναδούµε, γιατί δεν πρέπει για αυτό που
δεν έκανε η πολιτεία και που είπα νωρίτερα, δηλαδή µη φέρνον-
τας τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια -άρα δεν ήταν συνεπής- να το
πληρώνουν οι πολίτες, που αυτοί µε τη σειρά τους έχοντας τις
γνωστές δυσκολίες λόγω κορωνοϊού, λόγω οικονοµικής κρίσης,
δεν έβαλαν στις προτεραιότητές τους αυτά τα δύο χρόνια να πο-
λεοδοµήσουν. Αυτό πιστεύω ότι κάποια στιγµή µε κάποιον τρόπο
πρέπει να διορθωθεί.

Και έρχοµαι -για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε- σε µια τροπολογία
που κατέθεσα. Όταν είναι ερανικό το νοµοσχέδιο και καταθέτουν
οι Υπουργοί λίγο πολύ εκκρεµότητες που πρέπει να ρυθµίσουν,
αυτό κάνουν και οι Βουλευτές φέρνοντας θέµατα που είναι σε
εκκρεµότητα. Έφερα, λοιπόν, σε συνέχεια µιας επίκαιρης ερώ-
τησης που πάλι έκανα τη ρύθµιση για την ένταξη του Προβάλιν-
θου και της Αµπελούπολης, δύο οικισµών στην ευρύτερη
περιοχή της πυρόπληκτης περιοχής της ανατολικής Αττικής, που
έχουν ενταχθεί µεν στο Ειδικό Τοπικό Σχέδιο Ανασυγκρότησης
του Ματιού, αλλά που δεν έχουν τις ίδιες δυνατότητες, γιατί δεν
τους τις παρέχει ο νόµος. Εκεί υπάρχει µία µεγάλη αδικία. Ξέρω
ότι σήµερα λείπει ο Υπουργός, δεν πετάω στα σύννεφα, ξέρω ότι
δεν θα γίνει δεκτή, αλλά δηλώνω και εγώ την αποφασιστικότητά
µου να επανέλθω σε αυτό το θέµα και το επόµενο διάστηµα,
µέχρι να γίνουν κατανοητά τα επιχειρήµατα τα οποία λέµε, γιατί
είναι καθαρά, γιατί είναι αντικειµενικά, γιατί είναι κοινωνικά, γιατί
είναι δίκαια και πρέπει αυτό να γίνει κατανοητό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Γε-

ωργαντά, θέλετε τον λόγο για ένα λεπτό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχουν τέσσερις παρεµβάσεις για τις οποίες θέλω να µι-

λήσω.
Η µία είναι στα άρθρα 89, 90 και 91 του νοµοσχεδίου, όπου

έχουµε διάταξη µε την οποία αυξάνει η αποζηµίωση των αξιολο-
γητών από το Εθνικό Μητρώο Πιστοποιηµένων Αξιολογητών,
προκειµένου να αξιολογήσουν τα επενδυτικά σχέδια για έργα και
δράσεις του Υπουργείου µας που χρηµατοδοτούνται από το Τα-
µείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, για να προχωρήσει γρή-
γορα η όλη διαδικασία.

Το άλλο είναι ότι παρατείνουµε για έναν χρόνο ακόµα τη λει-
τουργία κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων που είναι άνευ άδειας
λειτουργίας, έτσι όπως περιγράφεται στον νόµο.

Το τρίτο είναι επίσης ότι στους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες
που συνάπτουν δάνεια µε χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα έως
25.000 ευρώ δίνεται η δυνατότητα, προκειµένου να αντιµετωπί-
σουν τις έκτακτες συνθήκες, να µην προσκοµίζουν φορολογική
ενηµερότητα.

Και το τελευταίο είναι ότι επίσης υπάρχει µια ρύθµιση σχετικά
µε τον παγετό του 2021 τυπικής διάταξης, προκειµένου να ολο-
κληρωθεί όλη αυτή η διαδικασία της πληρωµής.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, δεν έχω τίποτα άλλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Έχω τη γνώµη ότι δεν υπάρ-

χει ισχυρός αντίλογος στο συµπέρασµα ότι τα διάφορα καλάθια,
τα φιλοδωρήµατα δεν αντιµετωπίζουν ουσιαστικά τα ζητήµατα
της τεράστιας απόστασης, κύριε Γεωργαντά, ανάµεσα στις τιµές

στο χωράφι και το ράφι. Δεν αντιµετωπίζουν την αχαλίνωτη ακρί-
βεια, την αισχροκέρδεια, τις εκρηκτικές ανατιµήσεις, τον σωστό
τρόπο φορολόγησης των υπερκερδών. Δεν αντιµετωπίζουν την
τεράστια διεύρυνση των ανισοτήτων και τη φτώχεια.

Και µας έκανε µια υπόµνηση ο κ. Βρούτσης ως Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας ότι θα µπορούσαµε
σήµερα πριν τις γιορτές να καταλήξουµε σε ορισµένες συναινέ-
σεις πάνω σε ζητήµατα που συζητάµε µε αυτό το σχέδιο νόµου.

Να σας προτείνω να ψηφίσετε την τροπολογία-προσθήκη την
οποία έχουµε κάνει, ώστε να υπάρξει µείωση στον φόρο προστι-
θέµενης αξίας στα τρόφιµα, στον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα
διάφορα πετρελαιοειδή, στα διάφορα προϊόντα των εταιρειών οι
οποίες διακινούν τα καύσιµα;

Έχω τη γνώµη ότι αν συµφωνήσετε ότι υπάρχουν ορισµένα ζη-
τήµατα στα οποία µπορούν να υπάρξουν κάποιες συναινέσεις,
ένα από αυτά θα µπορούσε να είναι, κύριε Πλεύρη και η συµφω-
νία σας ότι οι οικογένειες εκείνων των υγειονοµικών που είναι
ακόµη χωρίς εµβολιασµό θα µπορούσαν να αντιµετωπιστούν µε
µια δική σας απόφαση η οποία θα τους δίνει τη δυνατότητα να
αξιοποιηθούν. Δεν το κάνετε, όµως. Δεν κάνετε ούτε εκείνο το
οποίο θα µπορούσατε να κάνετε, όλους τους µαχητές του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας που παραµένουν επικουρικοί, συµβασι-
ούχοι, να τους εντάξετε στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, καθώς τις
ανάγκες, τα εκρηκτικά κενά που υπάρχουν τα βλέπετε, τα διαπι-
στώνετε.

Είναι προφανές ότι υπάρχει η αναγκαιότητα να έχουµε µια
ανακουφιστική φροντίδα σε όλους εκείνους τους ασθενείς που
έχουν πόνο, που έχουν κακοήθη νοσήµατα, νοσήµατα τα οποία
χρειάζονται µια µακρόχρονη θεραπεία σε βαριά αγγειακά, εγκε-
φαλικά επεισόδια, σε απειλητικές για τη ζωή των ασθενών κατα-
στάσεις. Όλα αυτά απαιτούν κάποιες ρυθµίσεις οι οποίες να
µπορούν να υπηρετηθούν από τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθε-
τείτε.

Έχουµε, όµως, την εικόνα ότι τα δικαιώµατα των ασθενών, η
ποιότητα ζωής τους, αλλά και η πρόληψη, η πρωτοβάθµια φρον-
τίδα υγείας, η αντιµετώπιση επειγόντων περιστατικών, η νοση-
λεία στο σπίτι, καθήκοντα τα οποία οδηγούν στην αποκατάσταση
ασθενών δεν περιλαµβάνονται στον τρόπο µε τον οποίο εσείς εί-
δατε τη νοµοθέτησή σας το προηγούµενο χρονικό διάστηµα και
βέβαια, ούτε στον προϋπολογισµό του 2023. Λείπουν όλα εκείνα
τα οποία θα µπορούσαν να οδηγήσουν στο να έχουµε µονάδες
ανακουφιστικής φροντίδας υγείας µε διεπιστηµονική στελέχωση
στον τρόπο µε τον οποίο βάζετε τις διάφορες ρυθµίσεις στο νο-
µοσχέδιο.

Υπάρχει µια διάταξη η οποία να επιτρέπει να ελπίζουµε ότι στις
µονάδες αυτές θα υπάρχει γιατρός, νοσηλευτής, κοινωνικός λει-
τουργός, ψυχολόγος, ότι θα υπάρχουν όλες οι ειδικότητες εκείνες
που προσπαθήσατε να µας πείτε ότι πρέπει να περιλαµβάνονται
στις µονάδες ανακούφισης, να περιλαµβάνονται εκείνα τα οποία
οφείλουµε να κάνουµε ώστε να έχουµε ξενώνες, ηµερήσιες µονά-
δες φροντίδας εκείνων των ασθενών που χρειάζονται ανακουφι-
στική φροντίδα;

Θέλουµε, λοιπόν, να υποστηρίξουµε ότι όλο αυτό το χρονικό
διάστηµα που είναι µπροστά µας δεν δίνει τη δυνατότητα να µπο-
ρούµε να λέµε ότι η κυβερνητική πολιτική υγείας που είδαµε το
προηγούµενο χρονικό διάστηµα οδηγείται εκεί που θα θέλαµε
για τους ασθενείς. Είδαµε την αντιµετώπισή τους στον τρόπο µε
τον οποίο νοµοθετήσατε την κατάργηση ουσιαστικά του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας, την πλήρη εµπορευµατοποίηση του συστή-
µατος, που αυξάνει τεράστια τις ιδιωτικές δαπάνες υγείας, µε το
να παραχωρείτε ουσιαστικά την αντιµετώπιση της ανακουφιστι-
κής φροντίδας σε δοµές φιλανθρωπίας, σε δοµές ιδιωτικών κλι-
νικών, στις ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες.

Όλα αυτά δεν δίνουν τη δυνατότητα να µπορούµε να πούµε
ότι υπάρχει ένας σχεδιασµός ο οποίος οδηγεί εκεί που θα θέ-
λαµε να οδηγηθούµε εµείς µε τις παρεµβάσεις που κάναµε. Οι
έξι προτάσεις, οι οποίες από εµάς ήταν προτεραιοποιηµένες,
αλλά και κοστολογηµένες για το τι πρέπει να γίνει µε τα καθή-
κοντα τα οποία βάζουµε σε προτεραιότητα, δείχνουν τον τρόπο
µε τον οποίο θα µπορούσαµε να οδηγηθούµε σε ένα ολοκληρω-
µένο, ποιοτικό, δωρεάν σύστηµα υγείας. 
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Αυτά τα ζητήµατα, λοιπόν, που δεν λύνονται από τις παρεµβά-
σεις της Νέας Δηµοκρατίας, είναι ζητήµατα κρίσιµα στο προ-
εκλογικό διάστηµα, στο οποίο αν χρειάζονται ορισµένες
συγκλίσεις, είναι εκείνες στα θέµατα τα οποία ενδιαφέρουν τη
ζωή των ανθρώπων, ενδιαφέρουν τα δικαιώµατά τους, ενδιαφέ-
ρουν όλα εκείνα που περιµένουν σε µια περίοδο στην οποία
υπάρχει η δυνατότητα να τα εγγυηθούµε.

Θεωρώ, λοιπόν, καταλήγοντας, ότι αν θέλουµε σήµερα να κά-
νουµε κάποιες ευχές για στις γιορτές, είναι εκείνες που οδηγούν
στο να κάνουµε όλοι το καθήκον µας απέναντι σε µια πορεία µε-
τάβασης στο ολοκληρωµένο και ποιοτικό σύστηµα υγείας, γιατί
αυτά τα ζητήµατα είναι εκείνα που οδηγούν, κύριε Γεωργιάδη,
σε συγκλίσεις, αυτά είναι τα ζητήµατα τα οποία περιµένει ο ελ-
ληνικός λαός για την ετυµηγορία του στις εκλογές, αυτά είναι τα
ζητήµατα που θα µας δώσουν τη δυνατότητα να έχουµε το πλε-
ονέκτηµα να είµαστε πρώτο κόµµα στις επόµενες εκλογές και να
µπορούµε να κάνουµε συµµαχική προοδευτική κυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Γεωργιάδης. Μένουµε µόνο στην
τροπολογία. Πέραν της τροπολογίας δεν θα αναφερθείτε σε οτι-
δήποτε άλλο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο αυστηρά για την τρο-
πολογία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Έχουµε καταθέσει µια τροπολογία. Μπαίνω
σ’ αυτά που µας αφορούν και έχουν πολιτικό ενδιαφέρον. Το ένα
είναι η διάταξη για τη «GOLDEN VISA». Τι αλλάζει σε σχέση µε
το παρελθόν; Τι είναι αυτό που εισηγούµαστε σήµερα στο Σώµα;
Μέχρι σήµερα η πενταετής «GOLDEN VISA» δινόταν -άδεια δια-
µονής δηλαδή- σε κάθε επενδυτή ο οποίος έκανε µια επένδυση
σε ακίνητο από 250.000 ευρώ. 

Με τη ρύθµιση που τώρα εισηγούµαστε αλλάζουν τα εξής: Για
το κέντρο της Αθήνας, για τα νότια προάστια της Αθήνας, για τα
βόρεια προάστια της Αθήνας και για το κέντρο της Θεσσαλονί-
κης, καθώς και για κάποιες άλλες περιοχές υψηλής -ας το πούµε
έτσι- οικονοµικής δραστηριότητας όπως η Μύκονος και η Σαντο-
ρίνη, το όριο των 250.000 µεταβάλλεται στις 500.000 ευρώ για
ένα ακίνητο. Το τονίζω αυτό. 

Ποιος είναι ο λόγος που γίνεται αυτή η µεταβολή; Το πρό-
γραµµα της «GOLDEN VISA» έχει πάει αρκετά καλά όλα αυτά τα
χρόνια, έχει φέρει στην ελληνική οικονοµία από το 2014 που
πρωτοψηφίστηκε επί Νότη Μηταράκη, Αναπληρωτού Υπουργού
Ανάπτυξης τότε στην κυβέρνηση Σαµαρά, περίπου 3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ επενδύσεις. Όµως, µε την πολύ µεγάλη αύξηση της
οικοδοµικής δραστηριότητας, του real estate και την ανάπτυξη
της ελληνικής οικονοµίας τα τελευταία χρόνια σε συνδυασµό µε
την άνοδο της «GOLDEN VISA», στο κέντρο της Αθήνας και στο
κέντρο της Θεσσαλονίκης δηµιουργείται πολύ µεγάλη αύξηση
στην τιµή των ενοικίων. Σίγουρα σ’ αυτό έχει παίξει ρόλο και το
Airbnb που συνδυάζεται µ’ όλα αυτά. 

Για να µειώσουµε, λοιπόν, την πίεση στα ακίνητα και στα ενοί-
κιά τους σ’ αυτές τις περιοχές, ανεβάζουµε το όριο, ώστε να µην
µπορούν να αγοράζουν µικρά διαµερίσµατα σ’ αυτές τις περιο-
χές για να τα κάνουν Airbnb και να κρατάνε τη «GOLDEN VISA».
Εάν θέλουν αυτοί οι επενδυτές να δώσουν 250.000 ευρώ, θα
µπορούν να κατευθυνθούν σε λιγότερο οικονοµικά ανεπτυγµένες
περιοχές της Αττικής, παραδείγµατος χάριν στη δυτική Αθήνα,
όπου εκεί µπορούν να βρουν ακίνητα τέτοιας αξίας, τα οποία
είναι σε πληθώρα, χρήζουν ανακαινίσεως και χρήζουν επενδυ-
τών. Για το κέντρο των Αθηνών και τις περιοχές που σας είπα δεν
υπάρχει τόσο µεγάλη ανάγκη.

Επειδή αυτή είναι µια ξαφνική και µεγάλη µεταβολή, δίνουµε
περιθώριο µέχρι τις 30 Απριλίου σε όποιον έχει ήδη κλείσει συµ-
φωνία να δώσει προκαταβολή και να πάρει το ακίνητό του στην
παλαιά τιµή, δηλαδή στις 250.000 και τη «GOLDEN VISA», αρκεί
να έχει δώσει προκαταβολή µέχρι 30 Απριλίου και να έχει ολο-
κληρώσει τη µεταβίβασή του µέχρι το τέλος του χρόνου. Άρα δί-
νουµε και ένα εύλογο χρονικό διάστηµα προσαρµογής της

αγοράς, ώστε να µη γίνει ζηµιά στη «GOLDEN VISA». Έχουµε
βάλει και τα τρία βήτα στις 500.000. 

Επίσης, ξέχασα να αναφέρω ότι είναι σαράντα προάστια. Θα
υπολογίσετε όχι µόνο τη νότια Αθήνα, αλλά και την περιοχή
Βάρης - Βούλας - Βουλιαγµένης για τους ίδιους λόγους. Είναι
µια περιοχή µε ήδη πολύ αναπτυγµένη την αγορά των ακινήτων.
Αυτή είναι η ρύθµιση για το «GOLDEN VISA». Μπορείτε να µε ρω-
τήσετε γι’ αυτό ό,τι θέλετε.

Μια δεύτερη ρύθµιση που έχει πολιτικό ενδιαφέρον είναι το
άρθρο 7 της σχετικής τροπολογίας, το οποίο τι λέει; «Στο πλαίσιο
της παραγράφου 4 του άρθρου 170 του νόµου τάδε, η υπό εξυ-
γίανση εταιρεία µε την επωνυµία «Ναυπηγικές και Βιοµηχανικές
Επιχειρήσεις «ΕΛΕΥΣΙΝΑ Α.Ε.» απαλλάσσεται από την υποχρέ-
ωση της προσκόµισης φορολογικής και ασφαλιστικής ενηµερό-
τητας έναντι οποιασδήποτε αρχής και φορέα έως τις 31
Δεκεµβρίου του 2023». 

Γιατί φέρνουµε αυτή τη ρύθµιση; Όπως ξέρετε, µαζί µε τον
ΣΥΡΙΖΑ ψηφίσαµε το σχέδιο εξυγίανσης των Ναυπηγείων Ελευ-
σίνας. Ήδη το σχέδιο αυτό, αφού πέρασε και από την επιτροπή
της Βουλής όπου ενηµερώσαµε, έχει κατατεθεί στο αρµόδιο δι-
καστήριο και έχει πάρει δικάσιµο για τις 15 Φεβρουαρίου. Θα
βγει η απόφαση σε τρεις - τέσσερις µήνες. Μέχρι να γίνει η µε-
ταβίβαση θα χρειαστεί σίγουρα περίπου όλο το 2023. 

Όµως, και εµείς το θέλαµε και οι εργάτες το θέλανε και τελι-
κώς και η αγορά το ήθελε και το ναυπηγείο έχει ήδη ξεκινήσει
να λειτουργεί. Ήδη το πρώτο πλοίο µε σηµαία του κ. Πέτρου
Παππά έχει πάει στο ναυπηγείο και επισκευάζεται. 

Μπορώ να ανακοινώσω στο Σώµα και κάτι που δεν έχω πει,
κύριε Πρόεδρε. Αναµένεται τις επόµενες µέρες να πάνε και αρ-
κετά περισσότερα πλοία προς επισκευή. Από το έως τώρα ενδια-
φέρον προβλέπεται ότι µέσα στο µήνα Φεβρουάριο όλοι οι ντόκοι
του Ναυπηγείου Ελευσίνας θα είναι γεµάτοι µε πλοία ελληνικά
προς επισκευή στο ναυπηγείο.

Ετέθη, λοιπόν, το ζήτηµα: Πώς θα εργάζονται οι εργαζόµενοι
και θα πληρώνονται κανονικά και θα πληρώνονται οι ασφαλιστι-
κές τους εισφορές και θα γίνεται η οικονοµική δραστηριότητα
σωστά, εφόσον η εταιρεία αυτή είναι υπό εξυγίανση και λόγω
των παλαιότερων χρεών δεν µπορεί να έχει τη σχετική ενηµερό-
τητα; 

Γι’ αυτόν τον λόγο δίνουµε ενηµερότητα µε νόµο, ώστε να µπο-
ρεί το ναυπηγείο να λειτουργεί και οι εργαζόµενοι να πληρώνον-
ται κανονικά στην ενδιάµεση περίοδο, έως ότου γίνει δεκτό από
το δικαστήριο το σχέδιο εξυγίανσης και εφαρµοστεί και πάρει
µετά την κανονική του ροή το χρέος και ρυθµιστεί κατά τον
τρόπο που θα προβλέπει η δικαστική απόφαση. Αυτός είναι ο
λόγος που έχει µπει αυτή η τροπολογία και είναι, όπως καταλα-
βαίνετε, εξαιρετικά υπέρ των εργατών.

Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι χθες είχα την εξαιρετική
τύχη να επισκεφτώ τα Ναυπηγεία Ελευσίνας. Αυτό που θέλω να
σας πω πιστεύω ότι θα είναι µια χαρά και για τον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν
θέλω να το πω µόνος µου, γιατί µαζί ψηφίσαµε το σχετικό σχέδιο
εξυγίανσης. Άλλωστε έχω πει πολλές φορές ότι το σχετικό σχέ-
διο είχε ξεκινήσει από την περίοδο ΣΥΡΙΖΑ.

Ο επενδυτής κ. Πάνος Ξενοκώστας αποφάσισε -και αυτό είναι
ένα πολύ ισχυρό δείγµα της πίστης του στην επιτυχία του σχε-
δίου- και πλήρωσε όλους τους εργάτες του Ναυπηγείου Ελευσί-
νας µε 2.000 ευρώ έναντι των χρεών που έχει ο κάθε
εργαζόµενος λαµβάνειν από το ναυπηγείο, σύµφωνα µε το σχέ-
διο εξυγίανσης. Έδωσε, δηλαδή, η εταιρεία «ΟΝΕΧ» 1,2 εκατοµ-
µύριο ευρώ.

Αυτό έχει µεγάλη σηµασία, κύριε Πρόεδρε, διότι δεν ήταν υπο-
χρεωµένη από το σχέδιο να το κάνει. Οι υποχρεώσεις της εται-
ρείας «ΟΝΕΧ» ξεκινούν από την ώρα που θα εκδοθεί από το
δικαστήριο η σχετική δικαστική απόφαση και όχι πριν. Και έχει
και ένα ρίσκο αυτή η καταβολή των χρηµάτων, καθόσον εάν για
οποιονδήποτε λόγο το σχέδιο ναυαγήσει αυτά τα χρήµατα έχουν
χαθεί. Όµως, η εταιρεία ήθελε να δείξει την πίστη της στην επι-
τυχία του σχεδίου και πλήρωσε προκαταβολικά -ας το πούµε
έτσι- τους εργαζόµενους εν όψει εορτών, 2.000 ευρώ τον καθένα
και έτσι είναι και ο πρώτος µισθός από ιδιώτη που λαµβάνουν
µετά από οκτώ χρόνια. Δηλαδή, τα χρήµατα που έπαιρναν στο
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Ναυπηγεία Ελευσίνας ήταν όλα που το κράτος µέσω της γνω-
στής τριµερούς συµβάσεως µε το Πολεµικό Ναυτικό.

Επίσης, µέσα στις τροπολογίες αυτές έχουµε βάλει και την πα-
ράταση κατά ένα ακόµη έτος του παγώµατος στο όριο του 3% της
αυξήσεως των επαγγελµατικών µισθώσεων. Θέλω να εξηγήσω τι
είναι αυτό, έχει κάποιο ενδιαφέρον για την αγορά και σηκώνει και
έναν αντίλογο. Τα περισσότερα µισθωτήρια επαγγελµατικής µί-
σθωσης στην Ελλάδα ήταν φτιαγµένα µε βάση τον πληθωρισµό.
Δηλαδή, είχαν ως σηµείο ετήσιας αύξησης τον πληθωρισµό ή τον
πληθωρισµό συν κάτι. Αυτό ήταν πολύ σύνηθες, καθώς ο πληθω-
ρισµός θεωρείτο γενικά ότι θα είναι χαµηλός κάτω του 3%. Και
έτσι πήγαινε η αγορά. 

Πέρσι, όταν µετά την εισβολή του Προέδρου Πούτιν στην Ου-
κρανία ο πληθωρισµός εξερράγη και έφυγε ξαφνικά πολύ ψηλά,
µε πολύ µεγάλη ταχύτητα, για να προλάβουµε τις ζηµιές που θα
πάθαιναν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις εάν αυτό εφαρµοζόταν,
βάλαµε όριο 3% και είχαµε πει ότι θα δούµε αν θα πρέπει να πα-
ραταθεί αναλόγως των εξελίξεων. Δυστυχώς, ο πόλεµος δεν έχει
τελειώσει. Ο πληθωρισµός παραµένει υψηλός. Δεν ξέρω πού θα
κλείσει σε ετήσια βάση, πάντως θα κλείσει σίγουρα κοντά στο
10%, δεν θα είναι εννοώ κοντά στο 5%, θα είναι κοντά 10%. Μπο-
ρεί να είναι 9,5%, µπορεί να είναι 9%, µπορεί να είναι 9,6%, πάν-
τως θα είναι κάπου εκεί. Αυτό τι θα σήµαινε; Ότι εάν δεν βάλουµε
και φέτος το όριο του 3% όλες οι επιχειρήσεις που έχουν τον όρο
του πληθωρισµού στο µισθωτήριο συµβόλαιο θα πληρώσουν
πολύ µεγάλη αύξηση ενοικίου. 

Εµείς δεν θέλουµε οι επιχειρήσεις οι οποίες ήδη υφίστανται
τις συνέπειες της πανδηµίας, την αύξηση του ρεύµατος, την αύ-
ξηση -γενικώς- των πρώτων υλών, την αύξηση του βασικού µι-
σθού, που θα έρθει και καινούργια, να δεχθούν και την πίεση του
ενοικίου όπου αυτό θα µπορούσε να δηµιουργήσει σοβαρά προ-
βλήµατα στη λειτουργία τους και άρα πιθανή απώλεια θέσεων
εργασίας. Άρα παρατείνουµε το όριο του 3% µε τις εξαιρέσεις
που είχαµε θεσµοθετήσει και πέρσι για ένα ακόµη έτος. 

Λέω ότι αυτό σηκώνει αντίλογο, διότι αφήνει εκτεθειµένους
στον πληθωρισµό τους ιδιοκτήτες. Εγώ δεν θέλω να πω ότι δεν
µε απασχολεί, η Κυβέρνηση είναι για όλους και για τους ενοικια-
στές και για τους ιδιοκτήτες και άρα σίγουρα είναι µια αδικία
αυτή που υφίστανται οι ιδιοκτήτες για δεύτερη συνεχόµενη χρο-
νιά. Θεωρούµε, όµως, ότι το κοινό δηµόσιο συµφέρον όλων µας
είναι να µην διαταραχτεί ο οικονοµικός κύκλος και να µη χαθούν
θέσεις εργασίας. Αυτό είναι κάτι που και οι ιδιοκτήτες ακινήτων
θα πρέπει να καταλάβουν ότι είναι σηµαντικό. Σε αυτή την κρί-
σιµη στιγµή που βρισκόµαστε πρέπει να διατηρηθεί η οικονοµία
σε λειτουργία και γι’ αυτόν τον λόγο αναγκαζόµαστε να πάρουµε
ένα µέτρο έκτακτο. Ελπίζω να µην χρειαστεί να το πάρουµε καµ-
µία άλλη χρονιά και του χρόνου πια ο πληθωρισµός να έχει απο-
κλιµακωθεί και να µπορούµε να αφήσουµε την αγορά να
λειτουργήσει χωρίς καµία τέτοιου τύπου κρατική παρέµβαση. 

Αυτές είναι οι ρυθµίσεις που έχουν πολιτικό ενδιαφέρον. Οι
υπόλοιπες είναι τυπικές ρυθµίσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Ήρθε η σειρά σας.
Θέλετε να προηγηθεί ο κ. Καραθανασόπουλος;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αν θέλει να µιλή-

σει ο κ. Καραθανασόπουλος…
Περιµένω ότι θα εξάρει το νοµοσχέδιο, οπότε ας προηγηθεί!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Βλέπω τίτ-

λους: τα βρήκε η Νέα Δηµοκρατία µε το ΚΚΕ! Προς Θεού, αστει-
εύοµαι.

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. Συζητάµε ένα συγκεκριµένο νοµοσχέδιο το οποίο τιτλοφο-
ρείται: Ολοκληρωµένο Σύστηµα Παροχής Ανακουφιστικής
Φροντίδας και άλλες διατάξεις. Ο τίτλος αυτός, κύριε Υπουργέ,
είναι προσχηµατικός, γιατί αυτό το οποίο θέλετε να εφαρµόσετε
νοµοθετείται, δεν είναι ούτε ολοκληρωµένο, αλλά ούτε και σύ-
στηµα. 

Υπάρχει ανάγκη για ένα τέτοιο σύστηµα ολοκληρωµένο; Βε-
βαίως. Για την ανακουφιστική φροντίδα. Αλλά, χρειάζεται αυτό

το σύστηµα να είναι ενταγµένο σε µια ενιαία διαδικασία, µέσα σε
καθετοποιηµένες δοµές, ενταγµένες σε ένα αναβαθµισµένο δη-
µόσιο σύστηµα υγείας και όχι ξεκρέµαστες. Απλώς εσείς αυτό
το οποίο κάνετε είναι ότι εναποθέσατε τις όποιες ελπίδες για πα-
ροχή ανακουφιστικής φροντίδας σε διάφορους φορείς. Είτε είναι
εθελοντικές οργανώσεις, είτε είναι ΜΚΟ, είτε σε ιδιώτες µε κερ-
δοσκοπικούς ή µη κερδοσκοπικούς φορείς. 

Από αυτή την άποψη, βεβαίως, το ΚΚΕ -όπως πολύ σωστά τό-
νισε ο εισηγητής µας και ανέλυσε το νοµοσχέδιο- είναι αντίθετο.
Και στα υπόλοιπα θέµατα τα οποία κάνετε, όπως οι παρατάσεις
λόγω COVID όπου επί της ουσίας είναι µια παράταση στην ερ-
γασιακή εµπειρία την οποία κάνετε και αξιοποιείτε την πανδηµία
για να µονιµοποιηθούν οι αντεργατικές ανατροπές, αντί να προ-
χωρήσετε στη µονιµοποίηση των εκτάκτων εργαζοµένων υγει-
ονοµικών, νοσηλευτών και λοιπών, αντί να προχωρήσετε σε
προσλήψεις µόνιµου προσωπικού στα νοσοκοµεία και στην πρω-
τοβάθµια φροντίδα υγείας, αντί να διασφαλίσετε την άµεση επι-
στροφή όλων αυτών των οποίων έχετε βάλει σε αναστολή
εργασίας.

Περνώντας τώρα σε ζητήµατα τα οποία τέθηκαν κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης, θα ήθελα να πω το εξής κύριε Πρόεδρε, κά-
νοντας µία δήλωση. 

Ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ δεν έχουµε εξουσιοδο-
τήσει κανέναν από άλλο κόµµα να µιλάει για λογαριασµό µας ή
εκ µέρους µας, όπως σήµερα έκανε για παράδειγµα ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Βρούτσης. Τι
είπε δηλαδή; Είπε ότι: Είµαι ευτυχισµένος γιατί όλα τα κόµµατα
συµφωνούν µε τη φιλοσοφία της τροπολογίας για την «κάρτα
τροφίµων» και ότι όποια διαφωνία τους ή επιφυλάξεις έχουν
απλά και µόνο να κάνουν µε ποσοτικά χαρακτηριστικά, πέντε
επάνω, πέντε κάτω. Αυτά είπε ο κ. Βρούτσης. Δεν είναι όµως
έτσι, κύριε Βρούτση. Εµείς δεν διαφωνούµε µε τα ποσοτικά χα-
ρακτηριστικά της τροπολογίας. Εµείς διαφωνούµε µε την ουσία
της τροπολογίας. Διαφωνούµε, µάλιστα, και µε τα δύο συστατικά
στοιχεία που έχει η συγκεκριµένη τροπολογία. 

Διαφωνούµε αρχικά µε την επιδοµατική λογική, γιατί πρόκειται
για µέτρα προσωρινού χαρακτήρα, για µέτρα τα οποία δεν καλύ-
πτουν παρά ένα πολύ µικρό µέρος των πολύ σηµαντικών απωλειών
που έχουν υποστεί το τελευταίο διάστηµα και λόγω της ακρίβειας
τα λαϊκά στρώµατα. Είναι, δηλαδή, ένα επισιτιστικό επίδοµα προ-
εκλογικού χαρακτήρα, σταγόνα στον ωκεανό των τεράστιων απω-
λειών που είχαν τα λαϊκά στρώµατα. Ένα επισιτιστικό επίδοµα το
οποίο δεν αντιµετωπίζει τις αιτίες της ακρίβειας, αντίθετα µπορεί
να αποδειχθεί ότι δεν εµποδίζει και την ανοδική της πορεία, το
επόµενο διάστηµα. 

Εµείς ως ΚΚΕ προτείνουµε: Αυξήσεις στους µισθούς, οι οποίες
θα καλύπτουν όχι µόνο τις απώλειες λόγω της ακρίβειας, αλλά
και θα οδηγούν στην αύξηση του πραγµατικού µισθού των εργα-
ζοµένων, στην αύξηση των πραγµατικών συντάξεων των συντα-
ξιούχων. Γι’ αυτό, άλλωστε, καταθέσαµε και τροπολογία -για
παράδειγµα- για την επαναφορά του δέκατου τρίτου και δέκατου
τέταρτου µισθού για όλους τους εργαζόµενους στον δηµόσιο
τοµέα και την επαναφορά της δέκατης τρίτης και δέκατης τέταρ-
της σύνταξης για όλους τους συνταξιούχους. Και αυτό γιατί
µέσα από αυτή την τροπολογία πραγµατικά θα υπάρχει µια ση-
µαντική ανακούφιση των εργαζοµένων και των συνταξιούχων.

Μπορούµε να προεξοφλήσουµε -έχει κατατεθεί ξανά αυτή η
τροπολογία- την αρνητική στάση της Κυβέρνησης. Επίσης, µπο-
ρούµε και να καταγράψουµε, ταυτόχρονα, και την αφωνία των
άλλων κοµµάτων, παρά το γεγονός ότι τους προκαλέσαµε στην
αρχή της συνεδρίασης να τοποθετηθούν. Αφωνία η οποία µπορεί
να µεταφραστεί και ως άρνησή τους. 

Προτείνουµε, επίσης, την κατάργηση και όχι τη µείωση της φο-
ροληστείας των λαϊκών στρωµάτων µέσω των έµµεσων φόρων
για τα τρόφιµα και για τα άλλα είδη λαϊκής κατανάλωσης. Προ-
τείνουµε την κατάργηση της έµµεσης φορολογίας, αλλά και των
ειδικών φόρων κατανάλωσης για την ενέργεια και τα καύσιµα.
Και σε αυτό έχουµε καταθέσει, επίσης, τροπολογία.

Δεύτερον, διαφωνούµε µε τη λογική να φορολογηθούν απλά
και µόνο τα υπερκέρδη. Δηλαδή, µε το καπιταλιστικό κέρδος
είναι όλα καλά καµωµένα; Δεν υπάρχει πρόβληµα; Τι, δηλαδή;
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Με αυτόν τον τρόπο πρέπει να νοµιµοποιήσουµε στη λαϊκή συ-
νείδηση ότι δεν φταίει το κέρδος των καπιταλιστών, αλλά φταίει
απλά και µόνο η κάποια αισχροκέρδεια, που βεβαίως υπάρχει και
αυτή; 

Όµως, τι στάση κρατούν τα άλλα κόµµατα για το κέρδος; Το
θεωρούν ως θετικό και ότι πρέπει να υπάρχει στις επιχειρήσεις.
Αλήθεια, από πού προέρχεται το κέρδος; Δεν προέρχεται από
τον µόχθο του εργαζόµενου, από την κλεµµένη απλήρωτη εργα-
σία του και από τη ληστεία σε βάρος του λαού; Αυτή είναι η πηγή
του κέρδους. Δεν υπάρχει άλλη πηγή του καπιταλιστικού κέρ-
δους. Κι εσείς, όλα τα άλλα κόµµατα, δηλαδή, του αστικού πολι-
τικού συστήµατος, αυτό ακριβώς θέλετε να συγκαλύψετε και να
απαλλάξετε το κέρδος. Μάλιστα, θέλετε να συγκαλύψετε ότι
αυτό ακριβώς αποτελεί και τον κατ’ εξοχήν υπεύθυνο των προ-
βληµάτων που αντιµετωπίζει όχι µόνο η εργατική τάξη, αλλά και
οι αυτοαπασχολούµενοι επαγγελµατίες, οι βιοπαλαιστές αγρο-
τοκτηνοτρόφοι, γιατί εξαιτίας του καπιταλιστικού κέρδους και τα
λαϊκά στρώµατα συνολικά βλέπουν καθηµερινά να διευρύνεται η
ψαλίδα όλο και περισσότερο ανάµεσα στις δυνατότητες, αλλά
και στο επίπεδο ικανοποίησης των αναγκών. 

Αυτό, άλλωστε, το καπιταλιστικό κέρδος αποτελεί και την αιτία
όξυνσης των κοινωνικών ανισοτήτων. Γι’ αυτό και όλα τα υπόλοιπα
κόµµατα δεν λέτε κουβέντα για την αποκατάσταση των απωλειών.
Μιλάτε απλά και µόνο για κάποια επιδόµατα φιλανθρωπίας λιγό-
τερο ή περισσότερο προσωρινού χαρακτήρα, τα οποία και διαιω-
νίζουν την οµηρία, αλλά και τη συµπίεση των λαϊκών απαιτήσεων
στα επίπεδα απλά και µόνο διαχείρισης της φτώχειας.

Η Κυβέρνηση πανηγυρίζει και διά µέσου του Υπουργού Ενέρ-
γειας για την απόφαση του Συµβουλίου Υπουργών της Ενέρ-
γειας, το οποίο µετά από µακροχρόνιες διαπραγµατεύσεις
κατέληξε σε έναν συµβιβασµό αντιτιθέµενων συµφερόντων για
την επιβολή ενός πολύ υψηλού πλαφόν στο φυσικό αέριο στο
ύψος των 180 ευρώ τη MWh, όταν τον Δεκέµβρη η τιµή της MWh
βρίσκονταν στα 120 ευρώ. Από αυτή την άποψη, φαίνεται λοιπόν
το πόσο υψηλό είναι, το πόσο εξυπηρετεί τα συµφέροντα των
επιχειρηµατικών οµίλων και όχι των λαϊκών αναγκών, ενώ πριν
από ενάµιση χρόνο η τιµή της MWh ήταν στα 40 ευρώ. Άνθρακες,
λοιπόν, ο θησαυρός! 

Όµως, όχι απλά άνθρακες ο θησαυρός, αλλά ταυτόχρονα
αυτό το πλαφόν µπορεί να οδηγήσει σε έλλειψη φυσικού αερίου
στην Ευρώπη, αλλά και σίγουρα η επιβολή αυτού του πλαφόν
δεν πρόκειται να αντιµετωπίσει την ενεργειακή ακρίβεια, γιατί
δεν θίγει τις αιτίες του προβλήµατος που βρίσκονται στην πρά-
σινη µετάβαση σε συνθήκες απελευθερωµένης αγοράς ενέρ-
γειας. Γι’ αυτό και οι προτάσεις του ΚΚΕ αµφισβητούν αυτή την
πορεία. Βρισκόµαστε σε αντίθεση µε αυτή. Και γι’ αυτό καταθέ-
τουµε στόχους πάλης που συγκρούονται µε τα συµφέροντα των
αρπακτικών της πράσινης ενέργειας και µε την πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για την απελευθέρωση. 

Πρόκειται για στόχους πάλης που ιδιαίτερα στις σηµερινές
συνθήκες είναι επίκαιροι από το γεγονός ότι ήδη ανακοινώθηκαν
από τους παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας αυξήσεις ύψους 29%
για τον Γενάρη. Τέτοιοι στόχοι πάλης, για παράδειγµα, είναι η
δραστική µείωση και το πλαφόν χωρίς αποζηµίωση στις επιχει-
ρήσεις στα τιµολόγια ηλεκτρικού ρεύµατος, φυσικού αερίου και
πετρελαίου θέρµανσης, κατάργηση των ειδικών φόρων και του
ΦΠΑ στο πετρέλαιο, στη βενζίνη, στο φυσικό αέριο, στην ηλε-
κτρική ενέργεια και βεβαίως να σταµατήσουν άµεσα οι διακοπές
ρεύµατος σε οικογένειες που αδυνατούν να πληρώσουν.

Έτσι λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, οι προτάσεις του ΚΚΕ δεν συναν-
τιούνται µε αυτές των άλλων κοµµάτων, όπως και η διέξοδος που
προτείνει το ΚΚΕ βρίσκεται στην αντίπερα όχθη από αυτά που
λένε τα άλλα κόµµατα, τα κόµµατα δηλαδή τα οποία αποτελούν
και τους απολογητές του συστήµατος. Τα άλλα κόµµατα είναι µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ και τις Ηνωµένες Πολιτείες, ενώ
εµείς είµαστε απέναντι σε αυτούς τους εµπρηστές των εργασια-
κών δικαιωµάτων, των λαϊκών δικαιωµάτων και των αναγκών του
λαού.

Και µια και µπαίνουµε σε προεκλογική περίοδο, επαναλαµβά-
νεται για ακόµη µία φορά αυτό που είχαµε δει και στο παρελθόν,
τα διάφορα, δηλαδή, παζάρια και αλισβερίσια, οι µεταγραφές

ανάµεσα στα κόµµατα, κάτι που επιβεβαιώνει ότι µόνο η ψήφος
στο ΚΚΕ παραµένει ψήφος στο ΚΚΕ. Ενώ στα άλλα κόµµατα µπο-
ρεί να ρίχνεις στην κάλπη «άλφα» κόµµα και στην πορεία να σου
βρεθεί «βήτα» κόµµα. 

Και βεβαίως δεν προκαλεί εντύπωση σε εµάς το γεγονός ότι
αυτά τα αλισβερίσια γίνονται γιατί πρόκειται για αλισβερίσια ανά-
µεσα σε κόµµατα που αποτελούν συγκοινωνούντα δοχεία και
αυτή η επικοινωνία των συγκοινωνούντων δοχείων διευκολύνει
και τις µεταγραφές. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και η µόνη λύση
που δεν αλλάζει µετερίζι προς όφελος του λαού είναι η αποφα-
σιστική ισχυροποίηση παντού του ΚΚΕ. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,

µπορώ να κάνω µία ερώτηση στον κ. Γεωργιάδη; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είναι εδώ; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Αν δεν ήταν εδώ, δεν

θα ζητούσα να του κάνω ερώτηση. Τον είδα που περιµένει και…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κοιτάξτε,

αν είναι να κάνουµε πινγκ πονγκ…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Όχι πινγκ πονγκ,

κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό

λεπτό. Επειδή ξέρω πώς πάνε αυτά και τα δελτία δεν έχουν ξεκι-
νήσει ακόµα, πρόκειται για µια ερώτηση που αφορά κάτι συγκε-
κριµένο; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο. Όµως, να είστε σύντοµος, γιατί
περιµένουν οι συνάδελφοι για να µιλήσουν. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Άλλωστε απ’ ό,τι ξέρω, ο κ. Γεωργιάδης παίζει τένις. Δεν ξέρω
αν παίζει πινγκ πονγκ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πείτε την
ερώτηση, σας παρακαλώ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Άκουσα την τροπολο-
γία σε σχέση µε τη «GOLDEN VISA» και ότι θα ενεργοποιηθεί από
τον επόµενο Απρίλιο ένα νέο αυξηµένο όριο σε κάποιες ακριβές
περιοχές που έχουν αυξηµένη ζήτηση. Η δικαιολόγηση γύρω από
αυτό το ζήτηµα ήταν η αντανάκλαση του Airbnb και της αυξηµέ-
νης ζήτησης στα ενοίκια. 

Το ερώτηµα που τίθεται, λοιπόν, εδώ είναι το εξής: Εάν τελικά
θεωρούµε ότι µε αυτό το µέτρο µπορούµε να λύσουµε το υπαρ-
κτό πρόβληµα της αύξησης των ενοικίων που δηµιουργεί ιδιαί-
τερα προβλήµατα στα νέα ζευγάρια -υπήρχε και µια ανάλογη
συζήτηση στο χθεσινό νοµοσχέδιο- ή απλώς προαναγγέλλοντας
ότι αυτό θα γίνει τον προσεχή Απρίλιο, δίνουµε ουσιαστικά ένα
σήµα ότι τρέξτε να αγοράσετε ό,τι έχει αποµείνει, η αγορά εµ-
φανίζει φαινόµενα κορεσµού και πηγαίνετε µε 250.000 και στο
Αιγάλεω και στο Περιστέρι, όπου εκεί θα ανέβουν µε τη σειρά
τους τα ενοίκια δηµιουργώντας αντίστοιχα προβλήµατα; 

Θέλω να πω, δηλαδή, ότι αν κάποιος θέλει να απαντήσει στο
οξυµένο κοινωνικό πρόβληµα του «housing», χρειάζεται και διοι-
κητικά µέτρα που έχουν κατατεθεί συγκεκριµένα από τη µεριά
µας και συγκεκριµένες πολιτικές. Χρειάζεται η τράπεζα, για πα-
ράδειγµα, που θα αφορά τα ακίνητα που παραµένουν κλειστά,
παλαιά, κίνητρα προς τους ιδιοκτήτες, χρειάζεται χαµηλά επιδο-
τούµενα ενοίκια. Αυτά δεν µπορούν να γίνουν µε τέτοιου είδους
πολιτικές που µάλλον αποσκοπούν σε άλλου είδους καταστά-
σεις.

Εν πάση περιπτώσει, έρχοµαι και σε κάτι τελευταίο µε το οποίο
και ολοκληρώνω. Νοµίζω ότι το θέµα της άδειας παραµονής είναι
ένα πιο σύνθετο θέµα, διότι µε αφορµή και την «GOLDEN VISA»
έχουν υπάρξει κατά καιρούς διάφορες περιπτώσεις προσώπων
που εµφανίζονται ως επενδυτές, αλλά κάνουν κι άλλου είδους
δουλειές. Αυτό, όµως, είναι ένα άλλο θέµα το οποίο απλώς το
αναφέρω, χωρίς να σας ζητώ να το σχολιάσετε. Όµως, η εµπει-
ρία λέει ότι θα πρέπει να έχουµε ένα µεγαλύτερο δίκτυ ασφα-
λείας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Εγώ δεν ισχυρίστηκα ότι µε αυτή τη ρύθµιση
λύνουµε το πρόβληµα των ενοικίων και το στεγαστικό πρόβληµα.
Είπα ότι µία από τις αιτίες αύξησης των ενοικίων στο κέντρο των
Αθηνών και της Θεσσαλονίκης είναι και η «GOLDEN VISA», διότι
αυτά τα ακίνητα του µεγέθους των 250.000 ευρώ ήταν ακριβώς
αυτά που κατά κανόνα οι επενδυτές τα αγόραζαν, τα µετέτρεπαν
σε Airbnb -που είναι µία προσοδοφόρος διαδικασία- και µε αυτόν
τον τρόπο αύξαναν πάρα πολύ τη ζήτηση των ακινήτων σε αυτές
τις περιοχές και άρα και τα ενοίκια.

Άλλωστε, χθες η Βουλή ψήφισε ειδικό νόµο για τη βοήθεια των
νέων ζευγαριών να αποκτήσουν σπίτι. Κατά τη γνώµη µου, κακώς
δεν το ψηφίσατε. Άρα και η χθεσινή και η σηµερινή ρύθµιση -και
άλλες που θα έρθουν- είναι όλες µαζί µία πολύ εκτεταµένη πολι-
τική για ένα υπαρκτό πρόβληµα.

Εδώ, κύριε Πρόεδρε -το λέω σε σας που καταλαβαίνετε πολύ
καλά πώς δουλεύει η οικονοµία- έχουµε πέσει κάπως θύµατα της
επιτυχίας. Πριν από δέκα χρόνια στην κρίση τα ακίνητα έµεναν
απούλητα, τα ενοίκια έπεφταν, οι µηχανικοί ήταν χωρίς δουλειά,
οι εργολάβοι στα όρια της χρεοκοπίας. Σήµερα έχουµε το ανά-
ποδο πρόβληµα. Το real estate πηγαίνει πάρα πολύ καλά, µηχα-
νικό χωρίς δουλειά δεν βρίσκεις ούτε για δείγµα. Αυτό, όµως,
έχει οδηγήσει σε αύξηση των ενοικίων. Άρα προσπαθούµε να
δούµε τώρα πώς µπορούµε να αντιµετωπίσουµε τον αρνητικό αν-
τίκτυπο της επιτυχίας. 

Τώρα, ως προς το γιατί δίνεται το διάστηµα έως 30 Απριλίου,
κάθε ρύθµιση τέτοιου τύπου που επεµβαίνει στην αγορά πρέπει
να έχει ένα µεταβατικό διάστηµα, γιατί κάποιοι είχαν ήδη ξεκινή-
σει συζητήσεις αγοράς ακινήτων, κάποιες προκαταβολές είχαν
ήδη δοθεί, άρα θα ήταν πάρα πολύ άσχηµο και κακή εικόνα για
τη χώρα µας να το κόψουµε απότοµα. Άρα πρέπει να δώσουµε
και ένα εύλογο χρονικό διάστηµα στην αγορά για να προσαρµο-
στεί. 

Άλλωστε, στην αγορά της «GOLDEN VISA», κύριε Πρόεδρε,
δεν είµαστε µόνοι µας. Έχουµε και ανταγωνιστές άλλες ευρω-
παϊκές χώρες, οι οποίες έχουν ανάλογα προγράµµατα και αν
εµείς κάνουµε κάποια λάθος ρύθµιση εδώ, θα έχουν τον τρόπο
να τους τραβήξουν προς τα εκεί. 

Τώρα, αφήσαµε τις περιοχές της δυτικής Αθήνας, της δυτικής
Αττικής ή της ανατολικής Αττικής εκτός των 500.000 ευρώ και το
αφήσαµε στις 250.000 ευρώ, γιατί είναι διαφορετικό να πηγαίνει
τους πελάτες της η «GOLDEN VISA» όλους µαζεµένους στο Παγ-
κράτι, στο Κουκάκι ή στο Κολωνάκι και άρα σε έναν µικρό χώρο
να µαζεύεις µεγάλη πίεση ακινήτων και άλλο να είναι απλωµένη
σε όλη την Αττική και µάλιστα σε περιοχές, όπως σας είπα, που
έχουν απούλητα ακίνητα, που ψάχνουν δηλαδή για αγοραστές
στα ακίνητα. 

Θα φέρω ένα παράδειγµα. Εγώ έκανα µια µεγάλη συζήτηση
µε δηµάρχους της δυτικής Αθήνας πριν αποφασίσω κατ’ αυτόν
τον τρόπο και όλοι ήταν ενθουσιασµένοι στην ιδέα ότι στις δικές
τους περιοχές όπου υπάρχουν πολλά ακίνητα απούλητα και όχι
σε καλή κατάσταση, θα έβρισκαν οι δηµότες τους πιθανούς αγο-
ραστές και για να αξιοποιούν την περιουσία τους και για να ανα-
καινίσουν τα σχετικά ακίνητα. Άρα είναι και ένα µέτρο που
στρέφει αυτό το χρήµα προς αυτές τις περιοχές. 

Το δεύτερο κοµµάτι που θέσατε, ασφαλώς είναι έτσι όπως το
λέτε, αλλά δείτε πώς έχει τώρα η πραγµατικότητα. Τον νόµο για
την «GOLDEN VISA» τον ψήφισε η κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέ-
λου. Όταν τον ψηφίσαµε, τον καταψηφίσατε τότε ως Αντιπολί-
τευση. Όταν γίνατε κυβέρνηση, όχι µόνο δεν τον καταργήσατε,
αλλά τον συνεχίσατε και τον ανανεώσατε, διότι είναι ένας καλός
νόµος που έφερνε χρήµατα στην αγορά. Ο νόµος, πλην των
ορίων τώρα των χρηµατικών που αλλάζουµε, είναι ο ίδιος νόµος
που ίσχυε και επί ΣΥΡΙΖΑ. Άρα όποια εχέγγυα περί του προσώ-
που είχε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, τα ίδια εχέγγυα περί του προσώ-
που έχει και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Απλώς υπάρχει εµπει-
ρία τόσα χρόνια τώρα!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Σηµειώστε δε ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας το 2014 δεν πρόλαβε να το εφαρµόσει. Το ψήφισε,

αλλά µετά έπεσε. Άρα, κατά βάση, η «GOLDEN VISA» δούλεψε
κατά το µεγαλύτερο µέρος της επί της δικιάς σας Κυβερνήσεως.

Τώρα, υπάρχει τέτοιο ζήτηµα; Προφανώς και είναι δουλειά των
Υπηρεσιών να το ελέγξουν, γι’ αυτό πηγαίνει µέσω αποκεντρω-
µένων διοικήσεων, για να γίνεται και αυτός ο έλεγχος. Δεν ξέρω
αν είναι σε όλες τις περιπτώσεις άψογος, αλλά επειδή εδώ µι-
λάµε για πενταετή βίζα, δεν είναι τόσο µεγάλο το θέµα. Ίσως να
παρασύρεστε από πράγµατα που έχουν γίνει σε άλλες χώρες,
αλλά εκεί τα προγράµµατα που έχουν κατηγορηθεί δεν είναι της
«GOLDEN VISA». Είναι τα προγράµµατα του διαβατηρίου, της
ιθαγένειας, το οποίο επειδή έχει αιώνια διάσταση, δηµιουργεί και
πολύ µεγαλύτερη ζηµιά, ενώ στην πενταετία, αν κάποιος είναι
απατεώνας ή οτιδήποτε άλλο, θα τον πιάσεις σίγουρα και δεν θα
ανανεωθεί η πενταετία του και τέρµα. Στο διαβατήριο που είναι
για πάντα, εκεί πραγµατικά πρέπει να κάνεις µια πολύ πιο ενδε-
λεχή έρευνα.

Άρα νοµίζω ότι σε γενικές γραµµές το συγκεκριµένο κοµµάτι
δεν έχετε σοβαρό λόγο να το καταψηφίσετε, διότι σε κάθε περί-
πτωση το ότι πάµε το 250.000 ευρώ σε 500.000 ευρώ µόνο υπέρ
αυτού πρέπει να είστε. Δεν µπορεί να είστε ενάντιοι σ’ αυτό,
ακόµα και αν το πάρετε από την πλευρά την αντίπαλη. Άρα δεν
βλέπω κάποιο σοβαρό λόγο για να πει ο ΣΥΡΙΖΑ «Όχι». Ούτε επί-
σης καταλαβαίνω ότι θα µπορούσε κάποιος άλλος να πει «έως
το 3%» στα ενοίκια, το οποίο νοµίζω ότι πρέπει να έχει την καθο-
λική στήριξη της Βουλής, επισηµαίνοντας ότι υπάρχει µία αδικία
στους ιδιοκτήτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.
Περιµένει και ο κ. Πλεύρης.
Ορίστε, κύριε Πλεύρη, έχετε, επιτέλους, τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν έπρεπε να

διακόψετε τον κ. Γεωργιάδη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τελείωσε

ο κ. Γεωργιάδης…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ήµουν ηρεµότατος και δεν µίλησα για κάτι
άλλο, παρά µόνο για την τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, σήµερα οπωσδήποτε επειδή είναι το τελευταίο νο-
µοσχέδιο της χρονιάς και προφανώς υπάρχουν και άλλες τρο-
πολογίες, σε έναν βαθµό αδικείται η συζήτηση ενός σηµαντικού
νοµοσχεδίου που έχει να κάνει µε την ανακουφιστική φροντίδα.
Είναι µια σειρά από νοµοσχέδια µε κοινωνικό αποτύπωµα που
έχουν ψηφιστεί και θα ψηφιστούν από το Υπουργείο Υγείας.
Ήδη, σήµερα, στο Υπουργικό Συµβούλιο εισηγηθήκαµε δύο ση-
µαντικά σχέδια δράσης και νοµοσχέδιο. Μαζί µε την Αναπληρώ-
τρια Υπουργό Υγείας εισηγηθήκαµε το νέο πλαίσιο για τις
µεταµοσχεύσεις και µε την Υφυπουργό Ζωή Ράπτη εισηγηθή-
καµε τη διαδικασία του σχεδίου δράσης για την ψυχική υγεία. 

Σε όλο αυτό το διάστηµα έχει ψηφιστεί το νοµοσχέδιο για την
υποβοηθούµενη αναπαραγωγή, καθώς επίσης και µια σειρά από
άλλες κοινωνικές δράσεις και στο κοµµάτι της ψυχικής υγείας
και σε άλλα θέµατα που έχουν κοινωνικό πρόσηµο για ειδικές και
ευάλωτες οµάδες. 

Μ’ αυτόν τον τρόπο ολοκληρώνουµε το έτος µε ένα νοµοσχέ-
διο που πραγµατικά ήταν µια µεγάλη απουσία από την ελληνική
πραγµατικότητα. Στις επιτροπές κάναµε εκτεταµένη συζήτηση
για τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου. Στην πραγµατικότητα, αυτή
τη στιγµή οτιδήποτε λειτουργεί στο πλαίσιο ανακουφιστικής
φροντίδας λειτουργεί µε έναν τρόπο που δεν υπάρχει ένα ολο-
κληρωµένο σχέδιο και ένα ολοκληρωµένο δίκτυο δοµών και πολ-
λές φορές στις συζητήσεις που κάναµε είχαµε δει το κενό. 

Ξεκίνησε η διαδικασία, όπως ειπώθηκε και στις επιτροπές, µε
το σχέδιο που υπήρχε για την αποτύπωση της κατάστασης που
έγινε επί κυβερνήσεως του ΣΥΡΙΖΑ µε τον Υπουργό Ανδρέα
Ξανθό, προκειµένου να φτάσουµε να δούµε πού είναι το πρό-
βληµα και ερχόµαστε τώρα εµείς και θεσµοθετούµε το πλαίσιο. 

Και εδώ πέρα θα ήθελα να κάνω αναφορά στον εισηγητή µας
Βασίλη Οικονόµου που ήταν από τους ανθρώπους που και ως
υπεύθυνος για το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας είχε εντά-
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ξει την αναγκαιότητα αυτή στον προγραµµατισµό και στο πρό-
γραµµά µας, αλλά και ως πρόεδρος της επιτροπής και ως Βου-
λευτής, πάντοτε έλεγε ότι έχουµε καθυστερήσει να φέρουµε τις
συγκεκριµένες ρυθµίσεις που ήδη τύγχαναν επεξεργασίας όλο
αυτό το διάστηµα, αλλά λόγω της πανδηµίας δεν µπορούσαµε
να το έχουµε ολοκληρώσει. 

Θεσµοθετείται, λοιπόν, στη χώρα µας µε µια µεγάλη καθυστέ-
ρηση ένα οργανωµένο σύστηµα παροχής υπηρεσιών ανακουφι-
στικής φροντίδας που αφορά γύρω στους εκατόν τριάντα πέντε
χιλιάδες ανθρώπους. Άµα σκεφτούµε και τις οικογένειες, κατα-
λαβαίνουµε ότι έχει ένα έντονο κοινωνικό αποτύπωµα. Καθορί-
ζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις για τις δοµές του δηµόσιου
και ιδιωτικού τοµέα που µπορεί να παρέχουν αυτές τις υπηρε-
σίες, οι οποίες θα είναι δωρεάν στις δηµόσιες δοµές, αλλά και
στο πλαίσιο των συµβάσεων µε τον ΕΟΠΥΥ. Δίνουµε αυτή τη δυ-
νατότητα κατά το πρότυπο που υπάρχει και σε άλλες παρεχόµε-
νες υπηρεσίες που συνδέονται µε ευάλωτο πληθυσµό. Δεν θα
υπάρχουν συµµετοχές και θα καλύπτεται συνολικά το νοσήλιο
από τον ΕΟΠΥΥ. 

Παράλληλα δηµιουργούµε το Εθνικό Μητρώο Ασθενών και κα-
θορίζουµε τη διεπιστηµονική οµάδα. Εδώ πέρα έχουν ληφθεί υπ’
όψιν παρατηρήσεις που έγιναν και για τη συµµετοχή των φυσικο-
θεραπευτών. Όλες αυτές οι παρεµβάσεις, όπως είπαµε, εντάσ-
σονται σε ένα ευρύτερο πλαίσιο προκειµένου να υπάρξει ένα
ολοκληρωµένο πλαίσιο ιατρικής κάλυψης και ιατρικής φροντίδας,
από όπου δεν µπορεί να απουσιάζει η ανακουφιστική ιατρική.

Ειπώθηκαν κάποιες ενστάσεις στην επιτροπή που αναπτύχθη-
καν και εδώ πέρα στην Ολοµέλεια, που είχαν να κάνουν πρώτα
απ’ όλα µε τον δηµόσιο χαρακτήρα στα νοµοσχέδια τα οποία
έχουµε ψηφίσει και πώς µπαίνει η ανακουφιστική φροντίδα σε
αυτό το πλαίσιο. Δεν θα µπούµε στην κεντρική διαφωνία ότι εµείς
πιστεύουµε ότι και µε το νοµοσχέδιο της πρωτοβάθµιας φροντί-
δας υγείας και τον προσωπικό γιατρό και µε το νοµοσχέδιο της
δευτεροβάθµιας φροντίδας υγείας και τη δυνατότητα που δί-
νουµε στους γιατρούς µας να έχουν ήπιο ιδιωτικό έργο ή να
υπάρχουν συµβάσεις µερικής απασχόλησης, έχουµε εξηγήσει
ότι αυτές είναι οι δυνατότητες που ενισχύουν τον δηµόσιο χαρα-
κτήρα του συστήµατος. Δεν θα το λύσουµε τώρα. Το έχουµε συ-
ζητήσει εκτενώς. 

Αν πάµε όµως στην ανακουφιστική φροντίδα, µε συγχωρείτε,
κύριοι συνάδελφοι, αλλά δεν έχετε κανένα επιχείρηµα, γιατί µε
τις διατάξεις όπως έρχονται οποιαδήποτε κυβέρνηση βρίσκεται
στην εξουσία έχει δυνατότητα να αξιοποιήσει αυτές τις ρυθµίσεις
σε οποιοδήποτε πρόσηµο θέλει να ακολουθήσει. Δεν νοµίζω, δη-
λαδή, ότι θα υπήρχε µια κυβέρνηση που θα έλεγε ότι θέλει αυτό
να γίνεται αποκλειστικά από το δηµόσιο ή αποκλειστικά από τις
ιδιωτικές δοµές.

Όπως λειτουργεί όλο το πλαίσιο στην υγεία µας, θα είναι οι
δηµόσιες δοµές. Και στις δηµόσιες δοµές υπάρχουν και πόροι
που συνδέονται µε όλο αυτό το πλαίσιο που έχουµε πει και στο
κοµµάτι του Ταµείου Ανάκαµψης, τα οργανογράµµατα των νο-
σοκοµείων που θα θέλουν να αναπτύξουν. Προφανώς θα υπάρ-
χει και η επενδυτική πρωτοβουλία, η οποία θα δραστηριοποιείται
µε µια επιχειρηµατική δραστηριότητα που πάλι θα αποζηµιώνεται
από τον ΕΟΠΥΥ. Η σηµασία και το κορυφαίο είναι ότι πια αυτοί
οι άνθρωποι, αυτοί οι συνάνθρωποί µας, όσοι έχουν την οικονο-
µική δυνατότητα µπορεί να βρίσκονται µε µια αρκετά καλή πα-
ρακολούθηση στην οικία τους και όσοι δεν έχουν τη δυνατότητα
κατά βάση βρίσκονται σε νοσοκοµειακές δοµές, χωρίς να είναι
δουλειά των νοσοκοµειακών δοµών να παρέχουν αυτές τις υπη-
ρεσίες, γιατί είναι ένα πλαίσιο ανακουφιστικής φροντίδας. Αυτό,
λοιπόν, δηµιουργούσε όλο το κενό το οποίο θα καλυφθεί. Οι δια-
τάξεις, λοιπόν, έρχονται σε ένα πλαίσιο που ο καθένας µπορεί
να τις εφαρµόσει. 

Δεύτερο στοιχείο. Έγινε µια κριτική πώς µπορούν να τρέξουν
οι διαδικασίες. Έχουµε επιλέξει τις διαδικασίες που κατά την
άποψή µας µπορεί να οδηγηθούν µέσα σε ένα πλαίσιο βάθους.
Δεν λέµε ότι αύριο το πρωί ψηφίσαµε την ανακουφιστική φρον-
τίδα και ξαφνικά ως διά µαγείας λειτουργεί. Σε µια πρώτη φάση
υπάρχουν δοµές, κάτι που το γνωρίζουµε. Αναφέρθηκε η «Γαλι-
λαία» του Μητροπολίτη Μεσογαίας, που έχει γίνει από την Εκ-

κλησία της Ελλάδος και είναι µια πολύ σηµαντική δοµή η οποία
υπάρχει. Υπάρχουν και άλλες δοµές. Άρα σε µια πρώτη φάση
αυτές οι δοµές θα µπορούν να προσαρµοστούν. Παράλληλα, θα
µπορούν να αναπτυχθούν. Ερχόµαστε να υλοποιηθεί το Εθνικό
Σχέδιο Δράσης από την ίδια την επιτροπή που θα γίνει. Προφα-
νώς, εµπλέκεται το ΚΕΣΥ, γιατί µόλις ολοκληρωθεί αυτή η διαδι-
κασία, θα πρέπει να κοστολογήσει αυτές τις πράξεις και να
µπουν σε διαδικασία διαπραγµάτευσης για την αποζηµίωση. 

Υπάρχει ένας χρόνος σηµαντικός, αλλά είναι πιο σηµαντικό
στη συνέχεια των δράσεων που έγιναν ως τώρα να υπάρξει αυτό
το σχέδιο. Θα υπάρχει νοµοθετική ρύθµιση και άρα θα τρέξουµε
όλες αυτές τις δυνατότητες, ώστε γρήγορα να µπορέσουµε να
έχουµε ένα ολοκληρωµένο δίκτυο ανακουφιστική φροντίδας.

Και εδώ πέρα έρχεται σε ένα πλαίσιο, όπου ασχέτως από ποια
πλευρά το βλέπει ο καθένας, στη βασική φιλοσοφία δεν υπάρχει
διαφωνία. Όλοι λίγο-πολύ, µε την προσέγγιση που µπορεί να
έχουν, πιστεύουν ότι πρέπει να έχουµε πόρους στην πρόληψη,
ενισχυµένη πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, δευτεροβάθµια
φροντίδα υγείας, έναν Εθνικό Οργανισµό Παροχών Υπηρεσιών
Υγείας που να καλύπτει όλες αυτές τις υπηρεσίες, να στο-
χεύουµε στην κατ’ οίκον νοσηλεία πέρα από τη νοσοκοµειακή νο-
σηλεία, να έχουµε ανακουφιστική φροντίδα, να έχουµε µια
φαρµακευτική πολιτική που να µπορούµε να παίρνουµε τα φάρ-
µακα στις καλύτερες δυνατές τιµές και να υπάρχει πρόσβαση σε
όλες τις θεραπείες. Άρα, εκεί πέρα, στη φιλοσοφία δεν υπάρχει
διαφωνία, υπάρχει στην υλοποίηση.

Σε όλο αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο έχουµε και µια σειρά από δια-
τάξεις οι οποίες έχουν να κάνουν και µε τις παρατάσεις στις
οποίες θα σταθώ, αλλά και µε τις πολύ σηµαντικές δράσεις τις
οποίες έχουµε αναλάβει. Πρώτα απ’ όλα, ανανεώνονται οι συµ-
βάσεις του συνόλου του επικουρικού προσωπικού που µπήκε
λόγω COVID µέχρι 31-12-2023. Και εδώ πέρα θα το λέω πάντοτε
από την ελληνική αντιπροσωπεία ότι δεν υπάρχει άλλη διαδικα-
σία αυτοί οι άνθρωποι να παραµείνουν µόνιµα στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, παρά από τη διαδικασία που υλοποιούµε εµείς
αυτή τη στιγµή ως Κυβέρνηση. 

Ποια είναι η διαδικασία; Δεδοµένου ότι υπάρχει συνταγµατικό
κώλυµα αυτοµάτως οι συµβάσεις από ορισµένου χρόνου να γί-
νουν αορίστου χρόνου, η διαδικασία είναι µία: Ανανεώνονται οι
συµβάσεις, βγαίνουν προκηρύξεις, υπάρχει αυξηµένη µοριοδό-
τηση, συνταγµατικά ανεκτή γιατί συνδέεται µε την εµπειρία που
έχουν αποκτήσει και όχι µε επιβράβευση -αυτό είναι το συνταγ-
µατικό επιχείρηµα, για να µπορεί να σταθεί- και παράλληλα αυτοί
οι άνθρωποι θα εκµεταλλεύονται τις προκηρύξεις, θα µετατρέ-
πουν τις συµβάσεις τους από ορισµένου σε αορίστου χρόνου µε
αυτή τη διαδικασία. Πολιτικά µπορούµε να συζητάµε ό,τι θέλετε.
Διαδικασία, όµως, αυτόµατης αλλαγής των συµβάσεων δεν
υπάρχει. Πολιτικά κάποιοι λένε να έχει αλλάξει το Σύνταγµα.
Έτσι είναι το Σύνταγµα. Αυτή είναι η διαδικασία. 

Δεύτερον, κρατάµε τις συµβάσεις ορισµένου χρόνου σε µια
φιλοσοφία που έχουµε πει ότι εµείς θέλουµε να υπάρχει και η
δυνατότητα των προκηρύξεων αυτών και των διαγωνισµών στο
βαθµό που θα είναι οικονοµικές για το δηµόσιο. Δίνουµε τη δυ-
νατότητα, λοιπόν, της εξάµηνης παράτασης.

Και το πολύ σηµαντικό είναι το εξής, επειδή έγινε κουβέντα µε
το υγειονοµικό προσωπικό, κι εδώ πέρα, ναι, αυτό συνδυάζεται
µε το ότι θέλουµε να επιβραβεύσουµε αυτούς τους ανθρώπους
που ήρθαν στην πιο δύσκολη καµπή στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
τα τρίµηνα που κάλυπταν τους ανεµβολίαστους υγειονοµικούς,
και δεν θα παρέµεναν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας από 1ης Ια-
νουαρίου που επιστρέφουν οι ανεµβολίαστοι υγειονοµικοί. Δί-
νουµε τη δυνατότητα και σε αυτούς να γίνουν επικουρικοί αρχικά
µε την ανανέωση ενός εξαµήνου και παράλληλα, θα ακολουθή-
σουν την πορεία που ακολουθεί και το άλλο προσωπικό το οποίο
βρίσκεται στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας λόγω της πανδηµίας. 

Να σας ενηµερώσω κιόλας, γιατί γίνεται µια κουβέντα. Δεν
υπάρχει νοµοθετική πράξη που έχουµε να κάνουµε για τους
ανεµβολίαστους υγειονοµικούς. Δεν ανανεώνεται το µέτρο. Άρα,
επιστρέφουν την 1η Ιανουαρίου και µάλιστα σήµερα συνεδρίασε
η επιτροπή των εµπειρογνωµόνων και µας έχει εισηγηθεί -προ-
φανώς θα συζητηθεί στο κοµµάτι πια του Υπουργείου αν θα γίνει
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αποδεκτή η εισήγηση της επιτροπής- ότι η επιστροφή θα πρέπει
να γίνει µε δύο rapid test, µε µάσκα υψηλής προστασίας, να δια-
σφαλίζεται ότι το τεστ θα γίνεται για να υπάρξει καταγραφή, να
υπάρχει επιτήρηση της τήρησης των µέτρων από τη διοίκηση και
προφανέστατα η µη τήρηση θα συνιστά και πειθαρχικό αδίκηµα,
και για τους γιατρούς και τους νοσηλευτές να µη βρίσκονται σε
µονάδες εντατικής θεραπείας, σε ΜΕΝΝ και σε χώρους όπου
υπάρχουν ανοσοκατασταλµένοι ασθενείς, δηλαδή όπως είναι τα
ογκολογικά τµήµατα. Αυτή είναι η εισήγηση της επιτροπής για
την επιστροφή των ανεµβολίαστων υγειονοµικών.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Σε σχέση µε τις αµοι-
βές τους από τότε που βγήκε η απόφαση;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν υπάρχει
θέµα αµοιβών. Γυρίζουν και αρχίζουν να πληρώνονται. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ναι, αλλά η απόφαση
είχε βγει εδώ και καιρό. Δεν ήταν µε δική τους επιλογή εκτός.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το Σ.τ.Ε., αν θέ-
λετε να το συζητήσουµε εκατό φορές, έκρινε συνταγµατικό το
µέτρο, αλλά δεν έκρινε την τελευταία παράτασή του. Από εκεί
και πέρα, δεν έχει πάρει καµµία θέση σε κοµµάτι που συνδέεται.
Εµείς λέµε για τη διαδικασία επιστροφών. Αυτή είναι εισήγηση,
αυτή η εισήγηση θα αξιολογηθεί. 

Άρα επιστρέφουν. Δεν έχει να κάνει κάποια άλλη πράξη είτε
το Κοινοβούλιο είτε η διοίκηση από τη στιγµή που δεν ανανεώ-
νεται το µέτρο. Στην υπουργική απόφαση που θα υπάρξει για τα
µέτρα, όπως βγαίνει η αντίστοιχη ΚΥΑ, µε βάση αυτή την εισή-
γηση της επιτροπής προφανώς θα κινηθούµε σε ένα τέτοιο πλαί-
σιο επιστροφής τους. 

Παράλληλα, στο παρόν νοµοσχέδιο διαγράφεται το πρόστιµο
σε όσους συµπολίτες µας άνω των εξήντα δεν εµβολιάστηκαν
και µετά την επιβολή του προστίµου εµβολιάστηκαν. Πάλι έγινε
µια κριτική γι’ αυτό το µέτρο, που πραγµατικά είναι ένα σκληρό
µέτρο. Πιστέψτε µε, δεν υπάρχει κάποιος Υπουργός ή κάποια κυ-
βέρνηση που θέλει να βάζει πρόστιµο στους πολίτες ή να µην
τους επιτρέπει να µπαίνουν σε κλειστούς χώρους ή να µην τους
επιτρέπει να εργάζονται. Είναι δύσκολα µέτρα. Έτσι, όµως, ο εµ-
βολιασµός από το 55% πήγε στο 80% και γι’ αυτές τις κατηγορίες
που έχει φτάσει στο 91 - 92%, κύριοι συνάδελφοι, µόλις µπήκε
το πρόστιµο υπήρξαν διακόσιες πενήντα χιλιάδες συµπολίτες
µας που εµβολιάστηκαν σε αυτές τις ηλικίες. Άρα το πρόστιµο
ήταν αποτελεσµατικό, αλλά επειδή ακριβώς δεν είµαστε δογµα-
τικοί, το σταµατήσαµε, όταν δεν είχε το νόηµά του να κερδίσεις
κάτι περισσότερο στον εµβολιασµό και τώρα λέµε ότι στους αν-
θρώπους που εµβολιάστηκαν να επιστραφεί πίσω. Παράλληλα,
δίνουµε τη δυνατότητα να υπάρχει και να αποζηµιώνεται το αν-
τιγριπικό εµβόλιο, ακόµα και αν γίνεται χωρίς ιατρική συνταγή. 

Έρχοµαι σε ένα άλλο πλαίσιο που εξίσου είναι σηµαντικό, ότι
αναγνωρίζοντας την πίεση που υπήρξε στον κωδικό των διαγνω-
στικών κέντρων και των κλινικοεργαστηριακών γιατρών, εντάσ-
σουµε άλλα 15 εκατοµµύρια ευρώ στον κωδικό για τις δια-
γνωστικές εξετάσεις. Θα πρέπει να ξέρετε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γιατί έχετε όλοι µου έχετε πει γι’ αυτό το πρόβληµα
και του του clawback ειδικά σε αυτές τις κατηγορίες, ότι µε τις
παρεµβάσεις που έχουν γίνει για το 2022 είτε µε ανακατανοµή
του προϋπολογισµού του ΕΟΠΥΥ είτε µε απευθείας χρήµατα που
µπήκαν στον προϋπολογισµό από το Υπουργείο Οικονοµικών
έχουν δοθεί περίπου 75 εκατοµµύρια παραπάνω χρήµατα από
ό,τι είχαν προϋπολογιστεί στην αρχή. Άρα σε µεγάλο βαθµό την
επιπλέον αύξηση που υπήρξε σε αυτούς τους κωδικούς λόγω
του ότι για το χρονικό διάστηµα του 2022 υπήρξε µεταφορά πλη-
θυσµού από δηµόσιες δοµές σε ιδιωτικές δοµές σε µεγάλο
βαθµό -αναφερόµαστε στις διαγνωστικές εξετάσεις- έχουµε κα-
λυφθεί, για να πάµε στο clawback, όπως υπήρχε. Και αυτό ήταν
ένα αίτηµα που το συζητούσαµε. Το είχαµε συζητήσει και µε τον
Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο, µε τον Ιατρικό Σύλλογο Αθηνών και
τον πρόεδρό του κ. Πατούλη. Όλοι οι ιατρικοί σύλλογοι είχαν
θέσει αυτό το θέµα, οπότε σε έναν βαθµό προσπαθούµε να ικα-
νοποιήσουµε αυτή τη δυνατότητα να είναι πολύ πιο εξορθολογι-
σµένο το clawback, ενώ παράλληλα θα υπάρχει µια σειρά από
διαρθρωτικά µέτρα.

Το πολύ σηµαντικό το οποίο γίνεται στην τροπολογία την

οποία φέρνουµε είναι ότι φέρνουµε τη διαδικασία να υπάρξουν
προληπτικές εξετάσεις για την καρδιά, για τις καρδιαγγειακές
παθήσεις. Όπως έχουµε πει, από το πρόγραµµα «ΔΟΞΙΑΔΗΣ»
στο Ταµείο Ανάκαµψης υπάρχουν πέντε υποπρογράµµατα: πρό-
ληψη για τον καρκίνο του µαστού, πρόληψη για τον καρκίνο του
τραχήλου της µήτρας, καρδιαγγειακές παθήσεις, πρόληψη για
τον καρκίνο του παχέος εντέρου και πρόληψη για την παιδική πα-
χυσαρκία. 

Το πλαίσιο στο οποίο θα λειτουργήσει αυτό το πρόγραµµα
είναι ότι αφορά συµπολίτες µας τριάντα έως εβδοµήντα ετών,
άρα πολύ µεγάλο πληθυσµό. Θα υπάρξουν δωρεάν εξετάσεις,
όπως θα τις κρίνουν οι αντίστοιχες επιτροπές και θα υπάρχει και
δωρεάν επίσκεψη σε γιατρό. Η επίσκεψη θα καλύπτεται µε 20
ευρώ, θα είναι δωρεάν επίσκεψη και η σηµασία που έχει είναι ότι
αυτή την επίσκεψη θα την πληρώνονται και οι προσωπικοί για-
τροί. Άρα είναι επιπλέον χρήµατα στον προσωπικό γιατρό, που
αυτή η δραστηριότητα θα µπορούσε κάποιος να πει ότι είναι
µέσα στις υπηρεσίες του προσωπικού γιατρού, άρα είναι ένα επι-
πλέον κίνητρο. Θα την πληρώνονται και οι προσωπικοί γιατροί
του δηµοσίου, όσοι δηλαδή είναι στα κέντρα υγείας και έχουν
µπει. Άρα πέρα από τα χρήµατα που παίρνουν για αυτές τις εξε-
τάσεις, την επίσκεψη που θα τους γίνεται, θα έχουν κι επιπλέον
αµοιβή. Και θα την πληρώνονται προφανώς και άλλοι ελεύθεροι
επαγγελµατίες γιατροί, που δεν είναι προσωπικοί γιατροί και θα
επιλέξουν οι πολίτες να τους επισκεφτούν.

Και µέσα σε αυτό το πλαίσιο -επειδή έγινε κουβέντα- µε βάση
τη διάταξη που υπήρξε για το ήπιο ιδιωτικό έργο των ιατρών του
ΕΣΥ, αντιστοίχως τους δίνεται και η δυνατότητα µε αυτό το νο-
µοσχέδιο να µπορούν να είναι και προσωπικοί γιατροί µε υπουρ-
γική απόφαση που θα βγει, προφανώς µε διαφορετικό πληθυσµό
ευθύνης, γιατί ακριβώς ο χρόνος ο οποίος θα εργάζονται µε ιδιω-
τικό έργο είναι λιγότερος από το ιδιωτικό έργο το οποίο κάνει ο
ελεύθερος επαγγελµατίας. 

Μέσα, λοιπόν, σε όλο αυτό το πλαίσιο θα πρέπει να δούµε ότι
αυτό το νοµοσχέδιο έχει έναν κορµό διατάξεων που έπρεπε να
παραταθούν. Έχετε δει -επειδή υπάρχει και µια κριτική- ότι συ-
νεχώς περιορίζονται αυτές οι διατάξεις και ειδικά το Υπουργείο
Υγείας προσπαθεί σε αυτές τις διατάξεις να υπάρχει µια ιδιαί-
τερη προσοχή. Και σας λέω, κύριοι συνάδελφοι, ότι ειδικά σε ό,τι
έχει να κάνει µε προσωπικό, λόγω των συνθηκών COVID δίνονται
οι δυνατότητες πολλών ανανεώσεων, που είναι σηµαντικές, όπως
και άλλες δυνατότητες. Λόγου χάριν, δεν µπορούµε µέσα στον
χειµώνα να πούµε ότι δεν θα πάρουµε κλίνες, εάν χρειαστούµε,
από τον ιδιωτικό τοµέα. Άρα όλες αυτές οι διατάξεις τουλάχιστον
και για το πλαίσιο του χειµώνα θα πρέπει να είναι σε µια παρά-
ταση, γιατί ακριβώς η πανδηµία έχει κάποια άλλα χαρακτηριστικά
-το βλέπουµε µε τα στοιχεία τα οποία υπάρχουν- αλλά αυτό δεν
σηµαίνει ότι δεν πρέπει να είµαστε προετοιµασµένοι.

Άρα οι παρατάσεις οι οποίες δίνονται είναι παρατάσεις από-
λυτα λελογισµένες και αντίστοιχα έρχονται µε ένα νοµοσχέδιο
το οποίο, όπως βλέπετε, προσπαθεί να αποτυπώσει ένα έντονο
κοινωνικό πρόσωπο σε κατηγορία συνανθρώπων µας που το πε-
ρίµεναν. Ήταν από αυτά που είχαµε ενοχληθεί πολλές φορές ότι
έχουµε καθυστερήσει. Είναι, αντίστοιχα, ρυθµίσεις που οι περισ-
σότερες -αν δείτε και στην τροπολογία- έχουν τον χαρακτήρα
του έκτακτου, γιατί συνδέονται µε χρήµατα τα οποία πρέπει να
δοθούν. Μέσα στην τροπολογία δίνουµε παράταση και στους δι-
καιούχους του ΕΚΑΣ, όπως έχετε δει, για να µην πληρώνουν τη
διαφορά στα φάρµακα. Ερχόµαστε και λέµε στα φάρµακα που
είναι ναρκωτικά να µην υπάρχει καθόλου συµµετοχή των ασθε-
νών, αντιλαµβανόµενοι ακριβώς και τις ιδιαίτερες συνθήκες οι
οποίες υπάρχουν.

Πριν κλείσω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
ήθελα οπωσδήποτε να αναφερθώ στην πολύ σηµαντική πρωτο-
βουλία που έρχεται εδώ. Είµαι ο Υπουργός που το εισηγείται,
παρ’ όλο που δεν είναι διάταξη του Υπουργείου µου και έχει να
κάνει µε την συνεισφορά την οποία έχουµε στο 10% των αγορών
που γίνονται σε καταναλωτικά προϊόντα, για τους συνανθρώπους
µας, µε τις διαδικασίες που υπάρχουν. Προσέξτε, κύριοι συνά-
δελφοι. Εδώ ακούω µια κριτική την οποία πολλές φορές δεν
µπορώ να την καταλάβω. Έρχονταν κάποιοι, λόγου χάριν, και λέ-
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γανε «µειώστε τον ΦΠΑ». Αυτό δεν ήταν µια από τις κριτικές, το
«µειώστε τον ΦΠΑ»; Το ακούµε πάντοτε. Έστω, λοιπόν, ότι η µεί-
ωση του ΦΠΑ πάει από το 23% στο 13% ή από το 13% στο 6% ή
ότι το 13% γίνεται µηδέν. Εµείς ερχόµαστε εδώ και λέµε συνει-
σφορά 10%. Έρχεστε, λοιπόν, και κάνετε µια κριτική στο 10%
που αθροιστικά έχει άµεση σχέση µε αυτό που λέτε. Δηλαδή
όταν προσπαθείτε να υποτιµήσετε το µέτρο λέγοντας «τι κερδίζει
τελικά κάποιος τον µήνα;» σας πληροφορώ ότι κερδίζει περισσό-
τερα κάνοντας χρήση αυτού του µέτρου τον µήνα, σε σχέση µε
το να υπήρχε µια απλή µείωση του ΦΠΑ. Και αντιθέτως -επειδή
άκουσα και την κριτική που έγινε- οι µειώσεις του ΦΠΑ πολλές
φορές µπορούν πιο εύκολα να µετακυλιστούν, παρά η δυνατό-
τητα που υπάρχει. 

Άρα βλέπετε ότι παρεµβαίνουµε στοχευµένα σε αυτόν που
έχει τη µεγαλύτερη ανάγκη. Και µιλάµε για µια κυβέρνηση η
οποία µείωσε τον ΦΠΑ, τον παρέλαβε παραπάνω τον ΦΠΑ και τον
µείωσε, µείωσε όλους τους φορολογικούς συντελεστές, µείωσε
τον εισαγωγικό φορολογικό συντελεστή στο 9% από το 22%. Ει-
δικά ο εισαγωγικός φορολογικός συντελεστής απευθύνεται στα
µικρά και µεσαία εισοδήµατα. Η µείωση του ΦΠΑ απευθύνεται
και στα µικρά και µεσαία εισοδήµατα και έρχεται στοχευµένα να
βοηθήσει αυτούς που έχουν µεγαλύτερη ανάγκη. 

Το να υπάρχει, λοιπόν, µια κριτική ότι «πρέπει να κάνετε πε-
ρισσότερα πράγµατα» προφανώς Αντιπολίτευση είστε κι αυτή
είναι µια κριτική θεµιτή, όχι όµως το να προσπαθεί κάποιος να
υποτιµήσει αυτό το µέτρο. 

Κύριοι συνάδελφοι, εδώ ήµασταν όταν ανακοινωνόταν το
µέτρο. Μια παγωµάρα είδαµε από αυτή την πλευρά στην ανακοί-
νωση του µέτρου και χρειάστηκε να περάσουν µία και δύο µέρες
για να αρχίσετε να κάνετε µια αντιπολίτευση για την αντιπολί-
τευση. Με συγχωρείτε, αλλά αυτό σας προσβάλλει.

Αυτό πρέπει ξεκάθαρα να στηριχτεί, καθώς δηµιουργεί ένα
πολύ σηµαντικό προηγούµενο για να στηρίζονται ειδικά τα πιο
ευάλωτα νοικοκυριά. Αν µπορούν να υπάρξουν διορθώσεις στην
πορεία, να υπάρξουν. Όµως αυτό το προηγούµενο θα είναι ιδι-
αιτέρως σηµαντικό. Όπως και το «καλάθι του νοικοκυριού», που
πολλές φορές υποτιµάτε, να ξέρετε ότι µπορεί να δηµιουργήσει
ένα συνολικό προηγούµενο, ασχέτως έκτακτων συνθηκών, πα-
ρακολούθησης της αγοράς µε έναν ελεύθερο τρόπο, που έτσι
να κρατά τις τιµές πολύ καλύτερες. 

Και δεχόµαστε και µια άλλη κριτική. Αυτή λοιπόν είναι η κριτική
η αριστερή, ότι «δεν κάνετε τίποτα» ή ότι «κάνετε επιδοµατική
πολιτική». Μα, µε συγχωρείτε, η στοχευµένη επιδοµατική πολι-
τική σε συνθήκες κρίσης έχει απόλυτη λογική και κάτι που αφορά
το 85% του πληθυσµού δεν είναι επιδοµατική πολιτική. Το 85%
µπορεί να κάνει χρήση αυτών των δυνατοτήτων.

Κλείνοντας λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, να γυρίσουµε σε αυτό
για το οποίο είµαστε εδώ σήµερα. Αυτό το νοµοσχέδιο τουλάχι-
στον στις διατάξεις που αφορούν την ανακουφιστική ιατρική θα
πρέπει να στηριχτεί στο σύνολό του, από όλες τις πτέρυγες του
Κοινοβουλίου. Θεωρούµε ότι το φέρνουµε µε έναν απόλυτα
σταθµισµένο τρόπο. Μπορεί ο καθένας µε βάση τη φιλοσοφία
του και την ιδεολογική του αντίληψη να στρέψει αυτές τις διατά-
ξεις στην κατεύθυνση που επιθυµεί. Το πιο σηµαντικό, όµως,
είναι ότι φεύγοντας από εδώ θα γνωρίζουµε ότι επιτέλους στη
χώρα µας σε θεσµικό τουλάχιστον επίπεδο έχουµε πλήρως κα-
τοχυρωµένη την ανακουφιστική ιατρική και προφανώς έχουµε
πάρα πολύ µεγάλη δουλειά να κάνουµε, ώστε το θεσµικό επί-
πεδο να το οδηγήσουµε και σε ένα πραγµατικό επίπεδο, προς
όφελος όλων αυτών των συµπολιτών µας που βρίσκονται σε µια
ευάλωτη κατάσταση και γι’ αυτούς η ανακουφιστική φροντίδα
είναι πραγµατικά πάρα πολύ σηµαντική.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τώρα συνεχίζουµε µε την κ. Αλεξοπούλου από την Ελληνική
Λύση. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι ότι στη χώρα

µας χρειάζεται να δηµιουργηθεί επιτέλους ένα ολοκληρωµένο
σύστηµα παροχής ανακουφιστικής φροντίδας και αυτό επειδή
αφορά ένα σηµαντικό τµήµα του πληθυσµού. Όπως µας είπε και
ο Υπουργός κ. Πλεύρης, σχεδόν εκατόν τριάντα πέντε χιλιάδες
συνάνθρωποί µας µαζί µε τις οικογένειές τους υπολογίζεται ότι
είναι οι ασθενείς που έχουν ανάγκη αυτών των υπηρεσιών σε ετή-
σια βάση. Συνεπώς είναι ένα όχι µόνο ιατρικό αλλά και βαθύτατα
κοινωνικό θέµα. 

Το όλο ζήτηµα έχει µια ιδιαιτερότητα. Οι υπηρεσίες ανακου-
φιστικής φροντίδας λαµβάνουν χώρα κατά βάση στο σπίτι. Συ-
νεπώς δεν είναι απαραίτητη, πλην ελαχίστων εξαιρέσεων, η
νοσηλεία του ασθενούς. 

Άρα το βάρος κάθε νοµοσχεδίου θα πρέπει να πέφτει ακριβώς
εκεί, στη συγκρότηση δηλαδή οµάδων αποτελούµενων από ειδι-
κούς, οι οποίες να αναλαµβάνουν για παράδειγµα την εξυπηρέ-
τηση πενήντα ασθενών.

Πρέπει, κυρίες και κύριοι, επειδή ακριβώς το θέµα έχει κάποια
ιδιαιτερότητα, να εστιάσουµε στους συνανθρώπους µας που,
πράγµατι, έχουν την ανάγκη ανακουφιστικής φροντίδας. Ποιοι
είναι αυτοί; Είναι, εν µέρει, οι καρκινοπαθείς, αλλά είναι κυρίως
συµπολίτες µας µε αναπηρίες. Είναι οι λεγόµενες ευάλωτες από
απόψεως υγείας κοινωνικές οµάδες.

Πού είναι, λοιπόν, στο σχέδιο νόµου η ρητή αναφορά και πρό-
βλεψη στο αυτονόητο, δηλαδή στην τήρηση του συνόλου των
προδιαγραφών προσβασιµότητος για τα άτοµα µε αναπηρία σε
όλες ανεξαιρέτως τις δοµές παροχής υπηρεσιών ανακουφιστι-
κής φροντίδας; Δεν θα έπρεπε αυτό να είναι κατά βάση υποχρε-
ωτικό, να είναι η προµετωπίδα του νοµοσχεδίου, εφόσον τα
ΑΜΕΑ είναι κατ’ εξοχήν νοσούντες, που χρειάζονται ανάλογες
υπηρεσίες; Δεν θα έπρεπε να προβλέπει ο νόµος τα ελάχιστα,
τα θεµελιώδη;

Η Ελληνική Λύση τα έχει πει πολλές φορές, έχουµε ξαναµιλή-
σει γι’ αυτά τα πράγµατα εδώ µέσα. Θα σας αναφέρω εν συντο-
µία ορισµένα. Τι είδους ανακουφιστική φροντίδα µπορεί να
υπάρξει, εάν παράλληλα δεν προβλέπεται η ειδική γραφή
Μπράιγ για τα άτοµα µε προβλήµατα όρασης ή η ύπαρξη διερ-
µηνέα της νοηµατικής γλώσσας για τους έχοντες κώφωση και
φυσικά, η προσβασιµότητα παντού για τους ανθρώπους µε κινη-
τικές αναπηρίες; Είναι ή δεν είναι ηµιτελής η όποια µεταρρύθ-
µιση, αν δεν προβλέπει κατηγορηµατικά τα παραπάνω, τα οποία
είναι βασικά;

Να το επεκτείνω αυτό λίγο και στους συνανθρώπους µας µε
αυτισµό ή µε νοητικά προβλήµατα. Το νοµοσχέδιο ούτε εδώ
κάνει ρητή αναφορά. Δεν υπάρχει η παραµικρή σχετική µέριµνα,
δηλαδή µέριµνα που να εξασφαλίζει την εξειδικευµένη προσέγ-
γιση και υποστήριξη, που τόσο χρειάζονται αυτοί οι άνθρωποι,
προκειµένου να προσαρµοστούν στο όποιο πρόγραµµα θερα-
πείας ή αποκατάστασης.

Να µη µιλήσω εδώ για την εξόφθαλµη αντίφαση ανάµεσα στον
τίτλο του σχεδίου νόµου «Ολοκληρωµένο Σύστηµα…» και την
αναφορά ήδη στο άρθρο 1, ότι αυτό, συνδυαστικά µε τις λοιπές
υφιστάµενες δοµές του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, θα εστιάζει
και θα εξυπηρετεί τις εξειδικευµένες ανάγκες των ασθενών
αυτών και των οικογενειών τους.

Τελικά, είναι ολοκληρωµένο ή συνδυαστικό το νέο σύστηµα
και εάν είναι, όντως, ολοκληρωµένο -που, δυστυχώς, δεν είναι!-
που είναι το επίσης αυτονόητο, δηλαδή η ρητή αναφορά στα δη-
µόσια ιατρεία πόνου και παρηγορητικής φροντίδας, που ήδη πα-
ρέχουν τις σχετικές υπηρεσίες ανά την επικράτεια;

Παρουσιάσατε ένα πλαίσιο το οποίο όµως δεν έχει σαφή δοµή.
Δεν διαθέτει ακόµα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα υλοποίησης.
Άλλο σηµαντικό κενό, ότι δεν αναφέρεται πουθενά στο σχέδιο
νόµου η ύπαρξη των σχετικών ειδικοτήτων. Ποιες θα είναι αυτές;
Σε ποιους φορείς θα ανήκουν; Πώς θα εκπαιδεύονται και πού θα
αξιοποιούνται; Απλώς ρωτάµε.

Και να κάνω εδώ µνεία στους φυσιοθεραπευτές, των οποίων η
θέση στο σύστηµα είναι εκ προοιµίου κοµβική. Ήδη έχουν επι-
σηµανθεί από τους φυσιοθεραπευτές µας κάποια κύρια ζητού-
µενα, όπως η ανάγκη νοµοθέτησης της αναλογίας του
επιστηµονικού προσωπικού ανά κλίνη για τη φροντίδα σε εσωτε-
ρικές δοµές και την έµφαση σε ενίσχυση των υπηρεσιών που πα-
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ρέχονται στην οικία των ασθενών, όπως επίσης την απαραίτητη
παρουσία ενός φυσιοθεραπευτή για κάθε δεκαπέντε κλίνες νο-
σηλείας και όπως, τέλος, τη διά βίου εκπαίδευση των φυσιοθε-
ραπευτών σε θέµατα ανακουφιστικής φροντίδας και την
παράλληλη ενηµέρωση των ευρέος κοινού για τη σηµασία αυτού
του τύπου φροντίδας.

Να µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή
το άρθρο 11, που τιτλοφορείται «Επιµόρφωση στην παροχή υπη-
ρεσιών ανακουφιστικής φροντίδας», να προσθέσω τα εξής:
Ωραία και καλή οπωσδήποτε η επιµόρφωση, αλλά δεν θα µείνει
ανολοκλήρωτη, εάν ταυτόχρονα, δεν δώσουµε κίνητρα στους
νέους σπουδαστές να ακολουθήσουν αυτή την τόσο σηµαντική
ειδικότητα; Πώς θα γίνεται η επιµόρφωση; Με σεµινάρια ολίγων
ηµερών; Δεν είναι απείρως καλύτερο -βέλτιστο για το σύστηµα,
θα έλεγα- να υπάρχει ένα βαθύτερο σχέδιο ολοκληρωµένων
σπουδών στις παροχές ανακουφιστικής φροντίδας; Γιατί να µη
γίνει η Ελλάδα η χώρα που αναβαθµίζει µορφωτικά το εν λόγω
θέµα, δίνοντας έµφαση στις σχετικές σπουδές και αναβαθµίζον-
τας το επίπεδο εκπαίδευσης;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται αντιληπτό από όλα αυτά
πως πολλά ακόµα πρέπει να γίνουν, όπως, για παράδειγµα, να
φτάσουµε να θεωρούµε την πρόσβαση στην ανακουφιστική
φροντίδα όχι κάτι που περιορίζεται σε µια κλειστή οµάδα και

µόνο ασθενών, αλλά ως µια ανοιχτή πραγµατικότητα για κάθε
ασθενή που υποφέρει από σοβαρά προβλήµατα υγείας. Η ανα-
κουφιστική φροντίδα πρέπει να είναι ανά πάσα στιγµή προσβά-
σιµη για όλους, ειδικά για τους συµπολίτες µας µε αναπηρία, που
την έχουν απόλυτη ανάγκη και µόνο τότε θα µπορούµε, όντως,
να µιλάµε για ολοκληρωµένο σύστηµα παροχής ανακουφιστικής
φροντίδας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
Καλά Χριστούγεννα σε όλους και καλή Πρωτοχρονιά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε

καλά.
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Υψηλάντη από τη Νέα Δηµοκρα-

τία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,

µπορώ να έχω για λίγο τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Καταθέτω κά-

ποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Θα τις δείτε. Θα γίνουν αποδε-
κτές όλες οι υπουργικές τροπολογίες.

(Οι προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις καταχωρίζον-
ται στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µας πείτε τη
σειρά των οµιλητών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εσείς
έχετε δώσει τη σειρά σας. Σειρά έχει ο κ. Καββαδάς, ο κ. Ξαν-
θός.

Κύριε Υψηλάντη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι σηµαντικές

διατάξεις που εµπεριέχονται στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο για την
καθηµερινότητα δεν πρέπει σε καµµία περίπτωση να θέσουν σε
δεύτερη µοίρα τον βασικό κορµό του νοµοσχεδίου που πάµε να
ψηφίσουµε και αφορά στις διατάξεις που εισάγει το Υπουργείο
Υγείας σχετικά µε το ολοκληρωµένο σύστηµα παροχής ανακου-
φιστικής φροντίδας.

Άλλωστε, για πρώτη φορά στη χώρα µας ρυθµίζεται κατά
τρόπο συστηµατικό και οργανώνεται η παροχή αυτής της βοή-
θειας σε χρόνια πάσχοντες ασθενείς. Και µόνον οι αριθµοί, πέρα
από την ανθρώπινη διάσταση του θέµατος, καταδεικνύουν τη σο-
βαρότητα και το µέγεθος του εγχειρήµατος. Μιλάµε για εκατόν
τριάντα πέντε χιλιάδες ασθενείς, εκ των οποίων το 63% αφορά
χρόνιες ασθένειες και το 37% κακοήθεις νεοπλασίες.

Στόχος του νοµοσχεδίου είναι η διασφάλιση της αυτονοµίας
και της αξιοπρέπειας των ασθενών µε την ανάπτυξη ειδικών
δοµών για τις θεραπείες και τη νοσηλεία τους, η βελτίωση του
ανθρώπινου δυναµικού µε κατάλληλη εκπαίδευση και η παροχή
ολοκληρωµένης υποστήριξης των ανθρώπων που χρήζουν ανα-
κουφιστικής φροντίδας, αλλά και των οικογενειών τους και των
οικείων τους και, τέλος, η αξιοποίηση και χρήση σύγχρονων ηλε-
κτρονικών µεθόδων τηλεϊατρικής για τη συµβουλευτική υποστή-
ριξη των ασθενών και των ανθρώπων που τους φροντίζουν.

Η λειτουργία της Εθνικής Επιστηµονικής Επιτροπής και η κα-
τάρτιση ενός Μητρώου Ασθενών Ανακουφιστικής Φροντίδας εµ-
περιέχονται σε αυτόν τον πολύ σηµαντικό σχεδιασµό, µε την
πρόβλεψη δηµιουργίας δοµών που σκοπό έχουν την ολοκληρω-
µένη και εξειδικευµένη παροχή ανακουφιστικής φροντίδας από
διεπιστηµονική οµάδα, η οποία πρέπει να είναι, κύριε Υπουργέ,
το δυνατόν περισσότερο διευρυµένη.

Αποσκοπούµε στη δηµιουργία εξωτερικών ιατρείων ανακουφι-
στικής φροντίδας, αλλά και κέντρων ηµερήσιας φροντίδας ασθε-
νών, όπως επίσης και στη δηµιουργία ξενώνων. Για το εγχείρηµα
αυτό, που αποτελεί άλλη µια σηµαντική καινοτοµία και πρωτοπο-
ρία στον χώρο της υγείας από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, πραγµατικά αξίζει συγχαρητήρια η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Υγείας. 

Εισάγονται, επίσης, µε το νοµοσχέδιο αυτό οι αναγκαίες πα-
ρατάσεις για όλο το φάσµα των εργαζοµένων και απασχολούµε-
νων σε όλα τα επίπεδα, λόγω του COVID. Ανακαλούνται
αναδροµικά και αυτοδίκαια τα πρόστιµα εκείνα τα οποία είχαν
επιβληθεί. Επίσης, οι αναλογούντες τόκοι εκπρόθεσµης καταβο-
λής για όσους εµβολιάστηκαν µε δεύτερη δόση εµβολίου ή µε
µια δόση µονοδοσικού εµβολίου εξαιρέθηκαν από την εφαρµογή
του υποχρεωτικού αυτού µέτρου του εµβολιασµού από τις αρ-
µόδιες επιτροπές.

Σηµαντική για τα νησιά µας είναι και η πρόβλεψη του άρθρου
66, µε την οποία βελτιώνεται η διάταξη για τη στελέχωση των κι-
νητών οµάδων υγείας και δίνεται η δυνατότητα στελέχωσής τους
εναλλακτικώς, από επαγγελµατίες υγείας διαφορετικών ειδικο-
τήτων και κλάδων, µε σκοπό τη βέλτιστη εξυπηρέτηση πληθυ-
σµών στις δυσπρόσιτες περιοχές. Συνεπώς όσον αφορά τα
θέµατα αµιγώς που έχουν να κάνουν µε το κοµµάτι της υγείας,
δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι γίνεται ένα τεράστιο αναδιορ-
γανωτικό βήµα στον τοµέα αυτό. Θα ήθελα όµως να ασχοληθώ
και µε τρία ζητήµατα τα οποία ρυθµίζει το νοµοσχέδιο αυτό. 

Πρώτον, το άρθρο 77 αφορά την παράταση της προθεσµίας
ολοκλήρωσης των επενδυτικών σχεδίων του ν.3299/2004 και του
ν.3908/2011, που παρατείνεται εκ νέου για εννέα µήνες και ένα
έτος αντιστοίχως, τηρουµένων των προϋποθέσεων βέβαια των
παραγράφων 1, 2 και 3 του άρθρου 76 του ν.4399/2016. Για λό-
γους συνέπειας και καλής νοµοθέτησης, απευθυνόµενος στον
Υπουργό Ανάπτυξης -αν µας ακούει-, θα πρότεινα να προστεθεί

µία παράγραφος, σύµφωνα µε την οποία για τις περιπτώσεις των
έργων του ν.3299/2004 -για τα οποία βρίσκει εφαρµογή µία πα-
ράγραφος του άρθρου 76, η παράγραφος 4 του ν.4359/2016- η
παράταση αυτών των εννέα µηνών να προστεθεί στη δικαιούµενη
παράταση για λόγους ανώτερης βίας.

Δεύτερον, η διάταξη του άρθρου 86 παράγραφος 7, µε την
οποία αναστέλλεται η υποχρέωση µετεγκατάστασης ή αποµά-
κρυνσης πρατηρίων για τρία έτη που επιβλήθηκε για λόγους αλ-
λαγής των προβλεπόµενων χρήσεων γης στις περιοχές, είναι ένα
µέτρο που δίνει τη δυνατότητα πραγµατικά στους ενδιαφερόµε-
νους να προσαρµοστούν στις νέες συνθήκες. 

Τρίτον, όσον αφορά την κατά παρέκκλιση δόµηση στα εκτός
σχεδίου πόλης, θεσπίζεται στο άρθρο 88 µεταβατική διάταξη µε
την οποία: εάν µέχρι την έγκριση τοπικού πολεοδοµικού σχεδίου,
γενικού πολεοδοµικού σχεδίου, και πάντως για χρονικό διάστηµα
που δεν υπερβαίνει τα δύο έτη από την έναρξη ισχύος του νόµου
αυτού, έχει υποβληθεί αίτηµα για έκδοση προέγκρισης οικοδοµι-
κής αδείας µε τα δικαιολογητικά και τις µελέτες που προβλέπονται
ή έχει υποβληθεί αίτηµα µε τα απαιτούµενα δικαιολογητικά για έκ-
δοση έγγραφης βεβαίωσης της αρµόδιας υπηρεσίας δόµησης,
σύµφωνα µε τον νόµο -αν στην τελευταία περίπτωση αυτή η αί-
τηση για έκδοση οικοδοµικής άδειας και προέγκρισης υποβληθεί
µέχρι την 30η Σεπτεµβρίου 2023-, µπορούν να οικοδοµούνται ακί-
νητα επτά κατηγοριών που περιγράφονται στον νόµο, µεταξύ των
οποίων και όσα έχουν ελάχιστο εµβαδόν τεσσάρων χιλιάδων τε-
τραγωνικών µέτρων, όταν επ' αυτών προβλέπεται να ανεγερθούν
τουριστικές εγκαταστάσεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα κλείσω µε µια παρατήρηση
γενικότερη που αφορά -και ειπώθηκαν πολλά- τόσο το µέτρο
«Market Pass», το 10% αποζηµίωσης στις αγορές τροφίµων των
ευάλωτων οικονοµικά συµπατριωτών µας, όσο και τη φορολό-
γηση των κερδών των διυλιστηρίων, που για εµάς καταδεικνύουν
το αίσθηµα δικαίου που εµπνέει τις επιλογές της Κυβέρνησης και
της παράταξής µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, εσείς ήσασταν εκεί-
νοι που καταργήσατε τους µειωµένους συντελεστές ΦΠΑ στα
νησιά. Δεν σας καταλαβαίνουµε. Τι προτείνετε τελικά σε αυτή
την κοινωνία η οποία δοκιµάζεται τόσα χρόνια; Άλλα πράγµατα
κάνατε ως κυβέρνηση, αλλά έρχεστε σήµερα τη µια µέρα να λέτε
µε έναν τρόπο και µε άλλον τρόπο την επόµενη. Δεν σας πιστεύει
ο ελληνικός λαός και δεν είστε πειστικοί, διότι δεν είστε συνεπείς
και δεν κάνετε αυτή την ώρα προτάσεις που να αφορούν πραγ-
µατικά την ανακούφιση των πολιτών και του ελληνικού λαού γε-
νικότερα. Δεν το αντιλαµβάνεστε αυτό; Αλλά δεν είναι δικό µας
θέµα. Διότι η κοινωνία θα έρθει και θα επιβραβεύσει πάλι στις
προσεχείς εκλογές τη Νέα Δηµοκρατία για τη συνέπειά της και
για την ακρίβεια των επιλογών της, επιλογές οι οποίες έρχονται
και ακολουθούνται στη συνέχεια και από άλλα ευρωπαϊκά κράτη.

Με τη δήλωση υπερψήφισης, κύριε Υπουργέ, του νοµοσχε-
δίου, θέλω σε όλους τους συναδέλφους, όπως και σε όσους µας
ακούνε, να ευχηθώ από καρδιάς καλά Χριστούγεννα, ευτυχι-
σµένο το καινούργιο έτος µε υγεία, ευτυχία και Νέα Δηµοκρα-
τία!

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ασθένεια είναι

κοµµάτι της ζωής. Όλοι µας έχουµε βιώσει κάποια σοβαρή αρ-
ρώστια, είτε αφορούσε εµάς είτε κάποιον οικείο µας. Όλοι
έχουµε έρθει αντιµέτωποι µε την αγωνία για την ίδια την αποκα-
τάσταση της υγείας, αλλά και για την κάλυψη των αναγκών του
ασθενούς σε φάρµακα, ιατρική περίθαλψη και φροντίδα. Η υλική,
αλλά και συναισθηµατική πίεση είναι µεγάλη. Φανταστείτε τώρα
πώς είναι να ζει κάποιος άνθρωπος και η οικογένειά του µε την
αγωνία µιας χρόνιας ή µιας θανατηφόρας ασθένειας. Η πίεση,
ψυχική και οικονοµική, µπορεί να διαλύσει τους ανθρώπους,
αλλά και τον κοινωνικό ιστό που τους περιβάλλει. Ο ασθενής εν-
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δέχεται από ένα σηµείο και µετά να µη λαµβάνει την κατάλληλη
περίθαλψη, ενώ η ζωή και του ασθενούς και της οικογένειάς του
δεν έχει καµµία κανονικότητα. 

Η Κυβέρνηση, για πρώτη φορά στην Ελλάδα, φέρνει ένα πολύ
σηµαντικό νοµοσχέδιο για να αντιµετωπίσει την απουσία ενός
ολοκληρωµένου συστήµατος παροχής υπηρεσιών ανακουφιστι-
κής φροντίδας. Αξίζουν συγχαρητήρια και στην ηγεσία του
Υπουργείου Υγείας και τον Υπουργό κ. Πλεύρη για την πρωτο-
βουλία, αλλά και στον εισηγητή τον κ. Βασίλη Οικονόµου, ο
οποίος προσπαθεί από όταν ήταν τοµεάρχης υγείας της παρά-
ταξής µας για την υλοποίησή του. 

Πρόκειται, λοιπόν, για υπηρεσίες που θα απαντούν στην αγω-
νία και τις ανάγκες και θα βελτιώνουν την ποιότητα ζωής εκατόν
τριάντα πέντε χιλιάδων ασθενών ετησίως και, βεβαίως, των οικο-
γενειών τους. Το 95% των ασθενών αυτών εκτιµάται ότι θα µπο-
ρούσαν να λαµβάνουν αυτή τη φροντίδα σπίτι τους, ενώ το 3,5%
χρειάζεται νοσοκοµειακού τύπου περίθαλψη. Έτσι το νοµοσχέ-
διο προβλέπει την παροχή υπηρεσιών είτε κατ’ οίκον είτε σε ει-
δικές δοµές και νοσοκοµεία, τόσο στον δηµόσιο όσο και στον
ιδιωτικό τοµέα. Υπηρεσίες επίσης µπορούν να παρέχονται σε ει-
δικά εξωτερικά ιατρεία ή σε κέντρα ηµερήσιας ανακουφιστικής
φροντίδας ασθενών, σε ξενώνες και σε κλινικές ανακουφιστικής
φροντίδας ασθενών. 

Ποιοι είναι οι στόχοι που επιτυγχάνονται µέσα από αυτή τη θε-
σµική παρέµβαση; Πρώτον, διασφαλίζεται η αυτονοµία και η
αξιοπρέπεια των χρονίως πασχόντων. Δεύτερον, αποφεύγεται η
έκθεση χρονίως πασχόντων ασθενών σε συνθήκες που εγκυµο-
νούν κινδύνους, όπως είναι η παρατεταµένη παραµονή σε νοσο-
κοµειακές δοµές. Και, τρίτον, βελτιώνεται το επίπεδο του
κόστους νοσηλείας. 

Ανάµεσα στις παρεµβάσεις που επιδιώκουµε να υλοποιηθούν,
είναι: Η εκπόνηση ενός εθνικού σχεδίου για δηµιουργία και ορ-
γάνωση συστήµατος παροχής υπηρεσιών ανακουφιστικής φρον-
τίδας. Ο καθορισµός των δοµών που θα παρέχουν αυτές τις
υπηρεσίες, καθώς και των ποιοτικών κριτηρίων λειτουργίας τους.
Η συγκρότηση µιας διεπιστηµονικής οµάδας επαγγελµατιών
υγείας για την παροχή εξειδικευµένης ανακουφιστικής φροντί-
δας, αλλά και η πρόβλεψη για προγράµµατα επιµόρφωσης των
επαγγελµατιών υγείας που θα την παρέχουν. Η σύσταση εθνικού
µητρώου ασθενών που χρειάζονται τέτοιες υπηρεσίες.

Παράλληλα, συστήνεται η Εθνική Επιτροπή για την Ανάπτυξη
της Ανακουφιστικής Φροντίδας, ένα διεπιστηµονικό συµβουλευ-
τικό όργανο που θα παρέχει υποστήριξη και συνδροµή στο Κεν-
τρικό Συµβούλιο Υγείας και στο Υπουργείο Υγείας µε στόχο τον
σχεδιασµό και την εφαρµογή µιας εθνικής πολιτικής για την ανά-
πτυξη της ανακουφιστικής φροντίδας.

Φιλοδοξία µας είναι να αναπτύξουµε έως πεντακόσιες κλίνες
σε εξειδικευµένες δοµές και τριακόσιες διεπιστηµονικές οµάδες
φροντίδας που θα παρέχουν υπηρεσίες σε πενήντα ασθενείς
ηµερησίως η καθεµία. Συνολικά, δηλαδή, θέλουµε να εξυπηρε-
τούνται καθηµερινά δεκαπέντε χιλιάδες ασθενείς σε ένα σύ-
στηµα κατάλληλα δοµηµένο, ώστε να προσφέρεται
εξατοµικευµένη φροντίδα.

Επιπλέον, θα παρέχουν υπηρεσίες υγειονοµικοί και εθελοντές
σε κέντρα ηµερήσιας ανακουφιστικής φροντίδας που θα είναι εν-
ταγµένα σε νοσοκοµεία.

Επίσης, η µονάδα κατ’ οίκον ανακουφιστικής φροντίδας θα πα-
ρέχει υπηρεσίες σε ασθενείς στο σπίτι τους, αλλά και κάθε εί-
δους υποστήριξη στις οικογένειές τους.

Θα έχουµε ακόµη ξενώνες δυναµικότητας από οκτώ έως εί-
κοσι πέντε κλίνες που θα δίνουν τη δυνατότητα παραµονής σε
ασθενείς από δύο έως τρεις εβδοµάδες.

Τέλος, θα αξιοποιούνται και οι δυνατότητες που δίνει η τηλεϊ-
ατρική για την παροχή κατ’ οίκον υπηρεσιών ανακουφιστικής
φροντίδας.

Και θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, ότι στη Λευκάδα θα µπορού-
σαµε να ανακαινίσουµε και να αξιοποιήσουµε τις εγκαταστάσεις
του παλιού νοσοκοµείου, ώστε να φιλοξενήσουµε µια µονάδα
ανακουφιστικής φροντίδας χρονίως πασχόντων που θα εξυπη-
ρετεί, βεβαίως, όχι µόνο τη Λευκάδα αλλά και πολλές περιοχές
εκτός νησιού.

Μόλις, λοιπόν, αυτή η πολύ σοβαρή πρωτοβουλία της Κυβέρ-
νησης περάσει στη φάση της υλοποίησης, θα επιδιώξουµε να συ-
ζητήσουµε τη λειτουργία µιας τέτοιας µονάδας στο νησί µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο περιέχονται και
άλλες ρυθµίσεις που σχετίζονται µε τη δηµόσια υγεία, όπως η
ανανέωση για έναν χρόνο, µέχρι δηλαδή 31 Δεκεµβρίου 2023,
των συµβάσεων του επικουρικού προσωπικού ιατρών και νοση-
λευτών, η ανανέωση µέχρι 30 Ιουνίου των συµβάσεων ορισµένου
χρόνου για την παροχή υπηρεσιών σίτισης, φύλαξης και καθα-
ριότητας στις µονάδες υγείας, η ανανέωση επίσης µέχρι 30 Ιου-
νίου 2023 των συµβάσεων όσων προσλήφθηκαν για να καλύψουν
τα κενά που υπήρχαν στο δηµόσιο σύστηµα υγείας και ανεξάρ-
τητα από την επιστροφή στα καθήκοντά τους των υπαλλήλων
που ήταν σε αναστολή.

Τέλος, υπάρχουν πολλές ακόµα θετικές διατάξεις, όπως η δυ-
νατότητα χορήγησης δωρεάν και χωρίς συνταγή του εµβολίου
της γρίπης, η υπό προϋποθέσεις ανάκληση των προστίµων για
τους ανεµβολίαστους άνω των εξήντα ετών και ρυθµίσεις για τον
«προσωπικό γιατρό». Και, βεβαίως, υπάρχει και µία σηµαντική
ρύθµιση για τις άδειες κατά παρέκκλιση δόµησης σε µικρά εκτός
σχεδίου οικόπεδα. Είναι µία ρύθµιση για την οποία αγωνιστήκαµε
πολύ και που έδωσε µία ανάσα σε µικρούς ιδιοκτήτες, ώστε να
κατοχυρώσουν την αξία της περιουσίας τους. Στη Λευκάδα,
όπως και στα περισσότερα νησιά, οι κλήροι είναι µικροί, οπότε η
ρύθµιση αφορά εκατοντάδες συµπολίτες µου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ωστόσο το πρόβληµα -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- δεν έχει
λυθεί οριστικά. Γι’ αυτό και θα ήθελα να καλέσω το Υπουργείο
να παραµείνει ανοικτό στο ενδεχόµενο περαιτέρω ρυθµίσεων,
προκειµένου να προστατευτεί η αξία της µικρής ιδιοκτησίας.

Κλείνω µε µια αναφορά στην τροπολογία του Υπουργείου Οι-
κονοµικών που υλοποιεί τη δέσµευση που διατυπώθηκε από τον
ίδιο τον Πρωθυπουργό στη συζήτηση για τον Προϋπολογισµό.
Σύµφωνα, λοιπόν, µε την τροπολογία για το «Market Pass», από
τον Φεβρουάριο και για έξι µήνες η πολιτεία θα καλύπτει το 10%
των αγορών κάθε νοικοκυριού στα σουπερµάρκετ και τις επιχει-
ρήσεις τροφίµων, καλύπτοντας τον πληθωρισµό.

Oσοι χλευάζουν ή απαξιώνουν το συγκεκριµένο µέτρο µπο-
ρούν να το καταψηφίσουν και να απολογηθούν στη συνέχεια
στους πολίτες. Τα λόγια του αέρα είναι ο εύκολος δρόµος. O δύ-
σκολος δρόµος είναι να εξαντλείς κάθε δηµοσιονοµικό περιθώ-
ριο για να στηρίξεις νοικοκυριά και επιχειρήσεις, όπως κάνει
αυτή η Κυβέρνηση όχι µόνο τώρα, αλλά και την περίοδο της παν-
δηµίας και για την αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης µε την
επιδότηση στους λογαριασµούς. Αυτή η Κυβέρνηση συνδέει την
κοινωνική ευαισθησία µε πράξεις και συνεχίζει να στηρίζει την
ελληνική κοινωνία και την οικονοµία στον δρόµο της ανάπτυξης,
της ευηµερίας, στον δρόµο του αύριο.

Σας ευχαριστώ πολύ και εύχοµαι χρόνια πολλά, καλές γιορτές
και καλά Χριστούγεννα σε όλους µε υγεία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Ξανθός έχει τώρα τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, προφανώς ο βασικός

στόχος του νοµοσχεδίου το οποίο συζητείται σήµερα στο τέλος
της κοινοβουλευτικής διαδικασίας πριν από τη λήξη της χρονιάς
είναι να κλείσει εκκρεµότητες και να διευθετήσει ζητήµατα τα
οποία θα πρέπει να έχουν διευθετηθεί µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου.
Γι’ αυτό και υπάρχει σωρεία άρθρων και τροπολογιών από πάρα
πολλά Υπουργεία. Και, βεβαίως, επιλέχθηκε και ένα µεταρρυθ-
µιστικό περιτύλιγµα, που είναι τα άρθρα για την ανακουφιστική
φροντίδα.

Είπαµε και στις επιτροπές ότι επί της αναγκαιότητας ρύθµισης
ενός τοπίου, στο οποίο υστερεί διαχρονικά το σύστηµα υγείας,
είµαστε απολύτως σύµφωνοι και άλλωστε, όπως παραδεχτήκατε
και εσείς, είχαµε δροµολογήσει τη διαδικασία εκπόνησης µελέ-
της σκοπιµότητας για την ανάγκη αυτών των παρεµβάσεων.

Η κριτική που κάνουµε είναι ότι το πλαίσιο είναι µεν αναγκαία,
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αλλά όχι ικανή συνθήκη για να υπάρχει µια µετρήσιµη βελτίωση
στη δωρεάν δηµόσια φροντίδα των ανθρώπων στη χώρα µας που
έχουν ανάγκη τέτοιων εξειδικευµένων υπηρεσιών. Είπατε ότι το
πλαίσιο επιτρέπει και στο δηµόσιο σύστηµα υγείας να αναπτύξει
αντίστοιχες δοµές. Προφανώς.

Το θέµα είναι ότι η πραγµατικότητα στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, κύριε Υπουργέ και η στρατηγική την οποία έχετε ακολου-
θήσει, που οδηγεί σε συνεχή αποδιοργάνωση και σε διαλυτικά
φαινόµενα, δεν επιτρέπει ούτε καν να σχεδιαστεί µια παρέµβαση
που θα δώσει προοπτική να ενσωµατωθούν στις δηµόσιες δοµές
τέτοιες υπηρεσίες και τέτοιες λειτουργίες.

Και, βεβαίως, εάν λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι και το budget του
ΕΟΠΥΥ για τις λοιπές παροχές πλην φαρµάκου προς τους ασφα-
λισµένους είναι µειούµενο και φέτος, αυτό δίνει την αίσθηση ότι
πραγµατικά ούτε αυτό που λέτε, ότι «θα εγγυηθούµε τη δηµόσια
κάλυψη και ο ΕΟΠΥΥ θα διασφαλίσει τη δωρεάν φροντίδα», είναι
στην πραγµατικότητα εγγυηµένο.

Νοµίζω ότι αυτό που κάνετε είναι στην πραγµατικότητα να ανα-
θέτετε την ευθύνη της ανάπτυξης υπηρεσιών ανακουφιστικής
φροντίδας στη χώρα στην καλή προαίρεση είτε φιλανθρωπικών
ιδρυµάτων είτε δωρητών είτε µη κυβερνητικών οργανώσεων ή
στο επενδυτικό ενδιαφέρον το οποίο θα δείξουν επιχειρηµατίες
υγείας. Άρα, εξαρχής, είναι ναρκοθετηµένη η δηµόσια παρέµ-
βαση σε αυτόν τον χώρο και αυτή είναι η βασική µας κριτική.

Προφανώς θα ψηφίσουµε τις γενικές κατευθύνσεις οι οποίες
υπάρχουν στα πρώτα άρθρα, αλλά νοµίζω ότι υπάρχει µια ισχυρή
πολιτική κριτική για τη συνολική κατάσταση και την προοπτική
που υπάρχει στο σύστηµα υγείας.

Κύριε Υπουργέ, το έχουµε πει σε όλους τους τόνους, είστε σε
διατεταγµένη υπηρεσία αυτή την περίοδο µε όλες τις ρυθµίσεις
που φέρνετε και µε το νοµοσχέδιο για την ανατροπή στις εργα-
σιακές σχέσεις στα νοσοκοµεία και µε τον προϋπολογισµό και
µε όλες τις παρεµβάσεις οι οποίες γίνονται αυτή την περίοδο, να
συρρικνώνετε το δηµόσιο σύστηµα υγείας, να µην αντιµετωπί-
ζετε -είναι πολιτική επιλογή- την τροµερή κρίση στελέχωσης, την
τάση παραίτησης και φυγής ανθρώπινου δυναµικού, την τρο-
µερή αδυναµία των δηµόσιων δοµών να καλύψουν στοιχειώδεις
πια ανάγκες. Και αυτό το οποίο κάνετε είναι στην πραγµατικό-
τητα να διευκολύνετε και να δηµιουργείτε ευνοϊκές προϋποθέ-
σεις για να λειτουργήσει η ιδιωτική αγορά και κυρίως οι
επιχειρηµατίες υγείας και οι ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες.

Αυτό είναι το σχέδιό σας το πολιτικό. Είναι ένα ακραίο νεοφι-
λελεύθερο πολιτικό σχέδιο, το οποίο υπηρετείτε µε συνέπεια,
κόντρα στην παγκόσµια τάση, κόντρα στις οδηγίες του Παγκό-
σµιου Οργανισµού Υγείας, κόντρα στη διεθνή πρακτική ακόµα
και των υπόλοιπων ευρωπαϊκών χωρών. Και, βεβαίως, επαναφέ-
ρετε «από το παράθυρο» ακόµα και τη µνηµονιακή λογική της
συρρίκνωσης και της κατάργησης δοµών στο όνοµα δήθεν του
εξορθολογισµού. 

Νοµίζω ότι αυτό που χρειαζόµαστε είναι µια γενναία επένδυση
και µια απλόχερη παρέµβαση που θα δώσει ένα σήµα ότι η πολι-
τεία ενδιαφέρεται, ότι νοιάζεται για το ανθρώπινο δυναµικό του
συστήµατος, βελτιώνει τις συνθήκες εργασίας του, βελτιώνει τις
συνθήκες αµοιβής του. 

Σας το είπαµε και µε την τροπολογία που καταθέσαµε. Το εξα-
κοσάρι που δόθηκε στους ένστολους θα έπρεπε να διευρυνθεί
και στο υγειονοµικό προσωπικό του συστήµατος, στους ανθρώ-
πους της πρώτης γραµµής που έχουν δώσει µια σκληρότατη
µάχη τρία χρόνια τώρα και στους εκπαιδευτικούς και στο προ-
σωπικό καθαριότητας των ΟΤΑ.

Χρειάζεται, λοιπόν, µια παρέµβαση προοπτικής η οποία θα αν-
τιστρέψει αυτή την τάση αποδιοργάνωσης και απόγνωσης που
είναι πλέον εδραιωµένη στο σύστηµα υγείας. Όσοι έχουν µια
στοιχειώδη επαφή µε την πραγµατικότητα του συστήµατος το
ξέρουν πάρα πολύ καλά, όσα ωραία λόγια και να λέτε εσείς. 

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Είστε µια Κυ-
βέρνηση που έχει πει απίστευτα πράγµατα. Έχει πει ο Πρωθυ-
πουργός ότι τη χώρα την έβαλε στο µνηµόνιο ο Τσίπρας και ότι
η Νέα Δηµοκρατία έβγαλε τη χώρα από τα µνηµόνια και από την
κρίση. Όταν έχετε πει τέτοια τερατώδη ψέµατα ανερυθρίαστα,
προφανώς δεν έχετε τον παραµικρό ενδοιασµό να έρχεστε εδώ

και να µας λέτε ότι κάνετε πολιτικές αναδιανοµής του πλούτου,
ότι τα παίρνετε από την πλουτοκρατία και τα δίνετε στα νοικοκυ-
ριά, αυτό το πράγµα το οποίο µας λέτε τώρα µε αυτή την παρέµ-
βαση µε το «Market Pass», το «Food Pass», δεν ξέρω πώς
ακριβώς λέγεται αυτό το πράγµα. 

Πραγµατικά αυτό είναι εκτός λογικής. Είναι µια πενιχρή πα-
ρέµβαση, που όµως δεν αλλάζει το τοπίο διαµόρφωσης των υψη-
λών τιµών της αισχροκέρδειας και της ασυδοσίας στην αγορά.
Αυτό είναι το «πυρηνικό» πρόβληµα και εκεί δεν θέλετε να πα-
ρέµβετε, επειδή ιδεοληπτικά πιστεύετε ότι η αγορά αυτορρυθµί-
ζεται και ότι δεν πρέπει να υπάρχει κρατικός παρεµβατισµός. 

Εµείς, λοιπόν, αυτή την έστω πενιχρή ρύθµιση θα τη στηρί-
ξουµε, αλλά δεν συµφωνούµε µε τη λογική της και µε τη φιλοσο-
φία της. Αυτό που κάνετε είναι damage control. Προσπαθείτε να
περιορίσετε τη φθορά της Κυβέρνησης. Έχουν σαφέστατα προ-
εκλογικό χρώµα και άρωµα αυτές οι κινήσεις, όµως είναι πια
σαφές στην κοινωνία ότι δεν έχει να περιµένει τίποτα από µια Κυ-
βέρνηση η οποία νοιάζεται για τις τράπεζες και για τη βιωσιµότητα
των τραπεζών και όχι για τη βιωσιµότητα και την ανθεκτικότητα
της κοινωνίας και σαφώς περιφρονεί και την κοινωνία και το κρά-
τος δικαίου και τη δηµοκρατία. 

Αυτό επωάζει συνθήκες πολιτικής αλλαγής. Είναι ζήτηµα χρό-
νου να αποτυπωθεί και στους πολιτικούς συσχετισµούς. Νοµίζω
ότι πλέον όλες οι συνθήκες στη χώρα διαµορφώνουν τις προ-
ϋποθέσεις µιας εναλλακτικής προοδευτικής διακυβέρνησης, η
οποία θα θέσει άλλες προτεραιότητες, θα ανακουφίσει την κα-
θηµερινότητα των ανθρώπων, θα στηρίξει τα δηµόσια αγαθά και
το δηµόσιο συµφέρον. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Φάµελλος. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, µε την κλασική

συνταγή της πρόχειρης νοµοθέτησης σ’ ένα νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Υγείας, η Νέα Δηµοκρατία του κ. Μητσοτάκη έφερε
αρκετές διατάξεις πολεοδοµικές, περιβαλλοντικές και χθες το
βράδυ τα µεσάνυχτα και διατάξεις χαριστικές για τα διυλιστήρια.

Οι διατάξεις των άρθρων 80 έως 88 του νοµοσχεδίου είναι
όλες διορθώσεις σε νοµοθετήµατα των «αρίστων» του επιτελικού
κράτους. Κορυφαία είναι η παρέκκλιση στην τάχα κατάργηση
των παρεκκλίσεων στην εκτός σχεδίου δόµηση. Δηλαδή, η Νέα
Δηµοκρατία φέρνει τώρα για νοµοθέτηση την αναδροµική νοµι-
µοποίηση ελλιπών αιτήσεων δόµησης για ένα διάστηµα δέκα
µηνών, ώστε να δοµηθούν µε παρεκκλίσεις ή να µείνουν αυθαί-
ρετα ή να µείνουν «σκελετοί» οικοδοµικοί γι’ αυτούς που έµαθαν
από τις ειδήσεις την πρόθεση της Κυβέρνησης χωρίς να έχει νο-
µοθετήσει. Απίστευτα πράγµατα.

Αυτό που µεθοδεύετε, όµως, επί της ουσίας είναι η απώλεια
της περιουσίας µικρών ιδιοκτητών υπέρ των µεγάλων συµφερόν-
των. Η απόλυτη υποκρισία της Νέας Δηµοκρατίας είναι ότι σε άλ-
λους λέει ότι καταργεί την εκτός σχεδίου δόµηση και σε άλλους
λέει ότι δίνει παράταση στην εκτός σχεδίου δόµηση. Το λέω αυτό
για να καταλάβετε πού βρίσκονται πολιτικά, αλλά και κοινωνικά
πόσο κοροϊδεύουν την κοινωνία. 

Η εξαγγελία της κατάργησης της εκτός σχεδίου δόµησης εδώ
και δύο χρόνια εκβιάζει τους ιδιοκτήτες των µικρών εκτάσεων.
«Βάζετε πλάτη» ακόµα µία φορά στα συµφέροντα που θα αρπά-
ξουν κοψοχρονιά τις µικρές ιδιοκτησίες για να χτίσουν -τι ειρω-
νεία- µε παρεκκλίσεις σε µεγάλα οικόπεδα, γιατί πρακτικά έχετε
αφήσει µετέωρο τον πολεοδοµικό σχεδιασµό. Εδώ και τριάµισι
χρόνια δεν έχει συµβασιοποιηθεί ούτε ένα τοπικό πολεοδοµικό
σχέδιο -αν έχετε τον θεό σας-, ενώ ήταν δροµολογηµένα από την
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και µε προϋπολογισµό, παρά τις εξαγγε-
λίες των Υπουργών.

Η δική µας πρόταση είναι η κατάργηση των παρεκκλίσεων,
αλλά µε την ολοκλήρωση του πολεοδοµικού σχεδιασµού, µε τη
θέσπιση ρυθµίσεων για όλους, µε ξεκάθαρους κανόνες που να
µην εξαρτώνται από το µέγεθος ιδιοκτησίας, αλλά από το φυσικό
και δοµηµένο περιβάλλον. Αυτό υλοποιούσαµε την κυβερνητική
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περίοδο 2015 - 2019 και αυτό αναλαµβάνουµε ως πρωτοβουλία
και βάζουµε µε την τροπολογία.

Η τροπολογία που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ λέει: Η ολοκλήρωση του
πολεοδοµικού σχεδιασµού πρώτου επιπέδου, δηλαδή στους δή-
µους, είναι η προϋπόθεση για να υπάρχει ρύθµιση σε όλες τις
χρήσεις γης, να υπάρχει ρύθµιση για όλες τις ιδιοκτησίες ανε-
ξαρτήτως µεγέθους, να υπάρχει ισότιµη και διάφανη ρύθµιση
χωρίς εξαιρέσεις». Αυτό προστατεύει και την περιουσία και το
περιβάλλον. 

Από την άλλη, δεν µπορώ να µην πω ότι στο νοµοσχέδιο, κύριε
Πλεύρη, καταφέρατε -είστε εισηγητής Υπουργός- στο άρθρο 85
να έχετε ένα πολύ ωραίο ρουσφέτι. Εξαιρείτε από ενεργειακούς
ελέγχους µόνο µεγάλες τουριστικές επιχειρήσεις και µάλιστα
επιστρέφετε και πρόστιµα αναδροµικά µετά από δύο µήνες της
περιόδου που έπρεπε να γίνει ο έλεγχος. Η ρύθµιση αυτή δεν
έχει αιτιολογική βάση, δεν µπορεί να στηριχτεί πουθενά και είναι
απολύτως άδικη γι’ αυτούς που έκαναν σωστά τη δουλειά τους
και είναι υποκριτική σχετικά µε όλα αυτά που λέτε για περιβαλ-
λοντική πολιτική και «πράσινα άλογα». Κυριολεκτικά αυτό κάνετε. 

Σε τέτοιες ρυθµίσεις εγώ προτείνω, κύριε Πλεύρη, την άλλη
φορά να βάζετε και το όνοµα του ρουσφετιού, να ξέρουµε του-
λάχιστον ποιον εξυπηρετείτε. 

Από την άλλη µεριά, έρχονται και άλλες αποσπασµατικές ρυθ-
µίσεις. Στο άρθρο 82 νοµιµοποιούν εκ των υστέρων διοικητικές
πράξεις για δασοτεχνικά έργα, γιατί πρακτικά µετέφεραν τις υπη-
ρεσίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος τις δασικές χωρίς κανέ-
ναν σχεδιασµό, ενώ δεν έχουν ακόµα πληρώσει τις υπερωρίες
των δασικών υπαλλήλων. Επίσης, στο άρθρο 84 χρησιµοποιούν
το «χαράτσι» Μητσοτάκη, το «πράσινο τέλος» στο πετρέλαιο που
έβαλε ο κ. Χατζηδάκης για να καλύψει δικά του λάθη. Το χρησι-
µοποιούν για να καλύψουν το κόστος των επιδοτήσεων. 

Δηλαδή, προσέξτε: Σε µια περίοδο ακρίβειας στα καύσιµα πλη-
ρώνουν οι πολίτες ένα «χαράτσι» που επέβαλε ο κ. Χατζηδάκης
για να πληρώνονται οι επιδοτήσεις του κ. Σκρέκα. Το λέω για να
καταλάβετε πού ζούµε.

Κάτι άλλο στο οποίο πρέπει να αναφερθώ είναι η περιβόητη
τροπολογία για την έκτακτη εισφορά των διυλιστηρίων για τα
υπερκέρδη που συνδέεται -και αυτό υποκριτικό και λανθασµένο
νοµοθετικά- µε το επίδοµα σίτισης. Από τα δύο άρθρα της τρο-
πολογίας, το ένα είναι τα υπερκέρδη των διυλιστηρίων και το
άλλο είναι το επίδοµα σίτισης.

Πού φτάσαµε, αλήθεια! Επί Μητσοτάκη και επί Υπουργού Ανα-
πτύξεως του κ. Γεωργιάδη που λέει ότι καλπάζει η ανάπτυξη, να
φέρνει η Κυβέρνηση ρύθµιση για επίδοµα σίτισης. Πρόκειται,
όµως, για µια χαριστική ρύθµιση η οποία στοχεύει τα διυλιστήρια
που παράγουν υπερκέρδη δισεκατοµµυρίων να πέσουν στα µα-
λακά και να φορολογηθεί όσο γίνεται µικρότερο ποσό. 

Προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι: Η υποχρέωση για έκτακτη ει-
σφορά προκύπτει από έναν κανονισµό, τον 2022/1854 που θα κα-
ταθέσουµε. Δηλαδή, η Κυβέρνηση ήταν υποχρεωµένη να φέρει
έκτακτη εισφορά. Μέχρι πότε; Μέχρι το τέλος του χρόνου. Άρα
τελευταία µέρα φέρνει κάτι που είναι υποχρεωτικό και το ήξερε
γιατί το διαπραγµατεύτηκε. Γιατί το φέρνει; Διότι αποκαλύφθη-
καν τα υπερκέρδη. Ανακοίνωσαν τα διυλιστήρια υπερκέρδη
στους απολογισµούς του εννιαµήνου που φτάνουν τα δύο δισε-
κατοµµύρια. Τα υπερκέρδη εννιαµήνου φτάνουν τα δύο δισεκα-
τοµµύρια ευρώ και αναγκάστηκε να συρθεί -όπως κάναµε και για
τα υπερκέρδη του ρεύµατος από εµάς και από την κοινωνία- να
έρθει εδώ για να τα φορολογήσει. 

Τι κάνει, όµως; Πρώτον: Βάζει ως συντελεστή φορολόγησης
το 33%, όχι το 90 που είχε πει για τα υπερκέρδη του ρεύµατος ο
κ. Μητσοτάκης τον Μάρτιο. 33%. Η Ευρωπαϊκή Ένωση λέει του-
λάχιστον 33%. Σβήνουν το «τουλάχιστον» και πάνε στον χαµηλό-
τερο συντελεστή. 

Τι κάνουν πρακτικά; Κλέβουν από τους πολίτες και χαρίζουν
στα διυλιστήρια. Θέλετε να σας πω πόσα; Με βάση, λοιπόν, τον
υπολογισµό του ΣΥΡΙΖΑ και τις προβλέψεις του Κανονισµού της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα αποτελέσµατα -συγκρινόµενα µε την
τετραετία του 2018- δίνουν υπολογισµό υπερκερδών 2,6 δισεκα-
τοµµύρια υπερκέρδη για το 2022. Αυτό σηµαίνει ότι έπρεπε µε
το 90% να επιστραφούν στους καταναλωτές 2,35 δισεκατοµµύ-

ρια ευρώ. Πόσα λέει η Κυβέρνηση ότι θα πάρει; Από ένα άλλο
µέτρο όµως. Θα δώσει 650 εκατοµµύρια. Άρα δώρο 1,7 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ στο καρτέλ των διυλιστηρίων. Πρακτικά «ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ» και «MOTOR OIL», γιατί αυτά είναι τα δύο
διυλιστήρια που έχουν τα υπερκέρδη και το ρεκόρ κερδοφορίας.
Όµως, η Κυβέρνηση δεν εισάγει τη ρύθµιση αυτή για το 2023,
ενώ ο Κανονισµός λέει να µπει η εισφορά και για το 2023. Κλείνει
το µάτι, πιθανόν να τους γλιτώσει από την εισφορά του 2023.

Προσέξτε. Στην τροπολογία, βέβαια, βάζει ότι η έκτακτη ει-
σφορά µπορεί και να εκπίπτει από τη φορολόγηση, γιατί λέει ότι
την αναγνωρίζει ως δαπάνη, ενώ η Ευρωπαϊκή Ένωση λέει ότι
είναι φόρος. Άρα και φορολογικό ρουσφέτι στα διυλιστήρια. 

Ταυτόχρονα, δεν λέει τίποτα για το άρθρο 17 του Κανονισµού
που λέει ότι τα έσοδα -αυτά τα 2,35 δισεκατοµµύρια που έπρεπε
να µπουν στον προϋπολογισµό- έπρεπε να πάνε για ενεργειακή
πολιτική, δηλαδή να ελαφρύνουν ενεργειακό κόστος. Όχι, δεν το
κάνει αυτό. Λέει: θα πάνε στον προϋπολογισµό. Γιατί; Γιατί έκανε,
δυστυχώς γι’ αυτούς, ο κ. Μητσοτάκης το λάθος να ανακοινώσει
στον προϋπολογισµό ότι µε τη µικρή φορολογία των υπερκερδών
των διυλιστηρίων θα πληρώσει το επίδοµα σίτισης. Δεν επιτρέ-
πεται από τον Κανονισµό. Και γι’ αυτό στην τροπολογία είναι
άλλη ρύθµιση για τα υπερκέρδη των διυλιστηρίων -έστω υποφο-
ρολογηµένα- και άλλη -από τον προϋπολογισµό- το επίδοµα σί-
τισης. Αποκαλύπτεται η προχειρότητα -για να µην πω τίποτα
άλλο- του κ. Μητσοτάκη. 

Η έκθεση δε του Γενικού Λογιστηρίου δεν υπολογίζει ούτε τα
έσοδα από τη φορολόγηση ούτε το κόστος του επιδόµατος σίτι-
σης. Ας µας πείτε, τουλάχιστον, πόσα θα εισπράξετε από τα διυ-
λιστήρια, για να ξέρουµε και εµείς.

Βέβαια, ξέρουµε ότι τα µαγειρεύετε και ξέρουµε ότι το καθυ-
στερείτε, γιατί πολύ απλά, θα πέσετε, πριν εισπράξετε ούτε ένα
ευρώ από τα διυλιστήρια. Αυτή είναι η αλήθεια. Διότι, το νωρί-
τερο που προβλέπεται είναι να έχετε τα αποτελέσµατα τον Ιού-
νιο. 

Υπάρχει και ένα άλλο ερώτηµα και το λέµε, κύριε Πρόεδρε, για
να κλείσω. Λέει η Κυβέρνηση στην τροπολογία ότι θα χρησιµο-
ποιήσει ως υπολογισµό επιλεξιµότητας εάν ο τζίρος είναι το 75%
της διύλισης εντός του Οµίλου. Επιφυλασσόµεθα, διότι και γι’
αυτό κύριε Πρόεδρε, µπορεί να βρουν τρόπο να εξαιρέσουν πλή-
ρως τα διυλιστήρια από την έκτακτη εισφορά. Ειλικρινά, δεν θέ-
λουµε να πιστέψουµε ότι ο κ. Σκρέκας πήγε και ήρθε τρεις φορές
στις Βρυξέλλες για να διαπραγµατευτεί πώς τα διυλιστήρια θα
αποφύγουν την έκτακτη εισφορά. Διότι έχουµε και µια τέτοια
ανησυχία. 

Εµείς, λοιπόν, και το ξεκαθαρίζουµε. Προτείνουµε: φορολογία
των άδικων υπερκερδών των διυλιστηρίων µε συντελεστή 90%
και για το 2022 και για το 2023. Τα υπερκέρδη της διύλισης,
όπως ακριβώς τα υπολογίζει ο Κανονισµός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης πρέπει να είναι τουλάχιστον 2 δισεκατοµµύρια το εννε-
άµηνο, µε τους υπολογισµούς µας, και 2,6 δισεκατοµµύρια τον
χρόνο. Θέλουµε, λοιπόν, να επιστραφούν στους καταναλωτές
2,34 δισεκατοµµύρια. Και γι’ αυτό δεσµεύεται ο ΣΥΡΙΖΑ. Και πρέ-
πει να ισχύει το ίδιο και το 2023 για να δοθεί και ένα µήνυµα να
µειωθεί από τώρα η αισχροκέρδεια. Δεν θα το κάνει η Κυβέρ-
νηση. 

Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς διαχωρίζουµε τη θέση µας µε την τρο-
πολογία της Κυβέρνησης. Διαφωνούµε πλήρως µε το άρθρο 1
της τροπολογίας και δεσµευόµαστε ότι αυτό θα ανατραπεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Από την άλλη µεριά, και κλείνω µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι πρέπει να αποδεικνύουµε ότι η
δικαιοσύνη προς την κοινωνία έχει συγκεκριµένο περιεχόµενο.
Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, προτείνουµε εµείς και ρωτάµε την Κυ-
βέρνηση, εάν θα ψηφίσει την τροπολογία για τον φόρο προστι-
θέµενης αξίας και τον ειδικό φόρο κατανάλωσης. Διότι, αυτό
δίνει τη δυνατότητα να µειωθεί ο συντελεστής στα είδη διατρο-
φής, κάτι που τονώνει την αγορά και βελτιώνει την αγοραστική
δύναµη, αλλά και να µειωθεί ο συντελεστής του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στα καύσιµα. Και σας σηµειώνω ότι η µείωση του
ειδικού φόρου κατανάλωσης έχει µικρότερο δηµοσιονοµικό απο-
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τύπωµα από τα υπερκέρδη των διυλιστηρίων. Άρα µπορεί να κα-
λυφθεί, ενώ και ταυτόχρονα περιορίζει το λαθρεµπόριο. 

Σε κάθε περίπτωση εµείς µιλάµε για µείωση του φορολογικού
βάρους, η Κυβέρνηση µιλάει για µείωση της φορολόγησης των
κερδών. Εδώ διαφέρουµε. Εµείς είµαστε µε την κοινωνία. Εσείς
είστε µε τους λίγους, µε το καρτέλ και τα υπερκέρδη και αυτό
είναι το βασικό πρόβληµα το οποίο θα οδηγήσει και στην πτώση
της Κυβέρνησής σας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε τώρα µε τον κ. Μάρκου. Αµέσως µετά θα µιλήσουν ο κ.
Κωνσταντινίδης, ο κ. Δαβάκης, ο κ. Κρητικός. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω µε µια µικρή ενηµέρωση που θα σας
κάνω, ένεκα του γεγονότος ότι δεν είστε γιατρός και να σας πω
το εξής. Το σηµερινό νοµοσχέδιο, που αφορά το συγκεκριµένο
πεδίο στο οποίο αναφέρεστε και επαίρεστε γι’ αυτό, ουσιαστικά
είναι ένας ξενιστής. Τι εννοούµε στην ιατρική ξενιστής; Ξενιστή
λέµε έναν οργανισµό µεγαλύτερο ο οποίος χρησιµεύει για να
απορροφά πολύ µικρότερους οργανισµούς και να τους µεταφέ-
ρει. Άρα, λοιπόν, το νοµοσχέδιό σας είναι ένας ξενιστής, διότι
είναι µια έκθεση ιδεών, καλογραµµένη ως έκθεση ιδεών, για να
µεταφέρει τις τροπολογίες, τις οποίες έπρεπε τελευταία ηµέρα
να τις φέρετε.

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, εδώ στην Ελλάδα, η µεταπολεµική Ελ-
λάδα είχε δύο επιδιώξεις: Δηµόσια υγεία δωρεάν και δηµόσια
παιδεία δωρεάν και µαζί µε τις συντάξεις ολοκληρώθηκε αυτή η
µεταπολεµική κοινωνία. Τη δεκαετία του 1960 άρχισε η δωρεάν
παιδεία. Τη δεκαετία του 1980 η δωρεάν υγεία. 

Ειδικά στην υγεία η ελληνική πολιτεία υιοθέτησε το ευρωπαϊκό
υπόδειγµα. Δηλαδή, ο πολίτης συνεισφέρει οικονοµικά σε όλο
τον εργασιακό βίο του και έχει για πάντα στη διάθεσή του δω-
ρεάν όλες τις υπηρεσίες υγείας, στις υποδοµές του συστήµατος
υγείας στο δηµόσιο. Αντίθετα, οι Αµερικανοί πολίτες δεν κατα-
βάλλουν εισφορές, αλλά όταν χρειαστούν υπηρεσίες υγείας πρέ-
πει είτε να πληρώσουν είτε εάν αδυνατούν να υποκύψουν σε
αυτές. 

Και ύστερα ήρθε ο Κυριάκος Μητσοτάκης. Προηγήθηκε, βέ-
βαια, ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης την τριετία 1990 - 1993 όπου
έκανε την πρώτη προσπάθεια κατεδάφισης αυτού του συστήµα-
τος, αλλά ευτυχώς αποτέλεσε µια θλιβερή ολιγόχρονη παρέν-
θεση. 

Εσείς, µε µια διαστροφική πολιτική θεωρία: το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας δεν είναι µόνο κρατικό -λεκτικά, δηλαδή, γραµµα-
τολογικά, είναι αυτή η φράση και άποψη διεστραµµένη-
µεθοδεύσατε την αποδυνάµωση του ΕΣΥ, που έχει αποστολή να
προσφέρει υπηρεσίες και τις µεθοδεύσατε για να φέρετε τους
ιδιώτες που έχουν στόχο να βγάζουν λεφτά.

Στην πανδηµία είπατε ψέµατα για τη συνεισφορά του ιδιωτικού
τοµέα στην αντιµετώπιση του κορωνοϊού. Δεν νοσήλευσαν ούτε
ένα περιστατικό οι ιδιώτες, αλλά υπέστησαν τα πάνδεινα τα νο-
σοκοµεία του ΕΣΥ, από τα µεγαλύτερα έως τα µικρότερα, και,
βεβαίως, ενισχύσατε τους κλινικάρχες να γίνουν ανταγωνιστικοί
απέναντι στα κρατικά νοσοκοµεία. Και φτάσαµε στον µαύρο Δε-
κέµβρη του 2022 που καταλύσατε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Σε πρόσφατο συνέδριο ήσασταν πραγµατικά κυνικά σαφής.
Ανακοινώσατε κλείσιµο νοσοκοµείων και µαχαίρι στη χρηµατο-
δότησή τους. Ανακοινώσατε το κλείσιµο νοσοκοµείων κάνοντας
λόγο για δήθεν δηµιουργία ισχυρών δοµών που θα παρέχουν
υπηρεσίες και άλλων που θα αλλάξουν χαρακτήρα. Επί λέξει.
Χωρίς να προσδιορίσετε ποιος θα είναι αυτός ο χαρακτήρας. Μά-
λιστα, ανακοινώσατε ότι το εφιαλτικό σενάριο θα αρχίσει από την
Κρήτη. Ας τα ακούνε οι Κρητικοί. Αναφερόµενος στη χρηµατο-
δότηση του ΕΣΥ, ανακοινώσατε «µαχαίρι», καθώς, όπως είπατε,
γίνονται προσπάθειες να φύγει ο κρατικός προϋπολογισµός και
τα νοσοκοµεία να χρηµατοδοτούνται από τα νοσήλια που κατα-

βάλλει ο ΕΟΠΥΥ. Θα έρθουµε και σε αυτό.
Έρχοµαι στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο µε τον όρο «ανακου-

φιστική φροντίδα». Ο σωστός όρος, κύριε Υπουργέ, είναι παρη-
γορική φροντίδα, δεν είναι ανακουφιστική και διεθνώς. Η
παρηγορική φροντίδα, λοιπόν, είναι ευαίσθητος κλάδος και όλοι
συµφωνούµε στις γενικές αρχές που έχουν κάποιο στόχο για τη
βελτίωση της καθηµερινότητας. Σας είπε και ο τέως Υπουργός,
κ. Ξανθός, την προετοιµασία που είχαµε. Αλλά, εσείς χρειαστή-
κατε να κάψετε αυτόν τον τοµέα -όπως είπα- σαν ξενιστή. Θέλει,
όµως, σοβαρότητα για τις παρεµβάσεις του. 

Δυστυχώς δεν καλύπτει το νοµοσχέδιο τις προϋποθέσεις,
καθώς το κεφάλαιο που αφορά την παρηγορική φροντίδα -γιατί
δεν µιλάω για τις τροπολογίες- περιγράφει αρχές, στόχους, δρά-
σεις που είναι σωστές θεωρητικά, εν εντούτοις δεν φαίνονται
εφαρµόσιµες. Γιατί; Πρώτον: Στον προϋπολογισµό του 2023
προβλέπεται περικοπή των δαπανών για τις δηµόσιες δοµές κατά
1,5% και στην ίδια συλλογιστική γραµµή το άρθρο 100 θεσπίζει
τη δυνατότητα των δοµών παρηγορικής φροντίδας να συµβάλ-
λονται µε τον ΕΟΠΥΥ. Όµως, ο προϋπολογισµός και οι δαπάνες
του ΕΟΠΥΥ για λοιπές παροχές ασθένειας µειώνονται κατά 107
εκατοµµύρια ευρώ. Πώς θα γίνει, λοιπόν; Δεν µπορεί να γίνει
αυτό.

Είπατε βεβαίως στην οµιλία σας µε κάποια κρίση ειλικρίνειας
«οποιαδήποτε κυβέρνηση θα το εφαρµόσει». Ναι, πραγµατικά.
Όµως, µε άλλη λογική θα το εφαρµόσει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. 

Όσον αφορά τώρα τους ανεµβολίαστους, ακούσατε τόσα
πολλά. Νοµίζω ότι ο Παύλος Πολάκης έθεσε πλέον θέµα ψυχο-
γραφήµατος γι’ αυτή την επιµονή σας. Και σε αυτό το επίπεδο
έπρεπε να γίνει συζήτηση, για το γιατί αυτοί οι άνθρωποι ταλαι-
πωρήθηκαν µέχρι τώρα. Και αυτό που από Δευτέρα θα γίνει -αν
δεν απατώµαι, είπατε Δευτέρα-, δεν θα έπρεπε να είχε γίνει πολύ
καιρό πριν και να βρεθούν σε αυτή τη δύσκολη θέση.

Πριν κλείσω, θα έρθω σε δύο τελευταία θέµατα που αφορούν
την Αχαΐα και τα οποία καθρεφτίζουν το σύνολο της Ελλάδας.

Κύριε Υπουργέ, στις 10 Νοεµβρίου του 2022 περίπου είκοσι,
είκοσι πέντε Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ σας κάναµε ερώτηση µε την
οποία σας ρωτούσµε γιατί εδώ και επτά µήνες το Πανεπιστη-
µιακό Γενικό Νοσοκοµείο Πατρών δεν έχει διοικητικό συµβούλιο.
Από αρχές Απριλίου το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Πάτρας
ήταν χωρίς διοικητικό συµβούλιο. Δεν καταδεχθήκατε να απαν-
τήσετε. Απ’ ό,τι µε πληροφόρησαν, διορίσατε διοικητικό συµβού-
λιο πριν µερικές µέρες. Οκτώ µήνες, όµως, ήταν χωρίς διοικητικό
συµβούλιο, µε αποτέλεσµα ο διοικητής να κάνει απευθείας ανα-
θέσεις και σύµφωνα µε τους υπολογισµούς µας, µόνο για το διά-
στηµα 13-9 έως 13-10 είχε υπογράψει δαπάνες 15 εκατοµµυρίων
ευρώ, ενώ σύµφωνα µε τις αποφάσεις, θα καλέσει το Δ.Σ. να τις
εγκρίνει αναδροµικά. Κι αν δεν τις εγκρίνει, τι θα γίνει; Αυτό είναι
το ένα.

Σας ρωτώ, λοιπόν, τώρα face to face, όπως λέµε, γιατί δεν κα-
ταδεχθήκατε να απαντήσετε, τα εξής: Πόσο νοµιµοποιηµένη θα
είναι µια τέτοια σύνθεση Δ.Σ., η τωρινή, να εγκρίνει αποφάσεις
που έχουν ήδη παράγει αποτέλεσµα; Ποιο είναι το συνολικό
ποσό των απευθείας αναθέσεων από τον διοικητή από τον Απρί-
λιο του 2022; Δύναται το Δ.Σ. να απορρίψει εισήγηση, όταν είναι
απόφαση του διοικητή; Πόσο νοµιµοποιηµένη είναι η εκ των
υστέρων έγκριση αποφάσεων που έχουν ήδη παράγει αποτέλε-
σµα, όπως είπα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τι να πω; Είναι θέµα πολιτικής επιλογής; Είναι θέµα ανικανό-
τητας; Δεν µπορώ να δώσω απάντηση γιατί το είχατε αυτό. Και
απ’ ό,τι έχω πληροφορηθεί, δεν έχετε Δ.Σ. και σε άλλα νοσοκο-
µεία.

Κλείνω µε το εξής. Με χθεσινή επιστολή προς τον Πρωθυ-
πουργό -ίσως ήρθε και σε εσάς- το προσωπικό της Παθολογικής
Κλινικής του «Αγίου Ανδρέα» της Πάτρας λέει τα εξής: «Δεν αν-
τέχουµε άλλο. Για τις γιορτές δεν θα πάρει κανείς άδεια, µόνο
δύο ρεπό ο καθένας από τα δεκάδες που µας χρωστάνε. Σηµαί-
νουµε συναγερµό προς όλους τους αρµοδίους. Η µετατροπή της
κλινικής µας σε ύποπτη για θετικά για λοιµώξεις νοσήµατα χωρίς
επιπλέον προσωπικό είναι η καταστροφή µας. Χρειαζόµαστε
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άµεση λύση. Σεβαστείτε την αξιοπρέπειά µας, την αξιοπρέπεια
των ασθενών, την ποιότητα της φροντίδας και την ασφάλεια των
ασθενών, την υγεία του νοσηλευτικού προσωπικού. Σε περί-
πτωση που δεν εισακουστούµε, θα κινηθούµε νοµικά».

Και τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας κάτι για
την τροπολογία µε γενικό αριθµό 9495 του Υπουργείου Αθλητι-
σµού, την οποία και θα ψηφίσουµε. Στην τροπολογία αυτή, λοι-
πόν, δίνεται παράταση µέχρι τέλους του χρόνου, του 2023, για
το µητρώο προπονητών. Ξέρετε, δεν είστε εξοικειωµένοι µε το
θέµα. Όσον αφορά τα µητρώα οµάδων προπονητών από τις
αρχές του 2020 που τα έφερε ο κ. Αυγενάκης, λαλίστατος και
θρασύτατος πολιτικά, του λέγαµε ότι δεν πρόκειται οι οµάδες
και οι προπονητές να προλάβουν να µπουν στο µητρώο µέσα σε
τρεις µήνες που ζητάτε. Πήγαν να τιναχτούν στον αέρα όλα τα
πρωταθλήµατα. Έχει φέρει, λοιπόν, επτά παρατάσεις µέχρι τώρα
και τώρα φέρνει καινούργια παράταση µέχρι το 2023. Περίµενα
όλη µέρα µήπως εµφανιστεί να υποστηρίξει την τροπολογία,
αλλά δεν τον βλέπω να έρχεται.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Σας εύχοµαι καλή χρονιά και καλές γιορτές και µια προοδευ-
τική κυβέρνηση µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ. Να είστε όλοι καλά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρία Πρόεδρε,

µου επιτρέπετε για δύο λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ζήτησα τον λόγο,

γιατί θα πρέπει να λέγονται αυτά που έχω αναφέρει, αλλά δεν
θα πρέπει να διαστρεβλώνονται, κύριε Μάρκου. Πρώτον, στο συ-
νέδριο στην Κρήτη αναφέρθηκα σε δύο επίπεδα. Το πρώτο ήταν
η εφαρµογή των DRGs. Αυτό ήταν και είπαµε ότι θα ξεκινήσει
από την Κρήτη. Και η εφαρµογή των DRGs είναι κατά βάση κάτι
που όποιος ασχολείται µε την υγεία, τα θέλει. Κι εσείς ως Πρό-
εδρος του ΚΕΣΥ δεν νοµίζω να είστε εναντίον των DRGs. Και η
Κρήτη είναι έτοιµη. Και προφανώς η εφαρµογή των DRGs δεν
σηµαίνει κανένα χαράτσι στον προϋπολογισµό. Μεταφέρονται οι
πόροι του κρατικού προϋπολογισµού στον ΕΟΠΥΥ και ο ΕΟΠΥΥ
πληρώνει µε υποβολές.

Και για να µιλήσουµε σοβαρά τώρα, αυτή είναι η κανονική λει-
τουργία πληρωµών, γιατί µέσω των DRGs υπάρχει πλήρης αξιο-
λόγηση των δοµών. Άρα, όσον αφορά αυτό το κοµµάτι, να βγει
ο ΣΥΡΙΖΑ και να πει ότι είµαστε εναντίον των DRGs, δεν θέλουµε
εφαρµογή DRGs, θέλουµε µοίρασµα προϋπολογισµού στα νο-
σοκοµεία και δεν ξέρουµε τι γίνεται.

Αντιθέτως, τα DRGs µπορεί να φέρουν αύξηση του προϋπο-
λογισµού, γιατί όποιο νοσοκοµείο κάνει περισσότερες πράξεις,
επειδή ακριβώς θα πληρώνεται µε τη λογική διαδικασία ότι κάνει
πράξεις, οι πράξεις αυτές πηγαίνουν στον ΕΟΠΥΥ, ο ΕΟΠΥΥ πλη-
ρώνει και δεν είναι χαράτσι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: …(δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ακούστε, κύριε

συνάδελφε, γιατί τώρα πρέπει να µε ακούσετε.
Μιλήσατε για την οµιλία µου, στην οποία είπα πού θα πάνε. Και

ο προϋπολογισµός που έχουµε αυτή τη στιγµή είναι 1 δισεκα-
τοµµύριο 400 εκατοµµύρια παραπάνω από τον προϋπολογισµό
του 2019. Ποιο χαράτσι; Δεν είδατε ότι ο προϋπολογισµός των
νοσοκοµείων είναι ο µεγαλύτερος προϋπολογισµός από το 2019
που παραδώσατε εσείς; Άρα, για να µη γίνονται συγχύσεις που
είπαµε ότι η Κρήτη είναι έτοιµη, γιατί έχει DRGs, το πρώτο κοµ-
µάτι είναι η πληρωµή, κάτι που ζητάνε, γιατί τα νοσοκοµεία ξέ-
ρουν ότι θα πάρουν και περισσότερα χρήµατα, γιατί δεν
παίρνουν χρήµατα κατά περίπτωση, αλλά µε βάση τις πράξεις
που έκαναν.

Όσον αφορά το δεύτερο το οποίο ανέφερα -όπου κι εκεί έχετε
διαστρεβλώσει αυτό που είπα- αναφέροντας και το παράδειγµα
του Λασιθίου, δεν είπα ποτέ για κλείσιµο δοµών. Όµως, προφα-
νώς θα πρέπει η ανακατανοµή των χειρουργικών ειδικοτήτων ή
των ειδικοτήτων, όπως υπάρχουν, να γίνει κατά τρόπο που να

ικανοποιούνται καλύτερα οι υγειονοµικές ανάγκες. Και εκεί µπο-
ρεί να δώσεις µια στόχευση. Όµως, αυτό είναι δουλειά του χάρτη
υγείας που γίνεται. 

Άρα, επειδή είδα ότι υπήρξε µια σπέκουλα σε αυτό το κοµµάτι,
στον νέο χάρτη υγείας δεν τίθεται κανένα κλείσιµο δοµής. Το να
αναδιατάξεις, όµως, κλινικές, να δεις πού πρέπει να στοχεύσεις
είναι δουλειά που πρέπει να κάνει ο νέος χάρτης υγείας. Δεν τί-
θεται θέµα µείωσης χρηµάτων. Αντιθέτως, από τα χρήµατα τα
οποία δίνουµε, που είναι και περισσότερα, ερχόµαστε και λέµε
ότι αυτά τα χρήµατα µπορούν να δίνονται µέσω ΕΟΠΥΥ µε πρά-
ξεις που γίνονται όταν είναι έτοιµα όλα τα νοσοκοµεία. Δεν είπε,
δηλαδή, κανείς ότι θα µειωθεί.

Τρίτον, επειδή ως γιατρός δέχοµαι το µάθηµα που µου κάνατε
για τον ξενιστή, θα σας κάνω κι εγώ τώρα ένα µάθηµα ως δικη-
γόρος. Όταν αναφερόµαστε στη δηµόσια υγεία, δεν αναφερό-
µαστε στις υπηρεσίες του δηµοσίου. Στον λόγο σας
αναφερθήκατε πολλές φορές στη δηµόσια υγεία εννοώντας το
ΕΣΥ. Ξέρετε καλύτερα από εµένα ότι η δηµόσια υγεία είναι ένα
διαφορετικό πράγµα. Οπότε, όταν µιλάµε, πρέπει να χρησιµοποι-
ούµε τις σωστές έννοιες, γιατί δηµιουργούµε σύγχυση στον
κόσµο. Η δηµόσια υγεία είναι όλες οι δράσεις που έχουµε εδώ
µέσα για την πρόληψη, για την κατεύθυνση και για τα προγράµ-
µατα τα οποία έχουµε και δεν έχουν σχέση βέβαια µε τις δηµό-
σιες υποδοµές που είναι κάτι άλλο.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, µου επιτρέπετε

να πάρω τον λόγο για ένα λεπτό χωρίς να προκαλέσω αντιδρά-
σεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θέλετε να απαντήσετε
στον Υπουργό, κύριε Μάρκου; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Για ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε συνάδελφε, εκεί κάθεται ο Κουτσούµπας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Καλά, ρε φίλε!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι, καλά, όχι καλά! Πήγαινε στο άλλο έδρανο. Συγγνώµη!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Τι είναι αυτοί οι άνθρωποι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ελάτε, κύριε Μάρκου,

δεν πειράζει. Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Πρώτον, τη λέξη «χαράτσι» εγώ

δεν την είπα καθόλου στην οµιλία µου. Είπατε ότι έλεγα συνέχεια
τη λέξη «χαράτσι». Δεν χρησιµοποίησα καµµία τέτοια έκφραση.
Προφανώς είστε επηρεασµένος από κριτική που έχετε υποστεί
και γι’ αυτό παρασυρθήκατε. Αυτό είναι το ένα που ήθελα να δι-
ευκρινίσω.

Δεύτερον, εγώ είπα ότι δεν ορίζετε τον χαρακτήρα αυτής της
αναδιαµόρφωσης. Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι
µε βάση την ονοµατολογία που κάνετε ως Κυβέρνηση, δεν
έχουµε καµµία εµπιστοσύνη στο αν θα βαφτίσετε το κρέας, ψάρι
για να το φάτε τη Σαρακοστή.

Και έρχοµαι και σε κάτι τελευταίο. Εκείνο που είπα ήταν
σαφές. Τα έξοδα του ΕΟΔΥ, ο προϋπολογισµός για τις λοιπές
άλλες δαπάνες, έχουν µειωθεί 107 εκατοµµύρια. Εσείς λέτε τώρα
ότι θα δίνουν τα νοσοκοµεία περισσότερο και αυτό. Να τα δούµε
αυτά. Αυτά που είπα ήταν σαφή και δεν υπάρχει τίποτα περισσό-
τερο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κωνσταντινίδης εκ µέρους της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συζητούµενο
σχέδιο νόµου αναφέρεται στη συγκρότηση ενός ολοκληρωµένου
συστήµατος παροχής ανακουφιστικής φροντίδας. Τι είναι, όµως,
η ανακουφιστική φροντίδα για όσους από τους τηλεθεατές µας
ενδεχοµένως δεν γνωρίζουν; Πρόκειται για το σύστηµα των υπη-
ρεσιών που στοχεύουν στην ανακούφιση από τα ψυχικά και σω-
µατικά συµπτώµατα µίας νόσου συνήθως απειλητικής για τη ζωή.
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Δεν υποκαθιστά, δεν αντικαθιστά τη θεραπεία, αλλά παρέχει
συµπληρωµατικά µε αυτή µέσα για την αντιµετώπιση των συµ-
πτωµάτων. Στοχεύει στη βελτίωση της ποιότητας της ζωής του
ασθενή για την άµβλυνση των επιπτώσεων της ασθένειας. Με
ποιον τρόπο το κάνει αυτό; Με την ανακούφιση από τον πόνο, µε
την ψυχολογική υποστήριξη, µε τη συµµετοχή στην αντιµετώπιση
λειτουργικών και πρακτικών ζητηµάτων της καθηµερινότητας.

Πρόκειται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για έναν τοµέα του
συστήµατος υγείας που µέχρι σήµερα παρέµενε ουσιαστικά αρ-
ρύθµιστος, παρά το γεγονός ότι αφορά σε χιλιάδες συµπολίτες
µας και µάλιστα σε χρονίως και βαρέως πάσχοντες. Έρχεται,
έτσι, η σηµερινή Κυβέρνηση να απαντήσει σε αυτή την ανάγκη
µε τρόπο ολιστικό, οργανωµένο και συστηµατικό.

Προστίθεται, λοιπόν, και αυτή η δράση στο δίχτυ προστασίας
που υφαίνει µέρα µε τη µέρα η σηµερινή Κυβέρνηση, προκειµέ-
νου να αναβαθµίσει, να διευρύνει και να αυξήσει και τις παρεχό-
µενες κοινωνικές υπηρεσίες προς τους πολίτες είτε µέσα από το
σύστηµα υγείας είτε µέσα από το σύστηµα της κοινωνικής αλλη-
λεγγύης.

Η συζητούµενη νοµοθετική πρωτοβουλία αποτελεί –και νοµίζω
ότι το αναγνώρισαν όλοι αυτό- την πρώτη ολοκληρωµένη θε-
σµική παρέµβαση σε έναν τοµέα που όλες οι πτέρυγες του Κοι-
νοβουλίου οµολόγησαν την ανάγκη νοµοθέτησης, ενώ µάλιστα
δεν εξέφρασαν και ουσιώδεις ενστάσεις ή αντιρρήσεις για το πε-
ριεχόµενο των συγκεκριµένων διατάξεων. Γι’ αυτό ξενίζει η µη
ψήφισή του έστω επί της αρχής από την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση.

Ενδεικτική είναι η δικαιολογία γι’ αυτό που χρησιµοποίησε ο
εισηγητής της Μειοψηφίας και νοµίζω ότι την επανέλαβε και ο κ.
Ξανθός, ο πρώην Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας. Το καταψηφί-
ζουµε, λέει, όχι γιατί διαφωνούµε µε τις ρυθµίσεις, αλλά επειδή
είµαστε αντίθετοι µε τη γενικότερη πολιτική της Κυβέρνησης
στον τοµέα της υγείας. Λες και η σηµερινή συζήτηση γίνεται για
την εξέταση της συνολικής κυβερνητικής πολιτικής και όχι για τη
συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία που υπηρετεί το δι-
καίωµα των πολιτών για ποιοτικές υπηρεσίες και για αξιοπρεπείς
συνθήκες αντιµετώπισης σοβαρών και επώδυνων παθήσεων.

Όµως, εκτός από το πρόγραµµα της ανακουφιστικής φροντί-
δας, το νοµοσχέδιο παρατείνει για µία ακόµη φορά, σύµφωνα µε
τις ειδικότερες προβλέψεις για την κάθε κατηγορία, τα µέτρα για
την αντιµετώπιση των υγειονοµικών αναγκών λόγω του κορω-
νοϊού, αλλά κατ’ επέκταση και τις συµβάσεις πολλών απασχο-
λουµένων στον τοµέα, κυρίως του επικουρικού προσωπικού,
χιλιάδων δηλαδή νέων ανθρώπων που παρέχουν υπηρεσίες σή-
µερα στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Είναι κάτι πολύ λογικό αφού
δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η πανδηµία είναι ακόµα παρούσα και
βεβαίως δεν πρέπει να παραβλέπουµε ότι µετά την εγκατάλειψη
της πολιτικής µηδενικών συµπτωµάτων από την Κίνα, οι θάνατοι
και τα κρούσµατα εκεί αυξάνονται δραµατικά, όπως και οι ανη-
συχίες για τη µετανάστευση του φαινοµένου.

Σε σχέση, λοιπόν, µε τις ρυθµιζόµενες παρατάσεις, να σηµει-
ώσω µόνο το γεγονός, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει µια αναντι-
στοιχία σε αυτές σε ό,τι αφορά στους απασχολούµενους στις
προνοιακές δοµές και πιστεύω ότι σύντοµα –αν όχι σε αυτό το
νοµοσχέδιο, αλλά σε κάποιο επόµενο- θα πρέπει να πάµε και σε
µία περαιτέρω παράταση και για τους εργαζόµενους στην πρό-
νοια, αφού και εκεί θα είναι αναγκαία η περαιτέρω συνδροµή
τους. 

Στο συζητούµενο νοµοσχέδιο, λοιπόν, περιλαµβάνονται και
άλλες ρυθµίσεις, όπως είναι ειδικότερες ρυθµίσεις για τον τοµέα
της υγείας που κρίνονται και αυτές επιβεβληµένες και κάποιες
εκτός υγειονοµικής ύλης, που όµως είναι αναγκαίες, σηµαντικές
και επείγουσες, γεγονός που δικαιολογεί τη συµπερίληψή τους
στο συζητούµενο σχέδιο νόµου.

Κι ενώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση λίγους
µήνες πριν από την εκπνοή της θητείας της, παραµένει 100%
προσηλωµένη στην υλοποίηση των δεσµεύσεών της και στις
ανάγκες των πολιτών, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δυστυχώς εµ-
µένει σε µία συγκρουσιακή λογική, στον κανόνα δηλαδή µιας αν-
τιπαράθεσης, ακόµα και εκεί που δεν δικαιολογείται αυτή η
στάση, όπως είναι το συζητούµενο σχέδιο νόµου.

Σε αυτό το πλαίσιο ακούσαµε από τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ να µας καταλογίζει ιδεοληψίες και ταξική
πολιτική. Προσέξτε. Σε µία συζήτηση για την ανακουφιστική
φροντίδα, σε µία συζήτηση που επεκτείνει την απασχόληση χι-
λιάδων ανθρώπων στον τοµέα της υγείας και υποστηρίζει φυσικά
και τις δοµές υγείας, σε µία συζήτηση που η Κυβέρνηση εισάγει
µία ρύθµιση µε την οποία δίνονται 650 εκατοµµύρια στους συµ-
πολίτες µας, ο ΣΥΡΙΖΑ µας καταλογίζει ιδεοληψίες και ταξική πο-
λιτική. Και πού δίνονται αυτά τα χρήµατα; Σε όλους; Όχι. Δίνονται
σε εκείνους που τα έχουν περισσότερο ανάγκη, στους πιο ευά-
λωτους συµπολίτες µας.

Όµως, τα ίδια έκανε η Κυβέρνηση και µε άλλες σχετικές ρυθ-
µίσεις, µε όλες τις στηρίξεις ουσιαστικά που έχει εφαρµόσει, από
τα προγράµµατα «ΓΕΦΥΡΑ 1» και «ΓΕΦΥΡΑ 2», µέχρι τα επιδό-
µατα θέρµανσης, τα επιδόµατα πετρελαίου κίνησης και βενζίνης,
την ώρα που –προσέξτε- η Αντιπολίτευση υπερασπίζεται τη µεί-
ωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης και του ΦΠΑ, γεγονός που
θα είχε οικονοµική επίπτωση αδιακρίτως σε όλους τους πολίτες,
δηλαδή και στους πλούσιους. Θα ήταν, λοιπόν, λιγότερα τα χρή-
µατα που θα πήγαιναν στους πιο ευάλωτους, στους πιο αδύνα-
µους οικονοµικά, αν εφαρµόζαµε αυτή τη λογική.

Συνεπώς εµείς υπερασπιζόµαστε τις κοινωνικές µεταβιβάσεις
κι εσείς τις φιλελεύθερες πολιτικές. Για του λόγου το αληθές,
µόλις εχθές συζητούσαµε ένα ακόµα εµβληµατικό νοµοσχέδιο
που ήρθε να ανταποκριθεί σε µια άλλη σύγχρονη κοινωνική
ανάγκη, αυτής της στέγασης των νέων ανθρώπων, η οποία τρο-
φοδοτεί ως πρόβληµα την κορυφαία απειλή για την κοινωνία που
είναι το δηµογραφικό. Κι όµως, το καταψηφίσατε προφασιζόµε-
νοι ανυπόστατες αιτιάσεις, όπως καταψηφίσατε τα προηγούµενα
χρόνια τα µέτρα ανακούφισης των επαγγελµατιών στην περίοδο
της πανδηµίας. Καταψηφίσατε το Freedom Pass, την ενίσχυση
για τη νεολαία, καταψηφίσατε τις πολιτικές για την ανακούφιση
των συνταξιούχων από τις πολυετείς καθυστερήσεις στις απονο-
µές των συντάξεων. Καταψηφίζετε τα µέτρα για την ανακούφιση
του κόσµου από την ενεργειακή κρίση. Καταψηφίζετε –δεν είναι
απολύτως σαφές βέβαια- το ανακουφιστικό πρόγραµµα που ει-
σάγεται σήµερα προς ψήφιση.

Αλήθεια, θα καταψηφίσετε και το επίδοµα των 650 εκατοµµυ-
ρίων για την κοινωνία, δηλαδή τον φόρο που επιβάλλεται στα διυ-
λιστήρια; Νοµίζω ότι είναι αδιανόητο να κάνετε κάτι τέτοιο. Θα
συρθείτε, από ό,τι κατάλαβα, εντελώς απρόθυµα στην υπερψή-
φισή του.

Ευχήθηκε ο προηγηθείς συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ, προφανώς
στον Άγιο Βασίλη, µία κυβέρνηση µε τη νέα χρονιά προοδευτική
µε βάση τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άγιος είναι, δεν είναι µάγος.
Χρόνια πολλά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Δαβάκης εκ µέρους της Νέας Δηµο-

κρατίας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ σή-

µερα χαράσσουµε ένα οργανωµένο πλαίσιο που οδηγεί σε ένα σύ-
στηµα παροχής της ανακουφιστικής φροντίδας και αφορά
περίπου εκατόν τριάντα πέντε χιλιάδες συµπολίτες µας, Έλληνες
πολίτες –νοµίζω ότι δεν υπάρχει κανένας σε αυτή την Αίθουσα,
αλλά φυσικά και εκτός της Αιθούσης, στον ελληνικό λαό, που να
µην έχει ένα τέτοιο περιστατικό στην οικογένειά του- υπάρχουν οι
καταστροφικές, θα έλεγα, Σειρήνες της Αριστεράς. Ο προσφάτως
κατελθών Βουλευτής Αχαΐας, ο κ. Μάρκου, επικαλούµενος µάλι-
στα την ιατρική του ειδικότητα, αναφέρθηκε στο νοµοσχέδιο και
το χαρακτήρισε ως «ξενιστή», δηλαδή έναν οργανισµό ο οποίος
περιέχει ένα µικρόβιο το οποίο συµβιώνει µαζί µε άλλα και τα πα-
ρασύρει, εννοώντας βέβαια τις τροπολογίες.

Δηλαδή, όλη αυτή η κριτική που ακούγεται όλη αυτή την
ηµέρα κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου δείχνει τη φοβικότητα
της Αριστεράς σε απλά ζητήµατα που πιστεύω ότι περισσότερο
θα την ενίσχυε, αν ήταν θετικά διακείµενη προς το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο παρά έχοντας αυτή τη στάση. Ανακουφιστική φρον-
τίδα: πεδίον δόξης λαµπρόν για µεγάλου µεγέθους αντιπολί-
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τευση κυρίως από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, τον ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά και από άλλα κόµµατα.

Πιστεύω ότι αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβερνή-
σεως είναι απαύγασµα µιας σειράς νοµοσχεδίων που έχουν ένα
σαφέστατο κοινωνικό αποτύπωµα, το οποίο µεταφράζεται είτε
στο ζήτηµα των µεταµοσχεύσεων -το οποίο προσφάτως ήρθε
στη Βουλή- είτε στην υποβοηθούµενη αναπαραγωγή είτε σε όλα
αυτά τα οποία συνθέτουν ένα πλέγµα το οποίο µε συγκεκριµένες
πολιτικές αυτή η πολιτική ηγεσία, αυτή η κυβέρνηση µέσα σε δυ-
σχείµερους καιρούς λόγω πανδηµίας και του περιβάλλοντος το
οποίο συντίθεται εδώ και δύο-τρία χρόνια επέλεξε, εφάρµοσε,
εχάραξε και έχουµε απτά αποτελέσµατα. 

Εγώ προσωπικά δεν είµαι γιατρός, αλλά πιστεύω ότι είµαι πιο
αντικειµενικός όσον αφορά αυτό το οποίο συµβαίνει σήµερα
στον χώρο της υγείας. Φυσικά, αν δεν υπήρχαν οι γιατροί, αν δεν
υπήρχε το νοσηλευτικό και διοικητικό προσωπικό των νοσοκο-
µείων µας και όλων των δοµών υγείας, για το οποίο είµαστε και
πρέπει να είµαστε υπερήφανοι, αντιλαµβάνεστε όλοι ότι όλη
αυτή η λαίλαπα που εκάλυψε και την πατρίδα µας µε τις χιλιάδες
νεκρούς που είχαµε θα ήταν ακόµα χειρότερη. Παρ’ όλα αυτά,
πιστεύω ως Έλληνας πολίτης και εκπροσωπώντας Έλληνες πο-
λίτες ότι αντικειµενικά το τελικό συµπέρασµα όλων αυτών πρω-
τοβουλιών είναι κάτι πολύ θετικό. Δεν µπορώ να πιστέψω ότι σε
µια χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης του 2022 -πάµε για το 2023-
εγείρουµε αντιπολιτευτικές κορώνες πάνω σε ζητήµατα όπου
έπρεπε όλοι να οµονοούµε, όλοι να έχουµε µια σαφή στάση.

Όσον αφορά αυτό που είπε ο κ. Μάρκος σχετικά µε το κλεί-
σιµο δοµών υγείας, απάντησε ο κύριος Υπουργός προηγουµέ-
νως. Και µόνον τον αριθµό που ανέφερε, ότι ο προϋπολογισµός
του Υπουργείου Υγείας είναι 1.400.000.000 περισσότερα από το
2019, όταν το παραλάβαµε, και µόνον αυτός ο καταλυτικός αριθ-
µός καταδεικνύει τη σηµαντική συνεισφορά της Κυβέρνησης του
Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας και αυτής της
Κοινοβουλευτικής Πµάδας που την στηρίζει σε δύσκολες στιγµές
σταθερά, δείχνει ότι υπάρχει µια συγκεκριµένη πολιτική στό-
χευση και αυτή η πολιτική στόχευση είναι η θωράκιση της υγείας
του ελληνικού λαού.

Πιστεύω επίσης -και σε αυτό θα ήθελα να σταθώ- ότι η όλη
στάση και όλο το πλέγµα αυτού του νοµοσχεδίου, το οποίο η Κυ-
βέρνηση φέρνει, στοχεύει σε κάτι το οποίο θεωρώ ότι µε τη δοµή
και µε την όλη εφαρµογή του θα δηµιουργήσει ένα ανακουφι-
στικό πλαίσιο σε εκατόν τριάντα πέντε χιλιάδες, αλλά µπορεί και
σε περισσότερους Έλληνες πολίτες και ελληνικές οικογένειες,
γιατί, όπως όλοι γνωρίζουµε, όχι ο ξενιστής αλλά ο φροντιστής
του έχοντος προβλήµατα -το 1/3 αυτών είπατε, κύριε Υπουργέ,
ότι είναι καρκινοπαθείς και οι υπόλοιποι έχουν ανίατες ασθένειες-
µέσα στο σπίτι υφίσταται και πάσχει τα πάνδεινα περισσότερο
από αυτόν που έχει αυτό καθαυτό το πρόβληµα.

Θέλω να πιστεύω ότι σκεπτόµενη η Αριστερά και το ίδιον πο-
λιτικό συµφέρον αλλά και γενικότερα τη δηµιουργική της συµ-
βολή στη νοµοθετική διαδικασία θα πρέπει να το στηρίξει αυτό
το νοµοσχέδιο και µάλιστα θα έλεγα ότι θα µπορούσε µε στοχευ-
µένες σηµειώσεις, παρατηρήσεις και προτάσεις να το κάνει και
να το εµπλουτίσει ακόµη περισσότερο. Διότι ο κ. Ξανθός στην
οµιλία του, πιο ήπιος από τον κ. Πολάκη ο οποίος είχε υπερβεί
τα εσκαµµένα ως συνήθως, έδωσε κάποιες κατευθύνσεις. Παρ’
όλα αυτά, η φοβικότητα της Αριστεράς δηµιουργεί προβλήµατα,
τα οποία περισσότερο εµποδίζουν την κοινοβουλευτική οµόνοια
και τη συναίνεση. Και θα ήθελα σε αυτού του είδους τα θέµατα,
όπως είπα και προηγουµένως, να οµονοούσαµε.

Πριν τελειώσω, θα ήθελα επίσης να επισηµάνω ότι υπάρχουν
δύο θέµατα που αφορούν το νοµοσχέδιο.

Ένα από αυτά είναι η παράταση του προσωπικού που έχει
προσληφθεί, κύριε Υπουργέ, µε τρίµηνες συµβάσεις για την κά-
λυψη έκτακτων αναγκών που είχαν προκύψει λόγω της πανδη-
µίας του κορωνοϊού. Πιστεύω ότι το γεγονός ότι παρατείνονται
οι συµβάσεις µόνο του προσωπικού που αυτή τη στιγµή εργά-
ζονται, είναι εν ενεργεία και εξαιρούνται όσες και όσοι είχαν συµ-
βάσεις που έληξαν πριν λίγο χρόνο αντιβαίνει στη λογική αλλά
και στη δικαιοσύνη της όσο το δυνατόν καλύτερης ενίσχυσης του
συστήµατος υγείας. Και πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι είναι ση-

µαντικό να γίνει µια τροποποίηση της συγκεκριµένης ρύθµισης
και να προχωρήσουµε σε εκ νέου πρόσληψη µε την ίδια χρονική
διάρκεια και του προσωπικού µε τρίµηνη διάρκεια σύµβασης.
Εννοώ τις τρίµηνες συµβάσεις που είχαν λήξει µέσα στο περα-
σµένο έτος.

Επίσης, θέλω να εκφράσω την ικανοποίησή µου για µία άλλη
πρόβλεψη του Υφυπουργού Αθλητισµού, όπως αυτή διατυπώνε-
ται στο άρθρο 95, για την επέκταση κατά ένα έτος της προθε-
σµίας που έχουν τα αθλητικά σωµατεία να προχωρήσουν στην
τροποποίηση του καταστατικού τους, ώστε να συµβαδίζουν µε
τις διατάξεις του ν.2725/1999. Η µεγαλύτερη πλειοψηφία των
σωµατείων, όπως ξέρουµε όλοι, είναι ερασιτεχνικά, πράγµα που
σηµαίνει ότι οι συµµετέχοντες, τα µέλη τους δεν έχουν κύρια
απασχόληση αυτό. Χρειάζονται, δηλαδή, περισσότερο χρόνο,
προκειµένου να προχωρήσουν στις αλλαγές που απαιτεί ο
νόµος, το νοµικό πλαίσιο. Ενδεικτικά θέλω να σας αναφέρω ότι
εµείς στη Λακωνία έχουµε περίπου τριάντα ενεργά σωµατεία,
έχουν κάνει τροποποίηση τα είκοσι δύο και στα οκτώ εκκρεµεί
ακόµη η τροποποίησή τους. Χαίροµαι, γιατί η πολιτική ηγεσία
έδωσε αυτή την παράταση, ούτως ώστε να δηµιουργηθεί αυτό
το οποίο πρέπει, δηλαδή η αναθεώρηση του πλαισίου, η τροπο-
ποίηση του καταστατικού τους, προκειµένου να είναι συµβατά
µε τον νόµο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µαζί µε τις ευχές µου για τα Χρι-
στούγεννα και το νέο έτος, θέλω να ευχηθώ επίσης να υπάρξει
µία συναίνεση, µια σύνεση και θα έλεγα και ένας πολιτικός πολι-
τισµός σε όλο το αντιπολιτευτικό πλαίσιο, σε όλο το αντιπολιτευ-
τικό κέρας απέναντι σε ζητήµατα τα οποία σε άλλες χώρες -έτσι
θέλω να πιστεύω- θα είχαν λυθεί και θα υπήρχε οµόνοια. Γιατί,
εν πάση περιπτώσει, όλοι, και οι συµπολιτευόµενοι και οι αντιπο-
λιτευόµενοι ό,τι κάνουµε, το κάνουµε για το συµφέρον του ελλη-
νικού λαού, για τον οποίο είµαστε εδώ και για τον οποίον
υπάρχουµε ως πολιτικοί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Και τον λόγο έχει ο κ. Κρητικός εκ µέρους της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθώ από

µέρους µου υγεία σε όλους και σε όλες τις Ελληνίδες και όλους
τους Έλληνες. Η υγεία το τελευταίο διάστηµα βρέθηκε στο επί-
κεντρο της κυβερνητικής µας πολιτικής και της κοινοβουλευτικής
νοµοθέτησης, όχι µόνο γιατί εµφανίστηκε η µολυσµατική πανδη-
µία, αλλά γιατί παραλάβαµε το σύστηµα απορρυθµισµένο ως
αποτέλεσµα, όπως ξέρετε, της οικονοµικής κρίσης.

Το αν µπορούσε ή όχι η προηγούµενη κυβέρνηση να κάνει πε-
ρισσότερα, για να ενισχύσει το δηµόσιο σύστηµα υγείας, δεν νο-
µίζω ότι χρειάζεται να το κρίνουµε. Η κρίση αφορά την αντι-
πολιτευτική διαλεκτική, αλλά δεν αφορά την ουσία της προσπά-
θειας για την αναβάθµιση της δηµόσιας υγείας. Γι’ αυτό και σπάνια
αναφέρω αδυναµίες της προηγούµενης κυβέρνησης, γιατί επι-
λέγω να τονίζω τις θετικές πρωτοβουλίες που παίρνει η παρούσα
Κυβέρνηση.

Το σηµερινό, λοιπόν, νοµοσχέδιο φέρει τον τίτλο «Ολοκληρω-
µένο σύστηµα παροχής ανακουφιστική φροντίδας». Και γιατί έχει
τη λέξη «ολοκληρωµένο»; Γιατί περιγράφει την αυτοτέλεια που
προσπαθεί να δώσει η παρούσα ρύθµιση στο οργανωµένο σύ-
στηµα υγείας, το οποίο θα παρέχει υπηρεσίες ανακουφιστικής
φροντίδας.

Παράλληλα, για την καλύτερη καταγραφή των ασθενών δηµι-
ουργείται το Εθνικό Μητρώο Ασθενών, για τη διασφάλιση της
ποιότητας ζωής των ασθενών που πάσχουν από απειλητικές για
τη ζωή ασθένειες µέσω της πρόληψης και της ανακούφισης του
πόνου και άλλων σωµατικών, ψυχοκοινωνικών και πνευµατικών
προβληµάτων.

Σκοπός λοιπόν του νοµοσχεδίου είναι η δηµιουργία ενός ολο-
κληρωµένου συστήµατος παροχής ανακουφιστικής φροντίδας,
το οποίο συνδυαστικά µε τις λοιπές υφιστάµενες δοµές του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας θα εστιάζει και θα εξυπηρετεί τις εξειδι-
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κευµένες ανάγκες των ασθενών και των οικογενειών τους.
Αναλυτικότερα, περιλαµβάνει: Πρώτον, τη δηµιουργία και ορ-

γάνωση συστήµατος παροχής υπηρεσιών ανακουφιστικής φρον-
τίδας.

Δεύτερον, τον καθορισµό των δοµών παροχής ανακουφιστικής
φροντίδας και των ελάχιστων ποιοτικών κριτηρίων λειτουργίας
τους, µε την οριοθέτηση του τρόπου και του ύψους της αποζη-
µίωσής τους για τις υπηρεσίες που παρέχουν.

Τρίτον, την πρόβλεψη της συγκρότησης µιας διεπιστηµονικής
οµάδας επαγγελµατιών υγείας για την παροχή εξειδικευµένης
ανακουφιστικής φροντίδας, καθώς και της δυνατότητας επιµόρ-
φωσης στο σύνολό τους των επαγγελµατιών υγείας που παρέ-
χουν υπηρεσίες ανακουφιστικής φροντίδας.

Τέταρτον, την πρόβλεψη της σύστασης Εθνικού Μητρώου
Ασθενών Ανακουφιστικής Φροντίδας Υγείας. 

Πέµπτον, τη σύσταση και την οριοθέτηση των αρµοδιοτήτων
της εθνικής επιτροπής για την ανάπτυξη της ανακουφιστικής
φροντίδας ως διεπιστηµονικού συµβουλευτικού οργάνου, το
οποίο θα συνδράµει το Κεντρικό Συµβούλιο Υγείας και το Υπουρ-
γείο Υγείας στη χάραξη της κεντρικής εθνικής πολιτικής για την
ανάπτυξη της ανακουφιστικής φροντίδας.

Είναι, λοιπόν, µια νοµοθετική προσπάθεια που ενισχύει τα επι-
χειρήµατά µας ότι αυτή η Κυβέρνηση και σέβεται τον δηµόσιο
χαρακτήρα της υγείας και την ενισχύει µε τη δηµιουργία νέων
δοµών υπηρεσίας των ασθενών και µε έργα αποδεικνύει ότι η
υγεία βρίσκεται στο επίκεντρο των νοµοθετικών πρωτοβουλιών
της ακόµα και τώρα που οι επιπτώσεις της πανδηµίας έχουν υφε-
θεί.

Παρ’ όλα αυτά και τη σηµαντική υποχώρηση του πανδηµικού
κύµατος, µε τις συνοδές διατάξεις του νοµοσχεδίου ανανεώνον-
ται για έναν χρόνο οι συµβάσεις του επικουρικού υγειονοµικού
προσωπικού, ενώ ανανεώνονται και οι συµβάσεις ορισµένου χρό-
νου. Σε αυτή την προσπάθεια συντείνει και το ότι ανανεώνονται
και οι συµβάσεις όλων όσων προσλήφθηκαν για να καλύψουν τα
κενά, ανεξαρτήτως της επιστροφής στα καθήκοντά τους των
υπαλλήλων που ήταν σε αναστολή.

Κλείνοντας, θέλω και πάλι να υπογραµµίσω ότι η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας µέσα από πολύ δύσκολες διεθνείς συγ-
κυρίες και εθνικές απειλές κατάφερε να βάλει την Ελλάδα σε
σταθερή ρότα και να την οδηγήσει σε απάνεµο λιµάνι κοινωνικής
ηρεµίας και συνοχής, ελπίδας για ίσες ευκαιρίες, ελπίδας για
ανάπτυξη και ευηµερία µέσα από τις νέες δουλειές που φέρνει
η ανάπτυξη της οικονοµίας.

Ό,τι φέρνει, λοιπόν, ανάπτυξη εµείς το συνεχίζουµε. Ό,τι απαι-
τεί διόρθωση εµείς το αλλάζουµε. Κυρίες και κύριοι, τίποτα δεν
µένει στατικό. Προχωράµε µε ταχύτητα µπροστά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κουρουµπλής εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ, για
επτά λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, πληθωρισµός νοµοθετικών πρωτοβουλιών, λιτότητα στο
έπακρον έργου! Και θα ξεκινήσω µε ένα εκρηκτικό πρόβληµα
που βιώνει σήµερα η ελληνική κοινωνία, το ζήτηµα της έλλειψης
φαρµάκων.

Είχαµε κάνει έναν διάλογο, στο πλαίσιο µιας επίκαιρης ερώτη-
σης, µε τον κύριο Υπουργό πριν από έναν µήνα. Δεσµεύτηκε ότι
θα περιοριστεί το φαινόµενο στον µεγαλύτερο δυνατό βαθµό -
δεν ζητώ να εκµηδενιστεί- και η κατάσταση συνεχίζεται και χει-
ροτερεύει. Και δεν είναι λόγια αυτά ενός αντιπολιτευόµενου,
όπως θέλουν να λένε οι καλοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας ανεβαίνοντας στο Βήµα. Είναι των φορέων, των ασθενών,
είναι της κοινωνίας, είναι των συνδικαλιστικών φορέων των φαρ-
µακοποιών, γιατί αποδεικνύεται ότι ενώ έχετε τη δυνατότητα,
κύριε Υπουργέ -την έχετε τη δυνατότητα- δεν έχετε τη βούληση
να συγκρουστείτε µε τις λογικές που παράγουν αυτό το φαινό-
µενο.

Γιατί υπάρχει νοµοθεσία, υπάρχει νοµοθετικό πλαίσιο και οι
κύριοι ιδιαίτερα των πολυεθνικών του φαρµάκου έχουν υποχρέ-

ωση να τηρούν τον νόµο. Δεν βρίσκονται σε χώρα της Αφρικής,
βρίσκονται σε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πού είναι η υπο-
χρέωσή τους να τηρούν τρίµηνη αποθήκη φαρµάκων; Το τηρούν;
Όχι. Τηρούν την υποχρέωση να εισάγουν ένα ποσοστό φαρµά-
κων κάθε χρόνο; Όχι. Και γιατί το κάνουν, κύριε Υπουργέ; Δεν
θέλουν να πουλήσουν φάρµακα; Ξέρετε πάρα πολύ καλύτερα
από µένα γιατί το κάνουν, αλλά δεν το λέτε. Γιατί είµαστε στο
τέλος του χρόνου και λόγω του clawback δεν το κάνουν. Αλλά
εκεί χρειάζεται εισαγγελική παρέµβαση, διότι κινδυνεύουν ζωές.
Ιδιαίτερα ογκολογικά φάρµακα λείπουν.

Ακούω τους λαλίστατος συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας
ανεβαίνοντας στο Βήµα να λένε για «κορώνες της Αριστεράς».
Είναι οι ίδιοι συνάδελφοι που υποτίθεται ότι πιστεύουν και στον
νεοφιλελευθερισµό, αλλά µάλλον νεοφιλελευθεροφανείς είστε
παρά νεοφιλελεύθεροι ούτε καν νεοφιλελεύθεροι. Χειροκροτού-
σατε όρθιοι τον κ. Μητσοτάκη, ο οποίος κατέστησε τον ελληνικό
λαό, στo πλαίσιo και της ανάπτυξης, την οποία µας είπατε ότι φέ-
ρατε τα τελευταία τέσσερα χρόνια, να είναι επιδοτούµενος στο
85%. Μπράβο, έχετε µεγάλες επιτυχίες!

Και να πω και κάτι για τα νοσοκοµεία πριν έρθω στο νοµοσχέ-
διο. Για «κορώνες της Αριστεράς» µιλάτε, αλλά είναι ντροπή ενώ
οι περισσότεροι κατάγεστε από περιφέρειες να µιλάτε µε αυτά
τα λόγια, αγνοώντας πώς λειτουργούν τα νοσοκοµεία στις πε-
ριοχές σας. Είναι ντροπή.

Δεν θα αναφερθώ σε αντιπολιτευόµενες εφηµερίδες, κύριε
Υπουργέ. Η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» πριν από έναν µήνα πρωτοσέλιδο
είχε έρευνα που έλεγε ότι οκτώ χιλιάδες χειρουργεία περιµένουν
στο ΚΑΤ, τρεις χιλιάδες στο «Αγία Σοφία», δύο χιλιάδες στο Κρα-
τικό Πειραιώς, τρεις χιλιάδες στο Κρατικό Αθηνών. Και πού δεν
περιµένουν; Δηλαδή τι βελτίωση ήρθε από τα νοµοθετήµατα που
έχετε φέρει µέχρι τώρα στη δηµόσια υγεία; Ελάτε, κύριε
Υπουργέ, να σας συνοδεύσω εγώ να επισκεφθούµε τη λεγόµενη
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας της δυτικής Αττικής, για να δούµε
αν υπάρχει. Γιατί σας άκουσα να µας κάνετε και µαθήµατα τι
είναι δηµόσια υγεία και τι είναι Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Μα, αυτή
τη στιγµή ο κόσµος κατευθύνεται στο ΕΣΥ γιατί δεν υπάρχει πρω-
τοβάθµια φροντίδα υγείας. Δεν υπάρχει. Αυτή είναι η αλήθεια.

Μας λέτε τώρα εδώ ότι φέρνετε νοµοθετικές πρωτοβουλίες
για την ανακουφιστική φροντίδα. Βεβαίως και είναι ένας τοµέας
που πρέπει ως συντεταγµένη πολιτεία να τον αντιµετωπίσουµε
και να τον προσεγγίσουµε και είναι στοιχείο πολιτισµού µιας
χώρας και µιας κοινωνίας να υπερασπίζεται την αξιοπρέπεια
όσων ανθρώπων για λόγους κυρίως υγείας δεν µπορούν να υπε-
ρασπιστούν και την αξιοπρέπειά τους και τα δικαιώµατά τους. Σε
αυτό εγώ να συµφωνήσω. Αλλά µας φέρατε ένα νοµοσχέδιο,
όπως όλα που έχετε φέρει. Βάλτε µέσα, κύριε Υπουργέ, συγκε-
κριµένους χρονικούς ορίζοντες, για να δούµε την υλοποίησή του.
Διότι αν σας πω ότι πάνω από τρεις χιλιάδες διατάγµατα και
πάνω από πενήντα χιλιάδες αποφάσεις που προβλέπονται σε νό-
µους τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια δεν έχουν υλοποιηθεί γιατί
να πιστέψω εγώ τώρα -καλοπροαίρετα να το προσεγγίσω- ότι
αυτό το νοµοσχέδιο θα υλοποιηθεί;

Πρώτον, γιατί δεν δεσµεύεστε στην έκδοση των διοικητικών
πράξεων και δεύτερον, δεν έχετε προβλέψει προϋπολογισµό για
την υλοποίηση ενός τέτοιου προγράµµατος, το οποίο πραγµα-
τικά υπάρχει ανάγκη ως πολιτεία και ως κοινωνία να το προσεγ-
γίσουµε.

Διότι δεν είναι δυνατόν σε τέτοιες περιπτώσεις ανθρώπων που
έχουν πραγµατικά πολύ µεγάλη ανάγκη φροντίδας να µην τους
δώσουµε τη δυνατότητα να ζήσουν σε ένα περιβάλλον αξιοπρε-
πές.

Πώς να το πιστέψουµε, κύριε Υπουργέ, όταν υπάρχουν ασθε-
νείς στα νοσοκοµεία -ακούσατε- που δεν θέλουν να φύγουν, γιατί
τους έχετε κόψει το ρεύµα στο σπίτι τους; Για αυτή τη χώρα χει-
ροκροτούσαν προχθές όρθιοι οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας τον κύριο Πρωθυπουργό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μιλάµε, λοιπόν, για µια εξαιρετικά δύσκολη συγκυρία και θέλω
να κλείσω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας ότι υπάρχει, πράγµατι, η
ανάγκη για την οποία συζητάµε σήµερα. Πρέπει να υπάρξουν
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συγκεκριµένα προγράµµατα, υλοποιήσιµα, που θα δηµιουργή-
σουν γρήγορα τους θεσµούς, θα στηρίξουν τέτοιου είδους ολο-
κληρώσεις πρωτοβουλιών όχι στα χαρτιά, αλλά στην πράξη, για
να µπορέσουµε πραγµατικά να δηµιουργήσουµε τέτοιες µονά-
δες και τέτοιες δοµές.

Εντάξει, όλοι είµαστε εδώ γνώστες της πραγµατικότητας. Εκα-
τόν τριάντα έξι χιλιάδες ανθρώπους δεν είναι εύκολο να τους αν-
τιµετωπίσεις, αλλά τουλάχιστον να µπει ένα πρόγραµµα, κάθε
χρόνο να υπάρχει µια πρόοδος δηµιουργίας τέτοιων δοµών και
υποδοµών που πραγµατικά θα αρχίσουν να καλύπτουν αυτό το
µεγάλο κενό που υπάρχει.

Κυρίως, εγώ θα σας έλεγα, κύριε Υπουργέ, να λάβετε υπ’ όψιν
σας και την εξής δυνατότητα. Διότι εδώ θα έχουµε ένα φαινό-
µενο, από τη µια µεριά, ενδεχοµένως κάποιων µονάδων ψηγµα-
τικά στο δηµόσιο και κυρίως, την ιδιωτική κερδοσκοπική
πρωτοβουλία. Ανάµεσα σε αυτούς τους δύο υπάρχουν και οι κοι-
νωνικοί θεσµοί. Δεν µιλάω για τη φιλανθρωπία. Μιλάω για το µον-
τέλο των γονέων και κηδεµόνων, που προωθήσαµε τα τελευταία
σαράντα χρόνια και που δηµιούργησε εξαιρετικά υψηλού επιπέ-
δου µονάδες στον χώρο της νοητικής υστέρησης.

Είναι ένα µοντέλο που πρέπει να το δούµε και πρέπει να το µε-
ταγγίσουµε και σε θεσµούς που έχουν ανάγκη µια εντελώς δια-
φορετική λειτουργία, γιατί µιλάµε για ανθρώπους που δεν
µπορούν να υπερασπιστούν τον εαυτό τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,
κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ

πολύ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρία Πρόεδρε,

µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μια κουβέντα

πολύ γρήγορα.
Θα αναφερθώ µόνο στο κοµµάτι του πρώτου σκέλους, στο

οποίο αναφέρθηκε ο κ. Κουρουµπλής. Όλα τα µέτρα εφαρµό-
ζονται.

Κύριε Κουρουµπλή, να σας ενηµερώσω. Πρώτα από όλα, απα-
γορεύτηκαν παράλληλες εξαγωγές σε όλα τα ελλειπτικά φαρµα-
κεία και γίνεται έλεγχος στις φαρµακαποθήκες. Ήδη σε πέντε,
αρχικά, πολυεθνικές και σε άλλες τέσσερις που προστέθηκαν,
τους έχουν ζητηθεί να φέρουν τα στοιχεία για τα τρίµηνα τα
οποία λέτε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν λείπουν φάρµακα;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εννιά πολυεθνι-

κές. Μισό λεπτό!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Όχι. σας ρωτώ αν λείπουν

φάρµακα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Κουρουµ-

πλή, αφήστε µε να µιλήσω.
Φάρµακα, προφανώς, λοιπόν και πάντοτε έλειπαν φάρµακα και

στην εποχή σας υπήρχαν απαγορεύσεις.
Αυτή τη στιγµή λείπουν και είναι πιο έντονο το φαινόµενο σε

συγκεκριµένα φάρµακα. Τα ελλειπτικά τα αντιµετωπίζουµε, όπου
υπάρχει τροµακτική ζήτηση λόγω της γρίπης. Το είπα εδώ πέρα,
από το εθνικό Κοινοβούλιο. Υπάρχουν πολλές χώρες που ζητάνε.
Και έχετε τελείως λάθος σε αυτό που λέτε, γιατί δεν έχουν σχέση
τα περισσότερα µε το clawback που λέτε ότι δεν κρατάνε, γιατί
είναι µη συνταγογραφούµενα πολλά από αυτά. Οι αντιβιώσεις
είναι.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Γιατί λείπουν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, αφή-

στε τον κύριο Υπουργό να µιλήσει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Κουρουµ-

πλή, επειδή µιλάτε -και µιλάτε συχνά- για συµφέροντα, απευθύ-
νεστε στον Υπουργό, που έρχεται στο τέλος του χρόνου και η
Επιτροπή Διαπραγµάτευσης που αφορά τα πρωτότυπα φάρµακα
και τα ΦΥΚ, πρωτίστως, δηλαδή φάρµακα µεγάλων πολυεθνικών
εταιρειών, κλείνει 920 εκατοµµύρια κλειστούς προϋπολογισµούς.

Μιλάµε για 450 εκατοµµύρια εκπτώσεις, κύριε Κουρουµπλή. Ο

ΣΥΡΙΖΑ να απαντήσει γιατί δεν έβγαλε δεύτερο δελτίο τιµών, που
έπρεπε, το 2015, που αυτό ήταν δώρο στις πολυεθνικές και να
µη µας κουνάει το δάχτυλο, που παίρνουµε τις µεγαλύτερες εκ-
πτώσεις που έχουν παρθεί ποτέ!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Κουρουµπλή!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Είναι απαράδεκτο!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Κουρουµπλή, µε

συγχωρείτε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Κουρουµπλή, µε

συγχωρείτε πάρα πολύ! Δεν µπορείτε να σηκώνεστε και να παίρ-
νετε τον λόγο, όποτε θέλετε εσείς. Σας παρακαλώ πάρα πολύ!
Να ζητάτε τον λόγο από το Προεδρείο. Κάντε µου τη χάρη, κύριε
Κουρουµπλή! Δεν έχετε ξεχωριστή µεταχείριση. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κάντε µου τη χάρη!

Σας παρακαλώ! 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, κύριε

Κουρουµπλή, µη δηµιουργείτε εντυπώσεις εκεί που δεν υπάρ-
χουν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Κουρουµπλή!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Κουρουµπλή! Τι

συµπεριφορά είναι αυτή, κύριε Κουρουµπλή; Τι συµπεριφορά
απαράδεκτη;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν δέχοµαι κουβέντα,

κύριε Κουρουµπλή. Κάντε µου τη χάρη! Σας παρακαλώ! Δεν
έχετε ξεχωριστή µεταχείριση από κανένα Βουλευτή. Θα ζητάτε
τον λόγο από το Προεδρείο, κύριε Κουρουµπλή. Το καταλάβατε
αυτό; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Κουρουµπλή, θα

ζητάτε τον λόγο από το Προεδρείο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Κουρουµπλή,

σας παρακαλώ, είµαστε στην Ολοµέλεια.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ πολύ να

διαγράψετε από τα Πρακτικά ό,τι έχει ειπωθεί από τον κ. Κου-
ρουµπλή. Σας παρακαλώ πολύ.

Τον λόγο τώρα έχει η Υφυπουργός Εργασίας κ. Δόµνα Μιχαη-
λίδου. 

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. Ευ-
χαριστώ πολύ και για την τήρηση της τάξης τώρα στην Εθνική
Αντιπροσωπεία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να παρουσιάσω σύν-
τοµα την τροπολογία του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων µε την οποία δίνουµε επιτέλους λύση, ιδίως στο κτη-
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ριολογικό κοµµάτι του Αναρρωτηρίου Πεντέλης, µιας ιστορικής
δοµής η οποία ανεγέρθηκε το 1937 για την προστασία βρεφών,
νηπίων και παιδιών µέχρι πέντε ετών. Πρόκειται για µια µονάδα
παιδικής προστασίας µε ιστορική σηµασία, στην οποία όµως κτη-
ριολογικά χωρίς την τροπολογία αυτή δεν µπορούµε να επέµ-
βουµε. Οπότε, για το βέλτιστο συµφέρον των παιδιών, για τις
υπηρεσίες τις οποίες παρέχονται σε αυτά, για την ασφάλειά
τους, αλλά και για την µετεξέλιξη του Αναρρωτηρίου Πεντέλης
στο θέµα της αποϊδρυµατοποίησης, ενός σκοπού τον οποίο
έχουµε προτάξει χρόνια τώρα ως Υπουργείο, αλλά και ως Κυ-
βέρνηση, χρειαζόµαστε την ψήφο σας στο κοµµάτι αυτό.

Στο νοµοσχέδιο αυτό επίσης επεκτείνουµε και τις συµβάσεις
τις λεγόµενες COVID του προσωπικό στις προνοιακές δοµές. Μι-
λάµε για ένα τρίτο παραπάνω προσωπικό σε όλες τις προνοιακές
δοµές σε όλη την χώρα, οι οποίες ακόµα χρειάζονται καθ’ ότι ο
κίνδυνος της πανδηµίας δεν έχει ακόµα φύγει, και θα έλεγα ότι
δυστυχώς και τελευταία έχει φουντώσει. Οπότε επεκτείνουµε
µέχρι την τελευταία εργάσιµη του Μαΐου, 31 Μαΐου, τις συµβά-
σεις COVID σε όλες τις προνοιακές δοµές της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Υπουργέ.
Κύριοι συνάδελφοι, έχετε κάποια ερώτηση; Ωραία! 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ψυχογιός εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία και κύριε Υπουργέ, οι

στρατηγικοί και επιχειρησιακοί στόχοι που τίθενται µε το υπό συ-
ζήτηση νοµοσχέδιο για τον ιδιαίτερα ευαίσθητο και κρίσιµο
κλάδο της ανακουφιστικής φροντίδας, δεν συµβαδίζουν µε τη
µέχρι τώρα πολιτική της Κυβέρνησης που επιµένει στην εµπο-
ρευµατοποίηση, αλλά και στη συστηµατική υποχρηµατοδότηση
και απαξίωση των δηµόσιων δοµών υγείας, όπως φάνηκε άλλω-
στε και στον προϋπολογισµό, µε την περικοπή των δαπανών στις
δηµόσιες δοµές κατά 1,5%, γεγονός απαράδεκτο, αδιανόητο,
αλλά και ανήθικο για τους ανθρώπους της πρώτης γραµµής που
έχουν δώσει αυτές τις µάχες όλο το προηγούµενο διάστηµα, και
µάλιστα τη στιγµή που συνεχίζεται µε εντατικούς ρυθµούς η επι-
βάρυνση των νοσοκοµείων µε τις ιώσεις και τα λοιπά νοσήµατα,
αλλά και τον κορωνοϊό που είναι ακόµα εδώ.

Σε ένα άλλο επίπεδο θα µπορούσαµε, κύριε Υπουργέ, να συ-
ζητήσουµε και το κοµµάτι των ΚΕΦΙΑΠ, των κέντρων, δηλαδή,
φυσικής, ιατρικής και αποκατάστασης που και στον Νοµό µου
την Κορινθία απαιτούν άµεση στήριξη σε προσωπικό, σε µέσα
και σε υποδοµές και που δυστυχώς τα έχετε εγκαταλείψει.

Με τις παρεµβάσεις µας, λοιπόν και τις διεκδικήσεις των ερ-
γαζόµενων αποφασίσατε τελικά την παράταση των συµβάσεων
εργασίας ορισµένου χρόνου του προσωπικού των δηµοσίων
δοµών, αλλά και αυτών οι οποίοι υπηρετούν στις νευραλγικές
υπηρεσίες, υπηρεσίες φύλαξης, σίτισης και καθαριότητας στα
νοσοκοµεία, που έδωσαν τον καλύτερό τους εαυτό, κάνουν εξαι-
ρετική δουλειά όλο το προηγούµενο διάστηµα, όλα τα προηγού-
µενα χρόνια και προσφέρουν συνολικά στις υπηρεσίες υγείας,
αλλά και αυτών οι οποίοι προσλήφθηκαν για τις ανάγκες της παν-
δηµίας.

Όµως, ταυτόχρονα, µεταφέρετε προσωπικό και µετακινείτε
προσωπικό εσωτερικά από τα κέντρα υγείας, τις ΤΟΜΥ, αλλά και
τα περιφερειακά ιατρεία στα νοσοκοµεία, χωρίς να αναπληρώ-
νετε αυτό το προσωπικό, διαλύοντας και απογυµνώνοντας την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, αφήνοντας ολόκληρα χωριά
χωρίς γιατρούς και στην ουσία τορπιλίζοντας ένα βασικό κοινω-
νικό δικαίωµα.

Τα δηµόσια νοσοκοµεία λειτουργούν σε συνθήκες ακραίας
υποστελέχωσης, µε το 50% των οργανικών θέσεών τους κενές
και δεν βλέπουµε να υπάρχει καµµία απολύτως βούληση για να
αναπληρωθούν αυτές οι θέσεις, να καλυφθούν τα κενά µε µόνιµο
προσωπικό.

Μάλιστα, η κυρία Υπουργός, η κ. Γκάγκα, πολύ πρόσφατα επι-
σκεπτόµενη το Νοσοκοµείο Κορίνθου είπε ούτε λίγο ούτε πολύ
ότι όλα βαίνουν καλώς και υπάρχει πλήρης επάρκεια στη λει-
τουργία. Προφανώς, δεν πέρασε από το Τµήµα Επειγόντων Πε-
ριστατικών, από τα ΤΕΠ, όπου οι ίδιοι γιατροί καταγγέλλουν την

ακραία υποστελέχωση, τις µεγάλες ανάγκες, την έξοδο γιατρών
από την υπηρεσία τους λόγω της υπερεργασίας και την αναπλή-
ρωση από γιατρούς των κέντρων υγείας και άλλων πρωτοβάθ-
µιων δοµών αυτών των θέσεων που είναι πολύ δύσκολες και
εξειδικευµένες, οι οποίοι είτε δεν επιθυµούν είτε δεν µπορούν να
ανταποκριθούν σε αυτά τα καθήκοντα, θέτοντας σε κίνδυνο
πραγµατικά τις ζωές των ίδιων των ασθενών, αλλά προφανώς και
τη δική τους την υπηρεσία η οποία θέλουν να είναι στο µέγιστο
επίπεδο.

Οι συµβάσεις τώρα του επικουρικού προσωπικού αυτών των
τεσσάρων χιλιάδων, οι οποίοι βρίσκονται στις θέσεις ευθύνης δύ-
νανται –λέτε- να ανανεωθούν και είναι στην κρίση των κατά τό-
πους διοικητών, κάτι το οποίο, όπως καταλαβαίνετε, αφήνει
τεράστια περιθώρια διακριτικής και άνισης µεταχείρισης απέ-
ναντι σε ανθρώπους οι οποίοι επί τόσα χρόνια βρίσκονται σε θέ-
σεις που είναι απολύτως απαραίτητες για το σύστηµα υγείας.

Και βέβαια, µε το άρθρο 56 δίνετε παράταση στους εργαζό-
µενους στο πρόγραµµα «PHILOS», που και εµείς έχουµε επανει-
ληµµένως ζητήσει από εσάς και είναι κρίσιµο να γίνει.

Όµως, δεν αρκεί, διότι, κύριε Υπουργέ, ξέρετε πόσοι είναι οι
υγειονοµικοί, οι γιατροί συγκεκριµένα, οι οποίοι υπηρετούν πα-
νελλαδικά στο πρόγραµµα «PHILOS»; Είναι είκοσι δύο και από
αυτούς οι δεκαεπτά µόνο στις δοµές φιλοξενίας προσφύγων. Δη-
λαδή ούτε ένας ανά δοµή δεν αντιστοιχεί.

Θέλει, λοιπόν, ενίσχυση, θέλει στήριξη αυτό το πρόγραµµα µε
επιπλέον γιατρούς και προσωπικό, αλλά θέλει και αύξηση των µι-
σθών τους, συνολικά αυτών που υπηρετούν σε πολύ δύσκολες
συνθήκες και έχουν προσφέρει πολλά σε έκτακτες συνθήκες, σε
δύσκολες συνθήκες και για τη δηµόσια υγεία και για τους διαµέ-
νοντες εκεί και για τις τοπικές κοινωνίες, αλλά θα πρέπει και το
επιµίσθιό τους να καταβάλλεται όχι εφάπαξ, όπως κάνετε ερµη-
νεία του νόµου πρόσφατα, αλλά ανά µήνα, όπως προβλεπόταν
αρχικά.

Δεν προκαλεί, όµως, έκπληξη αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, όταν η Κυβέρνησή σας κάνει έξωση ευάλωτων οικογενειών
προσφύγων από το πρόγραµµα «ESTIA», για να µπουν εκεί πράγ-
µατι αδύναµα στρώµατα της ελληνικής νεολαίας, κάτι το οποίο
δεν θα έπρεπε να λειτουργεί αντιπαραθετικά. Σας ζητήσαµε να
υπάρχουν και τα δύο προγράµµατα και οι άνθρωποι να µην πε-
ταχτούν στον δρόµο µε τις οικογένειές τους, οι πρόσφυγες, αλλά
να µπουν και οι Ουκρανοί πρόσφυγες εκεί -που είναι στη µοίρα
τους στην ουσία- και οι Έλληνες νέοι, οι οποίοι είναι οι πιο φτω-
χοί και παίρνουν κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης, να µπορούν
µε την τεχνογνωσία των δήµων και του εξαιρετικού προσωπικού
του «ESTIA» τα τελευταία χρόνια να στεγαστούν κανονικά.

Εσείς δεν κάνετε τίποτα από τα δύο και στην ουσία κάνετε
έναν κοινωνικό αυτοµατισµό, τους φτωχούς απέναντι στους λι-
γότερο φτωχούς.

Τέλος, όσον αφορά τα άρθρα 94 και 55 του Υπουργείου Αθλη-
τισµού, η παράταση που δίνεται έστω και την τελευταία στιγµή
µέχρι 31-12-2023 ήταν κάτι που είχαµε πολλάκις ζητήσει µε πα-
ρεµβάσεις στη Βουλή µε οποιοδήποτε µέσο είχαµε σε συνεν-
νόηση µε τα σωµατεία. Θα διευκολύνει όλη την αθλητική
κοινότητα, τους προπονητές, τα σωµατεία, τις ενώσεις, τις οµο-
σπονδίες να τακτοποιήσουν και τα καταστατικά τους και τα δι-
καιολογητικά τους στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού.

Όµως, είναι άξιο απορίας πώς καταφέρατε –το καταφέρατε
και αυτό, θέλει µεγάλη προσπάθεια- να φέρετε τόσο µεγάλη ανα-
στάτωση, αναστολή πρωταθληµάτων, ταλαιπωρία, έξοδα σε
όλους για ένα µητρώο που εµείς είχαµε φτιάξει και ήταν πολύ
πιο απλό και να δηµιουργηθούν και πελατειακά δίκτυα, για να
εξασφαλίζουν σε κάποιους τα αυτονόητα, τη συµµετοχή τους σε
ένα πρωτάθληµα. Αυτή είναι η τακτική σας και αυτό κάνετε και
εδώ.

Η τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ για τον ειδικό φόρο κατανάλωσης
στα καύσιµα είναι πάρα πολύ σηµαντική, είναι αυτή η οποία
απαντάει στην πραγµατική ανάγκη του ελληνικού λαού, στον ευ-
ρωπαϊκό µέσο όρο, το ΦΠΑ στο 6%, που πραγµατικά είναι ένα
µέτρο που θα διευκολύνει και θα ανακουφίσει την κοινωνία και
όχι αυτή η κοροϊδία του «καλαθιού του νοικοκυριού» που όποιον
και να πάτε να ρωτήσετε έξω στην κοινωνία, θα σας πει ότι δεν
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έχει αποδώσει τίποτα. Όταν χάνεις το 40% και 50% της αγορα-
στικής σου δύναµης, τα 70 λεπτά που θα δώσετε τώρα µε το
Food Pass, το επίδοµα σίτισης, που ντρέπεστε να το πείτε έτσι,
δεν κάνει τίποτα απολύτως.

Ψηφίστε, λοιπόν, την τροπολογία µας που έχουν κάνει και πολ-
λές ευρωπαϊκές χώρες.

Βλέπω, εκτός των άλλων, ότι βασίζεστε στις δηµοσκοπήσεις.
Δηµοσκοπήσεις εδώ, δηµοσκοπήσεις εκεί, συνεχείς δηµοσκοπή-
σεις µε µεγάλη διαφορά της Νέας Δηµοκρατίας παγιωµένη.
Αυτό, λοιπόν, το οποίο καλλιεργείται κυρίως από κεντρικά ΜΜΕ
είναι κάτι το οποίο δεν έχει καµµία αντιστοιχία µε την κατάσταση
στην κοινωνία. Υπάρχει µια τεράστια οργή, µια τεράστια δυσκο-
λία η οποία θα αποτυπωθεί σύντοµα στις κάλπες και θα το δείτε.

Με αυτές τις σκέψεις εύχοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
καλές γιορτές σε όλους µε υγεία, δύναµη και αλληλεγγύη και κυ-
ρίως στον ελληνικό λαό που παλεύει για άλλη µια φορά να σταθεί
όρθιος και καλή νέα χρονιά µε την πολιτική αλλαγή και τη δικαιο-
σύνη παντού που έχει ανάγκη ο τόπος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Σας ενηµερώνω ότι υπάρχει αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής

ψηφοφορίας εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ, επί του άρθρου 88, η οποία
θα διανεµηθεί σε λίγο σε όλους σας και θα διεξαχθεί απόψε µετά
το πέρας της συζήτησης του νοµοσχεδίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ο κ. Γκόκας από το Κί-
νηµα Αλλαγής έχει τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παροχή υπηρεσιών ανακου-

φιστικής φροντίδας σε ενήλικες και ανηλίκους, που αντιµετωπί-
ζουν σοβαρές ασθένειες και προσπαθούν να βελτιώσουν την
ποιότητα ζωής τους, αλλά και των οικογενειών τους, που είναι
δίπλα τους σε αυτόν τον αγώνα, πρέπει να καλύψει ένα µεγάλο
κενό που υπάρχει µέχρι σήµερα.

Το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι αν έχετε πραγµατικά την πο-
λιτική βούληση, ώστε αυτό που θα θεσµοθετηθεί για την ανακου-
φιστική φροντίδα να εφαρµοστεί, να λειτουργήσει. Για να
προχωρήσει, για να έχει αποτελέσµατα για όλους τους πολίτες,
µε ισότιµη πρόσβαση, πρέπει να ενταχθεί µέσα σε ένα ισχυρό
δηµόσιο σύστηµα υγείας, που θα καλύπτει και την ελληνική πε-
ριφέρεια. Ο συνάδελφός µας εισηγητής κ. Φραγγίδης αναφέρ-
θηκε αναλυτικότατα σε όλα τα ζητήµατα.

Όµως, θα πρέπει η Κυβέρνηση να αναθεωρήσει τη λογική της
µεθοδευµένης  απαξίωσης του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και
να αναβαθµίσει και να ενισχύσει τη λειτουργία του. Όπως φάνηκε
στο πρόσφατο νοµοσχέδιο για την υγεία, αντί να αντιληφθείτε
την αξία και τη σηµασία ενός δηµόσιου συστήµατος υγείας,
όπως αναδείχθηκε µε την εµπειρία της πανδηµίας, επιλέγετε την
αποδυνάµωση και της δηµόσιας υγείας και της δωρεάν περίθαλ-
ψης. Προς το παρόν καλύπτετε κενά και αδυναµίες µε παρατά-
σεις συµβάσεων. Δεν θα πούµε όχι, όµως θα πρέπει να δοθούν
µόνιµες λύσεις, όπως και να συµπληρωθούν τα πολλά, µεγάλα
και κρίσιµα κενά.

Γνωρίζω πολύ καλά το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα είναι το νοσοκοµείο της Άρτας, χωρίς νέο ορ-
γανόγραµµα, µε τριάντα κενές θέσεις οργανικές από το υπάρχον
οργανόγραµµα στους γιατρούς, µε πολλές επικείµενες συντα-
ξιοδοτήσεις ιατρικού, νοσηλευτικού και λοιπού προσωπικού και
χωρίς ιατροδικαστή.

Για τις άλλες διατάξεις σχετικά µε την αντιµετώπιση της παν-
δηµίας έχουν περάσει τρία χρόνια και δεν µπορεί πλέον οι διαδι-
κασίες παράτασης προσωρινών µέτρων ή απευθείας αναθέσεων
να εµφανίζονται ως έκτακτες και απρόβλεπτες. Δεν διασφαλίζε-
ται έτσι ούτε η διαφάνεια ούτε το δηµόσιο συµφέρον.

Θα προχωρήσω στο άρθρο 77, σχετικά µε την κύρωση της
συµφωνίας εκτέλεσης συµπληρωµατικών εργασιών και τον νέο
διεθνή αερολιµένα Ηρακλείου Κρήτης που κατασκευάζεται.

Κατ’ αρχάς είναι απαράδεκτο ότι µια τόσο σοβαρή σύµβαση
έρχεται σαν ένα άρθρο σε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Υγείας µε πολλές άλλες διατάξεις, χωρίς καµµία συζήτηση στην
αρµόδια επιτροπή, χωρίς τη δυνατότητα να ζητηθούν στοιχεία

και να απαντηθούν ερωτήµατα. Σήµερα, µετά και από δική µας
παρέµβαση, καταθέσατε έγγραφα και στοιχεία που ζητήσαµε.
Πώς µπορούν, όµως, να µελετηθούν ενώ η συζήτηση στην Ολο-
µέλεια ολοκληρώνεται; Για ένα έργο, το οποίο ως πρόταση ωρί-
µασε επί ΠΑΣΟΚ, και έρχεται καθυστερηµένα η συµβασιοποίηση
ορισµένων συµπληρωµατικών εργασιών, αλλά λείπουν πολλά.

Ο συνάδελφος κ. Βασίλης Κεγκέρογλου ήταν πολύ αναλυτικός
στην τοποθέτησή του. Να αναφέρω µόνο ότι δεν έχει συµπερι-
ληφθεί, δεν έχει υιοθετηθεί η πρόταση του περιφερειάρχη Κρή-
της που έτυχε της οµόφωνης στήριξης του περιφερειακού
συµβουλίου για αλλαγή χάραξης και κατασκευή σήραγγας 1,25
χιλιοµέτρων στο οδικό τµήµα από αεροδρόµιο προς Χερσόνησο.
Θέση που υποστήριξε και το Τεχνικό Επιµελητήριο Ανατολικής
Κρήτης, το οποίο επιπλέον προτείνει και την κατάργηση ανισό-
πεδου κόµβου, που προβλέπεται πολύ κοντά στο ένα χιλιόµετρο
από τον ανισόπεδο κόµβο Χερσονήσου.

Επίσης, δεν περιλαµβάνεται η αναβάθµιση και η βελτίωση
όλων των οδικών αξόνων πρόσβασης στο αεροδρόµιο, όπως,
επίσης, δεν υπάρχει πρόβλεψη για τη συνολική αντιπληµµυρική
προστασία της ευρύτερης περιοχής. Προβλέπονται αντιπληµµυ-
ρικά έργα –τα ανέφερε ο Καραγιάννης το µεσηµέρι- 500.000
ευρώ, περίπου, που αφορούν όµως µόνο στο αεροδρόµιο. Πότε
θα προχωρήσουν όλα αυτά τα, επίσης, αναγκαία έργα; Οι συµ-
πληρωµατικές εργασίες που έρχονται προς κύρωση στη σύµ-
βαση αυτή που έχει υπογραφεί, αφορούν, βασικά, το κτήριο του
αεροσταθµού µε 75 εκατοµµύρια ευρώ, από τα 105 εκατοµµύρια
της συµπληρωµατικής σύµβασης, και τους χώρους στάθµευσης
αεροσκαφών, αλλά και το οδικό δίκτυο του αεροδροµίου. Δεν
υπάρχει, βέβαια, επέκταση του αεροδιαδρόµου, όπως γράφτηκε
στον Τύπο. Αυτό το σηµαντικό έργο όχι µόνο για την Κρήτη, αλλά
και για την εθνική οικονοµία, πρέπει να ολοκληρωθεί χωρίς να
µείνουν εκκρεµότητες.

Όσον αφορά τις τροπολογίες. Η τροπολογία του Market Pass:
το Food Pass. Είναι το προεκλογικό επίδοµα του κ. Μητσοτάκη.
Πρόκειται για την οµολογία της αποτυχίας του πολυδιαφηµισµέ-
νου καλαθιού του νοικοκυριού. Δεν καλύπτει µόνο τον συνολικό
πληθωρισµό, αλλά ούτε τον πληθωρισµό στα τρόφιµα που είναι
15% έως και 25% σε κάποια είδη, όπως είναι τα γαλακτοκοµικά,
τα έλαια, κ.λπ.. Για να πάρει ένας συνταξιούχος ΟΓΑ 22 ευρώ
πρέπει να ξοδέψει για τρόφιµα κάθε µήνα 220 ευρώ, από τα 330
ευρώ της σύνταξής του. Είναι αµφίβολο αν θα απορροφηθούν
τα 650 εκατοµµύρια που προβλέπεται, µέσα από τα υπερκέρδη
των διυλιστηρίων, τα οποία όµως είναι πολύ περισσότερα και αν-
τίστοιχα θα έπρεπε να είναι πολύ περισσότερα και τα χρήµατα
για το Food Pass. Η µόνη αποτελεσµατική και αξιοπρεπής για
τον πολίτη λύση –παρ’ ότι δεν θα αρνηθούµε οτιδήποτε πηγαίνει
στους πολίτες, θα είµαστε θετικοί- θα ήταν η υιοθέτηση της πρό-
τασής µας, όπως κατ’ επανάληψη την έχουµε παρουσιάσει, για
την αντιµετώπιση της ακρίβειας και της ενεργειακής κρίσης. 

Σχετικά µε την τροπολογία του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών. Ξανά τα ίδια. Πρέπει να ψηφίσουµε πολλά, εντελώς
διαφορετικά άρθρα µεταξύ τους, ως ένα. Επιµένετε σε αυτόν τον
απαράδεκτο τρόπο νοµοθέτησης, εκβιάζοντας την ψήφο των
Βουλευτών. Δεν µπορούµε να εκφράσουµε τη θέση µας για κάθε
άρθρο ξεχωριστά. Παραδείγµατος χάριν, συµφωνούµε στο
άρθρο 5 για την έκτακτη ενίσχυση για τα αστικά και υπεραστικά
ΚΤΕΛ, αντιλαµβανόµενοι τους λόγους που έχουν προκύψει µε
την πανδηµία, τις άγονες γραµµές, την αύξηση της τιµής των
καυσίµων. Θα ψηφίζαµε «ναι» σε ένα ξεχωριστό άρθρο. Όπως
και στα άρθρα 6 και 7 για τον ΟΣΕ. Όµως για το άρθρο 2 έχουµε
εκφράσει ήδη τη διαφωνία µας για τον τρόπο της οικονοµικής
ενίσχυσης στην εταιρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.» µε
τα 130 εκατοµµύρια στον ν.4810/2021, χωρίς το ελληνικό δηµό-
σιο να αποκτήσει αντίστοιχες µετοχές όπως συνέβη µε το γερ-
µανικό δηµόσιο όταν ενίσχυσε τη «LUFTHANSA». 

Και δεν ξεχνάµε ούτε τον σκανδαλώδη τρόπο παράτασης της
σύµβασης για το «Ελευθέριος Βενιζέλος» ούτε ότι το ελληνικό
δηµόσιο θα έχανε 600 εκατοµµύρια ευρώ, όταν από τη συµφωνία
των 400 εκατοµµυρίων ανέβηκε στο 1.000.000 µε την παρέµβαση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ενώ µε σωστή διαπραγµάτευση θα
µπορούσε να πάει και στο 1,5 εκατοµµύριο ευρώ.
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Όσον αφορά στο άρθρο 3, πόσο ακόµα θα συνεχιστεί η απαλ-
λαγή από συνέπειες για όσους καθυστερούν για δύο χρόνια την
καταβολή των τελών εκσυγχρονισµού και ανάπτυξης αερολιµέ-
νων;

Στο άρθρο 4 επιχειρείτε και πάλι εκτός της παράτασης της
ανάθεσης του συγκοινωνιακού έργου στον ΟΑΣΘ, να νοµιµοποι-
ήσετε την παράταση των συµβάσεων µε τα ΚΤΕΛ, όπου απ’ ό,τι
έχουµε πληροφορηθεί, προβλέπονται οκτώ επιπλέον δροµολό-
για.

Τέλος όσον αφορά το άρθρο 8, τι εξυπηρετούν οι τεχνικοί σύµ-
βουλοι; Δεν υπάρχουν επιτροπές και τεχνικές υπηρεσίες; Γιατί
πρέπει να αποφασίσουν οι Υπουργοί την έγκριση της µελέτης
σκοπιµότητας για την ηλεκτροκίνηση και τη µετάβαση σε ένα
πράσινο και βιώσιµο σύστηµα µεταφορών του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, για τη σύσταση δηλαδή του εθνικού φορέα για την ηλεκτρο-
κίνηση;

Με αυτά τα δεδοµένα στη συγκεκριµένη τροπολογία του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών ψηφίζουµε «παρών». 

Κλείνω µε το άρθρο 8 της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 1538
και ειδικό 237 του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου. Εί-
µαστε αντίθετοι, όπως είχαµε διαφορετική άποψη και στον
ν.4982/2022, λόγω των προβληµάτων που αφορούσαν στους εγ-
κατεστηµένους επενδυτές σχετικά µε τον κανονισµό λειτουργίας
και τη διαχείριση των επιχειρηµατικών πάρκων.

Ευχαριστώ πολύ και εύχοµαι σε όλες τις συναδέλφισσες και
σε όλους τους συναδέλφους χρόνια πολλά και καλά Χριστού-
γεννα µε υγεία! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αλεξιάδης εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Πρώτα απ’ όλα, θέλω να πω ότι δεν πρέπει να στενοχωριούνται

οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, γενικά η Νέα Δηµοκρατία,
για την παρουσία τους σήµερα. Μια χαρά είναι, τρία άτοµα
βλέπω στη Βουλή! Ούτε ο εισηγητής είναι εδώ ούτε ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος. Τρία άτοµα από τη Νέα Δηµοκρατία είναι
στην Αίθουσα. Χθες τα πράγµατα ήταν πολύ χειρότερα, ήταν ένα
άτοµο στην Αίθουσα. Είναι ένα καλό βήµα το ότι πήγατε στα τρία
άτοµα σήµερα. Βέβαια, δεν ξέρω αν αυτό σηµαίνει δυσκολία στή-
ριξης, µετά και τα επεισόδια που είδαµε στα υπουργικά έδρανα
από Βουλευτές σας. Τι να κάνουµε, κύριοι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας; Όσο πλησιάζουν οι εκλογές και καταλαβαίνουν κά-
ποιοι είτε ότι δεν θα επανεκλεγούν είτε ότι θα είναι στην Αντιπο-
λίτευση, τα πράγµατα θα δυσκολεύουν για σας. Συνηθίστε το! 

Σήµερα κανονικά έπρεπε να µιλήσω αναλυτικά για το νοµοσχέ-
διο, για το θέµα της ενίσχυσης της δηµόσιας υγείας, της ενίσχυ-
σης των δηµόσιων νοσοκοµείων. Γι’ αυτά έπρεπε να µιλήσω,
αλλά θα αναφερθώ αναγκαστικά στις τροπολογίες, διότι µε δική
σας πολιτική επιλογή, µε δική σας ευθύνη, αντί να γίνει µια ου-
σιαστική συζήτηση γι’ αυτά τα θέµατα, αντί να συνεισφέρουµε κι
εµείς µε προτάσεις και µε απόψεις και αντί να αποδείξετε ότι
έχετε δηµοκρατική συναίσθηση και διάθεση για διάλογο, δυστυ-
χώς µε τον τρόπο που φέρνετε τη νοµοθέτηση, δεν προχωρούµε
σε αυτά.

Παρ’ όλα αυτά, εγώ θα πω ότι υπάρχει ανάγκη ενίσχυσης των
δηµόσιων νοσοκοµείων και ότι η πρόσφατη περιπέτεια υγείας
µού απέδειξε ότι αν δεν υπήρχαν δηµόσια νοσοκοµεία, όπως το
«Γεννηµατάς» και ο «Άγιος Σάββας», πιθανόν ούτε ζωή θα είχα
ούτε την ποιότητα ζωής που έχω τώρα.

Θέλω, λοιπόν, να ευχαριστήσω -και θα τους ευχαριστώ για όσο
καιρό µπορώ- τους γιατρούς, το νοσηλευτικό προσωπικό και
όλους για τον αγώνα που έδωσαν και για τον αγώνα που δίνουν
για να σώζουν ζωές και για να κρατούν ανθρώπους σε αξιοπρεπή
επίπεδα ζωής. 

Αναγκαστικά, όµως, τώρα πρέπει να έρθω στα θέµατα του νο-
µοσχεδίου, διότι εσείς επιλέξατε αντί για µια ουσιαστική συζή-
τηση είτε στη διαδικασία του προϋπολογισµού είτε προηγούµενα
-το είπα και χθες στην οµιλία µου, το επαναλαµβάνω και σήµερα-
να προβείτε στο θεσµικό ατόπηµα ενώ ψηφίσαµε τον προϋπολο-
γισµό, να φέρνετε µετά ένα σωρό διατάξεις δείχνοντας και τον

πανικό σας, αλλά και τη θεσµική απρέπεια απέναντι στο Κοινο-
βούλιο.

Θέλω να ξεκινήσω, λοιπόν, µε την τροπολογία που καταθέ-
σαµε εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ, που είναι µια ασπίδα στην υπερφορολό-
γηση της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι στην εκρηκτική, ειδικά για
το 2022, αύξηση των έµµεσων φόρων. Είναι µια τροπολογία -
ασπίδα στην υπερφορολόγηση που κάνετε εσείς, που κατηγο-
ρούσατε εµάς δήθεν για υπερφορολόγηση. Είναι µία τροπολο-
γία-εργαλείο µείωσης του πληθωρισµού, διότι αποδεικνύει ότι το
κράτος µπορεί και πρέπει να κάνει τέτοιες ενέργειες. Είναι µία
τροπολογία που θα ανακουφίσει τους πολίτες. 

Βεβαίως, υποθέτω, αν και δεν έχετε τοποθετηθεί ακόµα, ότι ο
δογµατισµός σας, η άρνηση διαλόγου, η έλλειψη δηµοκρατικής
ενσυναίσθησης και προσπάθειας να υιοθετήσετε προτάσεις, η
απουσία προτάσεων από τη δική σας τη µεριά, η απουσία σύν-
δεσης µε την κοινωνία, θα σας οδηγήσει στην καταψήφιση της
τροπολογίας. 

Εµείς, όµως, καταθέσαµε την τροπολογία για µείωση του ΦΠΑ
στα τρόφιµα και του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα
για έναν χρόνο, µε δυνατότητα παράτασης βεβαίως. Είναι µια
τροπολογία που προβλέπει την εφαρµογή του υπερµειωµένου
συντελεστή ΦΠΑ 6% στα είδη διατροφής από 1ης Ιανουαρίου
2023 έως 31 Δεκεµβρίου 2023 µε δυνατότητα παράτασης, τη µεί-
ωση του ΦΠΑ στα τρόφιµα. 

Και να σταµατήσει αυτά που έλεγε ο Πρωθυπουργός εδώ για
10% πληθωρισµό. Ο πληθωρισµός ήταν 15% στα είδη διατροφής
τον Νοέµβριο και οι αυξήσεις σε βασικές κατηγορίες τροφίµων
βρίσκονται περίπου στο 20% και προς τα πάνω. Ας αφήσουµε δε
τις διαφορές που υπάρχουν από το χωράφι στο ράφι του σου-
περµάρκετ, όπου είναι τροµερά τα πράγµατα. 

Είναι µία τροπολογία, λοιπόν, για µείωση του ΦΠΑ που θα βοη-
θήσει τους πολίτες και για µείωση του ειδικού φόρου κατανάλω-
σης στα καύσιµα. Σταµατήστε εκείνες τις περίφηµες αρλούµπες,
τις θεωρίες, που τις λένε και κάποιοι µε πτυχία πανεπιστηµίου,
καθηγητές πανεπιστηµίου, ότι θα ευνοηθούν όλοι έτσι και αυτοί
που έχουν Καγιέν κ.λπ., σαν να µην έγινε αυτό στη σωστή µείωση
στην αντλία του πετρελαίου.

Πάµε όµως και σε ένα άλλο σηµείο, διότι καταλαβαίνω από
αύριο τι θα παίζουν κανάλια ελεγχόµενα και πληρωµένες δηµο-
σιογραφικές πένες, όσες έχουν επιλέξει όχι να δίνουν τον αγώνα
της ενηµέρωσης αλλά να υπηρετούν συγκεκριµένα συµφέροντα.
Καταλαβαίνω τι θα λένε. Θα λένε: «Μα, πού θα βρεθούν τα χρή-
µατα;». Εδώ θα βρεθούν τα χρήµατα. Στην τροπολογία που ψη-
φίσατε προχθές, στην κατάπτυστη τροπολογία µε την οποία,
όπως είπα και χθες, εξυπηρετείτε διαπλεκόµενα συµφέροντα
στον χώρο της ενηµέρωσης. Εξυπηρετείτε συµφέροντα µε πολ-
λούς τρόπους, ακριβώς επειδή εν όψει των εκλογών θέλετε τη
στήριξή τους. Εδώ, λοιπόν, θα βρεθούν τα χρήµατα για να καλυ-
φτούν αυτά και όχι στην εξυπηρέτηση της διαπλοκής και των
συµφερόντων που σας στήριξαν και θα σας στηρίζουν για όσο
διάστηµα ακόµα πιθανολογούν ότι κάτι θα πάρουν από εσάς.

Σε ό,τι αφορά την περίφηµη τροπολογία µε αριθµό 1540, όπου
θεσµοθετείτε το επίδοµα ακρίβειας –άλλοι το λένε «επίδοµα σί-
τισης», άλλοι το λένε µε άλλους χαρακτηρισµούς, εγώ θα µείνω
σε αυτό- µαζί µε τα άλλα φέρνει ακόµα ένα νοµοσχέδιο, αλλά δυ-
στυχώς η ασέβειά σας στο Κοινοβούλιο είναι τέτοια που δεν επι-
τρέπεται να κάνουµε ουσιαστικό διάλογο. 

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, την τροπολογία αυτή, µε επιφύλαξη,
διότι κατατέθηκε χθες το βράδυ στις 22.30’ για τόσα πολλά και
σοβαρά θέµατα, θα πούµε συγκεκριµένα πράγµατα, όπως ότι
δεν είναι δική σας πρωτοβουλία, αλλά είναι εναρµόνιση µε τον
Κανονισµό 2022/1854, έναν Κανονισµό που ήταν γνωστός από
τις 7 Οκτωβρίου 2022 που δηµοσιεύτηκε και που καθυστερήσατε
επίτηδες να το νοµοθετήσετε για να µη γίνει διάλογος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μία µικρή ανοχή, κυρία Πρόεδρε, τελειώνω.
Και αντί να επιλέξετε µεγαλύτερο συντελεστή, επιλέξατε το

33% που είναι ο κατώτερος συντελεστής, ακριβώς γιατί πρέπει
να εξυπηρετήσετε συγκεκριµένα συµφέροντα. 

Σε ό,τι αφορά δε την εφαρµογή, θα δούµε πολλά τραγελα-
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φικά. Δεν θα τα δούµε στις πρωινάδικες εκποµπές του Σαββατο-
κύριακου γιατί εκεί θα θαφτούν. Θα δούµε πολλά τραγελαφικά
σε ό,τι αφορά την εύνοια που δείχνετε στις εταιρείες διότι η ει-
σφορά αλληλεγγύης που είχε ο µισθωτός αστυνοµικός το 2022
και θα καταργηθεί για το 2023 –και έπρεπε να το έχετε κάνει ήδη-
τελείωσε, πήγε στο δηµόσιο, ενώ ο φόρος που θα πληρώσουν
αυτές οι εταιρείες, αυτήν την προσωρινή φορολόγηση, την επό-
µενη χρονιά θα µπει στα έξοδά τους για να µειώσει τα κέρδη και
τη φορολογία. 

Επίσης, υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα, όπως το να µην ενι-
σχύετε τελικά τις πολύτεκνες οικογένειες φτάνοντας έναν συγ-
κεκριµένο αριθµό παιδιών και τιµωρώντας τις πολύτεκνες
οικογένειες, τιµωρώντας ένα ζευγάρι συνταξιούχων µε συντάξεις
που υπερβαίνουν τα 1.000 ευρώ µεικτά χωρίς κανένα άλλο κρι-
τήριο, όταν υπάρχουν θέµατα τεκµηρίων κ.λπ., τιµωρώντας αυ-
τούς οι οποίοι έχουν στο σπίτι έναν συνταξιούχο υπερήλικα
παππού, γιαγιά ή οτιδήποτε άλλο, τιµωρώντας τις µικρές και µε-
σαίες επιχειρήσεις, διότι θα µπορεί να πάει κάποιος στο σουπερ-
µάρκετ και να ψωνίσει είδη διατροφής, ρούχα, έπιπλα, ηλεκτρικά
είδη και να έχει την έκπτωση, χωρίς να µπορεί να το κάνει αυτό
στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, δηµιουργώντας προβλήµατα σε
ορεινά χωριά και αποµακρυσµένες περιοχές. Αυτά όλα, όµως,
θα αναδειχθούν το επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Εµείς, όπως έχουµε πει, δεν υπάρχει περίπτωση να πέσουµε
στην παγίδα αυτών στηµένων καταστάσεων που δηµιουργείτε.
Με διάλογο, βεβαίως, θα στηρίξουµε οτιδήποτε θετικό αλλά όχι
µε εκβιασµούς. 

Και κλείνω, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ για το χρόνο σας.
Θέλω να πω ότι είναι ακόµη µια όµορφη µέρα σήµερα για τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ακόµη µια µέρα που είµαστε πολύ ικανοποιηµένοι και πολύ
δυνατοί, µε την ένταξη της Φωτεινής Μπακαδήµα στην Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Γνωρίζω την κοµµατική της πορεία,
διότι είµαστε και οι δύο Βουλευτές του Β’ Πειραιά. Έχουµε συ-
ναντηθεί σε κοινωνικούς και άλλους αγώνες και κινητοποιήσεις.
Γνωρίζω το δυναµισµό της, τη µαχητικότητα, την εµπειρία της.
Φωτεινή, καλούς αγώνες!

Ευχαριστώ πολύ για το χρόνο σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο θα δώσουµε τώρα στον κ. Παππά εκ µέρους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα τοποθετηθώ τώρα, καθώς κλείνει και η ηµερολογιακή χρο-

νιά, για τις τροπολογίες που αφορούν τα θέµατα υποδοµών. 
Ξεκινάω από το νέο αεροδρόµιο της Κρήτης, µε το οποίο η κυ-

βέρνηση ασχολείται µε τρεισήµισι έτη καθυστέρηση. Φαίνεται ότι
δεν θέλει να ασχολείται µε έργα που ξεκινήσαµε εµείς και κυρίως
σε περιοχές στις οποίες η Νέα Δηµοκρατία έρχεται δεύτερη µο-
νίµως. 

Και µε την ευκαιρία της συζήτησης, θέλουµε να απευθύνουµε
µερικά ερωτήµατα: Γιατί καθυστέρησε για εννιά µήνες η έναρξη
της παραχώρησης, ενώ η Κυβέρνηση παρέλαβε κυρωµένη συµ-
φωνία; Γιατί καθυστέρησε έξι µήνες η συγκρότηση της εταιρίας
παραχώρησης; Γιατί δεν έχει δοθεί καµµία απάντηση από το
Υπουργείο Υποδοµών στους φορείς της Κρήτης σε σχέση µε το
δρόµο σύνδεσης του αεροδροµίου µε τον ΒΟΑΚ και την προστα-
σία του περιβάλλοντος; Γιατί καθυστερούν οι αρχαιολογικές έρευ-
νες; Γιατί δεν έχει γίνει ο διαγωνισµός συστηµάτων αεροναυτιλίας;
Η Κυβέρνηση στο συγκεκριµένο θέµα είναι εκτεθειµένη, καθώς
καθυστερεί µία πραγµατικά αναπτυξιακή προσπάθεια. 

Εµείς, όµως, παρά τις ακατανόητες καθυστερήσεις σας, ανα-
γνωρίζουµε την αναγκαιότητα της συµφωνίας και την υπερψηφί-
ζουµε. Προφανώς από τον διαγωνισµό µέχρι την υπογραφή της
σύµβασης έχουν µεταβληθεί τα δεδοµένα και αυτό πρέπει να το
λάβει κανείς υπ’ όψιν. Ο επανασχεδιασµός, λοιπόν, είναι ανα-
γκαίος. Έχουµε εν τω µεταξύ αλλαγή κανονισµών, νέες ανάγκες
για την αντιµετώπιση κρίσεων, τεχνολογικές εξελίξεις, εξελίξεις
στον τοµέα των αεροµεταφορών, ένα σύνολο πραγµάτων τα
οποία επιβάλλουν αλλαγές προς όφελος των επιβατών. 

Ελπίζουµε πως όλες οι παρατηρήσεις από την αρµόδια Υπη-

ρεσία της Πολιτικής Αεροπορίας αλλά και από τον ανεξάρτητο
µηχανικό έχουν ληφθεί υπ’ όψιν και θα υλοποιηθούν, όπως φαί-
νεται από τη συζήτηση ότι δεσµεύεστε. Υπερψηφίζουµε λοιπόν
τη συµφωνία, αλλά η πραγµατικότητα και τα πεπραγµένα σας
αποδεικνύουν πως µόνο εάν υπάρξει κυβερνητική αλλαγή θα
προχωρήσουν πραγµατικά και γρήγορα τα µεγάλα αναπτυξιακά
έργα και θα βελτιωθούν οι υποδοµές της χώρας.

Όσον αφορά στο αεροδρόµιο του Καστελίου εµείς το ξεκινή-
σαµε, εµείς θα το εγκαινιάσουµε.

Για τη σχετική τροπολογία του Υπουργείου Υποδοµών επίσης,
θα πω ότι εδώ πέρα έχουµε ένα αποτύπωµα επιτελικότητας και
«καλής νοµοθέτησης», στην ίδια τροπολογία ζητήµατα τα οποία
αφορούν το Υπουργείο Οικονοµικών και ζητήµατα του Υπουρ-
γείου Υποδοµών! Έχουµε παράταση των ατοµικών συµβάσεων
για καθαριότητα σε Υπουργείο Οικονοµικών και ΑΑΔΕ. Είµαστε
υπέρ, διότι δεν θέλουµε ούτε οι εργαζόµενοι ούτε οι πολίτες να
βιώνουν τριτοκοσµικές συνθήκες, όµως αυτού του τύπου οι πα-
ρατάσεις καταδεικνύουν ότι έχετε κάνει επιλογή µόνιµης αξιο-
ποίησης των υπεργολαβιών, οι οποίες αυξάνουν το κόστος και
για το δηµόσιο και µειώνουν τις απολαβές των εργαζοµένων.

Για τη διαδικασία ανάκτησης της υπερβάλλουσας κρατικής
αρωγής στο αεροδρόµιο Αθηνών σε σχέση µε την κρατική ενί-
σχυση που πήρε για την πανδηµία, µε βάση τα πραγµατικά στοι-
χεία της περιόδου: αυτό θα έπρεπε να έχει προβλεφθεί ήδη,
αλλά δεν το κάνατε λόγω ελλιπούς και κακής νοµοθέτησης. Πρέ-
πει να υπάρχει λογοδοσία εκ των υστέρων και έλεγχος στις κρα-
τικές αρωγές σε κάθε περίπτωση.

Για την αντιµετώπιση του προβλήµατος καταβολής του τέλους
εκσυγχρονισµού και ανάπτυξης αερολιµένων για την περίοδο
από τον Φεβρουάριο έως τον Μάιο του 2020, που υπήρξε η ανα-
στολή καταβολής σε υπόχρεους λόγω της έναρξης της πανδη-
µίας χωρίς όµως να απενεργοποιούνται τα πρόστιµα και οι
προσαυξήσεις: είναι µία εκ των υστέρων ρύθµιση για να θερα-
πευτεί άλλη µια κακή νοµοθέτηση κατά την έναρξη της πανδη-
µίας. 

Δίνεται παράταση για έναν χρόνο στη δυνατότητα παροχής
έργου από τον ΟΑΣΘ στη Θεσσαλονίκη. Η πόλη είναι χωρίς
µετρό και χωρίς αρχαία, µε σαπάκια Λειψίας να κυκλοφορούν
στους δρόµους, µε ακριβά παλιά leasing λεωφορεία και τεράστια
εκχώρηση έργου στα ΚΤΕΛ. Ούτε σεβασµός στους επιβάτες,
ούτε νέα ρόδα τριάµισι χρόνια τώρα και βεβαίως καθόλου και-
νούργια λεωφορεία. Και έχουµε βεβαίως και άλλη έκτακτη ενί-
σχυση στα ΚΤΕΛ, 20 εκατοµµύρια µόνο για τα ΚΤΕΛ των νησιών,
δεύτερη φορά. Και όχι µόνο δίνετε αυτά τα χρήµατα, αλλά εκ-
χωρείτε και σε δύο εργοδοτικές οργανώσεις τη δυνατότητα να
αποφασίζουν για τα κριτήρια τού πώς αυτά τα χρήµατα θα δια-
νεµηθούν.

Για το άρθρο 7 είµαστε θετικοί, αλλά σε κάθε περίπτωση
έχουµε καθολική έλλειψη -και πρέπει να το υπογραµµίσουµε-
επενδύσεων στις υποδοµές, µε έλλειψη συντήρησης δικτύου
στον σιδηρόδροµο, απαράδεκτες καθυστερήσεις στην ολοκλή-
ρωση έργων, µηδέν έργο στην τηλεδιοίκηση και την ηλεκτροκί-
νηση, παρόλο που παραλάβατε από εµάς µεγάλη πρόοδο και
στην ηλεκτροκίνηση αλλά και µεγάλες τοµές στην υποδοµή του
σιδηροδρόµου.

Και βεβαίως έχουµε την εξής κατάσταση, και εδώ διαβεβαιώ
την Κυβέρνηση ότι δεν έχει κλείσει για εµάς αυτός ο φάκελος.
Έχει πάει στο Υπουργείο Υποδοµών υπογεγραµµένη σύµβαση
στην οποία η πρώην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», νυν «HELLENIC TRAIN», υπό-
σχεται επενδύσεις 750 εκατοµµύρια. Η σύµβαση την οποία
έφερε το Υπουργείο Υποδοµών στη Βουλή απαλλάσσει την
«HELLENIC TRAIN» από το βάρος τού να κάνει 600 εκατοµµύρια
επενδύσεις. Δεν είναι κάτι το οποίο θα µείνει έτσι και θαυµάζω
και την αισιοδοξία σας, διότι σας διαβεβαιώ ότι η επόµενη δια-
κυβέρνηση θα τους βρει αυτούς τους φακέλους στα Υπουργεία,
θα τους ανασύρει και θα κληθούν όλοι να δώσουν βεβαίως εξη-
γήσεις.

Τέλος, στο άρθρο 8 έχουµε τη σύσταση του φορέα ηλεκτρο-
κίνησης µε κοινή υπουργική απόφαση. Πρέπει βέβαια να αδράξω
την ευκαιρία να µεταφέρω τα πολύ σοβαρά παράπονα του κό-
σµου του αυτοκινήτου και των εισαγωγέων και των εµπόρων και
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όλου του πλέγµατος των ανθρώπων που ασχολούνται µε το αυ-
τοκίνητο, διότι είµαστε πάρα πολύ πίσω στην ανάπτυξη των υπο-
δοµών.

Τελειώνει το ηµερολογιακό έτος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές
και το χαρακτηριστικό είναι η απόλυτη αποµόνωση της Νέας Δη-
µοκρατίας. Οι τελευταίες µέρες έχουν ένα χαρακτηριστικό:
έχουµε σιωπή για τα προβλήµατα, καλή ώρα για τους νεκρούς
από COVID, εκατόν πενήντα είχαµε την τελευταία εβδοµάδα -δεν
ακούµε τίποτα, δεν ανακοινώνονται πουθενά- και απόλυτη σιωπή
βεβαίως για τις παρακολουθήσεις. Ποιο είναι το νέο στοιχείο; Το
νέο στοιχείο είναι ότι οι επιθέσεις οι κυβερνητικές εκεί που σιω-
πούν για τα προβλήµατα εκτοξεύονται εναντίον της Αντιπολίτευ-
σης. 

Το νέο στοιχείο είναι ότι υπάρχουν επιθέσεις και εναντίον του
ΚΙΝΑΛ-ΠΑΣΟΚ αυτές τις µέρες. Θα κριθεί η ηγεσία του από τις
αντοχές της και από την ατζέντα την οποία θα επιλέξει να προ-
κρίνει.

Η Ελλάδα χρειάζεται µια προοδευτική διακυβέρνηση, η οποία
θα ασχοληθεί µε το µείζον ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους, µία προ-
οδευτική διακυβέρνηση που θα άρει το απόρρητο για το ζήτηµα
των παρακολουθήσεων, µία προοδευτική διακυβέρνηση, η οποία
θα αντιµετωπίσει ριζικά το µείζον θέµα της ενεργειακής φτώ-
χειας. Η απάντηση έρχεται στις κάλπες. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Λοβέρδος εκ µέρους Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Καλησπέρα σας. Σήµερα 21 Δεκεµβρίου, είναι η µεγαλύτερη
νύχτα της χρονιάς. Από αύριο µεγαλώνει η µέρα και είναι καιρός
να διώξουµε το σκοτάδι από παντού, και από τις ψυχές µας µε-
ρικές φορές γιατί µας έχει καταλάβει πολλές φορές. 

Είναι το τελευταίο νοµοσχέδιο που ψηφίζεται στη Βουλή. Κλεί-
νει η Βουλή για τις διακοπές των Χριστουγέννων και του νέου
έτους. Μου άρεσε πολύ η αποστροφή που άκουσα προηγουµέ-
νως από τον συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Νίκο Παππά, ότι η
Νέα Δηµοκρατία είναι αποµονωµένη, αποµονωµένο κόµµα. Μπο-
ρεί να είναι µόνο κόµµα εδώ, στη Βουλή και όλη η Αντιπολίτευση
να είναι εναντίον της, αλλά η Νέα Δηµοκρατία είναι ισχυρή στην
κοινή γνώµη και στον λαό. Αυτό αποδεικνύεται από όλες τις δη-
µοσκοπήσεις που πραγµατοποιούνται και αυτό αποδεικνύεται
από το να βγεις στους δρόµους και να περπατήσεις και να δεις
ότι παρά τις δοκιµασίες τεράστιες που περνάει η χώρα η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας πα-
ραµένει ισχυρή στη συνείδηση των πολιτών αυτής της χώρας.
Γιατί πραγµατικά έχει κατορθώσει να κρατήσει την κοινωνία
όρθια µέσα σε συνθήκες πρωτοφανούς δοκιµασίας τα τελευταία
τρία χρόνια.

Σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας το
οποίο –εκεί θα πρέπει να συµφωνήσω και µε συναδέλφους της
Αντιπολίτευσης- έχει γεµίσει µε διατάξεις που δεν έχουν καµµία
σχέση µε το αντικείµενο το οποίο συζητείται. Είναι ένα θέµα που
επιτέλους πρέπει να σταµατήσει. Επιτέλους δεν µπορούµε να
έχουµε νοµοσχέδια στα οποία µε εµβόλιµες τροπολογίες από
άλλα Υπουργεία να µην λειτουργεί η θεσµική τάξη, κάτι που εµείς
ως Νέα Δηµοκρατία είχαµε στο παρελθόν καταγγείλει. Εκεί
έχουµε πρόβληµα και πρέπει να το λύσουµε. Δεν είναι δυνατόν
να ολοκληρώνονται οι συνεδριάσεις της Βουλής µετά από δώ-
δεκα ώρες συζήτηση και να έχουµε µιλήσει ελάχιστοι Βουλευτές
και όλη η συζήτηση να έχει επικεντρωθεί στους Κοινοβουλευτι-
κούς Εκπροσώπους, δηλαδή τους εκπροσώπους των αρχηγών
των κοµµάτων και στους Υπουργούς και να δίνεται τεράστια
ανοχή -και σε αυτό φταίει και το Προεδρείο- στις οµιλίες όλων
αυτών που παίρνουν τον λόγο κατά παράβαση του Κανονισµού
και πέραν του χρονικού ορίου που προβλέπεται από τον Κανονι-
σµό. Αυτά είναι σοβαρά θεσµικά προβλήµατα. Πολλές φορές
αναρωτιόµαστε γιατί η Αίθουσα της Βουλής είναι άδεια. Γιατί οι
Βουλευτές λίγους µήνες πριν τις εκλογές προτιµούν να βρίσκον-

ται στις περιφέρειές τους αντί να βρίσκονται εδώ στο Κοινοβού-
λιο, που η συζήτηση είναι πολλές φορές χωρίς περιεχόµενο. 

Ανάµεσα στις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί σε αυτό το
νοµοσχέδιο η πιο σηµαντική, κατά τη γνώµη µου, και αυτή που
έπρεπε να κατατεθεί, η µόνη που έπρεπε επειγόντως να κατατε-
θεί, είναι αυτή που υλοποιεί την εξαγγελία του Πρωθυπουργού
την περασµένη εβδοµάδα από αυτό εδώ το Βήµα της Βουλής για
το Market Pass, για τη δυνατότητα ενίσχυσης των συµπολιτών
µας που πρέπει να αντιµετωπίσουν µια έκτακτη, µια πρωτοφανή
κατάσταση εξαιτίας της εισαγόµενης ακρίβειας. Είναι πράγµατι
το µόνο ρηξικέλευθο µέτρο το οποίο έχει προταθεί τον τελευταίο
καιρό και το οποίο υλοποιείται σήµερα από την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Εγώ δεν σας κρύβω ότι είµαι φιλελεύθερος, όλοι το γνωρίζουν
ότι είµαι φιλελεύθερος. Είµαι εναντίον των επιδοµατικών πολιτι-
κών. Είµαι υπέρ της λειτουργίας της αγοράς, που να επενδύει,
να δηµιουργεί θέσεις απασχόλησης και να δίνει τη δυνατότητα
σε όλους και ιδίως στους νέους πολίτες αυτής της χώρας να βρί-
σκουν εργασία που να ανταποκρίνεται στις διαθέσεις τους, στις
προθέσεις, στις ικανότητές τους και να τους εξασφαλίζει µια
αξιοπρεπή διαβίωση. Γνωρίζω όµως ότι πολλές φορές αυτό δεν
είναι εφικτό. Είναι αυτό που είπε ο Πρωθυπουργός προχθές. Εκεί
που η αγορά αποτυγχάνει ή δεν µπορεί είµαστε υποχρεωµένοι
εµείς ως κράτος να παρεµβαίνουµε για να δίνουµε λύσεις. Αυτό
η φιλελεύθερη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το υλοποιεί. 

Ξέρετε, η Νέα Δηµοκρατία είναι µια µεγάλη φιλελεύθερη, αλλά
ταυτόχρονα πατριωτική και λαϊκή παράταξη και δεν θα αφήσει
την κοινωνία µόνη της στις πολύ δύσκολες δοκιµασίες που
έχουµε περάσει τα τελευταία τρία χρόνια, πανδηµία, lockdown,
πόλεµος στην Ουκρανία, µια µεγάλη, τεράστια ενεργειακή κρίση
που συνεχίζεται, εισαγόµενη ακρίβεια. Μπροστά σε αυτές τις
πρωτοφανείς καταστάσεις η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
κατόρθωσε όλο αυτό το διάστηµα να διατηρήσει την κοινωνία
µας όρθια, κάτι που δεν συνέβη ακόµη και σε άλλες ισχυρότερες
φαινοµενικά χώρες της Ευρώπης, χάρη στις στοχευµένες παρεµ-
βάσεις που έκανε ο Πρωθυπουργός τόσο κατά τη διάρκεια των
lockdown, όταν χρειάστηκε να στηρίξουµε την ιδιωτική οικονο-
µία, τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, τα νοικοκυριά, που πλήττον-
ταν από το lockdown, όπως και τώρα µε την εισαγόµενη
ακρίβεια. 

Με µεθοδικές κινήσεις, όπως ήταν η ενίσχυση των λογαρια-
σµών του ρεύµατος, που ξέφυγαν κάποια στιγµή εξαιτίας της
ενεργειακής κρίσης, όπως ήταν το Fuel Pass, όπως ήταν το κα-
λάθι του νοικοκυριού, που µπορεί το χλευάζουν στην Αντιπολί-
τευση, αλλά έχει προσφέρει πολλά στο να κρατηθούν τα πιο
ευάλωτα νοικοκυριά στα πόδια τους, έτσι και τώρα µε το Market
Pass που φέρνει προς ψήφιση στη Βουλή η Κυβέρνηση υλοποι-
είται η δέσµευση του Πρωθυπουργού ότι εµείς θα είµαστε πάντα
δίπλα στον πολίτη και αυτό είναι το σηµαντικό. Χάρη σε αυτό το
Market Pass, το οποίο πάλι, και δεν καταλαβαίνω γιατί, το χλευά-
ζουν στην Αντιπολίτευση οκτώµισι εκατοµµύρια συµπολίτες µας
θα µπορέσουν να πάρουν ένα µικρό επίδοµα, που όµως θα µπο-
ρέσει να τους περιορίσει τη ζηµιά που υπέστησαν κατά τη διάρ-
κεια της εισαγόµενη ακρίβειας, που θα συνεχιστεί από ότι
φαίνεται για κάποιο διάστηµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και επειδή εγώ σέβοµαι τον Κανονισµό της Βουλής και σέβο-
µαι τον χρόνο, εδώ θα σταµατήσω και θα ζητήσω από όλους µας
να είµαστε υπεύθυνοι.

Σας εύχοµαι χρόνια πολλά, καλά Χριστούγεννα, να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Θα κλείσει τον κατάλογο των οµιλητών ο κ. Σπανάκης εκ µέ-
ρους της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν βγούµε έξω από αυτή την Αί-
θουσα και πούµε ότι ζητήθηκε ονοµαστική ψηφοφορία και µιλάµε
στη Βουλή και δεν είναι ούτε ένας συνάδελφος της Αξιωµατικής
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Αντιπολίτευσης, µπορεί πολύ εύκολα κανείς να καταλάβει τι ση-
µαίνει υπευθυνότητα και πώς αυτοί οι άνθρωποι αύριο θέλουν να
διοικήσουν αυτή τη χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε λίγα εικοσιτετρά-

ωρα πριν τα Χριστούγεννα του 2022 και η Κυβέρνηση, η πολιτική
ηγεσία, ο Υπουργός Υγείας ο Θάνος Πλεύρης είναι σε αυτή την
Αίθουσα, προκειµένου να φέρει η Κυβέρνηση, να φέρουν οι πα-
ράγοντες του Υπουργείου Υγείας σηµαντικές διατάξεις που αφο-
ρούν την φροντίδα γενικότερα. 

Και µέσα σε αυτό το πλαίσιο έρχονται διατάξεις που αφορούν
παρατάσεις λόγω των λήξεων που υπάρχουν σε διάφορες συµ-
βάσεις και σε διάφορες άλλες διαδικασίες. Αυτό γίνεται γιατί
είναι επιβεβληµένη η ανάγκη να προχωρήσουµε, να προσφέ-
ρουµε, προκειµένου να αντιµετωπίσουµε ό,τι έχει αποµείνει από
την υγειονοµική κρίση. 

Όµως η υγειονοµική κρίση είχε και οικονοµικές επιπτώσεις,
όπως και η ενεργειακή κρίση έχει δηµιουργήσει σοβαρά οικονο-
µικά ζητήµατα, όχι µόνο στην Ελλάδα αλλά σε ολόκληρη την Ευ-
ρώπη. Για αυτόν τον λόγο σήµερα έρχεται προς ψήφιση µια
σειρά τροπολογιών, αλλά µία εξ αυτών είναι πολύ σηµαντική,
διότι µιλάει για µια έκτακτη οικονοµική ενίσχυση που στην ουσία
τι κάνει; Μηδενίζει τον πληθωρισµό για οκτώ εκατοµµύρια συµ-
πολίτες µας και παραπάνω, για αγορές που θα έχουν να κάνουν
από τον Φεβρουάριο και για ένα εξάµηνο. 

Και φυσικά είχαµε δεσµευτεί σε αυτή την Αίθουσα ότι θα συ-
νεχίσουµε να φέρνουµε στο Κοινοβούλιό µας θετικά µέτρα όσο
συνεχίζεται αυτή η ενεργειακή κρίση. Και αυτό το πράττουµε. Και
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι άδικο να προσπαθούν κά-
ποιοι, είτε εντός είτε εκτός Κοινοβουλίου, να ρίχνουν λάδι στη
φωτιά. 

Μας κατηγορούσαν για το καλάθι της νοικοκυράς, καµµία
όµως πρόταση από την πλευρά τους. Μας κατηγορούν ότι αυτή
τη στιγµή εµείς δεν έχουµε αντιµετωπίσει την ακρίβεια και µιλάνε
για ακρίβεια Μητσοτάκη. 

Και ρωτάω, ακρίβεια Μητσοτάκη όταν ο πληθωρισµός στην Ελ-
λάδα είναι σε χαµηλότερα επίπεδα από τον µέσο όρο της Ευρώ-
πης; Ακρίβεια Μητσοτάκη όταν η χώρα µας έχει τα καλύτερα
µέτρα αντιµετώπισης της οικονοµικής κρίσης και του πληθωρι-
σµού και στήριξης νοικοκυριών και επιχειρήσεων, συγκριτικά µε
άλλα κράτη και ως ποσοστό του ΑΕΠ, αλλά και ως συνολική δα-
πάνη; Ακρίβεια Μητσοτάκη, όταν αυτήν την στιγµή ο πληθωρι-
σµός σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη είναι σε πολύ υψηλότερα
επίπεδα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγα εικοσιτετράωρα
υιοθετήθηκε από τους Υπουργούς Ενέργειας της Ευρώπης µια
πρόταση που από τις 9 Μαρτίου ο Έλληνας Πρωθυπουργός είχε
θέσει, προκειµένου να υπάρχει ένα πλαφόν στις τιµές. Και µετά
από επτά µήνες αργοπορία, η Ευρώπη έρχεται να προσαρµοστεί
µέσα σε ένα πλαίσιο προτάσεων που πρώτα η Ελλάδα, µέσω του
Έλληνα Πρωθυπουργού είχε υποβάλει προς το εξωτερικό. Που
σηµαίνει τι; Ότι σε αυτή την κρίση που δεν ζει µόνο η χώρα µας,
αλλά ολόκληρη η Ευρώπη, η Ελλάδα είναι πρωταγωνίστρια, η
Ελλάδα είναι µπροστά και πρέπει µε ένα πνεύµα ενότητας να
προχωρήσουµε για να λύσουµε προβλήµατα. 

Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αντιµετωπίζεται η ενερ-
γειακή και οικονοµική κρίση µε ένα µόνο µέτρο. Ναι, όµως, αυτή
η Κυβέρνηση δεν έχει φέρει µόνο ένα µέτρο. Και είναι άδικο και
άτοπο το να προσπαθούµε να αµαυρώσουµε µια γενικότερη ει-
κόνα και να µην έχουµε ουσιαστικές πολιτικές προτάσεις από την
πλευρά σας, προκειµένου να συζητήσουµε. 

Αυτή τη λογική δεν θα την υιοθετήσουµε και δεν θα την ακο-
λουθήσουµε. Και φυσικά ο προϋπολογισµός που ψηφίσαµε πριν
από λίγα εικοσιτετράωρα δείχνει ποια θα είναι και η πορεία της
οικονοµίας µας το 2023. Και ήταν ένας προϋπολογισµός µε κοι-
νωνική προστασία και ήταν ένας προϋπολογισµός που θα φέρει
µια αµυντική θωράκιση στη χώρα µας. Και αυτό το οποίο πρέπει
να κρατήσουµε, είναι ότι τα µέτρα, αυτά τα οποία έχουµε λάβει
µέχρι σήµερα, όπως η χορήγηση της οικονοµικής ενίσχυσης από
τον κρατικό προϋπολογισµό, µε σκοπό την κάλυψη µέρους του
αυξηµένου κόστους των νοικοκυριών, λόγω της σηµαντικής αύ-

ξησης του δείκτη τιµών καταναλωτή, είναι σε αυτή την κατεύ-
θυνση. 

Και τέτοιου είδους διατάξεις δεν θα σταµατήσουµε να φέρ-
νουµε, προκειµένου να ελαφρύνουµε νοικοκυριά και επιχειρή-
σεις. Και κατηγορηθήκαµε ότι δεν ενισχύουµε µικροµεσαίες
επιχειρήσεις. Και µε τη διάταξη αυτή δίνουµε τη δυνατότητα σε
όλους τους δικαιούχους, σε 3,1 εκατοµµύρια νοικοκυριά να ενι-
σχύσουν το µπακάλικο, το µανάβικο, το χασάπικο της γειτονιάς.
Διότι αυτή η Κυβέρνηση εφαρµόζει µια πραγµατική φιλολαϊκή
πολιτική, που στόχο έχει να κρατήσει τη µηχανή της οικονοµίας
ανοιχτή. 

Έτσι έπραξε και κατά τη διάρκεια της υγειονοµικής κρίσης,
έτσι πράττει και σήµερα και αυτό το οποίο πρέπει να κρατήσουµε
είναι ότι το 2023 θα είναι το καλύτερο έτος της διακυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Θα είναι ένα έτος που ενώ ολόκληρη
η Ευρώπη θα µπει σε ύφεση, η χώρα µας θα έχει ανάπτυξη, όπως
η χώρα µας έχει τη µεγαλύτερη µείωση του ποσοστού ανεργίας
σε ολόκληρη την Ευρώπη. Και αυτά είναι τα αποτελέσµατα µιας
επιτυχηµένης οικονοµικής φορολογικής, κοινωνικής πολιτικής
των τελευταίων ετών. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Πριν προχωρήσουµε στις δευτερολογίες των εισηγητών, θα
ήθελα να σας ανακοινώσω ότι η ονοµαστική ψηφοφορία θα γίνει
στις 10.00’ το βράδυ, αφού προηγηθεί από τους εισηγητές η ψη-
φοφορία επί της αρχής και όλων των άρθρων. 

Τον λόγο τώρα έχει για τέσσερα λεπτά η κ. Μαρία Απατζίδη. 
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα θέλαµε να

καταθέσουµε µια τροπολογία ως ΜέΡΑ25 για την οπλοκατοχή.
Καλούµε τη Βουλή να την µελετήσει µε σοβαρότητα και να πάρει
υπεύθυνα θέση. 

Τα τραγικά περιστατικά ανθρώπων του ένοπλου εγκλήµατος
και η παράνοµη και παράνοµη χρήση όπλων, έχουν αυξηθεί
πραγµατικά επικίνδυνα. Τον περασµένο Σεπτέµβριο καταθέσαµε
ως ΜέΡΑ25 τροπολογία σχετικά µε τη νοµοθεσία οπλοχρησίας
και οπλοκατοχής, η οποία δυστυχώς δεν έγινε δεκτή. 

Ωστόσο χρειάζεται να επαναφέρουµε την εν λόγω πρόταση,
αναγνωρίζοντας την ανάγκη για αυστηροποίηση του πλαισίου και
αύξηση του ελέγχου ως σηµαντικές παραµέτρους για την προ-
στασία των ανθρώπων για το έγκληµα. Διότι, δυστυχώς, έχουµε
νέα τραγικά περιστατικά. Το πρόσφατο φονικό µέσα στην καρδιά
της Νέας Σµύρνης, σε µια κατάµεστη πολυσύχναστη καφετέρια,
έφερε στην καρδιά της πόλης σκηνές από µαφιόζικες ταινίες, ενώ
ακούγεται πως ο δεύτερος νεκρός είναι µια παράπλευρη απώλεια
από το ξεκαθάρισµα λογαριασµών µε το στοχευµένο θύµα. 

Με το υπάρχον νοµικό πλαίσιο οι άδειες οπλοφορίας δεν χο-
ρηγούνται σε όποιον δεν παρέχει εχέγγυα ασφαλούς φύλαξης
και χρήσης των όπλων καθώς και ιδιαίτερα σε όσους πάσχουν ή
νοσηλεύτηκαν για ψυχική διαταραχή ή σοβαρή διαταραχή προ-
σωπικότητας. 

Η κατάσταση της υγείας βεβαιώνεται µε ιατρικό πιστοποιητικό.
Δυστυχώς, όµως, το ισχύον νοµικό πλαίσιο παρουσιάζει σοβαρά
ελλείµµατα. Η απουσία συγκεκριµένου πρωτοκόλλου για δηµό-
σιους και ιδιώτες γιατρούς δηµιουργεί δυσλειτουργίες στην
πραγµατικότητα στη διαδικασία. 

Πολλοί γιατροί προτείνουν πρωτόκολλα, τα οποία περιλαµβά-
νουν τοξικολογικό έλεγχο µε έκδοση σχετικού παραπεµπτικού,
ενώ πολλοί ενδιαφερόµενοι προσπαθούν να αποφύγουν την δια-
δικασία. Επιτυγχάνουµε να εξασφαλίσουµε πλάγιους τρόπους
στα σχετικά ιατρικά πιστοποιητικά. Οι πρακτικές δωροδοκίας
ανοίγουν τον δρόµο για την εξασφάλιση του σχετικού παραπεµ-
πτικού. Είναι πράγµατι εκρηκτικός ο συνδυασµός µιας τέτοιας
ευρείας βούλησης για δωροδοκία, καθώς και της απουσίας ενός
οµοιόµορφου συγκεκριµένου ιατρικού πρωτοκόλλου σε µια δια-
δικασία µε εξαιρετικά επικίνδυνα αποτελέσµατα για την ζωή και
τη δηµόσια τάξη. Η πιθανότητα εξαγοράς ψυχιατρικής γνωµά-
τευσης για άδεια οπλοκατοχής και οπλοχρησίας αυξάνει σαφώς
τον κίνδυνο πρόκλησης εγκληµάτων. 
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Αν σε αυτή τη συνθήκη αθροίσουµε και την µεγάλου εύρους
παράνοµη οπλοκατοχή στη χώρα µας –που ξέρουµε ότι υπάρ-
χει- είναι ένας παραπάνω παράγοντας ρίσκου που εκτινάσσεται. 

Είναι, λοιπόν, αναγκαίο να θεσπιστεί άµεσα συγκεκριµένο
κοινό πρωτόκολλο για την εξέταση των ατόµων που καταθέτουν
σχετικό αίτηµα.

Οι χορηγούµενες γνωµατεύσεις πρέπει να καταχωρίζονται στη
βάση των ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων, η οποία πρέπει
να διασυνδέεται κατά τα οριζόµενα στο γενικό κανονισµό προ-
στασίας δεδοµένων µε τη σχετική βάση δεδοµένων της ΕΛΑΣ.

Θα ήθελα, επίσης, να σταθώ στην τροπολογία του Υπουργείου
Οικονοµικών, η οποία για εµάς είναι απαράδεκτη. Η τροπολογία
περιέχει δύο άρθρα. Το πρώτο επιβάλλει έναν δήθεν φόρο στα
διυλιστήρια, ενώ το δεύτερο περιλαµβάνει τον µηχανισµό του
Food Pass. Στα ελληνικά το Food Pass λέγεται δελτίο τροφίµων.
Πιο παλιά, όµως, θα το έλεγαν δελτίο σίτισης. Μπορεί να µην σας
αρέσει αυτή η έκφραση, αυτή η ονοµασία, γιατί θυµίζει αποτυ-
χηµένα κράτη ή εµπόλεµες περιόδους, κατοχές και τα σχετικά,
τα οποία, όµως, νοµίζουµε ότι ήταν παρελθόν και ανήκουν σε πε-
ρασµένες εποχές. Γι’ αυτό µάλλον κάνετε χρήση του αγγλικού
όρου που µπορεί και να φαίνεται πιο ωραίος και της µόδας.

Η αλήθεια είναι σκληρή και αµείλικτη. Η αλήθεια είναι ότι
έχουµε φτάσει µε ευθύνη της δικής σας Κυβέρνησης σε συνθή-
κες ακραίας φτωχοποίησης, ώστε ακόµα και η τροφή να δίνεται
µε δελτίο. Σε εποχή ειρήνης, χωρίς άλλες καταστροφές πέρα
από την ίδια την Κυβέρνηση Μητσοτάκη, το άρθρο, λοιπόν, χρη-
σιµοποιεί δεκαπέντε παραγράφους για να καθιερώσει το λεγό-
µενο Food Pass. Αλλά είναι πολύ χαρακτηριστική η τελευταία
παράγραφος, η λεγόµενη εξουσιοδοτική.

Στην παράγραφο 15 διαβάζουµε: «Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Επενδύσεων και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης καθορίζεται ο χρόνος παραγωγικής λειτουργίας
της ειδικής εφαρµογής της παραγράφου 5, τα τεχνικά και οργα-
νωτικά µέτρα για τη λειτουργία της, οι απαραίτητες διαλειτουρ-
γικότητες, τα καταστήµατα και οι λαϊκές αγορές, όπου
χρησιµοποιείται ψηφιακή κάρτα και κάθε άλλη αναγκαία λεπτο-
µέρεια για την εφαρµογή του παρόντος». Στεκόµαστε σε αυτήν
ακριβώς την παράγραφο, επειδή υποκρύπτει την ουσία του µέ-
τρου, την επιδότηση κερδοφορίας του καρτέλ των σουπερµάρ-
κετ. Αυτή είναι ουσιαστικά η τροπολογία. Η Κυβέρνηση
εφαρµόζει στα σουπερµάρκετ την ίδια χυδαία πολιτική που
εφαρµόζει στην ηλεκτρική ενέργεια. Αφήνει ανεξέλεγκτες τις
τιµές, επιδοτεί τα κέρδη των ολιγαρχών της ενέργειας µέσω της
κατανάλωσης. Αυτό ακριβώς κάνει και µε το καρτέλ των σουπερ-
µάρκετ, αφήνει το καρτέλ ασύδοτο και ανεξέλεγκτο, όσον αφορά
τις τιµές, ενώ επιδοτεί µε 650 εκατοµµύρια ευρώ την κερδοφορία
τους µε όχηµα τους καταναλωτές και τη δήθεν -όπως είναι ο τίτ-
λος του άρθρου της τροπολογίας- χορήγηση οικονοµικής ενίσχυ-
σης από τον κρατικό προϋπολογισµό.

Οι κοινές, όµως, υπουργικές αποφάσεις που απαιτούνται για
τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα διαλειτουργικότητας ουσια-
στικά φωτογραφίζουν τα µεγάλα σουπερµάρκετ, δηλαδή τα σου-
περµάρκετ που διαθέτουν ήδη την υποδοµή, τις υπεραγορές που
έχουν οι ειδικές προσαρµοζόµενες συµφωνίες µε τις τράπεζες
για τα κόστη προµηθειών πάνω στις ψηφιακές συναλλαγές. Η
ίδια διάταξη λειτουργεί περιοριστικά για τους µικρούς και έχετε,
κύριοι της Κυβέρνησης, ακόµα το θράσος να µιλάτε για τις λαϊ-
κές αγορές. Όλο σχεδόν το ποσό, για άλλη µια φορά, θα κατευ-
θύνεται στα ταµεία των καρτέλ των σουπερµάρκετ.

Αυτό για εµάς είναι ένα µεγάλο αίσχος σε βάρος των συµπο-
λιτών µας, σε βάρος των καταναλωτών, σε βάρος των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων και υπέρ για άλλη µια φορά των ολιγαρχών
και των καρτέλ των σουπερµάρκετ. Και εννοείται ότι θα καταψη-
φίσουµε την τροπολογία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο έχει η κυρία Αθανασίου εκ µέρους της Ελληνικής

Λύσης. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ως προς την υπ’ αριθµ. 1542 τροπολογία επι-

σηµαίνουµε ότι ενώ περιέχει ορισµένα θετικά στοιχεία, εντούτοις
διαπιστώνουµε ότι πάλι ευνοούνται οι µετανάστες σε βάρος των
Ελλήνων και ότι αποζηµιώνετε την υλοποίηση του προγράµµατος
«ΔΟΞΙΑΔΗ», του ν.4675 του 2020, το οποίο στο άρθρο 4, παρά-
γραφος 3 προβλέπει υποχρεωτικό εµβολιασµό, κάτι το οποίο µας
βρίσκει αντίθετους. Ως εκ τούτου καταψηφίζουµε αυτήν την τρο-
πολογία.

Το άρθρο 88 για τα εκτός σχεδίου πόλεως δόµηση κατά πα-
ρέκκλιση το φέρνετε προς ψήφιση. Ποιους εξυπηρετείτε µε
αυτήν την ασαφή και ύποπτη διάταξη;

Τέλος, θα µας επιτρέψετε να επισηµάνουµε ότι προ ολίγων
ηµερών εκπρόσωποι της ειδικότητας των οδοντιάτρων συναντή-
θηκαν µαζί σας και εσείς τους υποσχεθήκατε ότι θα τους συµπε-
ριλαµβάνετε στο σηµερινό υπό ψήφιση νοµοσχέδιο, αλλά εσείς
τους αγνοήσατε. Επειδή η στοµατική υγεία κατέχει εξέχοντα
ρόλο στην εν γένει υγεία των πολιτών από τον νεότερο έως τον
γηραιότερο, σας προτρέπουµε στο πλαίσιο της πρόληψης να δώ-
σετε επιτέλους τη δέουσα σηµασία στην επιστήµη της οδοντια-
τρικής. Ήδη η ΠΑΣΙΔΙΚ σας έχει καταθέσει πρόταση µε διατάξεις
αναγκαίες για την προαγωγή της στοµατικής υγείας, µε αίτηµα
τη σύσταση οδοντιατρικών τµηµάτων σε όλα τα νοσοκοµεία ΕΣΥ,
έτσι ώστε να µπορούν να αναλάβουν οι ειδικευόµενοι οδοντία-
τροι την εκπαίδευση των βοηθών οδοντιάτρων, καθώς επίσης για
την εξυπηρέτηση των πολιτών δωρεάν, ειδικά σε τέτοιους και-
ρούς, διότι ούτε Food Pass ούτε Market Pass δεν είναι αρκετά.

Η ΠΑΣΙΔΙΚ κρίνει αναγκαία την προτεινόµενη διάταξη, καθώς
υπάρχει έλλειψη εξειδικευµένου νοσηλευτικού προσωπικού το
οποίο να είναι σε θέση να προσφέρει εξειδικευµένη και αποτε-
λεσµατική βοήθεια σε δηµόσιες οδοντιατρικές µονάδες, µε
σκοπό να µπορούν να παρέχονται αναβαθµισµένες, ασφαλείς και
επιστηµονικά ενδεδειγµένες οδοντιατρικές υπηρεσίες σε όλο το
φάσµα της φροντίδας υγείας, πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια και
τριτοβάθµια φροντίδα υγείας.

Επίσης, έχει παραληφθεί η ένταξη των οδοντιάτρων στην
Εθνική Επιτροπή Στοµατικής Υγείας, στο άρθρο 54 του ν.4931
του 2022, όπως επίσης και οφείλετε να τους αποδώσετε ισότιµη
µεταχείριση σε σχέση µε τη διαδικασία τοποθέτησης συντονι-
στών διευθυντών.

Επιπροσθέτως, προτείνεται η εισαγωγή της νοσηλευτικής ει-
δικότητας του βοηθού οδοντιατρείου, καθώς και η σύσταση
οδοντιατρικών τµηµάτων σε όλα τα νοσοκοµεία του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας και στα πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Κύριε Υπουργέ, είναι καιρός να δηµιουργηθεί παιδεία στοµα-
τικής υγείας στη γενική κοινωνική συλλογική συνείδηση και το
ΕΣΥ θα πρέπει να ενισχυθεί από την πολιτεία στον τοµέα αυτό.
Η δωρεάν παροχή υπηρεσιών στοµατικής υγείας είναι απαραί-
τητη προς ενίσχυση των ανωτέρω. Το Υπουργείο Υγείας θα πρέ-
πει να τολµήσει και να προβλέψει την καλλιέργεια της παιδείας
αυτής και να διευκολύνει τους ασφαλισµένους σε δωρεάν οδον-
τιατρική φροντίδα. Αυτό πάει να πει κοινωνικό κράτος.

Καλά Χριστούγεννα, µε αγάπη και υγεία σε όλους. Η καινούρ-
για χρονιά να µας βρει του χρόνου σοφότερους για το καλό όλων
µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας και Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Γιώργος
Λαµπρούλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Για τις τροπολογίες εν τάχει θα πούµε βέβαια τι θα ψηφίσουµε,
αλλά επαναλαµβάνεται το ίδιο σενάριο, το γνωστό. Είµαστε
αναγκασµένοι σε κάποια άρθρα, όπως για παράδειγµα στην τρο-
πολογία 1542 του Υπουργείου Υγείας, να αναφερθούµε συγκε-
κριµένα στο 4, 5 και 7 άρθρο, που αν ήταν ξεχωριστά, δηλαδή
την απαλλαγή των πρώην δικαιούχων επιδόµατος κοινωνικής αλ-
ληλεγγύης συνταξιούχων από τη συµµετοχή στη φαρµακευτική
δαπάνη, αν ήταν χωριά εκτός της τροπολογίας σαν άρθρο αυτο-
τελές, θα το ψηφίζαµε. Όπως επίσης θα ψηφίζαµε και το άρθρο
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5, την αποζηµίωση των ναρκωτικών φαρµάκων του κρατικού µο-
νοπωλίου που πωλούνται από τα ιδιωτικά φαρµακεία και οµοίως
θα ψηφίζαµε, θα ήµασταν θετικοί, δηλαδή, στο άρθρο 7, στην
παράταση ισχύος ρυθµίσεων ειδικών ζητηµάτων δηµοσίων συµ-
βάσεων του ΕΟΠΥΥ.

Συνολικά στην τροπολογία, επειδή υπάρχουν και αντιρρήσεις
σε κάποια άρθρα, θα πάµε συνολικά στο «παρών».

Αναφορικά µε την τροπολογία 1541, θα καταψηφίζαµε αν ήταν
χώρια τα άρθρα 2, για τη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης στην
εταιρεία Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε. και επίσης θα κατα-
ψηφίζαµε το άρθρο 3, την καταβολή των τελών εκσυγχρονισµού
και ανάπτυξης των αερολιµένων. Συνολικά βέβαια στην συγκε-
κριµένη τροπολογία θα ψηφίσουµε «παρών».

Όσον αφορά την τροπολογία 1538, θα ψηφίζαµε το άρθρο 10
αν ήταν χώρια, που αφορά τις εγκαταστάσεις το αναρρωτηρίου
Πεντέλης. Αυτό θα το ψηφίζαµε, θα ήµασταν «υπέρ», αν ήταν
χώρια.

Στη βάση ότι διαφωνούµε µε αρκετά από τα άρθρα της τρο-
πολογίας, θα ψηφίσουµε «κατά». Τα λέµε αυτά για να καταγρα-
φούν, για να µην έρχονται µετά εκ των υστέρων και µας
κατηγορούν ότι δεν στηρίζουµε, για παράδειγµα, το ζήτηµα αυτό
µε την Πεντέλη.

Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, την τροπολογία µε αριθµό 1540 του
Υπουργείου Οικονοµικών, στη βάση της τοποθέτησης και του
Κοινοβουλευτικού µας Εκπροσώπου, αλλά και της πρωτοβουλίας
στη σηµερινή συνεδρίαση από τον υποφαινόµενο της συζήτησης
του νοµοσχεδίου, θα πάµε στο «παρών».

Τέλος, επειδή δεν ακούστηκε από τον Υπουργό και νοµίζω θα
πρέπει, για να καταγραφεί και στα Πρακτικά, δεν κάνει δεκτές
τις τροπολογίες -τις βουλευτικές- και κυρίως -για εµάς τουλάχι-
στον- τις τροπολογίες του Κοµµουνιστικού Κόµµατος που κατα-
θέσαµε για την κατάργηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης και
του ΦΠΑ και παράλληλα την επαναφορά του δέκατου τρίτου και
δέκατου τέταρτου µισθού και αντίστοιχα της δέκατης τρίτης και
δέκατης τέταρτης σύνταξης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Γιώργο Λαµπρούλη.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ- Κινήµα-

τος Αλλαγής, κ. Γεώργιος Φραγγιδης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Μόνο για τις τροπολογίες θα µιλήσω. Εξάλλου τα άλλα θέµατα

τα συζητήσαµε και στις επιτροπές και σήµερα. Όσον αφορά στην
τροπολογία θα αρχίσω λίγο ανάποδα. 

Ως προς την τροπολογία 1542 του Υπουργείου Υγείας, εκτός
από το άρθρο 6 για το οποίο έχουµε κάποιους ενδοιασµούς, σε
όλα τα άλλα συµφωνούµε. Άρα αυτήν την τροπολογία θα την ψη-
φίσουµε. 

Ως προς τη 1540 ξέρουµε και νοµίζω έχει ειπωθεί από όλους
και από τους οµιλητές της παράταξής µας ότι το επίδοµα αυτό,
το λεγόµενο Market Pass, είναι ένα επίδοµα που το εξήγγειλε
προεκλογικά ο κ. Μητσοτάκης. Προφανώς και δεν αντισταθµίζει
τη διπλή αφαίµαξη των εισοδηµάτων που έχουµε λόγω του αυ-
ξηµένου πληθωρισµού και των αυξηµένων εσόδων από φόρους
κατανάλωσης κ.λπ.. Αλλά εµείς πιστεύουµε ότι έστω και ένα
ευρώ, δύο ευρώ και τρία ευρώ µέσα στις δύσκολες στιγµές που
περνάνε όλα τα νοικοκυριά, εφόσον µπορούν να δοθούν, καλό
είναι που δίνονται. Βεβαίως δεν λύνει αυτό το πρόβληµα. Θα
χρειαζόταν πιο ριζικές αποφάσεις για να µπορέσουν όλα τα νοι-
κοκυριά και όλοι οι Έλληνες πολίτες να αισθάνονται πολύ καλύ-
τερα, να µην δυσκολεύονται και να σκέφτονται αυτές τις άγιες
µέρες να πάρουν ένα κιλό κρέας ή ορισµένα άλλα τρόφιµα. Θα
ψηφίσουµε και την τροπολογία 1540. Όσον αφορά στην τροπο-
λογία 1541 ο συνάδελφος Χρήστος Γκόγκας προηγουµένως
έκανε πλήρη αιτιολόγηση και είπε ότι θα πάµε στο παρόν. 

Σε σχέση µε την τροπολογία 1538 θα ήθελα να επισηµάνω ότι
για άλλη µια φορά ακολουθείτε µια απαράδεκτη τακτική και συν-
δυάζετε θετικές και αρνητικές ρυθµίσεις µέσα στην ίδια τροπο-
λογία, πολλές φορές άσχετες µεταξύ τους. Αναγκαζόµαστε ή να
ψηφίσουµε ή να καταψηφίσουµε συνολικά αφού δεν µπορούµε
κατ’ άρθρο. Στη συγκεκριµένη τροπολογία υπάρχουν ρυθµίσεις

θετικές και απαραίτητες ως προς την υλοποίησή τους, όπως είναι
οι προτάσεις προθεσµιών, ο καθορισµός ανώτατου ορίου προ-
σαρµογής µισθώµατος και η περιστολή φαινοµένων αθέµιτης
κερδοφορίας. Μαζί µε αυτές έρχονται όµως και διατάξεις για την
«GOLDEN VISA». Είναι µια τροπολογία, δηλαδή κοµµένη και ραµ-
µένη στον σχεδιασµό των εταιρειών real estate. Δεν περιµέναµε
κάτι πολύ διαφορετικό αλλά δεν περιµέναµε και κάτι τόσο εξό-
φθαλµο. 

Είπε ο κ. Σκέρτσος το πρωί πως ακολουθεί το παράδειγµα της
Πορτογαλίας όταν ανακοίνωσε τα κυβερνητικά µέτρα για την
προστασία της κατοικίας. Όµως η Πορτογαλία απαγόρευσε τις
συναλλαγές για «GOLDEN VISA» στα αστικά της κέντρα, ενώ έχει
αυστηρές προϋποθέσεις για τα Airbnb. Απολύτως καµµία σχέση
δηλαδή µε τις δικές µας πολιτικές. Μόνο στο κέντρο των Αθηνών
και της Θεσσαλονίκης µπαίνουν οι περιορισµοί. Τι κάνετε, λοιπόν;
Δίνετε χρόνο στις εταιρείες real estate για να βρουν και άλλα ακί-
νητα σε περιοχές που από το 2024 θα αλλάξει το κόστος της
«GOLDEN VISA». Θα είναι εφιαλτική για τους Έλληνες πολίτες η
αγορά ακινήτων και σε αυτές τις περιοχές τους επόµενους
µήνες. Ελπίζουµε να µην δώσετε και άλλη παράταση, όπως συ-
νήθως συνηθίζετε. Μετά θα έρθει η σειρά όσων περιοχών σή-
µερα εξαιρείτε από αυτή την αύξηση. Περιοχές λαϊκής κατοικίας
µε µετρό σε Πειραιά, στον δυτικό τοµέα θα είναι τα επόµενα θύ-
µατα στο real estate. Γιατί εξαιρείτε τους δήµους Α’ και Β’ Πει-
ραιά από τη νέα ρύθµιση; Γιατί εξαιρείτε µεγάλες πόλεις όπως
είναι η Πάτρα, το Ηράκλειο ή τουριστικές όπως το Ναύπλιο, η
Ρόδος, η Κέρκυρα και τα Χανιά; Θα γίνουν και τα δικά τους σπίτια
βορά της κερδοσκοπίας. Αυτός είναι ο στόχος σας; Η αγορά ακι-
νήτων πρέπει να ενισχυθεί αλλά όχι εις βάρος των Ελλήνων πο-
λιτών. Χρειάζεται άλλος σχεδιασµός. Και σε αυτή την τροπολογία
θα είµαστε στη θέση του «παρών». 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο τώρα για τη δευτερολογία του έχει ο εισηγητής του

ΣΥΡΙΖΑ- Προοδευτική Συµµαχία, κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Ισχυρίστηκε ο Υπουργός Υγείας κ. Πλεύρης καθ’ όλη τη διάρ-

κεια της συζήτησης στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια ότι το νο-
µοθετικό πλαίσιο που εισάγει, οι διατάξεις δηλαδή που αφορούν
την ανακουφιστική φροντίδα, δεν βάζει περιορισµούς είτε υπέρ
του δηµοσίου είτε υπέρ του ιδιωτικού τοµέα. Αυτό που συνεχίζει
να µην αντιλαµβάνεται ο Υπουργός Υγείας, κ. Πλεύρης, είναι ότι
το ζήτηµα ουσίας είναι ότι δεν δείχνει ποια είναι η πολιτική προ-
τεραιότητα. Κι αυτό κατά τη γνώµη µας είναι το σηµαντικό. Προ-
φανώς και υπάρχει αναγκαιότητα να θεσµοθετηθεί και να
υλοποιηθεί -κυρίως να υλοποιηθεί- µια αναβαθµισµένη δηµόσια
και δωρεάν κάλυψη υπηρεσιών ανακουφιστικής φροντίδας στη
χώρα. 

Όµως από το πνεύµα και την ουσία του νοµοσχεδίου απουσιά-
ζει ένα πολύ πυρηνικό στοιχείο. Δεν υπάρχει πολιτικός σχεδια-
σµός ανάπτυξης νέων τέτοιων υπηρεσιών από το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. Όλα, λοιπόν, επαφίονται στην καλή πρόθεση ή
στην καλή διάθεση δωρητών ή φιλανθρωπικών ιδρυµάτων είτε
στο ενδιαφέρον που θα δείξουν ορισµένες ιδιωτικές µονάδες.
Με αυτή, λοιπόν, τη συλλογιστική θεωρούµε ότι επί της ουσίας
σχεδιάσατε διαµορφώσατε ένα θεσµικό άδειο πουκάµισο και
άµεσο το οποίο όµως στερείται ουσίας. Δεν υπάρχει πρόβλεψη
για δαπάνες, δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για το προσωπικό,
το ανθρώπινο δυναµικό που θα στελεχώσει τέτοιες δοµές. Επο-
µένως, επί της αρχής δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε σε µια
τέτοια συλλογιστική η οποία φυσικά εντάσσεται και σε µια γενι-
κότερη στρατηγική της Κυβέρνησης που απαξιώνει εντελώς τη
δηµόσια υγεία.

Σε σχέση µε την τροπολογία για το Market Pass το πρόβληµα
δεν είναι να πείσετε την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία για την κοινωνική σας ευαισθησία. Το µε-
γάλο πρόβληµα είναι ότι δεν πείθετε τον ίδιο τον κόσµο, κύριε
Υπουργέ. Επί της ουσίας πρόκειται για ένα µέτρο που δεν αντι-
µετωπίζει ούτε στο ελάχιστο τις ακραίες ανατιµήσεις, ούτε την
αισχροκέρδεια, ούτε την ακρίβεια. Επί της ουσίας αυτό που κάνει
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είναι να θεωρεί αυτές τις ανατιµήσεις, αυτή την ακραία ακρίβεια
ως δεδοµένες. Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα. Και ακόµα µεγα-
λύτερος κίνδυνος, κύριε Πλεύρη, είναι να υπάρξουν και νέες ανα-
τιµήσεις στα βασικά προϊόντα πρώτης ανάγκης ακριβώς λόγω
παντελούς έλλειψης ελέγχων µέσα στην αγορά. Το πρόβληµα
είναι ότι δεν θα κριθείτε αυτή τη στιγµή, σήµερα, από την Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Θα κριθείτε από το περιεχόµενο
της τροπολογίας που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ που αποτελεί την ου-
σιαστική ρυθµιστική παρέµβαση στο πεδίο της αγοράς. Η µόνη
ικανή συνθήκη για να υπάρξει άµεση αναχαίτιση της ακραίας
ακρίβειας και των ακραίων ανατιµήσεων είναι να µειωθεί ο ΦΠΑ
και ο ειδικός φόρος κατανάλωσης. Από αυτή την τροπολογία από
το πνεύµα της τροπολογίας αυτής θα κριθείτε. 

Έρχοµαι τώρα και στο περιβόητο άρθρο 88 όπου παρακολου-
θήσαµε εµβρόντητοι εδώ οι Βουλευτές στην Αίθουσα της Ολο-
µέλειας τον κ. Σκρέκα και την Κυβέρνηση γενικότερα να µην
µπορεί να πείσει ούτε τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης. Όλοι
γίναµε µάρτυρες µιας πολιτικής τραγωδίας που στήθηκε πριν
από µερικές ώρες όπου ο κ. Σκρέκας προσπαθούσε να πείσει για
τις αγνές του προθέσεις και οι Βουλευτές κ. Βλάχος, κ. Μαντάς,
ο κ. Παππάς δεν πείθονταν. Και δεν είχαν και άδικο οι άνθρωποι.
Γιατί επί της ουσίας µε την διάταξη αυτή, την ώρα που εδώ και
τρεισήµισι χρόνια δεν έχει συµβασιοποιηθεί ούτε ένα τοπικό πο-
λεοδοµικό σχέδιο δεν έχει συµβασιοποιηθεί ούτε ένα ελάχιστο
ειδικό πολεοδοµικό σχέδιο, νοµοθετείτε µία συνθήκη που εντείνει
τη µη ισότιµη µεταχείριση των ιδιοκτητών στις εκτός σχεδίου πε-
ριοχές. Και για να καταλάβει ο κόσµος τι λέµε µε απλά λόγια,
όσοι δεν προλάβουν να λάβουν προέγκριση οικοδοµικής άδειας
χάνουν τη δυνατότητα να οικοδοµήσουν την ιδιοκτησία τους.
Κατά συνέπεια υφίσταται µείωση της αξίας της περιουσίας τους.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και σε αυτή την περίπτωση ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία έχει καταθέσει τροπολογία. Είναι η
µόνη σωστή και ορθή λύση όπου επί της ουσίας η ολοκλήρωση
του πολεοδοµικού σχεδιασµού πρώτου επιπέδου θα πρέπει να
είναι η βασική προϋπόθεση για οποιαδήποτε ρύθµιση χρήσεων
γης. Έτσι θα υπάρξουν ξεκάθαροι κανόνες και όροι αλλά και ισό-
τιµη µεταχείριση για όλους. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας ο  κ.

Βασίλης Οικονόµου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, το πρωί ξεκινών-

τας αυτή τη µαραθώνια συνεδρίαση, αν ενθυµείστε, ευχήθηκα
να είναι αυτό το σπουδαίο νοµοσχέδιο που έφερε η Κυβέρνηση
τόπος και πεδίο συναίνεσης, συναντήσεως, θετικής ενέργειας
και να κλείσουµε την κοινοβουλευτική χρονιά µέσα σε ένα τέτοιο
ωραίο κλίµα για να πάµε και στα σπίτια µας και ο καθένας στα
χωριά του. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, άνθραξ ο θησαυρός. Ξανά βλέπουµε
το γνωστό αυτό απελπιστικό πρόσωπο της µιζέριας, της ατελέ-
σφορη κριτικής. Για το αυτονόητο, για την ανακουφιστική φρον-
τίδα δεν δίδεται θετική ψήφος. Εδώ θα τρελαθούµε δηλαδή. Σε
τελική ανάλυση, σε αυτή τη χώρα σε ποιο πεδίο θα µπορούµε να
συνεννοηθούµε και να βρούµε µια άκρη για να πούµε αν έχει λο-
γική αυτή η διαδικασία της πολιτικής ή είναι µόνο συναντήσεις
τρελών καταστάσεων.

Λέει και κάνει ένα άλµα στο µέλλον -και στο κενό θα έλεγα-
προσπαθεί να προβλέψει, ειδικά ο ΣΥΡΙΖΑ, πώς θα εφαρµόσει η
Κυβέρνηση αυτή τη µεταρρύθµιση, αν έχει κονδύλια, αν θα ρίξει
το βάρος στον κρατικό τοµέα ή στον ιδιωτικό, αν, αν, αν. Προ-
σπαθεί από τη µύγα ξίγκι να βγάλει, όπως λέµε λαϊκώς, πράγµα
το οποίο αποτυπώνει αυτή τη µίζερη νοοτροπία και αντίληψη την
οποία τη βλέπουµε συνέχεια µπροστά µας. 

Έλεγα όµως ότι σήµερα το θέµα είναι αυτονόητο. Δηλαδή, έρ-
χεται η πολιτεία να δώσει αξιοπρέπεια στον πολίτη, στον άν-
θρωπο ο οποίος δοκιµάζεται µέσα από χρόνιες ασθένειες σε
πολύ δύσκολες καταστάσεις για τη ζωή του. Οι οικογένειες και
οι οικείοι αυτών των ανθρώπων βρίσκονται σε πολύ δύσκολη κα-
τάσταση και θέση. Κι έρχεται σήµερα η πολιτεία θεσµοθετεί και
λέει ότι πλέον θα φροντίσει και γι’ αυτόν τον άνθρωπο. Δεν θα
τον έχει παρατεταµένο όπως ήταν τα προηγούµενα χρόνια. 

Και να σας πω και κάτι, κύριε Πρόεδρε. Και αυτοί που λένε
«όχι» και ψάχνουν και το µυρίζουν και κοιτούν τον γάιδαρο στα
δόντια, όταν πέντε χρόνια πέρασαν από την κυβέρνηση δεν έκα-
ναν τίποτα από αυτή την ιστορία. Μια επιτροπή τώρα µας τσαµ-
πουνάγανε όλη τη µέρα και ένα πόρισµα επιτροπής η οποία
εισηγείται να γίνουν αυτά που λέει τώρα εδώ η Κυβέρνηση. Και
γιατί δεν τα κάνατε, ρε άνθρωποι; Πέντε χρόνια κυβέρνηση και
σήµερα δηλαδή πάλι αυτή η µιζέρια και πάλι αυτή η κακοτροπία; 

Και όχι µόνο αυτό. Θυµάστε τι είπα το πρωί. Τουλάχιστον ας
µείνουµε επί αυτού του νοµοσχεδίου να βγάλουµε ένα θετικό
προς την κοινωνία µήνυµα. Έρχεται κουτοπόνηρα πάλι ο παίκτης
-να θυµηθώ και τα µουντιαλικά που απολαύσαµε τέτοιο ωραίο
θέαµα-  και πάει στο 92’ να βάλει γκολ. Κατεβάζει ονοµαστική
µήπως βγάλει κάτι, κάνα λαβράκι. Να κάνουµε µια πρόβλεψη,
κύριε Πρόεδρε. Στο 92’ το γκολ που πήγε να βάλει µάλλον θα
είναι αυτογκόλ και θα γυρίσουν στην πατρίδα πίσω µε το κεφάλι
κατεβασµένο. Αυτογκόλ και στην εξέδρα. 

Άρα εδώ τα πράγµατα είναι απλά. Τα πράγµατα είναι πολύ
συγκεκριµένα. Εδώ υπάρχει διάλογος. Σε αυτή την παράταξη
υπάρχει συζήτηση. Ακόµα κι όταν δεν υπάρχει συµφωνία στη δια-
δικασία κάποια θέµατα θα τα συζητήσουµε, αλλά τα αποτελέ-
σµατα είναι πάντα µονότονα σε µια κατεύθυνση, ενότητας,
συσπείρωσης και τα πράγµατα προχωράνε έτσι όπως εµείς τα
έχουµε σχεδιάσει, µε τρόπο σοβαρό, αποτελεσµατικό, θετικό. 

Ακόµα και αυτό το Market Pass δείχνει αυτή τη διάθεση της
υποστήριξης και της βοήθειας του αδυνάµου που πρώτη φορά
το βλέπουµε τα τελευταία χρόνια να παίρνει σάρκα και οστά, να
γίνεται πραγµατικότητα. Αυτό µπορεί να πονάει κάποιους µπορεί
να τους δυσαρεστεί. Δεν ξέρω, αυτές τις άγιες µέρες ας κάτσουν
να σκεφτούν λίγο τα πράγµατα, µήπως βάλουν µυαλό και δούµε
και τίποτα καλύτερο, να γίνει πιο ενδιαφέρον το µατς, γιατί τώρα
είναι µονότονο έτσι όπως πάει.

Καλές γιορτές εύχοµαι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, πριν

σας δώσω τον λόγο θα µου επιτρέψετε να σας ευχαριστήσω ιδι-
αίτερα γιατί κάνατε πράξη µε το άρθρο 65 ένα παλαιότερο αί-
τηµά µου, που είχα καταθέσει τον Μάιο µήνα συγκεκριµένα σε
νοµοσχέδιο που περνάγατε, προκειµένου να καλυφθεί ένα ση-
µαντικό για την περιοχή της δυτικής Αττικής ορεινό ιατρείο, το
ιατρείο των Βιλίων. Με το άρθρο 65, πράγµατι, υλοποιείτε τη δέ-
σµευσή σας. Τότε µου είπατε: «Δεν µπορώ να κάνω δεκτή την
τροπολογία, αλλά σε επόµενο νοµοσχέδιο θα το υλοποιήσω». Και
σήµερα το υλοποιείτε και σας µεταφέρω και τις ευχαριστίες των
κατοίκων των Βιλίων, που ποιος δεν ξέρει ότι κάθε χειµώνα πνί-
γονται στο χιόνι, µαζί µε την περιοχή της Κάζας, των Ερυθρών
και της Οινόης. Και τώρα µε αυτό το άρθρο 65 δίνετε ανάσα σε
µια περιοχή που το καλοκαίρι γεµίζει από επισκέπτες Αθηναίους.
Τώρα έχετε το λόγο µαζί µε τις ευχαριστίες µου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι πως προσπα-
θούµε να νοµοθετούµε κι όταν έρχονται είτε τροπολογίες είτε
προτάσεις Βουλευτών να αξιολογούνται ακριβώς πώς µπορούν
να γίνουν κι όσα κρίνουµε ότι είναι σωστά να νοµοθετούνται.
Γιατί δεν πρέπει να ξεχνούµε ότι εδώ µπορεί να είναι Κυβέρνηση,
αλλά το νοµοθετικό σώµα είναι η Βουλή. 

Πραγµατικά οφείλω να πω ότι από τον ΣΥΡΙΖΑ βλέπω µια τε-
ράστια µικρότητα όπως την περιέγραψε και ο εισηγητής µας ο
Βασίλης Οικονόµου. Ο Βασίλης Οικονόµου, το είπα και θέλω να
το τονίσω κλείνοντας τη συζήτηση, σε µεγάλο βαθµό είναι ψυχή
αυτού του νοµοσχεδίου από την πρώτη στιγµή και ως τοµεάρχης
του προγράµµατος υγείας και συντάκτης του προγράµµατος της
Νέας Δηµοκρατίας το είχε εντάξει, αλλά και ως Πρόεδρος της
επιτροπής και ως Βουλευτής µέχρι την τελευταία στιγµή είχε καί-
ριες παρεµβάσεις. 

Γιατί είναι µικρότητα του ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Τι µας λέει ο ΣΥΡΙΖΑ; Έρχεται και µας λέει ότι καλές είναι οι δια-
τάξεις, πρέπει να έρθει το θεσµικό πλαίσιο, στην πραγµατικότητα
η πρόταση που έγινε την υλοποιούµε, αλλά διαβάζουµε τις δεύτε-
ρες σκέψεις από άλλα νοµοσχέδια και τελικά δεν θα την αναπτύ-
ξετε την ανακουφιστική φροντίδα όπως οι ίδιοι επιθυµούµε. 

5418 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5419

Ακούστε µε. Με συγχωρείτε, κύριε εισηγητά του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά
αυτό πρέπει να το πω. Τι λέτε; Το είπατε κι εσείς το είπε και ο κ.
Ξανθός. Έχετε δει σε νοµοσχέδια να αναπτύσσονται πού θα ανα-
πτυχθούν όλες οι δοµές που υπάρχουν; Εµείς θεσµοθετούµε την
ανακουφιστική και προφανώς τον σχεδιασµό που θα κάνουν τα
νοσοκοµεία θα αναπτύξουν. 

Μου λέτε για προϋπολογισµό. Προϋπολογισµό σε κάτι που δεν
ήταν νοµοθετηµένο το έχετε δει; Δεν υπήρχε δηλαδή ως διαδι-
κασία, δεν είχε νοµοθετηθεί και θα προέβλεπε ο προϋπολογι-
σµός κονδύλια για κάτι που θα νοµοθετηθεί µετά.

Μου λέτε για τον ΕΟΠΥΥ, που έχει και αυξηµένες δαπάνες,
αλλά προφανώς όταν θα κληθούν να γίνουν νέες συµβάσεις µε
τον ΕΟΠΥΥ θα υπάρξει και µεταφορά κονδυλίων για να γίνουν
αυτές οι συµβάσεις. Πότε θα τα δεσµεύαµε, τώρα, όταν µιλάµε
ότι πρέπει να γίνει σχέδιο δράσης, πρέπει να υπαχθούν οι δοµές,
πρέπει να βγει κονδύλιο; 

Άρα στην πραγµατικότητα πείτε το ευθέως. Δεν θέλετε να ψη-
φίσετε αυτό το νοµοσχέδιο. Και σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ έρχεται και κα-
ταψηφίζει την ανακουφιστική φροντίδα. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Να το πούµε ευθέως. Γιατί; Γιατί επειδή έχουµε
φτάσει στο τελευταίο διάστηµα πριν τις εκλογές δεν µπορεί ο
ΣΥΡΙΖΑ να ψηφίσει κάτι το οποίο θεωρεί σωστό. 

Η ανακουφιστική φροντίδα είναι ιδιαιτέρως σηµαντική και πρέ-
πει όλοι εδώ πέρα, αυτή ήταν η επιθυµία της Κυβέρνησης από
την αρχή, τουλάχιστον αυτές τις διατάξεις να µπορούσαµε να τις
ψηφίσουµε όλοι µαζί. Επιλέγετε εσείς να κλιµακώσετε µία αντι-
πολιτευτική ρητορεία σε ένα νοµοσχέδιο που ξέρετε ότι ενώνει
τους πάντες. 

Και επειδή όλα κρίνονται τελικά µε πράξεις και η πράξη είναι
τα νοµοσχέδια που φέρνουµε και το τι ψηφίζουµε και όχι µε
λόγια, µε συγχωρείτε, αυτή τη στιγµή το Υπουργείο Υγείας και η
Κυβέρνηση σε ένα πολύ ευαίσθητο θέµα που είναι το θέµα της
ανακουφιστικής φροντίδας είµαστε περήφανοι που ερχόµαστε

και το νοµοθετούµε και σήµερα µπορούµε να πάµε σε αυτούς
τους ευάλωτους συµπολίτες µας και να τους πούµε ότι φτιά-
χνουµε ένα τέτοιο πλαίσιο που πραγµατικά από δω και πέρα δεν
θα τους αγνοούµε. Γιατί µέχρι τώρα τους αγνοούσε η πολιτεία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του Υπουργείου Υγείας:
«Ολοκληρωµένο Σύστηµα Παροχής Ανακουφιστικής Φροντίδας
- Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού
COVID-19 και την προστασία της δηµόσιας υγείας και άλλες επεί-
γουσες ρυθµίσεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί του άρθρου 88 του σχεδίου
νόµου έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας από Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ.
Δεν θα αναγνώσω τον κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση
Βουλευτών, διότι λόγω των ειδικών συνθηκών θεωρούµε ότι
υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός για την
υποβολή τους. 

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Όπως προειπώθηκε υπάρχει αίτηση για ονοµαστική ψηφοφο-
ρία εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ επί του άρθρου 88 του νοµοσχεδίου,
της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:



5420 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5421
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διεξαχθεί ηλεκτρονική ονοµαστική
ψηφοφορία επί του άρθρου 88 του σχεδίου νόµου.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ήθελα να σας ενη-

µερώσω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές συναδέλφων,

σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, µε τις
οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα ανακοι-
νωθούν και θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα
ακολουθήσει.

(Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από
τους συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού
της Βουλής, καταχωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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5474 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5475
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5486 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5487
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ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5509



5510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5511



5512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5513



5514 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5515



5516 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5517



5518 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5519



5520 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5521



5522 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5523



5524 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5525



5526 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5527



5528 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5529



5530 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5531



5532 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5533



5534 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5535



5536 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5537



5538 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5539



5540 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5541



5542 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5543



5544 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5545



5546 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5547



5548 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5549



5550 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5551



5552 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5553



5554 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5555



5556 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5557



5558 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5559



5560 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5561



5562 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5563



5564 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5565



5566 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5567



5568 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5569



5570 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5571



5572 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5573



5574 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5575



5576 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5577



5578 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5579



5580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5581



5582 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5583



5584 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5585



5586 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5587



5588 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5589



5590 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5591



5592 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5593



5594 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5595



5596 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5597



5598 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5599



5600 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5601



5602 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5603



5604 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5605



5606 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5607



5608 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5609



5610 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5611



5612 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5613



5614 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5615



5616 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5617



5618 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5619



5620 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5621



5622 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5623



5624 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5625



5626 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5627



5628 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5629



5630 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5631



5632 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5633



5634 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5635



5636 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5637



5638 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5639



5640 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5641



5642 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5643



5644 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5645



5646 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5647



5648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5649



5650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5651



5652 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5653



5654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5655



5656 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5657



5658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5659



5660 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5661



5662 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5663



5664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5665



5666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5667



5668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5669



5670 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5671



5672 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5673



5674 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5675



5676 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5677



5678 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5679



5680 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5681



5682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5683



5684 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5685



5686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5687



5688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5689



5690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5691



5692 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5693



5694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5695



5696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει
το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Επί του άρθρου 88 του νοµοσχεδίου εψήφισαν συνολικά 299
Βουλευτές.

Υπέρ του άρθρου 88, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 179 Βουλευ-

τές.
Κατά του άρθρου 88, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 119 Βουλευ-

τές.
«ΠΑΡΩΝ», εψήφισε ένας Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 88 του νοµοσχεδίου έγινε δεκτό κατά πλει-

οψηφία.
Οι θέσεις των Βουλευτών, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-

φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5697



5698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5699



5700 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5701



5702 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5703



5704 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5705



5706 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5707



5708 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μετά την ολοκλή-
ρωση της ονοµαστικής ηλεκτρονικής ψηφοφορίας, προχωρούµε
στην ψήφιση επί της αρχής, των υπόλοιπων άρθρων, των τροπο-
λογιών, του ακροτελεύτιου άρθρου και του συνόλου του νοµο-
σχεδίου. 

Παρακαλούνται οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές να κατα-
θέσουν στο Προεδρείο τα έγγραφα µε τις ψήφους τους, προκει-
µένου να συµπεριληφθούν στα επίσηµα Πρακτικά της Βουλής.

(Τα προαναφερθέντα έγγραφα µε τις ψήφους καταχωρίζονται
στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5709



5710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5711



5712 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5713



5714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5715



5716 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5717



5718 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5719



5720 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5721



5722 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5723



5724 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΑ’ - 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2022 5725



5726 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, µετά την
ολοκλήρωση της ψηφοφορίας, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Υγείας: «Ολοκληρωµένο Σύστηµα Παροχής Ανακουφιστικής
Φροντίδας - Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του
κορωνοϊού COVID-19 και την προστασία της δηµόσιας υγείας και
άλλες επείγουσες ρυθµίσεις», έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και στο σύνολο και
έχει ως εξής:

«Ολοκληρωµένο Σύστηµα Παροχής Ανακουφιστικής Φροντί-
δας - Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κο-
ρωνοϊού COVID-19 και την προστασία της δηµόσιας υγείας και
άλλες επείγουσες ρυθµίσεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’: ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΟ ΣΥΣΤΗΜΑ ΠΑΡΟΧΗΣ ΑΝΑΚΟΥ-

ΦΙΣΤΙΚΗΣ ΦΡΟΝΤΙΔΑΣ
Άρθρο 3 Ορισµοί
Άρθρο 4 Βασικές αρχές και στόχοι της ανακουφιστικής φρον-

τίδας
Άρθρο 5 Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Ανάπτυξη της ανακου-

φιστικής φροντίδας
Άρθρο 6 Δοµές ανακουφιστικής φροντίδας
Άρθρο 7 Σύσταση Εθνικού Μητρώου Ασθενών Ανακουφιστικής

Φροντίδας
Άρθρο 8 Σύσταση και αρµοδιότητες της Εθνικής Επιτροπής

για την Ανάπτυξη της Ανακουφιστικής Φροντίδας
Άρθρο 9 Συγκρότηση και θητεία της Εθνικής Επιτροπής για

την Ανάπτυξη της Ανακουφιστικής Φροντίδας
Άρθρο 10 Αποζηµίωση των υπηρεσιών που παρέχουν οι Δοµές

Ανακουφιστικής Φροντίδας Ασθενών 
Άρθρο 11 Επιµόρφωση στην παροχή υπηρεσιών ανακουφιστι-

κής φροντίδας
Άρθρο 12 Διενέργεια χρηµατικών δωρεών για τους σκοπούς

της ανακουφιστικής φροντίδας 
Άρθρο 13 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 14 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 15 Καταργούµενη διάταξη
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΗΣ ΠΑΝΔΗ-

ΜΙΑΣ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19 ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΗΣ ΔΗ-
ΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΕΘΝΙΚΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΕΜ-
ΒΟΛΙΑΣΜΩΝ ΚΑΤΑ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19

Άρθρο 16 Παράταση ισχύος επειγουσών ρυθµίσεων για το
Εθνικό Πρόγραµµα Εµβολιασµών

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ
ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19

Άρθρο 17 Παράταση ισχύος των συµβάσεων εργασίας ορισµέ-
νου χρόνου ιατρών για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών
λόγω του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο 18 Παράταση ισχύος συµβάσεων άρθρου 50 ν.
4825/2021 

Άρθρο 19  Παράταση συµβάσεων προσωπικού ιδιωτικού δι-
καίου ορισµένου χρόνου στην Κεντρική Υπηρεσία του Υπουρ-
γείου Υγείας και εποπτευόµενων φορέων λόγω κορωνοϊού

Άρθρο 20  Συµβάσεις επικουρικού προσωπικού - Τροποποίηση
παρ. 1 άρθρου 17 της από 11.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν. 4682/2020
- Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου εικοστού ν. 4737/2020

Άρθρο 21 Παράταση προθεσµίας πρόσληψης επικουρικού ια-
τρικού, νοσηλευτικού και λοιπού βοηθητικού προσωπικού

Άρθρο 22 Παράταση ισχύος διατάξεων περί µετακινήσεων
προσωπικού

Άρθρο 23 Παράταση ισχύος της δυνατότητας σύναψης συµ-
βάσεων για την υλοποίηση της πράξης «Δηµιουργία δικτύου νο-
σηλευτών για κατ’ οίκον υπηρεσίες νοσηλευτικής φροντίδας και

λήψη δειγµάτων βιολογικού υλικού από πρόσωπα πιθανά κρού-
σµατα κορωνοϊού COVID-19»

Άρθρο 24  Παράταση ισχύος των συµβάσεων και καθορισµός
µηνιαίας αποζηµίωσης παιδιάτρων ως οικογενειακών ιατρών

Άρθρο 25  Παράταση ισχύος της κατ’ οίκον ή εξ αποστάσεως
παροχής ιατρικών υπηρεσιών των συµβεβληµένων ιατρών του
Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας και ιατρών της
Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας προς ασθενείς µε κορωνοϊό
COVID-19

Άρθρο 26 Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την εργασία
καθ’ υπέρβαση του ωραρίου των εργαζοµένων στις Διοικήσεις
των Υγειονοµικών Περιφερειών και στην Κεντρική Υπηρεσία του
Υπουργείου Υγείας

Άρθρο 27 Παράταση συµβάσεων εργασίας επικουρικού προ-
σωπικού σε προνοιακούς φορείς

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΘΝΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ
ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ
COVID-19

Άρθρο 28  Παράταση ισχύος συµβάσεων έργου και παροχής
ανεξάρτητων υπηρεσιών επαγγελµατιών υγείας διαφόρων ειδι-
κοτήτων και διοικητικού προσωπικού για την αντιµετώπιση εκτά-
κτων αναγκών λόγω του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο 29  Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την πρόσληψη
προσωπικού του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας

Άρθρο 30  Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την υπερω-
ριακή απασχόληση προσωπικού του Εθνικού Οργανισµού Δηµό-
σιας Υγείας

Άρθρο 31  Παράταση ισχύος της διάθεσης ιατρικού προσωπι-
κού του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας σε Μονάδες Ει-
δικών Λοιµώξεων

Άρθρο 32  Παράταση ανάθεσης υπηρεσιών από τον Εθνικό
Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας για την εξέταση δειγµάτων σε ιδιω-
τικούς παρόχους

Άρθρο 33  Συµβάσεις ιατρών του Εθνικού Οργανισµού Δηµό-
σιας Υγείας για κάλυψη των αναγκών των δοµών της παρ. 4 του
άρθρου 8 του ν. 4375/2016

Άρθρο 34  Παράταση ισχύος συµβάσεων εργασίας ιδιωτικού
δικαίου ορισµένου χρόνου του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας
Υγείας για υπηρεσίες φύλαξης και καθαριότητας και κάλυψη
αναγκών εστίασης και σίτισης

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ
ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19

Άρθρο 35 Παρατάσεις ισχύος άλλων έκτακτων ρυθµίσεων
λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο 36  Παράταση ισχύος των όρων χρήσης δοκιµασιών τα-
χέων µοριακών ελέγχων (rapid test) και της υποχρέωσης ηλε-
κτρονικής καταγραφής στο Εθνικό Μητρώο Ασθενών COVID-19

Άρθρο 37  Παράταση ισχύος της διενέργειας δοκιµασιών τα-
χέων µοριακών ελέγχων (rapid test) από τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού

Άρθρο 38  Παράταση ισχύος της διαδικασίας χορήγησης φαρ-
µάκων εκτός εγκεκριµένων ενδείξεων σε νοσούντες από τον κο-
ρωνοϊό COVID-19 από θεράποντες ιατρούς

Άρθρο 39  Παράταση ισχύος της διαδικασίας αποστολής φαρ-
µάκων σε ευπαθείς οµάδες και σε ασθενείς που βρίσκονται σε
περιορισµό

Άρθρο 40 Παράταση ισχύος της δυνατότητας µετατροπής
χρήσης κλινών για την καταπολέµηση της διασποράς του κορω-
νοϊού COVID-19

Άρθρο 41 Παράταση ισχύος των δυνατοτήτων αναγκαστικής
ή µη διάθεσης για την κάλυψη αναγκών δηµόσιας υγείας

Άρθρο 42 Παράταση ισχύος αποζηµίωσης ιδιωτικών κλινικών
και θεραπευτηρίων που δεσµεύθηκαν αναγκαστικά για την κά-
λυψη εκτάκτων αναγκών δηµόσιας υγείας από την έξαρση του
κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο 43 Παράταση ισχύος της δυνατότητας επίταξης ειδικού
νοσοκοµειακού εξοπλισµού, µέσων ατοµικής προστασίας και
φαρµάκων για την καταπολέµηση της διασποράς του κορωνοϊού
COVID-19 και της αποζηµίωσης της χρήσης του προς επίταξη
εξοπλισµού

Άρθρο 44 Παράταση ισχύος της χρήσης αεροσκαφών για τη
διενέργεια αεροδιακοµιδών ασθενών
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Άρθρο 45 Παράταση ισχύος της χρήσης πλωτών µέσων για τη
διακοµιδή διά θαλάσσης ασθενών

Άρθρο 46 Παράταση ισχύος της δυνατότητας διάθεσης ειδι-
κού εξοπλισµού Μ.Ε.Θ. και Μ.Α.Φ. και έκτακτης ανάπτυξης κλι-
νών Μ.Ε.Θ. και Μ.Α.Φ. 

Άρθρο 47 Παράταση ισχύος της ρύθµισης για τη διάθεση εγ-
καταστάσεων, θαλάµων, κλινών νοσηλείας, κλινών αυξηµένης
φροντίδας και εντατικής θεραπείας των στρατιωτικών νοσοκο-
µείων και του Νοσηλευτικού Ιδρύµατος Μετοχικού Ταµείου Στρα-
τού στο Δηµόσιο

Άρθρο 48 Παράταση ισχύος ρυθµίσεων ζητηµάτων δηµοσίων
συµβάσεων για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο 49 Παράταση ισχύος της διαδικασίας αποδοχής δω-
ρεών

Άρθρο 50 Παράταση ισχύος δυνατότητας δωρεών Ο.Τ.Α.,
Κ.Ε.Δ.Ε., ΕΝ.Π.Ε., Π.Ε.Δ. σε νοσοκοµεία, λοιπές δηµόσιες υγει-
ονοµικές µονάδες, Ν.Π.Δ.Δ., ιδρύµατα και αστικές µη κερδοσκο-
πικές εταιρείες κοινωφελούς σκοπού 

Άρθρο 51 Απλοποίηση διαδικασιών παροχής υπηρεσιών
υγείας

Άρθρο 52 Παράταση ισχύος των ρυθµίσεων για την αποζη-
µίωση ιατρών διαφόρων ειδικοτήτων για µετακίνηση σε νοσοκο-
µεία της ίδιας ή άλλης Υγειονοµικής Περιφέρειας, την κάλυψη
κενών ενεργού (εικοσιτετράωρης) εφηµερίας σε νοσοκοµεία του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας και την αποζηµίωση των πρόσθετων
ενεργών εφηµεριών

Άρθρο 53 Εξουσιοδοτική διάταξη για την εφαρµογή των άρ-
θρων 88, 89 και 90 του ν. 4850/2021 - Τροποποίηση άρθρου 91
ν. 4850/2021

Άρθρο 54 Παράταση της διάρκειας των συµβάσεων του Εθνι-
κού Κέντρου Αιµοδοσίας

Άρθρο 55 Απόκτηση νοσηλευτικής ειδικότητας 2020-2021 -
Τροποποίηση παρ. 17 άρθρου 58 ν. 4690/2020

Άρθρο 56 Παράταση της διάρκειας των συµβάσεων εργασίας
του προγράµµατος για τη διασφάλιση της δηµόσιας υγείας και
την κάλυψη των υγειονοµικών αναγκών των προσφύγων και µε-
ταναστών - Παράταση ισχύος άρθρου 98 ν. 4915/2022

Άρθρο 57 Παράταση ισχύος της ρύθµισης για τη διαδικασία
καταβολής εφηµεριών ιατρών και πρόσθετων αµοιβών λοιπού
προσωπικού νοσοκοµείων, Δ.Υ.ΠΕ., Ε.Κ.Α.Β. και των αποζηµιώ-
σεων του προσωπικού που απασχολείται στα εµβολιαστικά κέν-
τρα του Εθνικού Προγράµµατος Εµβολιασµού κατά του
κορωνοϊού COVID-19 και του προσωπικού Κινητών Οµάδων
Υγείας και Κέντρων Υγείας κατά του κορωνοϊού COVID-19 - Πα-
ράταση ισχύος περ. α) και β) άρθρου 62 ν. 4872/2021

ΜΕΡΟΣ Δ’: ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ
ΥΓΕΙΑΣ

Άρθρο 58 Ανάκληση προστίµων ανεµβολίαστων - Τροποποί-
ηση άρθρου 24 ν. 4865/2021 

Άρθρο 59 Εµβολιασµός κατά της γρίπης του ενήλικου πληθυ-
σµού κατά την περίοδο 2022-2023

Άρθρο 60  Ρυθµίσεις για τον προσωπικό ιατρό - Τροποποίηση
παρ. 3, 4 και 8 άρθρου 5 ν. 4238/2014

Άρθρο 61 Δυνατότητα διορισµού σε οποιοδήποτε νοσοκοµείο
ή Κέντρο Υγείας του Εθνικού Συστήµατος Υγείας επαγγελµατιών
υγείας που είναι άτοµα µε αναπηρία     ή χρόνιες παθήσεις - Τρο-
ποποίηση παρ. 1 άρθρου 15         ν. 2920/2001

Άρθρο 62 Ορισµός αποζηµίωσης των εγχωρίως παραγόµενων
φαρµακευτικών προϊόντων, εγκρινόµενων µε νοµική βάση 10.α
(κ.κ.χ.), 10.b (συνδυασµοί), 10.3 (υβριδικά) - Πρόβλεψη της δυ-
νατότητας συνεκτίµησης της προστιθέµενης αξίας τους λόγω
καινοτοµίας ή πολλαπλής φαρµακευτικής αξίας και αποτελεσµα-
τικότητας - Τροποποίηση άρθρου 250 ν. 4512/2018

Άρθρο 63 Ρύθµιση οφειλών Κατόχων Άδειας Κυκλοφορίας
Φαρµάκων ή φαρµακευτικών εταιρειών προς τον Εθνικό Οργανι-
σµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας - Προσθήκη παρ. 2α και 2β στο
άρθρο δωδέκατο του ν. 4737/2020

Άρθρο 64 Επιτροπές για τη διενέργεια εξετάσεων προς από-
κτηση τίτλου ιατρικής ειδικότητας - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου
10 ν.δ. 3366/1955

Άρθρο 65 Υποχρέωση υπηρεσίας υπαίθρου - Προσθήκη παρ.

1Α στο άρθρο 1 του ν.δ. 67/1968
Άρθρο 66 Στελέχωση των κινητών οµάδων υγείας - Τροποποί-

ηση παρ. 3 άρθρου 106Α ν. 4461/2017
Άρθρο 67 Σύσταση Μονάδων Ψυχικής Υγείας από το Ινστι-

τούτο Υγείας του Παιδιού
Άρθρο 68 Εξουσιοδοτική διάταξη για την κατάρτιση Οργανι-

σµού του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας - Τροποποίηση
άρθρου 13 ν. 4633/2019

Άρθρο 69 Δυνατότητα µεταφοράς αρµοδιοτήτων Διοικητή νο-
σοκοµείων ειδικού καθεστώτος - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 19
ν. 4498/2017

Άρθρο 70 Άδεια απουσίας από την υπηρεσία των µελών της
Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής της Ένωσης Τεχνολόγων
Ακτινολογίας Ακτινοθεραπείας Ελλάδας για την εκπλήρωση των
καθηκόντων τους - Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 22 ν. 4975/2022

Άρθρο 71 Άδεια απουσίας από την υπηρεσία των οργάνων δι-
οίκησης της Ένωσης Τεχνολόγων Ακτινολογίας     Ακτινοθερα-
πείας Ελλάδας για την εκπλήρωση των καθηκόντων τους -
Προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 9 του                ν. 4975/2022

Άρθρο 72 Συµµετοχή των αποσπασµένων υπαλλήλων του
Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας στα συνεργεία
εκκαθάρισης και ολοήµερης λειτουργίας των φαρµακείων που
συστήνει ο Εθνικός Οργανισµός Παροχής Υπηρεσιών Υγείας

Άρθρο 73 Ρυθµίσεις ζητηµάτων δαπανών του Οργανισµού
Κατά των Ναρκωτικών

Άρθρο 74 Εκκρεµείς πληρωµές του Εθνικού Οργανισµού Δη-
µόσιας Υγείας προς το Εθνικό Κέντρο Έρευνας και Τεχνολογικής
Ανάπτυξης για υπηρεσίες κατά την αντιµετώπιση της πανδηµίας
του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο 75 Δαπάνες για την εξόφληση της αµοιβής του αναδό-
χου για την παροχή γευµάτων σίτισης στο Ψυχιατρικό Νοσοκο-
µείο Αττικής

Άρθρο 76 Ενταλµατοποίηση και καταβολή δεδουλευµένων
εφηµεριών - Παράταση ισχύος άρθρου 49                     ν.
4633/2019

Άρθρο 77 Χορήγηση φαρµάκων υψηλού κόστους από ιδιωτικά
φαρµακεία σε περιπτώσεις φαρµάκων για τα οποία έχει λήξει η
περίοδος προστασίας δεδοµένων µε παράλληλη κυκλοφορία γε-
νοσήµων - Τροποποιηση παρ. 9 άρθρου 35 ν. 3918/2011

Άρθρο 78 Εξαίρεση ηπαρινών για το έτος 2021 από την υπο-
χρέωση καταβολής αυτόµατης επιστροφής (clawback) για τη νο-
σοκοµειακή φαρµακευτική δαπάνη - Τροποποίηση περ. στ’ παρ.
1 άρθρου 11 ν. 4052/2012

Άρθρο 79 Αύξηση επιτρεπόµενου ορίου δαπάνης του Εθνικού
Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας για το έτος 2022 - Τρο-
ποποίηση παρ. 1 άρθρου 25 ν. 4549/2018

Άρθρο 80 Απαλλαγή πρώην δικαιούχων Επιδόµατος Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης Συνταξιούχων από τη συµµετοχή στη φαρµα-
κευτική δαπάνη - Τροποποίηση παρ. 1 και 3 άρθρου δεύτερου ν.
4655/2020

Άρθρο 81 Αποζηµίωση ναρκωτικών φαρµάκων του κρατικού
µονοπωλίου που πωλούνται από τα ιδιωτικά φαρµακεία

Άρθρο 82 Συστέγαση ιδιωτικών φορέων παροχής υπηρεσιών
Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας - Τροποποίηση άρθρου 1 ν.
4208/2013

Άρθρο 83 Παράταση ισχύος ρυθµίσεων ειδικών ζητηµάτων δη-
µοσίων συµβάσεων του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρε-
σιών Υγείας για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο 84 Διοικούσα Επιτροπή του Κεντρικού Συµβουλίου
Υγείας - Τροποποίηση παρ. 1 και 3 άρθρου 4                ν.
1278/1982

Άρθρο 85 Υλοποίηση δράσης δηµόσιας υγείας «Εθνικό πρό-
γραµµα για την πρόληψη και αντιµετώπιση καρδιαγγειακών κιν-
δύνων»

Άρθρο 86 Αποζηµίωση ειδικού σκοπού για την υλοποίηση του
Εθνικού Προγράµµατος Πρόληψης «ΣΠΥΡΟΣ ΔΟΞΙΑΔΗΣ»

Άρθρο 87 Παράταση ισχύος ρυθµίσεων για την λειτουργία
πάσης φύσεως εκπαιδευτικών δοµών του Υπουργείου Παιδείας
και Θρησκευµάτων και για την υποβολή σε διαγνωστικό έλεγχο
νόσησης από τον κορωνοϊό COVID-19 ως προϋπόθεση συµµετο-
χής στην εκπαιδευτική διαδικασία
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ΜΕΡΟΣ Ε’: ΚΥΡΩΣΗ ΤΗΣ ΑΠΟ 9.12.2022 ΣΥΜΦΩΝΙΑΣ ΕΚΤΕ-
ΛΕΣΗΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΩΝ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΤΟΥ ΟΡΟΥ 18.6 ΤΗΣ
ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ, ΟΠΩΣ ΑΥΤΗ ΚΥΡΩΘΗΚΕ ΜΕ ΤΟΝ
Ν. 4612/2019, ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗ ΤΟΥ ΝΕΟΥ ΔΙΕΘΝΟΥΣ ΑΕ-
ΡΟΛΙΜΕΝΑ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ ΚΡΗΤΗΣ

Άρθρο 88 Κύρωση της από 9.12.2022 Συµφωνίας Εκτέλεσης
Συµπληρωµατικών Εργασιών του όρου 18.6 της Σύµβασης Πα-
ραχώρησης, όπως αυτή κυρώθηκε µε τον ν. 4612/2019, για την
αναβάθµιση του Νέου Διεθνούς Αερολιµένα Ηράκλειου Κρήτης

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’: ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΟΥ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΑΝΑΠΤΥ-
ΞΗΣ

Άρθρο 89 Μετοχικό κεφάλαιο, στρατηγικό και επιχειρησιακό
σχέδιο, εκλογή µελών Διοικητικού Συµβουλίου - Καθορισµός
αµοιβής εκτελεστικών µελών Διοικητικού Συµβουλίου της εται-
ρείας «Εθνικό Μητρώο Νεοφυών Επιχειρήσεων» - Τροποποίηση
άρθρου 72 ν. 4914/2022

Άρθρο 90 Παράταση προθεσµίας ολοκλήρωσης των επενδυ-
τικών σχεδίων των νόµων 3299/2004 και 3908/2011

Άρθρο 91 Μόνιµη άδεια διαµονής επενδυτή - Αντικατάσταση
παρ. Β άρθρου 20 ν. 4251/2014

Άρθρο 92 Μεταβατική διάταξη για τις άδειες διαµονής της
παρ. Β του άρθρου 20 του ν. 4251/2014

Άρθρο 93  Χρήση πληρεξουσίων για την υποβολή αίτησης
άδειας διαµονής επενδυτή - Τροποποίηση παρ. 10 και 11 άρθρου
8 ν. 4251/2014

Άρθρο 94 Παρατάσεις προθεσµιών Υπουργείου Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης

Άρθρο 95 Μεταβατική ρύθµιση για δικαιοπραξίες εµπράγµα-
των ή ενοχικών δικαιωµάτων της παρ. 1 του άρθρου 29 του ν.
1892/1990

Άρθρο 96 Καθορισµός ανώτατου ορίου αναπροσαρµογής µι-
σθώµατος για εµπορικές και επαγγελµατικές µισθώσεις ακινήτων
για το έτος 2023

Άρθρο 97 Ρυθµίσεις για την εξυγίανση των Ναυπηγείων Ελευ-
σίνας

Άρθρο 98 Κανονισµοί Λειτουργίας Οργανωµένων         Υποδο-
χέων Μεταποιητικών και Επιχειρηµατικών Δραστηριοτήτων - Τρο-
ποποίηση παρ. 10 και 11 άρθρου 47               ν. 4982/2022

Άρθρο 99 Παράταση ισχύος της περιστολής φαινοµένων αθέ-
µιτης κερδοφορίας και διεύρυνση της σχετικής εξουσιοδότησης
- Τροποποίηση άρθρου 58 ν. 4818/2021

Άρθρο 100 Ρυθµίσεις για τις κτιριακές εγκαταστάσεις του
«Αναρρωτηρίου Πεντέλης»

Άρθρο 101 Παράταση προθεσµιών - Τροποποίηση του άρθρου
εικοστού τρίτου της από 13.4.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιε-
χοµένου και της παρ. 9 του άρθρου 52          ν. 4280/2014

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΟΥ ΠΕΡΙΒΑΛ-
ΛΟΝΤΟΣ

Άρθρο 102 Ανάρτηση δικαιολογητικών πριν από την έγκριση
Ρυµοτοµικού Σχεδίου Εφαρµογής - Τροποποίηση παρ. 4 και παρ.
5 άρθρου 10 ν. 4447/2016

Άρθρο 103 Αρµοδιότητα θεώρησης και έγκρισης µελετών στο
πλαίσιο των Ειδικών Πολεοδοµικών Σχεδίων

Άρθρο 104 Αρµοδιότητες δευτερευόντων διατακτών και ανα-
θετουσών αρχών στις Επιθεωρήσεις Εφαρµογής Δασικής Πολι-
τικής - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 49          ν. 4915/2022

Άρθρο 105 Μέθοδος υπολογισµού Μέσης Τιµής Φυσικού Αε-
ρίου 

Άρθρο 106 Κατανοµή και απόδοση εσόδων από το Πράσινο
Τέλος - Προσθήκη παρ. 6Α στο άρθρο 158 του            ν. 4759/2020

Άρθρο 107 Εξαίρεση από ενεργειακούς ελέγχους
Άρθρο 108 Παρατάσεις προθεσµιών και προσωρινές ρυθµί-

σεις
Άρθρο 109 Επέκταση Προσωρινού Μηχανισµού στο σύνολο

της Ενδοηµερήσιας Αγοράς - Εξουσιοδοτική διάταξη - Τροπο-
ποίηση παρ. 11 άρθρου 12Α ν. 4425/2016

Άρθρο 110 Μεταβατική διάταξη για την κατά παρέκκλιση δό-
µηση σε εκτός σχεδίου πόλεως περιοχές - Τροποποίηση παρ. 1
άρθρου 40 ν. 4759/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Άρθρο 111 Θέµατα του Οργανισµού Ελληνικών Γεωργικών
Ασφαλίσεων - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 209          ν. 4820/2021

Άρθρο 112 Αποζηµίωση αξιολογητών επενδυτικών σχεδίων για
έργα και δράσεις του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων - Τροποποίηση περ. β) παρ. 1 άρθρου 183 ν. 4972/2022

Άρθρο 113 Παρατάσεις προθεσµιών κτηνοτροφικών εγκατα-
στάσεων - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 14 και παρ. 3 άρθρου
17α ν. 4056/2012

ΜΕΡΟΣ Ζ’: ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ
Άρθρο 114 Εφαρµοστικά µέτρα για την επιβολή της Προσω-

ρινής Συνεισφοράς Αλληλεγγύης του άρθρου 14 του Κανονισµού
(ΕΕ) 2022/1854

Άρθρο 115 Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης από τον κρατικό
προϋπολογισµό µε σκοπό την κάλυψη µέρους του αυξηµένου κό-
στους των νοικοκυριών λόγω της σηµαντικής αύξησης του δείκτη
τιµών καταναλωτή

Άρθρο 116 Παράταση συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου ορισµέ-
νου χρόνου προσωπικού καθαριότητας των κτιρίων της κεντρι-
κής υπηρεσίας και περιφερειακών υπηρεσιών του Υπουργείου
Οικονοµικών και της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων

Άρθρο 117 Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης στην εταιρεία
«Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.» σύµφωνα µε την περ. β’ της
παρ. 2 του άρθρου 107 της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης (ΣΛΕΕ) - Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 2 ν.
4810/2021

Άρθρο 118 Καταβολή των Τελών Εκσυγχρονισµού και Ανάπτυ-
ξης Αερολιµένων (Τ.Ε.Α.Α.) του διαστήµατος Φεβρουαρίου έως
και Μαΐου 2020 χωρίς την επιβολή πρόσθετων φόρων, τελών και
τόκων υπερηµερίας

Άρθρο 119 Παράταση προσωρινής ανάθεσης συγκοινωνιακού
έργου στον Ο.Α.Σ.Θ. - Τροποποίηση άρθρου 26 ν. 4482/2017

Άρθρο 120 Μέτρα στήριξης χερσαίων επιβατικών µεταφορών
Άρθρο 121 Παράταση αναστολής πληρωµών, συµψηφισµού

και διαδικασιών είσπραξης χρεών του Οργανισµού Σιδηροδρό-
µων Ελλάδος (Ο.Σ.Ε.) από καταπτώσεις εγγυήσεων δανείων
έναντι του Δηµοσίου - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 45 ν.
4313/2014

Άρθρο122 Κρατική χρηµατοδότηση διαχειριστή υποδοµής -
Τροποποίηση παρ. 4 και αντικατάσταση παρ. 5 άρθρου 8 ν.
4408/2016

Άρθρο 123 Έγκριση µελέτης σκοπιµότητας για σύσταση εθνι-
κού φορέα για την ηλεκτροκίνηση - Εξουσιοδοτική διάταξη

Άρθρο 124  Ειδικές ρυθµίσεις «ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΑΕΡΟΠΟΡΙΚΗΣ
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ Α.Ε.»

Άρθρο 125 Παράταση εποπτείας του Οικοδοµικού Συνεταιρι-
σµού Μονίµων Αξιωµατικών Ελληνικού Στρατού από το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών

Άρθρο 126 Παράταση της προθεσµίας επικαιροποίησης των
δικαιολογητικών των προπονητών - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου
71 ν. 4908/2022

Άρθρο 127 Προθεσµία τροποποίησης καταστατικού      αθλη-
τικών σωµατείων, αθλητικών ενώσεων και αθλητικών οµοσπον-
διών - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 30          ν. 4726/2020

Άρθρο 128 Επείγουσες ρυθµίσεις για τη λειτουργία των πολι-
τικών δικαστηρίων - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 56 ν. 4871/2021

ΜΕΡΟΣ Η’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 129 Έναρξη ισχύος
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

1. Σκοπός του Μέρους Β’ είναι η βελτίωση της ποιότητας ζωής
των ασθενών που πάσχουν από απειλητική για τη ζωή τους ασθέ-
νεια ή από χρόνια εξελικτική ασθένεια, µε τη δηµιουργία και την
οριοθέτηση του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας ενός ολοκληρω-
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µένου συστήµατος παροχής ανακουφιστικής φροντίδας, το
οποίο, συνδυαστικά µε τις λοιπές υφιστάµενες δοµές του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας, θα εστιάζει και θα εξυπηρετεί τις εξει-
δικευµένες ανάγκες των ασθενών αυτών και των οικογενειών
τους.

2. Σκοπός του Μέρους Γ’ είναι η αντιµετώπιση της πανδηµίας
του κορωνοϊού COVID-19 και η προστασία της δηµόσιας υγείας.

3. Σκοπός του Μέρους Δ’ είναι η ρύθµιση επειγόντων ζητηµά-
των αρµοδιότητας του Υπουργείου Υγείας.

4. Σκοπός του Μέρους Ε’ είναι η αναβάθµιση των αεροπορικών
υποδοµών της χώρας και η άρτια εξυπηρέτηση του επιβατικού
κοινού.

5. Σκοπός του Μέρους ΣT’ είναι η αντιµετώπιση επειγόντων θε-
µάτων, τα οποία επιδρούν ανασταλτικά στην ανάπτυξη και την
προστασία του περιβάλλοντος.  

6. Σκοπός του Μέρους Ζ’ είναι η ρύθµιση επειγόντων ζητηµά-
των αρµοδιότητας των Υπουργείων Οικονοµικών, Εθνικής Άµυ-
νας, Πολιτισµού και Αθλητισµού και Δικαιοσύνης. 

Άρθρο 2
Αντικείµενο

1. Αντικείµενο του Μέρους Β’ είναι:
α) η δηµιουργία και οργάνωση εντός αυτοτελούς συστήµατος

παροχής υπηρεσιών ανακουφιστικής φροντίδας,
β) ο καθορισµός των δοµών παροχής ανακουφιστικής φροντί-

δας και των ελάχιστων ποιοτικών κριτηρίων λειτουργίας τους, η
οριοθέτηση του τρόπου και του ύψους της αποζηµίωσής τους
για τις υπηρεσίες που παρέχουν και η θεσµοθέτηση του πλαισίου
επιτρεπτής οικονοµικής ενίσχυσής τους, µεταξύ άλλων, δια χρη-
µατικών δωρεών,

γ) η πρόβλεψη της συγκρότησης µίας διεπιστηµονικής οµάδας
επαγγελµατιών υγείας για την παροχή εξειδικευµένης ανακου-
φιστικής φροντίδας, καθώς και η πρόβλεψη της δυνατότητας επι-
µόρφωσης των επαγγελµατιών υγείας που παρέχουν υπηρεσίες
ανακουφιστικής φροντίδας,

δ) η πρόβλεψη της σύστασης Εθνικού Μητρώου Ασθενών Ανα-
κουφιστικής Φροντίδας υγείας και

ε) η σύσταση και η οριοθέτηση των αρµοδιοτήτων της Εθνικής
Επιτροπής για την Ανάπτυξη της Ανακουφιστικής Φροντίδας ως
διεπιστηµονικού συµβουλευτικού οργάνου, το οποίο συνεπικου-
ρεί το Κεντρικό Συµβούλιο Υγείας (ΚΕ.Σ.Υ.) και το Υπουργείο
Υγείας στη χάραξη της κεντρικής εθνικής πολιτικής για την ανά-
πτυξη της ανακουφιστικής φροντίδας.

2. Αντικείµενο του Μέρους Γ’ είναι η παράταση της ισχύος
επειγουσών ρυθµίσεων για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού
COVID-19.

3. Αντικείµενο του Μέρους Δ’ είναι η επίλυση προβληµάτων
αρµοδιότητας του Υπουργείου Υγείας, όπως ο έλεγχος του
ύψους της φαρµακευτικής δαπάνης του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. σε σχέση µε
τον τρόπο διάθεσης των Φαρµάκων Υψηλού Κόστους (Φ.Υ.Κ.), η
πρόβλεψη δυνατότητας ρύθµισης των οφειλών των Κατόχων
Αδείας Κυκλοφορίας (Κ.Α.Κ.) ή φαρµακευτικών εταιρειών προς
τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.)
και για τα έτη 2021-2022, σε συνέχεια προγενέστερης όµοιας
ρύθµισης για προγενέστερα έτη και η υπό προϋποθέσεις και
εφόσον επακολουθεί εµβολιασµός διαγραφή των προστίµων
στους ανεµβολίαστους πολίτες άνω των εξήντα (60) ετών. 

4. Αντικείµενο του Μέρους Ε’ είναι η κύρωση της από
9.12.2022 Συµφωνίας Εκτέλεσης Συµπληρωµατικών Εργασιών,
σύµφωνα µε τον όρο 18.6 της Σύµβασης Παραχώρησης, όπως
αυτή κυρώθηκε µε τον ν. 4612/2019 (Α’ 77), για την αναβάθµιση
του Νέου Διεθνούς Αερολιµένα Ηράκλειου Κρήτης.

5. Αντικείµενο του Μέρους ΣΤ’ είναι η αντιµετώπιση ζητηµά-
των, που χρήζουν άµεσης επίλυσης για την ενίσχυση της ανά-
πτυξης, της προστασίας του περιβάλλοντος και της αγροτικής
παραγωγής. 

6. Αντικείµενο του Μέρους Ζ’ είναι η παράταση της ισχύος δια-
τάξεων που εκπνέουν στις 31.12.2022 και για τις οποίες η δικαιο-
λογητική ανάγκη ρύθµισης εξακολουθεί να υφίσταται. 

ΜΕΡΟΣ Β’
ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΟ ΣΥΣΤΗΜΑ ΠΑΡΟΧΗΣ 

ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΤΙΚΗΣ ΦΡΟΝΤΙΔΑΣ

Άρθρο 3
Ορισµοί

1. Ως «ανακουφιστική φροντίδα» ορίζεται η ολοκληρωµένη προ-
σέγγιση και παροχή υπηρεσιών για την κάλυψη των αναγκών των
ασθενών, που αντιµετωπίζουν προβλήµατα, τα οποία σχετίζονται
µε απειλητικές για τη ζωή τους ασθένειες ή µε χρόνια εξελικτικές
ασθένειες. Η ανακουφιστική φροντίδα παρέχεται σε πρωτοβάθµιο,
δευτεροβάθµιο και τριτοβάθµιο επίπεδο φροντίδας υγείας, ανά-
λογα µε τις ανάγκες των ασθενών, στους οποίους απευθύνεται,
και διακρίνεται σε γενική και σε εξειδικευµένη ανακουφιστική
φροντίδα.

2. Ως «γενική ανακουφιστική φροντίδα» ορίζεται η ανακουφι-
στική φροντίδα που παρέχεται από επιστήµονες υγείας που ανα-
λαµβάνουν τη θεραπεία και φροντίδα ασθενών µε απειλητικά για
τη ζωή νοσήµατα. Η γενική ανακουφιστική φροντίδα περιλαµβάνει
την αξιολόγηση και διαχείριση των συµπτωµάτων, την επικοινωνία
µε τον ασθενή και την οικογένειά του σχετικά µε τη διάγνωση και
την πρόγνωση, καθώς και τη συνεργασία ή παραποµπή του σε
υπηρεσίες εξειδικευµένης ανακουφιστικής φροντίδας.

3. Ως «εξειδικευµένη ανακουφιστική φροντίδα» ορίζεται η ανα-
κουφιστική φροντίδα που παρέχεται από διεπιστηµονική οµάδα,
η οποία αποτελείται από γιατρό, νοσηλευτή/τρια, κοινωνικό/ή λει-
τουργό, ψυχολόγο, εργοθεραπευτή/τρια, φυσιοθεραπευτή/τρια,
διαιτολόγο, λογοθεραπευτή/τρια, φαρµακοποιό και άλλους θερα-
πευτές που διαθέτουν πιστοποιηµένες γνώσεις στην ανακουφι-
στική φροντίδα. Η ελάχιστη σύνθεση της διεπιστηµονικής οµάδας
είναι γιατρός, νοσηλευτής/τρια, κοινωνικός/ή λειτουργός, ψυχο-
λόγος, φυσιοθεραπευτής/τρια. Το έργο της διεπιστηµονικής οµά-
δας µπορεί να υποστηρίζεται από ειδικά εκπαιδευµένους
εθελοντές.

4. Ως «παιδιατρική ανακουφιστική φροντίδα» ορίζεται η συνο-
λική παροχή υπηρεσιών φροντίδας υγείας για τη θεραπεία και τη
φροντίδα των νεογνών, βρεφών, παιδιών και εφήβων που αντιµε-
τωπίζουν προβλήµατα που σχετίζονται µε απειλητικές για τη ζωή
τους ή χρόνια εξελικτικές ασθένειες.

Άρθρο 4
Βασικές αρχές και στόχοι 

της ανακουφιστικής φροντίδας

1. Οι βασικές αρχές που διέπουν την ανακουφιστική φροντίδα
είναι οι ακόλουθες: 

α) η διαµόρφωση µίας ολοκληρωµένης και επιστηµονικά τεκµη-
ριωµένης µεθοδολογίας, µεταξύ άλλων και µέσω της εκπόνησης
ενός Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την Ανάπτυξη της Ανακουφιστι-
κής Φροντίδας, για την πρόληψη, αξιολόγηση και ανακούφιση των
σωµατικών, ψυχοκοινωνικών και πνευµατικών αναγκών και προ-
βληµάτων των ασθενών που πάσχουν από απειλητική για τη ζωή
τους ή χρόνια εξελικτική ασθένεια, µε απώτερο στόχο τη διασφά-
λιση της ποιότητας της ζωής τους και τον σεβασµό της αξιοπρέ-
πειάς τους,

β) η υιοθέτηση µίας ασθενοκεντρικής προσέγγισης κατά την πα-
ροχή υπηρεσιών ανακουφιστικής φροντίδας, από διεπιστηµονική
οµάδα επαγγελµατιών υγείας, µε έµφαση στον προσδιορισµό των
αναγκών των ασθενών και στη διεύρυνση των θεραπευτικών επι-
λογών τους, ως προς τον τρόπο και τον τόπο υπαγωγής τους στην
αναγκαία θεραπεία, και 

γ) η βελτίωση των όρων πρόσβασης στη θεραπεία και στη νο-
σηλεία των ασθενών που χρήζουν ανακουφιστικής φροντίδας,
ώστε να διασφαλίζεται η δυνατότητα παροχής φροντίδας υγείας
στην κατοικία τους ή σε κατάλληλες για αυτούς δοµές. 

2. Στόχοι της ανακουφιστικής φροντίδας είναι:
α) η ανάπτυξη ειδικών δοµών θεραπείας και νοσηλείας των

ασθενών που ενδυναµώνουν τη δυνατότητα συµµετοχής του οι-
κογενειακού και οικείου τους περιβάλλοντος κατά τα στάδια θε-
ραπείας και νοσηλείας τους,
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β) η βελτίωση του ανθρώπινου δυναµικού µε κατάλληλη εκπαί-
δευση και επιµόρφωση στις ανάγκες της ανακουφιστικής φροντί-
δας,

γ) η παροχή ολοκληρωµένης υποστήριξης των ασθενών που
χρήζουν ανακουφιστικής φροντίδας, καθώς και των οικογενειών
και των οικείων τους,

δ) η αξιοποίηση της χρήσης σύγχρονων ηλεκτρονικών µεθόδων
τηλεϊατρικής, για τη συµβουλευτική υποστήριξη των ασθενών και
των οικογενειών τους.

Άρθρο 5
Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την ανάπτυξη 

της Ανακουφιστικής Φροντίδας

1. Στο πλαίσιο του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για τη Δηµόσια
Υγεία του άρθρου 3 του ν. 4675/2020 (Α’ 54), εκπονείται από το
Κεντρικό Συµβούλιο Υγείας (ΚΕ.Σ.Υ.), µετά από πρόταση της Εθνι-
κής Επιτροπής για την Ανάπτυξη της Ανακουφιστικής Φροντίδας,
και εγκρίνεται από τον Υπουργό Υγείας, Εθνικό Σχέδιο Δράσης για
την Ανάπτυξη της Ανακουφιστικής Φροντίδας (Ε.Σ.Δ.Α.Α.Φ.). Το
Ε.Σ.Δ.Α.Α.Φ. αποτελεί τον οδικό χάρτη για την εφαρµογή µιας συ-
νεκτικής πολιτικής παροχής ολιστικών υπηρεσιών ανακουφιστικής
φροντίδας µε ορίζοντα πενταετίας και περιλαµβάνει:

α) τους στρατηγικούς και επιχειρησιακούς στόχους της πολιτι-
κής για την ανάπτυξη της ανακουφιστικής φροντίδας, καθώς και
ποσοτικούς και ποιοτικούς δείκτες µέτρησης της επίτευξής τους,

β) το σύνολο των δράσεων για την ανάπτυξη της ανακουφιστι-
κής φροντίδας, τους άξονες προτεραιότητας στους οποίους
αυτές εντάσσονται, καθώς και τον προϋπολογισµό, τη χρηµατο-
δότηση και το χρονοδιάγραµµα υλοποίησής τους,

γ) το πλαίσιο για τον τρόπο οργάνωσης της παροχής υπηρεσιών
ανακουφιστικής φροντίδας και τον τρόπο συντονισµού και συνερ-
γασίας µεταξύ των δηµόσιων και ιδιωτικών φορέων που δραστη-
ριοποιούνται για την ανάπτυξη της ανακουφιστικής φροντίδας και
την παροχή υπηρεσιών ανακουφιστικής φροντίδας, 

δ) την ποσοτική και ποιοτική αποτίµηση των παρεχόµενων στη
χώρα υπηρεσιών ανακουφιστικής φροντίδας, 

ε) την ποσοτική και ποιοτική εκτίµηση της προσφοράς υπηρε-
σιών ανακουφιστικής φροντίδας στις διασυνδεδεµένες δοµές πα-
ροχής υπηρεσιών ανακουφιστικής φροντίδας και

στ) τις πιλοτικές δράσεις που θα υλοποιηθούν κατά τη διάρκεια
της εφαρµογής του.

Άρθρο 6
Δοµές ανακουφιστικής φροντίδας

1. Οι υπηρεσίες ανακουφιστικής φροντίδας παρέχονται σε
Δοµές Ανακουφιστικής Φροντίδας Ασθενών (Δ.Α.Φ.Α.). Οι Δ.Α.Φ.Α.
είναι δηµόσιες ή ιδιωτικές µονάδες παροχής υπηρεσιών υγείας
που δραστηριοποιούνται στον τοµέα της παροχής υπηρεσιών ανα-
κουφιστικής φροντίδας για την ολιστική και διεπιστηµονική κά-
λυψη των αναγκών των ασθενών, που αντιµετωπίζουν
προβλήµατα, τα οποία σχετίζονται µε απειλητικές για τη ζωή τους
ασθένειες ή µε χρόνια εξελικτικές ασθένειες, καθώς και για τη στή-
ριξη των οικογενειών τους. 

2. Οι Δ.Α.Φ.Α. δύνανται να οργανώνονται και να λειτουργούν σε
όλα τα επίπεδα του συστήµατος υγείας, αναλόγως των αναγκών
του πληθυσµού, στον οποίον απευθύνονται, και διακρίνονται στις
εξής κατηγορίες:

α) µονάδες παροχής υπηρεσιών κατ’ οίκον ανακουφιστικής
φροντίδας σε εξωτερικούς ασθενείς, οι οποίες λειτουργούν σε
επίπεδο πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας,

β) ειδικά εξωτερικά ιατρεία ή Κέντρα Ηµερήσιας Ανακουφιστι-
κής Φροντίδας Ασθενών (Κ.Η.Α.Φ.Α.), τα οποία λειτουργούν σε
επίπεδο πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, 

γ) Ξενώνες Ανακουφιστικής Φροντίδας Ασθενών (Ξ.Α.Φ.Α.) που
νοούνται ως φορείς δευτεροβάθµιας φροντίδας υγείας και 

δ) Μονάδες Ανακουφιστικής Φροντίδας Ασθενών (Μ.Α.Φ.Α.),
στο πλαίσιο λειτουργίας νοσοκοµείων ή ιδιωτικών κλινικών που νο-
ούνται ως φορείς δευτεροβάθµιας ή τριτοβάθµιας φροντίδας
υγείας.

Οι Δ.Α.Φ.Α. των περ. α) και β) δύνανται να διασυνδέονται επι-
στηµονικά και οργανωτικά µε τις Δ.Α.Φ.Α. των περ. γ) και δ), σύµ-
φωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις της υπουργικής
απόφασης της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 13.

Οι διοικήσεις των νοσοκοµείων ή των ιδιωτικών κλινικών εντός
των οποίων λειτουργούν οι Δ.Α.Φ.Α. της περ. δ) δύνανται να συ-
νάπτουν συνεργασίες µε πανεπιστηµιακά κέντρα αριστείας, υπό
τη µορφή προγραµµατικών συµβάσεων µε σκοπό τη διαµόρφωση
καινοτόµων ιατρικών πρωτοκόλλων παροχής ανακουφιστικής
φροντίδας και λοιπών ερευνητικών δράσεων.  

3. Δ.Α.Φ.Α. δύνανται να οργανώνουν και να λειτουργούν οι Διοι-
κήσεις Υγειονοµικών Περιφερειών (Δ.Υ.ΠΕ.), τα νοσοκοµεία του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας (Ε.Σ.Υ.) και οι ιδιωτικές κλινικές,
καθώς και τα κοινωφελή ιδρύµατα, τα νοµικά πρόσωπα δηµόσιου
ή ιδιωτικού δικαίου κερδοσκοπικού ή µη χαρακτήρα και οι ενώσεις
προσώπων µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, εφόσον στον καταστα-
τικό σκοπό τους περιλαµβάνεται η παροχή υπηρεσιών φροντίδας
υγείας. 

4. Για τη σύσταση Δ.Α.Φ.Α. εντός νοσοκοµείων ή ιδιωτικών κλι-
νικών εφαρµόζονται οι οικείες διατάξεις. Σε κάθε άλλη περίπτωση,
για τη βεβαίωση ίδρυσης και λειτουργίας απαιτείται απόφαση του
αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Υγείας, η οποία εκδίδεται εφό-
σον πληρούνται οι όροι και οι προϋποθέσεις της υπουργικής από-
φασης της περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 13. 

5. α) Βεβαίωση ίδρυσης και λειτουργίας Δ.Α.Φ.Α. δεν χορηγείται
σε όσους έχουν καταδικαστεί για παράβαση των διατάξεων της
ποινικής νοµοθεσίας που συνεπάγεται ανικανότητα κτήσης της δη-
µοσιοϋπαλληλικής ιδιότητας, ή για παράβαση που αφορά στη νο-
µοθεσία για τα ναρκωτικά. Το κώλυµα του πρώτου εδαφίου
αίρεται µόνο σε περίπτωση αµετάκλητης αθωωτικής απόφασης.
Προκειµένου για νοµικά πρόσωπα, το κώλυµα του πρώτου εδα-
φίου δεν πρέπει να συντρέχει στο πρόσωπο των νόµιµων εκπρο-
σώπων ή των διαχειριστών τους. 

β) Βεβαίωση ίδρυσης και λειτουργίας δεν χορηγείται σε ιατρούς
του Ε.Σ.Υ. και ιατρούς µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού
των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων.

Άρθρο 7
Σύσταση Εθνικού Μητρώου Ασθενών 

Ανακουφιστικής Φροντίδας

1. Για την παροχή ολοκληρωµένων υπηρεσιών ανακουφιστικής
φροντίδας ασθενών συστήνεται στο Υπουργείο Υγείας Εθνικό Μη-
τρώο Ανακουφιστικής Φροντίδας Ασθενών. Στο Εθνικό Μητρώο
Ανακουφιστικής Φροντίδας Ασθενών εγγράφονται οι ασθενείς που
χρήζουν ανακουφιστικής φροντίδας, µε ευθύνη του θεράποντος
ιατρού τους ή µε ευθύνη θεράποντος ιατρού δηµόσιας δοµής, µε
υποχρεωτική αναφορά στο είδος του νοσήµατος, µε βάση την κα-
τηγοριοποίηση των νοσηµάτων στη Στατιστική Ταξινόµηση Νόσων
και Σχετικών Προβληµάτων Υγείας (ICD-10) και το στάδιο της
νόσου.

2. Η σύσταση και λειτουργία του Εθνικού Μητρώου Ανακουφι-
στικής Φροντίδας Ασθενών, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου
83 του ν. 4600/2019 (Α’ 43), περί σύστασης και λειτουργίας Εθνι-
κών Μητρώων Ασθενών, αποβλέπει στους εξής, ιδίως, σκοπούς: 

α) να διασφαλιστεί η άµεση και έγκυρη καταγραφή των ασθε-
νών που διαβιούν στην Ελλάδα και χρήζουν παροχής υπηρεσιών
ανακουφιστικής φροντίδας υγείας,

β) να συλλέγονται ακριβή, αναγκαία και πρόσφορα δεδοµένα
που διευκολύνουν τη διαµόρφωση ιατρικών πρωτοκόλλων παρο-
χής ανακουφιστικής φροντίδας, καθώς και κάθε άλλο σχετικό
στοιχείο, κρίσιµο από ιατρική άποψη, µε βάση τις ανάγκες των
ασθενών που καταγράφονται ανά υγειονοµική περιφέρεια, 

γ) να χρησιµοποιούνται τα συλλεγόµενα στοιχεία για τον συν-
τονισµό των Δοµών Ανακουφιστικής Φροντίδας Ασθενών
(Δ.Α.Φ.Α.) ανά υγειονοµική περιφέρεια και την παροχή υπηρεσιών
ανακουφιστικής φροντίδας υγείας προς τους ασθενείς, από τις
δοµές που παρέχουν τις υπηρεσίες αυτές, 

δ) να καταστεί δυνατή η αξιολόγηση, µε επιστηµονικά κριτήρια,
της εξέλιξης της υγείας των χρονίως πασχόντων ασθενών µε την
πάροδο του χρόνου,
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ε) να καταγραφούν η φαρµακευτική αγωγή που λαµβάνουν οι
ασθενείς, το στάδιο και τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά κάθε νόσου,
ώστε να αξιολογηθεί η πρόσβασή τους σε καινοτόµες θεραπείες
και σε νέα φαρµακευτικά σχήµατα,

στ) να διευκολυνθεί η παρακολούθηση της πορείας της νόσου
των ασθενών που χρήζουν υποστήριξης στην κατοικία τους,

ζ) να καταστεί δυνατή η αξιολόγηση των παρεχόµενων υπηρε-
σιών ανακουφιστικής φροντίδας και των αναγκών για τον σχεδια-
σµό και την υλοποίηση βελτιωµένων και νέων υπηρεσιών υγείας
για ασθενείς που χρήζουν ανακουφιστικής φροντίδας, προκειµέ-
νου να διαµορφωθούν και να αναπτυχθούν ερευνητικά και καινο-
τόµα πρωτόκολλα παροχής ανακουφιστικής φροντίδας,

η) να δηµιουργηθεί η διασύνδεση µε αντίστοιχα ευρωπαϊκά µη-
τρώα µε την αποστολή ανωνυµοποιηµένων δεδοµένων των ασθε-
νών σε αυτά, σε ετήσια βάση, µε απώτερο σκοπό τη σύγκριση των
εθνικών δεδοµένων µε εκείνα των άλλων ευρωπαϊκών κρατών, την
ανταλλαγή πληροφοριών για τη βέλτιστη αντιµετώπιση των ασθε-
νών και τη βελτίωση της δυνατότητας πρόσβασης σε σύγχρονες
θεραπείες.

3. Η εταιρεία µε την επωνυµία «ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ» (Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.),
που έχει συσταθεί µε τον ν. 3607/2007 (Α’ 145), εκτελεί την επε-
ξεργασία, για λογαριασµό του Υπουργείου Υγείας ως υπεύθυνου
επεξεργασίας, για τη λειτουργία του συστήµατος αρχειοθέτησης
του Εθνικού Μητρώου Ασθενών Ανακουφιστικής Φροντίδας. Η
Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε. αναλαµβάνει τον τεχνικό σχεδιασµό, την υλοποίηση,
την οργάνωση της µετάπτωσης των δεδοµένων προσωπικού χα-
ρακτήρα και άλλων δεδοµένων από κάθε πηγή, την τήρηση υπό
συνθήκες που διασφαλίζουν την ακεραιότητα, την εµπιστευτικό-
τητα και τη διαθεσιµότητα των δεδοµένων και κάθε άλλο θέµα,
που αφορά στην οµαλή λειτουργία του συστήµατος αρχειοθέτη-
σης του Εθνικού Μητρώου Ασθενών Ανακουφιστικής Φροντίδας.

4. Τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα των ασθενών που εν-
τάσσονται στο σύστηµα αρχειοθέτησης του Εθνικού Μητρώου
Ασθενών Ανακουφιστικής Φροντίδας τηρούνται ισοβίως και, πε-
ραιτέρω, για διάστηµα είκοσι (20) ετών από τον θάνατο του ασθε-
νούς.

5. Στα υποκείµενα των δεδοµένων αναγνωρίζονται τα δικαιώ-
µατα εκείνα που τους αναγνωρίζει ο Γενικός Κανονισµός για την
Προστασία Δεδοµένων και κάθε άλλη ρύθµιση για την προστασία
δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα που τηρούνται σε ιατρικά αρ-
χεία, η οποία ισχύει για το Σύστηµα Ηλεκτρονικής Συνταγογράφη-
σης.

6. H διαχείριση του Εθνικού Μητρώου Ασθενών Ανακουφιστικής
Φροντίδας διενεργείται από το Αυτοτελές Τµήµα Θεραπευτικών
Πρωτοκόλλων και Μητρώων Ασθενών του Υπουργείου Υγείας. Για
την πλήρωση των σκοπών σύστασης και λειτουργίας του εν λόγω
Μητρώου το Αυτοτελές Τµήµα δύναται να συνεργάζεται µε το Κεν-
τρικό Συµβούλιο Υγείας, καθώς και µε την Εθνική Επιτροπή για
την Ανάπτυξη της Ανακουφιστικής Φροντίδας του άρθρου 8. 

Άρθρο 8
Σύσταση και αρµοδιότητες της Εθνικής Επιτροπής
για την Ανάπτυξη της Ανακουφιστικής Φροντίδας

1. Συστήνεται, ως διεπιστηµονικό συµβουλευτικό όργανο,
Εθνική Επιτροπή για την Ανάπτυξη της Ανακουφιστικής Φροντίδας
(Επιτροπή), η οποία εδρεύει στο Υπουργείο Υγείας και υπάγεται
στον Υπουργό Υγείας. 

2. Η Επιτροπή έχει τις εξής αρµοδιότητες: 
α) Προτείνει προς το Κεντρικό Συµβούλιο Υγείας (ΚΕ.Σ.Υ.) δρά-

σεις για την οργάνωση της ανακουφιστικής φροντίδας στην Ελ-
λάδα, σε επίπεδο πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθµιας και
τριτοβάθµιας φροντίδας υγείας, µε έµφαση στις οργανωτικές
δοµές ανά υγειονοµική περιφέρεια µε βάση τις καταγεγραµµένες
ανάγκες,

β) υποβάλλει προς το ΚΕ.Σ.Υ. προτάσεις αναφορικά µε το
Εθνικό Σχέδιο Δράσης Ανακουφιστικής Φροντίδας του άρθρου 5
και την επιστηµονική του επικαιροποίηση,

γ) προτείνει προς το ΚΕ.Σ.Υ. ενδεδειγµένα πρωτόκολλα ανακου-
φιστικής φροντίδας ανά οργανωτική δοµή, µε αναλυτική κατα-

γραφή των παρεχόµενων υπηρεσιών στη βάση των διεθνών καλών
πρακτικών και των επικαιροποιηµένων κλινικών οδηγιών,

δ) υποβάλλει προς το ΚΕ.Σ.Υ. προτάσεις αναφορικά µε οργα-
νωτικά και επιστηµονικά ζητήµατα λειτουργίας των δοµών ανακου-
φιστικής φροντίδας υγείας, καθώς και θέµατα εξειδίκευσης και
επιµόρφωσης του προσωπικού, και

ε) γνωµοδοτεί προς την αρµόδια Υπηρεσία του Υπουργείου
Υγείας για το περιεχόµενο και τη διάρθρωση του Εθνικού Μη-
τρώου Ασθενών Ανακουφιστικής Φροντίδας του άρθρου 7.

3. Στο πλαίσιο της λειτουργίας της, η Επιτροπή δύναται να συγ-
κροτεί, µε απόφασή της, Υποεπιτροπές εκ των µελών της µε συγ-
κεκριµένο αντικείµενο και έργο.

Άρθρο 9
Συγκρότηση και θητεία της Εθνικής Επιτροπής 

για την Ανάπτυξη της Ανακουφιστικής Φροντίδας

1. Η Εθνική Επιτροπή για την Ανάπτυξη της Ανακουφιστικής
Φροντίδας (Επιτροπή) συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού
Υγείας. Με την ίδια απόφαση ορίζονται, εκ των µελών της, ο Πρό-
εδρός της και ο Γραµµατέας της, καθώς και τα µέλη που τους ανα-
πληρώνουν σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος.

2. Η Επιτροπή αποτελείται από ένδεκα (11) τακτικά, και ισά-
ριθµα αναπληρωµατικά, µέλη, και απαρτίζεται από: 

α) δύο (2) ιατρούς µε διετή κλινική εµπειρία ή ειδικότητα ή εξει-
δίκευση ή µεταπτυχιακό τίτλο σπουδών της ηµεδαπής ή αλλοδα-
πής, αναγνωρισµένο µε πράξη αρµοδίου οργάνου ή µε
αναγνώριση επαγγελµατικής ισοδυναµίας από το Συµβούλιο Ανα-
γνώρισης Επαγγελµατικών Προσόντων (Σ.Α.Ε.Π.) ή το Αυτοτελές
Τµήµα Εφαρµογής της Ευρωπαϊκής Νοµοθεσίας (Α.Τ.Ε.Ε.Ν.) σύµ-
φωνα µε το π.δ. 38/2010 (Α’ 78), στο γνωστικό αντικείµενο της Ανα-
κουφιστικής Ιατρικής ή Ανακουφιστικής Φροντίδας ή
µετεκπαίδευση ή πιστοποιηµένη επιµόρφωση, σύµφωνα µε το
άρθρο 11, εκ των οποίων ένας (1) είναι µέλος Διδακτικού Ερευνη-
τικού Προσωπικού Ιατρικής Σχολής ηµεδαπού ή αλλοδαπού Ανώ-
τατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος,

β) δύο (2) νοσηλευτές µε διετή κλινική εµπειρία σε εξειδικευµέ-
νες υπηρεσίες Ανακουφιστικής Φροντίδας ή µεταπτυχιακό τίτλο
σπουδών της ηµεδαπής ή αλλοδαπής, αναγνωρισµένο µε πράξη
αρµοδίου οργάνου ή µε αναγνώριση επαγγελµατικής ισοδυναµίας
από το Συµβούλιο Αναγνώρισης Επαγγελµατικών Προσόντων
(Σ.Α.Ε.Π.) ή το Αυτοτελές Τµήµα Εφαρµογής της Ευρωπαϊκής Νο-
µοθεσίας (Α.Τ.Ε.Ε.Ν.) σύµφωνα µε το π.δ. 38/2010, στο γνωστικό
αντικείµενο της Ανακουφιστικής Φροντίδας ή µετεκπαίδευση ή πι-
στοποιηµένη επιµόρφωση από φορέα που παρέχει υπηρεσίες
εξειδικευµένης Ανακουφιστικής Φροντίδας, σύµφωνα µε το άρθρο
11, εκ των οποίων ένας (1) είναι µέλος Διδακτικού Ερευνητικού
Προσωπικού Νοσηλευτικής Σχολής ηµεδαπού ή αλλοδαπού Ανώ-
τατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος, 

γ) έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας που προτείνε-
ται από τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, 

δ) έναν (1) εκπρόσωπο ασθενών που χρήζουν ανακουφιστικής
φροντίδας υγείας, 

ε) έναν (1) εκπρόσωπο του Πανελλήνιου Ιατρικού Συλλόγου που
προτείνεται από τον ίδιο, 

στ) τρεις (3) επιστήµονες εγνωσµένου κύρους ως εκπροσώπους
του Υπουργείου Υγείας, και

ζ) έναν υπάλληλο του Υπουργείου Υγείας. 
3. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής δύναται να παρίσταται,

χωρίς δικαίωµα ψήφου, έµµισθος δικηγόρος παρ’ Αρείω Πάγω εκ
των υπηρετούντων σε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, που
εποπτεύεται από το Υπουργείο Υγείας, ο οποίος ορίζεται µε από-
φαση του Υπουργού Υγείας, για την παροχή υπηρεσιών νοµικής
υποστήριξης της Επιτροπής στην άσκηση των αρµοδιοτήτων της.
Στις συνεδριάσεις δύνανται, επίσης, να προσκαλούνται και να πα-
ρίστανται, χωρίς δικαίωµα ψήφου, ειδικοί εµπειρογνώµονες, ανά-
λογα µε το αντικείµενο της συνεδρίασης. 

4. Τα µέλη της Επιτροπής ορίζονται για τριετή θητεία, η οποία
δύναται να ανανεωθεί άπαξ και για το ίδιο χρονικό διάστηµα µε
απόφαση του Υπουργού Υγείας. 

5. Κατά την άσκηση των καθηκόντων τους τα µέλη της Επιτρο-
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πής υπέχουν τις υποχρεώσεις του άρθρου 71 του ν. 4622/2019 (Α’
133).

6. Ο Υπουργός Υγείας παύει πρόωρα τα µέλη της Επιτροπής
στις εξής περιπτώσεις: α) για σπουδαίο λόγο που σχετίζεται µε
την άσκηση των καθηκόντων τους, β) για απουσία σε περισσότε-
ρες από έξι (6) συνεδριάσεις εντός διαστήµατος έξι (6) µηνών,
ανεξαρτήτως αιτιολογίας, και γ) για παράβαση των υποχρεώσεων
του άρθρου 71 του ν. 4622/2019.

Άρθρο 10
Αποζηµίωση των υπηρεσιών που παρέχουν 

οι Δοµές Ανακουφιστικής Φροντίδας Ασθενών

1. Οι υπηρεσίες που παρέχονται από τις Δοµές Ανακουφιστικής
Φροντίδας Ασθενών (Δ.Α.Φ.Α.) αποζηµιώνονται µε νοσήλια ή µε
τροφεία, αν πρόκειται για παροχή υπηρεσιών εντός δοµών, ή ανά
επίσκεψη, αν πρόκειται για παροχή υπηρεσιών κατ’ οίκον. 

2. Οι ασφαλιστικοί οργανισµοί ή ο Εθνικός Οργανισµός Παρο-
χής Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.) δύνανται να συµβάλλονται µε
τις Δ.Α.Φ.Α για την παροχή υπηρεσιών ανακουφιστικής φροντίδας
στους ασφαλισµένους τους. Οι υπηρεσίες αυτές αποτελούν υπη-
ρεσίες υγείας, η δαπάνη των οποίων δύναται να καλύπτεται από
τους ασφαλιστικούς οργανισµούς και τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ., κατά τις εκά-
στοτε ισχύουσες για αυτούς διατάξεις.

Άρθρο 11
Επιµόρφωση στην παροχή υπηρεσιών 

ανακουφιστικής φροντίδας

1. Για τη βελτίωση της παροχής υπηρεσιών εξειδικευµένης ανα-
κουφιστικής φροντίδας από επαγγελµατίες υγείας και λοιπά µέλη
της διεπιστηµονικής οµάδας δύνανται να διαµορφώνονται και να
υλοποιούνται προγράµµατα επιµόρφωσής τους, διάρκειας τετρα-
κοσίων (400) τουλάχιστον ωρών, από φορέα που παρέχει υπηρε-
σίες εξειδικευµένης ανακουφιστικής φροντίδας, εκ των οποίων
διακόσιες (200) ώρες θεωρητικής εκπαίδευσης και διακόσιες (200)
ώρες πρακτικής (κλινικής) άσκησης στο ίδιο γνωστικό αντικείµενο.

2. Για την πιστοποίηση της επιµόρφωσης των τετρακοσίων (400)
ωρών στην ανακουφιστική φροντίδα, συστήνεται τριµελής Επι-
τροπή για την ανάπτυξη και λειτουργία του προγράµµατος επι-
µόρφωσης της παρ. 1, η οποία συγκροτείται µε απόφαση του
Υπουργού Υγείας και αποτελείται από µέλη Διδακτικού Ερευνητι-
κού Προσωπικού των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, µε
εξειδίκευση στο γνωστικό αντικείµενο της ανακουφιστικής φρον-
τίδας των κλάδων της Ιατρικής ή της Νοσηλευτικής Επιστήµης ή
των Ψυχοκοινωνικών Επιστηµών. 

Άρθρο 12
Διενέργεια χρηµατικών δωρεών για τους σκοπούς 

της ανακουφιστικής φροντίδας

1. Οποιοδήποτε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο δύναται να διενεργεί
χρηµατική δωρεά µε αποκλειστικό σκοπό την κατασκευή, κατάλ-
ληλη κτιριακή διαµόρφωση, ανακαίνιση και ενίσχυση µε πάσης φύ-
σεως εξοπλισµό δηµόσιων Δοµών Ανακουφιστικής Φροντίδας
Ασθενών (Δ.Α.Φ.Α.) για τους σκοπούς της ανακουφιστικής φρον-
τίδας προς το Υπουργείο Υγείας και τα νοµικά πρόσωπα αρµοδιό-
τητας ή εποπτείας αυτού.

2. Η δωρεά της παρ. 1 εγκρίνεται αµελλητί µε απόφαση του αρ-
µοδίου οργάνου του Υπουργείου Υγείας, στην οποία περιέχεται
δήλωση αποδοχής του δωριζόµενου ποσού, µε ρητή αναφορά
στον σκοπό της δωρεάς, ο οποίος συνίσταται στην κατασκευή, κα-
τάλληλη κτιριακή διαµόρφωση, ανακαίνιση και ενίσχυση µε πάσης
φύσεως εξοπλισµό δηµόσιων Δ.Α.Φ.Α.. Στην εγκριτική της δωρεάς
απόφαση ορίζεται το νοµικό πρόσωπο αρµοδιότητας ή εποπτείας
του Υπουργείου Υγείας προς το οποίο θα εισφερθεί το ποσό της
δωρεάς, προκειµένου να υλοποιήσει τον σκοπό της. 

3. Στα νοµικά πρόσωπα αρµοδιότητας ή εποπτείας του Υπουρ-
γείου Υγείας, στα οποία δύναται να εισφερθεί το δωριζόµενο χρη-
µατικό ποσό από τον δωρητή, περιλαµβάνονται οι Υγειονοµικές
Περιφέρειες και η ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «Ινστιτούτο

Φαρµακευτικής Έρευνας και Τεχνολογίας Α.Ε.», τα οποία υλοποι-
ούν τον σκοπό της δωρεάς της παρ. 1, όπως αυτός εξειδικεύεται
στην εγκριτική της δωρεάς απόφαση, σύµφωνα µε την ισχύουσα
νοµοθεσία. Κάθε νοµικό πρόσωπο, αποδέκτης της δωρεάς, αρµο-
διότητας ή εποπτείας του Υπουργείου Υγείας υποχρεούται να
συµπράττει δια των οργάνων διοίκησής του σε κάθε απαιτούµενη
ενέργεια για την είσπραξη του ποσού της δωρεάς και την υλοποί-
ηση του σκοπού της και να ενηµερώνει και να λογοδοτεί προς τον
Υπουργό Υγείας για τις ενέργειες αυτές.

4. Στο Υπουργείο Υγείας συστήνεται πενταµελής Επιτροπή Πα-
ρακολούθησης και Υλοποίησης Δωρεών, αποτελούµενη από Πρό-
εδρο, Γραµµατέα, τρία (3) τακτικά και δύο (2) αναπληρωµατικά
µέλη, µε διετή θητεία, η οποία συγκροτείται µε απόφαση του
Υπουργού Υγείας, στην οποία ορίζεται και ο γραµµατέας της.
Χρέη γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος του Υπουργείου Υγείας. 

Άρθρο 13
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. α) Με απόφαση του Υπουργού Υγείας, η οποία εκδίδεται µετά
από γνώµη του Κεντρικού Συµβουλίου Υγείας (ΚΕ.Σ.Υ.), δύνανται
να καθορίζονται κατηγορίες Δοµών Ανακουφιστικής Φροντίδας
Ασθενών (Δ.Α.Φ.Α.), πλέον αυτών που αναφέρονται στην παρ. 2
του άρθρου 6.

β) Με απόφαση του Υπουργού Υγείας, η οποία εκδίδεται µετά
από γνώµη του ΚΕ.Σ.Υ., οι Δοµές Ανακουφιστικής Φροντίδας
Ασθενών (Δ.Α.Φ.Α.) των περ. α) και β) της παρ. 2 του άρθρου 6 δύ-
νανται να διασυνδέονται επιστηµονικά και οργανωτικά µε τις
Δ.Α.Φ.Α. των περ. γ) και δ) του ίδιου άρθρου και να ρυθµίζεται
κάθε άλλο σχετικό θέµα για την επιστηµονική διασύνδεση. 

γ) Με προεδρικό διάταγµα, κατόπιν πρότασης των Υπουργών
Υγείας, Εσωτερικών και του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουρ-
γού και µετά από γνώµη του ΚΕ.Σ.Υ., καθορίζονται οι όροι και οι
προϋποθέσεις ίδρυσης και λειτουργίας των Δ.Α.Φ.Α., οι κτιριακές
και εν γένει τεχνικές προδιαγραφές, ο εξοπλισµός, η στελέχωση
και η εποπτεία επί των Δ.Α.Φ.Α., η διαδικασία ανάκλησης της βε-
βαίωσης λειτουργίας, και ρυθµίζεται κάθε άλλο σχετικό θέµα για
το καθεστώς ίδρυσης και λειτουργίας τους. Με όµοιο διάταγµα
καθορίζονται για τις Δ.Α.Φ.Α., που ιδρύονται και λειτουργούν από
τους λοιπούς, εκτός των Υγειονοµικών Περιφερειών και των νο-
σοκοµείων του Εθνικού Συστήµατος Υγείας φορείς, επιπλέον
όσων αναφέρονται στο πρώτο εδάφιο, τα αρµόδια όργανα, η δια-
δικασία και τα δικαιολογητικά για την αδειοδότησή τους, τα αρ-
µόδια όργανα και η διαδικασία για τον έλεγχο και την εποπτεία
τους, οι διοικητικές κυρώσεις που δύνανται να επιβληθούν σε πε-
ρίπτωση παράβασης των όρων και προϋποθέσεων ίδρυσης και
λειτουργίας, οι οποίες είναι ανάλογες της βαρύτητας της παρά-
βασης, µε συνεκτίµηση τυχόν επαναλαµβανόµενης συµπεριφοράς
και λοιπών επιβαρυντικών περιστάσεων, η δυνατότητα υποβολής
ενστάσεων κατά των εν λόγω κυρώσεων, και ρυθµίζεται κάθε άλλο
σχετικό θέµα για το καθεστώς ίδρυσης, λειτουργίας, ελέγχου και
εποπτείας τους. 

δ) Με απόφαση του Υπουργού Υγείας, η οποία εκδίδεται µετά
από γνώµη του ΚΕ.Σ.Υ., ορίζονται οι προϋποθέσεις και η διαδικα-
σία εισαγωγής των ασθενών στις Δ.Α.Φ.Α., καθορίζονται τα ιατρικά
πρωτόκολλα παροχής ανακουφιστικής φροντίδας, τα οποία επι-
καιροποιούνται ετησίως, και οι ιατρικές και άλλες πράξεις που δύ-
νανται να διενεργούνται από τις Δ.Α.Φ.Α., και ρυθµίζεται κάθε άλλο
σχετικό θέµα για την παροχή υπηρεσιών ανακουφιστικής φροντί-
δας από τις Δ.Α.Φ.Α.. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας
και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µετά από γνώµη του ΚΕ.Σ.Υ., κα-
θορίζεται ο τρόπος χρήσης εφαρµογών τηλεϊατρικής για την υπο-
στήριξη των ασθενών που χρήζουν φροντίδας κατ’ οίκον.

2. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας, δύνανται να καθορίζονται
τα κριτήρια ένταξης των ασθενών στο Εθνικό Μητρώο Ανακουφι-
στικής Φροντίδας Ασθενών του άρθρου 7, οι παράµετροι που κα-
ταγράφονται και οι κατηγορίες των χρηστών.

3. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας, η οποία εκδίδεται µετά
από εισήγηση της Εθνικής Επιτροπής για την Ανάπτυξη της Ανα-
κουφιστικής Φροντίδας του άρθρου 8, ρυθµίζεται κάθε σχετικό
θέµα για την οργάνωση και λειτουργία της Εθνικής Επιτροπής
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για την Ανάπτυξη της Ανακουφιστικής Φροντίδας, συµπεριλαµβα-
νοµένης και της παροχής γραµµατειακής υποστήριξης από υπαλ-
λήλους του Υπουργείου Υγείας ή από υπαλλήλους των
Υγειονοµικών Περιφερειών. Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Υγείας και Οικονοµικών δύναται να ορίζεται καταβολή αποζηµίω-
σης στα µέλη της. 

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Οικονοµικών, η
οποία εκδίδεται µετά από πρόταση του ΚΕ.Σ.Υ., καθορίζονται ο
τρόπος αποζηµίωσης των υπηρεσιών που παρέχουν οι Δ.Α.Φ.Α.,
καθώς και ο τρόπος κοστολόγησης των παρεχόµενων υπηρεσιών
στην περίπτωση µονάδων που λειτουργούν από νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δίκαιου, κερδοσκοπικού ή µη χαρακτήρα και ενώσεις
προσώπων µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα.

5. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας ρυθµίζεται κάθε σχετικό
θέµα για την οργάνωση και λειτουργία της Επιτροπής της παρ. 2
του άρθρου 11. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας, η οποία εκδί-
δεται µετά από εισήγηση του ΚΕ.Σ.Υ., καθορίζονται το πλαίσιο επι-
µόρφωσης των επαγγελµατιών υγείας και άλλων µελών της
διεπιστηµονικής οµάδας, ο φορέας υλοποίησής του, το περιεχό-
µενο και τα επιµέρους στάδια, η πιστοποίηση της επιµόρφωσης,
οι όροι συµµετοχής όσων έχουν ένα έτος κλινικής άσκησης σε
εξειδικευµένες υπηρεσίες ανακουφιστικής φροντίδας και κάθε
άλλο σχετικό θέµα για την εφαρµογή του άρθρου 11. 

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Οικονοµικών
καθορίζεται η αποζηµίωση των µελών της Επιτροπής Παρακολού-
θησης και Υλοποίησης Δωρεών της παρ. 5 του άρθρου 12 που βα-
ρύνει τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας.

Άρθρο 14
Μεταβατικές διατάξεις

1. Οι λειτουργούσες ήδη, κατά την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος, Δοµές Ανακουφιστικής Φροντίδας Ασθενών (Δ.Α.Φ.Α.), ανε-
ξάρτητα από την αρχή από την οποία έχουν αδειοδοτηθεί,
υποχρεούνται να προσαρµοστούν στις διατάξεις του παρόντος
εντός πέντε (5) ετών από την έναρξη ισχύος των υπουργικών απο-
φάσεων της παρ. 1 του άρθρου 13.

2. Μέχρι την καθιέρωση ιατρικής εξειδίκευσης στην Ανακουφι-
στική Φροντίδα σε ενήλικες και παιδιά, σύµφωνα µε την παρ. 5Β
του άρθρου 21 του ν. 3580/2007 (Α’ 134), καθώς και µέχρι την ολο-
κλήρωση εκπαίδευσης των ειδικευόµενων στην ανακουφιστική
φροντίδα νοσηλευτών, σύµφωνα µε την υπό στοιχεία
Γ6α/ΓΠ/16237/9.5.2022 απόφαση της Αναπληρώτριας Υπουργού
Υγείας (Β 2346), ισχύουν τα ακόλουθα:

α) Βασικό κριτήριο επιλογής των ιατρών για τη στελέχωση των
Δ.Α.Φ.Α είναι να διαθέτουν διετή κλινική εµπειρία και ειδικότητα ή
εξειδίκευση ή µεταπτυχιακό τίτλο σπουδών της ηµεδαπής ή αλ-
λοδαπής, αναγνωρισµένο µε πράξη αρµοδίου οργάνου ή µε ανα-
γνώριση επαγγελµατικής ισοδυναµίας από το Συµβούλιο
Αναγνώρισης Επαγγελµατικών Προσόντων (Σ.Α.Ε.Π.) ή το Αυτο-
τελές Τµήµα Εφαρµογής της Ευρωπαϊκής Νοµοθεσίας
(Α.Τ.Ε.Ε.Ν.) σύµφωνα µε το π.δ. 38/2010 (Α’ 78),   στο γνωστικό
αντικείµενο της Ανακουφιστικής Ιατρικής ή της Ανακουφιστικής
Φροντίδας ή µετεκπαίδευση ή πιστοποιηµένη επιµόρφωση από
φορέα που παρέχει υπηρεσίες εξειδικευµένης Ανακουφιστικής
Φροντίδας τουλάχιστον τετρακοσίων (400) ωρών, εκ των οποίων
διακόσιες (200) ώρες θεωρητικής εκπαίδευσης και διακόσιες (200)
ώρες πρακτικής (κλινικής) άσκησης στο ίδιο γνωστικό αντικείµενο,
σύµφωνα µε το άρθρο 11.

β) Βασικό κριτήριο επιλογής των νοσηλευτών, επαγγελµατιών
υγείας και των λοιπών µελών για τη στελέχωση των Δ.Α.Φ.Α. είναι
να διαθέτουν διετή κλινική εµπειρία σε εξειδικευµένες υπηρεσίες
Ανακουφιστικής Φροντίδας, µεταπτυχιακό τίτλο σπουδών της ηµε-
δαπής ή αλλοδαπής, αναγνωρισµένο µε πράξη αρµοδίου οργάνου
ή µε αναγνώριση επαγγελµατικής ισοδυναµίας από το Συµβούλιο
Αναγνώρισης Επαγγελµατικών Προσόντων (Σ.Α.Ε.Π.) ή το Αυτο-
τελές Τµήµα Εφαρµογής της Ευρωπαϊκής Νοµοθεσίας
(Α.Τ.Ε.Ε.Ν.) σύµφωνα µε το π.δ. 38/2010, στο γνωστικό αντικεί-
µενο της Ανακουφιστικής Φροντίδας ή µετεκπαίδευση ή πιστοποι-
ηµένη επιµόρφωση από φορέα που παρέχει υπηρεσίες
εξειδικευµένης Ανακουφιστικής Φροντίδας τουλάχιστον τετρακο-

σίων (400) ωρών, εκ των οποίων διακόσιες (200) ώρες θεωρητικής
εκπαίδευσης και διακόσιες (200) ώρες πρακτικής (κλινικής) άσκη-
σης στο ίδιο γνωστικό αντικείµενο, σύµφωνα µε το άρθρο 11.

Άρθρο 15
Καταργούµενη διάταξη

Το άρθρο 17 του ν. 3106/2003 (Α’ 30), περί των Ξενώνων Νο-
σηλευτικής Φροντίδας και Ανακουφιστικής Αγωγής Ασθενών, κα-
ταργείται.

ΜΕΡΟΣ Γ’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ 

ΤΗΣ ΠΑΝΔΗΜΙΑΣ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19 
ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΗΣ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΕΘΝΙΚΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ
ΕΜΒΟΛΙΑΣΜΩΝ ΚΑΤΑ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ 

COVID-19

Άρθρο 16
Παράταση ισχύος επειγουσών ρυθµίσεων 
για το Εθνικό Πρόγραµµα Εµβολιασµών

1. Η ισχύς του άρθρου 205 του ν. 4820/2021 (Α’ 130), περί της
υποχρέωσης επίδειξης πιστοποιητικού ή βεβαίωσης εµβολια-
σµού ή νόσησης από τους εργαζόµενους στον δηµόσιο και ιδιω-
τικό τοµέα, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

2. Η ισχύς του άρθρου τριακοστού δεύτερου του ν. 4771/2021
(Α’ 16), περί λειτουργίας εµβολιαστικών κέντρων, παρατείνεται,
από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023. 

3. Η ισχύς του άρθρου 58 του ν. 4764/2020 (Α’ 256), περί διε-
νέργειας εµβολιασµών κατά του κορωνοϊού COVID-19 από τον
Εθνικό Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας, παρατείνεται, από τη λήξη
της, έως την 31η.3.2023.

4. Η ισχύς του άρθρου 268 του ν. 4798/2021 (Α’ 68), περί των
φορέων υλοποίησης του Εθνικού Προγράµµατος Εµβολιασµών
κατά του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται, από τη λήξη της,
έως την 31η.3.2023.

5. Η ισχύς του άρθρου 52Α του ν. 4764/2020, περί ένταξης
ιδιωτών ιατρών κάθε ειδικότητας στο Εθνικό Πρόγραµµα Εµβο-
λιασµών κατά του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται, από τη
λήξη της, έως την 31η.3.2023.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 

ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ 
ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19

Άρθρο 17
Παράταση ισχύος των συµβάσεων εργασίας ορισµένου 

χρόνου ιατρών για την αντιµετώπιση εκτάκτων 
αναγκών λόγω του κορωνοϊού COVID-19

1. Η διάρκεια των συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου των
ιατρών που έχουν τοποθετηθεί, κατ’ εφαρµογή του άρθρου τεσ-
σαρακοστού έκτου της από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4683/2020  Α’ 83), και της παρ. 1 του άρθρου τριακοστού δεύτε-
ρου της από 30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’
75), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020  (Α’ 86),
παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023. Η περαιτέρω
παράταση κατ’ εφαρµογή του πρώτου εδαφίου αποµειώνει τον
χρόνο ειδικότητας, εφόσον οι ιατροί έχουν τοποθετηθεί σε κενή
θέση ειδικευοµένου της ειδικότητας, στην οποία έχουν κάνει αί-
τηση να ειδικευτούν, και υλοποιείται το προβλεπόµενο γι’ αυτήν
την ειδικότητα εκπαιδευτικό πρόγραµµα, σύµφωνα µε βεβαίωση
του Διευθυντή της οικείας κλινικής.

2. Η παράταση των συµβάσεων της παρ. 1 δεν µεταβάλλει τον
χαρακτήρα της σχέσης εργασίας βάσει της οποίας προσλήφθη-
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καν οι απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές και δεν προσµετράται
στο ανώτατο χρονικό διάστηµα των είκοσι τεσσάρων (24) µηνών
κατά την έννοια των άρθρων 5, 6 και 7 του π.δ. 164/2004 (Α’ 134). 

3. Η δυνατότητα άµεσης πρόσληψης των ιατρών όλων των ει-
δικοτήτων, οι οποίοι βρίσκονται υπό διορισµό, αλλά δεν έχει εκ-
δοθεί ακόµη η απόφαση τοποθέτησής τους από το Υπουργείο
Υγείας κατ’ εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου τριακοστού δεύ-
τερου της από 30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου, η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020, παρατείνεται,
από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 18
Παράταση ισχύος συµβάσεων 

άρθρου 50 ν. 4825/2021 

1. Η ισχύς των συµβάσεων ορισµένου χρόνου που έχουν συ-
ναφθεί κατ’ εφαρµογή του άρθρου 50 του ν. 4825/2021 (Α’ 157)
παρατείνεται από τη λήξη της έως την 30ή.6.2023, ανεξαρτήτως
της επιστροφής στα καθήκοντά τους των υπαλλήλων που τελού-
σαν σε αναστολή δυνάµει του άρθρου 206 του ν. 4820/2021 (Α’
130). Η παράταση των συµβάσεων του πρώτου εδαφίου δεν µε-
ταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας
προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές, και δεν
προσµετράται στο ανώτατο χρονικό διάστηµα των είκοσι τεσσά-
ρων (24) µηνών κατά την έννοια των άρθρων 5, 6 και 7 του π.δ.
164/2004 (Α’ 134).

2. Κατά τη διάρκεια της παράτασης της παρ. 1 το προσωπικό
που προσλήφθηκε κατ’ εφαρµογή του άρθρου 50 του ν.
4825/2021 δύναται να µετακινείται, ανάλογα µε τις ανάγκες, ως
ακολούθως: α) αν υπηρετεί σε Φορείς Παροχής Υπηρεσιών
Υγείας (ΦΠΥΥ), δύναται να µετακινείται σε άλλον ΦΠΥΥ της ίδιας
Υγειονοµικής Περιφέρειας (Υ.Πε.), µε απόφαση του Διοικητή της
οικείας Υ.Πε. και β) σε κάθε άλλη περίπτωση, µε απόφαση του
Διοικητή ή του Προέδρου του φορέα ή του αρµοδίου για τον διο-
ρισµό οργάνου.  

Άρθρο 19
Παράταση συµβάσεων προσωπικού ιδιωτικού δικαίου 

ορισµένου χρόνου στην Κεντρική Υπηρεσία 
του Υπουργείου Υγείας και εποπτευόµενων 

φορέων λόγω κορωνοϊού

1. Η ισχύς του άρθρου τέταρτου του ν. 4737/2020 (Α’ 204),
περί της δυνατότητας παράτασης, µε απόφαση του αρµοδίου
οργάνου του Υπουργείου Υγείας, των συµβάσεων εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου ορισµένου χρόνου που έχουν συναφθεί βάσει της
παρ. 3 του άρθρου 17 της από 11.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου (Α’ 55), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν.
4682/2020 (Α’ 76), µε τις οποίες προσλήφθηκε προσωπικό δια-
φόρων ειδικοτήτων στην Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου
Υγείας, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 30ή.6.2023. Η
παράταση των συµβάσεων δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα της
σχέσης εργασίας βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι απασχο-
λούµενοι στις θέσεις αυτές και δεν προσµετράται στο ανώτατο
χρονικό διάστηµα των είκοσι τεσσάρων (24) µηνών κατά την έν-
νοια των άρθρων 5, 6 και 7 του π.δ. 164/2004 (Α’ 134).

2. Η ισχύς του άρθρου 28 του ν. 4865/2021 (Α’ 238), περί της
δυνατότητας παράτασης των συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου ορι-
σµένου χρόνου του προσωπικού φύλαξης, σίτισης και καθαριό-
τητας της Κεντρικής Υπηρεσίας και των εποπτευόµενων φορέων
του Υπουργείου Υγείας, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την
30ή.6.2023.

Άρθρο 20
Συµβάσεις επικουρικού προσωπικού - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 17 της από 11.3.2020 Πράξης 
Νοµοθετικού Περιεχοµένου, η οποία κυρώθηκε 
µε το άρθρο 2 του ν. 4682/2020 - Τροποποίηση 

παρ. 2 άρθρου εικοστού ν. 4737/2020

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 17 της από

11.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 55), η οποία κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), περί του επικου-
ρικού προσωπικού των κλάδων ιατρικού, νοσηλευτικού και πάσης
φύσεως λοιπού προσωπικού, τροποποιείται: α) ως προς την ηµε-
ροµηνία κατά την οποία πρέπει να είναι ενεργές οι συµβάσεις επι-
κουρικού προσωπικού των κλάδων ιατρικού, νοσηλευτικού και
πάσης φύσεως λοιπού προσωπικού, προκειµένου να είναι δυνατή
η παράτασή τους, και β) ως προς την καταληκτική ηµεροµηνία του
χρονικού διαστήµατος για το οποίο δύνανται να παραταθούν, και
η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Για την αντιµετώπιση έκτακτων αναγκών από την εµφάνιση
και διάδοση του κορωνοϊού COVID-19 όλες οι ενεργές κατά την
31η.12.2022 συµβάσεις επικουρικού προσωπικού των κλάδων ια-
τρικού, νοσηλευτικού και πάσης φύσεως λοιπού προσωπικού των
νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ., των δοµών πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας, των εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου Υγείας, του
Γ.Ν. Θεσσαλονίκης «Γ. Παπαγεωργίου», των στρατιωτικών νοσο-
κοµείων, του Νοσηλευτικού Ιδρύµατος Μετοχικού Ταµείου Στρα-
τού (Ν.Ι.Μ.Τ.Σ.), καθώς και των Πανεπιστηµιακών Νοσοκοµείων
αρµοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, δύ-
ναται να παρατείνονται από τη λήξη τους και για χρονικό διάστηµα
που δεν υπερβαίνει την 31η.12.2023. Για την υλοποίηση των ανω-
τέρω µεριµνά ο Διοικητής κάθε επιµέρους φορέα, οι δε αναγκαίες
πιστώσεις καλύπτονται κατόπιν ισόποσης επιχορήγησης από τον
κρατικό προϋπολογισµό. Η παράταση των συµβάσεων δεν µετα-
βάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας
προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές.»

2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου εικοστού του ν.
4737/2020 (Α’ 204), περί των συµβάσεων εργασίας Ιδιωτικού Δι-
καίου Ορισµένου Χρόνου του λοιπού, πλην ιατρών, επικουρικού
προσωπικού του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας
(Ε.Ο.Π.Υ.Υ.) και του Εθνικού Οργανισµού Φαρµάκων (Ε.Ο.Φ.), τρο-
ποποιείται ως προς την καταληκτική ηµεροµηνία του χρονικού δια-
στήµατος κατά το οποίο δύνανται να παραταθούν, και η παρ. 2
διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Συµβάσεις εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου Ορισµένου Χρόνου
λοιπού, πλην ιατρών, επικουρικού προσωπικού του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και
του Ε.Ο.Φ., διαφόρων ειδικοτήτων, δυνάµει της υπό στοιχεία
Γ4β/Γ.Π. οικ. 50604/4.7.2018 κοινής απόφασης των Υπουργών Οι-
κονοµικών, Υγείας και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, δύναται να
παρατείνονται από τη λήξη τους έως την 31η.12.2023 µε τους ίδι-
ους όρους, προκειµένου να συνεπικουρούν το έργο του Εθνικού
Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.) και του Εθνι-
κού Οργανισµού Φαρµάκων (Ε.Ο.Φ.). Η παράταση των συµβάσεων
δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της
οποίας προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές.»

Άρθρο 21
Παράταση προθεσµίας πρόσληψης 
επικουρικού ιατρικού, νοσηλευτικού
και λοιπού βοηθητικού προσωπικού

Η ισχύς του άρθρου εικοστού όγδοου του ν. 4737/2020 (Α’
204) και του άρθρου 9 του ν. 4790/2021 (Α’ 48), περί διενέργειας
προσλήψεων επικουρικού ιατρικού, νοσηλευτικού και λοιπού
βοηθητικού προσωπικού, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την
31η.3.2023.

Άρθρο 22
Παράταση ισχύος διατάξεων 

περί µετακινήσεων προσωπικού

1. Η ισχύς του άρθρου πέµπτου του ν. 4693/2020 (Α’ 116), περί
µετακινήσεων του πάσης φύσεως προσωπικού των Φορέων Πα-
ροχής Υπηρεσιών Υγείας, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως
την 31η.3.2023. 

2. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου εικοστού όγδοου του ν.
4737/2020 (Α’ 204), περί µετακινήσεων ιατρικού, νοσηλευτικού
και πάσης φύσεως προσωπικού από Τοπικές Μονάδες Υγείας,
παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

3. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου τεσσαρακοστού όγδοου της
από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η
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οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), περί µε-
τακινήσεων επικουρικού ιατρικού, νοσηλευτικού και βοηθητικού
προσωπικού των νοσηλευτικών ιδρυµάτων και κέντρων υγείας,
παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

4. Η ισχύς της παρ. 4 του άρθρου 49 του ν. 4825/2021 (Α’ 157),
περί της δυνατότητας µετακίνησης προσωπικού του Εθνικού
Κέντρου Άµεσης Βοήθειας µε απόφαση του Προέδρου του και
της πειθαρχικής αξιολόγησης και τιµώρησης της µη συµµόρφω-
σης µε το περιεχόµενο της απόφασης µετακίνησης, παρατείνε-
ται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

5. Η ισχύς της παρ. 5 του άρθρου 49 του ν. 4825/2021, περί
της δυνατότητας µετακίνησης ιατρικού, νοσηλευτικού και πάσης
φύσεως προσωπικού Τοπικών Οµάδων Υγείας µε απόφαση του
Διοικητή της οικείας Υγειονοµικής Περιφέρειας, παρατείνεται,
από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

6. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου δεύτερου της από 25.2.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 42), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), περί µετακίνησης ιατρι-
κού, νοσηλευτικού και λοιπού βοηθητικού προσωπικού, παρατεί-
νεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 23
Παράταση ισχύος της δυνατότητας σύναψης
συµβάσεων για την υλοποίηση της πράξης 

«Δηµιουργία δικτύου νοσηλευτών για κατ’ οίκον 
υπηρεσίες νοσηλευτικής φροντίδας και λήψη 
δειγµάτων βιολογικού υλικού από πρόσωπα 
πιθανά κρούσµατα  κορωνοϊού COVID-19»

Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου τεσσαρακοστού τέταρτου της
από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020    (Α’ 83), περί
της σύναψης συµβάσεων για την υλοποίηση της πράξης «Δηµι-
ουργία δικτύου νοσηλευτών για κατ’ οίκον υπηρεσίες νοσηλευ-
τικής φροντίδας και λήψη δειγµάτων βιολογικού υλικού από
πρόσωπα πιθανά κρούσµατα κορωνοϊού COVID-19», παρατείνε-
ται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 24
Παράταση ισχύος των συµβάσεων 

και καθορισµός µηνιαίας αποζηµίωσης
παιδιάτρων ως οικογενειακών ιατρών

1. Η ισχύς των υφιστάµενων συµβάσεων των παιδιάτρων ως
οικογενειακών ιατρών των άρθρων 6 και 11 του ν. 4486/2017 (Α’
115) και των ασκούντων καθήκοντα οικογενειακού ιατρού ιδιω-
τών παιδιάτρων παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την
31η.3.2023, ανεξαρτήτως του χρόνου λήξης τους, µε τους ίδιους
όρους. 

2. Η µηνιαία αποζηµίωση των ιατρών της παρ. 1 ορίζεται για
το χρονικό διάστηµα από 1ης.1.2023 έως τις 31.3.2023 σε ποσό
δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ κατ’ ανώτατο όριο.

Άρθρο 25
Παράταση ισχύος της κατ’ οίκον ή εξ αποστάσεως 
παροχής ιατρικών υπηρεσιών των συµβεβληµένων

ιατρών του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών
Υγείας και ιατρών της Πρωτοβάθµιας Φροντίδας 

Υγείας προς ασθενείς µε κορωνοϊό COVID-19

Η ισχύς της παρ. 1 των άρθρων δέκατου έκτου και δέκατου
έβδοµου της από 13.4.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
(Α’ 84), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’
104), περί της δυνατότητας κατ’ οίκον ή εξ αποστάσεως παροχής
ιατρικών υπηρεσιών των ιατρών του Εθνικού Οργανισµού Παρο-
χής Υπηρεσιών Υγείας και των ιατρών της Πρωτοβάθµιας Φρον-
τίδας Υγείας σε ασφαλισµένους και ανασφάλιστους ασθενείς,
παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 26
Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την εργασία
καθ’ υπέρβαση του ωραρίου των εργαζοµένων
στις Διοικήσεις των Υγειονοµικών Περιφερειών

και στην Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας

Η ισχύς του άρθρου 169 του ν. 4876/2021 (Α’ 251), περί της
εργασίας καθ’ υπέρβαση του ωραρίου των εργαζοµένων στις Δι-
οικήσεις των Υγειονοµικών Περιφερειών (Δ.Υ.ΠΕ.) και στην Κεν-
τρική Υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας, παρατείνεται, από τη
λήξη της, έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 27
Παράταση συµβάσεων εργασίας επικουρικού

προσωπικού σε προνοιακούς φορείς

1. Οι συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρό-
νου, που έχουν συναφθεί κατ’ εφαρµογή του άρθρου εικοστού
πρώτου της από 14.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
(Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του ν. 4682/2020 (Α’
76) και της κατ’ εξουσιοδότησή του εκδοθείσας υπ’ αρ.
12549/4426/16.3.2020 κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονο-
µικών, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων και Εσωτερικών (Β’
868), για την αντιµετώπιση έκτακτων αναγκών από την εµφάνιση
και διασπορά του κορωνοϊού COVID-19, και οι συµβάσεις που
συνήφθησαν κατ’ εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου 56 του ν.
4837/2021 (Α’ 178), δύνανται να παραταθούν, από τη λήξη τους,
έως την 31η.5.2023. Η παράταση των συµβάσεων, σύµφωνα µε
το προηγούµενο εδάφιο, δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέ-
σης εργασίας, βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι απασχολού-
µενοι στις θέσεις αυτές, ούτε εµπίπτει στους περιορισµούς των
άρθρων 5 και 6 του π.δ. 164/2004 (Α’ 134).

2. Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου,
που συνάπτονται µετά τη δηµοσίευση του παρόντος, κατ’ εφαρ-
µογή του άρθρου εικοστού πρώτου της από 14.3.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου και της υπουργικής απόφασης της
παρ. 1, δεν δύνανται να έχουν ηµεροµηνία λήξης µετά την
31η.5.2023.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΘΝΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ 

ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ 
ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19

Άρθρο 28
Παράταση ισχύος συµβάσεων έργου και παροχής 
ανεξάρτητων υπηρεσιών επαγγελµατιών υγείας 

διαφόρων ειδικοτήτων και διοικητικού προσωπικού 
για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών 

λόγω του κορωνοϊού COVID-19

Οι συµβάσεις έργου και παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών
επαγγελµατιών υγείας διαφόρων ειδικοτήτων και διοικητικού
προσωπικού, που έχουν συναφθεί κατ’ εφαρµογή της παρ. 2 του
άρθρου δεύτερου της από 25.2.2020 Πράξης Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου (Α’ 42), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4682/2020 (Α’ 76), παρατείνονται αυτοδικαίως µέχρι την
31η.3.2023, ανεξαρτήτως του χρόνου λήξης τους. Η παρούσα
καταλαµβάνει και συµβάσεις που έληξαν µέχρι τη δηµοσίευση
του παρόντος, εφόσον συνέτρεξαν οι ανωτέρω συνθήκες και
προϋποθέσεις.

Άρθρο 29
Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την πρόσληψη 

προσωπικού του Εθνικού Οργανισµού 
Δηµόσιας Υγείας

1. Η ισχύς της παρ. 3 του άρθρου δέκατου έβδοµου του ν.
4737/2020 (Α’ 204), ως προς τη δυνατότητα πρόσληψης για χρο-
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νικό διάστηµα έως τεσσάρων (4) µηνών ιατρικού, νοσηλευτικού
και λοιπού βοηθητικού προσωπικού του Εθνικού Οργανισµού Δη-
µόσιας Υγείας, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την
31η.3.2023.

2. Οι συµβάσεις έργου και παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών
επαγγελµατιών υγείας διαφόρων ειδικοτήτων και διοικητικού
προσωπικού, που έχουν συναφθεί κατ’ εφαρµογή της παρ. 3 του
άρθρου δέκατου έβδοµου του ν. 4737/2020, διάρκειας τεσσάρων
(4) µηνών, παρατείνονται αυτοδικαίως έως την 31η.3.2023, ανε-
ξαρτήτως του χρόνου λήξης τους. Η παρούσα καταλαµβάνει και
συµβάσεις που έληξαν µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος, εφό-
σον συνέτρεξαν οι ανωτέρω συνθήκες και προϋποθέσεις.

Άρθρο 30
Παράταση ισχύος της ρύθµισης για την υπερωριακή 
απασχόληση προσωπικού του Εθνικού Οργανισµού 

Δηµόσιας Υγείας

Η ισχύς του άρθρου 11 του ν. 4790/2021 (Α’ 48), ως προς την
υπερωριακή απασχόληση προσωπικού του Εθνικού Οργανισµού
Δηµόσιας Υγείας, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την
31η.3.2023.

Άρθρο 31
Παράταση ισχύος της διάθεσης ιατρικού προσωπικού 

του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας 
σε Μονάδες Ειδικών Λοιµώξεων

Η ισχύς του άρθρου 66 του ν. 4764/2020 (Α’ 256), ως προς τη
δυνατότητα διάθεσης του ιατρικού προσωπικού του Εθνικού Ορ-
γανισµού Δηµόσιας Υγείας σε Μονάδες Ειδικών Λοιµώξεων νο-
σοκοµείων του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, παρατείνεται, από
τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 32
Παράταση ανάθεσης υπηρεσιών από τον Εθνικό 

Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας για την εξέταση 
δειγµάτων σε ιδιωτικούς παρόχους

Η ισχύς του άρθρου δωδέκατου της από 14.3.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 3 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), ως προς τη δυνατότητα ανά-
θεσης υπηρεσιών από τον Εθνικό Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας
για την εξέταση δειγµάτων σε ιδιωτικούς παρόχους, παρατείνε-
ται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 33
Συµβάσεις ιατρών του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας

για κάλυψη των αναγκών των δοµών 
της παρ. 4 του άρθρου 8 του ν. 4375/2016

Συµβάσεις µε ιατρούς, οι οποίες έχουν συναφθεί από τον
Εθνικό Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας (Ε.Ο.Δ.Υ.) δυνάµει του άρ-
θρου 41 του ν. 4058/2012 (Α’ 63) µε καθεστώς έκδοσης δελτίου
απόδειξης παροχής υπηρεσιών, για την κάλυψη των αναγκών
των δοµών της παρ. 4 του άρθρου 8 του ν. 4375/2016 (Α’ 51), και
των οποίων η ισχύς είτε έληξε πριν από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος είτε είναι ακόµη σε ισχύ, παρατείνονται από τη λήξη τους
για χρονικό διάστηµα έξι (6) µηνών µε δυνατότητα ισόχρονης πα-
ράτασης, µε αιτιολογηµένη απόφαση του Ε.Ο.Δ.Υ..

Άρθρο 34
Παράταση ισχύος συµβάσεων εργασίας ιδιωτικού 

δικαίου ορισµένου χρόνου του Εθνικού Οργανισµού 
Δηµόσιας Υγείας για υπηρεσίες φύλαξης

και καθαριότητας και κάλυψη αναγκών
εστίασης και σίτισης

Η ισχύς του άρθρου δωδέκατου του ν. 4812/2021 (Α’ 110), ως
προς τις συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρό-
νου, που έχει συνάψει ο Εθνικός Οργανισµός Δηµόσιας Υγείας

για τις ανάγκες φύλαξης και καθαριότητας των κτιρίων της ευ-
θύνης του και των περιβαλλόντων αυτών χώρων, καθώς και για
τις ανάγκες εστίασης και σίτισης, παρατείνεται, από τη λήξη της,
έως την 31η.3.2023. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ 
ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ

ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19

Άρθρο 35
Παρατάσεις ισχύος άλλων έκτακτων ρυθµίσεων 
λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19

1. α. Η ισχύς του άρθρου 47 του ν. 4753/2020 (Α’ 227), περί υγει-
ονοµικής κάλυψης ανασφάλιστων και ευάλωτων κοινωνικών οµά-
δων των παρ. 1 και 2 του άρθρου 33 του  ν. 4368/2016 (Α’ 21), που
χρήζουν νοσηλείας, ανεξαρτήτως της φύσης της ασθένειάς τους,
παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

β. Η ισχύς του άρθρου πεντηκοστού τέταρτου της από
20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), περί της δυνατό-
τητας ένταξης των απόρων και ανασφάλιστων ασθενών µε χρόνια
νεφρική ανεπάρκεια τελικού σταδίου σε συµβεβληµένες µε τον
Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας µονάδες αιµοκά-
θαρσης του ιδιωτικού τοµέα για τη διενέργεια τακτικών αιµοκα-
θάρσεων, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

2. Η ισχύς του άρθρου δέκατου τέταρτου της από 13.4.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 84), η οποία κυρώθηκε µε
το άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), ως προς τη δυνατότητα απα-
σχόλησης ιδιωτών ιατρών σε δηµόσια νοσοκοµεία για την αντιµε-
τώπιση έκτακτων αναγκών δηµόσιας υγείας λόγω της διασποράς
του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την
31η.3.2023. 

3. Η ισχύς των παρ. 5, 6 και 7 του άρθρου δεύτερου της από
25.2.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 42), η οποία κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), ως προς την έν-
ταξη στο δυναµικό της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, των
νοσοκοµείων και κάθε οργανικής µονάδας του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας και την αποζηµίωση εθελοντικού ή αναγκαστικά διατι-
θέµενου ιατρικού, νοσηλευτικού και βοηθητικού προσωπικού από
τον ιδιωτικό τοµέα για την κάλυψη των αναγκών δηµόσιας υγείας,
παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

4. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου 46 του ν. 4753/2020 (Α’ 227),
ως προς την απασχόληση συνταξιούχων ιατρών στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας (Ε.Σ.Υ.) για την αντιµετώπιση έκτακτων αναγκών από
τη διάδοση του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται, από τη λήξη
της, έως την 31η.3.2023.

5. Η ισχύς του άρθρου εξηκοστού πέµπτου του ν. 4812/2021 (Α’
110), ως προς τη διενέργεια διαγνωστικών ελέγχων νόσησης από
τον κορωνοϊό COVID-19 (rapid test ή PCR) για τις ανάγκες της
ελεύθερης κυκλοφορίας εντός και εκτός Ελλάδος, παρατείνεται,
από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

6. Η ισχύς του άρθρου 3 του ν. 4790/2021 (Α’ 48), περί της διε-
νέργειας µοριακού ελέγχου ανίχνευσης (τεστ PCR) κορωνοϊού
COVID-19 στους υπόχρεους για κατάταξη στις Ένοπλες Δυνάµεις,
παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

7. Η ισχύς του άρθρου 46 του ν. 4790/2021, ως προς τον υπο-
χρεωτικό διαγνωστικό έλεγχο για τον κορωνοϊό COVID-19, παρα-
τείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 36
Παράταση ισχύος των όρων χρήσης δοκιµασιών

ταχέων µοριακών ελέγχων (rapid test) 
και της υποχρέωσης ηλεκτρονικής καταγραφής 

στο Εθνικό Μητρώο Ασθενών COVID-19

Η ισχύς του άρθρου τριακοστού πρώτου του ν. 4737/2020 (Α’
204), περί των όρων χρήσης δοκιµασιών ταχέων µοριακών ελέγ-
χων (rapid test) και της υποχρέωσης ηλεκτρονικής καταγραφής
στο Εθνικό Μητρώο Ασθενών COVID-19, παρατείνεται, από τη
λήξη της, έως την 31η.3.2023.
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Άρθρο 37
Παράταση ισχύος της διενέργειας δοκιµασιών 

ταχέων µοριακών ελέγχων (rapid test) 
από τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού

Η ισχύς της παρ. 3 του άρθρου 10 της από 11.3.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 55), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 2 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), ως προς την προµήθεια ταχέων
µοριακών ελέγχων (rapid test),     όπως προβλέπεται στην παρ. 3
του άρθρου 98 του            ν. 4796/2021 (Α’ 63), παρατείνεται, από
τη λήξη της, έως την 31η.3.2023. 

Άρθρο 38
Παράταση ισχύος της διαδικασίας χορήγησης 

φαρµάκων εκτός εγκεκριµένων ενδείξεων 
σε νοσούντες από τον κορωνοϊό COVID-19 

από θεράποντες ιατρούς

Η ισχύς του άρθρου τριακοστού έβδοµου της από 30.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), περί της διαδικασίας χο-
ρήγησης φαρµάκων εκτός εγκεκριµένων ενδείξεων σε νοσούν-
τες από τον κορωνοϊό COVID-19 από θεράποντες ιατρούς,
παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 39
Παράταση ισχύος διαδικασίας αποστολής 

φαρµάκων σε ευπαθείς οµάδες και σε ασθενείς 
που βρίσκονται σε περιορισµό

Η ισχύς του άρθρου πεντηκοστού πρώτου της από 20.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), περί της διαδικασίας απο-
στολής φαρµάκων σε ευπαθείς οµάδες και σε ασθενείς που βρί-
σκονται σε περιορισµό, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την
31η.3.2023.

Άρθρο 40
Παράταση ισχύος της δυνατότητας µετατροπής

χρήσης κλινών για την καταπολέµηση
της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19

Η ισχύς του άρθρου τριακοστού της από 30.3.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), περί της δυνατότητας µετα-
τροπής χρήσης κλινών για την καταπολέµηση της διασποράς του
κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την
31η.3.2023.

Άρθρο 41
Παράταση ισχύος των δυνατοτήτων αναγκαστικής

ή µη διάθεσης για την κάλυψη αναγκών δηµόσιας υγείας

1. Η ισχύς του άρθρου τέταρτου της από 25.2.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 42), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 1 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), περί δυνατότητας αναγκαστι-
κής διάθεσης χώρων στο Δηµόσιο για την κάλυψη αναγκών δη-
µόσιας υγείας, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την
31η.3.2023.

2. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 86 του ν. 4745/2020 (Α’ 214),
περί δυνατότητας διάθεσης επιµέρους χώρων ιδιωτικών θερα-
πευτηρίων, δοµών υγείας, παρόχων υπηρεσιών υγείας, κέντρων
αποκατάστασης, καθώς και ιατρικού, νοσηλευτικού, βοηθητικού
προσωπικού ιδιωτικών παρόχων υπηρεσιών υγείας προς το Δη-
µόσιο, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 42
Παράταση ισχύος αποζηµίωσης ιδιωτικών κλινικών 
και θεραπευτηρίων που δεσµεύθηκαν αναγκαστικά
για την κάλυψη εκτάκτων αναγκών δηµόσιας υγείας

από την έξαρση του κορωνοϊού COVID-19

Η ισχύς του άρθρου πεντηκοστού τρίτου του    ν. 4812/2021
(Α’ 110), περί της αποζηµίωσης ιδιωτικών κλινικών και θεραπευ-
τηρίων που δεσµεύθηκαν αναγκαστικά για την κάλυψη εκτάκτων
αναγκών δηµόσιας υγείας από την έξαρση του κορωνοϊού
COVID-19, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 43
Παράταση ισχύος της δυνατότητας επίταξης
ειδικού νοσοκοµειακού εξοπλισµού, µέσων 

ατοµικής προστασίας και φαρµάκων για την 
καταπολέµηση της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19 

και της αποζηµίωσης της χρήσης του
προς επίταξη εξοπλισµού

H ισχύς της παρ. 2 του άρθρου έκτου της από 14.3.2020 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 3 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), περί της δυνατότητας επίταξης
κινητών πραγµάτων, ήτοι ειδικού νοσοκοµειακού εξοπλισµού,
µέσων ατοµικής προστασίας και φαρµάκων για την καταπολέ-
µηση της διασποράς του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται,
από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 44
Παράταση ισχύος της χρήσης αεροσκαφών
για τη διενέργεια αεροδιακοµιδών ασθενών

Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου δεύτερου του   ν. 4693/2020
(Α’ 116), περί της διάθεσης, οικειοθελούς προσφοράς και επίτα-
ξης αεροσκαφών για τη διενέργεια αεροδιακοµιδών ασθενών,
παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023. 

Άρθρο 45
Παράταση ισχύος της χρήσης πλωτών µέσων

για τη διακοµιδή διά θαλάσσης ασθενών

H ισχύς του τριακοστού πρώτου άρθρου της από 30.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), περί της διάθεσης, οι-
κειοθελούς προσφοράς και επίταξης πλωτών µέσων για τη δια-
κοµιδή δια θαλάσσης ασθενών νοσούντων µε κορωνοϊό
COVID-19, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 46
Παράταση ισχύος της δυνατότητας διάθεσης ειδικού 

εξοπλισµού Μ.Ε.Θ. και Μ.Α.Φ. και έκτακτης
ανάπτυξης κλινών Μ.Ε.Θ. και Μ.Α.Φ. 

Η ισχύς του άρθρου δέκατου τρίτου της από 10.8.2020 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 157), η οποία κυρώθηκε µε
το άρθρο 1 του ν. 4722/2020 (Α’ 177), περί της δυνατότητας διά-
θεσης ειδικού εξοπλισµού Μονάδων Εντατικής Θεραπείας
(Μ.Ε.Θ.) και Μονάδων Αυξηµένης Φροντίδας (Μ.Α.Φ.) και έκτα-
κτης ανάπτυξης κλινών Μ.Ε.Θ. και Μ.Α.Φ. λόγω έκτακτων αναγ-
κών δηµόσιας υγείας, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την
31η.3.2023.
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Άρθρο 47
Παράταση ισχύος της ρύθµισης για τη διάθεση

εγκαταστάσεων, θαλάµων, κλινών νοσηλείας, κλινών 
αυξηµένης φροντίδας και εντατικής θεραπείας 

των στρατιωτικών νοσοκοµείων και του Νοσηλευτικού Ι
δρύµατος Μετοχικού Ταµείου Στρατού στο Δηµόσιο

Η ισχύς του άρθρου τρίτου του ν. 4889/2022 (Α’ 21), περί της
δυνατότητας διάθεσης άνευ αντιτίµου στο Δηµόσιο εγκαταστά-
σεων, θαλάµων, κλινών νοσηλείας, κλινών αυξηµένης φροντίδας
και εντατικής θεραπείας των στρατιωτικών νοσοκοµείων και του
Νοσηλευτικού Ιδρύµατος Μετοχικού Ταµείου Στρατού
(Ν.Ι.Μ.Τ.Σ.), παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 48
Παράταση ισχύος ρυθµίσεων ζητηµάτων

δηµοσίων συµβάσεων για την αντιµετώπιση 
του κορωνοϊού COVID-19

1. Η ισχύς του άρθρου τρίτου της από 25.2.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 42), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο
1 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), περί της σύναψης δηµοσίων συµβά-
σεων για τις προµήθειες υγειονοµικού υλικού, φαρµάκων και
µέσων προστασίας, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την
31η.3.2023. 

2. Η ισχύς του άρθρου τριακοστού τέταρτου της από
30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η οποία
κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4684/2020 (Α’ 86), περί των ζη-
τηµάτων δηµοσίων συµβάσεων του Εθνικού Κέντρου Αιµοδοσίας
(Ε.ΚΕ.Α.), παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

3. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου δέκατου της από 10.8.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 157), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4722/2020 (Α’ 177), περί της διενέργειας
προµηθειών από Υγειονοµικές Περιφέρειες ως Κεντρικές Αρχές
Αγορών για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19, παρα-
τείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023. 4. Η ισχύς του άρ-
θρου ενδέκατου της από 10.8.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4722/2020, περί της διενέργειας προµηθειών ιατροτεχνολογικών
τεστ για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνε-
ται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023. 

5. Η ισχύς του άρθρου πέµπτου της από 10.8.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του
ν. 4722/2020, περί των έκτακτων προµηθειών ανταλλακτικών για
το Εθνικό Κέντρο Άµεσης Βοήθειας, παρατείνεται, από τη λήξη
της, έως την 31η.3.2023.

6. Η ισχύς του άρθρου 48 του ν. 4753/2020 (Α’ 227), περί σύ-
ναψης δηµοσίων συµβάσεων για την κάλυψη εκτάκτων αναγκών
σε εξοπλισµό νοσηλείας και την παροχή υπηρεσιών, παρατείνε-
ται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023. 

7. Η ισχύς του άρθρου 31 του ν. 4764/2020 (Α’ 256), περί της
σύναψης συµβάσεων για τις δοµές της Πρωτοβάθµιας Φροντί-
δας Υγείας, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023. 

8. Η ισχύς του άρθρου 22 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), περί της
ισχύος συµβάσεων µεταξύ του Εθνικού Οργανισµού Παροχής
Υπηρεσιών Υγείας και παρόχων του, κατά την περίοδο της διά-
δοσης του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται, από τη λήξη της,
έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 49
Παράταση ισχύος της διαδικασίας αποδοχής δωρεών

1. Η ισχύς του άρθρου όγδοου της από 14.3.2020 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο
3 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), περί της διαδικασίας αποδοχής δω-
ρεών ειδών ειδικού νοσοκοµειακού εξοπλισµού πάσης φύσεως,

µέσων ατοµικής προστασίας και φαρµάκων πάσης φύσεως, πα-
ρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

2. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου πεντηκοστού όγδοου της
από 20.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του     ν. 4683/2020  (Α’ 83), περί
της διαδικασίας χρηµατικών δωρεών για απευθείας προµήθεια
νοσοκοµειακού εξοπλισµού για την καταπολέµηση της διασπο-
ράς του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται, από τη λήξη της,
έως την 31η.3.2023.

3. Η ισχύς του άρθρου δέκατου τρίτου της από 13.4.2020 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 84), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), περί της διαδικασίας αποδο-
χής δωρεών προς τον Εθνικό Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας για
την καταπολέµηση του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται, από
τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

4. Η παρ. 1 του άρθρου 59 του ν. 4764/2020 (Α’ 256), περί της
αποδοχής από τον Υπουργό Υγείας δωρεών για τον εµβολιασµό
κατά του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται, από τη λήξη της,
έως την 31η.3.2023.

5. Η ισχύς του άρθρου 25 του ν. 4816/2021 (Α’ 118), περί της
διαδικασίας αποδοχής από πλευράς των Υπουργών Ψηφιακής
Διακυβέρνησης και Υγείας δωρεών, κινητών, υπηρεσιών και
έργων ψηφιακής υποστήριξης προς επίτευξη της ασφαλούς φύ-
λαξης, αποθήκευσης και µεταφοράς φαρµάκων, καθώς και της
διενέργειας εµβολίων κατά του COVID-19, από τρίτους, φυσικά
και νοµικά πρόσωπα, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την
31η.3.2023. 

Άρθρο 50
Παράταση ισχύος δυνατότητας δωρεών Ο.Τ.Α., Κ.Ε.Δ.Ε.,

ΕΝ.Π.Ε., Π.Ε.Δ. σε νοσοκοµεία, λοιπές 
δηµόσιες υγειονοµικές µονάδες, Ν.Π.Δ.Δ., ιδρύµατα 

και αστικές µη κερδοσκοπικές εταιρείες 
κοινωφελούς σκοπού

Η ισχύς της παρ. 6 του άρθρου 74 του ν. 4745/2020 (Α’ 214),
περί της δυνατότητας των δήµων και των περιφερειών, της Κεν-
τρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος (Κ.Ε.Δ.Ε.), της Ένωσης Περιφε-
ρειών Ελλάδας (ΕΝ.Π.Ε.) και των Περιφερειακών Ενώσεων
Δήµων (Π.Ε.Δ.) να προβαίνουν σε δωρεές ιατρικού εξοπλισµού,
οικίσκων για διεξαγωγή εξετάσεων ανίχνευσης COVID-19 και ια-
τροφαρµακευτικού υλικού, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως
την 31η.3.2023.

Άρθρο 51
Απλοποίηση διαδικασιών παροχής υπηρεσιών υγείας

1. Η ισχύς του άρθρου πεντηκοστού τρίτου της από 20.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 68), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4683/2020 (Α’ 83), ως προς τη διαδικασία
επανέκδοσης γνωµατεύσεων στο πληροφοριακό σύστηµα υπο-
βολής δαπανών του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. e-dapy, παρατείνεται, από τη
λήξη της, έως την 31η.3.2023.

2. Η ισχύς των προθεσµιών της παρ. 3 του άρθρου 20 του ν.
4683/2020, ως προς τη θεώρηση παραπεµπτικών κατά την πε-
ρίοδο διάδοσης του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται, από τη
λήξη της, έως την 31η.3.2023.

3. Η ισχύς του άρθρου εικοστού τρίτου του ν. 4737/2020 (Α’
204), ως προς τη διαδικασία επανέκδοσης συνταγών στο σύ-
στηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης και έγκρισης φαρµάκων
µέσω του Συστήµατος Ηλεκτρονικής Προέγκρισης, παρατείνε-
ται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

4. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 45 του ν. 4764/2020 (Α’ 256),
ως προς τις µηνιαίες και επαναλαµβανόµενες γνωµατεύσεις χρο-
νίως πασχόντων, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την
31η.3.2023.
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Άρθρο 52
Παράταση ισχύος των ρυθµίσεων για την αποζηµίωση 

ιατρών διαφόρων ειδικοτήτων για µετακίνηση σε
νοσοκοµεία της ίδιας ή άλλης Υγειονοµικής

Περιφέρειας, την κάλυψη κενών ενεργού
(εικοσιτετράωρης) εφηµερίας σε νοσοκοµεία 

του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και την αποζηµίωση 
των πρόσθετων ενεργών εφηµεριών

1. Η ισχύς του άρθρου 29 του ν. 4816/2021 (Α’ 118), περί της
αποζηµίωσης των ιατρών διαφόρων ειδικοτήτων για τη µετακί-
νηση σε νοσοκοµεία της ίδιας ή άλλης Υγειονοµικής Περιφέρειας
(Υ.Πε.), παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η.3.2023.

2. Η ισχύς του άρθρου πεντηκοστού πρώτου του            ν.
4839/2021 (Α’ 181), περί της κάλυψης κενών ενεργού (εικοσιτε-
τράωρης) εφηµερίας στα νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας από ιδιώτες ιατρούς και της αποζηµίωσής τους, παρατεί-
νεται από τη λήξη της έως την 31η.3.2023.

3. Η ισχύς του άρθρου 90 του ν. 4850/2021 (Α’ 208), περί της
αποζηµίωσης των ενεργών εφηµεριών που πραγµατοποιούνται
καθ’ υπέρβαση του ανώτατου προβλεπόµενου ανά βαθµό και
ζώνη αριθµού ενεργών εφηµεριών, παρατείνεται από τη λήξη της
έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 53
Εξουσιοδοτική διάταξη για την εφαρµογή 

των άρθρων 88, 89 και 90 του ν. 4850/2021 - 
Τροποποίηση άρθρου 91 ν. 4850/2021

Το τρίτο εδάφιο του άρθρου 91 του ν. 4850/2021 (Α’ 208), περί
της δαπάνης που προκύπτει από την εφαρµογή των άρθρων 88,
89 και 90 του ιδίου νόµου, τροποποιείται ως προς την καταλη-
κτική ηµεροµηνία, και το άρθρο 91 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 91
Εξουσιοδοτική διάταξη για την εφαρµογή

των άρθρων 88, 89 και 90

Η δαπάνη που προκύπτει από την εφαρµογή των άρθρων 88,
περί τροποποίησης των παρ. 1 και 4 του άρθρου 29 του ν.
4816/2021 (Α’ 118), 89, περί τροποποίησης     της παρ. 1 του άρ-
θρου πεντηκοστού πρώτου του               ν. 4839/2021 (Α’ 181), και
90 του παρόντος, περί αποζηµίωσης των πρόσθετων ενεργών
εφηµεριών για τους µήνες Νοέµβριο και Δεκέµβριο του 2021 δεν
δύναται να υπερβαίνει το ποσό των δύο εκατοµµυρίων
(2.000.000) ευρώ. Η κατανοµή του ποσού του πρώτου εδαφίου
για τις ανάγκες εφαρµογής των επιµέρους άρθρων κατά το ανω-
τέρω χρονικό διάστηµα, ο ειδικότερος προσδιορισµός των δι-
καιούχων, η διαδικασία και ο έλεγχος της διάθεσής του, καθώς
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια ρυθµίζονται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Υγείας και Οικονοµικών. Με όµοια απόφαση
προσδιορίζεται το ύψος της δαπάνης και ρυθµίζονται τα ζητή-
µατα του προηγούµενου εδαφίου για το χρονικό διάστηµα από
1ης.1.2022 έως τις 31.3.2023.»

Άρθρο 54
Παράταση της διάρκειας των συµβάσεων 

του Εθνικού Κέντρου Αιµοδοσίας 

Η διάρκεια της υπ’ αρ. 01/2014 σύµβασης-συµφωνίας πλαίσιο
του Εθνικού Κέντρου Αιµοδοσίας (Ε.ΚΕ.Α.), που συνήφθη σε συ-
νέχεια της υπ’ αρ. 01/2014 διακήρυξης του Ε.ΚΕ.Α, για την προ-
µήθεια αντιδραστηρίων µε συνοδό εξοπλισµό για τον ορολογικό
έλεγχο των µονάδων αίµατος των αιµοδοτών της χώρας για τα
µεταδιδόµενα µε τη µετάγγιση νοσήµατα και των υπ’ αρ. 02/18-
1 και 02/18-2 συµβάσεων του Ε.ΚΕ.Α., που συνήφθησαν σε συ-
νέχεια της υπ’ αρ. 02/2018 διακήρυξης του Ε.ΚΕ.Α., για την
προµήθεια αντιδραστηρίων οµάδων αίµατος µε συνοδό εξοπλι-
σµό, τεχνικές στηλών και στερεάς φάσης, παρατείνεται έως την
31η.3.2023. Αν οι διαγωνιστικές διαδικασίες που βρίσκονται σε
εξέλιξη για τη σύναψη συµβάσεων µε το ίδιο αντικείµενο µε τις

συµβάσεις του πρώτου εδαφίου ολοκληρωθούν πριν από την πα-
ρέλευση της παράτασης του πρώτου εδαφίου, οι συµβάσεις του
πρώτου εδαφίου λήγουν αυτοδικαίως. 

Άρθρο 55
Απόκτηση νοσηλευτικής ειδικότητας 2020-2021 - 
Τροποποίηση παρ. 17 άρθρου 58 ν. 4690/2020

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 17 του άρθρου 58 του  ν.
4690/2020 (Α’ 104), περί της επιλογής υποψηφίων για λήψη νο-
σηλευτικής ειδικότητας 2020-2021, παρατείνεται η χρονική πε-
ρίοδος υποβολής των αιτήσεων για τη λήψη νοσηλευτικής
ειδικότητας και η παρ. 17 διαµορφώνεται ως εξής:

«17. Για τη χρονική περίοδο λήψεως νοσηλευτικής ειδικότητας
2020-2021, η επιλογή των υποψηφίων διενεργείται από τις οι-
κείες Υ.ΠΕ. µέχρι την 31η.3.2023 µε άµεση ένταξη των ειδικευο-
µένων στους φορείς υποδοχής για την ειδικότητα.

Με απόφαση του Υπουργού Υγείας οι θέσεις ειδικευοµένων
νοσηλευτών των ειδικοτήτων της περ. α) της παρ. 1, οι οποίες
παραµένουν ακάλυπτες κατά την ηµεροµηνία του πρώτου εδα-
φίου, δύναται να αναδιανέµονται σε άλλες ειδικότητες και να κα-
τανέµονται αντίστοιχα ανά Υ.ΠΕ. και νοσοκοµεία.»

Άρθρο 56
Παράταση της διάρκειας των συµβάσεων εργασίας
του προγράµµατος για τη διασφάλιση της δηµόσιας 
υγείας και την κάλυψη των υγειονοµικών αναγκών 

των προσφύγων και µεταναστών -
Παράταση ισχύος άρθρου 98 ν. 4915/2022

Η ισχύς του άρθρου 98 του ν. 4915/2022 (Α’ 63), περί της διάρ-
κειας των συµβάσεων εργασίας του προγράµµατος για τη δια-
σφάλιση της δηµόσιας υγείας και την κάλυψη των υγειονοµικών
αναγκών των προσφύγων και µεταναστών, παρατείνεται έως την
31η.5.2023.

Άρθρο 57
Παράταση ισχύος της ρύθµισης για τη διαδικασία

καταβολής εφηµεριών ιατρών και πρόσθετων
αµοιβών λοιπού προσωπικού νοσοκοµείων, Δ.ΥΠ.Ε.,

Ε.Κ.Α.Β. και των αποζηµιώσεων του προσωπικού 
που απασχολείται στα εµβολιαστικά κέντρα 

του Εθνικού Προγράµµατος Εµβολιασµού κατά 
του κορωνοϊού COVID-19 και του προσωπικού 

Κινητών Οµάδων Υγείας και Κέντρων Υγείας κατά 
του κορωνοϊού COVID-19 - Παράταση ισχύος 

περ. α) και β) άρθρου 62 ν. 4872/2021

Η ισχύς των περ. α) και β) του άρθρου 62 του   ν. 4872/2021
(Α’ 247), περί της εξαίρεσης από την παρ. 2 του άρθρου 114 του
ν. 4270/2014 (Α’ 143) των ρυθµίσεων για τη διαδικασία καταβο-
λής εφηµεριών ιατρών και πρόσθετων αµοιβών λοιπού προσω-
πικού νοσοκοµείων, Δ.ΥΠ.Ε., Ε.Κ.Α.Β. και των αποζηµιώσεων του
προσωπικού που απασχολείται στα εµβολιαστικά κέντρα του
Εθνικού Προγράµµατος Εµβολιασµών κατά του κορωνοϊού
COVID-19 και του προσωπικού Κινητών Οµάδων Υγείας και Κέν-
τρων Υγείας κατά του κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται έως
την 31η.12.2023. 

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΓΕΙΑΣ

Άρθρο 58
Ανάκληση προστίµων ανεµβολίαστων - 
Τροποποίηση άρθρου 24 ν. 4865/2021  

1. Στο άρθρο 24 του ν. 4865/2021 (Α’ 238), περί της υποχρεω-
τικότητας του εµβολιασµού, προστίθενται παρ. 4Β και 4Γ ως
εξής:

«4Β. Ανακαλούνται αναδροµικώς και αυτοδικαίως από την αρ-
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µόδια αρχή τα διοικητικά πρόστιµα της παρ. 4 µετά των αναλο-
γούντων τόκων εκπρόθεσµης καταβολής, που έως την έναρξη
ισχύος της παρούσας επιβλήθηκαν σε φυσικά πρόσωπα της παρ.
1, υπό την προϋπόθεση: 

α) είτε να εµβολιάστηκαν µε δεύτερη δόση εµβολίου ή µε µία
δόση µονοδοσικού εµβολίου, σύµφωνα µε τις προβλεπόµενες
διαδικασίες έως και την 31η.12.2022,

β) είτε να εξαιρέθηκαν από την εφαρµογή του υποχρεωτικού
µέτρου του εµβολιασµού κατά του κορωνοϊού COVID-19 από τις
Επιτροπές της παρ. 1 του άρθρου 3 της υπό στοιχεία ΓΠ.οικ.
81185/30.12.2021 κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονοµικών,
Υγείας, Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Επικρατείας και του Διοι-
κητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσοδών (Β’ 6324) έως
και την 31η.12.2022, κατά παρέκκλιση των προθεσµιών που ορί-
ζονται στην παρ. 4 του άρθρου 3 της ως άνω κοινής υπουργικής
απόφασης.

4Γ. Το επιστρεπτέο διοικητικό πρόστιµο µετά των αναλογούν-
των τόκων εκπρόθεσµης καταβολής τυγχάνει ανεκχώρητο και
ακατάσχετο στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση
κάθε γενικής και ειδικής διάταξης και δεν υπόκειται σε κανένα
συµψηφισµό µε βεβαιωµένα χρέη προς τη Φορολογική Διοίκηση
και το Δηµόσιο εν γένει, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου,
τους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης και τα νοµικά πρό-
σωπά τους, τα ασφαλιστικά ταµεία ή πιστωτικά ιδρύµατα, κατά
την επιστροφή του ως αχρεωστήτως καταβληθέντος.»

2. Στην παρ. 5 του άρθρου 24 του ν. 4865/2021, περί της υπο-
χρεωτικότητας του εµβολιασµού, επέρχονται οι ακόλουθες τρο-
ποποιήσεις, α) στο πρώτο εδάφιο µετά τις λέξεις «Για την
επιβολή» προστίθενται οι λέξεις «και την ανάκληση», β) το τέ-
ταρτο εδάφιο τροποποιείται, µε την προσθήκη των στοιχείων δη-
µοσίευσης του Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ΚΕΔΕ) και
µε την προσθήκη της αυτοδίκαιης αναδροµικής ανάκλησης των
προστίµων, µετά των αναλογούντων τόκων εκπρόθεσµης κατα-
βολής, στους σκοπούς για τους οποίους η Ανεξάρτητη Αρχή Δη-
µοσίων Εσόδων (ΑΑΔΕ) ορίζεται ως ανεξάρτητος Υπεύθυνος
Επεξεργασίας προσωπικών δεδοµένων, και η παρ. 5 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«5. Για την επιβολή και την ανάκληση του διοικητικού προστί-
µου της παρ. 4 διαβιβάζονται περιοδικά τα αναγκαία προσωπικά
δεδοµένα, όπως ονοµατεπώνυµο, πατρώνυµο, µητρώνυµο, ηµε-
ροµηνία γέννησης και Αριθµός Μητρώου Κοινωνικής Ασφάλισης,
µε τήρηση όλων των σχετικών εγγυήσεων και εφαρµοζοµένου
του άρθρου 22 του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου 2016, για
την προστασία των φυσικών προσώπων έναντι της επεξεργασίας
των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη κυ-
κλοφορία των δεδοµένων αυτών και την κατάργηση της Οδηγίας
95/46/ΕΚ για την Προστασία Δεδοµένων [ΓΚΠΔ] (L 119), από την
εταιρεία µε την επωνυµία «Ηλεκτρονική Διακυβέρνηση Κοινωνι-
κής Ασφάλισης» (ΗΔΙΚΑ Α.Ε.) στη Γενική Γραµµατεία Πληροφο-
ριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης (ΓΓΠΣΔΔ) του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, προκειµένου να προσ-
διορισθεί ο Αριθµός Φορολογικού Μητρώου των υπόχρεων φυ-
σικών προσώπων. Στη συνέχεια, η ΓΓΠΣΔΔ διαβιβάζει τα στοιχεία
του πρώτου εδαφίου στην ΑΑΔΕ. Το Υπουργείο Υγείας και η
ΗΔΙΚΑ Α.Ε. έχουν την ιδιότητα του Υπευθύνου Επεξεργασίας και
της Εκτελούσας την Επεξεργασία, σύµφωνα µε τις περ. 7 και 8
του άρθρου 1 του ΓΚΠΔ αντίστοιχα, όπως ορίζεται στα άρθρα
55 και 55Α του ν. 4764/2020 (Α’256) και στο άρθρο         29 της
από 30.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 75), η
οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του              ν. 4684/2020 (Α’ 86).
Η ΑΑΔΕ ορίζεται ως ανεξάρτητος Υπεύθυνος Επεξεργασίας απο-
κλειστικά για τους σκοπούς της βεβαίωσης και είσπραξης των
δηµοσίων εσόδων κατά τον ΚΕΔΕ (ν. 4978/2022, Α’ 190) και της
αυτοδίκαιης αναδροµικής ανάκλησης των προστίµων, µετά των
αναλογούντων τόκων εκπρόθεσµης καταβολής, και υπό αυτήν
την ιδιότητα διασφαλίζει την προστασία των δικαιωµάτων των
προσώπων, της ιδιωτικής ζωής και των δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα, σύµφωνα µε το ενωσιακό και εθνικό δίκαιο και, ιδίως,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ΓΚΠΔ και του ν. 4624/2019 (Α’
137). Η ΓΓΠΣΔΔ ορίζεται ως ανεξάρτητος Υπεύθυνος Επεξεργα-

σίας για τον σκοπό της ταυτοποίησης των υπόχρεων φυσικών
προσώπων.»

3. Στην περ. αβ) της περ. α) της παρ. 7 του άρθρου 24 του ν.
4865/2021, περί της υποχρεωτικότητας του εµβολιασµού, επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις, α) οι λέξεις «του προστίµου»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «και αυτοδίκαιης ανάκλησης του
προστίµου, η διαδικασία ηλεκτρονικής έκδοσης Ατοµικών Φύλ-
λων Έκπτωσης (Α.Φ.ΕΚ.) ήδη βεβαιωθέντων εσόδων», β) διαγρά-
φεται     ο σύνδεσµος «και» µετά τη φράση «το περιεχόµενο
της πράξης επιβολής,», γ) µετά τη φράση «της πράξης ειδοποί-
ησης» προστίθεται η φράση «της πράξης ανάκλησης,», δ) η
φράση «σύµφωνα µε το άρθρο 5 του                ν. 4174/2013 (Α’
170),» αντικαθίσταται από τη φράση «σύµφωνα µε τον Κώδικα
Φορολογικής Διαδικασίας                     (ν. 4987/2022, Α’ 206),» ε)
µετά τις λέξεις «η διαδικασία είσπραξης» προστίθενται οι λέξεις
«και επιστροφής,», και η περ. αβ) διαµορφώνεται ως εξής:

«αβ) η διαδικασία ελέγχου, η διαδικασία διαπίστωσης των πα-
ραβάσεων, η διαδικασία και ο τρόπος επιβολής και αυτοδίκαιης
ανάκλησης του προστίµου, η διαδικασία ηλεκτρονικής έκδοσης
Ατοµικών Φύλλων Έκπτωσης (Α.Φ.ΕΚ.) ήδη βεβαιωθέντων εσό-
δων, η αρµοδιότητα του οργάνου επιβολής, το περιεχόµενο της
πράξης επιβολής, της πράξης ειδοποίησης και της πράξης ανά-
κλησης, ο τρόπος και η διαδικασία κοινοποίησης της επιβολής
του προστίµου, σύµφωνα µε τον Κώδικα Φορολογικής Διαδικα-
σίας (ν. 4987/2022, Α’ 206), η προθεσµία καταβολής, ο τρόπος
και χρόνος βεβαίωσης του προστίµου, η διαδικασία είσπραξης
και επιστροφής, οι προϋποθέσεις, η διαδικασία, η προθεσµία, οι
ειδικοί λόγοι και οι συνέπειες της αίτησης ανάκλησης της πράξης
επιβολής προστίµου, και».

Άρθρο 59
Εµβολιασµός κατά της γρίπης του ενήλικου 

πληθυσµού κατά την περίοδο 2022-2023

1. Στο πλαίσιο της υλοποίησης του Εθνικού Προγράµµατος
Εµβολιασµών Ενηλίκων κατά της γρίπης, κατά την περίοδο 2022-
2023, το εµβόλιο κατά της γρίπης αποζηµιώνεται εξ ολοκλήρου
από τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας και τα
άλλα ασφαλιστικά ταµεία, χωρίς την ανάγκη προσκόµισης ιατρι-
κής συνταγής.

2. Ο αντιγριπικός εµβολιασµός διενεργείται από ιατρούς του
ιδιωτικού ή του δηµόσιου τοµέα, ανεξαρτήτως ειδικότητας,
καθώς και από φαρµακοποιούς.

3. Οι διενεργούντες τον εµβολιασµό της παρ. 1 καταχωρίζουν,
µε ευθύνη τους, στο Εθνικό Μητρώο Εµβολιασµών τη διενέργεια
του εµβολιασµού και τα στοιχεία των εµβολιασµένων.

4. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας ρυθµίζονται η διαδικα-
σία διενέργειας των αντιγριπικών εµβολίων, η καταχώριση του
διενεργούµενου εµβολιασµού στο Εθνικό Μητρώο Εµβολιασµών,
η διαδικασία αποζηµίωσης των διενεργηθέντων εµβολιασµών
καθώς και κάθε άλλο τεχνικό ή λεπτοµερειακό θέµα για την
εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 60
Ρυθµίσεις για τον προσωπικό ιατρό - 

Τροποποίηση παρ. 3, 4 και 8 άρθρου 5 ν. 4238/2014

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 5 του ν. 4238/2014 (Α’ 38), περί του
ορισµού των κατηγοριών του προσωπικού ιατρού από τις οποίες
ο πολίτης έχει τη δυνατότητα να επιλέξει ελεύθερα τον προσω-
πικό ιατρό του, προστίθενται περ. δ) και ε), ως εξής:

«δ) ιατρός κλάδου ιατρών Ε.Σ.Υ., ο οποίος υπηρετεί και παρέ-
χει τις υπηρεσίες του σε Γενικά Νοσοκοµεία - Κέντρα Υγείας, είτε
αυτοτελή, είτε αποκεντρωµένες οργανικές µονάδες Γενικών Νο-
σοκοµείων, τα οποία βρίσκονται σε περιοχές στις οποίες δεν υφί-
στανται δηµόσιες δοµές Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας ή ο
πληθυσµός δεν δύναται να καλυφθεί από αυτές. Στους ιατρούς
του πρώτου εδαφίου καθήκοντα προσωπικού ιατρού ανατίθενται
µε απόφαση του Διοικητή της οικείας Υγειονοµικής Περιφέρειας,

ε) ιατρός κλάδου ιατρών Ε.Σ.Υ. που υπηρετεί σε νοσοκοµείο
του Ε.Σ.Υ., καθώς και ιατρός που υπηρετεί στο Γενικό Νοσοκο-
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µείο Θεσσαλονίκης «Παπαγεωργίου», οι οποίοι λειτουργούν ιδιω-
τικό ιατρείο ή παρέχουν ιατρικές υπηρεσίες ιδιωτικά, σύµφωνα
µε την περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 11 του ν. 2889/2001 (Α’
37).»

2. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 5 του          ν.
4238/2014, περί του αντικειµένου της νοµοθετικής εξουσιοδότη-
σης, τροποποιείται µε την αντικατάσταση της φράσης «και απλοί
ιδιώτες ιατροί, που δεν εµπίπτουν στις περ. α) έως γ) της παρ. 3,
τόσο των ως άνω ειδικοτήτων όσο και» από τη φράση «εκτός των
περιπτώσεων της παρ. 3 και ιδιώτες ιατροί» και µε την προσθήκη
του οριστικού άρθρου «την» πριν από τη λέξη «παρακολούθηση»,
και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Ως προσωπικοί ιατροί ορίζονται ιατροί ειδικότητας γενι-
κής/οικογενειακής ιατρικής ή εσωτερικής παθολογίας ή οι ειδικοί
ιατροί εργασίας για τον ενήλικο πληθυσµό. Με απόφαση του
Υπουργού Υγείας δύνανται ως προσωπικοί ιατροί να ορίζονται
εκτός των περιπτώσεων της παρ. 3 και ιδιώτες ιατροί άλλων ει-
δικοτήτων για τον ενήλικο πληθυσµό, ιδίως όταν η ειδικότητα
συνδέεται µε την παρακολούθηση πολιτών που πάσχουν από
χρόνιες ασθένειες και παιδίατροι για τον ανήλικο πληθυσµό.»

3. Στην παρ. 8 του άρθρου 5 του ν. 4238/2014, περί της νοµο-
θετικής εξουσιοδότησης, προστίθεται δεύτερο εδάφιο ως εξής:

«Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Οικονοµικών κα-
θορίζονται για τους ιατρούς κλάδου ιατρών Ε.Σ.Υ. της περ. ε)
της παρ. 3 ο εγγεγραµµένος πληθυσµός, ο τρόπος παροχής των
υπηρεσιών, οι προϋποθέσεις, η αποζηµίωση και κάθε άλλη ανα-
γκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 61
Δυνατότητα διορισµού σε οποιοδήποτε νοσοκοµείο 

ή Κέντρο Υγείας του Εθνικού Συστήµατος Υγείας 
επαγγελµατιών υγείας που είναι άτοµα µε αναπηρία 

ή χρόνιες παθήσεις - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 15
ν. 2920/2001

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 15 του  ν. 2920/2001
(Α’ 131), περί της δυνατότητας διορισµού σε οποιοδήποτε νοσο-
κοµείο ή Κέντρο Υγείας του Εθνικού Συστήµατος Υγείας (Ε.Σ.Υ.)
ιατρών και οδοντιάτρων, καθώς και αποφοίτων Σχολών Επαγγελ-
µάτων Υγείας συγκεκριµένων ειδικοτήτων που είναι άτοµα µε ανα-
πηρία ή χρόνιες παθήσεις, τροποποιείται, µε την προσθήκη
περισσότερων ειδικοτήτων, και διαµορφώνεται ως εξής: 

«Ιατροί ειδικευµένοι και οδοντίατροι, καθώς και οι απόφοιτοι
όλων των Σχολών Επαγγελµάτων Υγείας, Α.Ε.Ι. ή Τ.Ε.Ι. ή Τ.Ε.Ε.
των ειδικοτήτων νοσηλευτών, τεχνολόγων ιατρικών εργαστηρίων,
κοινωνικών λειτουργών, φυσικοθεραπευτών, φαρµακοποιών, ψυ-
χολόγων και βιολόγων, χηµικών και βιοχηµικών, διαιτολόγων και
διατροφολόγων, τεχνολόγων τροφίµων και διατροφής, οπτικών,
ορθοπτιστών (οπτικών-οπτοµετρών), λογοθεραπευτών, εργοθε-
ραπευτών, οδοντοτεχνιτών, ραδιολόγων-ακτινολόγων, φυσικών-
ακτινοφυσικών, φυσικών ιατρικής, επισκεπτών/τριών υγείας,
µαιών/µαιευτών, βρεφονηπιοκόµων και πτυχιούχων του τµήµατος
δηµόσιας και κοινοτικής υγείας, που πάσχουν από:

α) οµόζυγο β µεσογειακή αναιµία, ως πολυµεταγγιζόµενα
άτοµα,

β) δρέπανο και µικροδρεπανοκυτταρική αναιµία, µε συχνές νο-
σηλείες ανά έτος για κρίσεις και επιπλοκές από τη νόσο,

γ) συγγενή αιµορραγική διάθεση (αιµορροφιλία), µεταγγιζό-
µενοι µε παράγωγα αίµατος,

δ) ενεργό ινοκυστική νόσο, που απαιτεί συχνές νοσηλείες σε
παθολογική ή πνευµονολογική κλινική,

ε) αµφοτερόπλευρη νευροαισθητήρια πρακτική κώφωση,
στ) τύφλωση,
ζ) µυοκαρδιοπάθεια,
η) τη νόσο του ινσουλινοεξαρτώµενου νεανικού διαβήτη τύπου

1,
θ) τη νόσο της ατελούς οστεογένεσης,
ι) τη νόσο fabry,
µπορούν να ζητήσουν το διορισµό τους, οι µεν ιατροί και οδον-

τίατροι σε προσωρινές και προσωποπαγείς θέσεις, όλες δε οι
υπόλοιπες ειδικότητες σε προσωποπαγείς θέσεις της ειδικότη-

τας τους, που συνιστώνται µε την απόφαση διορισµού σε οποι-
οδήποτε νοσοκοµείο ή Κέντρο Υγείας του Ε.Σ.Υ..»

Άρθρο 62
Ορισµός αποζηµίωσης των εγχωρίως παραγόµενων

φαρµακευτικών προϊόντων, εγκρινόµενων µε νοµική βάση
10.α (κ.κ.χ.), 10.b (συνδυασµοί), 10.3 (υβριδικά) - 

Πρόβλεψη της δυνατότητας συνεκτίµησης 
της προστιθέµενης αξίας τους λόγω καινοτοµίας

ή πολλαπλής φαρµακευτικής αξίας 
και αποτελεσµατικότητας - 

Τροποποίηση άρθρου 250 ν. 4512/2018

Στο άρθρο 250 του ν. 4512/2018 (Α’ 5), περί της διαδικασίας
αξιολόγησης φαρµάκων για ένταξη ή απένταξη από τον Κατά-
λογο Αποζηµιούµενων Φαρµάκων της περ. α) της παρ. 1 του άρ-
θρου 12 του ν. 3816/2010 (Α’ 6), προστίθεται παρ. 1Β, ως εξής:

«1Β. Φαρµακευτικά προϊόντα που εγκρίνονται µε νοµική βάση
τα άρθρα 10.α (Καλώς Καθιερωµένης Χρήσης - κ.κ.χ.), 10.β (συν-
δυασµός περισσότερων δραστικών ουσιών που περιλαµβάνονται
στη σύνθεση εγκεκριµένων φαρµάκων, οι οποίες όµως δεν έχουν
µέχρι στιγµής συνδυασθεί για θεραπευτικούς σκοπούς) και την
παρ. 3 του άρθρου 10 (υβριδικά) της Οδηγίας 2001/83/ΕΚ και
έχουν Κόστος Ηµερήσιας Θεραπείας (ΚΗΘ) ίσο ή χαµηλότερο
από το ΚΗΘ των αντίστοιχων προϊόντων αναφοράς, τα οποία ήδη
αποζηµιώνονται, εντάσσονται άµεσα στον κατάλογο αποζηµιού-
µενων φαρµάκων του άρθρου 12 του ν. 3816/2010 (Α’ 6) χωρίς
αξιολόγηση και διαπραγµάτευση για τις όµοιες ενδείξεις και µε
τους ίδιους περιορισµούς των προϊόντων αναφοράς τους. 

Οι Κάτοχοι Άδειας Κυκλοφορίας (ΚΑΚ) των προϊόντων του
πρώτου εδαφίου που επιθυµούν διαφορετική οµαδοποίηση ή ευ-
ρύτερη αποζηµίωση στον κατάλογο αποζηµιούµενων φαρµάκων,
µπορούν να υποβάλουν αίτηση για αξιολόγηση και διαπραγµά-
τευση. 

Οι ΚΑΚ φαρµακευτικών προϊόντων που εγκρίνονται µε τις νο-
µικές βάσεις του πρώτου εδαφίου και έχουν ΚΗΘ υψηλότερο
από το ΚΗΘ των αντίστοιχων προϊόντων αναφοράς, τα οποία ήδη
αποζηµιώνονται, µπορούν είτε να προσφέρουν χαµηλότερες
τιµές, προκειµένου να ενταχθούν στον κατάλογο αποζηµιούµε-
νων φαρµάκων του άρθρου 12 του ν. 3816/2010, είτε να υποβά-
λουν αίτηση για αξιολόγηση και διαπραγµάτευση βάσει των
ακολούθων κριτηρίων, τα οποία εξετάζονται σωρευτικά: α)
ύπαρξη πρόσθετου κλινικού οφέλους, είτε για το σύνολο των
ασθενών είτε για ειδικές υποοµάδες ασθενών της ίδιας νόσου
και β) ύπαρξη ενεργού διπλώµατος ευρεσιτεχνίας.»

Άρθρο 63
Ρύθµιση οφειλών Κατόχων Άδειας Κυκλοφορίας

Φαρµάκων ή φαρµακευτικών εταιρειών προς 
τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας - 

Προσθήκη παρ. 2α και 2β στο άρθρο δωδέκατο 
του ν. 4737/2020

Στο άρθρο δωδέκατο του ν. 4737/2020 (Α’ 204), περί της ρύθ-
µισης οφειλών Κατόχων Άδειας Κυκλοφορίας Φαρµάκων ή φαρ-
µακευτικών εταιρειών προς τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής
Υπηρεσιών Υγείας, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α)
προστίθενται µετά από την παρ. 2 νέες παρ. 2α και 2β, β) στην
παρ. 3 η φράση «για την εφαρµογή των παρ. 1 και 2» αντικαθί-
σταται από τη φράση «για την εφαρµογή των παρ. 1 έως και 2β»
γ) στην παρ. 4 η φράση «έστω και µίας εκ των δόσεων των παρ.
1 και 2,» αντικαθίσταται από τη φράση «έστω και µίας εκ των δό-
σεων των παρ. 1, 2, 2α και 2β,», και το άρθρο δωδέκατο διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«Άρθρο δωδέκατο
Ρύθµιση οφειλών Κατόχων Άδειας Κυκλοφορίας Φαρµάκων 

ή φαρµακευτικών εταιρειών προς τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ.

1. Στους Κατόχους Άδειας Κυκλοφορίας (Κ.Α.Κ.) φαρµακευτι-
κών προϊόντων ή στις φαρµακευτικές εταιρείες, που οφείλουν
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στον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.)
ποσά αυτόµατης επιστροφής (clawback) του άρθρου 11 του ν.
4052/2012 (Α’ 41) του έτους 2019, όπως έχουν προκύψει µετά
από την ολοκλήρωση του προβλεπόµενου από την ως άνω διά-
ταξη συµψηφισµού, δίνεται η δυνατότητα να ρυθµίσουν τις οφει-
λές τους σε έως τριάντα έξι (36) άτοκες δόσεις, µε την
προϋπόθεση εξόφλησης των ποσών επιστροφής (rebate) της
παρ. 3 του άρθρου 35 του ν. 3918/2011 (Α’ 31) για το έτος 2019
και της καταβολής των δόσεων της προηγούµενης ρύθµισης
οφειλών σε δόσεις για τα έτη 2012-2018. 

2. Στους Κατόχους Άδειας Κυκλοφορίας (Κ.Α.Κ.) φαρµακευτι-
κών προϊόντων ή στις φαρµακευτικές εταιρείες, που οφείλουν
στον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.)
ποσά αυτόµατης επιστροφής (clawback) του άρθρου 11 του ν.
4052/2012 (Α’ 41) του έτους 2020, όπως έχουν προκύψει µετά
από την ολοκλήρωση του προβλεπόµενου από την ως άνω διά-
ταξη συµψηφισµού, δίνεται η δυνατότητα να ρυθµίσουν τις οφει-
λές τους σε έως τριάντα έξι (36) άτοκες δόσεις, µε την
προϋπόθεση εξόφλησης των ποσών επιστροφής (rebate) της
παρ. 3 του άρθρου 35 του ν. 3918/2011 (Α’ 31) για το έτος 2020
και της καταβολής των δόσεων της προηγούµενης ρύθµισης
οφειλών σε δόσεις για τα έτη  2012-2019.

2α. Στους Κατόχους Άδειας Κυκλοφορίας (Κ.Α.Κ.) φαρµακευ-
τικών προϊόντων ή στις φαρµακευτικές εταιρείες που οφείλουν
στον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.)
ποσά αυτόµατης επιστροφής (clawback) του άρθρου 11 του ν.
4052/2012 του έτους 2021, όπως έχουν προκύψει µετά από την
ολοκλήρωση του προβλεπόµενου από την ως άνω διάταξη συµ-
ψηφισµού, δίνεται η δυνατότητα να ρυθµίσουν τις οφειλές τους
σε έως τριάντα έξι (36) άτοκες δόσεις, µε την προϋπόθεση εξό-
φλησης των ποσών επιστροφής (rebate) της παρ. 3 του άρθρου
35 του ν. 3918/2011 για το εκάστοτε προηγούµενο έτος και της
καταβολής των δόσεων των προηγούµενων ρυθµίσεων οφειλών
σε δόσεις για τα έτη 2012-2020. 

2β. Στους Κατόχους Άδειας Κυκλοφορίας (Κ.Α.Κ.) φαρµακευ-
τικών προϊόντων ή στις φαρµακευτικές εταιρείες που οφείλουν
στον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.)
ποσά αυτόµατης επιστροφής (clawback) του άρθρου 11 του ν.
4052/2012 του έτους 2022, όπως έχουν προκύψει µετά από την
ολοκλήρωση του προβλεπόµενου από την ως άνω διάταξη συµ-
ψηφισµού, δίνεται η δυνατότητα να ρυθµίσουν τις οφειλές τους
σε έως τριάντα έξι (36) άτοκες δόσεις, µε την προϋπόθεση εξό-
φλησης των ποσών επιστροφής (rebate) της παρ. 3 του άρθρου
35 του ν. 3918/2011 για το εκάστοτε προηγούµενο έτος και της
καταβολής των δόσεων των προηγούµενων ρυθµίσεων οφειλών
σε δόσεις για τα έτη 2012-2021. 

3. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας, κατόπιν εισήγησης του
Διοικητικού Συµβουλίου του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., καθορίζονται οι όροι της
ρύθµισης, η διαδικασία είσπραξής τους, η προθεσµία υποβολής
της αίτησης υπαγωγής στη ρύθµιση, καθώς και κάθε αναγκαίο
ειδικότερο ζήτηµα για την εφαρµογή των παρ. 1 έως και 2β.

4. Σε κάθε περίπτωση µη έγκαιρης καταβολής έστω και µίας
εκ των δόσεων των παρ. 1, 2, 2α και 2β, καθώς και της οποιασ-
δήποτε εκπρόθεσµης καταβολής τρέχουσας υποχρέωσης προς
τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ., ο Κάτοχος Άδειας Κυκλοφορίας φαρµακευτικών
προϊόντων εκπίπτει των ρυθµίσεων.»

Άρθρο 64
Επιτροπές για τη διενέργεια εξετάσεων 

προς απόκτηση τίτλου ιατρικής ειδικότητας - 
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 10 ν.δ. 3366/1955

Στην παρ. 2 του άρθρου 10 του ν.δ. 3366/1955 (Α’ 258), περί
των εξετάσεων για την απόκτηση ιατρικών ειδικοτήτων, επέρχον-
ται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) τροποποιείται το τέταρτο
εδάφιο, ώστε τα µέλη που υπηρετούν στις εξεταστικές επιτροπές
να µπορούν να προέρχονται και από πανεπιστηµιακά εργαστήρια
των Ιατρικών Σχολών της χώρας που έχουν αναγνωριστεί ως κα-
τάλληλα για τη χορήγηση µερικού ή πλήρους χρόνου άσκησης
στην αντίστοιχη ειδικότητα, β) στο πέµπτο εδάφιο προστίθεται
και η κατηγορία ΤΕ όσον αφορά τους υπαλλήλους που δύνανται

να ορίζονται ως γραµµατείς των εξεταστικών επιτροπών, και η
παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Οι εξετάσεις διενεργούνται από τριµελείς εξεταστικές επι-
τροπές για κάθε ειδικότητα, οι οποίες έχουν µονοετή θητεία και
ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Υγείας, µετά από γνώµη
του ΚΕ.Σ.Υ.. Οι εξεταστικές επιτροπές αποτελούνται από ένα
τουλάχιστον µέλος ΔΕΠ, µε τον αναπληρωτή του και δύο µέλη
µε βαθµό Συντονιστή Διευθυντή ή Διευθυντή Ε.Σ.Υ. µε τους ανα-
πληρωτές τους, όλοι της ίδιας ειδικότητας µε την εξεταζόµενη.
Με την ίδια ή άλλη απόφαση του Υπουργού Υγείας µετά από
γνώµη του Κ.Ε.Σ.Υ., ορίζεται ο Πρόεδρος κάθε εξεταστικής επι-
τροπής µεταξύ των µελών της. Τόσο τα τακτικά όσο και τα ανα-
πληρωµατικά µέλη των επιτροπών υπηρετούν σε νοσοκοµειακές
µονάδες ή πανεπιστηµιακά εργαστήρια των Ιατρικών Σχολών,
που έχουν αναγνωριστεί ως κατάλληλα για τη χορήγηση είτε µε-
ρικού είτε πλήρους χρόνου άσκησης στην αντίστοιχη ειδικότητα.
Ως γραµµατείς των εξεταστικών επιτροπών µε τους αναπληρω-
τές τους ορίζονται, µε απόφαση του Υπουργού Υγείας, δηµόσιοι
υπάλληλοι ΠΕ, ΤΕ ή ΔΕ Διοικητικού (µόνιµοι, ΙΔΑΧ ή ΙΔΟΧ), οι
οποίοι υπηρετούν στην έδρα των εξεταστικών επιτροπών και
προτείνονται από τους προέδρους αυτών.»

Άρθρο 65
Υποχρέωση υπηρεσίας υπαίθρου - 

Προσθήκη παρ. 1Α στο άρθρο 1 του ν.δ. 67/1968

Στο άρθρο 1 του ν.δ. 67/1968 (Α’ 303), περί της υποχρέωσης
υπηρεσίας υπαίθρου, µετά από την παρ. 1, προστίθεται παρ. 1Α
ως εξής:

«1Α. Κατ’ εξαίρεση της παρ. 1, υπηρεσία υπαίθρου δύναται να
πραγµατοποιηθεί στο Περιφερειακό Ιατρείο Βιλίων που υπάγεται
στο Κέντρο Υγείας Ελευσίνας αρµοδιότητας της 2ης Διοίκησης
Υγειονοµικής Περιφέρειας.»

Άρθρο 66
Στελέχωση των κινητών οµάδων υγείας - 

Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 106Α ν. 4461/2017

Στην παρ. 3 του άρθρου 106Α του ν. 4461/2017 (Α’ 38), περί
συγκρότησης Κινητών Οµάδων Υγείας, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στο τέλος της περ. α) προστίθεται η φράση
«ή εκ των λοιπών ιατρικών ειδικοτήτων που ορίζονται ως προσω-
πικοί ιατροί δυνάµει της υπό στοιχεία Γ1α/ΓΠοικ.53427/21.9.2022
(Β’ 4978) απόφασης του Υπουργού Υγείας και έναν ιατρό µε ει-
δικότητα Παιδιατρικής,» β) στο τρίτο εδάφιο η φράση «ήτοι έναν
(1) επαγγελµατία υγείας των περ. α) ή β) του πρώτου εδαφίου,»
αντικαθίσταται από τη φράση «ήτοι δύο (2) επαγγελµατίες υγείας
των περ. α) έως στ) του πρώτου εδαφίου, και», και η παρ. 3 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«3. Οι Κ.ΟΜ.Υ. στελεχώνονται από συγκεκριµένο αριθµό επαγ-
γελµατιών υγείας και λοιπού προσωπικού, των παρακάτω ειδικο-
τήτων και κλάδων, µε συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου,
πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης:

α) έναν (1) Ιατρό, ΠΕ Ιατρών, ειδικότητας Γενικής/Οικογενει-
ακής Ιατρικής ή Εσωτερικής Παθολογίας ή µε Πιστοποιητικό Γε-
νικής Ιατρικής, ή εκ των λοιπών ιατρικών ειδικοτήτων που
ορίζονται ως προσωπικοί ιατροί δυνάµει της υπό στοιχεία
Γ1α/ΓΠοικ.53427/21.9.2022 (Β’ 4978) απόφασης του Υπουργού
Υγείας και έναν ιατρό µε ειδικότητα Παιδιατρικής,

β) έναν (1) Οδοντίατρο, ΠΕ Οδοντιάτρων,
γ) έναν (1) Νοσηλευτή, ΠΕ Νοσηλευτικής, ειδικότητας Νοση-

λευτικής Δηµόσιας Υγείας/Κοινοτικής Νοσηλευτικής, ή ΠΕ Νο-
σηλευτικής άνευ νοσηλευτικής ειδικότητας, ή εν ελλείψει αυτού,
ΤΕ Νοσηλευτικής, ειδικότητας Νοσηλευτικής Δηµόσιας
Υγείας/Κοινοτικής Νοσηλευτικής, ή ΤΕ Νοσηλευτικής άνευ νοση-
λευτικής ειδικότητας,

δ) έναν (1) επαγγελµατία υγείας, ΠΕ ή ΤΕ Μαιευτικής,
ε) έναν (1) επαγγελµατία υγείας, ΠΕ ή ΤΕ Επισκεπτών/τριών

Υγείας,
στ) έναν (1) επαγγελµατία υγείας, ΠΕ ή ΤΕ Φυσικοθεραπείας,
ζ) έναν (1) επαγγελµατία, ΠΕ Ψυχολόγων ή ΠΕ Κοινωνικών Λει-
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τουργών/Κοινωνικής Εργασίας, ή εν ελλείψει αυτού, ΤΕ Κοινωνι-
κών Λειτουργών/ Κοινωνικής Εργασίας,

η) έναν (1) υπάλληλο ΠΕ Διοικητικού/Οικονοµικού, ή εν ελλεί-
ψει αυτού ΤΕ Διοίκησης Μονάδων Υγείας και Πρόνοιας και

θ) δύο (2) οδηγούς, ΔΕ Οδηγών.
Για τη διασφάλιση της εύρυθµης λειτουργίας των Κ.ΟΜ.Υ., ο

Διοικητής της οικείας Υ.ΠΕ. µπορεί να τις στελεχώνει και µε προ-
σωπικό από τους φορείς παροχής υπηρεσιών υγείας αρµοδιό-
τητάς του. Κάθε Κ.ΟΜ.Υ. αποτελείται κατ’ ελάχιστον από τρία (3)
άτοµα, ήτοι δύο (2) επαγγελµατίες υγείας των περ. α) έως στ)
του πρώτου εδαφίου, και έναν (1) ΔΕ Οδηγών. Το έργο της
Κ.ΟΜ.Υ. συντονίζεται από επαγγελµατία υγείας των περ. α), β) ή
γ) του πρώτου εδαφίου και εποπτεύεται από τον επιστηµονικό
διευθυντή της δοµής Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας, στην
οποία αυτή υπάγεται και µε την οποία διασυνδέεται.»

Άρθρο 67
Σύσταση Μονάδων Ψυχικής Υγείας 

από το Ινστιτούτο Υγείας του Παιδιού

1. Στο Ινστιτούτο Υγείας του Παιδιού του π.δ. 867/1979 (Α’
249), περί της µετατροπής του Ινστιτούτου Υγείας του Παιδιού
(Ι.Υ.Π.) από υπηρεσία του νοσοκοµείου παίδων «Η ΑΓΙΑ ΣΟΦΙΑ»
σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα, δύνανται να λειτουργούν συνολικά έως δύο (2) Μονάδες
Ψυχικής Υγείας (Μ.Ψ.Υ.) και συγκεκριµένα, Κέντρα Ηµέρας, Μο-
νάδες Έγκαιρης Παρέµβασης στην Ψύχωση, Προστατευµένα
Διαµερίσµατα, Οικοτροφεία, Ξενώνες και Κινητές Μονάδες Ψυ-
χικής Υγείας του ν. 2716/1999 (Α’ 96), που παρέχουν υπηρεσίες
ψυχικής υγείας σε παιδιά. 

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας, Οικονοµικών και
Εσωτερικών, η οποία εκδίδεται µετά από γνώµη της Διοικούσας
Επιτροπής του Ι.Υ.Π., συστήνονται ή καταργούνται οι Μ.Ψ.Υ. της
παρ. 1. Με την ίδια ή όµοια απόφαση δύναται να ρυθµίζονται θέ-
µατα σχετικά µε τη λειτουργία και διάρθρωση των Μ.Ψ.Υ., τη στε-
λέχωσή τους, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα για την
εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 68
Εξουσιοδοτική διάταξη για την κατάρτιση Οργανισµού 

του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας - 
Τροποποίηση άρθρου 13 ν. 4633/2019

Το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 13 του ν. 4633/2019 (Α’ 161),
περί της νοµοθετικής εξουσιοδότησης για την κατάρτιση του ορ-
γανισµού του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας, τροποποι-
είται µε τη διαγραφή της φράσης «πέραν αυτών που
προβλέπονται στο άρθρο 9,» και το άρθρο 13 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 13
Οργανισµός και εσωτερικός κανονισµός λειτουργίας

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Υγείας και Οι-
κονοµικών, καταρτίζεται ο οργανισµός του ΕΟΔΥ, µε τον οποίον
συνιστώνται οι οργανικές θέσεις και ρυθµίζονται η διοίκηση, η
οργάνωση, η διαχείριση και η λειτουργία του, τα θέµατα που
αφορούν στο προσωπικό του, στις λειτουργικές σχέσεις του Ορ-
γανισµού µε τους λοιπούς εµπλεκόµενους φορείς και οργανι-
σµούς, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Με όµοια απόφαση,
µπορεί να συνιστώνται, να καταργούνται ή να τροποποιούνται οι
Γενικές Διευθύνσεις, οι Διευθύνσεις ή τα Τµήµατα, όπως, επίσης,
να προβλέπονται οργανικές θέσεις νοµικού συµβούλου, προϊστα-
µένου νοµικής υπηρεσίας και δικηγόρων µε έµµισθη εντολή.»

Άρθρο 69
Δυνατότητα µεταφοράς αρµοδιοτήτων Διοικητή 

νοσοκοµείων ειδικού καθεστώτος - 
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 19 ν. 4498/2017

Στην παρ. 3 του άρθρου 19 του ν. 4498/2017 (Α’ 172), περί των

αρµοδιοτήτων του Διοικητή των νοσοκοµείων της παρ. 10 του
άρθρου 13 του ν. 2889/2001 (Α’ 37), προστίθενται δεύτερο και
τρίτο εδάφιο και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Ο Διοικητής των Νοσοκοµείων της παρ. 10 του άρθρου 13
του ν. 2889/2001 (Α’ 37) ασκεί τις αρµοδιότητες των περ. 1, 11,
13, 14, 17, 19, 21, 25, 26, 27, 28, 29 και 30 της παρ. 8 του άρθρου
7 του ν. 3329/2005 (Α’ 81). Με απόφαση του Υπουργού Υγείας
δύναται να µεταφέρονται, χωρίς χρονικό περιορισµό ή για συγ-
κεκριµένο χρονικό διάστηµα, το σύνολο ή και µέρος των αρµο-
διοτήτων του Διοικητή των Νοσοκοµείων της παρ. 10 του άρθρου
13 του ν. 2889/2001 στον Πρόεδρο αυτών. Με όµοια απόφαση
τροποποιείται, παρατείνεται ή και ανακαλείται η άνω µεταφορά.»

Άρθρο 70
Άδεια απουσίας από την υπηρεσία των µελών 

της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής
της Ένωσης Τεχνολόγων Ακτινολογίας 

Ακτινοθεραπείας Ελλάδας για την εκπλήρωση 
των καθηκόντων τους - Τροποποίηση παρ. 5 

άρθρου 22 ν. 4975/2022

Στην παρ. 5 του άρθρου 22 του ν. 4975/2022 (Α’ 187), περί της
πρόβλεψης ότι τα µέλη της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής
της Ένωσης Τεχνολόγων Ακτινολογίας - Ακτινοθεραπείας Ελλά-
δας, εφόσον έχουν την υπαλληλική ιδιότητα, διατηρούν, καθ’ όλη
τη διάρκεια της θητείας τους, όλα τα δικαιώµατα που απορρέουν
από αυτήν, προστίθενται δεύτερο και τρίτο εδάφιο και η παρ. 5
διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Τα µέλη της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής, εφόσον
έχουν την υπαλληλική ιδιότητα, διατηρούν, καθ’ όλη τη διάρκεια
της θητείας τους, όλα τα δικαιώµατα που απορρέουν από αυτή,
συµπεριλαµβανοµένων των αδειών από την υπηρεσία τους σύµ-
φωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. Ο Πρόεδρος, οι Αντιπρόεδροι,
ο Γενικός Γραµµατέας, ο Γραµµατέας Οργανωτικού, ο Υπεύθυ-
νος Δηµοσίων Σχέσεων και ο Ταµίας, εφόσον είναι δηµόσιοι
υπάλληλοι, δικαιούνται, για όσο χρόνο διαρκεί η θητεία τους,
άδεια απουσίας από την υπηρεσία τους έως έξι (6) εργάσιµων
ηµερών τον µήνα για την εκπλήρωση των καθηκόντων τους. Τα
υπόλοιπα µέλη της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής, εφόσον
είναι δηµόσιοι υπάλληλοι, δικαιούνται, για όσο χρόνο διαρκεί η
θητεία τους, άδεια απουσίας από την υπηρεσία τους έως δύο (2)
εργάσιµων ηµερών τον µήνα, για την εκπλήρωση των καθηκόν-
των τους.»

Άρθρο 71
Άδεια απουσίας από την υπηρεσία των οργάνων
διοίκησης της Ένωσης Τεχνολόγων Ακτινολογίας 

Ακτινοθεραπείας Ελλάδας για την εκπλήρωση
των καθηκόντων τους - Προσθήκη παρ. 5

στο άρθρο 9 του ν. 4975/2022 

Στο άρθρο 9 του ν. 4975/2022 (Α’ 187), περί των οργάνων δι-
οίκησης τόσο της κεντρικής διοίκησης όσο και των περιφερει-
ακών τµηµάτων της Ένωσης Τεχνολόγων Ακτινολογίας -
Ακτινοθεραπείας Ελλάδας, προστίθεται παρ. 5 ως εξής: 

«5. Τα µέλη των οργάνων διοίκησης της Ε.Τ.Α.Α.Ε., εφόσον
έχουν την υπαλληλική ιδιότητα, διατηρούν, για όσο χρόνο διαρ-
κεί η θητεία τους, όλα τα δικαιώµατα που απορρέουν από αυτήν.
Ο Πρόεδρος, ο Αντιπρόεδρος, ο Γενικός Γραµµατέας, ο Αναπλη-
ρωτής Γραµµατέας και ο Ταµίας του Κεντρικού Διοικητικού Συµ-
βουλίου, εφόσον είναι δηµόσιοι υπάλληλοι, δικαιούνται, για όσο
χρόνο διαρκεί η θητεία τους, άδεια απουσίας από την υπηρεσία
τους έως έξι (6) εργάσιµων ηµερών τον µήνα για την εκπλήρωση
των καθηκόντων τους. Τα υπόλοιπα µέλη του Κεντρικού Διοικη-
τικού Συµβουλίου, εφόσον είναι δηµόσιοι υπάλληλοι, δικαιούνται,
για όσο χρόνο διαρκεί η θητεία τους, άδεια απουσίας από την
υπηρεσία τους έως δύο (2) εργάσιµων ηµερών τον µήνα για την
εκπλήρωση των καθηκόντων τους. Οι Πρόεδροι και οι Γενικοί
Γραµµατείς των Περιφερειακών Συµβουλίων των Περιφερειακών
Τµηµάτων της Ε.Τ.Α.Α.Ε., εφόσον είναι δηµόσιοι υπάλληλοι, λαµ-
βάνουν, για όσο χρόνο διαρκεί η θητεία τους, άδεια απουσίας
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από την υπηρεσία τους έως τεσσάρων (4) εργάσιµων ηµερών τον
µήνα για την εκπλήρωση των καθηκόντων τους. Τα υπόλοιπα
µέλη των Περιφερειακών Συµβουλίων, εφόσον είναι δηµόσιοι
υπάλληλοι, δικαιούνται, για όσο χρόνο διαρκεί η θητεία τους,
άδεια απουσίας έως δύο (2) εργάσιµων ηµερών τον µήνα για την
εκπλήρωση των καθηκόντων τους.»

Άρθρο 72
Συµµετοχή των αποσπασµένων υπαλλήλων 

του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών 
Υγείας στα συνεργεία εκκαθάρισης και ολοήµερης

λειτουργίας των φαρµακείων που συστήνει 
ο Εθνικός Οργανισµός Παροχής Υπηρεσιών Υγείας

Οι αποσπασµένοι υπάλληλοι του Εθνικού Οργανισµού Παρο-
χής Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.) δύναται να συµµετέχουν στα
συνεργεία εκκαθάρισης και ολοήµερης λειτουργίας των φαρµα-
κείων που συστήνει ο Ε.Ο.Π.Υ.Υ.. Η παρούσα έχει αναδροµική
ισχύ από τον χρόνο απόσπασης των υπαλλήλων αυτών, εφόσον
είναι προγενέστερος της έναρξης ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 73
Ρυθµίσεις ζητηµάτων δαπανών του 
Οργανισµού Κατά των Ναρκωτικών

1. Οι δαπάνες του Οργανισµού Κατά των Ναρκωτικών
(Ο.ΚΑ.ΝΑ.) που έχουν πραγµατοποιηθεί, κατά το χρονικό διά-
στηµα από 1ης.1.2021 έως την έναρξη ισχύος του παρόντος, για
την κάλυψη εκτάκτων αναγκών, προκειµένου να διασφαλιστεί η
εύρυθµη λειτουργία των οργανικών µονάδων και υπηρεσιών του,
θεωρούνται νόµιµες υπό τις προϋποθέσεις της παρ. 2.

2. Οι δαπάνες του παρόντος αφορούν: α) στην αγορά παγίων
που έγινε στο πλαίσιο ανάπτυξης από 1ης.1.2021, µέσω συγχρη-
µατοδοτούµενων προγραµµάτων, νέων δοµών στον Ο.ΚΑ.ΝΑ. και
β) τις αποδοχές του προσωπικού, το οποίο προσλήφθηκε για ορι-
σµένη χρονική περίοδο, προκειµένου να αντιµετωπιστούν πρό-
σκαιρες, απρόβλεπτες και επείγουσες ανάγκες, στο πλαίσιο της
έναρξης λειτουργίας του Ανοιχτού Κέντρου Ηµέρας Υπνωτηρίου
και του προσωπικού το οποίο προσλήφθηκε, σύµφωνα µε την
παρ. 1 του άρθρου 41 του ν. 4058/2012 (Α’ 63).

Άρθρο 74
Εκκρεµείς πληρωµές του Εθνικού Οργανισµού 

Δηµόσιας Υγείας προς το Εθνικό Κέντρο Έρευνας
και Τεχνολογικής Ανάπτυξης για υπηρεσίες κατά την 

αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 

Οι δαπάνες, οι οποίες αφορούν σε προµήθεια αναλωσίµων
αγαθών και παροχή υπηρεσιών για εξετάσεις µοριακής ανίχνευ-
σης του ιού SARS - COV - 2 για τη γονιδιωµατική επιτήρησή του
και έγιναν κατά το µεσοδιάστηµα των συµβάσεων µεταξύ του νο-
µικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία «Εθνικό Κέν-
τρο Έρευνας και Τεχνολογικής Ανάπτυξης» (Ε.Κ.Ε.Τ.Α.) και του
Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας, είναι κανονικές και νόµι-
µες. Οι δαπάνες του πρώτου εδαφίου καταβάλλονται προς το
Ε.Κ.Ε.Τ.Α. και εκκαθαρίζονται, ενταλµατοποιούνται και πληρώ-
νονται σε βάρος των οικείων Κωδικών Αριθµών Εξόδων του προ-
ϋπολογισµού του Ε.Ο.Δ.Υ., ύστερα από ισόποση επιχορήγησή
του από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας.

Άρθρο 75
Δαπάνες για την εξόφληση της αµοιβής του αναδόχου 

για την παροχή γευµάτων σίτισης στο Ψυχιατρικό 
Νοσοκοµείο Αττικής

Η µε αριθµό 43.18 σύµβαση για την παροχή γευµάτων σίτισης
στους ασθενείς και στο εφηµερεύον προσωπικό του Ψυχιατρι-
κού Νοσοκοµείου Αττικής, κατά το χρονικό διάστηµα από την
1η.4.2021 έως και τις 30.6.2021, είναι νόµιµη. Η δαπάνη που
αφορά στην εξόφληση της σύµβασης του πρώτου εδαφίου είναι
νόµιµη και εκκαθαρίζεται, ενταλµατοποιείται και πληρώνεται σε

βάρος των οικείων Κωδικών Αριθµών Εξόδων του προϋπολογι-
σµού του Ψυχιατρικού Νοσοκοµείου Αττικής.

Άρθρο 76
Ενταλµατοποίηση και καταβολή δεδουλευµένων 

εφηµεριών - Παράταση ισχύος άρθρου 49 ν. 4633/2019

Η ισχύς του άρθρου 49 του ν. 4633/2019 (Α’ 161), ως προς την
ενταλµατοποίηση και καταβολή δεδουλευµένων εφηµεριών, πα-
ρατείνεται από τη λήξη της έως την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος. 

Άρθρο 77
Χορήγηση φαρµάκων υψηλού κόστους από ιδιωτικά 
φαρµακεία σε περιπτώσεις φαρµάκων για τα οποία 

έχει λήξει η περίοδος προστασίας δεδοµένων 
µε παράλληλη κυκλοφορία γενοσήµων -

Τροποποιηση παρ. 9 άρθρου 35 ν. 3918/2011

1. Στην παρ. 9 του άρθρου 35 του ν. 3918/2011 (Α’ 31), περί
καθορισµού του ποσού έκπτωσης των φαρµακευτικών εταιριών
προς τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης, τον Οργανισµό Περί-
θαλψης Ασφαλισµένων Δηµοσίου και τα νοσοκοµεία, προστίθε-
ται δεύτερο εδάφιο, και η παρ. 9 του άρθρου 35 διαµορφώνεται
ως εξής:

«9. Στην περίπτωση των φαρµάκων της περίπτωσης α’ της
παρ. 2 του άρθρου 12 του ν. 3816/2010, τα οποία χορηγούνται
από ιδιωτικά φαρµακεία, ο Ε.Ο.Π.Υ.Υ. επιβάλει πέραν του rebate
της παραγράφου 1 του παρόντος rebate τέτοιο ώστε η τελική
τιµή αγοράς για τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. να είναι αντίστοιχη µε εκείνη που
επιτυγχάνεται όταν προµηθεύεται το φάρµακο αυτό από τα φαρ-
µακεία του. Στην περίπτωση χορήγησης των φαρµάκων του πρώ-
του εδαφίου, των οποίων η περίοδος προστασίας δεδοµένων
έχει λήξει µε παράλληλη κυκλοφορία γενοσήµων, ο Ε.Ο.Π.Υ.Υ.
επιβάλλει, πέραν του rebate της παρ. 1 του παρόντος, rebate τέ-
τοιο ώστε η τιµή αγοράς για τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. να είναι αντίστοιχη
µε τη νοσοκοµειακή τιµή µείον πέντε τοις εκατό (5%) πλέον
Φόρου Προστιθέµενης Αξίας, αφαιρουµένων των εκπτώσεων
που ισχύουν για την προµήθεια του γενόσηµου φαρµάκου από
τα φαρµακεία του.»

2. Η παρ. 1 ισχύει από την 1η.7.2022.

Άρθρο 78
Εξαίρεση ηπαρινών για το έτος 2021 από την 

υποχρέωση καταβολής αυτόµατης επιστροφής (clawback)
για τη νοσοκοµειακή φαρµακευτική

δαπάνη - Τροποποίηση περ. στ’ παρ. 1 
άρθρου 11 ν. 4052/2012

Στην περ. στ’ της παρ. 1 του άρθρου 11 του   ν. 4052/2012 (Α’
41), περί του µηχανισµού αυτόµατης επιστροφής (clawback) για
τη νοσοκοµειακή φαρµακευτική δαπάνη, προστίθενται νέα εδά-
φια, έβδοµο και όγδοο, και η περ. στ’ της παρ. 1 του άρθρου 11
διαµορφώνεται ως εξής:

«στ. Καθιερώνεται µηχανισµός αυτόµατης επιστροφής (claw-
back) για τη νοσοκοµειακή φαρµακευτική δαπάνη. 

Το όριο δαπανών των νοσοκοµείων του ΕΣΥ, του ΓΝΘ «ΠΑΠΑ-
ΓΕΩΡΓΙΟΥ» και των φαρµακείων του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. για τη νοσοκο-
µειακή φαρµακευτική δαπάνη πέραν του οποίου εφαρµόζεται ο
µηχανισµός αυτόµατης επιστροφής (clawback), ορίζεται σε πεν-
τακόσια ενενήντα εκατοµµύρια (590.000.000) ευρώ για το έτος
2016, από τα οποία τα πεντακόσια δέκα εκατοµµύρια
(510.000.000) ευρώ στα νοσοκοµεία του ΕΣΥ, τα δεκατρία εκα-
τοµµύρια (13.000.000) ευρώ στο ΓΝΘ «ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ» και τα
εξήντα επτά εκατοµµύρια (67.000.000) ευρώ στα φαρµακεία του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ. συµπεριλαµβανοµένου ΦΠΑ. 

Για το έτος 2017, το όριο δαπανών των νοσοκοµείων του ΕΣΥ,
του ΓΝΘ «ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ» και των φαρµακείων του Ε.Ο.Π.Υ.Υ.
για τη νοσοκοµειακή φαρµακευτική δαπάνη, πέραν του οποίου
εφαρµόζεται ο µηχανισµός αυτόµατης επιστροφής (clawback),
ορίζεται σε πεντακόσια ογδόντα εκατοµµύρια (580.000.000)
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ευρώ, από τα οποία τετρακόσια ογδόντα πέντε εκατοµµύρια
(485.000.000) ευρώ στα νοσοκοµεία του ΕΣΥ, τα δεκατρία εκα-
τοµµύρια (13.000.000) ευρώ στο ΓΝΘ «ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ» και τα
ογδόντα δύο εκατοµµύρια (82.000.000) ευρώ στα φαρµακεία του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ. συµπεριλαµβανοµένου ΦΠΑ. 

Για το έτος 2018, το όριο δαπανών των νοσοκοµείων του ΕΣΥ,
του ΓΝΘ «ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ» και των φαρµακείων του Ε.Ο.Π.Υ.Υ.
για τη νοσοκοµειακή φαρµακευτική δαπάνη, πέραν του οποίου
εφαρµόζεται ο µηχανισµός αυτόµατης επιστροφής (clawback),
ορίζεται στα πεντακόσια πενήντα εκατοµµύρια (550.000.000)
ευρώ, από τα οποία τετρακόσια πενήντα πέντε εκατοµµύρια
(455.000.000) ευρώ αφορούν στα νοσοκοµεία του ΕΣΥ, δεκατρία
εκατοµµύρια (13.000.000) ευρώ αφορούν στο ΓΝΘ «ΠΑΠΑΓΕΩΡ-
ΓΙΟΥ» και ογδόντα δύο εκατοµµύρια (82.000.000) ευρώ αφορούν
στα φαρµακεία του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., συµπεριλαµβανοµένου ΦΠΑ.

Ειδικά για το έτος 2020, το συνολικό όριο φαρµακευτικής δα-
πάνης του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας
(Ε.Ο.Π.Υ.Υ.), πέραν του οποίου ενεργοποιείται ο µηχανισµός αυ-
τόµατης επιστροφής (clawback) του άρθρου 11 του ν.
4052/2012, ορίζεται σε δυο δισεκατοµµύρια ογδόντα οχτώ εκα-
τοµµύρια (2.088.000.000) ευρώ. 

Το ποσό αυτό επιµερίζεται σε ογδόντα επτά εκατοµµύρια
(87.000.000) ευρώ για τη νοσοκοµειακή φαρµακευτική δαπάνη
των φαρµακείων του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. (φάρµακα της λίστας 1Α του ν.
3816/2010) και δυο δισεκατοµµύρια ένα εκατοµµύριο
(2.001.000.000) ευρώ για τη λοιπή φαρµακευτική δαπάνη του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ..

Ειδικά για το έτος 2021, οι ηπαρίνες εξαιρούνται από την υπο-
χρέωση καταβολής του ποσού της αυτόµατης επιστροφής (claw-
back) για τη νοσοκοµειακή φαρµακευτική δαπάνη των
νοσοκοµείων του ΕΣΥ και του ΓΝΘ «ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ», το οποίο
υποχρεούται να καταβάλλει κάθε υπόχρεος Κ.Α.Κ. και κάθε υπό-
χρεη φαρµακευτική εταιρεία. 

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Οικονοµικών κα-
θορίζεται το ύψος του ποσού της αυτόµατης επιστροφής (claw-
back), η διαδικασία καταβολής του και κάθε άλλη σχετική τεχνική
λεπτοµέρεια.

Ο υπολογισµός και η επιβολή του ποσού επιστροφής για τη
φαρµακευτική δαπάνη των νοσοκοµείων του ΕΣΥ και του ΓΝΘ
«ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ» ανά φαρµακευτική εταιρεία ή Κ.Α.Κ. γίνεται
από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας. Για την
εξεύρεση των ποσών του προηγούµενου εδαφίου οι αρµόδιες
υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας αποστέλλουν προς τον
Ε.Ο.Π.Υ.Υ. τα στοιχεία που αντλούν από τον ΕΟΦ, ή κάθε άλλη
υπηρεσία ή φορέα που διαθέτει σχετικές πληροφορίες, για τον
υπολογισµό των ποσών της επιστροφής της παρ. 3 του άρθρου
35 του ν. 3918/2011 (Α’ 31) των νοσοκοµείων του ΕΣΥ και του
ΓΝΘ «ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ», και το ποσό που υπολογίζεται από τον
Ε.Ο.Π.Υ.Υ. διαβιβάζεται στις υπηρεσίες του Υπουργείου για τον
τελικό υπολογισµό και την επιβολή του clawback. Ο υπολογισµός
και η επιβολή του ποσού επιστροφής για τη νοσοκοµειακή φαρ-
µακευτική δαπάνη του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. ανά φαρµακευτική εταιρεία ή
Κ.Α.Κ., γίνεται από τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ.. Για τα δηµόσια νοσοκοµεία
εκτός των νοσοκοµείων του ΕΣΥ ο υπολογισµός και η επιβολή
του ποσού επιστροφής δύναται να γίνεται σε ετήσια βάση. Δεν
αναζητείται τυχόν υπολογιζόµενο ποσό επιστροφής από εται-
ρείες για τις οποίες το επιβαλλόµενο ποσό είναι ίσο ή µικρότερο
των τριάντα (30) ευρώ ανά εξάµηνο και από φορείς που ανήκουν
στο δηµόσιο τοµέα.

Η φαρµακευτική δαπάνη που υπερβαίνει τα παραπάνω καθο-
ρισµένα όρια, επιστρέφεται από τις φαρµακευτικές εταιρείες ή
τους κατόχους άδειας κυκλοφορίας, συνιστά έσοδο των νοσο-
κοµείων και του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και καταβάλλεται σε τραπεζικό λογα-
ριασµό που ορίζεται από τα νοσοκοµεία και τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. ή
συµψηφίζεται µε οφειλές για την προµήθεια φαρµακευτικών προ-
ϊόντων. Στην περίπτωση του συµψηφισµού για το εν λόγω έσοδο
εκδίδεται από τις φαρµακευτικές εταιρείες ή τους κατόχους
άδειας κυκλοφορίας ειδικό παραστατικό συµψηφισµού µε τη
µορφή ισόποσου πιστωτικού τιµολογίου για το σύνολο των τιµο-
λογίων που αναφέρονται σε αγορές πέραν του ορίου της φαρ-
µακευτικής δαπάνης για τη συγκεκριµένη περίοδο εφαρµογής

του µηχανισµού αυτόµατης επιστροφής. Το εν λόγω ειδικό πα-
ραστατικό δεν τροποποιεί τη συνολική αξία αγορών φαρµακευ-
τικού υλικού δεδοµένου ότι αποτελεί ποσό επιστροφής
(clawback).

Τυχόν αποκλίσεις στα στοιχεία της νοσοκοµειακής φαρµακευ-
τικής δαπάνης βάσει των οποίων υπολογίζεται για κάθε νοσοκο-
µείο το ποσό επιστροφής, καθώς και διαφορές επί των
επιβαλλόµενων ποσών επιστροφής, συνυπολογίζονται και συµ-
ψηφίζονται σε επόµενη εφαρµογή του µηχανισµού αυτόµατης
επιστροφής νοσοκοµειακής φαρµακευτικής δαπάνης (clawback)
ή σε µελλοντικές συναλλαγές.»

Άρθρο 79
Αύξηση επιτρεπόµενου ορίου δαπάνης του Εθνικού Οργανι-

σµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας για το έτος 2022 - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 25 ν. 4549/2018

Στην παρ. 1 του άρθρου 25 του ν. 4549/2018 (Α’ 105), περί του
µηχανισµού αυτόµατης επιστροφής (clawback), επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) προστίθεται νέο, προτελευταίο
εδάφιο, β) το τελευταίο εδάφιο τροποποιείται, ώστε να αναφέ-
ρεται συνολικά για το έτος 2022 στις αυξήσεις του επιτρεπόµε-
νου ορίου δαπανών υγείας του Εθνικού Οργανισµού Παροχής
Υπηρεσιών Υγείας, πέραν του οποίου ενεργοποιείται ο µηχανι-
σµός αυτόµατης επιστροφής (clawback) του άρθρου 100 του    ν.
4172/2013 (Α’ 167), και η παρ. 1 του άρθρου 25 διαµορφώνεται
ως εξής: 

«1. Ο µηχανισµός αυτόµατης επιστροφής (clawback) του άρ-
θρου 11 του ν. 4052/2012 (Α’ 41), της κατ’ εξουσιοδότηση εκδο-
θείσας υπό στοιχεία Γ5/63587/2015 απόφασης του Υπουργού
Υγείας (Β’ 1803) και του άρθρου 100 του ν. 4172/2013 (Α’ 167),
εφαρµόζεται και στα έτη 2019 έως 2025. Αρχικό έτος βάσης υπο-
λογισµού για την πρώτη εφαρµογή του παρόντος είναι το 2018,
και για καθένα από τα επόµενα έτη το εκάστοτε προηγούµενο
έτος. Για το έτος 2019, η κατανοµή των ορίων της φαρµακευτι-
κής δαπάνης, της νοσοκοµειακής φαρµακευτικής δαπάνης των
φαρµακείων του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., της δαπάνης για παρεχόµενες υπη-
ρεσίες υγείας από τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ., καθώς και της νοσοκοµειακής
φαρµακευτικής δαπάνης των νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ. και του
Γ.Ν.Θ. Παπαγεωργίου ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού
Υγείας. Ειδικά για τα έτη 2020 2022, τα όρια δαπανών του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ. έχουν ως εξής:

α) Φαρµακευτική δαπάνη ύψους 2.088 εκατοµµυρίων ευρώ, εκ
των οποίων ογδόντα επτά εκατοµµύρια (87.000.000) ευρώ για τη
νοσοκοµειακή φαρµακευτική δαπάνη των φαρµακείων του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ. (φάρµακα υψηλού κόστους του καταλόγου 1Α της
παρ. 2 του άρθρου 12 του ν. 3816/2010) και 2.001 εκατοµµύρια
ευρώ για τη λοιπή φαρµακευτική δαπάνη του Ε.Ο.Π.Υ.Υ..

β) Δαπάνη υπηρεσιών υγείας ύψους 1.553 εκατοµµυρίων
ευρώ.

Ειδικά για τα έτη 2020 2022, το όριο της νοσοκοµειακής φαρ-
µακευτικής δαπάνης των νοσοκοµείων του ΕΣΥ και του ΓΝΘ Πα-
παγεωργίου ορίζεται σε πεντακόσια είκοσι οκτώ εκατοµµύρια
(528.000.000) ευρώ.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Οικονοµικών δύ-
ναται, από 1ης.1.2022, να ανακατανέµεται η φαρµακευτική δα-
πάνη του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. σε δαπάνη φαρµάκων κοινότητας, αφενός,
και, δαπάνη φαρµάκων υψηλού κόστους της παρ. 2 του άρθρου
12 του ν. 3816/2010 των φαρµακείων του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. (νοσοκοµει-
ακή και εξωνοσοκοµειακή φαρµακευτική δαπάνη των φαρµα-
κείων του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., αντίστοιχα), καθώς και λοιπών φαρµάκων
που χορηγούνται από τα φαρµακεία του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., αφετέρου,
και να καθορίζεται το ύψος της δαπάνης ανά κατηγορία φαρµά-
κων, καθώς και η µεθοδολογία υπολογισµού τυχόν υπέρβασης
της εν λόγω δαπάνης.

Ειδικά για τα έτη 2020 και 2021, και για λόγους αντιµετώπισης
εκτάκτων αναγκών που προέκυψαν εξαιτίας της πανδηµίας του
κορωνοϊού COVID-19, το επιτρεπόµενο όριο δαπανών υγείας του
Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.),
πέραν του οποίου ενεργοποιείται ο µηχανισµός αυτόµατης επι-
στροφής (clawback) του άρθρου 100 του ν. 4172/2013 (Α’ 167),
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αυξάνεται κατά δεκαέξι εκατοµµύρια πεντακόσιες χιλιάδες
(16.500.000) ευρώ για κάθε ένα από τα άνω έτη. Τα ανωτέρω
ποσά επιµερίζονται για τα έτη 2020 και 2021 σε δεκαπέντε εκα-
τοµµύρια (15.000.000) ευρώ για την κατηγορία υπηρεσιών υγείας
Ε «ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΔΙΑΓΝΩΣΤΙΚΩΝ ΕΞΕΤΑΣΕΩΝ ΚΑΙ ΠΡΑΞΕΩΝ» και
σε ένα εκατοµµύριο πεντακόσιες χιλιάδες (1.500.000) ευρώ για
την υποκατηγορία Μ2 «Π.Π. ΑΝΑΠΝΕΥΣΤΙΚΑ ΣΥΣΚΕΥΕΣ ΟΞΥ-
ΓΟΝΟ». Η ανωτέρω αύξηση δεν αποτελεί βάση υπολογισµού της
δαπάνης για τα επόµενα οικονοµικά έτη.

Ειδικά για το έτος 2022 και για λόγους αντιµετώπισης εκτά-
κτων αναγκών που προέκυψαν εξαιτίας της πανδηµίας του κο-
ρωνοϊού COVID-19, το επιτρεπόµενο όριο δαπανών υγείας του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ., πέραν του οποίου ενεργοποιείται ο µηχανισµός αυ-
τόµατης επιστροφής (clawback) του άρθρου 100 του ν.
4172/2013, αυξάνεται κατά δεκαπέντε εκατοµµύρια (15.000.000)
ευρώ. Επιπλέον της αύξησης του προηγούµενου εδαφίου και ει-
δικά για το έτος 2022 το επιτρεπόµενο όριο δαπανών υγείας του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ., πέραν του οποίου ενεργοποιείται ο µηχανισµός αυ-
τόµατης επιστροφής (clawback) του άρθρου 100 του ν.
4172/2013, αυξάνεται κατά δεκαπέντε εκατοµµύρια (15.000.000)
ευρώ για την κατηγορία υπηρεσιών υγείας Ε «ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΔΙΑ-
ΓΝΩΣΤΙΚΩΝ ΕΞΕΤΑΣΕΩΝ ΚΑΙ ΠΡΑΞΕΩΝ». Οι ανωτέρω αυξήσεις
δεν αποτελούν βάση υπολογισµού της δαπάνης για τα επόµενα
οικονοµικά έτη.»

Άρθρο 80
Απαλλαγή πρώην δικαιούχων Επιδόµατος Κοινωνικής Αλλη-

λεγγύης Συνταξιούχων από τη συµµετοχή
στη φαρµακευτική δαπάνη - Τροποποίηση παρ. 1 και 3 άρ-

θρου δεύτερου ν. 4655/2020

1. Η παρ. 1 του άρθρου δεύτερου του ν. 4655/2020 (Α’ 16),
περί ρυθµίσεων για τους πρώην δικαιούχους του Επιδόµατος
Κοινωνικής Αλληλεγγύης Συνταξιούχων, τροποποιείται, ως προς
την καταληκτική ηµεροµηνία εφαρµογής του αντισταθµιστικού
µέτρου της πλήρους απαλλαγής των δικαιούχων από τη συµµε-
τοχή στη φαρµακευτική δαπάνη, και διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Σε όσους, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 92 του            ν.
4387/2016 (Α’ 85), στερήθηκαν σταδιακά την παροχή του Ε.Κ.Α.Σ.
µε ηµεροµηνία οριστικής κατάργησής του την 31η.12.2019,
εφαρµόζεται ως αντισταθµιστικό µέτρο για το χρονικό διάστηµα
από 1.1.2020 µέχρι τις 31.12.2023, η πλήρης απαλλαγή τους από
τη συµµετοχή στη φαρµακευτική δαπάνη.»

2. Στην παρ. 3 του άρθρου δεύτερου του ν. 4655/2020, µετά
από τη φράση «Η δαπάνη που προκαλείται στον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. από
την εφαρµογή της παρ. 1» και πριν από τη φράση «καλύπτεται
µε έκτακτη οικονοµική ενίσχυση του Ε.Ο.Π.Υ.Υ.», προστίθεται η
φράση «δύναται να» και η παρ. 3 του άρθρου δεύτερου διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«3. Η δαπάνη που προκαλείται στον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. από την εφαρ-
µογή της παρ. 1 δύναται να καλύπτεται µε έκτακτη οικονοµική
ενίσχυση του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. από τον κρατικό προϋπολογισµό και δεν
συνυπολογίζεται στο συνολικό όριο της φαρµακευτικής δαπάνης
του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. πέραν του οποίου ενεργοποιείται ο µηχανισµός
αυτόµατης επιστροφής του άρθρου 11 του ν. 4052/2012 (Α’ 41).».

Άρθρο 81
Αποζηµίωση ναρκωτικών φαρµάκων του κρατικού 

µονοπωλίου που πωλούνται από τα ιδιωτικά φαρµακεία

Τα ναρκωτικά φάρµακα του κρατικού µονοπωλίου, µορφίνη και
πεθιδίνη, όταν συνταγογραφούνται για εξωνοσοκοµειακή χρήση
και χορηγούνται από τα ιδιωτικά φαρµακεία, αποζηµιώνονται από
τους ασφαλιστικούς οργανισµούς χωρίς συµµετοχή του ασθε-
νούς. Τα φάρµακα του πρώτου εδαφίου δύνανται να χορηγούν-
ται επίσης από τα νοσοκοµειακά φαρµακεία και σε εξωτερικούς
ασθενείς αποζηµιούµενα από τους ασφαλιστικούς οργανισµούς.

Άρθρο 82
Συστέγαση ιδιωτικών φορέων παροχής υπηρεσιών 

Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας - 
Τροποποίηση άρθρου 1 ν. 4208/2013

1. Στο άρθρο 1 του ν. 4208/2013 (Α’ 252), περί συστέγασης των
ιδιωτικών φορέων παροχής υπηρεσιών Πρωτοβάθµιας Φροντίδας
Υγείας (Π.Φ.Υ.), επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) προ-
στίθεται τίτλος, β) οι παρ. 1 και 2 αντικαθίστανται, γ) προστίθεται
παρ. 4, και το άρθρο 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 1
Συστέγαση ιδιωτικών φορέων παροχής υπηρεσιών

Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας

1. Εφόσον τηρούνται οι όροι, οι προϋποθέσεις και οι προδια-
γραφές που διέπουν τη λειτουργία εκάστου ιδιωτικού φορέα πα-
ροχής υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας σύµφωνα µε
την ισχύουσα νοµοθεσία, δύνανται να συστεγάζονται:

α) οι ιδιωτικοί φορείς παροχής υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φρον-
τίδας υγείας του π.δ. 84/2001 (Α’ 70) µε τους λοιπούς ιδιωτικούς
φορείς παροχής υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας,
όπως εργαστήρια αισθητικής, καταστήµατα οπτικών ειδών, διαι-
τολογικά γραφεία και πολυδύναµες διαιτολογικές µονάδες, καθώς
και 

β) οι λοιποί ιδιωτικοί φορείς παροχής υπηρεσιών πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας της περ. α) µεταξύ τους.

2. Απαγορεύεται η συστέγαση, µε τους λοιπούς ιδιωτικούς φο-
ρείς παροχής υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας της
περ. α) της παρ. 1:

α) οδοντοτεχνικών εργαστηρίων,
β) Μονάδων Χρόνιας Αιµοκάθαρσης (Μ.Χ.Α.), εκτός νοσοκο-

µείων και κλινικών,
γ) αυτοτελών Μονάδων Ηµερήσιας Νοσηλείας (Μ.Η.Ν.), 
δ) διαγνωστικών εργαστηρίων και εργαστηρίων φυσικοθερα-

πείας. 
3. Χορηγείται χωριστή βεβαίωση λειτουργίας από την καθ’ ύλην

και κατά τόπον αρµόδια αρχή ή υπηρεσία για καθέναν από τους
συστεγαζόµενους φορείς, εργαστήρια, γραφεία, καταστήµατα,
τηρουµένων των τεχνικών προδιαγραφών, πολεοδοµικών διατά-
ξεων, κτιριακών κανονισµών, όρων και προϋποθέσεων. Με απο-
φάσεις του Υπουργού Υγείας καθορίζεται ο ελάχιστος χώρος
αναµονής στις περιπτώσεις συστέγασης της παρούσας νοµοθε-
τικής διάταξης, κάθε τεχνική, τεχνολογική, κτιριακή λεπτοµέρεια,
µετρικά στοιχεία, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια που
αφορά στους βοηθητικούς χώρους. 

4. Απαγορεύεται η συστέγαση όλων των ιδιωτικών φορέων πα-
ροχής υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας µε ιδιωτικούς
φορείς οικονοµικών δραστηριοτήτων που δεν σχετίζονται µε την
παροχή υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας.»

2. Μέχρι την έκδοση των αποφάσεων του Υπουργού Υγείας της
παρ. 3 του άρθρου 1 του ν. 4208/2013, όπως τροποποιείται µε την
παρ. 1 του παρόντος, εξακολουθεί να εφαρµόζεται η υπό στοιχεία
Γ.Π./οικ. 4963/25.8.2014 απόφαση του Υπουργού Υγείας (Β’ 2308),
περί των τεχνικών προδιαγραφών για τη συστέγαση ιδιωτικών φο-
ρέων παροχής υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας.

Άρθρο 83
Παράταση ισχύος ρυθµίσεων ειδικών ζητηµάτων 
δηµοσίων συµβάσεων του Εθνικού Οργανισµού 

Παροχής Υπηρεσιών Υγείας για την 
αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19

1. Η ισχύς του άρθρου 63 του ν. 4975/2022 (Α’ 187), περί πα-
ράτασης της ισχύος συµβάσεων προθέσεων και ορθωτικών
µέσων µε παρόχους του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου
µε την επωνυµία «Εθνικός Οργανισµός Παροχής Υπηρεσιών
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Υγείας» (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.) κατά την περίοδο της διάδοσης του COVID-
19, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

2. Η ισχύς των συµβάσεων οι οποίες έχουν συναφθεί µεταξύ
του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και των παρόχων του, για την παροχή Διαγνωστι-
κού Ραδιοφαρµάκου F-18-FDG για τη διενέργεια της διαγνωστικής
εξέτασης PET CT, και οι οποίες έχουν εγκριθεί µε την υπό στοιχεία
712/συν.781/22.7.2021 απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ., παρατείνεται, από τη λήξη της, έως την 31η.3.2023.

Άρθρο 84
Διοικούσα Επιτροπή του Κεντρικού Συµβουλίου Υγείας - Τρο-

ποποίηση παρ. 1 και 3 άρθρου 4 ν. 1278/1982

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 4 του         ν.
1278/1982 (Α’ 105), περί της Διοικούσας Επιτροπής του Κεντρικού
Συµβουλίου Υγείας (ΚΕ.Σ.Υ.), επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στην περ. α) διαγράφονται οι λέξεις «ένας (1) εκ των
οποίων ορίζεται ως Πρόεδρος», β) στην περ. β) διαγράφονται οι
λέξεις «ένας (1) εκ των οποίων ορίζεται ως Αντιπρόεδρος» και η
παρ. 1 του άρθρου 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Η Διοικούσα Επιτροπή αποτελεί το ανώτατο επιστηµονικό
και αποφασιστικό όργανο του Κεντρικού Συµβουλίου Υγείας
(ΚΕ.Σ.Υ.). Η Διοικούσα Επιτροπή είναι εννεαµελής και αποτελείται
από τα εξής µέλη:

α) Δύο (2) ιατρούς µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού
(Δ.Ε.Π.), Καθηγητές ή Αναπληρωτές Καθηγητές Ιατρικής Σχολής,
µε σηµαντικό επιστηµονικό έργο, δραστηριότητα και εµπειρία
στον τοµέα της παροχής υπηρεσιών υγείας, 

β) δύο (2) ιατρούς κλάδου Ε.Σ.Υ. µε βαθµό Διευθυντή ή Συντο-
νιστή Διευθυντή, µε σηµαντικό επιστηµονικό έργο, δραστηριότητα
και εµπειρία στον τοµέα της παροχής υπηρεσιών υγείας, 

γ) έναν (1) επιστήµονα της υγείας, πλην ιατρών, µέλος Δ.Ε.Π.
Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος της ηµεδαπής, µε σηµαντικό
επιστηµονικό έργο, δραστηριότητα και εµπειρία στον τοµέα της
παροχής υπηρεσιών υγείας,

δ) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Υπηρεσιών Υγείας,
ε) έναν (1) επιστήµονα µε σηµαντικό επιστηµονικό έργο, δρα-

στηριότητα και εµπειρία στις πολιτικές της υγείας, ή στα οικονο-
µικά της υγείας, ή στη διοίκηση υπηρεσιών υγείας,

στ) ένα (1) µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου του Οργανισµού
Διασφάλισης της Ποιότητας στην Υγεία (Ο.ΔΙ.Π.Υ. Α.Ε.), που ορί-
ζεται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του και

ζ) έναν (1) εκπρόσωπο του Πανελλήνιου Ιατρικού Συλλόγου
(Π.Ι.Σ.) που ορίζεται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του.

Χρέη γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος ΠΕ, ΤΕ ή ΔΕ Διοικητικού
της Διεύθυνσης Επιστηµονικής Τεκµηρίωσης, Διοικητικής και
Γραµµατειακής Υποστήριξης του ΚΕ.Σ.Υ., ο οποίος ορίζεται µε τον
αναπληρωτή του µε την απόφαση συγκρότησης της Διοικούσας
Επιτροπής.»

2. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 4 του        ν.
1278/1982, τροποποιείται µε την προσθήκη της φράσης «εκ των
µελών των περ. α) και β) της παρ. 1.» και η παρ. 3 του άρθρου 4
διαµορφώνεται ως εξής: 

«3. Η Διοικούσα Επιτροπή συγκροτείται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Υγείας και η θητεία των µελών της είναι τριετής. Με την από-
φαση συγκρότησης ορίζονται ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος της
Διοικούσας Επιτροπής εκ των µελών των περ. α) και β) της παρ.
1. Η θητεία των µελών παρατείνεται αυτοδικαίως από τη λήξη της
µέχρι την εκ νέου συγκρότηση της Διοικούσας Επιτροπής, και πάν-
τως για χρονικό διάστηµα που δεν δύναται να υπερβαίνει τους
τρεις (3) µήνες.»

Άρθρο 85
Υλοποίηση δράσης δηµόσιας υγείας «Εθνικό 

πρόγραµµα για την πρόληψη και αντιµετώπιση
καρδιαγγειακών κινδύνων»

1. Η Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας Υγείας του Υπουργείου
Υγείας καταρτίζει, συντονίζει και εποπτεύει δράση του Εθνικού
Προγράµµατος Προσυµπτωµατικού Ελέγχου της υποπερ. i) της
περ. Β) της παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4675/2020 (Α’ 54) υπό τον

τίτλο «Εθνικό πρόγραµµα για την πρόληψη και αντιµετώπιση καρ-
διαγγειακών κινδύνων».

2. Σκοπός της δράσης είναι η µείωση της νοσηρότητας και θνη-
σιµότητας από τα καρδιαγγειακά νοσήµατα και η συλλογή σχετι-
κών πληθυσµιακών δεδοµένων. Η δράση αφορά στη διενέργεια
εξετάσεων προσυµπτωµατικού ελέγχου για τον καρδιαγγειακό κίν-
δυνο και ιατρικής επίσκεψης, καθώς και στην καταγραφή συγκε-
κριµένων παραµέτρων των δεδοµένων στον Ατοµικό Ηλεκτρονικό
Φάκελο Υγείας (Α.Η.Φ.Υ.) των οριζόµενων δικαιούχων. 

3. Δικαιούχοι της δράσης είναι οι Έλληνες πολίτες και οι πολίτες
λοιπών χωρών που διαµένουν νόµιµα στην Ελληνική Επικράτεια
και πληρούν τις ακόλουθες προϋποθέσεις:

α) είναι σε ηλικία από τριάντα (30) έως και εβδοµήντα (70) ετών
και

β) διαθέτουν Αριθµό Μητρώου Κοινωνικής Ασφάλισης
(Α.Μ.Κ.Α.).

4. Η διακίνηση και η εκτέλεση άυλων παραπεµπτικών διαγνω-
στικών εξετάσεων, στο πλαίσιο της δράσης της παρ. 1 του παρόν-
τος, διενεργούνται σύµφωνα µε το άρθρο 13 του ν. 4704/2020 (Α’
133), περί της άυλης λειτουργίας του Συστήµατος Ηλεκτρονικής
Συνταγογράφησης. Η συµµετοχή των δικαιούχων στη διενέργεια
των εξετάσεων προσυµπτωµατικού ελέγχου ορίζεται µηδενική.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας, Οικονοµικών, Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζον-
ται:

α) οι φορείς υλοποίησης της δράσης, οι ειδικότεροι όροι και τα
διαδικαστικά στάδια υλοποίησης αυτής, η χρονική της διάρκεια,
καθώς και οι καλυπτόµενες εξετάσεις και ιατρικές επισκέψεις,

β) οι ειδικότεροι όροι και η διαδικασία συµµετοχής των δικαιού-
χων της παρ. 3 του παρόντος στη δράση, καθώς και στην αναλο-
γούσα δαπάνη,

γ) οι πάροχοι υπηρεσιών υγείας και οι ιατροί που µπορούν να
συµµετέχουν στην υλοποίηση της συγκεκριµένης δράσης, οι ειδι-
κότεροι όροι συµµετοχής τους σε αυτήν, καθώς και η διαδικασία
που ακολουθείται για τον σκοπό αυτόν από τους φορείς υλοποί-
ησης,

δ) οι τιµές αποζηµίωσης των ιατρικών επισκέψεων και των δια-
γωνιστικών εξετάσεων, κατά παρέκκλιση της ισχύουσας νοµοθε-
σίας, συµπεριλαµβανόµενου του άρθρου 100 του ν. 4172/2013 (Α’
167), αναφορικά µε τον µηχανισµό αυτόµατης επιστροφής (claw-
back) και το µηνιαίο κλιµακωτό ποσοστό έκπτωσης (rebate),

ε) οι όροι και η διαδικασία έκδοσης και εκτέλεσης άυλων παρα-
πεµπτικών και κωδικών ιατρικής εξέτασης,

στ) η διαδικασία ελέγχου, εκκαθάρισης και πληρωµής των σχε-
τικών δαπανών, οι οποίες καλύπτονται από πόρους του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 12
της υπό στοιχεία 119126 ΕΞ 2021/28.9.2021 απόφασης του Ανα-
πληρωτή Υπουργού Οικονοµικών (Β’ 4498), περί του συστήµατος
διαχείρισης και ελέγχου των δράσεων και των έργων του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.

Άρθρο 86
Αποζηµίωση ειδικού σκοπού για την υλοποίηση 

του Εθνικού Προγράµµατος Πρόληψης
«ΣΠΥΡΟΣ ΔΟΞΙΑΔΗΣ»

1. Στο ιατρικό, νοσηλευτικό, λοιπό επιστηµονικό και παραϊ-
ατρικό προσωπικό του Εθνικού Συστήµατος Υγείας (Ε.Σ.Υ.), το
οποίο εµπλέκεται άµεσα στην υλοποίηση δράσεων του Εθνικού
Προγράµµατος Πρόληψης «ΣΠΥΡΟΣ ΔΟΞΙΑΔΗΣ» της παρ. 3 του
άρθρου 4 του                   ν. 4675/2020 (Α’ 54), δύναται να κατα-
βάλλεται αποζηµίωση ειδικού σκοπού, εφόσον η σχετική δαπάνη
καλύπτεται αποκλειστικά από συγχρηµατοδοτούµενα επιχειρη-
σιακά προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Η αποζηµίωση ειδικού σκοπού
του πρώτου εδαφίου συνυπολογίζεται στις πάσης φύσεως απο-
δοχές και πρόσθετες αµοιβές του προσωπικού αυτού στο πλαί-
σιο της εκάστοτε ισχύουσας νοµοθεσίας περί του ανώτατου
ορίου των αποδοχών του.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων και Υγείας καθορίζονται το ύψος της αποζηµίω-
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σης ειδικού σκοπού της παρ. 1, ο τρόπος κάλυψης της δαπάνης
και κάθε ειδικότερο ζήτηµα για τη διαδικασία, τον φορέα και τον
τρόπο καταβολής της σχετικής αποζηµίωσης.

Άρθρο 87
Παράταση ισχύος ρυθµίσεων για την λειτουργία πάσης 

φύσεως εκπαιδευτικών δοµών του Υπουργείου 
Παιδείας και Θρησκευµάτων και για την υποβολή

σε διαγνωστικό έλεγχο νόσησης από τον κορωνοϊό 
COVID-19 ως προϋπόθεση συµµετοχής 

στην εκπαιδευτική διαδικασία

1. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου τριακοστού έκτου της από
1.5.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 90), η οποία κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 2 του                      ν. 4690/2020 (Α’ 104),
περί της λήψης µέτρων µετά από την επαναλειτουργία των εκ-
παιδευτικών δοµών, παρατείνεται από τη λήξη της, έως την
31η.3.2023. 

2. Η ισχύς του άρθρου 96 του ν. 4790/2021 (Α’ 48), περί της
υποβολής σε διαγνωστικό έλεγχο νόσησης από τον κορωνοϊό
COVID-19 ως προϋπόθεσης συµµετοχής των µαθητών, φοιτη-
τών, σπουδαστών και καταρτιζόµενων στην εκπαιδευτική διαδι-
κασία, όπου αυτή διενεργείται διά ζώσης, παρατείνεται από τη
λήξη της, έως την 31η.3.2023. 

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΚΥΡΩΣΗ ΤΗΣ ΑΠΟ 9.12.2022 ΣΥΜΦΩΝΙΑΣ ΕΚΤΕΛΕΣΗΣ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΩΝ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΤΟΥ ΟΡΟΥ 18.6 
ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ, ΟΠΩΣ ΑΥΤΗ ΚΥΡΩΘΗΚΕ
ΜΕ ΤΟΝ Ν. 4612/2019, ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗ ΤΟΥ ΝΕΟΥ

ΔΙΕΘΝΟΥΣ ΑΕΡΟΛΙΜΕΝΑ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ ΚΡΗΤΗΣ

Άρθρο 88
Κύρωση της από 9.12.2022 Συµφωνίας Εκτέλεσης

Συµπληρωµατικών Εργασιών του όρου 18.6 
της Σύµβασης Παραχώρησης, όπως αυτή κυρώθηκε

µε τον ν. 4612/2019, για την αναβάθµιση 
του Νέου Διεθνούς Αερολιµένα Ηράκλειου Κρήτης

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η από 9.12.2022 Συµφωνία
Εκτέλεσης Συµπληρωµατικών Εργασιών του όρου 18.6 της Σύµ-
βασης Παραχώρησης, όπως αυτή κυρώθηκε µε τον ν. 4612/2019
(Α’ 77), για την αναβάθµιση του Νέου Διεθνούς Αερολιµένα Ηρά-
κλειου Κρήτης. Το περιεχόµενο της υπό κύρωση Συµφωνίας,
σύµφωνα µε τον όρο 18.6 της Σύµβασης Παραχώρησης µετά του
Παραρτήµατος Α’, έχει ως εξής:

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 
ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΟΥ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ

ΤΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Άρθρο 89
Μετοχικό κεφάλαιο, στρατηγικό και επιχειρησιακό 

σχέδιο, εκλογή µελών Διοικητικού Συµβουλίου -
καθορισµός αµοιβής εκτελεστικών µελών Διοικητικού 
Συµβουλίου της εταιρείας «Εθνικό Μητρώο Νεοφυών 

Επιχειρήσεων» - Τροποποίηση άρθρου 72  ν. 4914/2022

1. Στην παρ. 3 του εσωτερικού άρθρου 5 του άρθρου 72 του
ν. 4914/2022 (A’ 61), περί του καταστατικού της εταιρείας
«Εθνικό Μητρώο Νεοφυών Επιχειρήσεων», τροποποιείται το χρο-
νικό διάστηµα εντός του οποίου πρέπει να καταβληθεί το µετο-
χικό κεφάλαιο της εταιρείας, και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως
εξής:

«3. Το αρχικό µετοχικό κεφάλαιο της εταιρείας καταβάλλεται
άπαξ εντός ενός (1) έτους από της δηµοσιεύσεως στην Εφηµε-

ρίδα της Κυβερνήσεως του παρόντος καταστατικού.»
2. Οι παρ. 2 και 3 του εσωτερικού άρθρου 7 του άρθρου 72

του ν. 4914/2022 αντικαθίστανται ως εξής: 
«2. Το στρατηγικό και επιχειρησιακό σχέδιο της εταιρείας εγ-

κρίνεται από τη Γενική της Συνέλευση, σύµφωνα µε τον ν.
4972/2022 (Α’ 181).

3. Κάθε τροποποίηση στο στρατηγικό και επιχειρησιακό σχέδιο
της εταιρείας εγκρίνεται από τη Γενική της Συνέλευση σύµφωνα
µε τον ν. 4972/2022.» 

3. Στην παρ. 1 του εσωτερικού άρθρου 8 του άρθρου 72 του
ν. 4914/2022, περί του καταστατικού της εταιρείας τροποποιούν-
ται το δεύτερο και το τελευταίο εδάφιο ως προς το αρµόδιο όρ-
γανο εκλογής του Διοικητικού Συµβουλίου της εταιρείας, και η
παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) της Εταιρείας είναι πεντα-
µελές, περιλαµβανοµένου του Προέδρου, του Αντιπροέδρου, και
του Διευθύνοντος Συµβούλου και η θητεία του είναι πενταετής.
Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου εκλέγονται από τη Γενική
Συνέλευση της εταιρείας, σύµφωνα µε τις διαδικασίες που προ-
βλέπονται στον ν. 4972/2022 (Α’ 181). Εκτελεστικά µέλη του Δι-
οικητικού Συµβουλίου είναι ο Διευθύνων Σύµβουλος και ο
Εντεταλµένος Σύµβουλος, σύµφωνα και µε τα οριζόµενα στην
παρ. 6. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου µπορούν να επανα-
διορισθούν, η συνολική όµως θητεία αδιαλείπτως δεν είναι δυ-
νατόν να υπερβεί τον χρόνο δύο (2) θητειών. Ο Γενικός
Γραµµατέας Έρευνας και Καινοτοµίας του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων αναλαµβάνει αυτοδικαίως καθήκοντα Πρό-
εδρου του Διοικητικού Συµβουλίου και ο Γενικός Γραµµατέας
Βιοµηχανίας καθήκοντα Αντιπροέδρου. Ως προς τον Διευθύ-
νοντα Σύµβουλο και τον Εντεταλµένο Σύµβουλο τηρείται η δια-
δικασία των άρθρων 20 έως 23 του ν. 4735/2020      (Α’ 197). Η
παύση των µελών δεν γεννά δικαίωµα οποιασδήποτε αποζηµίω-
σης έναντι του Δηµοσίου ή της εταιρείας. Έως την ολοκλήρωση
της διαδικασίας των άρθρων 20 έως 23 του ν. 4735/2020, η Γε-
νική Συνέλευση της εταιρείας δύναται να εκλέγει προσωρινό Δι-
οικητικό Συµβούλιο, το οποίο έχει το σύνολο των αρµοδιοτήτων,
δικαιωµάτων και υποχρεώσεων που προβλέπονται από τον πα-
ρόντα νόµο για το Δ.Σ. της Εταιρείας, τηρουµένου πάντως του
πέµπτου εδαφίου της παρούσας.»

4. Στην παρ. 3 του εσωτερικού άρθρου 9 του άρθρου 72 του
ν. 4914/2022, τροποποιείται το πρώτο εδάφιο ως προς το αρµό-
διο όργανο καθορισµού της αµοιβής και λοιπών παροχών των
εκτελεστικών µελών του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.), και η
παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής: 

«3. Με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης της εταιρείας καθο-
ρίζονται οι αµοιβές και τυχόν λοιπές παροχές των εκτελεστικών
µελών του Δ.Σ. και οι αποζηµιώσεις που καταβάλλονται στα υπό-
λοιπα µέλη του Δ.Σ, σύµφωνα µε τον ν. 4972/2022 (Α’ 181). Ο Δι-
ευθύνων Σύµβουλος και ο Εντεταλµένος Σύµβουλος της
εταιρείας λαµβάνουν τις αποδοχές του Γενικού Γραµµατέα, που
ορίζονται στο άρθρο 41 του ν. 4622/2019 (Α’ 133).»

Άρθρο 90
Παράταση προθεσµίας ολοκλήρωσης των επενδυτικών 

σχεδίων των νόµων 3299/2004 και 3908/2011

Η προθεσµία ολοκλήρωσης των επενδυτικών σχεδίων που
έχουν υπαχθεί στους νόµους 3299/2004 (Α’ 261) και 3908/2011
(Α’ 8), παρατείνεται εκ νέου για εννέα (9) µήνες και για ένα (1)
έτος, αντίστοιχα, τηρουµένων των προϋποθέσεων των παρ. 1, 2,
και 3 του άρθρου 76 του ν. 4399/2016 (Α’ 167).

Άρθρο 91
Μόνιµη άδεια διαµονής επενδυτή - 

Αντικατάσταση παρ. Β’ άρθρου 20 ν. 4251/2014

Η παρ. Β’ του άρθρου 20 του ν. 4251/2014 (A’ 80) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«Β. Μόνιµη άδεια διαµονής επενδυτή
1. Με απόφαση του Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκη-

σης, χορηγείται άδεια διαµονής για πέντε (5) έτη, µε δυνατότητα
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ανανέωσης, σε πολίτη τρίτης χώρας, που:
α) Έχει εισέλθει νοµίµως στη χώρα µε οποιαδήποτε θεώρηση

εισόδου ή διαµένει νοµίµως στη χώρα, ακόµη και αν ο τίτλος δια-
µονής που κατέχει δεν επιτρέπει αλλαγή σκοπού.

β) Διαθέτει, κατά πλήρη κυριότητα και νοµή, ακίνητη περιουσία
στην Ελλάδα. Επί εξ αδιαιρέτου συγκυριότητας ακινήτου, αξίας
κτήσης κατ’ ελάχιστον ίσης µε την οριζόµενη στην υποπαρ. 2, δι-
καίωµα διαµονής παρέχεται, µόνον αν οι συνιδιοκτήτες είναι σύ-
ζυγοι ή σύντροφοι που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης. Σε
αντίθετη περίπτωση, το δικαίωµα διαµονής παρέχεται µόνον εάν
το ποσοστό κάθε συνιδιοκτήτη είναι αξίας τουλάχιστον ίσης µε
την οριζόµενη στην υποπαρ. 2.

γ) Διαθέτει κατά πλήρη κυριότητα και νοµή ακίνητη περιουσία
στην Ελλάδα αξίας κτήσης κατ’ ελάχιστον ίσης µε την οριζόµενη
στην υποπαρ. 2, µέσω νοµικού προσώπου µε έδρα στην Ελλάδα
ή άλλο κράτος µέλος της Ε.Ε., του οποίου τις µετοχές ή τα εται-
ρικά µερίδια κατέχει εξ ολοκλήρου.

δ) Έχει συνάψει µακροχρόνια σύµβαση σύνθετου τουριστικού
καταλύµατος, σύµφωνα µε την παρ.  2 του άρθρου 8 του ν.
4002/2011 (Α’180) ή σύµβαση χρονοµεριστικής µίσθωσης τουρι-
στικού καταλύµατος, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 1652/1986
(Α’ 167), αξίας τουλάχιστον ίσης µε την οριζόµενη στην υποπαρ.
2.

ε) Είναι ενήλικος και απέκτησε κατά πλήρη κυριότητα και νοµή
ως εξ αδιαθέτου ή από διαθήκη κληρονόµος ή συνεπεία γονικής
παροχής, ακίνητη περιουσία αντικειµενικής αξίας τουλάχιστον
ίσης µε την οριζόµενη στην υποπαρ. 2.

2. α) Για τις Περιφερειακές Ενότητες Βορείου, Κεντρικού και
Νοτίου Τοµέα Αθηνών και τον Δήµο Βάρης - Βούλας - Βουλιαγ-
µένης της Περιφέρειας Αττικής, τον Δήµο Θεσσαλονίκης της Πε-
ριφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας  και τις Περιφερειακές
Ενότητες Μυκόνου και Σαντορίνης της Περιφέρειας Νοτίου Αι-
γαίου η ελάχιστη αξία της ακίνητης περιουσίας κατά τον χρόνο
κτήσης της, καθώς και το συνολικό συµβατικό µίσθωµα των µι-
σθώσεων ξενοδοχειακών καταλυµάτων ή τουριστικών κατοικιών
του παρόντος, καθορίζεται σε πεντακόσιες χιλιάδες (500.000)
ευρώ και πρέπει να έχει καταβληθεί ολοσχερώς πριν από την
υποβολή του αιτήµατος για τη χορήγηση της µόνιµης άδειας δια-
µονής επενδυτή. Στην περίπτωση της επένδυσης µέσω αγοράς
ακίνητης περιουσίας στις περιοχές του πρώτου εδαφίου, αυτή
πραγµατοποιείται σε ένα µόνο ακίνητο. Στην περίπτωση επένδυ-
σης µέσω αγοράς σε ποσοστό εξ αδιαιρέτου συγκυριότητας ακι-
νήτου, η ελάχιστη αξία του ποσοστού συγκυριότητας
καθορίζεται σε πεντακόσιες χιλιάδες (500.000) ευρώ και η επέν-
δυση πραγµατοποιείται σε ένα µόνο ακίνητο.   

β) Για τις λοιπές περιοχές της χώρας η ελάχιστη αξία της ακί-
νητης περιουσίας κατά τον χρόνο κτήσης της, καθώς και το συ-
νολικό συµβατικό µίσθωµα των µισθώσεων ξενοδοχειακών
καταλυµάτων ή τουριστικών κατοικιών του παρόντος, καθορίζε-
ται σε διακόσιες πενήντα χιλιάδες (250.000) ευρώ και πρέπει να
έχει καταβληθεί ολοσχερώς πριν από την υποβολή του αιτήµατος
για τη χορήγηση της µόνιµης άδειας διαµονής επενδυτή. Στην
περίπτωση της επένδυσης µέσω αγοράς ακίνητης περιουσίας
στις περιοχές του πρώτου εδαφίου, αυτή πραγµατοποιείται σε
ένα ή περισσότερα ακίνητα.

3. Η ελάχιστη αξία της ακίνητης περιουσίας κατά τον χρόνο
κτήσης της, καθώς και το συνολικό συµβατικό µίσθωµα των µι-
σθώσεων ξενοδοχειακών καταλυµάτων ή τουριστικών κατοικιών
του παρόντος, όπως προκύπτει από τις συµβολαιογραφικές πρά-
ξεις µεταβίβασης και, σε περίπτωση που τελούν υπό αίρεση της
καταβολής πιστούµενου τιµήµατος, από τις αντίστοιχες νόµιµα
µεταγεγραµµένες συµβολαιογραφικές πράξεις εξόφλησης και
άρσης διαλυτικής αίρεσης, ή τις συµβάσεις µίσθωσης, αντί-
στοιχα, που καθορίζονται σύµφωνα µε την υποπαρ. 2, πρέπει να
έχει καταβληθεί ολοσχερώς πριν την υποβολή του αιτήµατος για
τη χορήγηση της µόνιµης άδειας διαµονής επενδυτή.

4. Πολίτες τρίτων χωρών - κάτοχοι άδειας µόνιµης διαµονής
επενδυτή δύνανται να ανανεώνουν την άδεια διαµονής τους, για
ισόχρονη διάρκεια κάθε φορά, εφόσον η ακίνητη περιουσία πα-
ραµένει στην κυριότητα και νοµή τους ή παραµένουν σε ισχύ οι
συµβάσεις της υποπαρ. 1 και πληρούνται οι λοιπές προϋποθέ-

σεις του νόµου. Διαστήµατα απουσίας από τη χώρα δεν αποτε-
λούν παρακωλυτικό λόγο για την ανανέωση της άδειας διαµονής. 

5. Το συµφωνηθέν τίµηµα ή µίσθωµα καταβάλλεται στο σύ-
νολό του µε τους εξής τρόπους: α) µε δίγραµµη τραπεζική επι-
ταγή σε λογαριασµό πληρωµών του δικαιούχου που τηρείται σε
πιστωτικό ίδρυµα που λειτουργεί στην Ελλάδα, β) µε µεταφορά
πίστωσης, κατά την περ. 24 του άρθρου 4 του ν. 4537/2018 (Α’
84) και γ) µέσω POS εγκατεστηµένου από πάροχο υπηρεσιών
πληρωµών, ο οποίος λειτουργεί στην Ελλάδα, µε χρέωση τραπε-
ζικής πιστωτικής ή χρεωστικής κάρτας του αγοραστή, σε λογα-
ριασµό πληρωµών του δικαιούχου που τηρείται σε πάροχο
υπηρεσιών πληρωµών, κατά την περ. 11 του άρθρου 4 του ν.
4537/2018, ο οποίος λειτουργεί στην Ελλάδα. Η ως άνω πλη-
ρωµή δύναται να πραγµατοποιηθεί και από σύζυγο ή συγγενείς
εξ αίµατος ή εξ αγχιστείας µέχρι β’ βαθµού του αγοραστή. Όλες
οι ανωτέρω διατάξεις καταλαµβάνουν και τις καταβολές που
έχουν λάβει χώρα µε τους ως άνω τρόπους πληρωµής από
1.1.2017 µέχρι σήµερα. Όλα τα ειδικότερα στοιχεία διενέργειας
της πληρωµής, συµπεριλαµβανοµένων ιδίως των στοιχείων ταυ-
τοποίησης του πωλητή, του αγοραστή και τυχόν τρίτου πληρωτή,
του αριθµού λογαριασµών πληρωµών του πληρωτή, της διεύθυν-
σής του, του επίσηµου αριθµού προσωπικού εγγράφου του, του
αναγνωριστικού αριθµού του πληρωτή ή της ηµεροµηνίας και
του τόπου γέννησής του, του τρόπου πληρωµής και των σχετι-
κών λογαριασµών πληρωµών χρέωσης του πληρωτή και πίστω-
σης του δικαιούχου, καθώς και της υπεύθυνης δήλωσης του
αγοραστή για τη συζυγική σχέση ή τη συγγένεια µε τρίτο πλη-
ρωτή, πρέπει να δηλώνονται και να υποβάλλονται υπευθύνως
από τους συµβαλλόµενους ενώπιον του συντάσσοντος το συµ-
βόλαιο συµβολαιογράφου και να αναγράφονται σε αυτό.

6. Ο πολίτης τρίτης χώρας, κατά την κατάθεση της αίτησης
για τη χορήγηση της µόνιµης άδειας διαµονής επενδυτή, υπο-
βάλλει βεβαίωση του συµβολαιογράφου που συνέταξε τις συµ-
βολαιογραφικές πράξεις µεταβίβασης ή τις συµβάσεις µίσθωσης
της υποπαρ. 2 της παρ. Β’ µε την οποία βεβαιώνονται τα στοιχεία
των συµβαλλοµένων µερών, τα στοιχεία του ακινήτου, ο τρόπος
καταβολής του συµφωνηθέντος τιµήµατος ή µισθώµατος και όλα
τα ειδικότερα στοιχεία διενέργειας της πληρωµής, σύµφωνα µε
τις διατάξεις της παρούσας, η ύπαρξη τυχόν διαλυτικής αίρεσης,
καθώς και εάν το συγκεκριµένο ακίνητο έχει χρησιµοποιηθεί από
τον πωλητή για την έκδοση µόνιµης άδειας διαµονής επενδυτή. 

7. Στους πολίτες τρίτων χωρών, κατόχους ακινήτων παρέχεται
δυνατότητα εκµίσθωσης αυτών.

8. Ο πολίτης τρίτης χώρας της παρ. 7 µπορεί να συνοδεύεται
και από τα µέλη της οικογένειάς του στα οποία χορηγείται,
ύστερα από αίτησή τους, ατοµική άδεια διαµονής που λήγει ταυ-
τόχρονα µε την άδεια διαµονής του συντηρούντος. Ως µέλη της
οικογένειας νοούνται:

(α) ο έτερος των συζύγων ή των συντρόφων µε τον/την
οποίο/α ο/η πολίτης τρίτης χώρας έχει συνάψει σύµφωνο συµ-
βίωσης στην Ελλάδα,

(β) τα άγαµα κοινά τέκνα των συζύγων ή συντρόφων κάτω των
είκοσι ενός (21) ετών,

(γ) τα άγαµα τέκνα του συντηρούντος ή του ετέρου των συζύ-
γων ή συντρόφων, εφόσον η επιµέλεια έχει νοµίµως ανατεθεί για
µεν τα τέκνα του/της συντηρούντος σε αυτόν/αυτήν, για δε τα
τέκνα του/της ετέρου των συζύγων ή συντρόφων κάτω των είκοσι
ενός (21) ετών σε αυτόν/αυτήν,

(δ) οι απευθείας ανιόντες των συζύγων ή συντρόφων.
Στα τέκνα των περ. (β) και (γ) που συµπληρώνουν το εικοστό

πρώτο (21ο) έτος της ηλικίας τους, χορηγείται αυτοτελής άδεια
διαµονής για τρία (3) έτη, κατ’ αναλογική εφαρµογή της παρ. 5
του άρθρου 76, µε µόνη υποχρέωση την προσκόµιση της προ-
ηγούµενης άδειας διαµονής για οικογενειακή επανένωση.

9. Η µεταπώληση της ακίνητης περιουσίας κατά τη διάρκεια
ισχύος της άδειας διαµονής, σε έτερο πολίτη τρίτης χώρας πα-
ρέχει δικαίωµα χορήγησης άδειας διαµονής στον νέο αγοραστή
µε ταυτόχρονη ανάκληση της άδειας διαµονής του πωλητή.

10. Οι άδειες διαµονής που χορηγούνται µε το παρόν άρθρο
δεν καθιερώνουν δικαίωµα πρόσβασης σε οποιαδήποτε µορφή
εργασίας.
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11. Η έκδοση της άδειας διαµονής χορηγείται εντός δύο (2)
µηνών από την περιέλευση όλων των στοιχείων του φακέλου
στην εκδούσα αρχή.

12. Σε περίπτωση σύναψης συµβολαίου πώλησης ακινήτου µε
οποιοδήποτε τίµηµα, ο πωλητής, πολίτης τρίτης χώρας, οφείλει
να προσκοµίσει βεβαίωση της κατά τόπον αρµόδιας υπηρεσίας
Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της Αποκεντρωµένης Διοίκησης,
σχετικά µε το αν το συγκεκριµένο ακίνητο έχει χρησιµοποιηθεί
για την έκδοση µόνιµης άδειας διαµονής επενδυτή. Τα ανωτέρω
εφαρµόζονται αναλόγως και στην περίπτωση πώλησης ακινήτου
από νοµικό πρόσωπο, τις µετοχές ή τα εταιρικά µερίδια του
οποίου κατέχει εξ ολοκλήρου πολίτης τρίτης χώρας, σύµφωνα
µε την περ. γ’ της υποπαρ. 1. 

13. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Δικαιοσύ-
νης και Μετανάστευσης και Ασύλου καθορίζονται ο τύπος και το
περιεχόµενο της βεβαίωσης της παρ. 6, καθώς και κάθε άλλο
σχετικό θέµα.

14. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων και Μετανάστευσης και Ασύλου, µπορεί να ανα-
προσαρµόζεται το ύψος της ως άνω ακίνητης περιουσίας, καθώς
και να καταρτίζονται κατάλογοι περιοχών της επικράτειας, µε
τουλάχιστον πενταετή διάρκεια, για τις οποίες δύναται να ισχύει
διαφοροποίηση ως προς το ύψος της επένδυσης της υποπαρ. 2,
λαµβάνοντας υπόψη στοιχεία, όπως η αναπτυξιακή στόχευση, η
τουριστική ανάπτυξη, η γεωγραφική θέση, καθώς και οι εµπορι-
κές ή αντικειµενικές αξίες των ευρισκόµενων στις περιοχές αυτές
ακινήτων και να ρυθµίζεται κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρ-
µογή των ως άνω διατάξεων.»

Άρθρο 92
Μεταβατική διάταξη για τις άδειες διαµονής 
της παρ. Β’ του άρθρου 20 του ν. 4251/2014

Πολίτες τρίτων χωρών δύνανται να ολοκληρώσουν την επέν-
δυσή τους σε ένα ή περισσότερα ακίνητα στις περιοχές της περ.
α’ της υποπαρ. 2 της παρ. Β’ του άρθρου 20 του ν. 4251/2014
(Α’80), έως την 31η Δεκεµβρίου 2023, µε ελάχιστη αξία επένδυ-
σης τις διακόσιες πενήντα χιλιάδες (250.000) ευρώ, υπό την προ-
ϋπόθεση πληρωµής προκαταβολής ύψους δέκα τοις εκατό (10%)
επί του τιµήµατος αγοράς ή µίσθωσης ξενοδοχειακών καταλυ-
µάτων ή τουριστικών κατοικιών του παρόντος µέχρι την 30ή
Απριλίου 2023, είτε όπως προβλέπεται στο πρώτο εδάφιο της
υποπαρ. 5 της παρ. Β’ του άρθρου 20  του ν. 4251/2014, είτε µε
υπογραφή συµβολαιογραφικού προσυµφώνου, είτε µε υπο-
γραφή ιδιωτικού συµφωνητικού βεβαίας χρονολογίας και σχετική
απόδειξη πίστωσης της τράπεζας του αγοραστή ως προς την
αποστολή του ποσού της προκαταβολής σε λογαριασµό του πω-
λητή µέχρι την 30ή Απριλίου 2023.

Αν δεν ολοκληρωθεί η αγορά του ακίνητου για την οποία δό-
θηκε προκαταβολή δέκα τοις εκατό (10%) επί του τιµήµατος αγο-
ράς µέχρι την 30ή Απριλίου 2023, ο πολίτης τρίτης χώρας
δύναται να ολοκληρώσει την επένδυσή του σε έτερο ή έτερα ακί-
νητα, µε ελάχιστη αξία επένδυσης διακόσιες πενήντα χιλιάδες
(250.000) ευρώ και πάντως όχι πέραν της 31ης Δεκεµβρίου 2023.

Άρθρο 93
Χρήση πληρεξουσίων για την υποβολή αίτησης άδειας 

διαµονής επενδυτή - Τροποποίηση παρ. 10
και 11 άρθρου 8 ν. 4251/2014

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 10 και στο πρώτο εδάφιο της
παρ. 11 του άρθρου 8 του ν. 4251/2014 (Α’ 80), προστίθεται, υπό
προϋποθέσεις, η δυνατότητα υποβολής αίτησης ενώπιον αρµό-
διας αλλοδαπής αρχής ή συµβολαιογράφου και οι παρ. 10 και
11 διαµορφώνονται ως εξής:

«10. Κατά παρέκκλιση της παρ. 1, πολίτης τρίτης χώρας, ο
οποίος πληροί τις προϋποθέσεις για την υπαγωγή στις ρυθµίσεις
της παρ. Α’ ή της παρ. Γ’ του άρθρου 16 ή της παρ. Β’ του άρ-
θρου 20, δύναται να υποβάλει αίτηση για χορήγηση άδειας δια-
µονής δυνάµει των ανωτέρω διατάξεων, πριν την είσοδό του
στην Ελληνική Επικράτεια. Η αίτηση υποβάλλεται µέσω πληρε-

ξουσίου, σύµφωνα µε την παρ. 2, δυνάµει σχετικού πληρεξου-
σίου εγγράφου, το οποίο έχει συνταχθεί ενώπιον ελληνικής προ-
ξενικής αρχής ή ενώπιον αρµόδιας αλλοδαπής αρχής ή
συµβολαιογράφου εδρεύοντος στο εξωτερικό και φέρει την επι-
σηµείωση της Χάγης (Σφραγίδα της Συµβάσεως της Χάγης της
5ης Οκτωβρίου 1961 (APOSTILLE) ή την αντίστοιχη θεώρηση της
αρµόδιας ελληνικής προξενικής αρχής κατά περίπτωση. Εφόσον
τα δικαιολογητικά που κατατίθενται είναι πλήρη, χορηγείται βε-
βαίωση κατάθεσης αίτησης, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ.
5. Η ίδια βεβαίωση χορηγείται και στην περίπτωση που εκκρεµεί
η προσκόµιση του απαιτούµενου δικαιολογητικού της περ. ε’ του
άρθρου 6. Ο αιτών πολίτης τρίτης χώρας οφείλει εντός αποκλει-
στικής προθεσµίας δώδεκα (12) µηνών από την υποβολή της σχε-
τικής αίτησης, να εισέλθει στην ελληνική επικράτεια και να
υποβάλει στην αρµόδια υπηρεσία τα απαιτούµενα βιοµετρικά
στοιχεία και το ανωτέρω τυχόν ελλείπον δικαιολογητικό της παρ.
ε’ του άρθρου 6. Τα ανωτέρω καταλαµβάνουν και την υποβολή
αίτησης για χορήγηση άδειας διαµονής, στα µέλη της οικογε-
νείας του αιτούντος.

11. Πολίτης τρίτης χώρας, ο οποίος ευρίσκεται εκτός της Ελ-
ληνικής Επικράτειας, µπορεί να υποβάλει στην αρµόδια υπηρε-
σία του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου, πριν την είσοδό
του στη χώρα, µέσω νοµίµου αντιπροσώπου, δυνάµει σχετικού
πληρεξουσίου, το οποίο έχει συνταχθεί ενώπιον ελληνικής προ-
ξενικής αρχής ή ενώπιον αρµόδιας αλλοδαπής αρχής ή συµβο-
λαιογράφου εδρεύοντος στο εξωτερικό και φέρει την
επισηµείωση της Χάγης (Σφραγίδα της Συµβάσεως της Χάγης
της 5ης Οκτωβρίου 1961 (APOSTILLE) ή την αντίστοιχη θεώρηση
της αρµόδιας ελληνικής προξενικής αρχής κατά περίπτωση, αί-
τηση για χαρακτηρισµό επένδυσης της παρ. Α’ ή πιστοποίηση
πραγµατοποίησης και διακράτησης επένδυσης της παρ. Γ’ του
άρθρου 16, που συνοδεύεται από τα δικαιολογητικά που ορίζον-
ται στην απόφαση κατά περίπτωση του πρώτου και του δεύτερου
εδαφίου της παρ. 12 του άρθρου 136. Η αίτηση διαβιβάζεται
στην αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, προκειµένου να εισηγηθεί, για τον χαρακτηρισµό της επέν-
δυσης και τη σκοπιµότητα χορήγησης άδειας διαµονής όπως
προβλέπεται στην περ. 2 της παρ. Α’ του άρθρου 16 ή την πραγ-
µατοποίηση και τη διακράτηση της επένδυσης, όπως προβλέπε-
ται στην περ. 4 της παρ. Γ’ του άρθρου 16.»

Άρθρο 94
Παρατάσεις προθεσµιών Υπουργείου

Ψηφιακής Διακυβέρνησης

1. Η προθεσµία του τρίτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 85
του ν. 4727/2020 (Α’ 184), ως προς την εκπόνηση µελέτης ταξι-
νόµησης των δεδοµένων (data classification) από τη Γενική Γραµ-
µατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης
(Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.) του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, την
ανώνυµη εταιρεία του Ελληνικού Δηµοσίου µε την επωνυµία
«ΕΘΝΙΚΟ ΔΙΚΤΥΟ ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑΣ ΚΑΙ ΕΡΕΥΝΑΣ
Α.Ε.» (Ε.Δ.Υ.Τ.Ε. Α.Ε.) και την ανώνυµη εταιρεία µη κερδοσκοπι-
κού χαρακτήρα µε την επωνυµία «ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΔΙΑΚΥΒΕΡ-
ΝΗΣΗ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ Ανώνυµη Εταιρεία» (Η.ΔΙ.Κ.Α.
Α.Ε.), παρατείνεται έως την 31η.12.2023.

2. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 4 του άρθρου
87 του ν. 4727/2020, ως προς την εγκατάσταση των κεντρικών
ηλεκτρονικών εφαρµογών και των κεντρικών πληροφοριακών συ-
στηµάτων φορέων του δηµόσιου τοµέα στο Κυβερνητικό Νέφος
Δηµόσιου Τοµέα (G-Cloud) της Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ., παρατείνεται έως
την 1η.1.2024.

3. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 5 του άρθρου
87 του ν. 4727/2020, ως προς την εγκατάσταση των ηλεκτρονι-
κών εφαρµογών και των κεντρικών πληροφοριακών συστηµάτων
του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, των εποπτευόµε-
νων φορέων του, καθώς και των εφαρµογών και υπηρεσιών που
προσφέρονται από το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων
στην εκπαιδευτική και ερευνητική κοινότητα στο Κυβερνητικό
Νέφος Τοµέα Έρευνας και Εκπαίδευσης (RE-Cloud), παρατείνε-
ται έως την 1η.1.2024.
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4. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 6 του άρθρου
87 του ν. 4727/2020, ως προς την εγκατάσταση των ηλεκτρονι-
κών εφαρµογών και των κεντρικών πληροφοριακών συστηµάτων
του Υπουργείου Υγείας, των Νοσοκοµείων και των Κέντρων
Υγείας, που αφορούν σε επεξεργασία ιατρικών δεδοµένων,
καθώς και σε συναλλαγές ιατρικής φύσεως πολιτών στο Κυβερ-
νητικό Νέφος Τοµέα Υγείας (H-Cloud) παρατείνεται έως την
1η.1.2024.

5. Η ισχύς της παρ. 22 του άρθρου 59 του ν. 4623/2019 (Α’
134), ως προς τη δυνατότητα χρήσης από το Εθνικό Κέντρο Τεκ-
µηρίωσης και Ηλεκτρονικού Περιεχοµένου (Ε.Κ.Τ.) των χώρων
του κτιρίου του Εθνικού Ιδρύµατος Ερευνών (Ε.Ι.Ε.), παρατείνε-
ται έως την 31η.12.2023.

6. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 114 του      ν.
4961/2022 (Α’146) αντικαθίσταται µε δύο νέα εδάφια και η παρ.
4 διαµορφώνεται ως εξής: 

«4. Τα Υπουργεία και οι Ανεξάρτητες Αρχές καταχωρίζουν πλή-
ρως στο Εθνικό Μητρώο Διοικητικών Διαδικασιών «Μίτος» του
άρθρου 90 του ν. 4727/2020 (Α’ 184) τις διοικητικές διαδικασίες
για τις οποίες αποτελούν αρχές θεσµοθέτησης, σύµφωνα µε την
παρ. 5 του ως άνω άρθρου, έως την 30ή.6.2023. Οι λοιποί φορείς
που αποτελούν αρχές θεσµοθέτησης, σύµφωνα µε την παρ. 5
του άρθρου 90 του ν. 4727/2020, καταχωρίζουν διοικητικές δια-
δικασίες πλήρως στο Εθνικό Μητρώο Διοικητικών Διαδικασιών
«Μίτος» έως την 30ή.9.2023. Η παράλειψη καταχώρισης νέας
διαδικασίας από τις αρχές θεσµοθέτησης της παρ. 5 του άρθρου
90 του ν. 4747/2020, µετά από τη θέση σε ισχύ του παρόντος,
και σε κάθε περίπτωση η παράλειψη καταχώρισης όλων των δια-
δικασιών που οφείλουν να καταχωρισθούν είτε ως νέες είτε ως
επικαιροποίηση όσων έχουν ήδη καταχωρισθεί από την ηµερο-
µηνία εφαρµογής της απόφασης της παρ. 7 του άρθρου 90 του
ν. 4727/2020, αποτελεί το πειθαρχικό παράπτωµα της παρ. 2 του
άρθρου 90 του ν. 4727/2020 για το αρµόδιο όργανο ή τον υπάλ-
ληλο, εφόσον δεν έχουν τηρηθεί τα προβλεπόµενα στην παρά-
γραφο αυτή. Η αρχική καταχώριση διαδικασίας, που έχει ήδη
θεσµοθετηθεί πριν από τη θέση σε ισχύ του παρόντος, εφόσον
πραγµατοποιηθεί έως την 31η.12.2022, δεν αποτελεί το πειθαρ-
χικό παράπτωµα της παρ. 2 του άρθρου 90 του ν. 4727/2020. Από
το χρονικό αυτό σηµείο και έπειτα, η παράλειψη της ανωτέρω
καταχώρισης επιφέρει τις συνέπειες του ανωτέρω πειθαρχικού
παραπτώµατος.»

Άρθρο 95
Μεταβατική ρύθµιση για δικαιοπραξίες εµπράγµατων

ή ενοχικών δικαιωµάτων της παρ. 1 
του άρθρου 29 του ν. 1892/1990

Άδειες των Περιφερειαρχών που έχουν εκδοθεί νόµιµα, µέχρι
και την 14η.12.2022, σύµφωνα µε το πρώτο     εδάφιο της παρ. 1
του άρθρου 29 του ν. 1892/1990        (Α’ 101), όπως ίσχυε πριν
από την τροποποίησή του µε το άρθρο 112 του ν. 5003/2022
(Α’230), για την απόκτηση µε δικαιοπραξία εν ζωή οποιωνδήποτε
εµπράγµατων ή ενοχικών δικαιωµάτων, για τη διάνοιξη δρόµων
ή την εκτέλεση οποιωνδήποτε µεταλλευτικών ή λατοµικών εργα-
σιών σε ακίνητα των περιοχών που καλύπτουν τους ορεινούς όγ-
κους Καµβουνίων, Πιερίων, Ολύµπου, Βερµίου, Δυσσόρου,
Βερτίσκου, Κερδυλλίων, Μενικίου, Παγγαίου και Ορέων Λεκάνης,
καθώς και σε περιοχές της Κρήτης του άρθρου 32 του ν.
1892/1990, θεωρούνται έγκυρες και ισχυρές. Δικαιοπραξίες που
έχουν καταρτιστεί ή θα καταρτιστούν σύµφωνα µε τις ανωτέρω
άδειες είναι έγκυρες και παράγουν όλες τις έννοµες συνέπειές
τους. 

Άρθρο 96
Καθορισµός ανώτατου ορίου αναπροσαρµογής
µισθώµατος για εµπορικές και επαγγελµατικές

µισθώσεις ακινήτων για το έτος 2023

1. Για τις εµπορικές µισθώσεις ακινήτων που εµπίπτουν στο
πεδίο εφαρµογής του π.δ. 34/1995 (Α’ 30), επιτρέπεται, από την

1η Ιανουαρίου 2023 έως και την 31η Δεκεµβρίου 2023, αναπρο-
σαρµογή του µισθώµατος που ανέρχεται σε ποσοστό τρία τοις
εκατό (3%), κατά ανώτατο όριο, επί του µισθώµατος του έτους
2022.

2. Η παρ. 1 δεν εφαρµόζεται στις µισθώσεις µε εκµισθωτή:
α) Ανώνυµη Εταιρεία Επενδύσεων Ακίνητης Περιουσίας, της

παρ. 1 του άρθρου 21 του ν. 2778/1999            (Α’ 295), ή
β) εταιρείες, των οποίων η πλειοψηφία των ονοµαστικών µετο-

χών, µεριδίων ή µερίδων ή δικαιωµάτων ψήφου ανήκει σε Οργα-
νισµούς Εναλλακτικών Επενδύσεων, τους οποίους διαχειρίζονται
Διαχειριστές Οργανισµών Εναλλακτικών Επενδύσεων, του ν.
4209/2013 (Α’ 235) και η καταστατική έδρα των οποίων δεν βρί-
σκεται σε µη συνεργάσιµο στον φορολογικό τοµέα κράτος, του
άρθρου 65 του ν. 4172/2013 (Κώδικας Φορολογίας Εισοδήµατος,
Α’ 167), και σε τρίτη χώρα που χαρακτηρίζεται από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή ως υψηλού κινδύνου λόγω νοµιµοποίησης εσό-
δων από εγκληµατικές δραστηριότητες ή χρηµατοδότησης της
τροµοκρατίας, όπως ορίζεται στο άρθρο 16Α του ν. 4557/2018
(Α’ 139) και στον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/1675 της Επιτροπής, της
14ης Ιουλίου 2016, για τη συµπλήρωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2015/849 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου µε
την επισήµανση των τρίτων χωρών υψηλού κινδύνου που χαρα-
κτηρίζονται από στρατηγικές ανεπάρκειες (L 254),

γ) επιχείρηση εκµετάλλευσης εµπορικού κέντρου, του άρθρου
2 της υπό στοιχεία 1093809/8296/1161/ B0014/15.10.2007 από-
φασης του Υφυπουργού Οικονοµίας και Οικονοµικών (Β’ 2022),
που διαθέτει, κατ’ ελάχιστο, συνολική επιφάνεια δεκαπέντε χιλιά-
δες (15.000) τ.µ. σε ένα ή περισσότερα επίπεδα ή,

δ) εταιρείες στο µετοχικό κεφάλαιο των οποίων συµµετέχει το
Δηµόσιο κατά ποσοστό εκατό τοις εκατό (100%), καθώς και οι
θυγατρικές των εταιρειών αυτών.»

Άρθρο 97
Ρυθµίσεις για την εξυγίανση 
των Ναυπηγείων Ελευσίνας

Στο πλαίσιο της παρ. 4 του άρθρου 170 του ν. 4738/2020 (Α’
207) η υπό εξυγίανση εταιρεία µε την επωνυµία Ναυπηγικές και
Βιοµηχανικές Επιχειρήσεις Ελευσίνας Α.Ε., απαλλάσσεται από
την υποχρέωση προσκόµισης φορολογικής και ασφαλιστικής
ενηµερότητας έναντι οποιασδήποτε αρχής και φορέα, έως την
31η Δεκεµβρίου 2023. 

Άρθρο 98
Κανονισµοί Λειτουργίας Οργανωµένων Υποδοχέων 

Μεταποιητικών και Επιχειρηµατικών Δραστηριοτήτων - 
Τροποποίηση παρ. 10 και 11 άρθρου 47 ν. 4982/2022

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 10 του άρθρου 47 του   ν.
4982/2022 (Α’195), περί του πλαισίου που διέπει τους υφιστάµε-
νους Οργανωµένους Υποδοχείς Μεταποιητικών και Επιχειρηµα-
τικών Δραστηριοτήτων, προστίθεται και το άρθρο 23 του ίδιου
νόµου, περί Κανονισµών Λειτουργίας, το πρώτο εδάφιο της παρ.
11 του άρθρου 47 τροποποιείται ως προς το αναφερόµενο χρο-
νικό διάστηµα, και οι παρ. 10 και 11 διαµορφώνονται ως εξής:

«10. Μέχρι την υπαγωγή της παρ. 9, οι υφιστάµενες Βιοµηχα-
νικές Περιοχές (ΒΙ.ΠΕ.) του ν. 4458/1965, οι Βιοµηχανικές και Επι-
χειρηµατικές Περιοχές (Β.Ε.ΠΕ.) του     ν. 2545/1997, και τα
επιχειρηµατικά πάρκα του      ν. 3982/2011, εξακολουθούν να διέ-
πονται από τους νόµους αυτούς, τις κανονιστικές πράξεις που
εκδόθηκαν κατ’ εξουσιοδότηση αυτών, καθώς και από τα άρθρα
5, 6, 9, 11, 17, 23, 25, 28, 29, 30, 36 έως 44 του παρόντος. Όπου
στις προαναφερόµενες διατάξεις αναφέρεται η Ε.Α.Δ.Ε.Π. νοεί-
ται κατά περίπτωση: α) για τις ΒΙ.ΠΕ. που διέπονται από τον ν.
4458/1965, ο φορέας οργάνωσης και εκµετάλλευσης, β) για τις
ΒΕ.ΠΕ. του ν. 2545/1997, ο φορέας ίδρυσης ή ο φορέας διοίκη-
σης και διαχείρισης, αν έχουν µεταβιβαστεί η διοίκηση και η δια-
χείριση, γ) για τα Ε.Π. του ν. 3982/2011, η Ε.ΑΝ.Ε.Π. ή η Εταιρεία
Διαχείρισης Επιχειρηµατικού Πάρκου (Ε.Δ.Ε.Π.) αν έχουν µετα-
βιβαστεί η διοίκηση και η διαχείριση.

11. Από τη δηµοσίευση του παρόντος, οι Κανονισµοί Λειτουρ-
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γίας που είχαν εγκριθεί µε κανονιστικές αποφάσεις των νόµων
4458/1965, 2545/1997 και 3982/2011 αποβάλλουν τον χαρακτήρα
της κανονιστικής απόφασης και εφεξής ισχύουν και δύναται να
τροποποιούνται ως Κανονισµοί Λειτουργίας του άρθρου 23. Η
τήρηση και εφαρµογή των ως άνω Κανονισµών είναι υποχρεω-
τική από τις εγκατεστηµένες επιχειρήσεις και από τους ειδικούς
ή καθολικούς διαδόχους αυτών.»

Άρθρο 99
Παράταση ισχύος της περιστολής φαινοµένων

αθέµιτης κερδοφορίας και διεύρυνση 
της σχετικής εξουσιοδότησης - 

Τροποποίηση άρθρου 58 ν. 4818/2021

Στο άρθρο 58 του ν. 4818/2021 (Α’ 124), περί περιστολής των
φαινοµένων αθέµιτης κερδοφορίας, η προθεσµία της παρ. 1, πα-
ρατείνεται, η εξουσιοδότηση της παρ. 6 συµπληρώνεται, και το
άρθρο 58 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 58
Περιστολή φαινοµένων αθέµιτης κερδοφορίας

1. Για το χρονικό διάστηµα από τη δηµοσίευση του παρόντος
και έως την 30ή Ιουνίου 2023, απαγορεύεται η αποκόµιση µικτού
κέρδους από την πώληση οποιουδήποτε προϊόντος ή την παροχή
οποιασδήποτε υπηρεσίας που είναι απαραίτητη για την υγεία, τη
διατροφή, τη διαβίωση, τη µετακίνηση και την ασφάλεια του κα-
ταναλωτή, καθώς και από την πώληση γεωργικών προϊόντων και
τροφίµων, ιδίως πρώτων υλών για την παραγωγή λιπασµάτων,
ζωοτροφών, ωµών δηµητριακών παντός είδους, αλεύρων, ηλίαν-
θου και φυτικών ελαίων, όταν το περιθώριο µικτού κέρδους ανά
µονάδα υπερβαίνει το αντίστοιχο περιθώριο µικτού κέρδους ανά
µονάδα προ της 1ης.9.2021.

1Α. Για το χρονικό διάστηµα από την έναρξη έως        την ολο-
κλήρωση του προγράµµατος «Αλλάζω Συσκευή», που προκηρύχ-
θηκε µε την υπό στοιχεία    ΥΠΕΝ/ΕΣΠΑΕΝ/

61929/864/17.6.2022 απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος
και Ενέργειας (Β’ 3099), απαγορεύεται η αποκόµιση µικτού κέρ-
δους από την πώληση οποιουδήποτε προϊόντος που:

α) πωλείται από προµηθευτή που έχει συµπεριληφθεί στο Μη-
τρώο Εγκεκριµένων Προµηθευτών ή από έµπορο λιανικής, που
συµµετέχει στο πρόγραµµα «Αλλάζω Συσκευή», ή

β) έχει ενταχθεί στο Ενιαίο Μητρώο Εγκεκριµένου Εξοπλισµού
της ως άνω απόφασης, όταν το περιθώριο µικτού κέρδους ανά
µονάδα υπερβαίνει το αντίστοιχο περιθώριο µικτού κέρδους ανά
µονάδα προ της 31ης.12.2021.

1Β. Η παρ. 1 εφαρµόζεται και για τα στερεά καύσιµα κάθε εί-
δους που χρησιµοποιούνται για τη θέρµανση χώρων. Για τα ως
άνω αγαθά απαγορεύεται η αποκόµιση µικτού κέρδους από την
πώλησή τους, όταν το περιθώριο µικτού κέρδους ανά µονάδα
όγκου ή βάρους, ανάλογα µε τον τρόπο πώλησης, υπερβαίνει το
αντίστοιχο περιθώριο µικτού κέρδους ανά µονάδα όγκου ή βά-
ρους προ της 1ης.11.2021.

2. Αρµόδιες αρχές για τη λήψη καταγγελιών και τη διαπίστωση
παράβασης των παρ. 1, 1Α και 1Β, ορίζονται:

α) η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Επενδύσεων,

β) η Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγχου της Αγοράς (ΔΙ.Μ.Ε.Α.),
και

γ) οι αρµόδιες υπηρεσίες ελέγχου των Περιφερειών.
3. Οι αρχές της παρ. 2 µπορούν να: 
α) αποκτούν πρόσβαση σε κάθε πληροφορία, δεδοµένο και έγ-

γραφο από οιαδήποτε πηγή που διευκολύνει τον έλεγχο οιασδή-
ποτε πιθανολογούµενης παράβασης,

β) διενεργούν έλεγχο, ο οποίος συµπεριλαµβάνει την πρό-
σβαση σε κάθε χώρο ή µέσο µεταφοράς που χρησιµοποιεί ο προ-
µηθευτής, τον οποίον αφορά ο έλεγχος, ή να παραγγέλλουν
ελέγχους που διενεργούνται από άλλες δηµόσιες αρχές, προκει-
µένου να λαµβάνονται, να εξετάζονται και να κατάσχονται στοι-
χεία, δεδοµένα ή έγγραφα που προκύπτουν κατά τη διάρκεια του
ελέγχου, ανεξαρτήτως του µέσου αποθήκευσής τους,

γ) διατηρούν στην κατοχή τους τα στοιχεία, τα δεδοµένα και
τα έγγραφα που προκύπτουν κατά τη διεξαγωγή του ελέγχου για
όσο χρόνο και στον βαθµό που απαιτείται για την οµαλή διεκπε-
ραίωση του ελέγχου,

δ) αναζητούν την παροχή πληροφοριών όσον αφορά στα
πραγµατικά περιστατικά από κάθε εκπρόσωπο ή µέλος του προ-
σωπικού του προµηθευτή που ελέγχεται, ο οποίος έχει την υπο-
χρέωση να παρέχει πληροφορίες και εξηγήσεις όσον αφορά στα
πραγµατικά περιστατικά, τα δεδοµένα ή τα έγγραφα που σχετί-
ζονται µε το αντικείµενο του ελέγχου.

4. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου της Αρχής Ελέγχου
της παρ. 2, επιβάλλονται σε βάρος οποιουδήποτε παραβαίνει τις
απαγορεύσεις των παρ. 1, 1Α και 1Β, ανάλογα µε τη βαρύτητα
της παράβασης, σωρευτικά ή διαζευκτικά, κυρώσεις ως εξής:

α) σύσταση µε σκοπό την παύση της παράνοµης πρακτικής και
τη συµµόρφωση εντός οριζόµενης µε την απόφαση αποκλειστι-
κής προθεσµίας, καθώς και την παράλειψή της στο µέλλον,

β) πρόστιµο από πέντε χιλιάδες (5.000) έως ένα εκατοµµύριο
(1.000.000) ευρώ.

5. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου της Αρχής Ελέγχου
της παρ. 2, επιβάλλονται σε βάρος του ελεγχόµενου προσώπου
πρόστιµο έως πενήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ, εάν αυτό αποκρύ-
ψει, παραποιήσει ή δεν προσκοµίσει τα στοιχεία που ζητούνται
από τις αρµόδιες αρχές ή παρεµποδίσει µε οποιονδήποτε τρόπο
την άσκηση των ελεγκτικών αρµοδιοτήτων της παρ. 3.

6. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων
µπορεί να εξειδικεύονται οι κατηγορίες των αγαθών της παρ. 1
και να καθορίζονται η διαδικασία του ελέγχου και της επιβολής
των κυρώσεων των παρ. 4 και 5, η κλιµάκωση των προστίµων και
κάθε άλλο ζήτηµα που αφορά στην εφαρµογή του παρόντος.

7. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων δί-
δεται η δυνατότητα καθορισµού ανώτατης τιµής πώλησης στους
καταναλωτές για τα αγαθά και τις υπηρεσίες των παρ. 1 και 1Β.»

Άρθρο 100
Ρυθµίσεις για τις κτιριακές εγκαταστάσεις

του «Αναρρωτηρίου Πεντέλης»

Οι κτιριακές εγκαταστάσεις του «Αναρρωτηρίου Πεντέλης», το
οποίο αποτελεί παράρτηµα της αποκεντρωµένης υπηρεσίας
«Παράρτηµα Προστασίας Παιδιού Αττικής-Η ΜΗΤΕΡΑ» του νο-
µικού προσώπου δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.) µε την επωνυµία
«ΚΕΝΤΡΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΠΡΟΝΟΙΑΣ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΣ ΑΤΤΙΚΗΣ»,
σύµφωνα µε τον   ν. 4025/2011 (Α’ 228) και τον ν. 4093/2013 (Α’
16), οι οποίες έχουν ανεγερθεί καθ’ οιονδήποτε τρόπο, µέχρι την
έναρξη ισχύος του παρόντος, σε ακίνητα δασικού χαρακτήρα
του Ελληνικού Δηµοσίου και χρησιµοποιούνται για τους σκοπούς
της λειτουργίας του ως άνω Ν.Π.Δ.Δ., όπως αποτυπώνονται στην
από Αυγούστου 2022 τοπογραφική αποτύπωση µε τίτλο «Αποτύ-
πωση Έκτασης Λειτουργίας Εγκαταστάσεων του Αναρρωτηρίου
Πεντέλης» σε κλίµακα 1:500 της εταιρείας µε την επωνυµία Δ.
Σπίνος - Γ. Σταυρίδης & ΣΙΑ Ε.Ε. και δ.τ. «Systems Dynamics» δια
της µηχανικού Ευαγγελίας Σιαβάλα και σε φωτοσµίκρυνση δη-
µοσιεύεται µε τον παρόντα νόµο υπό τα στοιχεία 1-2- 3.....-145-
146-147-148-1, από την έναρξη ισχύος του παρόντος και για
διάστηµα δέκα (10) ετών, τελούν σε καθεστώς αναστολής επιβο-
λής κυρώσεων και δεν επιβάλλονται πρόστιµα ανέγερσης και δια-
τήρησης. Στις κτιριακές εγκαταστάσεις του πρώτου εδαφίου
επιτρέπονται, κατά παρέκκλιση από κάθε ισχύουσα διάταξη, οι
αναγκαίες επισκευές για λόγους χρήσης και υγιεινής, όπως ερ-
γασίες επισκευής, αποκατάστασης, αλλαγής φέροντος οργανι-
σµού ή πλήρους αντικατάστασης αυτού, διαρρύθµισης,
ανακαίνισης, η οποία δεν φθάνει µέχρι βαθµού ολοσχερούς κα-
τεδάφισης και ανοικοδόµησής του, αντικατάστασης στέγης, οι
οποίες δύναται να πραγµατοποιούνται µετά από έγκριση εργα-
σιών, που χορηγείται από την αρµόδια Υπηρεσία Δόµησης, εφό-
σον οι εργασίες, για τις οποίες ζητείται η εκτέλεση, δεν
επαυξάνουν το κτίσµα σε όγκο, εκτός των περιπτώσεων: α) κα-
τασκευής ανελκυστήρα ατόµων µε αναπηρία (ΑµεΑ) της παρ. 2
του άρθρου 27 του ν. 4067/2012 (Α’ 79) και β) κατασκευής υπο-
χρεωτικής στέγης, σύµφωνα µε τους ειδικούς όρους και περιο-
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ρισµούς δόµησης που ισχύουν στην περιοχή του ακινήτου. Η έγ-
κριση εργασιών γνωστοποιείται αµελλητί στον Ηλεκτρονικό
Εθνικό Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (e-Ε.Φ.Κ.Α.).

Άρθρο 101
Παράταση προθεσµιών - Τροποποίηση του άρθρου

εικοστού τρίτου της από 13.4.2020 Πράξης 
Νοµοθετικού Περιεχοµένου και της παρ. 9

του άρθρου 52 ν. 4280/2014

1. Η προθεσµία του άρθρου εικοστού τρίτου της από
13.4.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (A’ 84),    η οποία
κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4690/2020         (Α’ 104), περί δι-
ευκόλυνσης πρόσβασης σε χρηµατοδότηση των κατά κύριο
επάγγελµα αγροτών, παρατείνεται, και το άρθρο εικοστό τρίτο
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο εικοστό τρίτο
Διευκόλυνση πρόσβασης σε χρηµατοδότηση

των κατά κύριο επάγγελµα αγροτών

Κατ’ εξαίρεση του πρώτου εδαφίου του άρθρου 27 του ν.
4611/2019 (Α’ 73), επιτρέπεται µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2023 η
σύναψη και ανανέωση συµβάσεων δανείων, πιστώσεων και χρη-
µατοδοτήσεων από τράπεζες και λοιπά πιστωτικά ιδρύµατα µε
αντισυµβαλλόµενους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες για ποσό
µέχρι είκοσι πέντε χιλιάδες (25.000) ευρώ, καθώς και η εκταµί-
ευση των σχετικών πιστώσεων, χωρίς την προσκόµιση αποδεικτι-
κού ασφαλιστικής ενηµερότητας από τον χρηµατοδοτούµενο.»

2. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 9 του άρθρου
52 του ν. 4280/2014 (Α’ 159), ως προς τη λειτουργία των εκεί
απαριθµούµενων έργων και εγκαταστάσεων, παρατείνεται και η
παρ. 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«9. Έργα που εξυπηρετούν ανάγκες ύδρευσης, άρδευσης και
αποχέτευσης, όπως δεξαµενές, γεωτρήσεις, υδροµαστεύσεις,
δίκτυα αγωγών προσαγωγής, κέντρων επεξεργασίας λυµάτων,
αγωγών ύδρευσης αποχέτευσης, καθώς και αθλητικές εγκατα-
στάσεις που κατασκευάστηκαν από Ο.Τ.Α. µέχρι την έναρξη
ισχύος του παρόντος σε εκτάσεις που προστατεύονται από τις
διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας για κάλυψη των αναγκών
τους, χωρίς την προβλεποµένη από τις εν λόγω διατάξεις άδεια,
συνεχίζουν τη λειτουργία τους έως την 31η Δεκεµβρίου 2023,
εντός του οποίου οφείλουν να λάβουν την έγκριση της παρ. 2
του άρθρου 53 και της παρ. 1 του άρθρου 57 του ν. 998/1979,
όπως τα άρθρα αυτά ισχύουν µετά την αντικατάστασή τους µε
το άρθρο 36 του παρόντος νόµου, ή την πράξη της παρ. 6 του
άρθρου 45 του παρόντος νόµου και τις προβλεπόµενες από τη
σχετική περί των υδάτων, λυµάτων και των αθλητικών εγκατα-
στάσεων νοµοθεσία εγκρίσεις, αν από τη φύση των έργων επι-
βάλλεται η εφαρµογή της παραπάνω νοµοθεσίας. Τυχόν πράξεις
της διοίκησης που εκδόθηκαν για την προστασία των παραπάνω
εκτάσεων ανακαλούνται.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΟΥ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 

Άρθρο 102
Ανάρτηση δικαιολογητικών πριν από την έγκριση
Ρυµοτοµικού Σχεδίου Εφαρµογής - Τροποποίηση

παρ. 4 και παρ. 5 άρθρου 10 ν. 4447/2016

1. Στο πρώτο εδάφιο της περ. β) της παρ. 4 του άρθρου 10
του ν. 4447/2016 (Α’ 241), περί της έκθεσης των Ρυµοτοµικών
Σχεδίων Εφαρµογής, προστίθεται η γνωµοδότηση του αρµοδίου
Συµβουλίου, καταργείται το τέταρτο εδάφιο, προστίθεται νέο
έκτο εδάφιο, και η περ. β) διαµορφώνεται ως εξής:

«β) Τα Ρυµοτοµικά Σχέδια Εφαρµογής, πριν από την έγκρισή
τους, εκτίθενται µε το σχετικό κτηµατογραφικό διάγραµµα και
τη γνωµοδότηση του αρµοδίου Συµβουλίου στον οικείο Δήµο επί
είκοσι (20) εργάσιµες ηµέρες. Κατά το ίδιο χρονικό διάστηµα
αναρτώνται στην ιστοσελίδα του δήµου και της οικείας αποκεν-

τρωµένης διοίκησης. Για το γεγονός αυτό ειδοποιείται το κοινό
µε σχετική δηµοσίευση σε δύο (2) εφηµερίδες, τοπικής ή εθνικής
κυκλοφορίας, και µε ανάρτηση στην ιστοσελίδα του δήµου. Το
κοινό έχει δικαίωµα πρόσβασης για ενηµέρωση, µεταφόρτωση
των δεδοµένων και υποβολή δηλώσεων ιδιοκτησίας και ενστά-
σεων. Οι υπηρεσίες αυτές παρέχονται χωρίς να απαιτείται η
χρήση ειδικής ηλεκτρονικής άδειας. Τα συµπληρωµατικά συνο-
δευτικά έγγραφα, το τεύχος συντεταγµένων κορυφών και εµβα-
δών, ο κτηµατολογικός πίνακας, ο πίνακας της Πράξης
Εφαρµογής και ο πίνακας επικειµένων εκτίθενται στο οικείο δη-
µοτικό κατάστηµα, εκτός αν ο τελευταίος πίνακας κυρωθεί µε-
ταγενέστερα, οπότε εκτίθεται χωριστά.

Κατ’ εξαίρεση, η προθεσµία του πρώτου εδαφίου µπορεί να
παραταθεί έως και πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες, ύστερα από αι-
τιολογηµένη εισήγηση της αρµόδιας υπηρεσίας του δήµου. Οι
ενδιαφερόµενοι µπορούν, µέσα στην προθεσµία αυτή, να λάβουν
γνώση των παραπάνω στοιχείων και να υποβάλλουν εγγράφως
ή ηλεκτρονικά στην ιστοσελίδα του οικείου δήµου ενστάσεις, τις
οποίες ο δήµος οφείλει να εξετάσει εντός σαράντα (40) εργάσι-
µων ηµερών από τη λήξη της ανωτέρω προθεσµίας. Εφόσον,
µετά από την εξέταση των ενστάσεων, προκύπτει ανάγκη τροπο-
ποίησης των Ρυµοτοµικών Σχεδίων, αυτά αναρτώνται εκ νέου για
δέκα (10) εργάσιµες ηµέρες προς ενηµέρωση του κοινού. Μετά
από την άπρακτη πάροδο των ως άνω προθεσµιών, τα Ρυµοτο-
µικά Σχέδια προωθούνται προς έγκριση.»

2. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 10 του   ν.
4447/2016, περί εγκρίσεως Ρυµοτοµικών Σχεδίων Εφαρµογής,
προστίθεται η γνωµοδότηση του αρµοδίου Συµβουλίου, προστί-
θενται εδάφια τρίτο, τέταρτο και πέµπτο, και η παρ. 5 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«5. Η έγκριση Ρυµοτοµικού Σχεδίου Εφαρµογής σε περιοχές
που έχουν ενταχθεί σε Ειδικά Πολεοδοµικά Σχέδια µπορεί να
γίνει και µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, η οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη του Κεντρικού Συµ-
βουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων. Στην
περίπτωση αυτή, τα Ρυµοτοµικά Σχέδια Εφαρµογής, πριν από
την έγκρισή τους, εκτίθενται µε το σχετικό κτηµατογραφικό διά-
γραµµα και τη γνωµοδότηση του αρµοδίου Συµβουλίου στα οι-
κεία δηµοτικά καταστήµατα επί είκοσι (20) εργάσιµες ηµέρες,
καθώς και µε ανάρτηση στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας για το ίδιο χρονικό διάστηµα. Το κοινό
έχει δικαίωµα πρόσβασης για ενηµέρωση, µεταφόρτωση των δε-
δοµένων, υποβολή δηλώσεων ιδιοκτησίας και ενστάσεων. Οι
υπηρεσίες αυτές παρέχονται χωρίς να απαιτείται η χρήση ειδικής
ηλεκτρονικής άδειας. Τα συµπληρωµατικά συνοδευτικά έγ-
γραφα, το τεύχος συντεταγµένων κορυφών και εµβαδών, ο κτη-
µατολογικός πίνακας, ο πίνακας της Πράξης Εφαρµογής και ο
πίνακας επικειµένων εκτίθενται στο οικείο δηµοτικό κατάστηµα,
εκτός αν ο τελευταίος πίνακας κυρωθεί µεταγενέστερα, οπότε
εκτίθεται χωριστά. Η συλλογή δηλώσεων ιδιοκτησίας διενεργεί-
ται στο οικείο ή στα οικεία δηµοτικά καταστήµατα µε επιµέλεια
των οικείων Ο.Τ.Α., οι οποίοι εν συνεχεία διαβιβάζουν το σύνολο
αυτών στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Για το γε-
γονός αυτό ειδοποιείται το κοινό µε σχετική δηµοσίευση σε δύο
(2) εφηµερίδες, τοπικής ή εθνικής κυκλοφορίας µε επιµέλεια των
οικείων Ο.Τ.Α.. Η προθεσµία του δεύτερου εδαφίου µπορεί να
παραταθεί έως και πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες, µετά από αιτιο-
λογηµένη απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας. Κατ’ εξαίρεση η συλλογή δηλώσεων δύναται να εκκινεί και
προ της έκθεσης του Ρυµοτοµικού Σχεδίου Εφαρµογής για λό-
γους επείγοντος ή και διευκόλυνσης της διαδικασίας, αλλά σε
κάθε περίπτωση δεν ολοκληρώνεται προ της προθεσµίας του
δευτέρου εδαφίου της παρούσας. Οι ενδιαφερόµενοι µπορούν
µέσα στην προθεσµία αυτή να λάβουν γνώση των παραπάνω
στοιχείων και να υποβάλουν, εγγράφως ή ηλεκτρονικά, ενστά-
σεις στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, τις οποίες
οφείλει να εξετάσει εντός σαράντα (40) εργάσιµων ηµερών, από
τη λήξη της ανωτέρω προθεσµίας. Εφόσον, µετά από την εξέ-
ταση των ενστάσεων, προκύπτει ανάγκη τροποποίησης των Ρυ-
µοτοµικών Σχεδίων, αυτά αναρτώνται εκ νέου για δέκα (10)
εργάσιµες ηµέρες προς ενηµέρωση του κοινού. Μετά από την
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άπρακτη πάροδο των ως άνω προθεσµιών, τα Ρυµοτοµικά Σχέδια
Εφαρµογής προωθούνται προς έγκριση, σύµφωνα µε τα όσα ορί-
ζονται στις κείµενες διατάξεις.»

Άρθρο 103
Αρµοδιότητα θεώρησης και έγκρισης µελετών στο πλαίσιο

των Ειδικών Πολεοδοµικών Σχεδίων

1. Οι κάτωθι µελέτες που απαιτούνται κατά τη σύνταξη πολε-
οδοµικών µελετών, που αφορούν Ειδικά Πολεοδοµικά Σχέδια, η
κίνηση της διαδικασίας σύνταξης των οποίων έχει γίνει από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σύµφωνα µε την περ.
α) της παρ. 3 του άρθρου 8 του ν. 4447/2016 (Α’ 241), θεωρούν-
ται ως εξής:

α) Μελέτες λιµενικών εγκαταστάσεων, συµπεριλαµβανοµένων
υδραυλικών και ακτοµηχανικών, κατατίθενται στη Διεύθυνση Λι-
µενικών Υποδοµών του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών,
από την οποία και θεωρούνται.

β) Μελέτες γεωλογικής καταλληλότητας κατατίθενται στη Δι-
εύθυνση Πολεοδοµικού Σχεδιασµού του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, από την οποία και θεωρούνται.

γ) Συγκοινωνιακές µελέτες κατατίθενται στη Διεύθυνση Τεχνι-
κών Έργων της οικείας Περιφέρειας, από την οποία και θεω-
ρούνται.

δ) Μελέτες έργων διευθέτησης ρεµάτων και αντιπληµµυρικής
προστασίας κατατίθενται στη Διεύθυνση Τεχνικών Έργων της οι-
κείας Περιφέρειας, από την οποία και θεωρούνται.

ε) Γεωλογικές και γεωτεχνικές µελέτες αντιµετώπισης κατολι-
σθητικών φαινοµένων κατατίθενται στη Διεύθυνση Τεχνικών
Έργων της οικείας Περιφέρειας, από την οποία και θεωρούνται.

στ) Γεωλογικές και γεωτεχνικές έρευνες και µελέτες που εκ-
πονούνται ως υποστηρικτικές µελέτες στο πλαίσιο µελετών
έργων διευθέτησης ρεµάτων και αντιπληµµυρικής προστασίας
κατατίθενται στη Διεύθυνση Τεχνικών Έργων της οικείας Περι-
φέρειας, από την οποία και θεωρούνται.

2. Οι εγκρίσεις των µελετών της παρ. 1 γίνονται σύµφωνα µε
το άρθρο 41 του ν. 4964/2022 (Α’ 150).

Άρθρο  104
Αρµοδιότητες δευτερευόντων διατακτών 

και αναθετουσών αρχών στις Επιθεωρήσεις 
Εφαρµογής Δασικής Πολιτικής - Τροποποίηση 

παρ. 1 άρθρου 49 ν. 4915/2022

Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 49 του ν. 4915/2022 (Α’ 63)
προστίθενται δυο εδάφια περί ειδικών αναθέσεων εξουσιών απο-
φαινόµενου οργάνου και διατάκτη από τους Προϊσταµένους των
Επιθεωρήσεων Εφαρµογής Δασικής Πολιτικής, και η παρ. 1 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«1. Στις Διευθύνσεις Συντονισµού και Επιθεώρησης Δασών
ανατίθενται, επιπλέον των ήδη ασκούµενων αρµοδιοτήτων τους,
και αρµοδιότητες για τη διαχείριση θεµάτων προϋπολογισµού,
ελέγχου, εκκαθάρισης, ενταλµατοποίησης και πληρωµής δαπα-
νών, η άσκηση των αρµοδιοτήτων των παρ. 4 και 5 του άρθρου
24, καθώς και των άρθρων 26, 66 και 69Γ του ν. 4270/2014 (Α’
143), για δαπάνες που διενεργούνται από τις Περιφερειακές Υπη-
ρεσίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας κατόπιν έκ-
δοσης επιτροπικού εντάλµατος, καθώς και η διαχείριση θεµάτων
προµηθειών. Για το ως άνω επιτροπικό ένταλµα οι Προϊστάµενοι
των Επιθεωρήσεων Εφαρµογής Δασικής Πολιτικής ορίζονται
δευτερεύοντες διατάκτες για κάθε είδους δαπάνη, κατά παρέκ-
κλιση της παρ. 3 του άρθρου 37 του ν. 4622/2019 (Α’ 133). Οι
Επιθεωρήσεις Εφαρµογής Δασικής Πολιτικής λογίζονται ως χω-
ριστές επιχειρησιακές µονάδες ανεξαρτήτως υπεύθυνες για τις
διαδικασίες σύναψης των συµβάσεων τους, κατά το άρθρο 6 του
ν. 4412/2016 (Α’ 147) και οι Προϊστάµενοι αυτών ορίζονται ως
αποφαινόµενα όργανα στο πλαίσιο διενέργειας των διαδικασιών
ανάθεσης. Οι Προϊστάµενοι των Επιθεωρήσεων Εφαρµογής Δα-
σικής Πολιτικής, στο πλαίσιο της υλοποίησης των ειδικών δασο-
τεχνικών έργων και της εν γένει άσκησης των αρµοδιοτήτων των
υπηρεσιών των οποίων προΐστανται, δύνανται να αναθέτουν την

εκτέλεση των διαγωνιστικών διαδικασιών και τη σύναψη και εκτέ-
λεση δηµοσίων συµβάσεων έργων, προµηθειών και υπηρεσιών,
µε συγκεκριµένη εντολή τους ως προς το φυσικό αντικείµενο και
τον προϋπολογισµό αυτών, στις Διευθύνσεις Αναδασώσεων, στις
Διευθύνσεις Δασών και στα Δασαρχεία της χωρικής τους αρµο-
διότητας, ανεξαρτήτως πηγής χρηµατοδότησης. Εκδοθείσες,
µέχρι την 23η Δεκεµβρίου 2022, από τις υπηρεσίες του προηγού-
µενου εδαφίου διοικητικές πράξεις και συναφθείσες συµβάσεις
στο πλαίσιο της ασκήσεως των ως άνω αρµοδιοτήτων, εφόσον
εξεδόθησαν υπό τους ανωτέρω όρους, δεν θεωρούνται γι’ αυ-
τούς τους λόγους παράνοµες, οι δε σχετικές δαπάνες λογίζον-
ται, αναλόγως, ως νόµιµες και κανονικές.»

Άρθρο 105
Μέθοδος υπολογισµού Μέσης Τιµής Φυσικού Αερίου 

1. Για σταθµούς παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από Συµ-
παραγωγή Ηλεκτρισµού Θερµότητας Υψηλής Απόδοσης
(Σ.Η.Θ.Υ.Α.), οι οποίοι έχουν συνάψει Σύµβαση Πώλησης ή Σύµ-
βαση Λειτουργικής Ενίσχυσης, για τον υπολογισµό της Μέσης
Τιµής Φυσικού Αερίου (ΜΤΦΑt), εκφραζόµενης σε �/MWh φυσι-
κού αερίου ανωτέρας θερµογόνου δύναµης από 1η Νοεµβρίου
2022 έως 31η Δεκεµβρίου 2023, λαµβάνεται υπόψη ο αριθµητι-
κός µέσος όρος, εκπεφρασµένος σε δυο (2) δεκαδικά, των ηµε-
ρήσιων µέσων τιµών «TTF» για τον µήνα παράδοσης («m»), που
ταυτίζεται µε τον µήνα εφαρµογής, κατά τις εργάσιµες ηµέρες
Λονδίνου Ηνωµένου Βασιλείου του αµέσως προηγούµενου µήνα
(m-1), από τον µήνα παράδοσης, όπως αυτές προκύπτουν κάθε
ηµέρα ως µέσος όρος, εκπεφρασµένος σε δυο (2) δεκαδικά, των
τιµών «Bid» και «Offer», που δηµοσιεύονται στο περιοδικό «ICIS
European Spot Gas Markets», στον πίνακα «TTF Price Asses-
sment �/MWh», και αφορούν στις ηµέρες του µήνα («m-1»), που
προηγούνται της ηµέρας υπολογισµού, προσηυξηµένος κατά
3.5�/MWh καυσίµου («ΛΚΦΑΣΗΘΥΑ»), για τα λοιπό κόστος φυσι-
κού αερίου, συµπεριλαµβανοµένων του κόστους µεταφοράς, του
ειδικού φόρου κατανάλωσης και τυχόν φόρων και τελών που
σύµφωνα µε την εκάστοτε νοµοθεσία εφαρµόζονται, εξαιρουµέ-
νου του φόρου προστιθέµενης αξίας. Στο ανωτέρω υπολογισµό
προστίθεται το µέσο κόστος «CO2» που αντιστοιχεί στην παρα-
γωγή ηλεκτρικής ενέργειας, το οποίο υπολογίζεται από τη µαθη-
µατική σχέση: Μέσο Κόστος CO2 (�/MWh) = Ο.75* Μέση Τιµή
Δικαιωµάτων CO2 (�/tn)*ηe, όπου ηe: ο ηλεκτρικός βαθµός από-
δοσης µονάδας συµπαραγωγής, όπως ορίζεται στον Πίνακα Α’
της περ. δ) της παρ. 1 της υποπαρ. ΙΓ1 της παρ. ΙΓ του άρθρου
1 του ν. 4254/2014 (Α’ 85) ή στον Πίνακα 2 της περ. δ) της παρ.
1 του άρθρου 4 του                  ν. 4414/2016 (Α’ 149) αντίστοιχα.
Αρµόδιος για τον υπολογισµό της ΜΤΦΑt για την εν λόγω χρονική
περίοδο είναι ο Διαχειριστής Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας και
Εγγυήσεων Προέλευσης. Ειδικότερα για σταθµούς Σ.Η.Θ.Υ.Α.
του πρώτου εδάφιου για τους οποίους η παραγόµενη θερµική
ενέργεια είτε αξιοποιείται για την παραγωγή αγροτικών προϊόν-
των, εφόσον η παραγωγή αγροτικών προϊόντων αποτελεί την
κύρια δραστηριότητα του παραγωγού, είτε διατίθεται µέσω δι-
κτύου τηλεθέρµανσης πόλεων, η τιµή ΛΚΦΑΣΗΘΥΑ, λαµβάνει
τιµή ίση µε 13.5�/MWh καυσίµου.

2. Ο υπολογισµός της Μέσης Τιµής Φυσικού Αερίου, καθώς
και η χρονική περίοδος της παρ. 1 δύναται να επανακαθορίζονται
µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Άρθρο 106
Κατανοµή και απόδοση εσόδων από το Πράσινο Τέλος -

Προσθήκη παρ. 6Α στο άρθρο 158 του ν. 4759/2020

Στο άρθρο 158 του ν. 4759/2020 (Α’ 245), περί εσόδων από το
πράσινο τέλος, προστίθεται παρ. 6Α ως εξής:

«6A. Ειδικά για το έτος 2022, τα έσοδα από την επιβολή του
Πράσινου Τέλους του παρόντος µεταφέρονται στο σύνολό τους
στον Ειδικό Λογαριασµό Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. Διασυνδεδεµένου
Συστήµατος και Δικτύου του άρθρου 143 του ν. 4001/2011 (Α’
179), διαχειριστής του οποίου είναι ο Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε.. Συγκε-
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κριµένα, ποσό ύψους εκατό εκατοµµυρίων πεντακοσίων πέντε χι-
λιάδων (100.505.000,00) ευρώ, των εσόδων από την επιβολή του
Πράσινου Τέλους, αποδίδεται στον Ειδικό Λογαριασµό Α.Π.Ε. και
Σ.Η.Θ.Υ.Α. Διασυνδεδεµένου Συστήµατος και Δικτύου του άρ-
θρου 143 του ν. 4001/2011, σε βάρος της πίστωσης του ΑΛΕ
2310880899 «Λοιπές αποδόσεις σε φορείς µε νοµική προσωπι-
κότητα» του Ειδικού φορέα 1031-204-0000000 του τακτικού προ-
ϋπολογισµού του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Το
αποδιδόµενο ποσό δεν υπόκειται σε κανενός είδους παρακρά-
τηση φόρων, κρατήσεων, τελών, δεν εκχωρείται και δεν κατάσχε-
ται στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε
γενικής και ειδικής διάταξης, δεν δεσµεύεται και δεν συµψηφί-
ζεται µε οφειλές του δικαιούχου Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε. προς το ελλη-
νικό Δηµόσιο, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, τους
οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης και τα νοµικά πρόσωπά
τους, τα ασφαλιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα.»

Άρθρο 107
Εξαίρεση από ενεργειακούς ελέγχους

Κατ’ εξαίρεση της παρ. 10 του άρθρου 10 του    ν. 4342/2015
(Α’ 143), καθώς και των πράξεων που εκδίδονται κατ’ εξουσιοδό-
τηση της παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 4342/2015, η υποχρέωση
υποβολής ενεργειακού ελέγχου για τις τουριστικές επιχειρήσεις
που δεν είναι Μικρές και Μεσαίες Επιχειρήσεις, άρχεται από 1ης
Απριλίου 2023, η δε καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής ενεργει-
ακού ελέγχου εξακολουθεί να καθορίζεται µε τις πράξεις που εκ-
δίδονται κατ’ εξουσιοδότηση της παρ. 1 του άρθρου 17 του ν.
4342/2015. Πράξεις επιβολής κυρώσεων, που έχουν εκδοθεί εις
βάρος τουριστικών επιχειρήσεων που δεν είναι Μικρές και Με-
σαίες Επιχειρήσεις, βάσει της παρ. 2 του άρθρου 14 του ν.
4342/2015 και αφορούν σε παραβάσεις των κειµένων διατάξεων
περί ενεργειακών ελέγχων, ανακαλούνται και τυχόν ποσά που
έχουν καταβληθεί επιστρέφονται ατόκως ως αχρεωστήτως κα-
ταβληθέντα.

Άρθρο 108
Παρατάσεις προθεσµιών και προσωρινές ρυθµίσεις

1. Η προθεσµία της παρ. 11 του άρθρου 51 του               ν.
4643/2019 (Α’ 193), περί ολοκλήρωσης της ηλεκτρονικής υποβο-
λής των δικαιολογητικών για την υπαγωγή σε νόµους τακτοποί-
ησης αυθαιρέτων, παρατείνεται, και η παρ. 11 διαµορφώνεται ως
εξής:

«11. Για τις περιπτώσεις υπαγωγής στον ν. 4178/2013, οι
οποίες δεν µεταφέρονται στον ν. 4495/2017 (Α’ 167) και τις περι-
πτώσεις υπαγωγής στον ν. 4014/2011           (Α’ 209) που έχουν
µεταφερθεί στον ν. 4178/2013, ο µηχανικός υποχρεούται να ολο-
κληρώσει την ηλεκτρονική υποβολή των απαραίτητων δικαιολο-
γητικών µέχρι και την 31η.12.2024.»

2. Οι προθεσµίες του τρίτου εδαφίου της περ. ια) του άρθρου
99 του ν. 4495/2017 (Α’ 167), περί ολοκλήρωσης της ηλεκτρονι-
κής υποβολής υπαγωγής αυθαιρέτων, παρατείνονται, και η περ.
ια) διαµορφώνεται ως εξής:

«ια) Έντυπο υπολογισµού του ενιαίου ειδικού προστίµου της
δηλούµενης κατασκευής, όπως ορίζεται στο άρθρο 100. Το πρό-
στιµο υπολογίζεται σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις που ισχύουν
κατά την ηµεροµηνία υπαγωγής, που είναι η ηµεροµηνία εξόφλη-
σης του παραβόλου. Ο µηχανικός υποχρεούται να ολοκληρώσει
την ηλεκτρονική υποβολή των απαραίτητων δικαιολογητικών, α)
έως τις 31 Δεκεµβρίου 2024 για δηλώσεις µε ηµεροµηνία πλη-
ρωµής παραβόλου έως και την 31η Δεκεµβρίου 2022, και β)
εντός εικοσιτεσσάρων (24) µηνών από την πληρωµή του παρά-
βολου για δηλώσεις µε ηµεροµηνία πληρωµής παραβόλου από
την 1η Ιανουαρίου 2023. Επεξεργασία δηλώσεων υπαγωγής, οι
οποίες έχουν καταστεί οριστικές, για διόρθωση υποβαλλόµενων
στοιχείων επιτρέπεται µόνο ύστερα από αίτηµα που υποβάλλεται
στο ηλεκτρονικό σύστηµα υπαγωγής διαβιβάζεται στην οικεία
Επιτροπή Εξέτασης Προσφυγών Αυθαιρέτων του άρθρου 17, η
οποία αποφασίζει για την αποδοχή του αιτήµατος.» 

3. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου

95 του ν. 4864/2021 (Α’ 237), περί παραχώρησης εκτάσεων, πα-
ρατείνεται από τη λήξη της, το τελευταίο εδάφιο της ίδιας πα-
ραγράφου προσαρµόζεται αναλόγως και η παρ. 1
διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Δύναται, ύστερα από αίτηση δηµοτών ή κατοίκων του
Δήµου Παύλου Μελά της Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονί-
κης της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας, που υποβάλλεται
στον δήµο µέσα σε αποκλειστική προθεσµία δύο (2) ετών από
την έναρξη ισχύος του παρόντος, να παραχωρηθεί σε αυτούς µε
απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου έκταση ενός αρτίου οικο-
πέδου υπό τις κάτωθι προϋποθέσεις:

α) Κατέχουν αποδεδειγµένα αδιαλείπτως, συνυπολογιζόµενου
του χρόνου του δικαιοπαρόχου κατά την τελευταία εικοσαετία
και έως την έναρξη ισχύος του παρόντος, έκταση κυριότητας του
Δήµου Παύλου Μελά, στην οποία έχει ανεγερθεί κτίσµα προ της
28ης.7.2011, για χρήση αποκλειστικά κύριας κατοικίας.

β) Τα κτίσµατα που έχουν ανεγερθεί έχουν υπαχθεί από τον
κάτοχο έως την υποβολή της αίτησης στις διατάξεις του ν.
4495/2017 (Α’ 167) ή προγενέστερου νόµου περί τακτοποίησης
αυθαιρέτων.

γ) Η παραχώρηση γίνεται µε κριτήριο την πολεοδοµική τακτο-
ποίηση του οικείου δήµου και τον ορθολογικό πολεοδοµικό σχε-
διασµό της περιοχής προς εξασφάλιση της λειτουργικότητας
των οικισµών, µετά από αιτιολογηµένη απόφαση του οικείου δη-
µοτικού συµβουλίου.

Για τα οικόπεδα στα οποία δεν έχει κυρωθεί η πράξη εφαρµο-
γής σχεδίου, η ανωτέρω διετής προθεσµία υποβολής της αίτη-
σης άρχεται από την κύρωση της πράξης εφαρµογής του
σχεδίου.»

4. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 4 του άρθρου
122 του ν. 4495/2017, περί έκδοσης προεδρικού διατάγµατος για
την προστασία της περιοχής του Δέλτα Έβρου, παρατείνεται
από τη λήξη της, και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Οι κείµενες στο Δέλτα του Έβρου αυθαίρετες κατασκευές
υπάγονται στις διατάξεις του παρόντος νόµου, κατά παρέκκλιση
των περ. ιγ’ και στ’ της παρ. 2 του άρθρου 89, µετά την αποτύ-
πωση τους σε προβολικό σύστηµα ΕΣΓΑ 87 και την καταγραφή
της χρήσης τους από το οικείο Δασαρχείο και εφόσον είναι σύµ-
φωνες µε το ειδικότερο περιεχόµενο και τους όρους του προ-
εδρικού διατάγµατος για την προστασία της περιοχής, το οποίο
εκδίδεται κατά τη διαδικασία του ν. 1650/1986, όπως ισχύει,
µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2023. Έως την έκδοση του προεδρι-
κού διατάγµατος αναστέλλεται η είσπραξη και η επιβολή κάθε
κύρωσης ως και η ισχύς διοικητικών πράξεων κατεδάφισης που
τυχόν έχουν εκδοθεί κατ’ εφαρµογή της κείµενης νοµοθεσίας.
Οι ως άνω κυρώσεις και µέτρα επιβάλλονται µετά την έκδοση
του προεδρικού διατάγµατος ως προς τις µη δυνάµενες να υπαχ-
θούν στις διατάξεις του παρόντος κατασκευές, λόγω ασυµβατό-
τητάς τους µε το ειδικό καθεστώς προστασίας της περιοχής,
όπως αυτό θα έχει καθορισθεί από το παραπάνω προεδρικό διά-
ταγµα.»

5. Η προθεσµία του τελευταίου εδαφίου της παρ. 5α του άρ-
θρου 5 του π.δ. 90/2018 (Α’ 162), περί ολοκλήρωσης εκκρεµών
διαδικασιών έγκρισης, αναθεώρησης ή τροποποίησης Γενικών
Πολεοδοµικών Σχεδίων ή Σχεδίων Χωρικής και Οικιστικής Οργά-
νωσης Ανοικτής Πόλης, παρατείνεται, και η παρ. 5α διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«5α. Η αναθεώρηση και τροποποίηση Γενικών Πολεοδοµικών
Σχεδίων (Γ.Π.Σ.) ή Σχεδίων Χωρικής και Οικιστικής Οργάνωσης
Ανοικτής Πόλης (ΣΧΟΟΑΠ) που εγκρίθηκαν κατ’ εφαρµογή του
ν. 2508/1997, γίνεται σύµφωνα µε το άρθρο 7 του ν. 4447/2016
(Α’ 241). Εκκρεµείς διαδικασίες έγκρισης, αναθεώρησης ή τρο-
ποποίησης Γενικών Πολεοδοµικών Σχεδίων ή Σχεδίων Χωρικής
και Οικιστικής Οργάνωσης Ανοικτής Πόλης µπορεί να συνεχίζον-
ται και να εγκρίνονται σύµφωνα µε τα άρθρα 4 και 5 του ν.
2508/1997 (Α’ 124). Εκκρεµείς διαδικασίες έγκρισης, αναθεώρη-
σης ή τροποποίησης για τις οποίες έχει εγκριθεί από το οικείο
Δηµοτικό Συµβούλιο η Α’ Φάση της κύριας µελέτης, ανεξαρτή-
τως του χρόνου έγκρισής της, συνεχίζονται και ολοκληρώνονται
υποχρεωτικώς µε την έκδοση της σχετικής πράξης έγκρισης έως
την 30ή.6.2023.»
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6. Οι προθεσµίες του τρίτου εδαφίου της παρ. 15 του άρθρου
51 του ν. 4178/2013 (Α’ 174), περί ολοκλήρωσης των Γενικών Πο-
λεοδοµικών Σχεδίων, παρατείνονται, και η παρ. 15 διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«15. Από τη δηµοσίευση του παρόντος οι χρήσεις γης που ορί-
ζονται κατά τις ειδικές διατάξεις των Γ.Π.Σ.,      που εγκρίθηκαν
πριν τη δηµοσίευση του ν. 2508/1997    (Α’ 124), είναι δεσµευτικές
για τη διοίκηση µόνο στην περίπτωση που κατόπιν αυτών εγκρί-
θηκαν πολεοδοµικές µελέτες αναθεώρησης ή ένταξης, σύµφωνα
µε το Γ.Π.Σ.. Σε κάθε περίπτωση, εντός προθεσµίας ενός (1)
έτους από την έναρξη ισχύος του παρόντος κινείται η διαδικασία
αναθεώρησης των συγκεκριµένων Γ.Π.Σ., κατόπιν απόφασης του
αρµόδιου Δηµοτικού Συµβουλίου ή άλλου    αρµόδιου οργάνου
κατά τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις. Η ως άνω αναθεώρηση
του Γ.Π.Σ. θα πρέπει να έχει ολοκληρωθεί έως τις 30.6.2023, δια-
φορετικά από 1η.7.2023 εφαρµόζονται αυτοδικαίως δεσµευτικά
οι διατάξεις των ως άνω Γ.Π.Σ.. Οι προϋποθέσεις του προηγού-
µενου εδαφίου ισχύουν και για τις περιπτώσεις όπου έχει κινηθεί
η διαδικασία αναθεώρησης κατά τα ανωτέρω.»

7. Η προθεσµία του όγδοου εδαφίου της παρ. 3 του άρθρου
51 του ν. 4178/2013, περί αναστολής της υποχρέωσης µετεγκα-
τάστασης ή αποµάκρυνσης πρατηρίων, παρατείνεται, και η παρ.
3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Κατά παρέκκλιση από κάθε άλλη γενική ή ειδική διάταξη
και κανονιστική πράξη αναστέλλεται από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος νόµου και για τρία (3) έτη η υποχρέωση µετεγκατάστα-
σης ή αποµάκρυνσης κτιρίου ή εγκατάστασης µε νόµιµη χρήση,
κατόπιν αδείας που εκδόθηκε στο παρελθόν, που επιβλήθηκε για
λόγους αλλαγής των προβλεπόµενων χρήσεων γης της περιο-
χής. Ειδικά στις περιπτώσεις έγκρισης Γενικών Πολεοδοµικών
Σχεδίων που εκδόθηκαν µεταγενεστέρως των ειδικών διατάξεων
Ζ.Ο.Ε. και προβλέπουν τη διατήρηση των συγκεκριµένων χρή-
σεων η ως άνω αναστολή ισχύει για πέντε (5) χρόνια. Σε κάθε πε-
ρίπτωση εντός ενός (1) έτους από τη δηµοσίευση του παρόντος
θα πρέπει να τροποποιηθούν οι προβλεπόµενες χρήσεις των
Ζ.Ο.Ε., ώστε να εναρµονιστούν µε τις προβλέψεις του Γ.Π.Σ..
Στις ανωτέρω περιπτώσεις επιτρέπεται εντός της αποκλειστικής
προθεσµίας των τριών (3) ετών ο εκσυγχρονισµός και η κτιριακή
τους επέκταση, µε τους όρους δόµησης που ίσχυαν κατά τον
χρόνο έκδοσης της άδειας ή χορήγησης της έγκρισης παράκλη-
σης, µετά από έγκριση του αρµόδιου για τη λειτουργικότητα
φορέα, καθώς και εργασίες συντήρησης, επισκευής, ενεργει-
ακής αναβάθµισης και διαρρυθµίσεων των κτιρίων, που αποσκο-
πούν στη βελτίωση των επιπτώσεων στο περιβάλλον, τη
λειτουργική τους αναβάθµιση, την ασφάλεια και την υγιεινή των
διαβιούντων και εργαζοµένων σε αυτά. Η επέκταση των εγκατα-
στάσεων πραγµατοποιείται µέσα στο γήπεδο όπου λειτουργεί η
εγκατάσταση ή σε όµορό του, ανεξαρτήτως του χρόνου κτήσης
του όµορου γηπέδου. Η προθεσµία του εδαφίου α’ παρατείνεται
µέχρι τις 8.8.2019 για την υποχρέωση µετεγκατάστασης ή απο-
µάκρυνσης κτιρίου ή εγκατάστασης. Στην περίοδο αυτή µπορούν
να εκτελούνται οι δραστηριότητες του εδαφίου γ’, πλην της κτη-
ριακής επέκτασης. Η αναστολή της υποχρέωσης µετεγκατάστα-
σης ή αποµάκρυνσης πρατηρίων καυσίµων, υγραερίου, φυσικού
αερίου και των συνοδών χρήσεων αυτών µε νόµιµη χρήση, κατό-
πιν αδείας που εκδόθηκε στο παρελθόν, που επιβλήθηκε για λό-
γους αλλαγής των προβλεπόµενων χρήσεων γης της περιοχής
του εδαφίου α’ παρατείνεται µέχρι την έγκριση τοπικού ή ειδικού
χωρικού σχεδίου του ν. 4447/2016 (Α’ 241) και σε κάθε περί-
πτωση όχι πέραν της 31ης Δεκεµβρίου 2024. Στην περίοδο αυτή
µπορούν να εκτελούνται οι δραστηριότητες του εδαφίου γ’, πλην
της κτιριακής επέκτασης.»

8. Η προθεσµία, περί υποβολής αιτήσεων, του πρώτου εδα-
φίου της παρ. 6 του άρθρου 52 του ν. 4685/2020       (Α’ 92), πα-
ρατείνεται, και η παρ. 6 διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Η αίτηση της παρ. 1 υποβάλλεται µετά την ηµεροµηνία
έναρξης λειτουργίας της πλατφόρµας της ίδιας παρ. και έως την
31η.3.2023. Η προθεσµία αυτή δεν αναστέλλεται για ενδιαφερό-
µενους που έχουν υποβάλει αντιρρήσεις του άρθρου 15 του ν.
3889/2010 (Α’ 182), αίτηση για τη διόρθωση πρόδηλου σφάλµα-
τος του αναρτηθέντος δασικού χάρτη, αίτηση ακυρώσεως του

κυρωθέντος δασικού χάρτη ή έχουν αµφισβητήσει µε οποιαδή-
ποτε άλλη διοικητική ή δικαστική διαδικασία το δασικό χαρα-
κτήρα της έκτασης, στην οποία βρίσκεται η κατοικία τους.»

9. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου 3
του ν. 4710/2020 (Α’ 142), περί απαλλαγής από την καταβολή τέ-
λους στάθµευσης, παρατείνεται, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Από την 1η.1.2021 έως την 31η.12.2024, εντός των διοικη-
τικών ορίων των Ο.Τ.Α. Α’ βαθµού όπου υπάρχουν θέσεις ελεγ-
χόµενης στάθµευσης µε πληρωµή, τα Η/Ο µηδενικών ή χαµηλών
ρύπων έως 50 γρ. CO2/χλµ. απαλλάσσονται από την καταβολή
τέλους στάθµευσης. Οι περιορισµοί ως προς τη διάρκεια της
στάθµευσης συνεχίζουν να ισχύουν και για Η/Ο µηδενικών ή χα-
µηλών ρύπων έως 50γρ CO2/χλµ.»

10. Η παρ. 5 του άρθρου 112 του ν. 4685/2020 (Α’ 92) τροπο-
ποιείται ως προς την ηµεροµηνία του τελευταίου εδαφίου για τις
συµβάσεις του Διαχειριστή Α.Π.Ε. και Εγγυήσεων Προέλευσης
(Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε.), και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Η Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε. δύναται αποκλειστικά εντός του έτους
2020 να συνάπτει µία ή περισσότερες συµβάσεις για την ανά-
πτυξη του Πληροφοριακού Συστήµατος Εγγυήσεων Προέλευσης
Ηλεκτρικής Ενέργειας, µε τη διαδικασία της απευθείας ανάθε-
σης, κατά παρέκκλιση του ν. 4412/2016 (Α’ 147), µε την επιφύ-
λαξη του άρθρου 235 του ίδιου νόµου. Το συνολικό ποσό των
συµβάσεων του προηγούµενου εδαφίου δεν µπορεί να υπερβαί-
νει τις εκατόν πενήντα χιλιάδες (150.000) ευρώ πλέον Φ.Π.Α.. Σε
περίπτωση µη ολοκληρωµένης εκτέλεσης των συµβάσεων και µη
παραλαβής των συµβατικών έργων του πρώτου εδαφίου για
οποιονδήποτε λόγο, η δυνατότητα του πρώτου εδάφιου µπορεί
να ασκηθεί από την Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε. αποκλειστικά µέχρι το
τέλος του έτους 2023 για το υπολειπόµενο ποσό εκ του συνολι-
κού ποσού του δεύτερου εδάφιου, το οποίο προκύπτει κατόπιν
αφαίρεσης καταβολών ή ενδεχόµενων αποζηµιώσεων στον ανά-
δοχο.»

11. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 13 του άρθρου
εξηκοστού πρώτου του ν. 4839/2021 (Α’ 181), παρατείνεται, και
η παρ. 13 διαµορφώνεται ως εξής:

«13. Η Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε. δύναται, αποκλειστικά µέχρι τέλους
του έτους 2023, να συνάπτει µια ή περισσότερες συµβάσεις για
την ανάπτυξη Πληροφοριακού Συστήµατος για την υποστήριξη
του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης, µε τη διαδικασία της
απευθείας ανάθεσης, κατά παρέκκλιση του άρθρου 36 και της
παρ. 1 του άρθρου 118 του ν. 4412/2016 (Α’ 147), µε την επιφύ-
λαξη του άρθρου 235 του ίδιου νόµου. Το συνολικό ποσό των
συµβάσεων του πρώτου εδαφίου δεν µπορεί να υπερβαίνει τις
εκατόν πενήντα χιλιάδες (150.000) ευρώ πλέον Φόρου Προστι-
θέµενης Αξίας.»

12. Στο άρθρο 126 του ν. 4819/2021 (Α’ 129), περί εξουσιοδο-
τήσεων, προστίθεται παρ. 1Α ως εξής:

«1Α. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
δύναται να παρατείνεται, ακόµη και µε αναδροµική ισχύ, η προ-
θεσµία υποχρεωτικής εκπόνησης «Σχεδίων Αστικής Προσβασι-
µότητας» της παρ. 10 του άρθρου 121.»

13. Στο έβδοµο εδάφιο της περ. α) της παρ. 10 του άρθρου 26
του ν. 4067/2012 (Α’ 79), τροποποιείται το πεδίο εφαρµογής της
εξουσιοδοτήσεως, περί παρατάσεων προθεσµιών, και η περ. α)
διαµορφώνεται ως εξής:

«α) Για την υλοποίηση των απαραίτητων διαµορφώσεων προ-
σβασιµότητας σε άτοµα µε αναπηρία ή εµποδιζόµενα άτοµα των
κτιρίων όπου στεγάζονται φορείς της παρ. 1 του άρθρου 14 του
ν. 4270/2014, δηµιουργείται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας ηλεκτρονική πλατφόρµα καταγραφής στοιχείων
προσβασιµότητας. H ανάπτυξη, λειτουργία και συντήρηση της
ανωτέρω ηλεκτρονικής πλατφόρµας ανατίθενται στο Τεχνικό
Επιµελητήριο Ελλάδας. Τα επιµέρους σηµεία αναφοράς για την
εφαρµογή της Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών για τα Δικαιώ-
µατα των Ατόµων µε Αναπηρίες και του Προαιρετικού Πρωτο-
κόλλου στη Σύµβαση για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε
Αναπηρίες, που κυρώθηκαν µε το άρθρο 1 του ν. 4074/2012 (Α’
88), όπως αυτά ορίζονται στο άρθρο 71 του ν. 4488/2017 (Α’
137), οφείλουν µέχρι την 30ή.9.2021 να καταχωρίσουν στην ανω-
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τέρω ηλεκτρονική πλατφόρµα καταγραφής προσβασιµότητας τα
στοιχεία των κτιρίων, αρµοδιότητάς τους, στα οποία στεγάζονται
οι φορείς της παρ. 1 του άρθρου 14 του                      ν. 4270/2014.
Με την εµπρόθεσµη, κατά τα ανωτέρω, ολοκλήρωση της κατα-
χώρισης των κτιρίων στην ηλεκτρονική πλατφόρµα καταγραφής
προσβασιµότητας, αναστέλλονται αναδροµικά από την 1η.1.2021
και µέχρι την 31η.12.2022 οι κυρώσεις της παρ. 4. Μέχρι την προ-
θεσµία του προηγούµενου εδαφίου πρέπει να έχουν ολοκληρω-
θεί και οι απαραίτητες διαµορφώσεις των κτιρίων, ώστε οι
λειτουργικοί χώροι τους να είναι προσπελάσιµοι από άτοµα µε
αναπηρία ή εµποδιζόµενα άτοµα. Για το ίδιο ως άνω χρονικό διά-
στηµα αναστέλλεται και η υποχρέωση της παρ. 3 του άρθρου 59
του ν. 4495/2017 για τα εν λόγω κτίρια. Οι προθεσµίες του πα-
ρόντος άρθρου δύναται να παρατείνονται, ακόµη και µε αναδρο-
µική ισχύ, µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. Με όµοια απόφαση καθορίζονται οι τεχνικές λεπτο-
µέρειες λειτουργίας της ηλεκτρονικής πλατφόρµας καταγραφής
στοιχείων προσβασιµότητας, οι κατηγορίες και τα είδη των κα-
ταχωρούµενων δεδοµένων των κτιρίων και ο τρόπος άντλησης
και καταχώρισής τους, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο ζήτηµα
σχετικά µε τα ανωτέρω.»

14. Χρήσεις κτιρίων και εγκαταστάσεων, για τα οποία έχει εκ-
δοθεί οικοδοµική άδεια, επιτρέπονται έως την εναρµόνιση του
υποκειµένου χωρικού σχεδιασµού µε το οικείο Γενικό Πολεοδο-
µικό Σχέδιο (Γ.Π.Σ.), εφόσον το Γ.Π.Σ. προβλέπει την εν λόγω
χρήση.

Άρθρο 109
Επέκταση Προσωρινού Μηχανισµού στο σύνολο 

της Ενδοηµερήσιας Αγοράς - Εξουσιοδοτική διάταξη - 
Τροποποίηση παρ. 11 άρθρου 12Α ν. 4425/2016

Στην παρ. 11 του άρθρου 12Α του ν. 4425/2016           (Α’ 185),
περί Προσωρινού Μηχανισµού Επιστροφής Μέρους Εσόδων
Αγοράς Επόµενης Ηµέρας, η φράση «στις Ενδοηµερήσιες Δη-
µοπρασίες» αντικαθίσταται από την φράση «στην Ενδοηµερήσια
Αγορά» και η παρ. 11 διαµορφώνεται ως εξής:

«11. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, ο Προσωρινός Μηχανισµός του παρόντος δύναται να
εφαρµόζεται και στις συναλλαγές πώλησης που πραγµατοποι-
ούνται στην Ενδοηµερήσια Αγορά, εφαρµοζοµένων αναλογικά
των παρ. 2, 3, 4 και 6, για το σύνολο ή µέρος των κατηγοριών µο-
νάδων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας και χαρτοφυλακίων
Α.Π.Ε..»

Άρθρο 110
Μεταβατική διάταξη για την κατά παρέκκλιση δόµηση 

σε εκτός σχεδίου πόλεως περιοχές - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 40 ν. 4759/2020

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 40 του   ν. 4759/2020
(Α’ 129) τροποποιείται ως προς τη δυνατότητα υποβολής αιτή-
σεως προέγκρισης ή έγγραφης βεβαίωσης, και η παρ. 1 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«1. Εάν, µέχρι την έγκριση Τοπικού Πολεοδοµικού Σχεδίου ή
Ειδικού Πολεοδοµικού Σχεδίου και πάντως για χρονικό διάστηµα
που δεν υπερβαίνει τα δύο (2) έτη από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, έχει υποβληθεί αίτηµα για έκδοση προέγκρισης οικο-
δοµικής άδειας µε τα δικαιολογητικά και τις µελέτες της παρ. 5
του άρθρου 35 του ν. 4495/2017 (A’ 167) ή έχει υποβληθεί αίτηµα
µε τα       απαιτούµενα δικαιολογητικά για έκδοση έγγραφης βε-
βαίωσης της αρµόδιας Υπηρεσίας Δόµησης, κατά την     υποπερ.
βα) της περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 38 του     ν. 4495/2017, αν
στην τελευταία περίπτωση η αίτηση για έκδοση οικοδοµικής
άδειας ή προέγκρισης υποβληθεί µέχρι και την 30ή Σεπτεµβρίου
2023, µπορούν να οικοδοµούνται ακίνητα, τα οποία:

α) κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος έχουν πρόσωπο σε
διεθνείς, εθνικές, επαρχιακές, δηµοτικές και κοινοτικές οδούς,
καθώς και σε εγκαταλελειµµένα τµήµατα αυτών και σε σιδηρο-
δροµικές γραµµές και εφόσον έχουν:

αα) Τα γήπεδα που υφίστανται κατά την 12η.11.1962, ηµέρα
δηµοσίευσης του από 24.10.1962 βασιλικού διατάγµατος (Δ’
142), ελάχιστο πρόσωπο: δέκα (10) µέτρα, ελάχιστο βάθος: δε-
καπέντε (15) µέτρα, ελάχιστο εµβαδόν: επτακόσια πενήντα (750)
τ.µ.,

αβ) υφίστανται κατά την 12η.9.1964, ηµέρα έναρξης   ισχύος
του από 21.7.1964 βασιλικού διατάγµατος         (Δ’ 141), ελάχιστο
πρόσωπο: είκοσι (20) µέτρα, ελάχιστο βάθος: τριάντα πέντε (35)
µέτρα, ελάχιστο εµβαδόν χίλια διακόσια (1.200) τ.µ.,

β) έχουν πρόσωπο σε εθνική, επαρχιακή, ή δηµοτική οδό εφό-
σον υφίστανται κατά την 17η.10.1978, ηµέρα έναρξης ισχύος του
από 6.10.1978 προεδρικού διατάγµατος (Δ’ 538), και έχουν ελά-
χιστο πρόσωπο: είκοσι πέντε (25) µ., ελάχιστο βάθος: σαράντα
(40) µ. και ελάχιστο εµβαδόν δύο χιλιάδες (2.000) τ.µ.,

γ) έχουν πρόσωπο σε εθνική, επαρχιακή, ή δηµοτική οδό, εφό-
σον υφίστανται κατά την 17η.10.1978, και έχουν ελάχιστο πρό-
σωπο: είκοσι πέντε (25) µ., ελάχιστο βάθος: σαράντα (40) µ. και
ελάχιστο εµβαδόν δύο χιλιάδες (2.000) τ.µ.,

δ) βρίσκονται εντός της ζώνης των πόλεων, κωµών και οικι-
σµών και είχαν κατά την 24η.4.1977, ηµέρα έναρξης ισχύος του
από 5.4.1977 προεδρικού διατάγµατος        (Δ’ 133), και ελάχιστο
εµβαδόν: δύο χιλιάδες (2.000) τ.µ.,

ε) είναι άρτια και οικοδοµήσιµα και αποµειούνται συνεπεία
απαλλοτριώσεων ή διάνοιξης διεθνών, εθνικών ή επαρχιακών
οδών, εφόσον µετά από την αποµείωση αυτή έχουν τα όρια αρ-
τιότητας και τις λοιπές προϋποθέσεις των γηπέδων της περ. δ’,

στ) σε περιπτώσεις αναδασµών, γήπεδα που δηµιουργούνται
και δίνονται σε δικαιούχους σε ανταλλαγή αρτίων και οικοδοµή-
σιµων γηπέδων, εφόσον µετά από τον αναδασµό αυτόν έχουν τα
όρια αρτιότητας και τις προϋποθέσεις των γηπέδων της περ. δ’,

ζ) έχουν ελάχιστο εµβαδόν τέσσερις χιλιάδες (4.000) τ.µ.,
όταν επ’ αυτών ανεγείρονται τουριστικές εγκαταστάσεις.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ 
ΤΗΣ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 

Άρθρο 111
Θέµατα του Οργανισµού Ελληνικών ΓεωργικώνΑσφαλίσεων -

Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 209 ν. 4820/2021

Η παρ. 4 του άρθρου 209 του ν. 4820/2021 (Α’ 130), περί ζη-
µιών που προκλήθηκαν λόγω παγετού, τροποποιείται ως προς
τις παραπεµπόµενες διατάξεις, και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως
εξής:

«4. Οι περ. β) και γ) της παρ. 1 και οι παρ. 2 και 3 ισχύουν απο-
κλειστικά µέχρι την ολοκλήρωση της διαχείρισης των ζηµιών και
σε καµία περίπτωση πέραν της 31ης.1.2022, εκτός από τη χορή-
γηση προκαταβολών της περ. γ) της παρ. 1 που ισχύει έως τις
31.12.2022.»

Άρθρο 112
Αποζηµίωση αξιολογητών επενδυτικών σχεδίων 
για έργα και δράσεις του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων - Τροποποίηση περ. β)

παρ. 1 άρθρου 183 ν. 4972/2022

Η περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 183 του ν. 4972/2022 (Α’ 181),
περί αποζηµιώσεων των αξιολογητών επενδυτικών σχεδίων για
έργα και δράσεις του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, τροποποιείται ως προς το ύψος της σχετικής αποζηµίω-
σης, και η περ. β) διαµορφώνεται ως εξής:

«β) Το ύψος της αποζηµίωσης που καταβάλλεται στους αξιο-
λογητές των υποπερ. αα’ και αβ’ της περ. α’ της παρ. 1, ορίζεται
στο ποσό των εκατό (100) ευρώ ανά αξιολόγηση αίτησης χρηµα-
τοδότησης επενδυτικού σχεδίου, µη συµπεριλαµβανοµένου του
Φόρου Προστιθέµενης Αξίας (ΦΠΑ) και δεν µπορεί να υπερβαίνει
το ποσό των χιλίων διακοσίων (1.200) ευρώ τον µήνα και το ποσό
των δύο χιλιάδων τετρακοσίων (2.400) ευρώ το έτος.»
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Άρθρο 113
Παρατάσεις προθεσµιών κτηνοτροφικών
εγκαταστάσεων - Τροποποίηση παρ. 1 

άρθρου 14 και παρ. 3 άρθρου 17α ν. 4056/2012

1. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου
14 του ν. 4056/2012 (Α’ 52), περί έγκρισης ίδρυσης και λειτουρ-
γίας και έγκρισης ίδρυσης και γνωστοποίησης λειτουργίας κτη-
νοτροφικών εγκαταστάσεων, παρατείνεται, και η παρ. 1
διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Οι κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, οι οποίες λειτουργούν
χωρίς άδεια λειτουργίας ή άδεια εγκατάστασης κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος, υποχρεούνται µέχρι τις 31.12.2023 να λά-
βουν έγκριση ίδρυσης και έγκριση λειτουργίας ή να λάβουν έγ-
κριση ίδρυσης και να προβούν σε γνωστοποίηση λειτουργίας,
κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τα άρθρα 6Α, 6Β και 6Γ.

Μέχρι τη λήξη της ανωτέρω προθεσµίας αναστέλλεται η ισχύς
των διοικητικών πράξεων αποβολής, επιβολής προστίµων, κατε-
δάφισης, που τυχόν έχουν εκδοθεί, και αυτές ανακαλούνται ορι-
στικά, εφόσον εκδοθεί η έγκριση λειτουργίας ή ο φορέας της
κτηνοτροφικής εγκατάστασης προβεί σε γνωστοποίηση λειτουρ-
γίας, µετά από τη συγκέντρωση όλων των απαραίτητων δικαιο-
λογητικών σύµφωνα µε τα άρθρα 6Α, 6Β και 6Γ.

Μετά από την παρέλευση της προθεσµίας της παρούσας, η
κτηνοτροφική εγκατάσταση µπορεί να λάβει έγκριση λειτουργίας
ή να προβεί σε γνωστοποίηση λειτουργίας, κατά περίπτωση,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στα άρθρα 6Α, 6Β και 6Γ, αφού κατα-
βληθεί οποιοδήποτε χρηµατικό πρόστιµο έχει επιβληθεί.

Οι διατάξεις της παρούσας δεν εφαρµόζονται σε κτηνοτροφι-
κές εγκαταστάσεις, στις οποίες έχουν καταγραφεί από τις αρµό-
διες αρχές παραβάσεις, για τις οποίες υπάρχει αντικειµενική
αδυναµία άρσης.»

2. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 3 του άρθρου
17α του ν. 4056/2012, περί υποβολής αιτήµατος για τη συνέχιση
λειτουργίας κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων, οι οποίες λειτουρ-
γούσαν εντός ή πλησίον κατοικηµένων περιοχών, παρατείνεται,
και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Όσες κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις λειτουργούσαν εντός
ή πλησίον κατοικηµένων περιοχών, σύµφωνα µε τις προϋποθέ-
σεις της παρ. 2 και εφόσον επιθυµούν να συνεχίσουν τη λειτουρ-
γία τους, υποχρεούνται να υποβάλουν αίτηµα στην οικεία
Διεύθυνση Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής (ΔΑΟΚ) µέχρι
τις 31.12.2023. Έως την ηµεροµηνία αυτή αναστέλλεται η ισχύς
των διοικητικών πράξεων που εκδόθηκαν αλλά δεν εκτελέστηκαν
και διατάσσουν τη διακοπή λειτουργίας, την αποβολή, την κατε-
δάφιση ή την επιβολή προστίµου. Οι διοικητικές πράξεις του
προηγούµενου εδαφίου ανακαλούνται οριστικά εφόσον εκδοθεί
η άδεια διατήρησης της παρ. 2.»

ΜΕΡΟΣ Ζ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ 

Άρθρο 114
Εφαρµοστικά µέτρα για την επιβολή

της Προσωρινής Συνεισφοράς Αλληλεγγύης 
του άρθρου 14 του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/1854

1. Θεσπίζεται έκτακτη Προσωρινή Συνεισφορά Αλληλεγγύης
(Π.Σ.Α.) για το φορολογικό έτος 2022, σύµφωνα µε το άρθρο 14
του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/1854 του Συµβουλίου της 6ης Οκτω-
βρίου 2022 σχετικά µε παρέµβαση έκτακτης ανάγκης για την αν-
τιµετώπιση των υψηλών τιµών ενέργειας (L 261).

2. Υπόχρεοι για την καταβολή της συνεισφοράς της παρ. 1
είναι εταιρείες, νοµικά πρόσωπα ή νοµικές οντότητες, και µόνι-
µες εγκαταστάσεις, κατά την έννοια      των άρθρων 2 και 6 του
Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος (ν. 4172/2013, Α’ 167), οι
οποίοι είναι φορολογικοί κάτοικοι Ελλάδας και των οποίων τα
ακαθάριστα έσοδα για το φορολογικό έτος 2022 προέρχονται,
κατά εβδοµήντα πέντε τοις εκατό (75%) τουλάχιστον, από οικο-
νοµικές δραστηριότητες στους τοµείς της εξόρυξης λιθάνθρακα
και λιγνίτη, της άντλησης αργού πετρελαίου και φυσικού αερίου,

της παραγωγής προϊόντων οπτανθρακοποίησης και διύλισης πε-
τρελαίου, κατά την έννοια του Κανονισµού (ΕΚ) 1893/2006 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 20ής Δεκεµ-
βρίου 2006, για τη θέσπιση της στατιστικής ταξινόµησης των οι-
κονοµικών δραστηριοτήτων NACE - αναθεώρηση 2 και για την
τροποποίηση του Κανονισµού (ΕΟΚ) 3037/90 του        Συµβουλίου
και ορισµένων κανονισµών των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων σχετι-
κών µε ειδικούς στατιστικούς τοµείς     (L393). Το πρώτο εδάφιο
εφαρµόζεται εφόσον το εβδοµήντα πέντε τοις εκατό (75%) των
ακαθαρίστων εσόδων της εταιρείας, νοµικού προσώπου ή νοµι-
κής οντότητας, ή της µόνιµης εγκατάστασης προέρχεται από τις
εξής οικονοµικές δραστηριότητες, κατά οµάδα NACE: 

α) 05.1 εξόρυξη λιθάνθρακα, 
β) 05.2 εξόρυξη λιγνίτη, 
γ) 06.1 άντληση αργού πετρελαίου, 
δ) 06.2 άντληση φυσικού αερίου, 
ε) 19.1 παραγωγή προϊόντων οπτανθρακοποίησης (κωκοποί-

ησης), 
στ) 19.2 παραγωγή προϊόντων διύλισης πετρελαίου. 
Ως ακαθάριστα έσοδα για την εφαρµογή της παρούσας θεω-

ρούνται τα ακαθάριστα έσοδα, όπως αυτά δηλώνονται από τους
υπόχρεους της παρούσας στη δήλωση φορολογίας εισοδήµατος
φορολογικού έτους 2022, σύµφωνα µε τον Κώδικα Φορολογίας
Εισοδήµατος.

3. Η Προσωρινή Συνεισφορά Αλληλεγγύης έχει επείγοντα,
προσωρινό και έκτακτο χαρακτήρα και επιβάλλεται επί των πλε-
οναζόντων κερδών κατά το φορολογικό έτος 2022 των υπό-
χρεων, της παρ. 2, όπως αυτά προσδιορίζονται στην παρ. 4.

4. Τα πλεονάζοντα κέρδη για την επιβολή της Προσωρινής Συ-
νεισφοράς Αλληλεγγύης ισούνται µε τη θετική διαφορά µεταξύ
των φορολογητέων κερδών φορολογικού έτους 2022 του υπό-
χρεου και του εκατόν είκοσι τοις εκατό (120%) του ποσού ανα-
φοράς του δεύτερου εδαφίου. Το ποσό αναφοράς ισούται µε το
ένα τέταρτο (1/4) του αθροίσµατος των φορολογητέων κερδών
ή ζηµιών των φορολογικών ετών 2018 έως και 2021 και όταν αυτό
είναι αρνητικό, θεωρείται µηδενικό. 

Σε περίπτωση που ο υπόχρεος της παρ. 2 συστάθηκε ή διεξά-
γει εργασίες µετά το φορολογικό έτος 2018, το ποσό αναφοράς
προσαρµόζεται αναλόγως των ετών λειτουργίας του. 

Όταν µια συγχώνευση, διάσπαση, ή µερική εισφορά περιου-
σιακών στοιχείων έχει ως άµεσο αποτέλεσµα την αύξηση ή τη
µείωση της διαφοράς του πρώτου εδαφίου, η βάση επιβολής της
συνεισφοράς διορθώνεται αναλόγως. Σε περίπτωση απόσχισης
κλάδου, για το ποσό αναφοράς του δεύτερου εδαφίου, λαµβά-
νονται υπόψη τα φορολογητέα κέρδη ή οι ζηµιές που αφορούν
στον κλάδο αυτό.

Ως φορολογητέα κέρδη ή ζηµιές για την εφαρµογή του πρώ-
του εδαφίου νοούνται τα φορολογητέα κέρδη ή ζηµιές του υπό-
χρεου της παρ. 2, που λαµβάνονται υπόψη για την επιβολή του
φόρου εισοδήµατος.

5. Ο εφαρµοστέος συντελεστής ορίζεται σε τριάντα τρία τοις
εκατό (33 %).

6. Κατ’ εφαρµογή των παρ. 3 έως και 5, η Προσωρινή Συνει-
σφορά Αλληλεγγύης (Π.Σ.Α.) υπολογίζεται ως εξής:

Π.Σ.Α. = [Φορολογητέα κέρδη φορολογικού έτους 2022 -
(120% x (1/4 x (φορολογητέα κέρδη ή ζηµίες φορολογικών ετών
2018 + 2019 + 2020 + 2021))] x 33%.

7. Για την επιβολή της συνεισφοράς, ο υπόχρεος της παρ. 2
υποβάλλει ηλεκτρονικά δήλωση στη Φορολογική Διοίκηση έως
την τελευταία εργάσιµη για τις δηµόσιες υπηρεσίες ηµέρα του
Ιουνίου 2023. Η Προσωρινή Συνεισφορά Αλληλεγγύης καταβάλ-
λεται κατ’ ανάλογη εφαρµογή του πρώτου εδαφίου της παρ. 77
του άρθρου 72 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος. Η προθε-
σµία και η άσκηση προσφυγής κατά του προσδιορισµού της συ-
νεισφοράς δεν αναστέλλουν την εκτέλεση της προσβαλλόµενης
πράξης. 

8. Για την υποβολή και τον έλεγχο της δήλωσης, τον προσδιο-
ρισµό της συνεισφοράς και την κοινοποίησή της στον υπόχρεο,
την είσπραξη και την επιστροφή αχρεωστήτως καταβληθέντων
ποσών εφαρµόζεται ο Κώδικας Φορολογικής Διαδικασίας (ν.
4987/2022, Α’ 206). Για την παραγραφή του δικαιώµατος του Δη-
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µοσίου για τον προσδιορισµό και την είσπραξη της εισφοράς,
καθώς και της αξίωσης του υπόχρεου για επιστροφή τυχόν αχρε-
ωστήτως καταβληθέντων ποσών, όπως και για τις κυρώσεις σε
περίπτωση µη υποβολής ή εκπρόθεσµης ή ανακριβούς υποβολής
της δήλωσης του πρώτου εδαφίου, συµπεριλαµβανοµένων των
τόκων εκπρόθεσµης καταβολής, εφαρµόζονται αναλόγως οι δια-
τάξεις που ισχύουν για τον φόρο εισοδήµατος.

9. Τα έσοδα από την Προσωρινή Συνεισφορά Αλληλεγγύης ει-
σπράττονται ως δηµόσια έσοδα που χρησιµοποιούνται για να κα-
λυφθούν δαπάνες στήριξης των νοικοκυριών για τον µετριασµό
των επιπτώσεων της ενεργειακής κρίσης. Προς τούτο εγγράφον-
ται ισόποσες πιστώσεις, στον Αναλυτικό Λογαριασµό Εξόδου
2910601001 «Πιστώσεις για δαπάνες εφαρµογής δράσεων προ-
γραµµάτων» του ειδικού φορέα 1023-711-0000000 «Γενικές Κρα-
τικές Δαπάνες» του Υπουργείου Οικονοµικών, σύµφωνα µε το
άρθρο 74 του ν. 4270/2014 (Α’ 143). 

10. Οι υπόχρεοι της παρ. 2 δύνανται, κατά τον προσδιορισµό
των φορολογητέων κερδών για σκοπούς επιβολής φόρου εισο-
δήµατος, να εκπίπτουν το ποσό της συνεισφοράς του παρόντος,
ως δαπάνη, σύµφωνα µε τον Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος.

11. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, που εκδίδεται
κατόπιν εισήγησης του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµο-
σίων Εσόδων, δύναται να καθορίζονται ο τύπος και το περιεχό-
µενο της δήλωσης της παρ. 7, καθώς και κάθε διαδικαστική
λεπτοµέρεια για τον προσδιορισµό και την είσπραξη της συνει-
σφοράς και για την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 115
Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης από τον κρατικό 

προϋπολογισµό µε σκοπό την κάλυψη µέρους 
του αυξηµένου κόστους των νοικοκυριών 
λόγω της σηµαντικής αύξησης του δείκτη

τιµών καταναλωτή

1. Παρέχεται οικονοµική ενίσχυση για τους µήνες Φεβρουάριο
2023 έως και Ιούλιο 2023, από τον κρατικό προϋπολογισµό, σε
νοικοκυριά που πληρούν τα κριτήρια της παρ. 2, µε σκοπό την
κάλυψη µέρους του αυξηµένου κόστους αγορών ιδίως ειδών δια-
τροφής, λόγω της σηµαντικής αύξησης του δείκτη τιµών κατα-
ναλωτή.

2. Δικαιούχοι της ενίσχυσης είναι φυσικά πρόσωπα, άγαµα ή
έγγαµα ή σε κατάσταση χηρείας ή πρόσωπα που έχουν συνάψει
σύµφωνο συµβίωσης ή εν διαστάσει ή διαζευγµένα. Ειδικά, για
τους έγγαµους ή τα πρόσωπα που έχουν συνάψει σύµφωνο συµ-
βίωσης, δικαιούχος είναι ο υπόχρεος σε υποβολή της δήλωσης
φορολογίας εισοδήµατος, κατά το άρθρο 67 του Κώδικα Φορο-
λογίας Εισοδήµατος (ν. 4172/2013, Α’167) ή ο ένας εκ των δύο
σε περίπτωση υποβολής χωριστής δήλωσης. 

Τα φυσικά πρόσωπα δικαιούνται της ενίσχυσης, εφόσον πλη-
ρούν τα ακόλουθα κριτήρια:

(α) Το ετήσιο συνολικό οικογενειακό εισόδηµά τους κατά το
φορολογικό έτος 2021, ανεξάρτητα από την πηγή προέλευσής
του, πραγµατικό και τεκµαρτό, ανέρχεται έως δεκαέξι χιλιάδες
(16.000) ευρώ για άγαµο υπόχρεο ή υπόχρεο σε κατάσταση χη-
ρείας ή εν διαστάσει και είκοσι τέσσερις χιλιάδες (24.000) ευρώ
για έγγαµο υπόχρεο ή τους έγγαµους ή τα µέρη του συµφώνου
συµβίωσης που υποβάλλουν χωριστή φορολογική δήλωση βάσει
της υποπερ. ββ’ της περ. στ’της παρ. 4 του άρθρου 67 του Κώ-
δικα Φορολογίας Εισοδήµατος, ή τους έγγαµους που υποβάλ-
λουν φορολογική δήλωση βάσει της περ. β’ της παρ. 4 του
άρθρου 67 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος, ή τα φυσικά
πρόσωπα που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης και έχουν
υποβάλει κοινή φορολογική δήλωση χωρίς τέκνα, το οποίο προ-
σαυξάνεται κατά πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ για κάθε εξαρτώ-
µενο τέκνο, άλλο εξαρτώµενο µέλος και φιλοξενούµενο µέλος
του νοικοκυριού. Για τη µονογονεϊκή οικογένεια το εισόδηµα του
πρώτου εδαφίου ανέρχεται έως είκοσι τέσσερις χιλιάδες (24.000)
ευρώ, το οποίο προσαυξάνεται κατά πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ
για κάθε εξαρτώµενο τέκνο, άλλο εξαρτώµενο µέλος και φιλοξε-
νούµενο µέλος, µετά το πρώτο. Στο ετήσιο συνολικό οικογενει-
ακό εισόδηµα δεν περιλαµβάνεται εκείνο το οποίο αθροιστικά

απαλλάσσεται από τον φόρο εισοδήµατος. 
Για τον προσδιορισµό της οικογενειακής κατάστασης, του

αριθµού των εξαρτώµενων τέκνων, άλλων εξαρτώµενων µελών
και φιλοξενούµενων µελών, καθώς και των εισοδηµατικών κριτη-
ρίων, χρησιµοποιούνται τα δεδοµένα της Δήλωσης Φορολογίας
Εισοδήµατος Φυσικών Προσώπων του φορολογικού έτους 2021,
όπως έχει διαµορφωθεί κατά την 31η Δεκεµβρίου 2022. Αν οι σύ-
ζυγοι ή τα µέρη συµφώνου συµβίωσης υποβάλλουν χωριστή δή-
λωση, λαµβάνεται ο µεγαλύτερος εκ του αριθµού τέκνων που
έχει δηλωθεί σε µια εκ των δύο (2) δηλώσεων.

β) Η συνολική αξία της ακίνητης περιουσίας, όπως αυτή προ-
κύπτει από την πράξη διοικητικού προσδιορισµού ΕΝ.Φ.Ι.Α. του
έτους 2022, υπόχρεου, συζύγου ή µέρους συµφώνου συµβίωσης
και εξαρτώµενων, κατά τον Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος,
τέκνων, που αναγράφονται στη δήλωση φορολογίας εισοδήµα-
τος του φορολογικού έτους 2021, να µην υπερβαίνει το ποσό των
διακοσίων πενήντα χιλιάδων (250.000) ευρώ για τους άγαµους,
τους υπόχρεους σε κατάσταση χηρείας ή εν διαστάσει και το
ποσό των τετρακοσίων χιλιάδων (400.000) ευρώ για τους έγγα-
µους ή µέρη συµφώνου συµβίωσης και τις µονογονεϊκές οικογέ-
νειες.

Εξαιρούνται από τη χορήγηση της ενίσχυσης:
α) Τα φυσικά πρόσωπα, τα οποία δηλώνονται στη Δήλωση Φο-

ρολογίας Εισοδήµατος Φυσικών Προσώπων φορολογικού έτους
2021 ως εξαρτώµενα µέλη του υπόχρεου κατά το άρθρο 11 του
Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος.

β) Τα φυσικά πρόσωπα, τα οποία δηλώνουν στη Δήλωση Φο-
ρολογίας Εισοδήµατος Φυσικών Προσώπων φορολογικού έτους
2021 ότι φιλοξενούνται.

γ) Τα φυσικά πρόσωπα που εµπίπτουν στον φόρο πολυτελούς
διαβίωσης για το φορολογικό έτος 2021.

δ) Οι φορολογικοί κάτοικοι αλλοδαπής.
ε) Τα φυσικά πρόσωπα που δεν έχουν υποβάλλει τη δήλωση

φορολογίας εισοδήµατος φορολογικού έτους 2021 έως και την
31η.12.2022.

3. Η ενίσχυση χορηγείται σε επίπεδο νοικοκυριού. Ως µέλη του
νοικοκυριού θεωρούνται οι σύζυγοι ή µέλη µε σύµφωνο συµβίω-
σης, τα εξαρτώµενα τέκνα αυτών, τα λοιπά εξαρτώµενα µέλη και
τα φιλοξενούµενα µέλη.

4. Το ύψος της ενίσχυσης ανά νοικοκυριό ανέρχεται σε δέκα
τοις εκατό (10%) επί του µηνιαίου ύψους αγορών που καθορίζε-
ται στο δεύτερο εδάφιο. Το µηνιαίο ύψος των αγορών, επί του
οποίου χορηγείται ενίσχυση δέκα τοις εκατό (10%), ανέρχεται σε
διακόσια είκοσι (220) ευρώ για το µονοµελές νοικοκυριό, αυξα-
νόµενο κατά εκατό (100) ευρώ για κάθε επιπλέον µέλος του νοι-
κοκυριού και έως χίλια (1000) ευρώ αγορών.

5. Η οικονοµική ενίσχυση της παρ. 4 πιστώνεται από την ανώ-
νυµη εταιρεία του ελληνικού Δηµοσίου «Κοινωνία της Πληροφο-
ρίας Μονοπρόσωπη Α.Ε.» (ΚτΠ Μ.Α.Ε.) µέσω ειδικής εφαρµογής
της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr
ΕΨΠ) που δηµιουργείται από την ΚτΠ Μ.Α.Ε., στον δικαιούχο:

α) σε ψηφιακή χρεωστική κάρτα, που εκδίδεται ειδικά για τον
σκοπό αυτόν από πιστωτικό ίδρυµα ή χρηµατοπιστωτικό οργανι-
σµό, κατά την έννοια των παρ. 2 και 3 του άρθρου 3 του ν.
4557/2018 (Α’ 139), αντίστοιχα, ή

β) σε τραπεζικό λογαριασµό επιλογής του.
6. Σε περίπτωση που ο δικαιούχος επιλέξει την πίστωση του

ποσού της ενίσχυσης στην ψηφιακή χρεωστική κάρτα, η ενί-
σχυση πιστώνεται µηνιαίως σε αυτήν και µπορεί να χρησιµοποι-
ηθεί για αγορά αγαθών κάθε είδους σε καταστήµατα ή λαϊκές
αγορές που δραστηριοποιούνται στο λιανικό εµπόριο τροφίµων,
όπως αυτά εξειδικεύονται µε την απόφαση της παρ. 15.  

Σε περίπτωση που ο δικαιούχος επιλέξει την πίστωση σε τρα-
πεζικό λογαριασµό, τα ποσά που καταβάλλονται ανέρχονται στο
ογδόντα τοις εκατό (80%) επί του αρχικά προσδιοριζόµενου
ποσού της ενίσχυσης, το οποίο υπολογίζεται σύµφωνα µε την
παρ. 4, καταβάλλονται ανά τρίµηνο και µπορούν να χρησιµοποι-
ηθούν χωρίς περιορισµούς.

7. Η ΚτΠ Μ.Α.Ε. αναλαµβάνει τον τεχνικό σχεδιασµό, την υλο-
ποίηση της ειδικής εφαρµογής, καθώς και την οργάνωση των δε-
δοµένων προσωπικού χαρακτήρα και άλλων δεδοµένων από
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κάθε πηγή, την τήρηση υπό συνθήκες που διασφαλίζουν την ακε-
ραιότητα, την εµπιστευτικότητα και τη διαθεσιµότητα των δεδο-
µένων και κάθε άλλο θέµα που αφορά στην οµαλή λειτουργία
της εφαρµογής, τηρώντας τις διατάξεις της νοµοθεσίας για την
προστασία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα. Τα δεδο-
µένα προσωπικού χαρακτήρα που καταχωρίζονται στην εφαρ-
µογή της παρούσας, συλλέγονται, τηρούνται και τυγχάνουν
περαιτέρω επεξεργασίας αποκλειστικά για τον σκοπό της παρ.
1. Τα ανωτέρω δεδοµένα τηρούνται για τους σκοπούς της πα-
ρούσας, για περίοδο δύο (2) ετών, και στη συνέχεια διαγράφον-
ται.

8. Ο δικαιούχος της παρ. 2, αφού αυθεντικοποιηθεί µε τους
προσωπικούς κωδικούς του - διαπιστευτήρια της Γενικής Γραµ-
µατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων       Δηµόσιας Διοίκησης
του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης (taxisnet), σύµφωνα
µε το άρθρο 24 του             ν. 4727/2020 (Α’ 184), εισέρχεται στην
εφαρµογή και αιτείται είτε την έκδοση της ψηφιακής χρεωστικής
κάρτας και την πίστωση του ανωτέρω χρηµατικού ποσού σε
αυτήν είτε την πίστωση στον τραπεζικό του λογαριασµό. Ο αιτών
συµπληρώνει και ενηµερώνει τα στοιχεία επικοινωνίας του και,
ειδικότερα, τη διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου, τον
αριθµό του κινητού τηλεφώνου και τον αριθµό του προσωπικού
τραπεζικού λογαριασµού του σε περίπτωση επιλογής της πίστω-
σης της οικονοµικής ενίσχυσης σε τραπεζικό λογαριασµό. Η επι-
βεβαίωση ότι ο αιτών είναι δικαιούχος του τραπεζικού
λογαριασµού που δηλώνεται, πραγµατοποιείται µέσω του Κέν-
τρου Διαλειτουργικότητας της Γενικής Γραµµατείας Πληροφο-
ριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης. Για τον σκοπό της
επαλήθευσης των προϋποθέσεων των παρ. 2 και 3, το πληροφο-
ριακό σύστηµα της εφαρµογής διαλειτουργεί µε τα απαραίτητα
µητρώα µέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότητας της Γενικής
Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης
και ιδίως µε το Φορολογικό Μητρώο. Ο δικαιούχος µπορεί να
υποβάλλει αίτηση, είτε για την έκδοση της ψηφιακής χρεωστικής
κάρτας είτε για την πίστωση στον τραπεζικό του λογαριασµό και
στα Κέντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών (Κ.Ε.Π.).

9. Υπεύθυνος επεξεργασίας της ειδικής εφαρµογής ορίζεται
η ΚτΠ Μ.Α.Ε., η οποία, ως υπεύθυνη επεξεργασίας, διασφαλίζει
την προστασία των δικαιωµάτων των προσώπων, της ιδιωτικής
ζωής και των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, σύµφωνα µε
το ενωσιακό και εθνικό δίκαιο και ιδίως, σύµφωνα µε τον Κανονι-
σµό (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 27ης Απριλίου 2016 (ΕΕ L 119) (Γενικός Κανονισµός
για την Προστασία Δεδοµένων Γ.Κ.Π.Δ.) και τον ν. 4624/2019 (Α’
137).

10. Η οικονοµική ενίσχυση της παρ. 4 είναι αφορολόγητη,
ανεκχώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων,
κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν υπόκει-
ται σε οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, δεν δεσµεύεται
και δεν συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη φορολογική
διοίκηση και το Δηµόσιο εν γένει, τους δήµους, τις περιφέρειες,
τα ασφαλιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα και δεν υπολο-
γίζεται στα εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποιασδήποτε
παροχής κοινωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα.

11. Μετά την ολοκλήρωση της αίτησης του δικαιούχου της
παρ. 2 και εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις των παρ. 3 έως
και 8, διαβιβάζονται αποκλειστικά και µόνο για τον σκοπό της
παρ. 1 στο πιστωτικό ίδρυµα ή χρηµατοπιστωτικό οργανισµό τα
στοιχεία του δικαιούχου και, ιδίως, το όνοµα, το επώνυµο, η δι-
εύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου, ο αριθµός κινητού τηλε-
φώνου, τα οποία είναι απαραίτητα για την έκδοση της ψηφιακής
χρεωστικής κάρτας, καθώς και ο αριθµός του τραπεζικού του λο-
γαριασµού.

12. Η ψηφιακή χρεωστική κάρτα του δικαιούχου της παρ. 2 πα-
ραµένει ενεργοποιηµένη έως την 31η.8.2023, µετά την πάροδο
της οποίας το πιστωτικό ίδρυµα ή ο χρηµατοπιστωτικός οργανι-
σµός υποχρεούται άµεσα να την απενεργοποιήσει. Εναποµείναν
υπόλοιπο του χρηµατικού ποσού της οικονοµικής ενίσχυσης επι-
στρέφεται στο Ελληνικό Δηµόσιο και αποκλείεται η περαιτέρω
αναζήτησή του από τον δικαιούχο.

13. Δεν είναι δυνατή: α) οποιαδήποτε µεταφορά σε τρίτο πρό-

σωπο του χρηµατικού ποσού που πιστώνεται στη χρεωστική
κάρτα, ή β) η ανάληψή του. 

14. Για την εξυπηρέτηση του σκοπού της παρ. 1 και την εφαρ-
µογή του παρόντος, η ΚτΠ Μ.Α.Ε. επιχορηγείται από τον τακτικό
προϋπολογισµό του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, κα-
τόπιν ενίσχυσης των σχετικών πιστώσεων του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης από τις πιστώσεις του Ειδικού Φορέα
1023711-0000000 (Γενικές Κρατικές Δαπάνες) του Υπουργείου
Οικονοµικών.

15. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζονται ο
χρόνος της παραγωγικής λειτουργίας της ειδικής εφαρµογής
της παρ. 5, τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για τη λειτουργία
της, οι απαραίτητες διαλειτουργικότητες, τα καταστήµατα και οι
λαϊκές αγορές όπου χρησιµοποιείται η ψηφιακή κάρτα και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 116
Παράταση συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου

προσωπικού καθαριότητας των κτιρίων
της κεντρικής υπηρεσίας και περιφερειακών

υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονοµικών
και της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων

1. Συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου προσωπι-
κού, το οποίο απασχολείται την 31η.12.2022 για τις ανάγκες κα-
θαριότητας των κτιρίων της κεντρικής υπηρεσίας και των
περιφερειακών υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονοµικών και της
Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, παρατείνονται αυτοδι-
καίως από τη λήξη τους έως την ολοκλήρωση των διαγωνιστικών
διαδικασιών ανάθεσης παροχής υπηρεσιών καθαριότητας, που
διενεργούνται και όχι πέραν της 28ης.2.2023.

2. Η παράταση των συµβάσεων, σύµφωνα µε την παρ. 1, δεν
µεταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της
οποίας οι απασχολούµενοι προσλήφθηκαν στις θέσεις αυτές,
απαγορευόµενης κάθε περίπτωσης µετατροπής τους σε συµβά-
σεις αορίστου χρόνου.

3. Το διάστηµα παράτασης των συµβάσεων της παρ. 1 δεν
προσµετράται στο ανώτατο διάστηµα των είκοσι τεσσάρων (24)
µηνών και γίνεται κατά παρέκκλιση των άρθρων 5, 6 και 7 του
π.δ. 164/2004 (Α’ 134).

Άρθρο 117
Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης στην εταιρεία
«Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.» σύµφωνα

µε την περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 107 
της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης (ΣΛΕΕ) - Τροποποίηση παρ. 6 
άρθρου 2 ν. 4810/2021

Στην παρ. 6 του άρθρου 2 του ν. 4810/2021 (Α’ 107) προστί-
θενται νέο δεύτερο και τρίτο εδάφιο, και η παρ. 6 διαµορφώνεται
ως εξής: 

«6. Η εταιρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.» υποχρεού-
ται να υποβάλει έως την 31η.12.2021 στις αρµόδιες υπηρεσίες
των Υπουργείων Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών,
πλήρη έκθεση των λειτουργικών εσόδων και εξόδων που συνδέ-
ονται µε τη δραστηριότητα της ως άνω εταιρείας για την περίοδο
οικονοµικής ενίσχυσης, δεόντως πιστοποιηµένα από ανεξάρτητη
ελεγκτική - συµβουλευτική εταιρεία, λαµβάνοντας υπόψη τις εγ-
κεκριµένες και ελεγµένες από ορκωτό ελεγκτή οικονοµικές κα-
ταστάσεις της, καθώς και κάθε άλλο στοιχείο ή πληροφορία που
ζητείται από τις αρµόδιες αρχές και υπηρεσίες για την εφαρµογή
του παρόντος, προκειµένου να επιβεβαιωθεί ότι δεν υφίσταται
υπερβάλλουσα οικονοµική ενίσχυση της εταιρείας. Εάν η έγ-
κριση καταβολής της χορηγούµενης ενίσχυσης δεν πραγµατο-
ποιηθεί ενιαία για όλο το έτος 2020, αλλά κατά διαιρετά χρονικά
διαστήµατα, η υποχρέωση υποβολής εκ µέρους της εταιρείας
των στοιχείων του πρώτου εδαφίου ως προς το χρονικό διά-
στηµα για το οποίο εκκρεµεί η έγκριση της καταβολής της ενί-
σχυσης αρχίζει από τη λήψη εκ µέρους της εταιρείας σχετικής
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ειδοποίησης από την αρµόδια για την έκδοση της απόφασης κα-
ταβολής υπηρεσία και λήγει µε την πάροδο τεσσάρων (4) µηνών.
Η ειδοποίηση της υπηρεσίας αποστέλλεται στην εταιρεία χωρίς
καθυστέρηση από τότε που θα περιέλθει στην κατοχή της η σχε-
τική έγκριση της αρµόδιας υπηρεσίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Σε περίπτωση που από τον έλεγχο προκύψει ότι το ύψος της
άµεσα συναρτώµενης µε την πανδηµία του κορωνοϊού COVID-
19 ζηµίας της εταιρείας για την περίοδο οικονοµικής ενίσχυσης,
υπολείπεται του ποσού της οικονοµικής ενίσχυσης που χορηγεί-
ται στην εταιρεία «Διεθνής Αερολιµένας Αθηνών Α.Ε.», δυνάµει
του παρόντος και της εγκριτικής απόφασης ή των αποφάσεων
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και άλλων ενισχύσεων που έχουν χο-
ρηγηθεί στην εταιρεία από άλλες πηγές κατά τα οριζόµενα στην
παρ. 5, για το υπερβάλλον ποσό δεν διενεργείται συµψηφισµός
για τα επόµενα έτη. Εφόσον εξακολουθεί να υφίσταται υπερβάλ-
λον ποσό για το οποίο έχει διενεργηθεί καταβολή ή συµψηφι-
σµός, σύµφωνα µε την παρ. 1, αυτό ανακτάται. 

Το υπερβάλλον ποσό ανακτάται από το ελληνικό Δηµόσιο έν-
τοκα µε έναρξη ισχύος από την ηµεροµηνία καταβολής της οι-
κονοµικής ενίσχυσης προς την εταιρεία, σύµφωνα µε το
οριζόµενο από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή επιτόκιο ανάκτησης.»

Άρθρο 118
Καταβολή των Τελών Εκσυγχρονισµού και Ανάπτυξης 
Αερολιµένων (Τ.Ε.Α.Α.) του διαστήµατος Φεβρουαρίου 

έως και Μαΐου 2020 χωρίς την επιβολή πρόσθετων
φόρων, τελών και τόκων υπερηµερίας

Έως την 31η.12.2022 είναι δυνατή η καταβολή του      ενιαίου
Τέλους Εκσυγχρονισµού και Ανάπτυξης Αερολιµένων (Τ.Ε.Α.Α.)
της παρ. 7 του άρθρου 40 του                  ν. 2065/1992 (Α’ 113)
για το χρονικό διάστηµα από την 1η.2.2020 µέχρι και την
30ή.5.2020, από τους κατά νόµο υπόχρεους, χωρίς την επιβολή
πρόσθετων φόρων ή τελών και τόκων υπερηµερίας, λόγω καθυ-
στέρησης καταβολής της οφειλής.

Άρθρο 119
Παράταση προσωρινής ανάθεσης συγκοινωνιακού

έργου στον Ο.Α.Σ.Θ. - Τροποποίηση άρθρου 26 
ν. 4482/2017

Το πρώτο εδάφιο του άρθρου 26 του ν. 4482/2017 (Α’102),
τροποποιείται ως προς την παράταση της προσωρινής ανάθεσης
συγκοινωνιακού έργου στον Ο.Α.Σ.Θ. και διαµορφώνεται ως
εξής: 

«Άρθρο 26
Συγκοινωνιακό έργο

Ανατίθεται προσωρινά στον Ο.Α.Σ.Θ. το συγκοινωνιακό έργο
στην Περιφερειακή Ενότητα Θεσσαλονίκης για τον απολύτως
αναγκαίο χρόνο και πάντως όχι µετά τις 31.12.2023. Κατά το χρο-
νικό διάστηµα της προσωρινής ανάθεσης του συγκοινωνιακού
έργου στον Ο.Α.Σ.Θ., σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, το
συγκοινωνιακό έργο θα παρέχεται µε τους ίδιους όρους της από
30.4.2001 οικονοµικής συµφωνίας µεταξύ Ελληνικού Δηµοσίου
και Ο.Α.Σ.Θ., όπως ίσχυε µετά την τροποποίηση και συµπλήρωσή
της κατά την ηµεροµηνία δηµοσιεύσεως του ν. 4482/2017 και
ταυτόχρονα επιτρέπεται γι’ αυτό το συγκοινωνιακό έργο η σύ-
ναψη των συµβάσεων, που προβλέπονται στις διατάξεις του άρ-
θρου 54 παρ. 3 και 4 του ν. 4568/2018.»

Άρθρο 120
Μέτρα στήριξης χερσαίων επιβατικών µεταφορών

1. Χορηγείται έκτακτη ενίσχυση ποσού δεκαεννέα εκατοµµυ-
ρίων διακοσίων ογδόντα χιλιάδων (19.280.000) ευρώ σε αστικά
και υπεραστικά ΚΤΕΛ και ΚΤΕΛ Α.Ε., καθώς και στους µεµονω-
µένους µεταφορείς ή επιχειρήσεις, τα λεωφορεία των οποίων
εξυπηρετούν άγονες γραµµές νήσων του π.δ. 967/1979 (Α’ 272),
εξαιτίας µέτρων κρατικής παρέµβασης, που αποσκοπούν στον

περιορισµό των επιπτώσεων της πανδηµίας COVID-19 και της
ραγδαίας αύξησης της τιµής του πετρελαίου κίνησης.

2. Τα ποσά της έκτακτης ενίσχυσης που χορηγούνται ως απο-
ζηµίωση στις επιχειρήσεις της παρ. 1 είναι ανεκχώρητα και ακα-
τάσχετα στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση
κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν υπόκεινται σε οποιαδή-
ποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, συµπεριλαµβανοµένης και της
ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης του άρθρου 43Α του Κώδικα Φο-
ρολογίας Εισοδήµατος (ν. 4172/2013, Α’ 167), δεν δεσµεύονται
και δεν συµψηφίζονται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη Φορολογική
Διοίκηση και το Δηµόσιο εν γένει, τους δήµους, τις περιφέρειες,
τα ασφαλιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών καθορίζονται, κατόπιν εισήγησης της Πα-
νελλήνιας Οµοσπονδίας Αυτοκινητιστών Υπεραστικών
Συγκοινωνιών (Π.Ο.Α.Υ.Σ.) και της Πανελλαδικής Οµοσπονδίας
Αστικών Συγκοινωνιών (Π.Ο.Α.Σ.), οι προϋποθέσεις χορήγησης
της ενίσχυσης, το ύψος αυτής ανά λεωφορείο, τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά και η διαδικασία χορήγησής της, καθώς και κάθε
άλλη λεπτοµέρεια ή ειδικότερο ζήτηµα για την εφαρµογή του πα-
ρόντος.

Άρθρο 121
Παράταση αναστολής πληρωµών, συµψηφισµού

και διαδικασιών είσπραξης χρεών του Οργανισµού
Σιδηροδρόµων Ελλάδος (Ο.Σ.Ε) από καταπτώσεις

εγγυήσεων δανείων έναντι του Δηµοσίου - 
Τροποποίηση παρ.3 άρθρου 45 ν. 4313/2014

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 45 του    ν. 4313/2014
(Α’ 261) τροποποιείται ως προς την παράταση της προθεσµίας
αναστολής και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Έως την 31η.12.2023, αναστέλλεται η πληρωµή, ο συµψη-
φισµός, καθώς και η διαδικασία είσπραξης χρεών του ΟΣΕ έναντι
του Δηµοσίου, βεβαιωµένων ή µη, που προέρχονται από κατα-
πτώσεις εγγυήσεων δανείων. Τυχόν επιβληθείσες από το Δηµό-
σιο, σε βάρος της κινητής ή ακίνητης περιουσίας του ΟΣΕ ή εις
χείρας τρίτων, κατασχέσεις που αφορούν στις ως άνω οφειλές,
αίρονται αυτοδικαίως από τη δηµοσίευση του παρόντος στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

Άρθρο 122
Κρατική χρηµατοδότηση διαχειριστή υποδοµής -

Τροποποίηση παρ. 4 και αντικατάσταση
παρ. 5 άρθρου 8 ν. 4408/2016

Στο άρθρο 8 του ν. 4408/2016 (Α’ 135): α) τροποποιείται  το
πρώτο εδάφιο της παρ. 4 ως προς το χρονικό διάστηµα ισοσκε-
λισµού από τον διαχειριστή υποδοµής εσόδων και εξόδων, β) αν-
τικαθίσταται η παρ. 5, και οι παρ. 4 και 5 διαµορφώνονται ως
εξής: 

«4. Υπό κανονικές επιχειρηµατικές συνθήκες, και για εύλογο
χρονικό διάστηµα που δεν υπερβαίνει περίοδο  οκτώ (8) ετών, ο
λογαριασµός κερδών και ζηµιών του διαχειριστή υποδοµής ισο-
σκελίζει τουλάχιστον τα έσοδα από τα τέλη υποδοµής, τα πλεο-
νάσµατα από άλλες εµπορικές δραστηριότητες, τα µη
επιστρεπτέα έσοδα από ιδιωτικές πηγές και την κρατική χρηµα-
τοδότηση, αφενός, συµπεριλαµβανόµενων των προκαταβολών
από το Υπουργείο Οικονοµικών, ενδεχοµένως, και των δαπανών
υποδοµής, αφετέρου.

Με την επιφύλαξη του ενδεχόµενου µακροπρόθεσµου στόχου
κάλυψης, από τον χρήστη, του κόστους υποδοµής όλων των τρό-
πων µεταφοράς, βάσει δικαίου και αµερόληπτου ανταγωνισµού
µεταξύ τρόπων µεταφοράς, όταν οι σιδηροδροµικές µεταφορές
είναι σε θέση να ανταγωνίζονται άλλους τρόπους µεταφοράς,
εντός του πλαισίου χρέωσης που προβλέπεται στα άρθρα 31 και
32, οι Υπουργοί Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών, µπο-
ρούν να ζητήσουν από τον διαχειριστή υποδοµής να ισοσκελίζει
τους λογαριασµούς του χωρίς κρατική χρηµατοδότηση.

5. Η αναφερόµενη στο πρώτο εδάφιο της παρ. 4 κρατική χρη-
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µατοδότηση προκαταβάλλεται ανά µήνα στον διαχειριστή υπο-
δοµής. Η κρατική χρηµατοδότηση είναι ακατάσχετη έως ποσο-
στού εβδοµήντα τοις εκατό (70%) στα χέρια του Δηµοσίου ή
τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης γενικής ή ειδικής διά-
ταξης και δεν συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη του εν λόγω
διαχειριστή υποδοµής, προς τη Φορολογική Διοίκηση και το Δη-
µόσιο, τους δήµους και τα νοµικά τους πρόσωπα, τις περιφέ-
ρειες, τα ασφαλιστικά ταµεία ή λοιπούς Οργανισµούς κοινωνικής
ασφάλισης ή τα πιστωτικά ιδρύµατα, αποδίδεται σε αυτόν είτε
ως προκαταβολή της περ. δ’ της παρ. 1 του άρθρου 114 του ν.
4270/2014 (Α’ 143) είτε µέσω χρηµατικού εντάλµατος του επο-
πτεύοντος Υπουργείου, και      για τη λήψη αυτής δεν απαιτείται
η έκδοση και προσκόµιση ασφαλιστικής ενηµερότητας και απο-
δεικτικού ενηµερότητας το οποίο χορηγείται σύµφωνα µε το
άρθρο 12 του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας (ν. 4987/2022,
Α’ 206).»

Άρθρο 123
Έγκριση µελέτης σκοπιµότητας για σύσταση εθνικού φορέα

για την ηλεκτροκίνηση - Εξουσιοδοτική διάταξη

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών
και Περιβάλλοντος και Ενέργειας εγκρίνεται η µελέτη σκοπιµό-
τητας για την επίτευξη του Οροσήµου 48 της επένδυσης για την
«Ηλεκτροκίνηση» του Άξονα 1.3 «Μετάβαση σε ένα πράσινο και
βιώσιµο σύστηµα µεταφορών» του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας - Ελλάδα 2.0 σχετικά µε τη σύσταση εθνικού
φορέα για την ηλεκτροκίνηση.

Άρθρο 124
Ειδικές ρυθµίσεις «ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ 

ΑΕΡΟΠΟΡΙΚΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ Α.Ε.»

1. Η προθεσµία της παρ. 1 του άρθρου 128 του   ν. 4831/2021
(Α’ 170), ως προς την εξαίρεση της εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΑΕΡΟ-
ΠΟΡΙΚΗ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ Α.Ε.» (Ε.Α.Β. Α.Ε.) από την υποχρέωση
προσκόµισης αποδεικτικού ενηµερότητας του άρθρου 12 του ν.
4987/2022 (Α’ 206), παρατείνεται έως τις 31.12.2023. 

2. Η προθεσµία της παρ. 2 του άρθρου 128 του  ν. 4831/2021,
ως προς την απαλλαγή της εταιρίας «ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΑΕΡΟΠΟΡΙΚΗ
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ Α.Ε.» (Ε.Α.Β. Α.Ε.), από την υποχρέωση προσκόµι-
σης αποδεικτικού ασφαλιστικής ενηµερότητας για τα χρέη της
προς τον Ηλεκτρονικό Εθνικό Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (e-
ΕΦΚΑ), παρατείνεται έως τις 31.12.2023.

Άρθρο 125
Παράταση εποπτείας του Οικοδοµικού Συνεταιρισµού 

Μονίµων Αξιωµατικών Ελληνικού Στρατού 
από το Υπουργείο Οικονοµικών

Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου 56 του ν. 4557/2018   (Α’ 139),
ως προς την επαναφορά της εποπτείας του Οικοδοµικού Συνε-
ταιρισµού Μόνιµων Αξιωµατικών Ελληνικού Στρατού
(Ο.Σ.Μ.Α.Ε.Σ.) στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας από το Υπουργείο
Οικονοµικών, παρατείνεται έως την 31η.12.2023.

Άρθρο 126
Παράταση της προθεσµίας επικαιροποίησης

των δικαιολογητικών των προπονητών - 
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 71 ν. 4908/2022

Η παρ. 2 του άρθρου 71 του ν. 4908/2022 (Α’ 52), περί της µε-
ταβατικής ρύθµισης για τον καθορισµό του διαστήµατος εντός
του οποίου όφειλαν οι εγγεγραµµένοι στο οικείο µητρώο προπο-
νητές να επικαιροποιήσουν τα δικαιολογητικά που απαιτούνται
για την άσκηση του επαγγέλµατός τους, τροποποιείται ως προς
την καταληκτική ηµεροµηνία της προθεσµίας επικαιροποίησης
των απαιτούµενων δικαιολογητικών και η παρ. 2 διαµορφώνεται
ως εξής:

«2. Οι προπονητές, για τους οποίους κατά τη δηµοσίευση του
παρόντος νόµου έχουν παρέλθει πέντε (5) έτη από την ηµερο-

µηνία εγγραφής τους στο µητρώο προπονητών, που τηρείται στη
Γ.Γ.Α., οφείλουν κατ’ εφαρµογή της περ. γ) της παρ. 2 του άρ-
θρου 31 του ν. 2725/1999, να επικαιροποιήσουν τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά έως την 31η.12.2023.»

Άρθρο 127
Προθεσµία τροποποίησης καταστατικού αθλητικών

σωµατείων, αθλητικών ενώσεων και αθλητικών
οµοσπονδιών - Τροποποίηση παρ. 1

άρθρου 30 ν. 4726/2020

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 30 του ν. 4726/2020
(Α’ 181) τροποποιείται ως προς την καταληκτική ηµεροµηνία τρο-
ποποίησης των καταστατικών των αθλητικών σωµατείων, των
αθλητικών ενώσεων και των αθλητικών οµοσπονδιών, και η παρ.
1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Έως την 31η.12.2023, τα αθλητικά σωµατεία, οι     αθλητι-
κές ενώσεις και οι αθλητικές οµοσπονδίες οφείλουν να τροπο-
ποιήσουν το καταστατικό τους, µε σκοπό την προσαρµογή του
στα άρθρα 3, 5, 14, 22 και 24 του    ν. 2725/1999 (Α’ 121). Η από-
φαση της Γενικής Συνέλευσης (Γ.Σ.), περί τροποποίησης του κα-
ταστατικού προς εναρµόνιση µε τις αναφερόµενες στο πρώτο
εδάφιο διατάξεις, λαµβάνεται µε απλή απαρτία και πλειοψηφία,
κατά παρέκκλιση από κάθε διαφορετική καταστατική πρόβλεψη.
Έως ότου γίνει η προσαρµογή του καταστατικού, οι αναφερόµε-
νες στο πρώτο εδάφιο διατάξεις κατισχύουν κάθε διαφορετικής
καταστατικής ρύθµισης. Αν παρέλθει άπρακτη η παραπάνω προ-
θεσµία, αίρεται αυτοδικαίως η ειδική αθλητική αναγνώριση που
είτε έχει χορηγηθεί σύµφωνα µε τα άρθρα 8 και 28 του ν.
2725/1999 είτε λογίζεται ως χορηγηθείσα κατά την παρ. 5 του
άρθρου 135 του ιδίου ως άνω νόµου. Η σχετική διαπιστωτική
πράξη περί της αυτοδίκαιης άρσης της ειδικής αθλητικής ανα-
γνώρισης εκδίδεται από το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού.»

Άρθρο 128
Επείγουσες ρυθµίσεις για τη λειτουργία 

των πολιτικών δικαστηρίων - 
Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 56 ν. 4871/2021

Στην παρ. 4 του άρθρου 56 του ν. 4871/2021 (Α’  246), περί
επειγουσών ρυθµίσεων για τη λειτουργία των πολιτικών δικαστη-
ρίων, οι λέξεις «έως την 31η Δεκεµβρίου 2022» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «έως την 30ή Ιουνίου 2023» και η παρ. 4 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«4. Το παρόν ισχύει από την 1η Απριλίου 2022 έως την 30ή Ιου-
νίου 2023.»

ΜΕΡΟΣ Η’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 129
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά σε
επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,.................................2022

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ
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2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΕΘΝΙΚΗΣ 
ΑΜΥΝΑΣ

6. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του πα-
ραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η εξουσιοδότηση πα-

ρεσχέθη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.34’ λύεται η συνεδρίαση για την Τετάρτη 11
Ιανουαρίου 2023 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επίκαιρων ερωτή-
σεων.

Καλά Χριστούγεννα σε όλους, καλές γιορτές, µε υγεία και αι-
σιοδοξία! 
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8. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

10. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

12. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

14. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

16. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

18. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ 
ΚΡΙΣΗΣ 

ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ 
ΑΛΛΑΓΗΣ

20. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

22. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

24. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ 
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ

7. ΥΓΕΙΑΣ

9. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

11. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

13. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ
ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ

15. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

17. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

19. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

21. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

23. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                              ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

27. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ».

25. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

26. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ


